
      

Bundel van de PS-vergadering van 4 februari 2019

 

 

 

Agenda bijlagen 

     Besluitenlijst PS 4 februari 2019 

     notulen PS 04-02-2019 def 

     Bundel verworpen-ingetrokken moties 

1 Opening en mededelingen.
2 Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden.

Agenda PS 4 februari 2019 -met overzicht van spreektijden-

2.a Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten).
Verzoek Actualiteit PvdA A. Jellema

Bijlage: vragen aan GS inz Actualiteit Schiphol

M05-2019 PvdD Geen groei Schiphol tot 2023.pdf

3.a Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.
3.b Lijst geheimhouding PS.

Lijst geheime stukken PS 04-02-2019

4 Vaststelling notulen van de vergaderingen van 7 en 14 januari 2019.
notulen PS 07-01-2019 def -buitengewoon installatie CdK-

notulen PS 14-01-2019 cpt (vaststelling schuift door naar PS 4-3-2019)

5 Vaststelling Strategische Statenagenda.
StrA cie NLWM voor PS 04-02-2019

StrA cie EEB februari 2019

StrA cie M&F februari 2019

StrA cie R&W per 29-01-2019

6 Vaststelling lijst ingekomen stukken.
Ingekomen stukken JANUARI (1 t/m 23 januari 2019)

7 Voortgangslijst van moties.
memo PS lijst moties PS 04-02-2019

Lijst moties PS 04-02-2019 -gewijzigd na cie MF met toevoeging afdoeningsvoorstel-

8 Voorlopig aangemerkt als hamerstuk (indien de commissie besluit dat het stuk geen hamerstuk is, dan wordt
het als volledig agendapunt aan de agenda toegevoegd):

8.a Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer (VD-12).
Realisatie Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer

Voordracht 12-2019 Realisatie Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer

Advies cie M&F voordracht Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer

8.b (Dit punt wordt behandeld als punt 11a)
8.c Wijziging reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi & Vecht (VD-13).

Brief GS aan PS. Wijziging reglement voor Waterschap Amstel Gooi en Vecht 2017

Bijlage ter kennisname. Originele tekst regelement Waterschap AGV

Kaart grondgebied Waterschap Amstel Gooi en Vecht

Voordracht 13-2019 Wijziging reglement van het Waterschap Amstel Gooi & Vecht 2017

8.d Benoeming voorzitter Commissie Regionaal Overleg Luchthaven Texel (VD-14).
Brief GS aan PS. Benoeming voorzitter commissie regionaal overleg vliegveld Texel

Bijlage. Brief gemeente Texel. Benoeming voorzitter cro luchthaven Texel

Bijlage. Verordening commissie Regionaal overleg Luchthaven Texel

Voordracht 14-2019 benoeming voorzitter Commissie regionaal overleg luchthaven Texel



 

9 Initiatiefvoorstel GroenLinks, PvdD, SP, PvdA, D66 en VVD Regenbooginitiatief 2.0 (NR-17).
Het initiatiefvoorstel is inhoudelijk niet gewijzigd na commissie EEB van 21 januari jl. Het wordt wel mede-
ingediend door fracties PvdA, D66 en VVD.

Initiatiefvoorstel GL-PvdD-SP-PvdA-D66-VVD Regenbooginitiatief 2.0 (mede-indieners na cie EEB 21-
01-2019)

Advies GS op gewijzigd initiatiefvoorstel Regenbooginitiatief 2.0 (GL, PvdD en SP)

Voordracht 17-2019 besluit initiatiefvoorstel GL-PvdD-SP-PvdA-D66-VVD Regenbooginitiatief 2.0

Advies cie EEB 21 januari 2019 bij Initiatiefvoorstel Regenboogprovincie 2.0

10 Onderzoeksrapport provinciale Rekenkamers "Energie in transitie” (VD-15).

Brief Rekenkamers aan -PS-NH-Eindrapport (incl. reactie GS N-H)

 IPO Reactie rapport Rekenkamers

Eindrapport-Energie-in-transitie

Feitennota-Energietransitie-Noord-Holland

Persbericht-Energie-in-transitie-RR

Advies cie EEB 21 januari 2019 bij Rapport Rekenkamers bij voordracht rapport Rekenkamers
Energietransitie

Voordracht 15-2019 GEAMENDEERD Onderzoeksrapport provinciale Rekenkamers Energie in transitie

A09-2019 CDA Concretiseren energietransitie

M08-2019 PvdD Windmolens op land online-versie

11 (NIET BEHANDELD- schuift door naar 4-3: Provinciaal Inpassingsplan N247 (VD-11)
11.a Eerste Actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI, VD-09).

Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) 2019-2025

Bijlage 1e actualisatie PMI

Voordracht 09-2019 Eerste actualisering PMI 2019-2025

Advies cie M&F 1e actualisatie PMI 2019

12 Initiatiefvoorstel SP Verbetering van het wachtcomfort op busstations (NR-16).
Het initiatiefvoorstel is in het dictum gewijzigd na commissie M&F van 21 januari jl.

Reactie op initiatiefvoorstel SP "verbetering van het wachtcomfort op busstations"

Gewijzigd Initiatiefvoorstel SP Verbetering wachtcomfort busstations -gewijzigd voorstel-

Besluit 16-2019 Initiatiefvoorstel fractie SP Verbetering van het wachtcomfort op busstations -
verworpen-

13 Vragenuur. (Het Statenlid dat tijdens dit vragenuur  mondelinge vragen wil stellen, meldt dit onder
aanduiding van het onderwerp uiterlijk een werkdag voor aanvang van de vergadering bij de voorzitter met
een afschrift aan de statengriffier.)

14.* Indien aan de orde: stemming motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag.
14 Sluiting.



Agenda bijlagen

1 Besluitenlijst PS 4 februari 2019 

 Provinciale Staten 

 

1 

 

B e s l u i t e n l i j s t  P S  

 

Datum vergadering : 4 februari 2019 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

 

 

1. Opening en mededelingen. 

Afwezig zijn de heren Van der Sluijs (PVV) en Hoogervorst (SP), alsmede mw. Van Langen 

(VVD) en mw. Bezaan (PVV) zijn afwezig. 

Gedeputeerde Loggen verlaat de vergadering om 16.30 uur wegens verplichtingen elders. 

   

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden. 

 Het ordevoorstel van de heer Heijnen (CDA) om agendapunt 8b (PMI) als bespreekstuk te 

behandelen wordt ingewilligd. Het wordt als agendapunt 11a behandeld. 

 Het verzoek van gedeputeerde mw. Post om agendapunt 11 (PIP N247) van deze agenda 

te halen en te verschuiven naar de volgende Statenvergadering wordt ingewilligd. 

 PS heeft ingestemd met de behandeling van de aangemelde actualiteit door fractie PvdA 

inzake Schiphol. 

 Bij dit agendapunt zijn twee moties Vreemd a/d Orde van de Dag ingediend en 

verworpen (M3 en M4-2019). 

 

De agenda is vastgesteld. 

 

2a. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 

De door fractie PvdA aangemelde actualiteit inzake Schiphol is behandeld. Er is een motie 

ingediend en verworpen (M5-2019). 

De heer De Kam (CDA) onthoudt zich van stemming bij motie M5-2019 wegens mogelijke 

belangenverstrengeling. 

 

3a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.  

Er zijn geen stukken ter bekrachtiging binnen gekomen. 

 

3b. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen.  

 

4. Vaststelling notulen van de vergaderingen van 7 en 14 januari 2019. 

 De notulen van 7 januari 2019 worden ongewijzigd vastgesteld.   

 Dhr. Kramer (GroenLinks) heeft wijzigingen voor de notulen van 14 januari 2019. De 

wijzigingen worden verwerkt en de notulen worden voor vaststelling geagendeerd bij de 

volgende Statenvergadering. 

 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De Strategische Statenagenda wordt ongewijzigd vastgesteld.  



 Provinciale Staten 
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6.  Vaststelling lijst Ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld. 

 

7.  Vaststelling lijst moties. 

De lijst moties wordt vastgesteld. 

 

8. Hamerstukken. 

 

8a.  Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer. 

Voordracht 12-2019 

 

Provinciale Staten besluiten:  

1. ten laste van de reserve Uitvoeren Mobiliteitsbeleid door derden een bedrag van 

€ 9.927.000 beschikbaar te stellen voor realisatie van deelproject Uitgang Ongestoorde 

Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer; 

2. akkoord te gaan met de invulling van deelproject Ingang van de Ongestoorde Logistieke 

Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer;   

3. binnen de reserve Ontwikkeling provinciale infrastructuur voor het deelproject Ingang 

OLV Greenport een bedrag van € 1.373.000 te reserveren. 

8b. (Dit punt wordt behandeld als bespreekstuk, agendapunt 11a.) 

 

8c. Wijziging Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017. 

Voordracht 13-2019 

 

Provinciale Staten besluiten: 

Artikel I  

Het Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 wordt als volgt gewijzigd:  

 

De bij het reglement behorende kaart waarop het gebied van het waterschap is aangegeven, 

bedoeld in artikel 3, eerste lid, wordt vervangen door de kaart bij dit besluit waarop het 

gebied van het waterschap is aangegeven. 

 

Artikel II 

Dit besluit treedt in werking met ingang van de dag na de datum van uitgifte van het laatste 

uitgegeven provinciaal blad waarin dit besluit wordt geplaatst en werkt terug tot en met 1 

januari 2019. 

 

8d. Benoeming voorzitter commissie regionaal overleg Luchthaven Texel. 

 Voordracht 14-2019 

 

 Provinciale Staten besluiten: 

de wethouder milieu van de gemeente Texel te benoemen als voorzitter van de Commissie 

Regionaal overleg Luchthaven Texel. 
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9. Initiatiefvoorstel GroenLinks, PvdD, SP, PvdA, D66 en VVD Regenbooginitiatief 2.0. 

 Nummer 17-2019 

 

Mevrouw Kocken (GroenLinks) licht het initiatiefvoorstel toe. 

 

Provinciale Staten besluiten 

Gedeputeerde Staten te verzoeken: 

  

1. actief uit te dragen dat iedereen in Noord-Holland kan en mag zijn wie men is;  

2. elk jaar een symposium & werkatelier te organiseren waarbij bestuurders en 

ambtenaren van Noord-Hollandse gemeenten worden uitgenodigd samen te komen om 

ervaringen te delen waarbij steeds een ander ‘roze’-thema centraal staat, gedacht zou 

kunnen worden aan roze ouderen, sport en LHBTI, Regenboog-gezinnen etc.; 

3. er bij gemeenten in onze provincie op aan te dringen / te stimuleren dat zij zich 

aansluiten bij het landelijk project Regenboogsteden;  

4. actief de samenwerking te zoeken met de meldpunten discriminatie, COC en andere 

maatschappelijke LHBTIQ+-organisaties en betrokken partners;  

5. inclusief werkgeverschap uit te dragen en actief te werken aan een voortdurende 

verbetering van de invulling van dat werkgeverschap. De provincie zet daarom intern 

een roze-werkgroep op die zij periodiek zal bevragen over verbetersuggesties op het 

gebied van inclusief-werkgeverschap vanuit roze-perspectief. 

 

Tegen initiatiefvoorstel nr. 17-2019 stemt de fractie: PVV. 

 

 Fractie PVV wenst aantekening tegen het initiatiefvoorstel te stemmen; heeft ook tegen 

het roze stembusakkoord gestemd (landelijk) en mist de benoeming van een grote 

achterliggende oorzaak van homohaat en geweld tegen homo’s. 

 

 

10. Onderzoeksrapport provinciale Rekenkamers “Energie in transitie”. 

 Voordracht 15-2019 

 

Motie M08-2019 ingediend door de fracties PvdD, GroenLinks, SP en ChristenUnie-SGP wordt 

aangenomen. 

Dictum: 

Provinciale Staten spreken uit: 

beleid te willen ontwikkelen voor sociale windmolens en kleine windmolens in de provincie 

Noord-Holland. 

 

Tegen motie M08-2019 stemmen fracties: VVD, PVV, ONH en 50PLUS. 

 Fractie CDA wenst aantekening voor motie M08-2019 te stemmen; met als doel dit 

onderwerp op de tafel van de RES-en te laten landen; denkt dat sociale en kleinere 

windmolens een grotere bijdrage kunnen leveren aan de duurzame energie. 
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 Provinciale Staten besluiten geamendeerd (A09-2019): 

1. De volgende aanbevelingen te onderschrijven:  

a. Invulling te geven aan de kaderstellende rol door ambities te formuleren voor 

zowel korte als lange termijn, met ruimte voor de inbreng van partners in het 

totstandkomingsproces van deze ambities  

b. Ruimte te geven aan partners in het netwerk voor de uitvoering; als gevolg van de 

dynamiek zijn niet alle opties/mogelijkheden op voorhand te voorspellen  

c. Zorg via procesinformatie, naast de verantwoordingsinformatie die van GS wordt 

ontvangen, dat het proces goed verloopt  

d. Pak rol als ambassadeur door betrokken te zijn in het gezamenlijke proces 

2.  Aan het begin van de nieuwe Statenperiode 2019-2023 uitvoering te geven aan de  

aanbevelingen door met GS afspraken te maken hoe deze geconcretiseerd kunnen 

worden. 

3. GS te verzoeken om PS  over 1 jaar te informeren over de stand van zaken ten aanzien  

van de aanbevelingen uit dit rapport. 

 

Tegen amendement A09-2019 stemmen de fracties: PVV en 50PLUS. 

Tegen voordracht 15-2019 stemt de fractie: PVV. 

 

 

11. Provinciaal Inpassingsplan N247 (voordracht 11-2019) schuift door naar de volgende  

 Statenvergadering. 

 

 

11a. Eerste Actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI). 

 Voordracht 09-2019 

 

Provinciale Staten besluiten: 

1. voor de uitvoering van het PMI 2019-2025 de volgende kredieten (exclusief BTW, tenzij 

anders aangegeven) beschikbaar te stellen, die - na aftrek van bijdragen van derden/ 

subsidies - ten laste komen van de kapitaallasten PMI, kapitaallasten Extra 

Investeringen Infrastructuur, reserve kapitaallasten Weginfrastructuur of reserve 

kapitaallasten OV-infrastructuur: 

a. alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis (kredietverhoging)    € 13.700.000 

Een bedrag van € 10.850.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

b. N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7, gemeenten  

Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik      € 5.700.000 

Een bedrag van € 4.940.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI 

c. N241-06 Herinrichting kruispunt N241-Langereis, gemeenten  

Heerhugowaard, Opmeer en Hollands Kroon (kredietverhoging)     € 175.000 

Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

d. N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maatregelen N247, gedeelte A10-Edam  

(kredietverhoging)        € 2.650.000 

Een bedrag van € 2.065.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 
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e. N504-09 Trajectbenadering N245a: deel N504, ged. N245-N242,  

gemeente Langedijk (kredietverhoging)        € 835.000 

Een bedrag van € 362.825 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

f. N509-05 Trajectbenadering N509a, gemeente Beemster  

(kredietverhoging)        € 100.000 

Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

  Brutobedrag kredietaanvragen  € 23.235.000 

  Bijdragen derden € 4.667.175 

  Nettobedrag ten laste van de kapitaallasten PMI  € 18.492.825 

 

2. het volgende krediet af te ramen: 

 

 

 

 

 

 

 

 

3.  de volgende kredieten af te sluiten:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Voordracht 09-2019 wordt unaniem aangenomen. 

 Fractie SP wenst aantekening voor de voordracht te stemmen, met uitzondering van 

drie onderdelen: de Duinpolderweg, afslag A9 en verbindingsweg A8/A9. 

 Fractie PvdD wenst aantekening voor de voordracht te stemmen en zich aan te sluiten 

bij de stemverklaring van fractie SP. 

 Fractie PVV wenst aantekening voor de voordracht te stemmen, behoudens de 

projectnummers 4, 10 en 21. 

projectnr. projectnaam af te sluiten kredieten krediet uitgaven 

(afgerond)

resterend 

krediet

a. N203-14 Trajectbenadering N203c, ged. A9-N513, deelproject Beter 

Benutten Oostelijke aansluiting A9-N203

75.000 75.000 0

b. N203-14 Trajectbenadering N203c, ged. A9-N513 1.800.000 1.751.000 49.000

c. N236-03 Faunapassage ( Naardermeer-Ankeveense Plassen) 16.600.000 12.675.000 3.925.000

d. N240-04 Herinrichting N240, gedeelte N248-Kon. Emmaweg 10.000.000 6.383.000 3.617.000

e. N240-13 Trajectbenadering N240a, ged. De Haukes-A7 100.000 70.000 30.000

f. N242-09 Reconstructie N242, ged. N508-Westtangent 14.000.000 13.930.000 70.000

g. N242-12 Reconstructie N242, gedeelte Zuidtangent-Pannekeetweg 2.000.000 1.870.000 130.000

h. N245-10 Reconstructie kruispunt N245-Nauertogt 4.300.000 3.494.000 806.000

i. N246-05 Fietstunnel Kerkstraat 8.900.000 8.467.000 433.000

j. N247-20 Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247, ged. A10-

Edam Quick Wins

250.000 250.000 0

k. N510-04 Trajectbenadering N510a, ged. bebouwde kom Alkmaar-

bebouwde kom Bergen

500.000 242.000 258.000

projectnaam

huidig aframing nieuw

krediet          37.000.000            4.500.000          32.500.000 

bijdragen gemeenten/subsidie VRA of rijk of 

eigen reserves/dekkingsmiddelen *)

BONROute                950.000                   -3.589                953.589 

gemeente Velsen            3.000.000            1.453.589            1.546.411 

reserve Ontwikkeling Provinciale Infrastructuur          33.050.000            3.050.000          30.000.000 

HOV-04 HOV Haarlem-Velsen
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12. Initiatiefvoorstel SP inzake “Wachtcomfort op busstations”. 

 Nummer 16-2019 

 

De heer Bruggeman (SP) licht het initiatiefvoorstel toe. 

 

Initiatiefvoorstel nr. 16-2019 wordt verworpen. 

Tegen hebben gestemd de fracties: VVD, D66, PvdA, CDA en PVV. 

 

13.  Vragenuur.  

Er zijn geen mondelinge vragen ingediend. 

 

 

14. Sluiting. 

De voorzitter sluit de vergadering.  

 

 

 



1 notulen PS 04-02-2019 def 

 Provinciale Staten 

 

 

Notulen 

Provinciale Staten van Noord-Holland 

Datum  : 4 februari 2019 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Contactpersoon griffie : mw. V. Mulder - statengriffie@noord-holland.nl  

 5 

Aanwezig: Mw. R. Alberts (SP), mw. W. van Andel (CDA), dhr. E. Annaert (VVD), dhr. W. Bakker (D66), 

dhr. T.M. Buijtendorp (D66), mw. C. Boelhouwer (SP), dhr. J.M. Bruggeman (SP), dhr. M. Deen (PVV), 

mw. S.S. Doevendans (PvdA), mw. M. van Duijn (PvdA), dhr. H.J. de Graaf (CDA), mw. J.M.E. de Groot 

(SP), dhr. F. de Groot (D66), dhr. J. Haijen (SP), dhr. D.G. Heijnen (CDA), dhr. A. Hietbrink (GL), dhr. 

J.J.A.M. van Hooff (PVV), mw. A.A.J. Jellema (PvdA), mw. J.F.L. Kaamer van Hoegee (VVD), dhr. P.J. de 10 
Kam (CDA), dhr. N. Kaptheijns (PVV), mw. P.E. Kirch-Voors (VVD), mw. S. Klaassen (D66), dhr. M.C.A. 

Klein (CU-SGP), mw. R.P.M. Kocken (GL), mw. W. Koning-Hoeve (CDA), dhr. F. Kramer (GL), dhr. J. 

Kramer (VVD), mw. F.M. Lagerveld (VVD), dhr. J.H. Leever (ONH), dhr. A.E. van Liere (PvdD), dhr. M.S. 

Ludriks (PVV), mw. O.A.C. de Meij (50PLUS), dhr. N. Papineau Salm (PvdA), mw. Z. Pels (GL), mw. 

E.A.S. Rommel (VVD), mw. C.W.M. van Rooij (PvdA), dhr. J.P.M. van Straaten (VVD), mw. A.J.C.E. Strens 15 
(D66), dhr. H.W. Struben (D66), dhr. A.E. Tijssens (D66), dhr. M. Tromp (VVD), dhr. X.J. den Uyl 

(PvdA), mw. L.D. Vermaas (PvdD), dhr. L.Hj. Voskuil (PvdA), mw. C. Weemhoff (D66), dhr. M.R.F. 

Wiesehahn (VVD), dhr. A.J.C. de Wit (VVD), dhr. Z. Yurdakul (D66), mw. I. Zaal (D66), dhr. F.A.S. Zoon 

(PvdD)  

 20 
Afwezig: mw. I.A. Bezaan (PVV), dhr. W. Hoogervorst (SP), mw. A. van Langen-Visbeek (VVD), dhr. 

D.J. van der Sluijs (PVV) 
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1. Opening en mededelingen 

 

De VOORZITTER: Dames en heren, goedemiddag, van harte welkom bij de vergadering van PS. Ik 

verzoek u uw telefoon op stil te zetten. Bericht van verhindering is ontvangen van mevrouw 65 

Bezaan (PVV), de heer Van der Sluijs (PVV) en de heer Hoogervorst (SP). De heer Loggen moet de 

vergadering om 16.30 uur verlaten vanwege een vergadering elders. Het is vandaag een 

bijzondere dag, de dag van de kandidaatstelling. Er zou een aantal mensen wat later komen, 

maar die zijn op tijd binnen, dat betekent dat ze aan hun formele verplichting hebben voldaan 

vandaag.  70 

 

2. Regeling van werkzaamheden, vaststellen primus bij hoofdelijke stemming en 

vaststelling agenda  

 

De VOORZITTER: Op grond van artikel 18 van het Reglement van Orde dient voor aanvang van 75 

de vergadering door het lot bepaald te worden met welk Statenlid een hoofdelijke stemming 

dient aan te vangen, waarna deze stemming verder zal plaatsvinden op volgorde van 

binnenkomst. Het lotnummer is gevallen op nummer 2, mevrouw Jellema (PvdA). Vanwege het 

vroegere vertrek van de heer Loggen is het initiatiefvoorstel Regenboogprovincie 2.0. als eerste 

inhoudelijke punt geagendeerd. Het andere initiatiefvoorstel Wachtcomfort busstations wordt aan 80 

het einde van de vergadering behandeld. Mevrouw Post heeft in het presidium gevraagd om 

agendapunt 11 van de agenda af te halen. Wilt u dat even nader toelichten? 

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Ik heb dat gevraagd omdat er wat verwarring is ontstaan over de 

wijk Galgeriet en ik heb in de korte termijn nadat die verwarring is ontstaan, niet kunnen nagaan 85 

of en op welke wijze de verkeerskundige gevolgen daarvan zijn verwerkt in het PIP. Daarvoor 

hebben wij meer tijd nodig, maar als het allemaal correct is verwerkt, dan hoop ik volgende 

maand bij u terug te komen met hetzelfde voorstel en zo niet, dan moeten wij even kijken wat de 

consequenties zijn. Om die reden verzoek ik u om het van de agenda af te voeren.   

 90 

De VOORZITTER: Het presidium heeft hier positief op geadviseerd. Stemt u ermee in dat wij 

agendapunt 11 van de agenda halen? Dat is zo. De heer Heijnen (CDA) heeft aangekondigd het 

hamerstuk 8.b. over het PMI als bespreekstuk te willen behandelen. Ik geef het woord aan de 

heer Heijnen.  

 95 

De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter. Het verzoek om dit niet als hamerstuk maar als regulier 

agendapunt te behandelen. Dat was het eigenlijk. 

 

De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders van dit ordevoorstel vragen de hand op te steken? Dat 

is de meerderheid, dus dit voorstel is aangenomen. Voordracht 9 wordt behandeld als 100 

agendapunt 11.a. De fractie van de PvdA heeft verzocht om het houden van een actualiteit 

conform artikel 48 van het Reglement van Orde over Schiphol. Het presidium heeft positief over 

de actualiteit geadviseerd. Kunt u hiermee instemmen? Mag ik de voorstanders vragen de hand 
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op te steken? Dat zijn meer dan 11 voorstanders, dus de actualiteit is aangenomen. Er zijn twee 

moties Vreemd aan de orde van de dag ingediend. Een motie van de PvdD/SP over geen 105 

onomkeerbare werkzaamheden A9 Heiloo.  

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Opeens wordt er een sprint gemaakt met de aansluiting van 

Heiloo in de vierde aansluiting van de Boekelermeer op de A9. Het project ligt al maanden stil in 

afwachting van een uitspraak van de Raad van State en terecht. Onomkeerbare activiteiten 110 

kunnen niet plaatsvinden zonder dat de juiste procedures gevolgd zijn. Er lopen op dit moment 

meerdere bezwaarprocedures en er is een stevige uitspraak van het Europese Hof over de PAS 

waar de Raad van State zich nu over buigt. De commissie voor bezwaarschriften Heiloo heeft 

verzocht om de sloop- en kapwerkzaamheden aan te houden tot de uitspraak van de Raad van 

State er is. Voor nu lijkt het erop dat er op 14 februari een zitting plaatsvindt van de Raad van 115 

State en dat de stuurgroep eind februari een besluit neemt om verder te gaan met het project. 

Toch hebben GS eind vorige week de omwonenden laten weten dat op 11 februari begonnen 

wordt met de kap van de bomen en de sloop van de stolpboerderij. GS lijken hiermee een 

doorbraak te willen forceren in de werkzaamheden voordat deugdelijke procedures zijn afgerond. 

Deze werkzaamheden zijn niet alleen duur, maar waarschijnlijk ook onnodig, afhankelijk van de 120 

uitspraak van de Raad van State en de beslissing van de stuurgroep. Het project kan sowieso 

geen sympathie krijgen van de PvdD en de SP, maar door nu de sloophamer te pakken zonder de 

procedures af te wachten, is de verkeerde volgorde. Daarom roepen wij op om de geplande 

werkzaamheden niet uit te voeren totdat er duidelijkheid is over de procedures van de Raad van 

State.  125 

 

Motie 03/040219 Vreemd aan de orde van de dag 

Geen onomkeerbare werkzaamheden A9 Heiloo 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 4 februari 2019 130 

 

Constaterende dat: 

- De provincie vanaf maandag 11 februari 2019 start met de kap van bomen langs de 

Lagelaan en de Kanaalweg; 

- De provincie vanaf maandag 11 februari 2019 start met de sloop van de 135 

stolpboerderij aan de Lagelaan. 

 

Overwegende dat: 

- Op dit moment meerdere procedures lopen bij de Raad van State; 

- De verwachting is dat de stuurgroep op 28 februari 2019 een besluit neemt over de 140 

voortgang van dit project. 

 

Van mening dat: 

Zolang er nog geen duidelijkheid is, er geen onomkeerbare werkzaamheden uitgevoerd moeten 

worden.  145 
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Dragen het college van GS op: 

De geplande werkzaamheden niet uit te voeren ten minste tot er duidelijkheid is rond de 

procedures bij de Raad van State 

 150 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties PvdD, SP 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. De tweede motie is 

ingediend door de PvdD.  155 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): “Jemand mußte Josef K. verleumdet haben, denn ohne daß er etwas 

Böses getan hätte, wurde er eines Morgens verhaftet.” Of iemand moet de rosse stekelstaart op 

de dodenlijst gezet hebben, want zonder dat dit dier enige schade had aangericht, moest hij van 

de provincie worden afgeschoten. Wij willen vandaag na twee keer in de commissie over dit 160 

eendje van Kafka te hebben gesproken, een motie Vreemd indienen om te voorkomen dat de 

provincie dieren laat doodschieten om bureaucratische overwegingen. Ja, de rosse stekelstaart 

staat op de Brusselse lijst van invasieve exoten. Nee, deze verordening verplicht de provincie niet 

echt tot het onnodig afschieten van dieren, maar zelfs als dat zo zou zijn, zouden wij daarin mee 

moeten gaan? In de commissie schilderde de heer Bond een angstbeeld van wat er zou gebeuren 165 

als de provincie niet de rosse stekelstaart zou uitroeien. Deze eendjes die de laatste jaren een 

kwijnende populatie zijn, zouden zich snel vermenigvuldigen en de nieuwe ganzen worden. De 

gedeputeerde voorzag dat miljoenen rosse stekelstaarten zich vanuit Noord-Holland zouden 

verspreiden over heel Nederland, Vlaanderen en Frankrijk om in Spanje nakomelingen te krijgen 

met de zeldzame en beschermde witkopeend. Deze kruising tussen witkopeenden en rosse 170 

stekelstaarten ziet eruit als rosse stekelstaart en dus zouden we de witkopeend niet meer 

herkennen en dat was volgens de gedeputeerde verlies van biodiversiteit. Dat niet alleen, de 

Europese Commissie zou boetes gaan uitdelen omdat Noord-Holland zich niet aan de wet hield 

om alle vreemde eendjes uit te roeien. De kans dat dit scenario uit zal komen, is ongeveer net zo 

groot als dat na het herlezen van het proces Joseph K. niet wordt vermoord. Wij zijn gekozen 175 

volksvertegenwoordigers. Het is onze taak om te zorgen dat de menselijke maat behouden blijft, 

dat mensen niet vermorzeld worden tussen regels van bestuurders, maar ook om te voorkomen 

dat dieren vermorzeld worden door regels van Brussel. Ik herinner de fracties PvdA en D66 aan 

hun verzet tegen de exotenparagraaf in het Natuurakkoord en het aangenomen amendement dat 

deze partijen hebben ingediend tegen de verantwoordelijkheid voor het bestrijden van exoten. 180 

Wij PS van Noord-Holland, wilden dit niet. De PvdD wil dit nog steeds niet. Daarom de motie: 

 

Motie 04/040219 Vreemd aan de orde van de dag 

Leve de rosse stekelstaart 

 185 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 4 februari 2019 

 

Constaterende dat: 
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- Het college van GS op 4-7-2018 een besluit hebben doen uitgaan tot bestrijding van de 

rosse stekelstaart in de provincie Noord-Holland; 190 

- De Europese verordening (artikel 18) ruimte laat om niet te bestrijden; 

- De populatie rosse stekelstaarten in Nederland sinds 2010 niet meer lijkt te groeien. 

 

Overwegende dat: 

- De rosse stekelstaart in Noord-Holland geen enkele schade aanricht zoals 195 

landbouwschade of schade aan natuur en eigendom; 

- Niet is aangetoond dat de Nederlandse stekelstaarten elders enige vorm van schade 

aanrichten. 

 

Van mening dat: 200 

Het enkele feit dat een dier op een lijst staat onvoldoende reden is om het dier dood te maken.  

 

Dragen het college van GS op: 

Het besluit om alle rosse stekelstaarten dood te schieten, in te trekken 

 205 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PvdD 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. De stemming over de 

moties Vreemd aan de orde van de dag vindt plaats aan het einde van de vergadering. Wil iemand 210 

over de agenda het woord? Dat is niet het geval. Dan is de gewijzigde agenda overeenkomstig het 

voorstel van het presidium vastgesteld.  

 

2.a. Actualiteiten 

 215 

De VOORZITTER: De fractie PvdA heeft een verzoek tot het houden van een actualiteit inzake 

Schiphol ingediend conform artikel 48 RvO. Ik geef mevrouw Jellema de gelegenheid de 

actualiteit aan de orde te stellen. 

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, afgelopen woensdag 30 januari is de heer Alders, 220 

voorzitter van de ORS, onverrichterzake uit het overleg gekomen zonder voorstel over al dan niet 

groei van Schiphol of stagnatie van de groei. Ik citeer uit een interview op vrijdag 1 februari jl.  op 

Radio 1 met de heer Alders: “Alle partijen hechten zo aan het eigen standpunt dat daaruit geen 

gezamenlijk gedragen standpunt te destilleren is.” Alders zegt in dit interview ook dat in het licht 

van een hele andere bestuurlijke tijdgeest dan zoveel jaren geleden, Schiphol inmiddels zo’n 225 

nationaal probleem is geworden dat betrokkenen in de ORS en rondom Schiphol zich afvragen 

waarom zij dat alleen zouden moeten oplossen. Wij maken ons zorgen over hoe het verder zal 

gaan met de ontwikkelingen rondom Schiphol en hoe het provinciale handelingsperspectief hierin 

zal zijn. Daarom hebben wij drie vragen geformuleerd. Hoe beoordeelt het college de situatie die 

nu ontstaan is binnen het dossier Schiphol? Hoe nu verder met de ontwikkelingen zoals die nu 230 
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voorliggen? Hoe of in welke vorm ziet het college de toekomst van een overlegorgaan over 

Schiphol? Vanuit GS zouden wij graag een reactie op onze vragen tegemoetzien.  

 

De VOORZITTER: De heer Haijen houdt vandaag zijn maidenspeech. 

 235 

De heer HAIJEN (SP): Voorzitter, dank aan de collega’s van de PvdA voor het aanvragen van de 

actualiteit, want ook wij zijn reuzebenieuwd hoe nu verder en welke positie de provincie gaat 

innemen. De uitspraken van de heer Alders deden bij ons ook de wenkbrauwen fronsen, het 

advies dat Schiphol gerust verder kan groeien en dan met name de argumentatie dat Schiphol 

verder kan groeien omdat zij gebruik maakt van zogenaamde stillere en schonere vliegtuigen. Ik 240 

zou de heer Alders willen uitnodigen om eens bij mij van Uitgeest door Castricum naar de polder 

te fietsen en dan te ervaren hoe stil en hoe schoon en vooral hoe stil deze vliegtuigen 

tegenwoordig zijn of eens naar Amsterdam te gaan en dan bij de Sloterplas te gaan luisteren hoe 

stil die vliegtuigen zijn die nu boven de Sloterplas keren. Dan kan ik verzekeren dat ook de heer 

Alders horendol wordt van het geluid dat de vliegtuigen nog steeds maken. Zoals al eerder 245 

bepleit, er zijn veel betere alternatieven dan stillere en schonere vliegtuigen, namelijk de trein. 

Wij zouden de middellange afstandsvluchten tot 750 km in Europa perfect kunnen vervangen 

door betere treinfaciliteiten aan te bieden, dus er zijn veel betere alternatieven dan de groei die 

de heer Alders voorstelt. Maar dat is niet het punt dat ik vandaag wil maken, dat is de papieren 

werkelijkheid van Schiphol. Allereerst is er de papieren werkelijkheid van de overlast die wordt 250 

ervaren door de inwoners van Noord-Holland. Er is al veel over gezegd. Een aantal maanden 

geleden zijn de GGD belevingsonderzoeken geanalyseerd en volop in de belangstelling gekomen 

en wat blijkt? De geluidsoverlast die ervaren wordt van Schiphol, is vele malen groter dan dat 

Schiphol wil doen geloven in al haar theoretische modellen. Dat is genoegzaam bekend. Maar er 

is nog iets en dat heeft te maken met de controle en handhaving van het aantal vluchten van 255 

Schiphol en daarover wil ik een vraag stellen. De gedeputeerde heeft al gezegd, ja, het kan niet 

zomaar zijn dat Schiphol blijft groeien. Eerst zal Schiphol zich aan de bestaande afspraken 

moeten houden en zullen wij inderdaad de afspraken moeten controleren en handhaven. Onlangs 

is duidelijk geworden dat er mensen zijn die wonen buiten de zogenaamde klaagzone. Er is een 

geluidscontourenzone en de mensen die hier wonen en overlast ervaren van Schiphol mogen 260 

klagen, maar er zijn ook mensen bijvoorbeeld in het centrum van Amsterdam of in Heiloo en in 

delen van Amstelveen die ervaren wel degelijk overlast, maar die mogen niet klagen omdat zij 

zogenaamd buiten de geluidszone wonen. Nu is duidelijk geworden dat mensen buiten de 

geluidszone niet mogen klagen en ook geen handhavingsverzoek mogen indienen bij de 

Inspectie. Is er rekenschap van gegeven tijdens de overleggen van de Omgevingsraad dat in 265 

Noord-Holland heel veel mensen wonen die wel degelijk overlast ervaren maar die niet mogen 

klagen en waar niet op gehandhaafd wordt als ze wel een klacht indienen? Ik weet niet of de 

gedeputeerde iets mag zeggen of dat die overleggen van de Omgevingsraad geheim zijn of niet. 

Mocht hij er niets over kunnen toelichten, dan zou ik hem graag als boodschap willen meegeven 

dat de papieren werkelijkheid van Schiphol een heleboel overlast in de provincie uitsluit en dat 270 

het moeilijk is om daarop te handhaven, omdat die mensen niet meegeteld worden.  

 

De VOORZITTER: Proficiat met uw maidenspeech. 
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De heer STRUBEN (D66): Voorzitter. Het onderwerp is zeker relevant, maar nu het overleg in de 275 

Omgevingsraad er kennelijk niet uit is gekomen, is het aan Den Haag. Wij vinden wel dat de 

provincie een belangrijke rol heeft om voor de belangen van onze bewoners op te komen en in 

het gesprek betrokken moet blijven en ook onze bewoners erbij moet betrekken. Het gaat om 

een goede balans tussen welzijn, welvaart en duurzaamheid. In het najaar zijn wij goed 

geïnformeerd door de directeur van Schiphol over zijn plannen en hebben wij een goed gesprek 280 

gehad met de gedeputeerde over de inbreng van GS en daar hebben wij allemaal mee ingestemd, 

maar wij hebben nog steeds geen inzicht in de precieze uitkomsten van de MER. Onze piketpalen 

over de groei van Schiphol zijn duidelijk. Handhaven van de afspraken tot 2021, geen extra 

vluchten erbij en daarna alleen groei als het vliegen werkelijk schoner en stiller wordt. De 

luchtvaart moet vergroenen en elektrische en schonere motoren zijn nodig. De vraag is, willen wij 285 

meer of minder nachtvluchten? Nou, volgens ons is in ieder geval de limiet de 29.000. Verder 

willen wij een snelle ontwikkeling van Lelystad voor vakantievluchten, zodat de capaciteit rond 

Schiphol optimaal gebruikt kan worden voor de ontwikkeling van de regio. Wij hebben in het 

verleden meerdere vragen gesteld en vinden dat de provincie zich actief met Schiphol moet 

bemoeien en in gesprek moet blijven met de bewoners en goed voor hun belangen en met name 290 

op het gebied van geluid en luchtkwaliteit moet opkomen. Waar mogelijk, moeten de locaties 

voor wonen benut worden, maar het is aan de gemeenten om die afweging te maken in overleg 

met de bewoners. Het is een belang om wonen en werken bij elkaar te brengen. Wij willen dat alle 

partijen zich inzetten voor de trein op de middellange afstand. Schiphol moet samen met 

Hoofddorp en de Zuidas tot een hub worden met excellent openbaar vervoer. De provincie kan 295 

daarbij helpen, met name in samenwerking met gemeenten en Schiphol en de andere partijen. In 

het kader van de Omgevingsvisie zou er een regionale uitwerking moeten komen voor het 

gebied, zoals wij dat eerder in 2011 hebben gedaan. Ik verbaas mij erover dat wij die nog steeds 

niet gemaakt hebben. Zijn GS voornemens om dat weer op te pakken? Eerder hebben wij hier een 

motie gehad over het onderzoek gehad van Schiphol in Zee, dat was ook vanmorgen in de krant 300 

weer aan de orde. Dat is echter de lange termijn, goed dat ernaar gekeken wordt maar in alle 

gevallen moet de provincie kijken naar de belangen van onze inwoners. 

 

Mevrouw VERMAAS (PvdD): Voorzitter. Wij betreuren de situatie die is ontstaan in de 

Omgevingsraad Schiphol. Het lijkt erop dat omwonenden zich te weinig gehoord voelen en dat 305 

was ook te lezen in de krant toen wij lazen dat de heer Alders wellicht een conceptadvies al had 

uitgebracht aan de minister, waarin hij adviseerde om met 10.000 vluchten tot 2023 te groeien. 

Een dag later stond in de krant dat hij toch maar geen advies ging uitbrengen, omdat de 

omwonenden het daar in ieder geval niet mee eens waren. Wij zijn tegen de groei van Schiphol en 

pleiten in plaats daarvan voor krimp, voor de omwonenden en voor het klimaat. Het is dus 310 

terecht dat de PvdA de impasse die in de ORS is ontstaan, onder de aandacht brengt. Wij willen 

de PvdA oproepen om een stap verder te gaan en een concrete uitspraak te doen. Daarvoor een 

motie.  

 

Motie 05/040219 315 

Geen groei van Schiphol tot 2023 
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Provinciale Staten van Noord-Holland bijeen op 5 februari 2019 

 

Constaterende dat: 320 

- Hans Alders namens de Omgevingsraad Schiphol heeft aangegeven dat er geen advies 

over de groei van Schiphol zal worden uitgebracht aan de regering omdat er geen 

overeenstemming kan worden bereikt tussen de deelnemers aan de Omgevingsraad; 

- De PvdA een actualiteit heeft ingediend over het mislukken van het overleg binnen de 

ORS; 325 

- De omwonenden geen extra vluchten willen tot ieder geval 2023. 

 

Overwegende dat: 

Op 12 oktober 2017 een motie is aangenomen met als dictum “In de Omgevingsvisie de wens van 

de inwoners van Noord-Holland ten aanzien van de groei van Schiphol te respecteren.” 330 

 

Gehoord de discussie, spreken als hun mening uit: 

Dat er geen extra vluchten op Schiphol mogen worden toegestaan tot in ieder geval 2023 

 

en gaan over tot de orde van de dag.  335 

Fractie PvdD 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 

De heer KRAMER (GL): Voorzitter, ons standpunt is genoegzaam bekend in PS. Bij de behandeling 340 

van de Omgevingsvisie hebben wij vier amendementen ingediend waarvan er een is aangenomen 

en de andere pleiten allemaal waar net ook voor is gepleit, namelijk geen uitbreiding van 

Schiphol. Er is te veel geluidsoverlast, dat hebben de bewoners ook in de Bewonersraad laten 

merken. Er is nog de kwestie van fijnstof, het klimaat, de vraag is zelfs of er in 2023 het 

argument van bijdrage aan de klimaatvervuiling, de opwarming van de aarde, enige beweging 345 

heeft plaatsgevonden die ons toestaat om dan wel te pleiten voor een beperkte groei voor 

Schiphol. Onze vermoedens zijn dat het dan nog niet zo ver zal zijn, dus ons standpunt is nog 

steeds hetzelfde. Ik ben heel benieuwd naar de beantwoording door de gedeputeerde. Op de 

derde vraag wil ik straks graag terugkomen. 

 350 

Mevrouw KONING (CDA): Voorzitter. Wij zijn trots op Schiphol maar de overlast moet wel minder. 

De lijn die wij nastreven is dat Schiphol niet zonder meer mag groeien, maar dat er eerst gewerkt 

moet worden aan hinderbeperking. Het gaat om de mensen achter de cijfers. Als de 

hinderbeperking is gerealiseerd, kunnen er weer afspraken gemaakt worden over groei. Er is nog 

tijd om daaraan te werken, want de huidige afspraken van maximaal 500.000 vluchten geldt tot 355 

eind 2020. Wij betreuren het dat de Alderstafel niet heeft geleid tot afspraken. Onze hoop is dat 

de minister zal inzetten op hinderbeperking en het nemen van een Luchthavenverkeersbesluit en 

dat zij daarna afspraken gaat maken over de groei. Kan de gedeputeerde er bij de minister op 

aandringen om het zo te regelen? Wij zijn trots op Schiphol maar de overlast moet wel minder.  



Pagina 10 

 

 10 

 360 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Als de afgelopen dagen een ding duidelijk is geworden, dan 

is het dat groei van Schiphol niet meer vanzelfsprekend is. De omwonenden hebben dit duidelijk 

laten horen en als gevolg daarvan heeft de Omgevingsraad geen advies kunnen uitbrengen. 

Schiphol is van groot belang voor de provincie, het zorgt voor werkgelegenheid, maar ook voor 

geluidsoverlast, fijnstof en CO2-uitstoot. Wat ons betreft komt er een plan om in 2050 de CO2-365 

uitstoot van de luchtvaart terug te brengen naar nul in 2050, want dat hebben wij met elkaar 

afgesproken. Zo kunnen wij bedrijven stimuleren om echt aan innovatieve oplossingen te werken.  

Zolang de uitstoot niet daalt, is groei niet aan de orde. Hoe gaat de gedeputeerde ervoor zorgen 

dat ten eerste de stem van de omwonenden meegenomen blijft worden in de toekomstige 

besluitvorming? En twee, hoe hij ervoor gaat zorgen dat onze provinciale doelstellingen om 370 

geluidsoverlast en CO2-uitstoot terug te brengen, ook meegenomen wordt nu de ORS geen 

advies heeft uitgebracht.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter. Om met het laatste te beginnen, hoe wordt de stem van de 

omwonenden meegenomen? De omwonenden zitten gewoon aan tafel en op heel veel punten 375 

hebben omwonenden en bestuurders zich kunnen vinden. Ik wil even iets rechtzetten, mijnheer 

Haijen, want de heer Alders heeft geen advies gegeven, hij heeft een verslag van bevindingen 

gedaan. Ook nadat er een aantal artikelen verschenen op maandag, was het duidelijk welk 

concept voorlag en dat concept heeft nooit geleid tot een advies, maar tot een verslag van 

bevindingen. Ik neem u even terug naar onze positie, van de BRS en GS. Rond de zomer zijn wij 380 

met een notitie gekomen. Het ABC’tje noemen wij dat en de A is van ongelofelijk belang en dat is 

dat wij de minister en de Kamer oproepen om 500.000 vast te leggen. Mensen die nu in de 

klaagzone zitten, kunnen nu ook geen recht halen en voor ons was van belang om 

rechtsbescherming te bieden aan onze inwoners. Ook omdat de sector – zoals gezegd door de 

heer Benschop en de heer Nijhuis – zich gewoon houdt aan de afspraken van 500.000 tot 2020. 385 

Daarom zetten zij de deur open om dat heel snel in een LVB vast te leggen. Het is ook niet gek 

dat de minister aan de heer Alders heeft gevraagd om dat advies voor 31 december 2018 uit te 

brengen, omdat zo’n LVB-procedure een aantal maanden duurt. Terug redenerend, als je rond 

januari een advies hebt, dan zou je dat in november 2019 kunnen vastleggen voor het 

gebruiksjaar 2020. Dan leg je het keurig vast. Dat standpunt hebben wij de afgelopen maanden 390 

consequent herhaald, omdat dat volgens ons rust en ruimte zou bieden om het goede gesprek 

met elkaar te voeren. Wij constateren dat dat nog steeds niet is gelukt. Ook in het verslag van 

bevindingen kunt u daar iets over lezen. Wat hebben wij nog meer gezegd? Dat is cruciaal want 

daarmee geef ik antwoord op een aantal vragen. Rond de zomer hebben wij gezegd dat de 

gelijkwaardigheid alleen op geluid verleden tijd is. Wij hadden toen de MER nog niet gezien, die is 395 

daarna gekomen, maar het vermoeden was ook op basis van de jarenlange discussie van de 

beleving van bewoners en hoe ziet de 50/50-regel eruit, die hebben wij in 2018 afgesproken, is 

dat het in de huidige tijdsgeest een beperkte scope is. Ik herinner mij de motie van de heer 

Kramer over de 50/50, ik heb gezegd, daar heeft u een punt, laten wij dat niet zo beperkt 

houden. Wij zullen met elkaar op zoek moeten gaan naar een nieuwe gelijkwaardigheid niet 400 

alleen op het geluid, maar met name op CO2, duurzaamheid, ultrafijnstof, veiligheid, alle 

onderwerpen die onder b. worden genoemd. Wij zijn blij dat in het verslag van de heer Alders die 
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onderwerpen terugkomen, alle partijen aan tafel hebben gezegd, ja, die afspraak van 2008 elf 

jaar later gezien, die moeten wij herzien op dat punt. Ik was zelf heel erg blij dat meerdere 

partijen aan die tafel dat hebben gezegd. Ergens moet het zijn beslag krijgen in de 405 

Luchtvaartnota in 2023 en dat wij een agenda met elkaar maken de komende jaren om al die 

onderwerpen tot een nieuwe gelijkwaardigheid te brengen. Dat wordt een hele uitdaging omdat 

die onderwerpen qua grootte en ook qua tijd niet op een lijn zitten. Het ministerie is al gestart 

met banen op zee en daar worden wij ook bij betrokken, wij worden sowieso als twaalf provincies 

heel goed betrokken bij de Luchtvaartnota en de luchtruim herzieningstrajecten. Daar wordt van 410 

alles voor opgetuigd, maar ze lopen niet allemaal synchroon en qua grootte zijn ze niet allemaal 

even groot als wij het hebben over substitutie door de trein. Er moet wel een agenda komen want 

als die er niet komt, dan blijven wij in deze impasse zitten. GS betreuren het dat er afgelopen 

woensdag geen advies is gekomen, want de ORS is ook voor ons een groot goed. Wij zitten met 

bewoners en andere partijen aan tafel. Wat GS ook een groot goed vinden, is dat in de 415 

Luchtvaartwet de functie van ORS wettelijk verankerd is. Dat willen wij ook, al zitten wij nu in een 

impasse en is de heer Alders klaar, dat is de inzet van GS om dat te behouden in de 

Luchtvaartwet. Wat gaat er nu gebeuren? De vicevoorzitter van de ORS heeft een hele drukke 

agenda, in ieder geval tot 20 maart. Het is de bedoeling dat er straks een interim-voorzitter komt, 

een externe, die het jaar 2019 met ons samen gaat doorbrengen. Het klopt dat het CVA, het 420 

dagelijks bestuur van de ORS, op dit moment een hele lege agenda heeft. Het regioforum en de 

werkgroepen die eronder hangen, hebben nog wel een agenda met herziening van het luchtruim, 

de Luchtvaartnota en andere onderwerpen, die gaan gewoon door maar er moet snel een interim-

voorzitter komen. Wij hebben afgesproken met elkaar dat er een extern onderzoek komt naar de 

governancestructuur, dat hebben wij vorig jaar al afgesproken en gehoopt dat nadat er een 425 

advies zou liggen, we daar dan in gezamenlijkheid op verder zouden kunnen gaan, maar alle 

partijen inclusief de minister, vinden dat er heel snel met een externe evaluatie aan de gang moet 

worden gegaan om later dit jaar met voorstellen te komen voor de nieuwe governance van de 

ORS. De vragen van de PvdA heb ik hiermee beantwoord, maar de tweede vraag haal ik er even 

uit. Ik heb de motie van de PvdD nog niet gezien. Die is al rondgedeeld? Die heb ik niet 430 

meegenomen. Als BRS hebben wij altijd gezegd, wij moeten alles in de juiste volgorde doen. 

Vanaf 2008 zijn er hele goede afspraken gemaakt tussen de omgeving, bestuurders en Schiphol, 

maar op een aantal punten moeten wij helaas concluderen dat die afspraken niet zijn 

nagekomen. Dat zit hem met name in de bescherming van de omgeving, de vierde baanregel, 

maar ook de afspraken over de nachtvluchten. U weet wat wij daarvan vinden. Als BRS hebben wij 435 

gezegd dat de sleutel van Schiphol voor de nabije toekomst meer bij de sector ligt dan bij de 

omgeving. Wij hebben altijd aan Schiphol gevraagd, zet nou op die twee onderwerpen in. 

Concrete stappen op de korte termijn, zodat wij niet achteraf moeten concluderen dat afspraken 

niet zijn nagekomen maar dat wij vooraf of tijdens de rit kunnen kijken of u nou echt bereid bent 

om die operatie op een hele andere manier in te richten. Wij hebben nog steeds de deur op een 440 

flinke kier staan, dus wat dat betreft past de motie van de PvdD hier niet bij. GS ontraden deze 

motie daarom vanuit dat oogpunt. Maar wel alles in de juiste volgorde. Ik hoorde een aantal van 

u daar iets over zeggen. Eerst rechtszekerheid en dan zekerheid in de operatie dat een vierde 

baan nu echt wordt gerespecteerd en dat ze stappen zetten om in de nacht in ieder geval in de 

eerste fase terug te gaan van 32.000 naar 29.000 vluchten. Als wij die volgordelijkheid afwegen, 445 
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is wat ons en de BRS betreft een gesprek mogelijk en de eerste afspraken voor de mensen die 

daarin geïnteresseerd zijn, zijn tussen BRS en de sector al gemaakt, want ondanks het feit dat het 

CVA een lege agenda heeft, is de uitdaging niet van tafel, die ligt er gewoon. Ik zie ook wat 

beweging in de Tweede Kamer die de minister oproept om met meer partijen aan tafel te gaan. 

Daar zijn wij allemaal voor. Wij willen in gesprek blijven maar zoals mijn weblog heet: eerst zien 450 

en dan geloven, in die volgorde.  

 

Tweede termijn 

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter. Dank voor de heldere beantwoording. Wij kunnen ons 455 

vinden in de beantwoording van de vragen, daar zijn wij tevreden mee. Ik refereer aan hetzelfde 

interview waarmee ik begon, over de 50/50-regeling. Zelfs in het interview van afgelopen vrijdag 

kwam de heer Alders een beetje uit de kast zal ik maar zeggen, waarin hij zegt, als je vaststelt 

dat de beleving van de mensen in de omgeving is dat het alleen maar ononderbroken herrie en 

lawaai is en dat je niet meer wegkomt met een mathematische benadering van de 50/50 regel, 460 

dan denk ik dat GS en de heer Alders op dezelfde lijn zitten. Ik heb gehoord uit de omgeving dat 

er waardering is voor de opstelling van de BRS. Dat wil ik de gedeputeerde ook meegeven. Hij 

heeft in zijn beantwoording een ding gezegd over dat er eerst een agenda moet komen. Hoeveel 

doorzettingsmacht hebben wij als provincie om die agenda positief te beïnvloeden? De bal ligt 

weer op de middenstip van het Binnenhof, maar wij willen graag als provincie de vinger aan de 465 

pols houden. Kunnen wij daar iets mee? Wij gaan in het licht van de beantwoording van de 

gedeputeerde niet mee met de motie van de PvdD.  

 

De heer STRUBEN (D66): Voorzitter, de gedeputeerde meldt dat Schiphol zich niet aan de 

afspraken houdt. Daarom was mijn vraag al, nemen GS zelf het initiatief om in overleg met 470 

partijen een regionale visie op te stellen als uitvoering van de Omgevingsvisie, met alle door u 

genoemde punten waar wij wel over gaan en waar wij mogelijk kunnen helpen om die agenda 

vorm te geven. Gaat u hiermee proactief aan de gang? De motie zullen wij niet steunen want wij 

willen eerst de afspraak tot 2021 handhaven.  

 475 

Mevrouw VERMAAS (PvdD): Voorzitter. Wat ons betreft is de juiste volgorde dat wij eerst 

afwachten wat het nieuwe LVB gaat brengen en dat wij daarna kijken of er eventueel nog ruimte 

is voor groei. U zult niet verbaasd zijn over ons antwoord dat die er niet is, maar als wij het over 

de juiste volgordelijkheid hebben, dan lijkt mij dat een beter plan. Dat wij tot 2023 zoals ook de 

omwonenden wensen, niet stiekem nog wat extra vluchten erin gaan fietsen zoals Schiphol 480 

beoogt. Dat is de juiste volgorde. Daarnaast roep ik in herinnering dat wij in 2017 een motie 

hebben aangenomen waarvan het dictum luidde dat wij de wens van de inwoners van Noord-

Holland zouden respecteren als het gaat om de groei van Schiphol. Nu hebben wij het hier over 

de wens van de bewoners over de groei van Schiphol en is er een draai te bemerken bij de PvdA 

die nu niet mee wil met deze motie. Dat verbaast mij enorm en ik ben heel benieuwd wat de 485 

kiezers van de PvdA daarvan vinden.  
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De heer KRAMER (GL): Voorzitter. Uitstekend dat de gedeputeerde erkent dat Schiphol zich niet 

aan een aantal afspraken heeft gehouden en het pleidooi voor wettelijke verankering ook ten 

behoeve van de rechtszekerheid onderschrijven wij uiteraard. U zegt, de ORS is wettelijk 490 

verankerd en daar wilt u niet vanaf. Dat is prima wat ons betreft. Maar u sprak over een nieuwe 

governancestructuur, maar wij zijn nog niet zover dat wij dat nodig vinden. Ik ben zeer benieuwd 

hoe u daarop komt. Mocht er worden nagedacht over een nieuwe structuur want denken staat 

nooit stil, dan houdt dat niet in dat wij achterover moeten leunen en genoegen moeten nemen 

met een ORS met een aftredende voorzitter en eerst moeten wachten op een nieuwe interim-495 

voorzitter en op de agenda. Bij de ORS is juist een democratiseringsslag gemaakt die wat ons 

betreft nog wel wat scherper kan. Het is evident dat daar op dit moment 

bewonersvertegenwoordigers in zitten en al loopt het even lastig, daar moet je niet voor uit de 

weg gaan. Je moet er gewoon voor zorgen dat die ORS gaat door functioneren. Bedenk een list. U 

hebt ook gezegd en dat doet mij twijfelen over uw precieze inzet, het ligt nu meer bij de sector 500 

dan bij de omgeving. Dat roept bij mij ook het gevoel op dat u de ORS voorlopig even laat lopen 

en de sector met het ministerie ruimte wilt geven voor overleg. Daar heb ik niet zoveel 

vertrouwen in, zeker niet gezien hetgeen u over de sector heeft gezegd. U laat een kleine kier 

voor groei. Ik kan mij voorstellen dat u in uw achterhoofd heeft dat zodra de gelegenheid zich 

voordoet, er misschien zou kunnen worden meegewerkt aan de groei van Schiphol, maar de 505 

context en de situatie waarin dat zou kunnen, waar ik naast een aantal andere Statenleden een 

aantal opmerkingen hebt gemaakt, gaat u niet verder op in. De kleine kier kan alleen maar 

ontstaan als in het belang van de bewoners aan een aantal voorwaarden is voldaan. Die zie ik nog 

niet dichterbij komen. Wij onderschrijven het betoog van de PvdD en de motie zullen wij heel 

graag steunen. 510 

 

Mevrouw KONING (CDA): Voorzitter. Dank voor het antwoord, maar wij willen graag een concreet 

antwoord op de vraag, wat gaat u concreet meegeven aan de minister? Is er overleg en op welke 

wijze? Wij zullen de motie niet steunen. Wij zijn van mening dat als de hinder beperkt is, er weer 

gesproken kan worden over groei. 515 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Wij danken voor de beantwoording. Ik heb nog niet gehoord 

hoe de discussie over de reductie van CO2 meegenomen gaat worden. Dat ergert mij enigszins, 

omdat ik het gevoel heb dat daar eigenlijk de kern ligt waarover wij moeten nadenken als het 

over de toekomst van de luchtvaart in Nederland gaat. Wij overwegen daarom de motie te 520 

steunen. 

 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter. Een paar doen weer hetzelfde als in eerste termijn. Net of de 

bewoners en bestuurders andere belangen hebben. Wij hebben allemaal een gezamenlijk belang 

en dat is bescherming van onze inwoners. Iedereen die dat doet moet daarmee ophouden. Net 525 

alsof er twee kampen aan de ORS-tafel zitten, dat is helemaal niet zo. En deze motie, want ik ga 

hem heel scherp aanvliegen, is de papieren werkelijkheid, mevrouw Vermaas. Als wij afspraken 

met de sector kunnen maken in de operatie dat die bescherming er komt en dat de nachtvluchten 

terug moeten, dan is mij dat heel veel waard. Dat doe ik liever dan met moties te dreigen, want 

dat is echt een papieren werkelijkheid en daar schieten wij in de huidige context niet veel mee 530 
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op. Wij hebben in 2008 hele goede afspraken met elkaar gemaakt, daar zaten allemaal dezelfde 

partijen aan tafel en wij moeten tijdens de wedstrijd constateren dat de afspraken niet worden 

nagekomen. Je ziet dat de omgeving geen instrumenten heeft om dat te corrigeren. Het enige wat 

ik op dit moment heb, is om het goede gesprek met de sector te voeren en als andere partijen 

willen komen, dan zijn ze van harte welkom om in ieder geval met de sector het gesprek te gaan 535 

voeren dat zij ook zien en erkennen en als ik terugluister naar de heer Benschop, toen hij in mei 

zijn eerste speech als ceo hield, de sector moet het vertrouwen herwinnen van de omgeving en 

daar wil ik de sector aan houden. 

 

Mevrouw VERMAAS (PvdD): Ik denk dat wij er heel veel mee opschieten als wij deze motie 540 

aannemen, omdat wij dan in ieder geval een heel duidelijk signaal afgeven aan onze inwoners dat 

wij ze wel horen. U zegt terecht, wij staan aan dezelfde kant van de bewoners en dat doen wij als 

PS ook. Wij hebben in 2017 al gezegd dat wij aan die kant staan en dat wij de wens van de 

inwoners respecteren. Laten wij dat nu nog een keer doen in de vorm van een motie. 

 545 

Gedeputeerde TEKIN: Ik probeer uit te leggen dat die heel weinig waard is als de sector gewoon 

verder gaat met wat zij aan het doen is.  

 

Mevrouw VERMAAS (PvdD): Ik denk dat de inwoners heel erg veel waarde hechten aan deze 

uitspraak van PS. Daarnaast wil ik oproepen tot beantwoording van de vraag van de heer Klein 550 

over de CO2-uitstoot want dat is iets waar wij nu aan voorbijgaan. Bent u het met mij eens dat er 

tot 2023 zeker als het gaat om klimaat, ook tot 2023 absoluut geen ruimte is om te gaan 

groeien? 

 

Gedeputeerde TEKIN: Weet u waar de bewoners iets aan hebben? Dat ze rustpauzes krijgen als ze 555 

overdag in de tuin zitten. Daar hebben de bewoners iets aan. Dat ze in de nacht wat minder 

overvliegende vliegtuigen hebben en niet een motie die heel erg onze werkelijkheid in dit huis is. 

Ik probeer dat goede gesprek te voeren maar daar moet u mij wel de ruimte voor geven. Als u mij 

die ruimte niet geeft, dan kan ik heel weinig doen voor mijn inwoners. Laat ik daar klip en klaar 

helder over zijn. CO2, duurzaamheid, ik heb het al genoemd, mijnheer Klein. Wij hebben een 560 

grote agenda met elkaar en natuurlijk ligt niet alles op ons bordje, maar wij zijn wel 

gesprekspartner van de minister en dat willen wij ook blijven. Daarom begon ik te zeggen dat de 

BRS heel erg blij is dat alle partijen inclusief het ministerie, alle punten die wij onder b. hebben 

genoemd, men die erkent en dat is een lastige agenda, ook in de tijd en grootheid van alle 

verschillende onderwerpen. Wat mij betreft, moet hier iets uitkomen waar u, mijnheer Struben, 565 

om vraagt. In de Omgevingsvisie hebben wij opgeschreven hoe wij tegen Schiphol aankijken, op 

de inhoud maar ook qua RO-aspecten, dat is het uitgangspunt, maar als wij kijken naar de 

middellange en lange termijnagenda naar 2023, dan is het die agenda.  

 

Mevrouw PELS (GL): Voorzitter, ik wil vragen of de gedeputeerde de uitspraak over de papieren 570 

werkelijkheid van onze moties misschien terug wil nemen, want wij zitten hier met elkaar politiek 

te bedrijven. Wij nemen hier de besluiten en het kan niet zo zijn dat als wij ergens co-creatie 

bedrijven, het zo is dat wij als PS als papieren werkelijkheid worden benoemd.  
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Gedeputeerde TEKIN: U wilt van mij altijd transparant horen wat ik van een motie vind. U draagt 575 

mij op om iets te gaan doen en wat ik daarmee kan doen. Ik leg u heel transparant en eerlijk uit 

dat dit averechts gaat werken voor de bescherming van onze inwoners op dit moment. Op dit 

moment hebben wij nodig dat wij het gesprek blijven voeren met elkaar, juist om die twee 

punten, de hinderbeperking en de nacht, dat wij het gesprek daarover voeren en ik denk dat dit 

daar heel weinig aan bijdraagt.  580 

 

Mevrouw PELS (GL): Volgens mij vroeg ik niet meer dan of hij dat misschien even wilde 

corrigeren, of inderdaad beklemtonen dat hij absoluut PS niet als een papieren werkelijkheid ziet.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Het gaat om de motie, niet om PS. Ik moet deze motie duiden en die 585 

duiding geef ik op dit moment, in de fase waarin wij zitten na woensdag, vind ik dit op dit 

moment geen verstandige motie. Wat gaan wij de minister meegeven? Wat mij betreft in die 

volgorde, eerst de 500.000 vastleggen, dat is heel belangrijk ook voor de rechtsbescherming van 

onze bewoners maar ook in gesprek blijven met de sector en de minister over de agenda die al 

ingewikkeld genoeg is. Wat de minister gaat doen, weet ik niet, ik heb nog geen overleg gevoerd, 590 

dat is nog heel erg vers, maar wij als GS en BRS zijn bereid om het gesprek te blijven voeren met 

elkaar. Eerst het LVB, dat is het meest urgente op dit moment. 

 

De VOORZITTER: Wij gaan stemmen over M5. Wenst iemand hoofdelijke stemming of 

stemverklaring? 595 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Stemverklaring. Wij steunen het voorstel van de gedeputeerde om het 

bestuurlijk overleg te blijven voortzetten en te blijven hameren op hinderbeperking en beperking 

van CO2-uitstoot, maar wij denken dat deze motie hier niets aan afdoet want het is een uitspraak 

van PS en u zit daar als gedeputeerde en u kunt dat overleg prima voortzetten met deze motie als 600 

steun in de rug. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik sluit mij hierbij aan. De gedeputeerde kan gewoon doorgaan met 

zijn werkzaamheden ondanks dat PS hierover een uitspraak doen, dat doet er niets aan af. 

 605 

De heer DE KAM (CDA): Ik onthoud mij van stemming omdat Schiphol mijn werkgever is. 

 

De VOORZITTER: Wie is tegen de motie? Dat zijn de fracties PvdA, D66, PVV, CDA, VVD, ONH. De 

motie is verworpen. 

 610 

3.a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding  

 

De VOORZITTER: Er zijn geen geheime stukken ter bekrachtiging binnengekomen.  

 

3.b. Lijst geheimhouding PS  615 
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De VOORZITTER: Door de griffie zijn tot op heden geen opmerkingen ontvangen. Wenst iemand 

over deze lijst geheime stukken het woord? Dat is niet het geval, dan stel ik u voor de lijst voor 

kennisgeving aan te nemen.  

 620 

4. Vaststelling notulen van de openbare vergaderingen van 7 en 14 januari 2019 

 

De VOORZITTER: Voor de openbare notulen van 7 januari 2019 zijn geen opmerkingen 

ontvangen. Verlangt iemand het woord? Dat is niet het geval. De notulen van 7 januari zijn 

ongewijzigd vastgesteld. Voor de notulen van 14 januari 2019 zijn net voor de vergadering een 625 

aantal opmerkingen van de heer Kramer (GL) binnengekomen. Deze zullen wij verwerken en de 

notulen ter goedkeuring voorleggen op de volgende vergadering op 4 maart 2019.  

 

5. Vaststellen Strategische Statenagenda 

 630 

De VOORZITTER: Wenst iemand daarover het woord? Dat is niet het geval. Dan is de Strategische 

Statenagenda vastgesteld.  

 

6. Vaststellen lijst ingekomen stukken 

 635 

De VOORZITTER: Hierover zijn door de griffie tot op heden geen opmerkingen ontvangen. 

Verlangt iemand over de ingekomen stukken het woord? Dat is niet het geval. Dan is voor wat 

betreft de afdoening van de brieven conform het voorstel van het presidium besloten. 

 

7. Voortgangslijst van moties 640 

 

De VOORZITTER: De griffie heeft geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand over de 

voortgangslijst moties het woord? Dat is niet het geval. Dan stel ik u voor de lijst vast te stellen. 

Dat is bij deze geschied.  

       645 

8. Hamerstukken 

8.a. Statenvoordracht12 Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer  

8b. Statenvoordracht 09 Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma 

Infrastructuur (PMI) (wordt een bespreekstuk onder agendapunt 11.a)   

8c. Statenvoordracht 13 Wijziging Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 650 

2017         

8d. Statenvoordracht 14 Benoeming voorzitter Commissie Regionaal Overleg Luchthaven 

Texel    

 

De VOORZITTER: Agendapunt 8.b. is van hamerstuk tot bespreekstuk aangemerkt en wordt 655 

besproken onder agendapunt 11.a. Wil er nog iemand een stemverklaring afleggen? Zo niet, dan 

zijn de besluiten onder 8.a., 8.c. en 8.d. aangenomen.  
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9. Statenvoordracht 17 Initiatiefvoorstel GL, PvdD, SP, PvdA, D66 en VVD Regenbooginitiatief 

2.0  660 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Voorzitter. Iedereen moet zich veilig en vrij kunnen voelen dus ook 

LHBTQI+’ers. Dat zijn een heleboel verschillende categorieën bij elkaar maar in ieder geval vallen 

daaronder lesbiennes, homoseksuelen, biseksuelen, transgenders, intersekse personen en queer, 

maar ook alle andere mensen die zich qua seksualiteit of gender op een andere manier 665 

identificeren dan de meerderheid. Dat geldt voor iedereen, of je nou in Noord-Holland werkt of 

woont. Daar zou Noord-Holland werk van moeten maken, onder andere door onze ambtenaren 

een roze werkgroep te geven om er zo voor te zorgen dat onze eigen organisatie meer 

bewustzijn en aandacht realiseert voor roze beleid, maar ook voor onze bewoners – als dat 

toevallig geen ambtenaren zijn – door ervoor te zorgen dat veel meer gemeenten roze beleid 670 

goed op de radar krijgen door jaarlijks een symposium en werkatelier te organiseren. Wij zijn 

heel blij dat er brede steun is toegezegd voor dat voorstel, zeker gelet op de toch wat 

terughoudende reactie van GS. Want GS menen dat er bij de gemeenten weinig behoefte is aan 

een provinciale bijeenkomst en ook in de eigen organisatie zou er eigenlijk geen behoefte zijn 

aan zo’n werkgroep. GL vraagt zich werkelijk af of dat kennelijk geconstateerde gebrek aan 675 

behoefte misschien niet meer zegt over de noodzaak van de werkgroep, want als wij ervan 

uitgaan dat onze provincie geen hindernissen opwerpt en werkelijk met haar ambtenaren een 

afspiegeling is van de samenleving, dan zouden onder onze ongeveer duizend ambtenaren er 

zo’n 70 tot 100 moeten zijn die zich ergens in het spectrum van de regenboog herkennen. 

Hebben GS die 100 echt op de radar en zijn die allemaal dik tevreden? Als dat zo is en de 680 

werkgroep komt niet van de grond, dan zijn wij dik tevreden, maar als dat niet zo is en de 

werkgroep komt niet van de grond, dan dient de provincie haar licht op te steken bij het COC of 

een andere belangenorganisatie, omdat er echt nog een wereld te winnen is als het gaat om 

bewustwording.  Ook of misschien wel juist als je niet bij de doelgroep behoort. Dan de behoefte 

van de gemeenten, hierover verschillen de meningen duidelijk. Twee maanden geleden was er 685 

een werkatelier waarbij een aantal Statenleden aanwezig was, waaronder ikzelf. Ik begrijp dat GS 

uit die bijeenkomst hebben gehaald dat er weinig behoefte is aan nieuwe bijeenkomsten maar ik 

had juist de indruk dat die behoefte er wel is. Uiteindelijk hebben de indieners ervoor gekozen 

om het initiatief ongewijzigd aan PS voor te leggen, met de kanttekening erbij dat als werkelijk 

blijkt dat dit beleid niet meer nodig is, dat symposia niet bezocht zullen worden, dat de 690 

werkgroep doodgebloed is of echt niet van de grond komt, wij dat moeten heroverwegen, maar 

laten wij niet op voorhand denken dat het niet nodig is en er daarom niet eens aan beginnen, 

want het bevorderen van de emancipatie van LHBTQI+ gaat echt niet alleen over het laten horen 

van een tegengeluid als ergens uitsluiting wordt gepredikt. Het gaat net zo goed over het 

blootleggen en terugdringen van allerlei min of meer subtiele structuren die een deel van onze 695 

samenleving uitsluiten of wegdrukken. Er zijn roze bejaarden die in het bejaardentehuis terug de 

kast in gaan. Wij hebben onder LHBT-55plussers dubbel zo vaak arbeidsongeschiktheid en in het 

voortgezet onderwijs nemen LHBT-jongeren 4,5 keer zo vaak zelfmoord in overweging. Dat zijn 

cijfers die wij niet moeten accepteren en het is maar een greep uit de onderwerpen waar wij aan 

kunnen denken bij de problemen en terreinen waarop verbetering mogelijk is. Op bijna al die 700 

terreinen kan de overheid in meer of mindere mate invloed uitoefenen. Er is dus echt nog een 
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wereld te winnen. Hoewel de meesten van ons echt wel van goede wil zijn, zijn velen van ons best 

onwetend als het gaat over de positie van minderheden in de samenleving. Ik ben dan ook heel 

blij dat in weerwil van die reactie niet alleen de drie initiële indieners maar nog drie partijen 

hebben aangesloten. Ik neem aan dat de drie coalitiepartijen GS een extra duwtje in de richting 705 

geven, zodat wij meer doen dan het hijsen van een vlag. Wij gaan echt aan de slag.  

 

De heer HAIJEN (SP): Voorzitter. Het is goed om vast te stellen dat het regenboogvoorstel sinds 

de laatste bespreking in de commissie nu ook gesteund wordt door een regenboogcoalitie van SP 

tot VVD. De actualiteit rond de Nashville-verklaring leert ons dat de emancipatie van 710 

homoseksuelen en andere minderheden nog niet voltooid is en dat op het terrein van acceptatie 

nog een wereld te winnen valt. De SP is blij met de positieve en constructieve houding van GS 

voor het voorstel. Wel willen wij opmerken dat wij een lichte twijfel proefden bij GS of het 

organiseren van activiteiten en bijeenkomsten wel binnen de kerntaken valt. Wij vinden dat die 

twijfel er niet zou mogen zijn. Het als overheid uitdragen en aanjagen van emancipatie en 715 

acceptatie van deze groep LHBTQI+’ers moet toch echt boven elke twijfel en kerntaak verheven 

zijn. 

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Als PS hebben wij de verantwoordelijkheid om op te komen 

voor alle inwoners van Noord-Holland met het geven van gelijke kansen, rechten en veiligheid. 720 

Dat moet op verschillende manieren en zo nodig, specifiek voor doelgroepen. Zo komt de PvdD 

op voor de dieren in Noord-Holland die onder erbarmelijke omstandigheden leven en gevaar 

lopen. Ook staan wij al jaren en zullen dat ook de komende jaren doen, stil bij 100 jaar 

vrouwenkiesrecht. De mensen uit de LHBTQI-gemeenschap worden nog te vaak geconfronteerd 

met gebrek aan sociale acceptatie en alles wat daaruit voortvloeit. Dat vergt specifieke aandacht 725 

om tot een echt inclusieve samenleving te komen. Daar moet actief aan worden gewerkt en de 

provincie heeft daar een prominente verantwoordelijkheid. Niet alleen hebben wij het overzicht 

over de hele provincie, maar wij staan ook relatief dicht bij de mensen. Dit initiatiefvoorstel dat 

breed gedragen wordt binnen PS, dank daarvoor, geeft een concrete actieve invulling aan de rol 

die wij als regenboogprovincie hebben. Wij zijn trots dat wij dit vandaag met meerdere partijen 730 

bespreken en wij rekenen erop dat de provincie serieus aan de slag gaat met dit voorstel. 

 

De heer DE GROOT (D66): Voorzitter. Waarschijnlijk is het de laatste keer dat ik in deze rol het 

woord voer in PS, maar het is mij een meervoudig genoegen omdat het gaat om een interessant 

voorstel om diversiteit te bevorderen. Ook een genoegen omdat dit voorstel mij terugbrengt naar 735 

de motie die vanaf hier ingediend is, om de provinciale regenboogvlag te gaan voeren. Mevrouw 

Kocken zei net, het is symbolisch, maar ik vind het een goed begin om duidelijk te maken dat wij 

voor inclusiviteit staan. Na de Nashville-verklaring blijkt de vlag goed dienst te kunnen doen als 

symbool tegen de bewegingen die intolerant zijn ten opzichte van mensen die onder de noemer 

LHBTQI+ vallen. Het zou fout zijn om te denken dat als het om inclusiviteit gaat, het alleen een 740 

issue is in relatie tot orthodoxe bewegingen. Mevrouw Kocken gaf net een aantal voorbeelden die 

te denken geven en die maken dat dit een issue is waar wij voor moeten staan. Het is dus 

lovenswaardig dat GL, SP en PvdD het op zich genomen hebben om dit te agenderen om te zien 

of er buiten hetgeen wat er gebeurt en wat er aan bestaande regeling is, om centrumgemeenten 
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meer te laten werken aan inclusiviteit, of er ruimte is om binnen de provinciale organisatie en 745 

eventueel voor andere gemeenten toch wat extra’s te doen. De dialoog die plaatsgevonden heeft 

met GS, heeft geresulteerd in een aangepast voorstel dat wij mede indienen. Dit – en dat is van 

belang – nadat op twee zorgpunten die wij deelden met de PvdA, naar tevredenheid is gereageerd 

door de initiatiefnemers. Dat heeft vooral te maken met maatschappelijke vraag en aanbod. 

Recapitulerend, er is bottom-up voldoende behoefte om vanuit de voorgestelde werkgroep de 750 

inclusiviteit te bevorderen binnen de provinciale organisatie. GS hebben een belangrijke 

toezegging gedaan met volle energie weer een poging te doen om de werkgroep gestalte te 

geven. Met een wat bredere invulling op het gebied van inclusiviteit kan dat volgens ons nog een 

grotere kans van slagen geven. Wij menen dat de kans van slagen toeneemt door een krachtig 

signaal door de steun van deze actie door PS en wij zien de resultaten met belangstelling 755 

tegemoet. Wij willen niet negatief denken maar als het niet lukt, dan kan zo’n poging met een 

rapportage afgesloten worden, maar nogmaals, wij gaan ervan uit dat we met veel positieve 

energie kunnen zorgen dat dit daadwerkelijk gaat landen binnen onze organisatie. Het tweede 

punt, de pragmatische instelling van onze partij die niet samenvalt met praktisch zoals vaak 

gedacht wordt maar teruggaat op het pragmatisme van de Amerikaanse filosoof Charles Peers, 760 

maakt dat wij graag zien dat de aanpak werkt met het oogmerk zo nodig aanpassingen te doen. 

Dat geldt ook voor de bijeenkomsten die gepland worden op grond van dit voorstel met kleinere 

gemeenten. Op voorhand lijken die voor ons van grote waarde, maar mocht blijken dat de 

belangstelling gering is of sterk afneemt, dan moeten wij ons kunnen bezinnen en zien of er iets 

anders is wat beter werkt. Ik meen ook gehoord te hebben dat mevrouw Kocken het hiermee eens 765 

is. Wij menen dat het van belang is om vol te gaan voor de bijeenkomsten, dat wij daar niet 

terughoudend moeten zijn, maar natuurlijk wel moeten kijken naar de werking. In mijn eerste 

algemene beschouwingen en nu in mijn laatste bij het laatste optreden kwamen twee 

inspiratiebronnen bij elkaar. De betekenis die personen zelf geven aan een situatie, dat het van 

belang is om niet over en voor de mensen te beslissen, maar met hen en de filosofische behoefte 770 

aan pragmatisme, dat wil zeggen een open manier van werken die gebaseerd is op onderzoek dat 

het werkt om maatschappelijke behoeften te signaleren. Tot slot en dat is mijn grootste 

genoegen van dit meervoudige genoegen, is dat ik het gevoel heb dat dit een onderwerp is dat 

Statenbrede steun gaat krijgen.  

 775 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Voorzitter. Vier jaar geleden stelde ik mij kandidaat voor PS 

omdat ik een provincie wilde die inclusief was en waar geen discriminatie en uitsluiting is. Daar 

sluit dit initiatiefvoorstel mooi bij aan. Mijn voorganger refereerde net al aan de interpretatie en 

het belang dat zaken bottom-up gedragen moeten worden en wij staan voor een inclusieve 

provincie waar voor iedereen een plek moet zijn, ongeacht van wie je houdt of in welk lichaam je 780 

zit. Daarom zijn wij mede-indiener van het initiatief. Toch nog een puntje hoewel ik denk dat GS 

dit al meenemen. Wij hebben een paar maanden geleden een initiatiefvoorstel ingediend over 

inclusief werkgeverschap voor de provincie als voorbeeldrol als werkgever. Daarin wordt vanuit 

de HR elk jaar een training gegeven over ‘biased’ zijn en hoe zorg je ervoor dat je inclusief bent 

in je uiting bij solliciteren. Ik sprak laatst een voorzitter van een transgenderorganisatie en er is 785 

veel werkeloosheid onder transgenders. Ik wil graag meegeven dat ook in de training dit roze 

punt wordt meegenomen.  
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Mevrouw LAGERVELD (VVD): Voorzitter. Tijdens de commissiebehandeling ging het met name 

om twee punten, de roze werkgroep en de bijeenkomst voor gemeenten. Tijdens de 790 

commissiebehandeling hebben GS al aangeven dat er nogmaals een poging zal worden 

ondernomen om een roze werkgroep in te stellen. Wij moeten het zelf wel willen en het moet 

geen verplichting worden, maar goed dat er nog een poging wordt ondernomen. In de commissie 

is nog gesproken over een evaluatie ten aanzien van de bijeenkomsten voor gemeenten. Laten wij 

het in ieder geval proberen, maar als er nou geen of nauwelijks belangstelling is van gemeenten, 795 

dan moeten bijeenkomsten gecanceld worden. Het is mooi om daar pragmatisch mee om te 

gaan.  

 

Mevrouw VAN ANDEL (CDA): Voorzitter, het is duidelijk dat de doelstelling van dit 

initiatiefvoorstel – waarvoor uiteraard dank aan de eerste indiener GL – breed gedragen wordt. Ik 800 

denk nog steeds dat de indieners en GS elkaar met het aangepaste voorstel en de reactie hierop 

moeten kunnen vinden. Het gaat om positieve aandacht voor dit onderwerp. Ik moet eerlijk 

zeggen dat ik zelf best een beetje dubbel ben over voorstellen als deze. Het zou niet nodig 

hoeven zijn op de werkvloer speciale aandacht te besteden aan seksuele geaardheid. Hier de 

spotlight op richten, heeft ook iets stigmatiserends, dat het iets heel bijzonders of afwijkends is, 805 

terwijl bijvoorbeeld homoseksualiteit voor mij en in mijn directe omgeving, werk, kerk, privé,  

volkomen geaccepteerd is. Werkgevers hebben ook niets met je seksualiteit te maken. 

Tegelijkertijd word ik wel warm van alle tegenreacties op de Nashville-verklaring en is het mooi 

en toch helaas kennelijk nog nodig, om inclusiviteit te vieren en er aandacht voor te hebben. Als 

er behoefte aan is om dit ook bij de provinciale organisatie als voorbeeld voor andere 810 

organisaties proactief te doen, dan steunt het CDA dit uiteraard. Wij steunen GS om hier een 

praktische invulling aan te geven en daarbij hoeven GS zich voor wat betreft hun rol ten opzichte 

van gemeenten niet strikt aan de taken uit het rapport Lodders te houden. Deze provincie 

verdient kleur op haar wangen, roze, regenboogkleur, een gezonde kleur. 

 815 

De heer KLEIN (CU/SGP):  Voorzitter. Het is vaak wel makkelijk als je niet te veel afwijkt van de 

rest, als je bent zoals de meeste anderen, als je mening overeenkomt met wat de meeste mensen 

vinden. Maar zo is de werkelijkheid niet. Ieder mens is uniek en er is een grote diversiteit aan 

mensen, mensen met een ander uiterlijk, andere meningen, gedragingen en overtuigingen. Een 

van de grootste opdrachten die we hebben als samenleving, is om in al deze diversiteit met 820 

elkaar samen te leven. Dat samenleven in diversiteit blijkt niet altijd makkelijk te zijn. Zo schreef 

publicist en cultureel psycholoog Keyvan Shahbazi naar aanleiding van de presentatie van het 

regeerakkoord in een artikel in de Volkskrant over hoe het is om een "gewone, normale 

Nederlander" te zijn. Hij schreef: "Ik heb in het verleden wel iets erg doms gedaan waar ik heel 

veel spijt van heb. Ik heb mijn gewone, normale Nederlandse kinderen een niet gewone, normale 825 

Nederlandse roepnaam gegeven. Buiten hun schuld dragen ze ook al mijn achternaam. Mijn 

vaderhart breekt elke keer weer als ik zie dat ze daardoor anders worden benaderd door de 

gewone, normale Nederlanders." Samenleven in diversiteit blijkt ook niet makkelijk in het hoger 

onderwijs. De jaarlijkse Nationale Studenten Enquête liet zien dat studenten met een beperking 

(uiteenlopend van dyslexie en ADHD tot een chronische ziekte en een fysieke beperking zoals 830 
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doofheid) zich vaak verloren voelen op de hogescholen en universiteiten. Samenleven in 

diversiteit blijkt ook niet makkelijk als het gaat om het onderwerp seksuele identiteit. Begin 

januari sprak een groep mensen zich in de Nashville-verklaring uit tegen mensen met een 

seksuele identiteit die afwijkt van de meerderheid. De opstellers vinden het moeilijk om die 

diversiteit te accepteren en dat heeft veel mensen pijn gedaan. Maar we merkten ook dat er veel 835 

mensen zijn die moeite hebben om diversiteit en overtuigingen te accepteren, om meningen te 

horen die je zelf verwerpelijk vindt. Wij zoeken het goede samenleven. De overheid heeft daarin 

een duidelijke rol. Wij vinden het daarom goed dat de provincie die rol op zich wil nemen door 

actief uit te dragen dat iedereen in Noord-Holland kan en mag zijn wie men is. Zoals mevrouw 

Kocken al aangaf, de cijfers over zelfmoordgevoelens onder jongeren in de LHBTQI-groep zijn 840 

schrikbarend. Wij vragen of het college bij de uitvoering van dit voorstel de diversiteit in al haar 

verscheidenheid mee kan nemen. Ook vragen we het college om de ruimte te nemen om te 

zoeken naar de vormen die het beste passen bij deze doelen. Wij willen ons inzetten voor een 

politiek die minderheden beschermt om in persoonlijke vrijheid en persoonlijke 

verantwoordelijkheid te kunnen leven. Wij staan voor een inclusieve provincie, waarin we als 845 

Noord-Hollanders in diversiteit naast elkaar leven, waar ruimte is voor iedereen en we met 

respect met elkaars meningen omgaan. Tenslotte, de titel van dit voorstel is 

“Regenboogprovincie”. Zoals u weet komt de regenboog oorspronkelijk als symbool uit de Bijbel. 

In het verhaal van Noah is de regenboog het symbool van de trouw die God belooft aan mensen.  

En weet u wat de Bijbel zegt? “Dit is een belofte aan jullie, maar ook aan de mensen die na jullie 850 

leven. Aan alle dieren op aarde, aan de wilde en de tamme dieren, aan de vogels en aan alle 

dieren die uit de boot gekomen zijn.” Is dat niet inclusief? Met al deze overwegingen in het 

achterhoofd zullen wij het initiatiefvoorstel steunen. 

 

Gedeputeerde LOGGEN: Voorzitter. Het is toch bijzonder dat er heden ten dage nog steeds 855 

dingen gebeuren zoals de Nashville-verklaring. Dan kun je wel zeggen, het is een mening van een 

groep mensen, dat is het ook, maar dan moet men niet verbaasd zijn als daar een sterk 

tegengeluid wordt gecreëerd. Daar ben ik blij mee en ik ben ook blij met het voorstel dat hier 

ligt. Ik denk dat het ook zonder de Nashville-verklaring wel zou zijn ingediend, omdat wij nog 

steeds niet zo ver zijn in onze samenleving dat je klakkeloos voor je geaardheid kunt uitkomen. 860 

Ik denk dat het voorstel hier een belangrijke bijdrage aan gaat leveren om ook in dit huis te 

zorgen voor de groep, wij zorgen voor een veilige omgeving waarin eenieder of je nou lesbi of 

homo, wit of zwart bent, maakt niet uit. Wij voeren een inclusief beleid en daar staan wij ook 

voor. Dit gaat hier meer accent aan geven, dus ik heb hier warme gevoelens bij. Waar ik wel 

moeite mee heb is met het mechanisme wat hierin opgesloten zit, dat de politiek op de stoel van 865 

het management gaat zitten, die kanttekening wil ik hier toch wel maken. Ik wil u vragen om het 

initiatiefvoorstel om te zetten in concreet handelen waarbij ik het mechanisme en het respect 

voor het management intact laat. Ik stuur u dan binnen twee maanden een memo toe hoe wij dit 

effectief kunnen omzetten in beleid, waarbij wij het mechanisme wel intact houden en proberen 

te voorkomen dat in de dubbele boodschap in de inleiding van mevrouw Kocken, enerzijds laat 870 

de mensen zijn die ze zijn, maar tegelijkertijd dat wij als werkgever ervoor moeten zorgen dat wij 

ze allemaal in beeld hebben, die dubbele boodschap hoort er eigenlijk niet in. Iedereen in deze 

organisatie moet zich veilig voelen, ongeacht geloof, afkomst, geaardheid of politieke 



Pagina 22 

 

 22 

overtuiging. Dan zijn wij inclusief werkgever. Resumerend, wij gaan hiermee aan de slag. Ik zorg 

dat wij in de geest van het voorstel een memo opstellen over het omzetten naar concreet 875 

handelen en deze over twee maanden aan u voorleggen om te zien of dit de lijn is die u voor 

ogen heeft, waarbij wij het mechanisme over de gescheiden werelden tussen politiek en 

management intact laten.  

 

Tweede termijn 880 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Voorzitter, ik denk dat er vooral gereageerd moet worden op in hoeverre 

wij respect hebben voor het management en willen wij dat iedereen op de radar is. Uiteraard 

geven wij mee zoals wij vinden dat het zou moeten zijn en heeft het management de ruimte om 

het uit te voeren op een manier waar zij zich goed bij voelen. Ik kan mij bijna niet voorstellen dat 885 

hier geen weg voor te vinden is. Ik heb geen enkele behoefte aan een databank met de honderd 

mensen, want als er tien, twintig of dertig tussen zitten die zoals door het CDA naar voren werd 

gebracht, daar heeft een werkgever niets mee te maken en die het gewoon niet willen vertellen, 

prima. Er is helemaal niemand hier die dat anders ziet, ik in ieder geval niet, maar het moet wel 

zo zijn dat mensen die dat wel willen delen en daar wel graag ruimte voor willen krijgen, de 890 

vrijheid moeten voelen om dat te vertellen en om die ruimte te nemen. Dit is een onderwerp dat 

voor veel mensen ingewikkeld ligt. De meeste mensen zijn van goede wil maar als je tot een 

meerderheid behoort, zie je niet altijd hoe een minderheid zich moet verhouden tot de 

meerderheid waar je zelf toe behoort. Ik vind dat dit een onderwerp is waarmee wij aan de slag 

moeten gaan. Als het zo is dat er op geen enkele manier iemand ergens behoefte aan heeft, dan 895 

willen wij natuurlijk niet dat wij lege symposia organiseren, dat wij een werkgroep laten 

vergaderen waar niemand in zit, dat slaat helemaal nergens op en dat is absoluut niet de 

bedoeling. Laten wij eerst een goede aanloop nemen omdat er naar mijn stellige overtuiging 

tussen die laten wij zeggen honderd ambtenaren vast wel een paar mensen met goede ideeën 

zitten en dat kan op allerlei vlak zijn. Laten wij dat benutten en ruimte geven.  900 

 

De heer DE GROOT (D66): Voorzitter. Ik denk dat hetgeen de heer Loggen en mevrouw Kocken 

zeggen, dicht genoeg bij elkaar ligt om te komen tot een werkbare situatie. Ik zie dat memo 

graag tegemoet en dan is het aan de volgende Staten om daar verder op door te gaan. Ik stel 

voor om op deze weg door te gaan met een oproep om de mening van PS hierbij mee te nemen.  905 

 

Gedeputeerde LOGGEN: Voorzitter. Ik denk dat mevrouw Kocken en wij elkaar zo dicht naderen, 

dat wij er via de lijn van mijn werkbare voorstel goed uit kunnen komen en dat u binnen twee 

maanden iets heeft waarop u kunt reageren wat in de geest is van uw voorstel. 

 910 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming. Stemverklaringen? 

 

De heer KAPTHEIJNS (PVV): Voorzitter. Wij hebben ook al tegen het roze stembusakkoord 

gestemd, dat was landelijk, ook andere partijen in dit huis hebben er toen tegen gestemd. Wij 

zullen derhalve ook niet voor dit initiatief stemmen. Wij vinden het zonde dat de grootste 915 
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achterliggende oorzaak van homohaat en geweld tegen homo’s totaal niet genoemd wordt en dat 

is de islam.  

 

De VOORZITTER: Wie is tegen het initiatiefvoorstel? Dat is de fractie PVV, waarmee het 

initiatiefvoorstel is aangenomen. Ik feliciteer de indieners met dit prachtige initiatiefvoorstel.  920 

      

10. Statenvoordracht 15 Onderzoeksrapport Provinciale Rekenkamers ‘Energie in transitie’

     

Mevrouw KLAASSEN (D66): Voorzitter. Het rapport van de provinciale rekenkamers is een 

vergelijkend onderzoek naar de inzet van de provincies voor de energietransitie. Uit het rapport 925 

maar vooral ook uit de reacties, blijkt de kracht van de rekenkamers. Ze wijzen op 

verbeterpunten en doen voorstellen voor verbetering. Nog voordat wij over dit rapport spreken, 

reageert het IPO al met voorstellen voor hoe de aanbevelingen kunnen worden overgenomen en 

welke rol zij oppakken, bijvoorbeeld om de vergelijkbaarheid tussen provincies te optimaliseren. 

Daarmee bewijzen de rekenkamers direct al hun bijdrage aan verbetering van ons bestuur. Ik wil 930 

de rekenkamers hartelijk danken voor dit mooie staaltje onderzoek. Het is ons gezegd, ook 

tijdens de commissievergadering, het rapport mag niet gelezen worden als een ranking van de 

provincies, maar toch las ik het stiekem als een wedstrijdje. Hoe doet Noord-Holland het in 

vergelijking met andere provincies? Soms is het appels met peren vergelijken en niet elke 

provincie heeft dezelfde uitdagingen en kansen, maar op een aantal punten ligt Noord-Holland er 935 

lekker bij in de ranking. Ik noem bijvoorbeeld onze opgave voor het realiseren van wind op land. 

Alleen Groningen en Noord-Holland hebben de afgesproken doelstellingen in IPO-verband op dit 

moment gehaald. Ook zit er 95 miljoen euro in onze duurzaamheidsfondsen. Daarmee staan wij 

hoog in het rijtje. Oké, Overijssel steekt er ver bovenuit met 200 miljoen euro, maar wij staan 

mooi op een derde plek en omdat wij dat ook graag op de agenda zetten, geothermie. Met de 940 

hoeveelheid energie opgewekt met aardwarmte staan wij na Zuid-Holland – niet de minste op dit 

gebied – op de tweede plaats. Wij zijn dus best lekker bezig in de provincie, maar zijn er geen 

verbeteringen en is het goed genoeg? Natuurlijk, wij hebben ook de ambitie om nog verdere 

stappen te zetten in de energietransitie. Wij denken natuurlijk aan het verhogen van het 

opwekken van de hoeveelheid duurzame energie in onze provincie en wij willen meer pilots voor 945 

het opwekken van aardwarmte middels geothermie en D66 wil de grondstoffenrotonde in het 

havengebied van Amsterdam verder concretiseren, zoals omschreven in de 

ontwikkelingsstrategie voor het NZKG. Tot slot mag de aanbeveling aan PS nog wel wat scherper. 

Het is belangrijk dat de nieuwe Staten ook deze aanbeveling als opdracht aan zichzelf zien. Het 

CDA zal hiervoor mede namens D66 en andere partijen een amendement indienen. Ik heb er 950 

vertrouwen in dat wij de aanbevelingen van de rekenkamers gaan concretiseren in de regionale 

energiestrategieën. Wij kijken uit naar verdere betrokkenheid hierbij.  

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Voorzitter, dank voor het rapport. De afgelopen vier jaar zijn wij 

in de provincie druk bezig geweest om de kaders neer te leggen en ik denk dat dit onderzoek 955 

laat zien dat wij goed op weg zijn. Een aantal partijen geloven dat wij helemaal niets moeten 

doen aan de energietransitie en er zijn een aantal partijen die met angst en beven de 

energietransitie op zich af zien komen. Wij vinden het heel belangrijk dat wij zeker in de 
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volgende stappen dit eerlijk gaan verdelen, denk aan een CO2-heffing. Als wij kijken naar wat er 

nu voor ons ligt, dan mag het iets concreter en dat zal de heer De Kam in zijn bijdrage straks 960 

verder toelichten.  

 

De heer HAIJEN (SP): Voorzitter. Voor ons ligt het rapport waarin de verschillende rekenkamers 

een dappere poging hebben gedaan de energietransitie op provinciaal niveau door te lichten en 

te vergelijken. Omdat GS de aanbevelingen van het rapport zo goed als volledig overnemen, heb 965 

ik slechts een specifieke opmerking over het rapport en sluit ik af – ik kon de verleiding niet 

weerstaan – met drie politieke opmerkingen over het klimaatbeleid. Een van de provinciale 

instrumenten dat in het rapport genoemd wordt om mee te sturen, is het zogenaamde 

energiefonds. Als wij naar de energiefondsen in Noord-Holland kijken, dan vallen twee dingen op. 

Wij besteden er 95 miljoen euro aan en de energiefondsen zijn bovenal gericht op het 970 

bedrijfsleven. Wij hebben het MKB Innovatiefonds Topsectoren, Innovatiefonds Noord-Holland en 

het Participatiefonds Duurzame Economie en ook deze is gericht op het bedrijfsleven. Als wij als 

provincie straks bij de regionale energiestrategieën echt invulling gaan geven aan het 

klimaatakkoord, dan is het zaak om ook fondsen op te richten die zich op bewoners richten om 

collectieve oplossingen voor bewoners mogelijk te maken. Of het nu het collectief aansluiten van 975 

een wijk op een groen gasnet is omdat een warmtenet geen ideale oplossing is of dat het een 

fonds is dat het mogelijk maakt voor huiseigenaren om warmtepompen aan te schaffen. Er zullen 

ook vanuit de provincie fondsen opgericht moeten worden voor bewoners, zodat wij de lasten 

van de overgang naar een duurzame wereld collectief kunnen dragen. Tot slot mijn drie politieke 

bespiegelingen in het kader van het klimaatakkoord. Als de actualiteit van de grafietregens in de 980 

IJmond ons iets leert als politiek, dan is het wel dat het bedrijfsleven zich moeizaam tot niet laat 

reguleren door boetes en dwangsommen. Het is te idioot voor woorden dat de ene overheid een 

straf op kan leggen die vervolgens door een andere overheidsinstantie – in dit geval de 

Belastingdienst – weer ongedaan gemaakt kan worden. Het is te hopen dat de staatssecretaris 

van Financiën zijn naam eer aan doet en hier ‘Snel’ een einde aan maakt. Als de vervuiler moet 985 

gaan betalen, dan is het zaak om niet met een boetesysteem te gaan werken maar daadwerkelijk 

belasting te heffen op CO2 en andere uitstoot. Een andere actualiteit is de biomassacentrale in 

Diemen. Deze actualiteit leert ons dat energie en de infrastructuur van energie 

basisvoorzieningen zijn die in publieke handen horen te zijn, want dat de biomassacentrale in 

Diemen niet de meest duurzame oplossing is, is bij iedereen genoegzaam bekend, zowel bij het 990 

Rijk, provincie als bij de gemeente Diemen. Maar wij hebben het ons als politiek wel onnodig 

ingewikkeld gemaakt door al onze zeggenschap over Nuon in de vorm van aandelen te verkopen 

toentertijd. Nu kunnen wij slechts als politiek via de achterdeur, namelijk via een convenant, gaan 

regelen dat de biomassacentrale op tijd weer overschakelt op echt duurzame alternatieven. 

Wanneer wij mede-eigenaar van Nuon waren gebleven als overheid en dat geldt niet alleen voor 995 

Noord-Holland maar ook voor andere overheden, dan hadden wij veel gemakkelijker aan de 

voorkant van het proces afspraken kunnen maken over een echt duurzame transitie. Dan tot slot. 

Wij moeten als overheid ook durven investeren in schone technieken, want waarom investeren wij 

als overheid wel in de bouw van een nieuwe reactor in Petten waarvan wij weten dat deze het 

nodige afval gaat produceren, maar steken wij geen overheidssubsidie in schone technieken van 1000 
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ASML waarvan wij weten dat deze bij de productie van diagnostische isotopen aanzienlijk minder 

afval gaan produceren.  

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Bij interruptie, ik voel mij heel erg uitgenodigd om het debat aan te 

gaan, maar u bent nu al een tijdje bezig met onderwerpen die niet gaan over het Randstedelijke 1005 

rekenkamerrapport. Ik wil u vragen dat punt af te ronden en dit debat met elkaar te voeren als wij 

het de volgende keer over het klimaatakkoord hebben.  

 

De heer HAIJEN (SP): Voorzitter. Mevrouw Klaassen heeft gelijk, maar ik gaf het al aan, ik kon de 

verleiding niet weerstaan om toch enkele politieke opmerkingen te maken. Het is ook zo dat in 1010 

de vorige commissie is gezegd, kunnen wij het rekenkamerrapport niet meer concretiseren? Ik 

maak het volgens mij heel concreet. Ik pak de actualiteit erbij en aan de hand hiervan geef ik een 

paar aanbevelingen waarvan wij voorstellen om die mee te nemen bij de energietransitie.  

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Als u dan op deze manier het debat wilt aangaan, dan moet u met 1015 

concrete voorstellen komen, zodat wij als meerderheid in dit huis kunnen bepalen of wij daar iets 

in zien.  

 

De heer HAIJEN (SP): Voorzitter. Ik vervolg mijn betoog maar ik kom tot een afronding. Wanneer 

wij het bedrijfsleven daadwerkelijk gaan belasten, de zeggenschap over energie niet zomaar uit 1020 

handen geven maar in publieke handen houden en wij daadwerkelijk gaan investeren in schone 

technieken, dan ziet de SP de energietransitie met vertrouwen tegemoet.  

 

De heer KAPTHEIJNS (PVV): Voorzitter. Het mag duidelijk zijn, de PVV ziet geen heil in de 

energietransitie. De energietransitie is gebaseerd op het klimaatakkoord dat als doel heeft de 1025 

CO2-uitstoot in 2030 met maar liefst 49% te reduceren. CO2 zou namelijk verantwoordelijk zijn 

voor de opwarming van de aarde. Maar is CO2 wel de klimaatknop waaraan gedraaid kan worden 

en waar heel veel belastinggeld aan verspild moet worden om de uitstoot te verminderen? Zo 

stelt emeritus hoogleraar natuurkunde Kees de Lange dat ons klimaat al 4,5 miljard jaar varieert 

en grote variaties vertoont door invloeden van allerlei factoren. Daarom is het onmogelijk het 1030 

klimaat stil te zetten op een gewenste stand. En ook al zou er een causaal verband zijn tussen 

CO2 en temperatuur, dan zou zelfs een enorme reductie van 49% CO2 nauwelijks invloed hebben 

op de temperatuur. Zo stelt Rob van Dorland van het KNMI dat er maar 0,0007 graden minder 

opwarming is bij 49% reductie en zelfs Urgenda, de geliefkoosde klimaatclub in dit huis, stelt dat 

bij een CO2-reductie van 25% er maar 0,00045 graden minder opwarming is. Dr. Pieter Boot van 1035 

het Planbureau voor de Leefomgeving stelt dan ook zeer terecht dat het voor de 

klimaatverandering helemaal niets uitmaakt wat Nederland wel of niet doet. Ook constateert het 

PBL dat maar liefst 900.000 huishoudens op termijn de energierekening niet meer kunnen 

betalen. In het manifest Nieuw Klimaatalarm dat eind 2018 door een groep van 24 onafhankelijke 

professoren, ingenieurs en andere experts is geschreven, staat dat de doelstellingen van de 1040 

voorgestelde Klimaatwet onhaalbaar zijn en dat de handhaving ervan grote sociaaleconomische 

problemen gaat geven. De ambities van het kabinet Rutte om voor 2050 6 miljoen huizen 

aardgasvrij te maken, is dan ook zeer onverstandig en gaat de samenleving vele miljarden 



Pagina 26 

 

 26 

kosten. Zeer onverstandig aangezien ons aardgasnetwerk zich al vele jaren bewezen heeft als een 

stabiele energievoorziening. Bovendien neemt het gebruik van aardgas wereldwijd toe. Zo 1045 

hebben de regeringsleiders van Frankrijk, Spanje en Portugal In 2018 overeenstemming bereikt 

over nieuwe investeringen in hun netwerk van aardgasleidingen.    

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Voorzitter, ik vind het toch wel fijn dat u even de inhoud aangrijpt, 

dat doet u niet zo vaak. Wat is uw visie op het feit dat wij van het aardgas af moeten, wetende dat 1050 

het aardgas over 17 jaar op is in Nederland? Hoe moeten de huizen dan verwarmd worden? 

 

De heer KAPTHEIJNS (PVV): Met aardgas, dat wij exporteren net zoals andere landen dat 

exporteren. Ik wil nog even reageren op uw ietwat vileine opmerking dat wij in de discussie nooit 

inhoudelijk iets zeggen, u kunt de notulen erop naslaan van de afgelopen vier jaar over wat wij 1055 

tijdens EEB hebben verteld over deze bespottelijke energietransitie.  

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik kan alleen de PVV er niet op betrappen dat u ook iets van het 

Randstedelijke rekenkamerrapport op dit moment gebruikt voor uw betoog. 

 1060 

De heer KAPTHEIJNS (PVV): Gelukkig ga ik over mijn eigen woorden. Aardgas is ook goedkoop, 

gemakkelijk te transporteren en veilig in gebruik. Dan wil Rutte met behulp van ons college 

Nederland aardgasvrij maken, wat honderden miljarden euro’s gaat kosten. Het Economisch 

Instituut voor de Bouw heeft namelijk berekend dat het aardgasvrij maken van de totale 

Nederlandse woningvoorraad, bijna 8 miljoen woningen, maar liefst 235 miljard euro gaat 1065 

kosten. En als specifiek naar een huurhuis wordt gekeken is volgens de Vereniging van 

Woningcorporaties Aedes maar liefst 108 miljard euro nodig om de 2,1 miljoen huurhuizen in 

Nederland aardgasvrij te maken, dat is bijna 52.000 euro per huurhuis. Al deze miljarden kunnen 

veel beter besteed worden aan de zorg, veiligheid en verlaging van de lasten voor burgers. 

Tevens gaan wij aardgasvrij meer stroom gebruiken waardoor de kosten op onze energierekening 1070 

voor het transport van elektriciteit flink zullen stijgen door de energietransitie. Het zogeheten 

capaciteitstarief stijgt van 150 naar zo’n 300 euro per jaar per aansluiting en moet Nederland de 

komende jaren miljarden investeren in het elektriciteitsnetwerk, aangezien dat niet is voorbereid 

op deze transitie en dan heb ik het nog niet over de peperdure energierekening die alle 

Nederlanders volgend jaar van het kabinet Rutte krijgen door stijgende tarieven en fors hogere 1075 

belastingen. Gemiddeld gaat een gezin maar liefst 360 euro meer betalen. Wij vinden het 

inderdaad onacceptabel dat de energie onbetaalbaar wordt en wij vinden het ook onacceptabel 

dat men werkelijk de overtuiging heeft dat wij vanuit hier, het op mondiale schaal kleine Noord-

Holland het klimaat kunnen redden. Deze grootheidswaanzin dekt de lading niet.  

 1080 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Ik kan mij helemaal aansluiten bij het verhaal van de PVV. 

Ik denk dat de energietransitie onbetaalbaar wordt. Er is al gesproken over de kosten van 

huurhuizen en dan heb ik het nog niet eens over de woningen van eigenaren waarvan al door veel 

mensen is gezegd dat een warmtepomp bij oudere huizen niet eens gaat werken, omdat je deze 

woningen die niet goed geïsoleerd zijn, daar niet warm mee kunt krijgen. Daarnaast zijn mensen 1085 

vanaf 1 januari veel meer energiebelasting gaan betalen en dan heb ik het over huurders die niet 
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eens invloed hebben op het feit of ze verduurzaming in hun woning krijgen of niet. maar zij 

betalen vanaf 1 januari wel 40 of 45 euro per maand meer, hetgeen schandalig is.  

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Wat vindt u van het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer? 1090 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik vind het fijn dat mijn voorganger expliciet heeft aangegeven 

waarom het onhaalbaar is. Ik heb al tijdens de commissievergadering gezegd dat ik geen chocola 

kan maken van alles wat er in het rapport staat. Ik heb het rapport drie keer gelezen en ik kan er 

geen concrete ambities uithalen. Dus om terug te komen op wat u vraagt, ik vind het veel te kort 1095 

dag om daar nu over te besluiten, laten wij wachten tot de doorrekeningen komen van de Tweede 

Kamer en kom dan met dat rapport terug in de provincie. 

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Ik begrijp uit uw woorden dat u het rapport niet helemaal kon 

begrijpen, denk ik.  1100 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Nee, kon ik niet goed begrijpen, het was mij niet concreet genoeg, 

absoluut niet.  

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Wat vindt u dan van het amendement dat het CDA zo meteen 1105 

gaat indienen, over hoe het concreter kan?  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Het lijkt me een fantastisch plan. Als u dat vindt, dan is dat prima, 

maar het lijkt mij beter wanneer de Tweede Kamer eerst de doorrekeningen doet waaruit blijkt 

dat het onhaalbaar en onbetaalbaar wordt en kom er dan mee terug naar de nieuwe PS en dan 1110 

gaan die besluiten over wat ze met de aanbevelingen doen.  

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Aan de ene kant zegt u, het wordt allemaal onbetaalbaar want u 

heeft een vooruitziende blik dat niemand het kan gaan betalen, maar aan de andere kant zegt u 

ook, laten wij eerst in de Tweede Kamer en niet hier de verantwoordelijkheid nemen voor de 1115 

burgers. Hoe staat u daarin? 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik heb u net al gezegd, ik heb geen glazen bol maar ik vermoed zo 

dat het volledig onbetaalbaar wordt al die plannen, maar als de doorrekeningen op tafel liggen en 

inderdaad blijkt dat het onhaalbaar wordt, kom daar dan mee terug en dan kunnen GS dat 1120 

voorleggen aan de Statenleden die kunnen kijken hoe zij dat allemaal gaan uitvoeren.  

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Dank aan de rekenkamers voor dit nuttige rapport, dat ons er 

onder meer aan herinnert dat de provincie Noord-Holland streeft naar ‘een goede mix van 

duurzame energie.’ Maar wat is dat, een goede mix van duurzame energie? Is energie waarvoor 1125 

op grote schaal bomen gekapt en verbrand moeten worden, duurzaam te noemen? Nederland 

mag zich sinds 2019 al een van de vijf grootste houtpelletimporteurs ter wereld noemen met de 

verwachting dat houtgebruik voor bijstook verder explodeert naar 2,5 miljard kilo in 2023. En 

daar komen nog eens 8 miljard kilo aan maatregelen in het Klimaatakkoord bovenop. Samen 
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jaarlijks meer dan 10 miljard kilo hout. En dat in ons kleine Nederland alleen, los van de 1130 

biomassa agenda’s van de rest van de wereld. De goedbedoelde inzet is ongetwijfeld om alleen 

duurzaam gekapt hout te gebruiken, maar bij de huidige bijstookniveau’s, dus voor de 

aanstaande explosie, bestaat al grote twijfel omtrent duurzaamheidsgaranties. Milieuorganisaties 

waarschuwen nu al voor ontbossing, voor grote druk op oerbossen, voor verlies van 

biodiversiteit, verslechtering van de bodemkwaliteit en toenemende druk op de voedselproductie. 1135 

Met de exploderende vraag vanuit Nederland en tal van andere landen kan een kind bedenken 

dat de druk op bossen en grondgebruik simpelweg te groot wordt. Het verbranden van hout voor 

energie is bovendien niet klimaatneutraal. Op korte termijn neemt de hoeveelheid CO2 in de 

atmosfeer er zelfs door toe. Jonge herplante bomen nemen nou een keer minder CO2 op dan 

grote volgroeide exemplaren. Het zal dan ook niemand verbazen dat ook het Planbureau voor de 1140 

Leefomgeving waarschuwt om niet in te zetten op biomassa als quick fix om onze CO2-doelen te 

halen. Gelukkig herinnert het rapport van de rekenkamers ons eraan dat de provincie Noord-

Holland al het mooie principe ‘food before fuel’ hanteert. Wij zouden hier graag het principe, 

‘forest before fuel’ van willen maken. Een harde garantie dat de Noord-Hollandse transitie naar 

duurzame energie niet leidt tot een verder toenemend risico op ontbossing, verlies van 1145 

biodiversiteit, verslechtering van bodemkwaliteit of verder toenemende druk op grondgebruik 

elders in de wereld. Daartoe dienen wij de volgende motie in: 

 

Motie 06/04-20-19 

Forest before fuel 1150 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 4 februari 2019 

 

Constaterende dat: 

- Nederland met een bijstook van 1,45 miljard kilo in 2019 een van ‘s werelds grootste 1155 

importeurs van houtpellets is met de verwachting dat het gebruik voor bijstook stijgt 

naar 2,5 miljard kilo in 2023 en maatregelen in het klimaatakkoord kunnen leiden tot 

een groei van nog eens 8 miljard kilo; 

- De huidige bijstook al leidt tot ontbossing, verlies van biodiversiteit, verslechtering 

van bodemkwaliteit en druk op voedselproductie;  1160 

- Het Planbureau voor de Leefomgeving zich in haar analyse van het klimaatakkoord zeer 

kritisch uitlaat over de grote rol van biomassa en de mogelijkheid om het op grote schaal 

duurzaam te verkrijgen. 

 

Van mening dat: 1165 

- Het hoogst onverantwoord is op grote schaal biomassa uit andere landen te importeren; 

- Een harde garantie nodig is dat de Noord-Hollandse transitie naar duurzame energie niet 

leidt tot ontbossing, verlies van biodiversiteit of verslechtering van bodemkwaliteit.  

 

Gehoord de discussie, dragen het college van GS op: 1170 

- ‘Forest before fuel’ op te nemen als algemeen uitgangspunt van provinciaal beleid; 
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- Alleen gecertificeerde duurzame uit Nederland afkomstige biomassa mag worden 

gestookt in Noord-Hollandse biomassacentrales; 

- Indien een biomassacentrale een dergelijke garantie niet kan leveren, geen provinciale 

vergunning of anderszins ondersteuning te verlenen 1175 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PvdD 

 

De transitie naar groene energie moet natuurlijk helemaal niet gaan over het kappen en 1180 

verbranden van bossen, maar over hoe we werkelijk schone en onuitputtelijke energiebronnen 

kunnen aanspreken. Bronnen waarvan iedereen kan profiteren, niet alleen een paar grote 

bedrijven die tientallen miljarden winst maken. Het concept van sociale windmolens dat Urgenda 

afgelopen week met urgentie op de agenda zette, geeft hele gemeenschappen de mogelijkheid 

om te profiteren van duurzame energie. En dat raakt aan de kern van de energietransitie en de 1185 

rol die wij als provincie moeten spelen. Wij kunnen de transitie niet alleen versnellen, maar ook 

bijdragen aan een eerlijker verdeling van de lusten en lasten. Daarom dienen wij een motie in met 

het volgende dictum: 

 

Motie 07/04-02-19 1190 

Windmolens op land 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 4 februari 2019 

 

Constaterende dat: 1195 

- Het huidige tempo van CO2-reductie te laag ligt om de doelen van het Klimaatakkoord 

van Parijs te halen en de opwarming van de aarde 1,5 graad te beperken; 

- Het huidige provinciale windmolenbeleid geen specifiek beleid heeft voor kleine of sociale 

windmolens; 

- Burgerparticipatie leidt tot draagvlak voor de energietransitie. 1200 

 

Overwegende dat: 

- Sociale windmolens burgers en gemeenschappen de kans geven te delen in de voordelen 

van de energietransitie; 

- Kleine turbines ondernemers de kans geven te delen in de voordelen van de 1205 

energietransitie; 

- Er sociale en economische kansen liggen voor sociale en kleine windmolens in de 

provincie; 

- Meer windmolens leiden tot grotere en snellere CO2-reductie. 

 1210 

Gehoord de discussie dragen het college van GS op: 

- Een beleidsvoorstel op te stellen voor sociale windmolens; 

- Een beleidsvoorstel op te stellen voor kleine windmolens 
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en gaan over tot de orde van de dag. 1215 

Fractie PvdD 

 

De VOORZITTER: De moties maken onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer WIESEHAHN (VVD): Buitengewoon interessant betoog waarin u wederom een optie om de 1220 

energietransitie met elkaar te vervolmaken, afschiet, namelijk biomassawinning om daarmee 

uiteindelijk duurzame energie te winnen. U heeft een maand geleden de optie kernenergie van 

tafel geveegd. Hoe denkt u in Godsnaam in Noord-Holland de energietransitie rond te maken als 

u alles wat enigszins kan bijdragen, van tafel veegt? Heel Noord-Holland vol zetten met 

windmolens? Dat is uw oplossing.  1225 

 

De heer ZOON (PvdD): Windmolens zijn daar inderdaad een groot onderdeel van. Verder zullen 

wij een stuk zuiniger met onze energie om moeten gaan. Zoals de VVD ook weet, is kernenergie 

geen optie, dat vinden wij niet, ook niet voor de nabije toekomst.  

 1230 

De heer WIESEHAHN (VVD): Wat zegt de heer Zoon tegen alle medewerkers van Tata Steel die 

afhankelijk zijn van energiebronnen om het product te maken, duizenden mensen in IJmuiden en 

omstreken. Wat zegt u tegen die mensen over de toekomst en de werkgelegenheid?  

 

De heer ZOON (PvdD): Dat Tata Steel heel erg hard moet gaan werken aan verduurzaming.  1235 

 

De heer WIESEHAHN (VVD): En dat doen ze nu niet? 

 

De heer ZOON (PvdD): Dat is de vraag als ze nog steeds zeggen dat ze enorme hoeveelheden 

kolen nodig hebben, hoewel er ook andere alternatieven zijn die ze zelf aangeven en dat ze 1240 

daaraan werken voor de toekomst, dan zullen ze harder moeten gaan werken dan ze nu doen.  

 

De heer WIESEHAHN (VVD): Ik kan alleen maar concluderen dat u in een ideale wereld leeft en 

dat de werkelijkheid van Noord-Holland u eigenlijk niets of weinig interesseert. Dat stelt mij heel 

erg teleur.  1245 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik worstel een beetje met de timing van de laatste motie, want hoewel ik 

een groot voorstander ben van sociale en kleine windmolens op sommige plekken, vraag ik mij af 

waarom u het rapport aangrijpt om dit nu in te dienen. Is het niet beter om hier in breder 

verband een plan voor te maken? 1250 

 

De heer ZOON (PvdD): Ik denk inderdaad dat wij hier nog heel vaak over zullen gaan spreken en 

ik zie ook niet in dat met deze motie heel Noord-Holland direct vol zal staan met kleine en 

sociale windmolens, maar het is wel een goede aanzet om namens PS een goede transitie te 

geven aan de volgende Staten. Dat is de reden waarom wij hem nu indienen.  1255 
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Mevrouw KLAASSEN (D66): Mag ik u vragen te overwegen om de motie niet in stemming te 

brengen, want elke uitspraak is een uitspraak en ik zou liever eerst het debat in de commissie 

aangaan dan dat wij hier nu een uitspraak doen met elkaar.  

 1260 

De heer ZOON (PvdD): Ik zal het in overweging nemen.  

 

De heer WIESEHAHN (VVD): Voorzitter. Natuurlijk eerst dank aan de rekenkamers voor het werk 

dat zij voor alle provincies hebben gedaan. Het biedt goede aanknopingspunten om te kijken hoe 

wij tot op heden hebben gepresteerd en om te kijken hoe wij met elkaar verder gaan in de tijd die 1265 

komen gaat. In de commissievergadering hebben wij daarover uitgebreid met elkaar van 

gedachten gewisseld. Het was een interessante woordenwisseling, maar ik denk dat de 

interessantste bijdrage kwam van de vertegenwoordiger van de rekenkamer, de heer Van Meekel. 

In zijn reactie op de eerste termijn van de commissie was de heer Van Meekel namelijk glashelder 

over de rol die deze Staten zichzelf bij het halen van de doelen in de energietransitie moeten 1270 

aanmeten. Hij gaf ons mee dat wij als PS niet alléén bepalen hoe de doelen te halen, zeker niet in 

het proces van de energietransitie. Hij zei dat de tijd van de plangeleide economie – luistert u 

mee, mijnheer Den Uyl – voorbij is. Hij zei het, echt waar. Het gaat om het vinden van de juiste 

balans tussen sturen en samenwerken. Samenwerken met afdoende ruimte voor partners zoals 

woningbouwcorporaties, bedrijven, gemeenten en NGO’s, kortom, ook volgens de heer Van 1275 

Meekel is er in Noord-Holland bij de aanpak van de energietransitie geen plek voor 

‘klimaatdrammers’. Samen moeten wij deze klus gaan klaren, van links tot rechts in deze Staten 

en met alle relevante partijen in het veld. Nu de aanbevelingen van de rekenkamer goeddeels zijn 

overgenomen door GS, rest ons hier de vraag of wij als PS de aanbevelingen aan onszelf, aan GS 

en aan onze opvolgers kunnen omarmen.  1280 

 

De heer ZOON (PvdD): U zegt twee dingen, dat vooral grote bedrijven en woningbouwcorporaties 

mee moeten doen aan de energietransitie. Vindt u dat de bevolking daar ook een rol in heeft? En 

wie bedoelt u precies met ‘klimaatdrammers’? 

 1285 

De heer WIESEHAHN (VVD): In antwoord op uw eerste vraag, ik heb het niet over grote bedrijven 

gehad maar gewoon over bedrijven en als u mijn betoog afwacht, dan komen de burgers ook 

zeker aan bod. Als het gaat om de klimaatdrammers, dat zijn de mensen die het realisme uit het 

oog verliezen, die vooral zwaarwegende maatregelen willen afdwingen zonder dat zij direct de 

consequenties kunnen overzien en ik vermoed dat u soms ook in dat rijtje voorkomt. Ons 1290 

antwoord of wij de aanbevelingen van de rekenkamer kunnen omarmen, is natuurlijk een 

volmondig ja. Dit titanenwerk willen wij als VVD in nauwe samenwerking met alle partijen in deze 

Staten, maar natuurlijk ook met de burgers, gemeenten, NGO’s en bedrijven samen oppakken en 

tot een succes maken in Noord-Holland. Door de aanbevelingen van de rekenkamer over te 

nemen borgen wij dat gezamenlijke proces. Het is goed dat ook de volgende Staten dat met GS 1295 

verankeren in beleid en daarom zal de VVD het amendement van het CDA ook steunen.  

 

De heer DE KAM (CDA): Voorzitter. Het is wel duidelijk dat er verschillend gedacht wordt in deze 

zaal over de energietransitie. Als ik in een metafoor spreek, dan denk ik dat het zo’n beetje 
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varieert tussen een onbetaalbare raskat, een ontembare leeuw en een papieren tijger. U wilt net 1300 

zo goed als ik, dat de energietransitie voor iedereen betaalbaar is en dat er technische 

oplossingen komen die maakbaar zijn en dat wij ook realistisch zijn over wat haalbaar is op de 

korte en lange termijn. De rekenkamer becijfert dat Noord-Holland tot op heden 150 miljoen euro 

beschikbaar heeft gemaakt voor de energietransitie en de kracht van deze investeringen is dat ze 

vooral zijn ingezet om innovatie aan te wakkeren, want zo helpt het participatiefonds Duurzame 1305 

Economie bedrijven om te investeren in innovatieve diensten of producten en daarmee is de 

impact vele malen groter dan de investering. Het blijkt echter enorm lastig om op voorhand 

realistische doelen te stellen. Noord-Holland heeft als doel om in 2020 14% van de energie 

duurzaam op te wekken. Cijfers uit 2016 laten zien dat wij toen op 6% zaten en daarin is de 

gerealiseerde 685,5 MW nog niet meegenomen. Maar hoe staan wij er anno 2019 precies voor? 1310 

De rekenkamer kan het ons niet vertellen, er is te weinig goede data beschikbaar om actuele 

cijfers te produceren, dus daar ligt de ambitie voor de komende tijd. Het CDA is blij dat GS de 

aanbevelingen van de rekenkamer overnemen en gaan zorgen voor actuele en accurate cijfers, 

want zonder cijfers kunnen wij geen reële ambitie formuleren. Dan de rol van PS. In het rapport 

staan specifieke aanbevelingen voor PS. PS hebben een kaderstellende rol, dat betekent dat wij in 1315 

de komende periode concrete en reële doelen moeten gaan vaststellen voor de korte en lange 

termijn. Maar wij zijn niet alleen, gemeenten, waterschappen, netwerkbedrijven, corporaties zijn 

allemaal vanuit hun eigen verantwoordelijkheid bezig met maatregelen. Ruimte geven aan deze 

partners wordt aangemerkt als een belangrijke aanbeveling. Daarnaast zijn wij als PS 

ambassadeur en tonen ons betrokken in het proces. In de voordracht staat nu dat wij deze 1320 

aanbevelingen onderschrijven en dat is mooi, maar zet nog niet echt aan tot concrete actie. 

Daarom een amendement.  

 

Amendement 9/04-02-19 

Concretiseren energietransitie 1325 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 4 februari 2019 

 

Besluiten: 

In het ontwerpbesluit een punt toe te voegen na lidnummer 1: 1330 

“Aan het begin van de nieuwe Statenperiode 2019-2023 uitvoering te geven aan de aanbevelingen 

door met GS afspraken te maken over hoe deze verder geconcretiseerd kunnen worden.” 

 

Waardoor de volledige besluittekst luidt: 

1. De volgende aanbevelingen te onderschrijven: 1335 

a. Invulling te geven aan de kaderstellende rol door ambities te formuleren voor zowel korte 

als lange termijn met ruimte voor de inbreng van partners in het totstandkomingsproces 

van deze ambities; 

b. Ruimte te geven aan partners in het netwerk voor de uitvoering; als gevolg van de 

dynamiek zijn niet alle opties/mogelijkheden op voorhand te voorspellen; 1340 

c. Zorg via procesinformatie, naast de verantwoordingsinformatie die van GS wordt 

ontvangen, dat het proces goed verloopt; 
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d. Pak rol als ambassadeur door betrokken te zijn in het gezamenlijke proces 

2. Aan het begin van de nieuwe Statenperiode 2019-2023 uitvoering te geven aan de 

aanbevelingen door met GS afspraken te maken over hoe deze verder geconcretiseerd kunnen 1345 

worden. 

3. GS te verzoeken om PS over een jaar te informeren over de stand van zaken ten aanzien van 

de aanbevelingen uit dit rapport 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 1350 

Fracties CDA, D66, PvdA, VVD, CU/SGP, GL 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer DE KAM (CDA): Daarmee staan wij dan zelf weer aan de lat om de energietransitie 1355 

betaalbaar, maakbaar en realistisch te laten verlopen.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Ik moet mij wel een beetje inhouden om niet in te gaan op 

foute veronderstellingen en ideologische verdraaiingen die door de PVV en 50plus zijn ingebracht 

en ik verbaas mij over hoe feiten in deze discussie op de achtergrond raken en dat woorden als 1360 

klimaatdrammers worden gebruikt, terwijl werkelijk niemand in Nederland pleit voor niet 

noodzakelijke, niet realistische of onhaalbare of onbetaalbare maatregelen. Laten wij het hoofd 

een beetje koel houden. Maar gelukkig, juist dit rapport roept op om in alle rust de 

energietransitie vorm te geven en aan te sturen op basis van uniforme en heldere feiten. Wij 

danken de rekenkamers voor dit zinvolle onderzoek. Het realiseren van de energietransitie is 1365 

namelijk een belangrijke taak voor ons en wij zoeken naar een manier om dat het beste vorm te 

geven en naar de beste rol van PS hierin. Wij danken GS voor hun reactie en dat zij alle 

aanbevelingen willen overnemen en de voorstellen om in dezelfde taal te rapporteren, zijn erg 

zinvol. De aanbeveling aan PS om een scherpe en concrete invulling te geven aan onze 

kaderstellende rol in het netwerk van alle partners is ook erg belangrijk. Hij is té belangrijk om 1370 

alleen maar als een gemakkelijk advies te onderschrijven. Daarom heeft het CDA het 

amendement namens veel partijen ingediend, waarin wij proberen een net wat steviger opdracht 

aan onszelf te maken. 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Voorzitter. Ik vraag mij af of wij dit onderwerp nog moesten bespreken, 1375 

want GS nemen de aanbevelingen over. In de commissie was dat ook wel het gevoelen, zijn wij 

eigenlijk niet klaar? Kennelijk niet, want iedereen heeft zich als spreker aangemeld en dan 

kunnen wij niet achterblijven. Ik ben blij met de aanbeveling om alles meer te uniformeren, zorg 

dat we allemaal op dezelfde momenten gaan evalueren en allemaal dezelfde grootheden 

gebruiken zodat men goed kan vergelijken waar men staat ten opzichte van de anderen. 1380 

Mevrouw Klaassen zei in de commissie, het is natuurlijk geen wedstrijd, maar zo keek ik er toch 

een beetje naar. Ik kijk er anders naar dan mevrouw Klaassen, want mevrouw Klaassen dacht, wij 

zijn best wel lekker bezig. Ik kan het nu niet bewijzen maar in mijn tekst stond, want iedereen 

die het rapport las, kreeg in ieder geval wel de boodschap dat wij niet hoeven te denken, wat zijn 

wij lekker bezig in Noord-Holland. Want anders dan kennelijk D66 het ziet en misschien ook wel 1385 
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anderen van u, vond ik juist dat in dit rapport tussen de regels door veel urgentie is overgebracht 

en dat wij er nog lang niet zijn. De rekenkamer zegt bijvoorbeeld dat Noord-Holland en andere 

provincies voor een grote uitdaging staan als wij over een jaar 14% duurzame energie willen 

opwekken. Daarna kwamen er een heleboel vragen bij verschillende partijen, hoe moet dat dan?  

 1390 

De heer WIESEHAHN (VVD): Voorzitter. U weet dat de cijfers waarop de rekenkamer haar 

conclusies heeft gebaseerd, stammen van 2016. Er zit twee jaar tussen, dus ik kan mijn collega 

van D66 goed volgen als wij zien wat wij de afgelopen jaren gedaan hebben dat wij heel dicht bij 

die 14% aan het komen zijn, maar u noch ik kunnen dat op dit moment bewijzen omdat de 

rekenkamer niet beschikt over actuele cijfers. Bent u dat met mij eens? 1395 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Ik ben het met u eens dat wij het moeten doen met cijfers uit 2016. Of 

wij daarom nu wel of niet blij moeten zijn, wie daar wel of niet gelijk in heeft, ik denk als wij zien 

dat wij in 2016 – toen wij toch al een tijdje bezig waren met het opstarten van duurzame energie- 

net op 6% zaten, dan weet ik niet of wij volgend jaar op 14 zitten. Als u zegt, dat gaat zeker 1400 

lukken, dan hoop ik dat van harte, maar ik zou daar niet van uitgaan. Ik kijk er anders naar.  

 

De heer WIESEHAHN (VVD): Ik ben het met u eens dat het op dit moment lastig is om te bepalen 

of wij dichtbij de 14 zitten of niet, mijn veronderstelling is dat wij een prachtig programma 

hebben gedraaid de afgelopen vier jaar waar vaak uw steun aan gekoppeld is geweest, waarbij wij 1405 

zeker resultaat aan het boeken zijn en dan zou ik wat minder somber zijn als ik u was. 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Ik ben vast ook een van die klimaatdrammers in uw optiek, ik denk dat 

het goed is dat wij er zijn, want zonder klimaatdrammers gebeurt er op klimaat gewoon veel te 

weinig. Ik ben met u harstikke blij als wij volgend jaar constateren dat het in heel Nederland 1410 

gelukt is om die 14% te halen. Maar ik heb er een hard hoofd in.  

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik voel me enigszins aangesproken doordat u zei dat ik wellicht de 

urgentie wegnam, want zo bedoel ik het natuurlijk niet. Ik probeer aan te geven dat wij inderdaad 

een mooi programma hebben gedraaid, dat wil ik echt aangeven, en ik wil niet de urgentie 1415 

wegnemen dat wij nog veel te doen hebben. Daarin herken ik wat u zegt, maar ik wil wel enige 

nuance aanbrengen.  

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Dat heb ik gehoord. Ik begrijp dat de VVD en D66 tevreden zijn over de 

afgelopen vier jaar, maar GL is dat veel minder. Wind op land is een goed voorbeeld dat bij 1420 

uitstek laat zien dat deze coalitie zegt, 685 is voldoende, wij horen uit Den Haag wat wij moeten 

doen en dat hebben wij gedaan, terwijl wij zeggen, wat laten wij een potentieel liggen. Wat zijn er 

veel locaties in onze provincie waar wij meer wind op land hadden kunnen realiseren. Natuurlijk 

kunnen wij dat een volgende periode ook doen of daarna, ooit of nooit, maar het had nu al 

gerealiseerd kunnen zijn. Dat zijn gemiste kansen.  1425 
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Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik ben benieuwd of u dat ook zo ziet in Utrecht, want daar zit GL in 

het college en zoals u weet, hangen ze onderaan qua realiseren van de wind op land opgave, dus 

doen wij het hier eigenlijk hartstikke goed met dit college.  

 1430 

Mevrouw KOCKEN (GL): Ik hoef het hier niet voor willekeurige gedeputeerden in andere 

provincies op te nemen. GL zit in Utrecht in het college, dat klopt, maar Utrecht heeft een hele 

andere opgave en andere mogelijkheden. De vraag is niet zo zeer of wij in Utrecht meer of 

minder hadden kunnen of moeten doen, want de opgave daar is veel kleiner. Wat wij moeten 

beoordelen is of wij in Noord-Holland het potentieel hebben benut en dat hebben wij niet gedaan. 1435 

Wij hadden op allerlei plekken prima nog windmolens kunnen bijplaatsen en dan hadden we 

meer resultaat gehad, dat kan volgens mij niemand met mij oneens zijn.   

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Nu moeten wij ook een beetje bij de werkelijkheid blijven. Het aantal 

vergunningaanvragen toen het open stond destijds, zijn allemaal goedgekeurd, er waren niet 1440 

meer aanvragen. 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Mevrouw Klaassen weet zelf ook wel welke regels wij hier hanteren en als 

je zegt, elke persoon of elk bedrijf of organisatie die een windmolen wil neerzetten, gaat er twee 

opruimen, dan maak je het voor een heleboel initiatieven verdomd lastig, terwijl er locaties zijn 1445 

waar hele wijken of corporaties zitten te springen om een of twee extra molens. Dan kan ik mij 

niet voorstellen dat u zegt, dat hebben wij helemaal niet nodig want die hebben wij namelijk wel 

nodig.  

 

De heer LEEVER (ONH): Wij voldoen aan de eis die Den Haag ons gesteld heeft, 685 MW. Daarin 1450 

zijn niet alle molens die solitair staan die eigenlijk weg moeten maar die naar mijn idee niet 

weggaan, maar wel bijdragen. Als ik kijk naar Hollands Kroon, er zijn de afgelopen drie jaar met 

gebruikmaking van de SDE-plusregeling 68 windmolens bij gekomen en die tellen niet voor die 

685 MW. Dus ik heb het idee dat Noord-Holland meer levert dan de 685.  

 1455 

Mevrouw KOCKEN (GL): Zonder in een specifieke discussie te vervallen over waar wel of niet een 

extra molen is gezet, want ik wil u nageven dat er ongetwijfeld ook molens zijn geplaatst waar je 

wat van kunt vinden of waar wij extra blij mee moeten zijn en daar denken u en ik ook weer 

verschillend over, maar in mijn optiek is het niet plaatsen van een extra windmolen in Waterland 

een goed voorbeeld van waar wij niet trots op hoeven te zijn. Ook dat wij op de NDSM absoluut 1460 

geen windmolen willen toelaten, daar hoeven wij hier niet trots op te zijn. Wie juist dat beleid 

aangrijpt om te zeggen, wat zijn we lekker bezig, die snap ik niet zo goed. Ik dacht het helemaal 

niet zo lang over wind op land te hebben, maar u lokt mij uit en als klimaatdrammer kan ik het 

niet laten. Een aantal mensen vroeg, wat moeten wij nu doen, ook aan de rekenkamer? Daar gaat 

de rekenkamer niet over. Zij geven ons een aantal handvatten en wij moeten beslissen wat wij 1465 

gaan doen. Ondanks dat het nu een beetje begint te lijken alsof de urgentie alleen nog maar bij 

de drammers ligt, mijnheer Zoon, u en ik, denk ik dat er gelukkig onderhuids een heleboel 

andere partijen zijn die intussen ook de urgentie wel voelen. Daarom sluiten wij ons graag aan bij 
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het amendement van het CDA en de CU/SGP, zodat de volgende Staten zo snel mogelijk dit 

dossier met volle vaart kunnen oppakken.  1470 

 

De VOORZITTER: Ik schors de vergadering voor 10 minuten voor overleg door het college. Wij 

gaan om 15.25 uur verder. Ik heropen de vergadering.  

 

Gedeputeerde VAN DER HOEK: Voorzitter. De verleiding is groot om in te gaan op alle 1475 

opmerkingen en bespiegelingen over de toekomst, maar die zien vooral op het ontwerp van het 

klimaatakkoord en dat is iets waarover wij pas vanaf volgende week gaan spreken. Het staat op 

de agenda van alle commissies. Dus ik laat alle opmerkingen daarover voor de discussie dan of 

misschien nog in een later stadium. Wat betreft het rekenkamerrapport, D66 en GL hebben iets 

gezegd over de vergelijkbaarheid. Dat klopt, voorstellen komen via het IPO uw kant op en dat 1480 

begint met de rekenregels die wij met elkaar gaan afspreken over het klimaatakkoord en de 

RES’en daarin. Daarin kijken wij, hoe zijn die onderling vergelijkbaar, hoe kun je dat nou meten 

en weten. De PvdD vindt een haakje om twee moties in te dienen, daar kom ik zo meteen op 

terug en voor de rest wat beschouwingen over wat duurzame energie is. Het CDA samen met GL 

hebben behalve het amendement, nog een opmerking over de 14%. Misschien moeten wij daar 1485 

nog even de verduidelijking aanbrengen. Het gaat hierbij om de doelstelling van 14% voor geheel 

Nederland en wij hebben ons in de beleidsagenda energietransitie dan ook niet vastgelegd op het 

in onze provincie ook realiseren van die landelijke doelstelling. Dit is door de rekenkamer niet 

goed opgepikt. Wij hebben gezegd dat wij een zo groot mogelijke bijdrage leveren aan de 

landelijke doelstelling en ons uitgangspunt is dat je die landelijke doelstelling dan niet een-op -1490 

een naar iedere provincie kunt vertalen, omdat je dan suboptimale oplossingen krijgt. Je ziet dat 

ook bij de discussie over Wind op land, ook daar zie je dat die doelstelling niet een-op-een door 

iedere provincie op dezelfde manier vertaald is. Dat waren de algemene opmerkingen. Het 

amendement is het meest verstrekkend, het gaat met name over waar u zelf toe besluit, hoe u 

zelf zo meteen wilt werken, maar er staat in dat u met ons afspraken wilt maken over hoe deze 1495 

geconcretiseerd kunnen worden. Daar zijn wij uiteraard niet tegen, dus positief over het 

amendement. Dan twee moties. M6 Forest before fuel, alleen gecertificeerde duurzame biomassa 

mag in Nederland worden gestookt en als de garantie er niet is, dan ook geen vergunning 

verlenen. Bij het eerste aandachtsstreepje, GS hebben alle aanbevelingen van de rekenkamer 

overgenomen en om daar nu aanvullend bovenop ad hoc beleid te gaan maken – zo zie ik de 1500 

haakjes een beetje die de PvdD aangrijpt – is volgens ons niet de weg. Volgens ons moet je 

daarvoor de koninklijke weg gebruiken, gewoon eerst met elkaar discussiëren en nu niet per 

motie een nieuw beleid gaan creëren. Het tweede en derde aandachtstreepje, hier geldt dat het 

om Rijksregels gaat met Rijksregelgeving en daar kunnen wij als provincie niet onze eigen regels 

op loslaten. Ik ontraad de motie. M7 gaat over de beleidsvoorstellen voor sociale en kleine 1505 

windmolens. Ook hier hetzelfde advies. Beleid doen wij niet ad hoc via moties en het 

rekenkamerrapport is daarvoor niet de juiste onderlegger. Laten wij de koninklijke route volgen 

en daarom ontraden wij deze motie. 

 

Tweede termijn 1510 
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Mevrouw KLAASSEN (D66): Voorzitter. Ik vond het heel interessant hoe het debat zich net 

ontsponnen heeft. Wij merken ook de wijziging van voorzitter, want u geeft ons de ruimte en ik 

geniet daar wel van en ik denk dat wij het met elkaar leuk vinden om de hete hangijzers bloot te 

leggen. Helemaal vlak voor de verkiezingen is dat denk ik interessant met elkaar. Ik heb gehoord 1515 

dat er klimaatdrammers in dit huis zijn, en ik vraag me af of ik hier ook bij hoor, want ene Rob J. 

wordt ook nog weleens zo genoemd, ons niet onbekend. Ik dacht wel dat D66 ook een 

realistische partij is. Ik kan mij over het klimaatakkoord herinneren dat ik ons college heb 

gevraagd om te kijken welke ambitie voor de provincie realistisch is en daar een reactie op te 

geven. Kortom, ja, nee, ik vind het wel een mooi frame, dus klimaatdrammer, ik doe wel mee, 1520 

mijnheer Zoon, dat lijkt mij gezellig. Dan de moties. Motie biomassa, er is inderdaad een haakje 

gevonden in het rekenkamerrapport, maar onze fractie steunt deze niet, helaas mijnheer Zoon.  

 

De heer ZOON (PvdD): Ik kan u niet helemaal volgen. Aan de ene kant zegt u dat u een 

klimaatdrammer bent – hoewel ik afstand neem van die naam – en aan de andere kant komen wij 1525 

met een voorstel. U gaf net aan dat ze bij de SP wel goede ideeën hebben maar niet met een 

voorstel komen, nou komen wij met een voorstel en dan zegt u dat u het er niet mee eens bent. 

Kunt u dat uitleggen? 

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik begrijp dat u dit moment aangrijpt vanwege de biomassacentrale 1530 

die in Diemen in de pijplijn zit. Wat D66 betreft, de eerste passage, forest before fuel. Ik kan mij 

herinneren dat er ook stond, nature before fuel, vind ik een interessante maar de andere twee 

opgaven zijn echt Rijksbeleid en ik denk niet dat wij daar als provincie ook nog eisen aan moeten 

stellen om het nog complexer te maken hoe de wereld nu werkt. Wat ons betreft, biomassa het 

liefst zo hoogwaardig mogelijk inzetten en voor ons is het een transitiebron op dit moment om 1535 

de stap te kunnen maken, maar zeker niet voor in de eeuwigheid. Zo is de biomassacentrale in 

Diemen ook niet bedoeld volgens mij. M7, sympathiek, een beleidsvoorstel opstellen voor sociale 

en kleine windmolens. Ik vraag u om deze motie aan te houden en eerst de discussie in de 

commissie te voeren, want u weet hoe de afspraken in dit huis liggen, want anders krijgt u een 

uitspraak waarmee u niet verder komt.  1540 

 

De heer ZOON (PvdD): Wanneer zou dan wel het moment zijn om hier de motie te gaan 

bespreken? Wij gaan het dan in de volgende commissievergadering als B-agendastuk bespreken 

en daarna nog een keer bespreken. Wij blijven vooral praten maar er komt geen actie. Ik roep hier 

op tot actie.  1545 

 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik lees beleidsvoorstel en geen actie. U geeft een goede timing aan. 

Wij hebben nog één commissievergadering voor de verkiezingen, dus u hebt qua timing gelijk. 

Dit was het.  

 1550 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Voorzitter. Wij zien dat de verkiezingen voor de deur staan, het 

Randstedelijke rekenkamerrapport ligt voor en alles vliegt door elkaar. M6, wij kunnen de 

gedeputeerde daarin volgen want de laatste twee punten zijn Rijksbeleid. Het eerste punt vinden 

wij heel belangrijk en zeker ook sympathiek. Daarom stel ik voor na de verkiezingen te kijken wat 
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we daar verder mee kunnen doen. M7, ook een zeer sympathieke motie, maar de periode is ten 1555 

einde. Dit zijn juist goede punten om mee te nemen op 21 maart en te kijken wat wij daarmee 

gaan doen. 

 

De heer HAIJEN (SP): De moties en het amendement. De motie over de biomassacentrale van de 

PvdD steunen wij. De motie over de windmolens, een sympathieke motie, ik sta achter de 1560 

strekking maar ik deel wat door vorige sprekers is opgemerkt of dit nu het juiste moment is om 

dat te regelen, dus daar zullen wij tegen stemmen ondanks dat wij het inhoudelijk helemaal eens 

zijn. Dan het amendement dat oproept om concrete afspraken te maken, dat kan op onze steun 

rekenen. 

 1565 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Volgens mij zijn er twee soorten politici, politici die met de 

toekomst bezig zijn en de fossiele politici. De fossiele politici zijn vooral bezig met het in stand 

houden van de huidige gang van zaken, gasverbruik, kerncentrales et cetera. U mag zelf 

bedenken tot welke categorie u behoort, maar het kan maar een van deze twee categorieën zijn. 

Ik hoor heel veel wachten, laten wij wachten, verder doorrekenen, vooral wachten op een nieuw 1570 

rapport en laten wij vooral wachten, zoals de PvdA zegt, laten wij wachten tot 21 maart zodat wij 

in de achterkamertjes kunnen gaan bepraten hoe wij de energietransitie kunnen gaan doen. 

Volgens mij zitten wij hier juist bij elkaar om dat te gaan bepraten.  

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Voorzitter, u hebt het over achterkamertjes. Dan verdraait u mijn 1575 

woorden, want ik heb gezegd, komt tijd, komt plaats, dus u komt nu bij het rekenkamerrapport 

met een motie over de energietransitie en wij vinden het belangrijk om daar goed inhoudelijk 

voor te gaan zitten en het er niet doorheen te drukken waardoor wellicht niet lukt wat u ook wilt, 

namelijk een eerlijke energietransitie die duurzaam is.  

 1580 

De heer ZOON (PvdD): Er doorheen drukken, nee, dat proberen wij niet. U zegt, wij moeten het er 

een keer over hebben, maar wij hebben het er al zo vaak over gehad, wij hebben dit al heel vaak 

in de commissie langs zien komen, ook het klimaatakkoord dat volgende week besproken gaat 

worden. Ik stel niet voor om zelf windmolens te gaan bouwen, de motie stelt, kom met een 

beleidsvoorstel waar we het over kunnen gaan hebben.  1585 

 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Nogmaals, u komt met een beleidsvoorstel bij de Randstedelijke 

rekenkamer en u verwijt ons dat wij aan het wachten zijn, maar volgende maand hebben wij een 

hele nieuwe werkelijkheid. Dit is zo’n belangrijk punt dat je er niet doorheen drukt, maar 

waarvoor je gaat zitten om met elkaar te kijken hoe dit optimaal gebracht kan worden. Zoals ik al 1590 

zei, wij vinden het een sympathiek voorstel en het is belangrijk dat dit dus goed gedragen de 

komende periode in de energietransitie meegenomen wordt.  

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Ik hoor weer dat u wilt wachten en dat kan niet meer, wij 

kunnen niet meer wachten. Urgenda heeft al tweemaal een rechtszaak gewonnen waarin zij de 1595 

Staat oproepen om echt wat te gaan doen en 2020 is al volgend jaar. Die rechtszaak gaat ook 

over ons, omdat wij als provincie ook acties moeten gaan nemen en dat zijn de twee moties. Wij 
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gaan de motie dus wel in stemming brengen en niet aanhouden zoals voorgesteld door D66. Dat 

geldt ook voor de andere motie, forest before fuel. Die brengen wij ook in stemming. Wij zullen 

het amendement steunen.  1600 

 

De heer WIESEHAHN (VVD): Voorzitter. In reactie op D66, hoort u tot de klimaatdrammers? Ik 

heb het concept geleend als een soort doorvertaling van hetgeen de vertegenwoordiger van de 

Randstedelijke rekenkamer aan ons heeft willen meegeven. Zijn definitie van een klimaatdrammer 

zou dan ongeveer luiden dat hij voor van bovenaf opgelegde maatregelen is, dat hij alles graag 1605 

alleen wil bepalen en dat hij het vooral niet samen wil doen met spelers in het veld. Mijn oordeel 

over de samenwerking met D66 van de afgelopen jaren komt niet in die richting, dus ik zou u dat 

niet als geuzennaam aanmeten, maar dat is verder aan uzelf. De PvdD, fossiele denkers versus 

toekomstdenkers. Dit is precies waar mijn vorige punt over ging. U zoekt tegenstand en wij 

zoeken verbinding, wij proberen dit samen met het veld op te lossen, wat uiteindelijk ook de 1610 

doelen dichterbij brengt die u graag in de toekomst ziet gebeuren. Dus zet vooral bedrijfsleven 

en andere partijen niet weg als partijen waar u in de toekomst niets mee kunt, want ook zij zijn 

bereid om met u na te denken over hoe die bright future van de PvdD iets dichterbij kan komen. 

misschien iets minder snel dan u zou willen maar wel met een realistische agenda wat de VVD 

betreft in ieder geval.  1615 

 

De heer ZOON (PvdD): U zegt dat wij partijen aan de kant zetten, maar ik kan mij niet herinneren 

dat ik ooit een partij heb genoemd die ik aan de kant zou willen zetten.  

 

De heer WIESEHAHN (VVD): Ik hoor u net zeggen over het bedrijfsleven en over een aantal 1620 

partijen in dit huis dat dat fossiele ouderwetse denkers zijn waar u niet veel mee kunt. Dat is een 

vrije interpretatie, maar zo komt het wel over. Maar ik hoop dat u de samenwerking ook in de 

volgende periode aangaat en dan komen wij vast tot goede eindresultaten met elkaar. Het tweede 

punt, over het amendement heb ik in eerste termijn al het een en ander gezegd en dat wij 

natuurlijk voor zijn. Voor de moties van de PvdD volgen wij het advies en de lijn van GS. 1625 

 

De heer DE KAM (CDA): Voorzitter. De heer Wiesehahn nam het eerst het woord 

klimaatdrammers in de mond, maar hij riep ook op tot samenwerking tussen partijen in deze 

Staten en daarom zou ik de heer Wiesehahn en anderen willen oproepen, ik ga zelf het woord ook 

niet gebruiken. Ik ga in op de moties van de PvdD. Het oordeel of dit college genoeg heeft 1630 

gedaan is met een gebrek aan data niet te geven, dus laten wij afspreken om in lijn met het 

amendement eerst met elkaar concreet de ambities te formuleren en daarna op basis van cijfers 

dat oordeel uit te spreken. Motie Wind op land, in lijn met de aanbevelingen van het 

rekenkamerrapport zouden wij als provincie de ambitie moeten beschrijven, dus in mijn ogen is 

dat zoiets als 100 petajoule in 2030, ik noem maar een dwarsstraat. Maar vervolgens moeten wij 1635 

– dat staat ook in die aanbevelingen – ruimte geven aan andere partners en dat gebeurt in de RES 

om met voorstellen te komen om de ambities in te vullen. Dan past het niet om dan nu specifiek 

voor te schrijven dat dat bijvoorbeeld met kleine en sociale molens wind op land zou moeten 

gebeuren. Daarom ondersteun ik de woorden van D66 dat het op dit moment beter is om uw 

voorstel in te trekken. Dan de motie forest before fuel, ik ben bang dat wij dan ook onze 1640 
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bestaande biomassacentrales zouden kunnen sluiten en dan leert het rapport van de 

rekenkamers dat we nog maar 1 of 2% van de duurzame energieproductie overhouden.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Ik probeer snel op te zoeken welke biomassacentrales wij 

nog meer hebben dan Purmerend, want Purmerend zit volgens mij wel goed. De motie over de 1645 

biomassa vinden wij wel een helder signaal. Het is natuurlijk gek dat wij aan onze duurzame 

energiedoelstellingen gaan voldoen door biomassa vanuit het buitenland te importeren. Nu 

begrijp ik van GS dat wij niet zo maar die vergunning kunnen weigeren, omdat wij er niet direct 

over gaan. Als ik hem zo mag lezen dat wij GS opdragen vergunningen te weigeren indien 

mogelijk, dan zijn wij van plan om de motie te steunen. M7, in ons programma roepen wij op om 1650 

sociale windmolens te realiseren, dus wij staan er geheel achter, maar ik vind de timing nogal 

ongelukkig. Ik vraag de initiatiefnemer om de motie aan te houden ofwel – maar ik hoor al dat hij 

dat eigenlijk niet wil, dus ik kom hem nog een keer tegemoet in het licht van de oproep van de 

heer Wiesehahn om toch voor verbinding te zoeken – zo aan te passen dat wij uitspreken dat wij 

beleid gaan ontwikkelen om kleine en sociale windmolens te doen, dan geven wij onszelf een 1655 

opdracht en dan kunnen wij daarmee na 20 maart goed aan de slag. 

 

Mevrouw KOCKEN (GL): Voorzitter. Motie forest before fuel zeker met de aanvulling van de heer 

Klein kan zeker op onze steun rekenen. De motie die alleen maar vraagt om, stel eens wat voor, 

steunen wij ook van harte. Het is helemaal niet zo revolutionair en ingewikkeld. Er wordt namelijk 1660 

niet gezegd, zorg voor 40 sociale windmolens. Dan kan ik mij voorstellen dat dat op weerstand 

zou stuiten omdat dat te ver gaat om zo maar hier even te beslissen. Maar dat wordt niet 

gevraagd, er wordt alleen maar gezegd, kom met een voorstel, dan kunnen wij het gesprek 

starten en ik zou niet weten waarom wij dat niet direct kunnen aannemen zodat wij zo snel 

mogelijk het gesprek kunnen voeren, dus ook die motie zullen wij steunen.  1665 

 

De heer ZOON (PvdD): Ik vraag om een schorsing van een paar minuten.  

 

De VOORZITTER: Ik schors de vergadering tot 15.55 uur. De vergadering is heropend.  

 1670 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Ik trek de vorige motie Wind op land in. Hiervoor hebben wij 

samen met GL, SP en CU/SGP een nieuwe motie gemaakt. Bij deze.  

 

Motie 08/04-02-19 

Windmolens op land 1675 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 4 februari 2019 

 

Constaterende dat: 

- Het huidige tempo van CO2-reductie te laag ligt om de doelen van het Klimaatakkoord 1680 

van Parijs te halen en de opwarming van de aarde tot 1,5 graad te beperken; 

- Het huidige provinciale windmolenbeleid geen specifiek beleid heeft voor kleine of sociale 

windmolens;  
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- Burgerparticipatie leidt tot draagvlak voor de energietransitie. 

 1685 

Overwegende dat: 

- Sociale windmolens burgers en gemeenschappen de kans geven te delen in de 

voordelen van de energietransitie;  

- Kleine turbines ondernemers de kans geven te delen in de voordelen van de 

energietransitie; 1690 

- Er sociale en economische kansen liggen voor sociale en kleine windmolens in de 

provincie;  

- Meer windmolens leiden tot grotere en snellere CO2-reductie. 

 

Gehoord de discussie, spreken uit: 1695 

Beleid te willen ontwikkelen voor sociale windmolens en kleine windmolens in de 

provincie Noord-Holland 

 

en gaan over tot de orde van de dag.  

Fractie PvdD, GL, SP, CU/SGP 1700 

 

De VOORZITTER: De nieuwe motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

Gedeputeerde VAN DER HOEK: In de tweede termijn is nog een opmerking gemaakt over M6, 

daar wordt voorgesteld dat het dictum iets wijzigt naar ‘indien mogelijk’. Daarop een reactie. Het 1705 

gaat niet alleen om Rijksbeleid, maar ook om Rijksregelgeving. Mocht u hem aannemen, dan 

zadelt u ons op met een motie die niet uitvoerbaar is omdat wij er niet over gaan. M8, ik wil u 

iets meegeven voor het dictum. Wat er met het IPO, VNG en de waterschappen met de koepels is 

afgesproken is dat in het kader van de RES’en, iedere gemeente de vrijheid heeft om op zijn 

eigen grondgebied te bekijken wat er optimaal kan, waarvoor er ruimte is en wat men zou willen. 1710 

Dat kunnen ze in alle vrijheid met elkaar bedenken en vervolgens gaan ze in samenspraak met de 

drie koepels kijken naar waar het botst met de regelgeving. De koepels hebben gezegd, dan 

kijken wij of we adaptief kunnen zien en wat is er vanuit de RES’en opgekomen om eventueel te 

moeten wijzigen. Dat is de volgorde die wij met elkaar hebben afgesproken en deze motie gaat 

er doorheen want die zegt, wij gaan aan de voorkant bepalen wat wij bij twee onderwerpen met 1715 

de mogelijkheden willen. Tegelijkertijd realiseer ik mij dat het dictum vooral van PS aan PS is 

gericht, en dat is heel ruim. Ik zou zeggen, u zegt, beleid te willen ontwikkelen, dat zou erop 

kunnen uitkomen dat je het uiteindelijk niet wilt ontwikkelen. Wij laten dat graag aan het oordeel 

van PS.  

 1720 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming. A9. Stemverklaringen? Dat is niet het geval. Wie is 

voor? Alle fracties met uitzondering van de PVV en 50plus, A9 is aangenomen. Dan M6. 

Stemverklaringen? Wie is voor M6? Dat zijn de fracties GL, SP, PvdD, CU/SGP, de motie is 

verworpen. Dan M8, stemverklaringen?  

 1725 
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De heer DE KAM (CDA): Voorzitter. Wij denken dat sociale en kleine windmolens een grote 

bijdrage kunnen leveren aan de duurzame energie en daarvoor moet ruimte zijn in Noord-

Holland. Het advies van de rekenkamer is alleen om partners in de energietransitie ruimte te 

geven om met maatregelen te komen. Het CDA zal voor de motie stemmen met als doel dit op de 

tafel van de RES’en te laten landen.  1730 

 

De VOORZITTER: Wie is voor de motie? Dat zijn alle fracties behoudens de VVD, PVV, 50plus en 

ONH. De motie is aangenomen. Dan de voordracht. Stemverklaringen? Geen. Wie is tegen? Dat is 

de fractie PVV, daarmee is de voordracht aangenomen.  

  1735 

11. Statenvoordracht 11 Provinciaal Inpassingsplan N247  

 

De VOORZITTER: Dit onderwerp is verschoven naar de agenda van de PS-vergadering van 4 

maart 2019.  

 1740 

11.a. Statenvoordracht 09 Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma 

Infrastructuur (PMI) 

   

De heer DE GRAAF (CDA): Voorzitter. Bij de behandeling van deze voordracht in de commissie 

heeft de voorzitter onterecht geconcludeerd dat het een hamerstuk zou zijn voor het CDA, want 1745 

dat is het niet omdat de totale voortgang van het PMI er ook een onderdeel van is en daar willen 

wij wat opmerkingen over maken en vragen stellen, waarvan wij vinden dat ze in deze 

vergadering moeten worden behandeld. De vaste oeververbinding bij de Burgervlotbrug is uit het 

PMI geschrapt. Dit is in december in de commissie besproken en hier zou een brief van GS over 

komen en die hebben wij nog niet gezien en het staat ook niet op de agenda van de komende 1750 

commissievergadering. Hoe staat het hiermee en zijn GS bekend met nieuwe ontwikkelingen 

zoals het gebaar van ondernemers om onderdelen van een eventueel plan ‘om niet’ uit te voeren? 

Er is commotie in West-Friesland over de bewegwijzering van de nieuwe weg waar wij zo trots op 

zijn. Daar zijn door de gemeenteraad van Hoorn vragen over gesteld en inmiddels ook door 

collega Hoogervorst. Wij wachten de antwoorden hierop af, maar wij hebben wel vragen over de 1755 

bewegwijzering bij de nieuwe N201, een weg waar wij ook zo trots op zijn. Wij hebben hier bijna 

exact twee jaar geleden ook al op gewezen. Het is nog steeds een rommeltje op de N231 richting 

Kudelstaart en gewoon fout in de andere richting. Nog steeds wordt doorgaand verkeer naar 

Haarlem en Amsterdam door de kern van Aalsmeer gestuurd in plaats van via de prachtige N201. 

De details daarover laten wij hier achterwege, maar wanneer wordt dit hersteld door de provincie 1760 

en welke lessen worden hieruit geleerd voor de actuele problematiek van de Westfrisiaweg op de 

N307 en N194?  

 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter. Net zoals door de heer De Graaf op is gewezen, is er nog 

geen brief van GS over de situatie bij de Burgervlotbrug. Wij hebben met meerdere mensen 1765 

hierover al vaker aan de bel getrokken en ook wij vragen aan GS, wanneer kunnen wij en de 

mensen in en om Burgerbrug hier nieuws over verwachten? Ik heb ooit een kind horen zeggen: 

fiets in het Engels, is dat echt ‘by sukkel’? Ik kan niet uitsluiten dat de gedeputeerde dit in de 
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afgelopen periode ooit heeft gedacht tijdens een van de vele pleidooien, maar het heeft gewerkt. 

De PvdA is blij dat na jaren inzet op de fiets, de fiets steeds meer als volwaardig vervoermiddel 1770 

op de weg en ook in het beleid wordt meegenomen. Niet alleen dikgedrukt in het PMI, maar nu 

ook in de mooie nota Perspectief Fiets. Ik heb mij hier vier jaar voor mogen inzetten en ik heb het 

heel mooi gevonden dat wij dit altijd met een meerderheid van PS hebben kunnen doen. Dank 

voor jullie samenwerking en hopelijk kunnen we in de nabije toekomst nog een keer samen over 

het Randstedelijke F-net fietsen. En wie weet, rijden wij dan wel langs mijn dorp Kudelstaart, de 1775 

parel aan de poel met het hoogste Statenlid dichtheidsgehalte van Noord-Holland, als wij het 

kunnen vinden ten minste, want zoals mijn dorpsgenoot de heer De Graaf net ook al heeft 

gezegd, de bewegwijzering rond Aalsmeer is niet echt opperbest. Hoe gaan GS dit oplossen en 

gaat het goed komen met de Westfrisiaweg? Tot slot, mogelijk mijn laatste woorden als Statenlid. 

Een periode in de Staten die voor mij vergelijkbaar was met een flinke fietstocht. Soms best 1780 

zwaar, dan weer een stukje wind mee en ook blijven doortrappen en niet omvallen. Ondanks dat 

mijn benen best gespierd zijn, heb ik gelukkig wat steuntjes in de rug van mensen kunnen 

ontvangen en dat heb ik erg gewaardeerd. Dus wat mij betreft niet by-sukkels, maar tot ziens 

toppers! 

 1785 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. De heer De Graaf heeft natuurlijk gelijk als hij zegt, wij 

kunnen al die infrastructuurprojecten van de provincie gewoon behandelen als wij een 

actualisatie van het PMI op de agenda hebben. Dat gold ook voor de motie Vreemd aan de orde 

van de dag die nog ligt te wachten tot het eind van de besprekingen vandaag. De A9 bij Heiloo is 

namelijk gewoon een project in het PMI. Sterker nog, de A9 afslag bij Heiloo heeft een status in 1790 

het PMI. Het is een project in de realisatiefase. De motie Vreemd die ik niet als zodanig 

beschouw, is eigenlijk een oproep aan PS om te amenderen en het project terug te zetten naar de 

studiefase. Dat is de enige ordentelijke manier waarop wij gehoor kunnen geven aan uw gedachte 

en ik ga u vast vertellen dat dat op dit moment niet onze steun heeft. Het is weliswaar een 

spannende periode en ik denk dat het voor GS heel belangrijk is om er scherp op te gaan en 1795 

blijven zitten omdat er toch een risico is van rechtszaken en investeringen en een project wat van 

origine van de wensenlijst van de gemeente Heiloo komt en niet van deze Staten. Een extra reden 

om er scherp op te zijn. Daar zou ik het gewoon bij laten. Ik denk dat het verstandig is dat de 

PvdD zich probeert te houden aan de orde van dit huis, want het is vandaag wel echt 

verkiezingstijd. In de commissie hebben wij aandacht gevraagd voor het feit dat GS aangeven dat 1800 

de vrij besteedbare middelen in de infrastructuur bijna op zijn. Er zit nog veel in de pot, maar het 

is moeilijk te zien wat er nog vrij besteedbaar is en wat hangt en waar is risico. Ik ben blij met de 

toezegging van de gedeputeerde om een helder overzicht aan te leveren van de reserves en 

projecten in de pijplijn, zodat de nieuwe Statenleden kunnen zien dat beleid erin gezet kan 

worden.  1805 

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter, eerst reagerend op de heer Tijssens over de motie Vreemd of 

hier behandelen. Zoals u weet stond dit agendapunt niet geagendeerd en dat was voor ons de 

reden om het met een motie Vreemd te doen om het zo klein mogelijk te kunnen behandelen. 

Daarnaast staat het inderdaad als uitvoering maar ging het in tegen het beleid dat wij hadden 1810 

afgesproken.   
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De heer TIJSSENS (D66): Ik vraag mij af of de heer Zoon weet dat hij en zijn fractie in de 

commissie hebben zitten slapen.  

 1815 

De heer ZOON (PvdD): Ik heb zeker niet zitten slapen, maar pas afgelopen donderdag is dit 

bekend geworden en is er een mail gestuurd dat er opeens bomenkap zou gaan plaatsvinden die 

uitgesteld was tot nader order. 

 

De heer TIJSSENS (D66): De heer Zoon is zich er ongetwijfeld van bewust dat als zijn fractie zegt, 1820 

het is geen hamerstuk, wij willen het bespreken in PS, dat niemand daartegen protest zou kunnen 

aantekenen.  

 

De heer ZOON (PvdD): Dat klopt. Wij hadden kunnen zeggen om het PMI te bespreken, maar bij 

een motie Vreemd heb je geen debat. Dat leek ons qua tijd het meest efficiënt. Het PIP is 1825 

uitgebreid besproken in de commissie, maar het PIP is helaas van de agenda gehaald, hoewel 

helaas, dat geeft wel kansen om wat dingen aan te passen. Daarom wil ik het er toch even over 

hebben. In het PMI staat heel duidelijk dat bij het project N247 de leefbaarheid en de natuur er 

niet op achteruit zouden gaan. Dat is wat wij de vorige keer hebben besloten en wat wij vandaag 

ook gaan besluiten. Toch heeft de gedeputeerde heel duidelijk gezegd dat zij niet kon 1830 

garanderen dat de leefbaarheid niet zou gaan verslechteren en de natuurcompensatie die in het 

PMI staat, niet haalbaar is en financieel gecompenseerd wordt en dat is heel bijzonder. Juist in 

het groene gebied boven Amsterdam middenin het weidevogelleefgebied en in het versnipperde 

EHS-gebied, dat je zelfs daar niet een stuk compensatie kunt vinden, helemaal niet omdat de 

opdracht aan GS nog nooit zo duidelijk was om dit daadwerkelijk te gaan uitvoeren. Daarom de 1835 

vraag, kan de gedeputeerde bevestigen – ik heb twee moties hier liggen, maar ik denk, ik ga ze 

niet indienen want we hebben al genoeg tijd verspild – dat de leefbaarheid en de natuur bij de 

N247 er niet op achteruit gaan? 

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Ik zit te worstelen met de vraag over de bewegwijzering want als 1840 

ik inga op de vragen van de heer De Graaf over lessons learned, dan ontkom ik er niet aan om 

alvast een voorschot te nemen op de beantwoording van de Statenvragen van de SP. Ik vind dat 

ingewikkeld, want in dit huis hebben wij de regel dat op het moment dat er schriftelijke vragen 

zijn ingediend, er geen mondelinge vragen worden gesteld in PS over hetzelfde onderwerp. 

 1845 

Mevrouw ALBERTS (SP): Het zou zo kunnen zijn dat u de beantwoording van de vragen van de 

heer De Graaf over de N201 meeneemt in de vragen over de Westfrisiaweg, want het gaat over 

hetzelfde onderwerp, namelijk bewegwijzering. 

 

Gedeputeerde POST: Dat vind ik nog ingewikkeld, want die zijn in formele zin niet schriftelijk 1850 

gesteld. Ik kan geen vragen beantwoorden die niet gesteld zijn in de schriftelijke beantwoording, 

ook al zijn ze hier weliswaar wel mondeling gesteld. Ik kan wel antwoord geven op de actuele 

stand van zaken met betrekking tot de N231 en N196 en N201, dat zijn de wegen waar het om 

gaat. Als het gaat om de routering door Aalsmeer heen, wij hebben een 
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conceptbewegwijzeringsplan liggen en dat betekent dat wij over niet al te lange tijd samen met 1855 

een aantal andere maatregelen de bewegwijzering in die richting zullen aanpassen is mijn hoop. 

Als ik moet gaan uitleggen wat wij daarvan geleerd hebben, dan treed ik automatisch in de 

beantwoording van de vragen van de SP. Dan zijn er twee partijen die vragen hebben gesteld over 

de brug. Daarvoor is een brief toegezegd maar het zit wat ingewikkelder in elkaar dan het op het 

eerste gezicht lijkt. Wij hebben er vanmorgen weer over gesproken. Er moet nog een klein aantal 1860 

aanpassingen verricht worden en als die gedaan zijn, dan komt hij naar u toe. Dat is in formele 

zin te laat voor de commissie, want daarvoor sluit de deadline volgende week woensdag. Maar hij 

komt wel voor maandag binnen, ik ga niet over de orde, dat doet de voorzitter, maar ik zou er 

geen enkel probleem mee hebben als u die brief alsnog bij uw besprekingen wilt betrekken, 

vooropgesteld dat wij dan niet meteen de uitloopavond nodig hebben, want dat levert andere 1865 

bijzonderheden op. We kunnen ook afspreken dat degenen die de vragen hebben gesteld over de 

Burgerbrug, de brief lezen en mochten zij daarna nog vragen hebben, dat deze in een klein 

comité beantwoord worden, dan hoeven wij daar de commissie niet mee te belasten. Ik wil u met 

alle plezier van een antwoord voorzien. Ik denk dat de heer Tijssens volledig gelijk heeft over de 

orde van de vergadering, ja, volgens mij had die motie prima ingediend kunnen worden bij de 1870 

behandeling van het PMI. Het vervelende is ook nu weer dat hij is ingediend als motie Vreemd, 

dus bij de behandeling daarvan zal ik hierop reflecteren. In de richting van de heer Zoon, ik kan 

een heleboel maatregelen gaan opnoemen die allemaal aangeven hoe het zit met de natuur en de 

leefbaarheid, maar ik vind het een beetje commissiewerk wat wij dan hebben. Ik kijk met een 

schuin oog naar de voorzitter en de rest van de zaal wat u daarmee wilt. Ik kan u aangeven dat 1875 

door de plannen 550 m2 NNN en 150.000 m2 weidevogelleefgebied wordt ingeleverd. Er is 

gewerkt met verouderd kaartmateriaal, waardoor in de praktijk minder gebied wordt ingeleverd 

dan nu is berekend. Er is in de gemeente Waterland geen mogelijkheid om nieuwe gebieden aan 

te kopen, maar wel om de kwaliteit van de bestaande weidevogelleefgebieden te verbeteren. 

Daarmee kun je dus niet zeggen dat het er per saldo op achteruit gaat, misschien wel in 1880 

oppervlakte maar in kwaliteit hoeft dat niet het geval te zijn.  

 

De heer ZOON (PvdD): Het is een hele simpele vraag. In het PMI staat een opdracht aan u en kunt 

u die wel of niet waarmaken? 

 1885 

Gedeputeerde POST: Dat antwoord zult u moeten vellen, dus ik ga door met de beantwoording. 

In samenspraak met Staatsbosbeheer is een compensatieplan opgesteld waarbij de 

pitrusbestrijding plaatsvindt in de weidevogelleefgebieden De Munt en Varkensland van de 

gemeente Waterland en daarmee wordt een kwalitatieve verbetering van het 

weidevogelleefgebied gerealiseerd. Bij de schouw is het populierenbosje ter hoogte van het 1890 

tankstation aangeplant om het tankstation af te schermen vanuit het open polderlandschap. Dat 

wordt op verzoek van de gemeente Amsterdam weggehaald om het zicht op het open 

polderlandschap te verbeteren. Door het bosje te verwijderen wordt het van oorsprong open 

landschap hersteld en de kwaliteit van het weidevogelleefgebied verbeterd.  

 1895 

De VOORZITTER: U gaat aangeven dat het niet nodig is dat mevrouw Post nog een half uur 

doorgaat?  
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De heer ZOON (PvdD): Dat klopt. Het antwoord is vrij simpel, dat is nee. Klopt dat? 

 1900 

Gedeputeerde POST: Dan moet u de vraag herhalen maar als uw vraag is, verbeteren de 

leefbaarheid en de natuur, dan is het antwoord ja. Als de heer Zoon mijn antwoord wil beperken 

tot een antwoord op een gesloten vraag, dan is het antwoord, ja, het gaat erop vooruit en dan 

heb ik zijn vraag beantwoord en hoef ik niet een hele exegese te houden, waarvoor dank, ook 

aan de heer Zoon.  1905 

 

Tweede termijn 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Dank voor de antwoorden. Een aanvullende vraag, de gedeputeerde 

zei, niet al te lange termijn. Kunt u een beetje een indicatie geven? 1910 

 

Gedeputeerde POST: Ik durf dat niet precies te zeggen, maar ik zal het nagaan en het antwoord 

via WhatsApp of Twitter aan de heer De Graaf doorgeven. Wat heeft uw voorkeur? Twitter, dan 

gaan wij dat doen en kan er iedereen kennis van nemen.  

 1915 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot de stemming. Stemverklaringen?  

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Wij zullen hetgeen in het PMI staat, steunen, met uitzondering van drie 

onderdelen, dat is de vermaledijde Duinpolderweg, de afslag A9 en de verbindingsweg A8/A9. 

 1920 

De heer DEEN (PVV): Voorzitter, ons standpunt over het PMI mag duidelijk zijn. Wij hebben voor 

gestemd behoudens de projectnummers 4, 10 en 21. Wij stemmen wel in met deze actualisatie. 

 

De heer ZOON (PvdD): Wij sluiten ons aan bij de SP. 

 1925 

De VOORZITTER: Wie is tegen? Niemand, dan is de voordracht aangenomen.  

   

12. Statenvoordracht 16 Initiatiefvoorstel SP inzake ‘Verbetering wachtcomfort busstations’

  

De VOORZITTER: Ik verzoek de heer Bruggeman het voorstel te komen toelichten.  1930 

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Voorzitter. Het is vandaag ontzettend mooi weer, althans ter 

ondersteuning van mijn pleidooi. Het had alleen nog wel wat harder mogen waaien. Ook op dit 

moment staan er in Alkmaar, Hoorn en op meer plaatsen in de provincie mensen in weer en wind 

te wachten op de bussen van de provincie. Busstations staan niet in het middelpunt van de 1935 

belangstelling. Wij zien dat nu in Hilversum weer. Afgelopen zaterdag stond in de Gooi en 

Eemlander het verhaal dat het busstation daar verder verslechterd gaat worden dan het nu al is. 

Wij gaan mogelijkerwijs niet over de inrichting en het comfortabeler maken van busstations, dat 

is de gemeente, maar het zijn wel onze bussen die daar stoppen, het is wel ons product, wat ook 

wordt afgerekend op de trieste kwaliteit van de busstations. U heeft ons pleidooi gelezen, 1940 
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comfortabeler busstations, liefst zoveel mogelijk overdekt, beschut en vooral verkeersveilig. Wij 

willen daar vooralsnog geen geld voor uittrekken, maar ik breng u in herinnering dat wij vorig 

jaar 50 miljoen euro hebben afgeboekt op infrastructuur OV omdat wij dat geld kennelijk niet 

konden uitgeven. Een deel daarvan is naar de Duinpolderweg gegaan. In ieder geval is er hier 

geen bereidheid om iets van een provinciale subsidie voor het opknappen van busstations te 1945 

geven. Dat is jammer, daar is geen meerderheid voor. Ik heb het voorstel aangepast en wat er is 

overgebleven, is dat ik u en daarmee ook GS vraag om initiatieven te nemen naar gemeenten om 

hen aan te spreken op de kwaliteit van de busstations en ook bij de ontwikkeling van OV-

knooppunten de busstations de rol te geven die zij verdienen. Zorg in ieder geval dat het op de 

agenda’s komt van alle betrokkenen, zodat de mensen die nu overal op de bus staan te wachten, 1950 

het in de toekomst ietsje prettiger krijgen. 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Voorzitter. Waardering voor de SP voor het aan de orde stellen 

van het wachtcomfort op de busstations en bij haltes. Bij goed en betaalbaar openbaar vervoer 

horen goede wachtruimten en helaas zijn die niet op alle plekken voorzien. Ik ervaar zelf 1955 

regelmatig dat je daar een beetje weg regent. Wij zijn het eens met de SP dat daar beter naar 

moet worden gekeken. Wij roepen de gemeenteraden op om hun bestuur hierop aan te spreken. 

Het voorstel van Hilversum is een goed voorbeeld, de gemeenteraad moet in actie komen als ze 

dat geen goed voorstel vinden. In de commissievergadering heeft de gedeputeerde toegelicht hoe 

zij regelmatig in haar contacten met wethouders en ambtenaren wijst op deze situatie en dat 1960 

heeft ze overtuigend gedaan. Daarmee is het eerste besluit van de voordracht overbodig. Het 

derde besluit, wij lopen veel te ver vooruit op het nieuwe programma Mobiliteit, daar moeten veel 

dingen in gaan veranderen en ook meer geld, dit zou een goed punt zijn om dan in te brengen. 

Met de middelste bullet zouden wij kunnen leven, prima bij de OV knooppunten en ook bij de 

concessies inbrengen, maar volgens mij gebeurt het al. Volgens mij is het niet echt nodig om 1965 

daar een apart besluit over te nemen, maar wellicht komt hier nog een toelichting op. Wij vinden 

het niet nodig om het voorstel nu aan te nemen. 

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. Wachtcomfort is een belangrijk aspect bij OV en dat heeft de 

SP terecht onder onze aandacht gebracht. In de commissie hebben wij aangegeven dat wij GS 1970 

steunen in de opvatting dat wachtvoorzieningen op busstations een gemeentelijke 

verantwoordelijkheid zijn. De gemeente is veel meer nabij dan de provincie en die boodschap 

heeft de SP aangezet tot het wijzigen van het voorstel. Waar de oorspronkelijke tekst heel 

constructief was, is deze nu veel  meer polemisch van aard en dat hielp D66 niet om af te zien 

van het subsidiariteitsbeginsel, laat verantwoordelijkheden zo dicht mogelijk bij hen die het 1975 

aangaat. In specifieke gevallen, bijvoorbeeld bij grootschalige investeringen bij een knooppunt, is 

het wel verstandig dat de provincie oog houdt op de wachtruimten. In dat verband zou ik het iets 

scherper willen zeggen dan in de commissie, op zulke momenten mag de geholpen gemeente 

best aan de provincie toezeggen dat zij dan ook haar verantwoordelijkheid neemt voor een mooie 

wachtruimte.  1980 

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Meerdere keren in andere verbanden en in 

commissievergaderingen heeft ONH gesproken over verbetering van de wachthuisjes. Wij staan 
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dus volledig achter het initiatiefvoorstel en dat kan naar aanleiding van de beantwoording door 

GS en hun reactie die bol staat van argumenten om dit initiatiefvoorstel niet te honoreren. Wij 1985 

weten dat de verantwoordelijkheid bij de gemeente ligt en zoals mijn collega van de PvdA net zei, 

waarom zou dit in het vervolg niet in de concessie opgenomen kunnen worden? Het beheer van 

wachthuisjes is de verantwoordelijkheid van gemeenten, dat weten wij en verschillende fondsen 

die wij hebben, zijn hier niet voor bestemd. GS volgen hierbij de rationaliteit van de bestaande 

situatie en in onze optiek zou dat niet moeten en mogen. Laten wij kijken naar de recente 1990 

discussie over het kinderpardon en nu wijk ik even af. De rationaliteit van het regeerakkoord 

verbood iets te wijzigen aan de situatie van het kinderpardon. Maar dan komt ineens het sociale 

aspect naar voren die zegt, wij zetten de afspraken en de rationaliteit opzij, wij gaan het anders 

doen. Het sociale is van hogere waarde dan de kille meestal financiële afspraken die er zijn. 

Terug naar de buswachthokjes. Ook hier komt ineens het sociale aspect naar boven drijven en 1995 

zeggen wij, wij mogen mensen die gebruik maken van ons fantastische OV, niet in weer en wind 

laten staan. Daar moet toch een oplossing voor komen, ook als de gemeenten daar geen geld 

voor hebben, zou toch een fonds van de provincie kunnen bijdragen. Het sociale aspect heeft in 

onze optiek meer waarde om dan te zeggen, dat hoort niet bij ons. Wij zijn ervan overtuigd dat u 

als u dat had gewild, argumenten had kunnen vinden om dat fonds financieel te creëren. 2000 

Blijkbaar is deze moeite niet genomen en speelt het kille geld nog steeds de hoofdrol en is voor 

ons als ONH te begrotelijk. Tientallen miljoenen gaan rond bij het openbaar busvervoer. Wij zijn 

ervan overtuigd dat er in de concessies zeker een luttel bedrag te vinden is ter verbetering in de 

concessie van het bushuisje.  

 2005 

De heer DE GRAAF (CDA): Voorzitter. Wij kunnen de beantwoording van GS volgen, maar de heer 

Tijssens maakte een interessante opmerking. In specifieke gevallen zou je moeten kunnen kijken 

of wij wat dit betreft de provinciale taken wat kunnen oprekken. Wij zijn heel benieuwd naar de 

reactie hierop van GS. 

 2010 

De heer TIJSSENS (D66): Bent u zich bewust dat mijn opmerking was dat de provincie de 

gemeente best mag herinneren aan haar verantwoordelijkheden en wanneer wij een forse 

investering bij een knooppunt doen, wij een toezegging van de gemeente vragen? Niet dat wij die 

verantwoordelijkheid zo maar naar ons toetrekken.  

 2015 

De heer DE GRAAF (CDA): Ik vind het een goede reactie gezien uw standpunt, maar ik ben vooral 

benieuwd naar de reactie van GS.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. Wij hebben in de commissie al aangegeven dat wij het 

initiatiefvoorstel van de SP zoals het er op dat moment lag, op een aantal aspecten van harte 2020 

zouden willen ondersteunen. Ik denk dat wij allemaal van mening zijn dat comfort onderweg van 

belang is om te zorgen dat mensen de beslissing nemen om in het OV te stappen. In de 

commissie hebben wij aangegeven dat wat ons betreft een voorstel van de SP om de 

uitvoeringsregeling Kleine Infrastructuur aan te passen zodat dat soort investeringen daaronder 

zou kunnen vallen, op onze steun zou kunnen rekenen. Wij begrijpen de keuze om een ander 2025 

ontwerpbesluit aan ons voor te leggen. Dat vinden wij een elegant ontwerpbesluit want het zegt 
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enerzijds, provincie, blijf op dit moment nog in je rol, spreek gemeenten aan dat het 

wachtcomfort te wensen overlaat, kijk naar mogelijkheden om als je wilt investeren in OV-

knooppunten, die investering wel mee te nemen en voer met elkaar – en dat is voor ons het 

belangrijkste deel van het ontwerpbesluit – op provinciaal niveau in het kader van de agenda 2030 

Mobiliteit de discussie over de vraag of die taak- en rolopvatting van de provincie nog steeds de 

meest wenselijke is met als mogelijke conclusie dat wij misschien bereid moeten zijn om op 

termijn in dat comfort te gaan investeren. Wij zullen het ontwerpbesluit van harte ondersteunen.  

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Dank aan de SP voor het initiatiefvoorstel. Het OV moet een 2035 

aantrekkelijk alternatief zijn en niet een derde klas transportmiddel. Het kan niet zo zijn dat wij 

aanhikken tegen een kleine investering met een grote impact, terwijl wij voor honderden 

miljoenen euro’s aan nieuw asfalt voor autobezitters op de begroting hebben staan. Wij roepen 

GS op om middelen in de kadernota bijvoorbeeld vrij te maken en dit initiatief te omarmen. 

 2040 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Wij hebben het net over de klimaatdiscussie gehad en dan 

is het ontzettend vreemd dat sommige partijen zeggen, het is niet vijf voor twaalf maar tien voor 

half een. Daarna hebben we het over een eenvoudig bushokje of busstation om te kunnen 

schuilen, en dan haakt iedereen af. Dat is raar, want als het klimaat zo enorm gaat verslechteren, 

dan zou je juist voor dit voorstel moeten zijn, want wie wil er nou in de open lucht wachten met 2045 

alle verschrikkingen die ons de komende 20 tot 30 jaar gaan overvallen? In de commissie heb ik 

al gezegd dat ik dit voorstel van de SP van harte steun. Ik vind het bijzonder jammer dat PS zoals 

de afgelopen vier jaar al het geval was, dit soort voorstellen afwijzen, omdat zij zeggen, nee, het 

is aan de gemeenten. Ik wil aan GS vragen om creatief te zijn en middelen vrij te maken om te 

zorgen dat de mensen die gebruik maken van de bussen, fatsoenlijk kunnen schuilen. Ik 2050 

ondersteun het voorstel van harte, maar het is jammer dat het een uitgekleed voorstel is.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Het gebeurt mij in deze tijd van de verkiezingen nog 

weleens dat mij gevraagd wordt: waar gaat de provincie eigenlijk over? Dan zeg ik altijd, wij gaan 

over natuur, ruimtelijke ordening en over de bussen. De SP stelt nu het wachtcomfort van de 2055 

bussen aan de orde en daar is wel het een en ander te verbeteren, maar nu hebben GS ons in de 

commissie uitgelegd dat wij wel gaan over de bus, maar niet over het wachthokje. Dat is wel erg 

cru. Wij bedanken de SP voor het agenderen van het voorstel en u hebt een hele goede vorm 

gekozen door het voorstel aan te passen, want wij gaan nu kijken hoe wij vanuit onze rol 

invulling kunnen geven aan het verbeteren van het buscomfort. Wij zijn heel blij dat het CDA 2060 

ondersteunt dat wij niet te eng moeten kijken naar onze kerntaken en dat ook D66 het voorstel 

ondersteunt en ook zegt dat wij moeten kijken hoe wij gemeenten soms toezeggingen kunnen 

laten doen voor het verbeteren van de wachtruimtes. Heel fijn, D66. 

 

De heer DEEN (PVV): Voorzitter. Het is een sympathiek voorstel, zoals ook al in de commissie 2065 

aangegeven. Bij het eerste voorstel hadden wij wat moeite met de financiën, wij vinden dat dat bij 

de gemeente ligt en die zouden dat moeten oplossen. Het tweede voorstel is wat uitgekleed, 

maar uit de beantwoording van GS begrijpen wij dat zij hier min of meer invulling aan geven. In 

die zin overbodig.  
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 2070 

Mevrouw KAMER VAN HOEGEE (VVD): Voorzitter. Nogmaals dank voor het indienen van het 

initiatiefvoorstel. Zoals in de commissie reeds aangegeven, zijn wij wel van mening dat je zelf 

moet kunnen kiezen hoe je van A naar B wilt reizen. Wij zijn wel van mening dat je je reis zo 

comfortabel als mogelijk moet kunnen maken. Hiervoor zijn aantrekkelijke reisopties belangrijk, 

dus reizen met zo min mogelijk files, overstappen en dus zo min mogelijk wachten. Wij zijn ook 2075 

van mening dat het verbeteren van het wachtcomfort op busstations niet tot de taken van de 

provincie behoort. In de basis hoort dat bij de concessienemer dan wel de gemeente te liggen en 

niet zozeer bij de concessieverlener. Zeggen wij dan dat de provincie hier helemaal geen rol in 

heeft? Nee, wij vinden het wel een punt dat wij kunnen meegeven bij het pakket van wensen en ik 

zeg heel bewust, wensen. Wij kunnen als PS invloed uitoefenen op het pakket van eisen dat wordt 2080 

opgesteld voorafgaand aan de aanbesteding. Laten wij dan ook de wens uitspreken dat er in 

concessies naar mogelijkheden wordt gekeken voor comfortabele wachtruimten. Wij zijn wel van 

mening dat dit niet ten koste mag gaan van het aanbod van OV. De gedeputeerde heeft in haar 

reactie op het initiatiefvoorstel aangegeven bij de gemeenten of concessienemer actiever aan te 

dringen op kwalitatief goede en prettige wachtfaciliteiten. In deze reactie kunnen wij ons vinden 2085 

en dat is een prima uitgangspunt, net zoals wij het een prima uitgangspunt vinden dat het beleid 

en de ketenreis en de bijbehorende voorzieningen eerst verder moeten worden ontwikkeld 

voordat wij verder praten over de inzet van financiële middelen ter verbetering van de 

wachtvoorziening. 

 2090 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Volgens mij zijn er niet al te veel vragen aan mij gesteld. In de 

commissie heb ik over het eerste punt al uitgebreid gesproken met u. Wij hebben aangegeven dat 

het realiseren van wachtvoorzieningen zoals bijvoorbeeld in Alkmaar, geen kerntaak van de 

provincie is. Dat hebben wij eerder met elkaar afgesproken. Het gaat ook aardig wat problemen 

opleveren wanneer je daar wel in zou investeren, want Alkmaar heeft toevallig zelf een 2095 

wachtruimte in eigendom, maar de meeste andere gemeenten hebben dat niet. Wat doen wij dan 

in de andere gemeenten en wat doen wij als wij geïnvesteerd zouden hebben in Alkmaar en 

Alkmaar verkoopt de wachtruimte bijvoorbeeld aan Connexxion? Gaan wij dan wachtruimten van 

Connexxion aan dezelfde subsidievereisten onderwerpen en gaan wij subsidie geven aan 

Connexxion om wachtruimten van Connexxion op te knappen? Ik zie daar echt geen been in en 2100 

ik zie dat echt als een verantwoordelijkheid van de betreffende gemeente die het station of 

wachtruimte in eigendom heeft. Wij hebben voor haltevoorzieningen een subsidieregeling gehad 

en daar kunnen gemeenten gebruik van maken. Zo scheren wij alle gemeenten over een kam en 

kunnen wij de wachtruimten in alle gemeenten op hetzelfde peil brengen, mits de gemeente 

bereid is om daar zelf ook in te investeren. Ik ben alleszins bereid om daartoe de gemeenten in 2105 

de provinciale verkeer- en vervoersberaden die wij hebben, op te roepen. Bij de concrete 

uitwerking, expliciet kijken of een comfortabel en verkeersveilig busstation deel kan uitmaken 

van de plannen voor OV-knooppunten. Ik speel nu wel een beetje leentjebuur in de portefeuille 

van gedeputeerde Geldhof, want zij gaat over de OV-knooppunten. Voor het programma geldt dat 

het ontwikkelen en financieren van wachtruimten of faciliteiten geen onderdeel is, maar als dat 2110 

onderdeel is van een integrale ontwikkeling, dan behoort het wel tot de mogelijkheid dat de 

provincie voor die integrale ontwikkeling subsidie verleent, niet specifiek voor de wachtruimte 
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maar wel voor de generieke ontwikkeling als daar toevallig wachtruimten onderdeel van 

uitmaken. Tenslotte heeft de SP aangegeven dat zij ons willen opdragen om bij de voorbereiding 

van de agenda Mobiliteit expliciet te bekijken of het wenselijk en nodig is dat de provincie 2115 

financieel bijdraagt in de kosten van het comfortabeler en verkeersveiliger maken van 

busstations. Ik heb zojuist al aangegeven dat, om reden dat de situatie in verschillende 

gemeenten in Noord-Holland niet vergelijkbaar is, ik van oordeel ben dat dat een 

verantwoordelijkheid is van de gemeenten. Zij zijn verantwoordelijk voor de infrastructuur op hun 

territorium en wij zijn dat op ons territorium en je kunt geen stok hanteren en zeggen: gij zult 2120 

een wachtruimte realiseren. Het heeft dus ook geen enkele zin om dat mee te nemen 

bijvoorbeeld in een concessie, omdat ook een vervoerder als Connexxion een gemeente niet kan 

dwingen om een wachtruimte te faciliteren. De enige die dat voor elkaar kan krijgen, is de 

gemeente. Daarom heb ik steeds gezegd, laat die verantwoordelijkheid bij de gemeente rusten. 

Als men er daar geen prioriteit aan geeft, dan is het verstandig om ons daarop te richten om te 2125 

zorgen dat men die urgentie daar wel voelt dan hier iets met elkaar te creëren waar wij geen 

enkele invloed op hebben.  

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Zou het u niet sieren om te inventariseren waar het wel 

noodzakelijk is dat die aanpassingen gebeuren om daar toch een soort van subsidie vanuit de 2130 

provinciepot voor te stellen? Ik hoorde van mijn collega van GL al dat het wellicht uit een ander 

potje zou kunnen. Als wij bij wijze van spreken de fietsinfra-knooppunten ook bij gemeenten 

kunnen subsidiëren om dat aan te passen c.q. te veranderen, dan lijkt mij dit ook een 

mogelijkheid om dat op die manier toe te passen bij de bushokjes.  

 2135 

Gedeputeerde POST: Wij hebben een subsidieregeling gehad voor haltevoorzieningen en dat is 

iets anders dan een wachtruimte. Een wachtruimte is een gebouw met verwarming, licht, 

toiletten, en een koffieautomaat waar je op je bus kunt wachten. Het is niet de taak van de 

provincie om dat soort ruimten te subsidiëren, te exploiteren of te initiëren. Dat is echt aan de 

gemeenten wanneer zij dat willen voor hun reizigers. Wij hebben gesubsidieerd redelijke 2140 

haltevoorzieningen, dat betekent een bushokje, een abri, maar niet een hele wachtruimte en daar 

gaat het hier over.  Degene die daar toestemming voor moet verlenen en die dat moet initiëren is 

de gemeente en ik zou het bizar vinden als wij overal in Noord-Holland gaan inventariseren want 

het is nogal wat u vraagt, dat wij in Loosdrecht, Ankeveen, in Nederhorst den Berg en in Hem, 

overal wachtruimten moeten gaan laten bouwen voor de bus. Het eind is dan nog niet in zicht. 2145 

 

De heer LEEVER (ONH): Het gaat er niet om dat wij inventariseren, maar wij kunnen de 

gemeenten vragen om de inventarisatie te doen, want die zijn daarvoor verantwoordelijk. Dan 

zouden wij kunnen zeggen, wat is nog wenselijk om die aanpassingen te maken. Ik heb u al 

eerder in de commissie voorgesteld dat sommige haltes totaal niet geoutilleerd zijn om mensen 2150 

met beperkingen in dat hokje te krijgen. U vraagt naar een voorbeeld, dan noem ik een voorbeeld 

en dan zegt u, maar die is niet van ons maar van het Rijk. Zo blijven wij heen en weer fietsen 

terwijl wij wel enorm moderne bussen creëren en dan faciliteren wij niet de mensen die in de 

moderne bussen kunnen om knap en droog in te stappen. Ik stel voor om bij de volgende 

concessie te vragen, bouw een specifieke droge ruimte in.  2155 
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Gedeputeerde POST: Ik kan dat wel vragen aan de concessienemer, maar die gaat er niet over. Ik 

probeer u duidelijk te maken dat je van alles en nog wat kunt willen, maar de enige die iets kan is 

de gemeente. Als u zegt, de halte is niet toegankelijk voor mensen met een beperking, dan 

antwoord ik, wij hebben hier een subsidie gehad waarbij al die gemeenten hun haltes kunnen 2160 

ophogen. Ik kan niet zeggen, jij doet het niet, nu ga ik het voor jou doen. Dat is hetzelfde als dat 

u tegen uw buurman zegt, ik zie dat uw fiets buiten staat, ik vind dat niet goed, ik ga in jouw tuin 

een schuur bouwen. Zo werkt het niet in dit land. Je kunt niet bij de buren iets bouwen waar de 

buren geen trek in hebben. In dit geval hebben de gemeenten geen trek in verbetering van de 

haltes, dan kan ik hen niet dwingen. Datzelfde geldt voor haltevoorzieningen. Als men 2165 

haltevoorzieningen wil in gemeenten, dan zal men het zelf moeten willen en dan ga ik niet 

inventariseren. Als de gemeenten die behoefte hebben, dan zijn zij daar echt toe in staat. Als u 

denkt dat wij ons geld niet kwijt kunnen en dat wij geen ambitie meer hebben voor onze eigen 

projecten, dan kan ik u zeggen, het barst in dit provinciehuis van de ambities en zeker op en 

rond 20 maart. Dan denk ik dat het geld met bakken de deur uitvliegt rond 20 maart.  2170 

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Voorzitter. Mevrouw De Meij zei, jammer dat het een uitgeklede versie 

is en de heer Leever had een voorkeur voor het oorspronkelijke voorstel, ik vind dat er gewoon 

een fonds moet komen. Dat mag zo zijn, maar daar is geen meerderheid voor. Ik vind het verloop 

van de procedure van dit voorstel heel interessant. Eerst was het verwijt aan de SP, wij gaan hier 2175 

niet over, jullie komen met een voorstel over iets waar de gemeenten over gaan. Wij hebben het 

voorstel vervolgens aangepast in die zin, de heer Klein zei, kunnen wij niet kijken naar de rol van 

ondersteunen en dat is precies wat de aanpassing van het voorstel beoogt. De heer Papineau 

Salm zegt, dat is overbodig. Heel interessant om dat te zien gebeuren. De heer Hietbrink vond 

het gelukkig wel elegant dat wij het op die manier hebben aangepast. Wat wij gedaan hebben is 2180 

niets anders dan in het nieuwe voorstel opschrijven wat GS in hun advisering aangegeven hebben 

zelf te willen doen. Er staat bijvoorbeeld in de advisering van GS over de agenda Mobiliteit: 

“Mocht blijken dat een succesvolle ketenmobiliteit een ander handelsperspectief en een andere 

inzet van financiële middelen vergt, dan zullen wij daarvoor voorstellen doen.” In ons 

initiatiefvoorstel staat niet meer, laten wij dat vooral niet vergeten dat wij dat gaan doen. Er 2185 

wordt gevraagd om bij de voorbereiding van de agenda Mobiliteit expliciet te kijken of het 

wenselijk en nodig is dat wij wat meer gaan doen dan we nu doen. Het antwoord kan ja of nee 

zijn, maar meer staat er niet. Dat geldt voor de OV-knooppunten idem dito. Daar hebben GS ook 

van gezegd, het behoort tot de mogelijkheden om in het kader van een groot project naar 

busstations te kijken maar het aangepaste voorstel zegt niets meer dan, onthoud dat en ga 2190 

expliciet bij de ontwikkeling van OV-knooppunten kijken of een comfortabel en verkeersveilig 

busstation onderdeel van de plannen kán uitmaken. Meer staat er allemaal niet meer. De heer 

Deen zegt, het is zodanig uitgekleed dat het daarmee overbodig is. Onze bedoeling van de 

aangepaste versie is niet meer dan: houd het hier op de agenda, want het zijn – en daar blijf ik bij 

– wel onze bussen die gebruik maken van andermans faciliteiten, dus wij hebben er belang bij 2195 

dat die goed zijn. Wat dat betreft begrijp ik de benadering van de gedeputeerde nu ook niet 

helemaal, ze zegt, nu gaat de SP ons ineens dwingen om dit te doen, om in De Goorn en 

Nigtevecht busstations te verbeteren. Die zijn er helemaal niet. Het gaat hier natuurlijk om grote 
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busstations als Alkmaar en Hoorn. Ik rond af met de vaststelling dat wij met de aanpassing 

geheel tegemoet zijn gekomen aan wat GS zelf al zeggen. Dan kun je reageren zoals de heer 2200 

Papineau Salm, dan is het overbodig. Ja, zo is het altijd wat. Wij vinden het belangrijk genoeg om 

de aanbevelingen en conclusies van GS warm te houden door aanneming van dit voorstel. Daar 

roep ik u toe op. 

 

Tweede termijn 2205 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Voorzitter. Ik sluit mij aan bij de benadering van de heer 

Tijssens van OV-knooppunten. Ik ben blij met de toezegging van integraal. Als er geld heen gaat, 

moet er worden meegenomen dat er goede busvoorzieningen en locaties komen. Ik ben verbaasd 

dat sommige partijen het helemaal niet over de gemeenten hebben, want gemeenten zijn daar 2210 

verantwoordelijk voor, maar niemand hoor ik over de gemeenten spreken. Daar ben ik verbaasd 

over. Mijnheer Bruggeman, ik denk dat u uw zegeningen moet tellen, want alle dingen die u 

vraagt, zijn toegezegd. Dan is het een beetje raar om dat voorstel aan te nemen, want er gaan nu 

dingen gebeuren. Het zijn goede punten die u aankaart en die staan op de lijst van GS om dat in 

de gaten te houden. Dat is winst voor u.   2215 

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. De heer Bruggeman toont vanmiddag aan hoe gedreven hij is 

om resultaat voor zijn partij binnen te halen. Ik denk dat er ook iets van resultaat voelbaar is 

maar ik blijf erbij dat het dictum van uw initiatiefvoorstel niet voldoet aan het 

subsidiariteitsbeginsel. Ik ben wel blij te horen dat GS schoorvoetend maar toch, het zijn immers 2220 

meer portefeuilles, erkennen dat juist bij investeringen in knooppunten er een moment is om 

verbetering van de wachtruimten wel een duwtje te geven en het gaat om het resultaat. Het is 

amper verbazingwekkend om te constateren dat een liberale partij als D66 heel anders aankijkt 

tegen het subsidiariteitsbeginsel dan bijvoorbeeld een partij op christelijke of socialistische 

grondslag.  2225 

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Ik wil het niet zo scherp in toon zetten zoals mijn collega van 

D66. Ik vind niet dat dat in onze stijl past. Voor wat betreft de beantwoording van GS van 

suggesties om te kijken of er naar aanleiding van de subsidies die gegeven zijn aan gemeenten, 

wat ermee gebeurd is. Wie, wat, waar en wanneer? Ik zou het op prijs stellen om dat boven tafel 2230 

te krijgen. Misschien zijn er dan ook nog verbeteringen of laten we zeggen, een duwtje in de rug 

mogelijk om vanuit de subsidies die toegekend is want dat maak ik op uit uw bewoordingen, om 

te kijken of het potje dat nog over is van de toegezegde subsidies uit het verleden, de gemeenten 

erop te attenderen, en te zeggen van, luister, wij hebben jullie een suggestie gedaan met geld, 

zou het niet verstandig zijn om nog eens te kijken welke busstations daarvoor in aanmerking 2235 

komen om dat wel aan te passen voor verbetering.  

 

Mevrouw KAMER VAN HOEGEE (VVD): Mijnheer Leever, u haalt denk ik twee dingen door elkaar, 

bushaltes en wachtruimtes. Bent u zich ervan bewust dat op aandringen van PS de gedeputeerde 

de subsidieverlening voor het aanpassen van die bushaltes al een keer verlengd heeft? 2240 
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De heer LEEVER (ONH): Daar ben ik mij van bewust, alleen hoor en zie ik dat bushaltes als 

zodanig niet aangepast worden bij gemeenten, terwijl er vanuit dit huis wel geld voor 

gegenereerd is. Daarom roep ik de gedeputeerde op om te inventariseren, is er nog geld over, 

vraag de gemeenten waar nog wel behoefte is aan aanpassing – gezien ook onze nieuwe 2245 

concessie in de Noordkop – en kijk of daar een stimulans voor de gemeenten van uitgaat om dan 

toch de bushaltes aan te passen.  

 

Mevrouw KAMER VAN HOEGEE (VVD): Dat geld is gelabeld voor aanpassing van de bushaltes en 

ik wil echt maar voor een keer onze gedeputeerde citeren, die zegt altijd, ik kan ze wel een 2250 

wortel voorhouden maar als ze niet happen, dan houdt het wat mij betreft op.  

 

De heer LEEVER (ONH): Om terug te komen op het thema wortel, je hebt winterwortel en 

zomerwortel, dus ik weet niet welke wortel u zou willen voorhouden. Het is in ieder geval zo lijkt 

mij, het belang van het comfort in de nieuwe bussen – en die zien wij praktisch niet in de 2255 

Noordkop want alle 17 bushaltes zijn inmiddels in onze gemeente opgeheven – lijkt het mij 

wenselijk om bushaltes aan gemeenten of dat geld dat gegeneerd is, toch nog toe te passen om 

die aanpassingen wel te doen voor zover dat niet gebeurd is. Ik zou graag van de gedeputeerde 

horen of er nog geld in het potje zit. En zo ja, welke gemeenten daarvan gebruik hebben 

gemaakt en wie niet.   2260 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Voorzitter. De heer Bruggeman heeft met zijn bushokjes wel wat los 

gemaakt. Het ging zojuist over het kinderpardon en het subsidiariteitsbeginsel. Mijnheer 

Tijssens, ik wil u erop attenderen via mijn collega Heijnen dat dat uit de katholieke leer komt en 

dat is verwant met soevereiniteit en dat komt uit de gereformeerde school en daar ben ik wat 2265 

meer van. Dit allemaal terzijde, het wordt toch een bijzonder debat. Ik had eigenlijk alleen willen 

suggereren of het misschien mogelijk is om bij OV-knooppunten een soort pilot te starten om de 

kwaliteit van de haltevoorzieningen te verbeteren. Dat zou mijn enige concrete, niet filosofische 

bijdrage zijn.  

 2270 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Wij danken de gedeputeerde voor haar commentaar. Wij 

willen natuurlijk niet zoals ze dat plastisch heeft uitgedrukt, met het mes op de keel naar 

gemeenten gaan en zeggen van, jullie moeten dit en dat. Natuurlijk weten wij dat het aan 

gemeenten is, maar wij zijn als provincie wel degelijk aanjager van zoveel projecten waar ook 

gemeenten over gaan, dus wat zou er mis zijn om eens te praten met gemeenten zoals Alkmaar. 2275 

De gemeenten die nu hele slechte voorzieningen hebben, om daarmee te praten en te zeggen, 

hoe kunnen wij jullie overtuigen, want wij vinden het als provincie belangrijk dat er een goede 

schuilmogelijkheid komt voor mensen om te wachten en wat zouden jullie eventueel van ons 

nodig hebben om dat voor elkaar te boksen. 

 2280 

Gedeputeerde POST: Nogmaals, ieder zijn stiel. Ik heb er geen enkel probleem mee om het de 

gemeenten mee te geven en om aan te geven dat zij eens kijken naar de kwaliteit van de 

wachtruimten. Ik vind het wonderlijk terwijl wij als provincie zelf veel ambitie hebben, dat je geld 

gaat inzetten voor wachtruimtes die niet van jou zijn en waarbij je geen invloed hebt op wat er 
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uiteindelijk met de betreffende wachtruimte gebeurt en je niet weet hoe de wachtruimte 2285 

vervolgens geëxploiteerd moet worden. Betekent dat dan dat u voornemens bent om daar waar 

de klad erin komt, ook mee te gaan helpen aan het beheer en onderhoud van de wachtruimten? 

Want dan zijn wij gewoon bezig om gemeentelijke begrotingen te onderhouden. Ik vind dat een 

merkwaardige gang van zaken. Nogmaals, het aanjagen en vragen wat doen jullie ermee, daar 

heb ik geen enkel probleem mee, maar zelf de financiële verantwoordelijkheid nemen dan zeg ik, 2290 

er zit wel eens een keer een einde aan de diepte van onze zakken. Wij worden behoorlijk gezien 

als een flappentap en tegelijkertijd signaleer ik dat wij van ambities die wij zelf hebben, moeten 

zeggen, daar kunnen wij niet mee doorgaan, want daar hebben wij geen geld meer voor. Ik vind 

dat een merkwaardige gang van zaken. Ik zou zeggen, je zorgt er ook voor dat je je eigen 

huishoudboekje op orde hebt zodat die zaken waar je zelf prioriteit aan wilt geven, ook voor 2295 

elkaar kunnen komen. Dit is echt een verantwoordelijkheid voor de gemeenten. De vraag van de 

heer Leever, wat zit er nog in het potje? Dat is in 2018 leeg gegaan, dus er zit gewoon niks meer 

in. De gemeenten die er gebruik van wilden maken, hebben daar gebruik van gemaakt, maar er 

zijn er ook die er geen gebruik van gemaakt hebben. Als het goed is dan komt er binnenkort of 

hij ligt zelfs al bij u, een rapportage over de haltetoegankelijkheid, dus welke haltes zijn op 2300 

niveau gebracht waarbij minder validen van de halte gebruik kunnen maken. Dan zie je ook dat 

ook bij onszelf het nog niet 100% is, maar dat wij er wel aanzienlijk meer energie en met name 

ook geld in hebben gestoken dan de gemeenten, maar die hebben wel een eigen 

verantwoordelijkheid. Ik vind dat ze op een gegeven moment op die verantwoordelijkheid 

gewezen mogen worden en daar wil ik mij voor inzetten. Het budget voor de OV-knooppunten is 2305 

niet bedoeld voor het creëren, beheren of onderhouden of realiseren van wachtruimtes, dat is 

ervoor bedoeld om de directe omgeving van OV-knelpunten op te waarderen. Daar kan dit 

onderdeel van uitmaken, maar er zal nooit specifiek subsidie verleend worden voor sec dit 

onderdeel. 

 2310 

De heer BRUGGEMAN (SP): Subsidiariteit ken ik vooral uit het strafrecht en het komt er in simpele 

mensentaal op neer, je doet alleen iets als het niet anders kan. Dat is wat het uitgeklede voorstel 

beoogt. Waar gemeenten dit lijken te laten liggen, denken wij dat de provincie inderdaad de 

gemeenten moet aanspreken, kunnen jullie daar niet iets doen, want het zijn wel onze bussen die 

daar rijden. Inderdaad, wij gaan niet over de busstations, maar het zijn wel onze bussen die er 2315 

stoppen. De PvdA en D66 hebben gezegd, het ligt bij de gemeenten en dat weten wij inmiddels 

wel. En aan de andere kant, alles wat nu in het initiatiefvoorstel staat en daar gaat het nu over, 

nog staat, dat is al toegezegd door GS. Daar ben ik het min of meer wel mee eens. Ik handhaaf 

het voorstel nadrukkelijk, omdat ik vastgelegd wil hebben en houden dat wij op die weg aan de 

gang gaan. Ik vind het jammer dat de gedeputeerde dan weer suggereert dat dit initiatiefvoorstel 2320 

geld wil uittrekken voor iets. Er wordt in het voorstel met geen euro gesproken over 

meefinancieren. Het voorstel beoogt enkel vastleggen dat wij als provincie actief naar de 

gemeenten toegaan waar dat nodig is – te beginnen bij Alkmaar en Hoorn – dat wij bij de 

ontwikkeling van OV-knooppunten in het achterhoofd houden dat een OV-knooppunt een plek is 

waar je overstapt van de trein op de bus, en dat wij bij de agenda Mobiliteit dat vooral niet uit het 2325 

oog mogen verliezen. Meer vraagt het initiatiefvoorstel niet.  
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De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming. Stemverklaringen? Niet. Wie is voor? Dat zijn de 

fracties GL, SP, PvdD, ONH, CU/SGP, 50plus, de overige leden tegen, dan is het voorstel 

verworpen. Ik dank de heer Bruggeman voor het indienen van het voorstel en het werk dat hij 2330 

ervoor heeft verricht.  

 

13. Vragenuur    

 

De VOORZITTER: Er zijn geen vragen bij de griffie binnengekomen en ook niet aangemeld. Dan 2335 

de moties Vreemd aan de orde van de dag. Eerst M3, geen onomkeerbare werkzaamheden A9 

Heiloo.  

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. In de motie staat dat vooralsnog de SP en PvdD van oordeel zijn 

dat zolang er geen duidelijkheid is, er geen onomkeerbare werkzaamheden uitgevoerd mogen 2340 

worden, maar dat is wel een beetje merkwaardig omdat er al veel meer voorbereidende 

werkzaamheden zijn getroffen die tot op zekere hoogte onomkeerbaar zijn, zoals bijvoorbeeld 

het verleggen van leidingen. De sloop en de bomenkap zijn evenzeer onderdeel van de 

voorbereidende werkzaamheden, en op het moment dat wij de ruimte zouden krijgen om verder 

te gaan met de aanleg van de afslag, dan is de tijd voor de bomenkap er niet meer want dan 2345 

zitten wij in het verkeerde seizoen en dat zou een jaar uitstel betekenen en dat loopt enorm in de 

papieren. Omdat wij zuinig omgaan met het geld van belastingbetalers, is het bijzonder 

onverstandig om de bomenkap uit te stellen. Wij hebben hierover in de stuurgroep aansluiting A9 

gesproken  en ook daar is men het eens met deze gang van zaken. Wij hebben ook gewoon een 

vergunning gekregen voor sloop en de bomenkap. Ik zie niet in waarom dat ineens een 2350 

belemmering zou moeten zijn en waarom wij er ineens van zouden moeten afzien. Wij moeten de 

bomen voor 15 maart kappen, want dan start het broedseizoen. Ik ontraad u deze motie in hoge 

mate.  

 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming. Stemverklaringen? Niet. Wie is voor de motie? Dat 2355 

zijn de fracties GL, SP, PvdD, ONH en CU/SGP, de motie is verworpen. Dan de motie Vreemd Leve 

de rosse stekelstaart. 

 

Gedeputeerde BOND: Twee keer behandeld in de commissie, dus uitgebreid behandeld. Ik herken 

niet het beeld dat de heer Van Liere schetst over de behandeling in de commissie, want volgens 2360 

mij heb ik geen angstbeeld gecreëerd en gewoon antwoord gegeven op de vragen die gesteld zij 

ook over de gevolgen als je niet uitvoert wat er volgens Europese richtlijnen afgesproken is want 

daar gaat het hier om en dat is de reden waarom wij deze motie ontraden. Natuurbeheer is een 

gezamenlijke Europese verantwoordelijkheid, dat hebben wij vastgelegd in de Vogelrichtlijn en de 

Habitatrichtlijn. Laat dat nou precies de richtlijnen zijn waar de PvdD vaak mee schermt om ons 2365 

daaraan te houden.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, gaan wij nou het debat over doen of krijgen wij een 

advies?  

 2370 
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Gedeputeerde BOND: En nu stelt de PvdD voor om daarvan af te wijken, want het beheer van 

invasieve exoten is een gezamenlijke Europese verantwoordelijkheid en wij willen als GS niet 

shoppen uit Europees beleid. Het is ook geen kwestie van willen, wij moeten en houden ons als 

provincie aan die wetten en afspraken.  

 2375 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, ik wil graag de opmerking maken dat GS over het 

algemeen mogen adviseren over een motie en wat de heer Bond net deed, zie ik niet als advies 

over de motie maar nog een keer het debat aangaan.  

 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming. Stemverklaringen? 2380 

 

Mevrouw PELS (GL): Voorzitter. Ik onderschrijf dat wij ons niet herkennen in de wijze waarop het 

debat in de commissie is geschetst. Wij vinden het heel erg jammer dat er zoveel onduidelijkheid 

blijft over wat wij wel en niet mogen met Europees beleid, maar omdat wij de overwegingen van 

de motie ondersteunen, zullen wij voor stemmen.  2385 

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, er is geen overschot aan rosse stekelstaarten. Zijn enige 

zonde is dat hij zich kan vermengen met andere eendensoorten. Dat proberen te voorkomen 

door uitroeiing van deze eend komt mij persoonlijk voor als een ultieme vorm van 

maakbaarheidsdenken. Beter zou de provincie kunnen inzetten op een brede publiekscampagne 2390 

om Noord-Hollanders bewust te maken dat exotische vissen, planten of vogels niet in onze 

inheemse natuur thuishoren en dat je die niet moet dumpen. Er gaat zoveel preventieve werking 

uit van bewustwording. Mijn fractie zal tegen stemmen maar ik zal voor stemmen gezien wat ik 

er zojuist over gezegd heb. 

 2395 

De heer DEEN (PVV): Voorzitter. Wij vinden het een sympathieke motie. Wij zijn ook tegen het 

doodschieten van dieren, zeker als dat onnodig is en zeker als dat op voorspraak gebeurt 

middels een Europese verordening.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter, met het risico dat ik over tien jaar wakker word en de 2400 

krant lees en dat wij niet meer kunnen wonen en werken omdat wij overspoeld worden door 

rosse stekelstaarten, ondersteun ik toch de motie van de PvdD omdat in de discussie in de 

commissie de gedeputeerde mij niet heeft overtuigd van waarom die beesten afgeschoten 

moeten worden.  

 2405 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming. Wie is voor? Dat is mevrouw Jellema van de PvdA 

en  de fracties GL, SP, PVV, PvdD en 50plus, de motie is verworpen.  

 

14. Sluiting 

 2410 

De VOORZITTER: Wij zijn aan het einde gekomen van deze vergadering. De volgende 

vergadering vindt plaats op 4 maart om 13.00 uur. Ik dank u allen voor uw aanwezigheid en voor 

een mooie en constructieve debatmiddag. Op 4 maart hebben wij een wat drukkere agenda, ik wil 
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zeker ruimte geven voor debat, maar ik hoop dat u er ook zelf rekening mee houdt om de tijd op 

4 maart nuttig en efficiënt te besteden. Er staat een maaltijd klaar in de Johan Remkeszaal. Ik 2415 

sluit de vergadering.  

 

     

 

*** 2420 

    

 



1 Bundel verworpen-ingetrokken moties 

\o / oV o -

ftÂVJ 2

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Motie geen onomkeerbare werkzaamheden A9 Heiloo

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, te Haarlem;

constaterende dat:

- de provincie vanaf maandag 11 februari 2019 start met de kap van bomen langs de
Lagelaan en de Kanaalweg;

- de provincie vanaf maandag 11 februari 2019 start met de sloop van de
stolpboerderîj aan de Lagelaan;

overwegende dat:

- op dit moment meerdere procedures lopen bij de Raad van State;

- de verwachting is dat de stuurgroep op 28 februari 2019 een besluit neemt over de
voortgang van het project;

van mening dat:

- zolang er nog geen duidelijkheid is, er geen onomkeerbare werkzaamheden
uitgevoerd moeten worden;

dragen het College van Gedeputeerde State op:

- de geplande werkzaamheden niet uit te voeren, tenminste tot er duidelijkheid is rond
de procedures bij de Raad van State;

en gaan over tot de order van de dag.

D
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Partij voor

___________

de Dieren
VERWORPENStatenfractie Noord-Holland

Motie leve de rosse stekelstaart

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, Haarlem, ter
behandeling van de motie;

constaterende dat:

- het college Gedeputeerde Staten op 4-7-2018 een besluit hebben doen uitgaan
tot bestrijding van de rosse stekelstaart in de provincie Noord-Holland;

- de Europese verordening (artikel 1$) ruimte laat om niet te bestrijden;
- de populatie rosse stekelstaarten in Nederland sinds 2010 niet meer lijkt te

groei en;

overwegende dat:

- de rosse stekelstaart in Noord-Holland geen enkele schade aanricht, zoals
landbouwschade of schade aan natuur en eigendom;

- niet is aangetoond dat de Nederlandse stekelstaarten elders enige vorm van
schade aanrichten;

van mening dat:

- het enkele feit dat een dier op een lijst staat onvoldoende reden is om het dier
dood te maken;

dragen het college van Gedeputeerde Staten op:

het besluit om alle rosse stekelstaarten dood te schieten in te trekken;

en gaan over tot de orde van de dag.
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2 C

Motie geen groei Schiphol tot 2023

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, te Haarlem,
ter behandeling van “Actualiteit Schiphol”;

constaterende dat:

- Hans Alders namens de Omgevingsraad Schiphol fORS) heeft aangegeven dat er geen
advies over de groei van Schiphol zal worden uitgebracht aan de regering omdat er
geen overeenstemming kan worden bereikt tussen de deelnemers aan de
Omgevingsraad;

- de PvdA een actualiteit heeft ingediend over het mislukken van het overleg binnen
de ORS;

- de omwonenden geen extra vluchten willen tot in ieder geval 2023;

overwegende dat:

- op 12 oktober 2017 een motie is aangenomen met als dictum “in de
Omgevingsvisie de wens van de inwoners van Noord-Holland ten aanzien van
de groei van Schiphol te respecteren”;

gehoord de discussie,

spreken als hun mening uit:

- dat er geen extra vluchten op Schiphol mogen worden toegestaan tot in ieder geval
2023;

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland LVERWORPEN

en gaan over tot de orde van de dag.
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Partij voor
de Dieren t
Statenfractie Noord-Holland VERAIORPEN

Motie Forest before fuel

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, te Haarlem,
ter behandeling van het onderzoeksrapport van provinciale Rekenkamers “Energie in
tra n siti e”;

constaterende dat:
- Nederland met een bijstook van 1,45 miljard kilo in 2019 een van ‘s werelds grootste

importeurs van houtpellets is, met de verwachting dat het gebruik voor bijstook stijgt
naar 2,5 miljard kilo in 2023, en maatregelen in het Klimaatakkoord kunnen leiden tot een
groei van nog eens 8 miljard kilo; 1

- de huidige bijstook al leidt tot ontbossing, verlies van biodiversiteit, verslechtering
van bodemkwaliteit en druk op voedselproductie;

- het Planbureau voor de Leefomgeving zich in haar analyse van het klimaatakkoord
zeer kritisch uitlaat over de grote rol van biomassa en de mogelijkheid om het op
grote schaal duurzaam te verkrijgen; 2

van mening dat:
- het hoogst onverantwoord is op grote schaal biomassa uit andere landen te

i m porteren;
- een harde garantie nodig is dat de Noord-Hollandse transitie naar duurzame energie

niet leidt tot ontbossing, verlies van biodiversiteit, of verslechtering van
bodemkwaliteit;

gehoord de discussie,

dragen het College van Gedeputeerde Staten op:
- ‘forest before fuel’ op te nemen als algemeen uitgangspunt van provinciaal beleid;
- alleen gecertificeerd duurzame, uit Nederland afkomstige biomassa mag worden

gestookt in Noord-Hollandse biomassacentrales;
- Indien een biomassacentrale een dergelijke garantie niet kan leveren, geen

provinciale vergunning of anderszins ondersteuning te verlenen;

en gaan over tot de order van de dag

* ‘-

1 Pel let Markets Soar in 201 8,’ httls://www.futuremetrics. info/biothermalgatewav/
2 httDs ://www. nl/sites/default/files/cms/Dublicaties/Øbl-20 1 8-analyse-van-het-voorstel-voor-
hoofdlij nen-van-het-klimaatakkoord-3 380.pdf
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Partij voor

_____________

de Dieren [INGETROKKEN
Statenfractie Noord-Holland

Motie windmolens op land

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, Haarlem, ter
behandeling van het onderzoeksrapport van provinciale Rekenkamers “Energie in transitie”;

constaterende dat:

- het huidige tempo van C02-reductie te laag ligt om de doelen van het Klimaatakkoord
van Parijs te halen en de opwarming van de aarde tot 1,5 graden te beperken;1

- het huidige provinciale windmolenbeleid geen specifiek beleid heeft voor kleine of
sociale windmolens;

- burgerparticipatie leidt tot draagvlak voor de energietransitie;

overwegende dat:

- sociale windmolens burgers en gemeenschappen de kans geven te delen in de
voordelen van de energietransitie;

- kleine turbines ondernemers de kans geven te delen in de voordelen van de
energietransitie;

- er sociale en economische kansen liggen voor sociale en kleine windmolens in de
provincie;

- meer windmolens leiden tot grotere en snellere C02-reductie;

gehoord de discussie,

dragen het College van Gedeputeerde Staten op:

- een beleidsvoorstel op te stellen voor sociale windmolens;

- een beleidsvoorstel op te stellen voor kleine windmolens;

en gaan over tot de orde van de dag.

F 2c

‘ rivm.nI/nieuws/co2-uitstoot-sinds-1990-nog-niet-gedaald nrc.nl/nieuws/2018/12/05/nederlandse-co2-uitstoot-in-2020-
veel-hoger-dan-aangenomen-a3059620. httQs://www.iØcc.ch/5r15/cha pter/summarv-for-policy-makers/



2 Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden.

1 Agenda PS 4 februari 2019 -met overzicht van spreektijden- 

 

 Provinciale Staten 

 

 

A g e n d a  P S     

 

Datum vergadering : 4 februari 2019 

Vergaderlocatie : Statenzaal, Dreef 3, 2012 HR Haarlem 

Aanvangstijd : 13:00 uur 

Voorzitter : dhr. mr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Telefoonnummer/e-mail : (023)5144755 statengriffie@noord-holland.nl  

 

 

 

1. Opening en mededelingen. 

  

2. Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. 

2a. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 

   

3a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding. 

3b. Lijst geheimhouding PS. 

  

4. Vaststelling notulen van de vergaderingen van 7 en 14 januari 2019.  

  

5. Vaststelling Strategische Statenagenda. 

  

6. Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

  

7. Voortgangslijst van moties. 

  

8. Voorlopig aangemerkt als hamerstuk (indien de commissie besluit dat het stuk geen 

hamerstuk is, dan wordt het stuk als volledig agendapunt aan de agenda toegevoegd): 

 

8a. Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer. 

Voordracht 12 

Commissie M&F 

8b. Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI). 

Voordracht 09 

Commissie M&F 

8c. Wijziging Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017. 

Voordracht 13 

Commissie NLWM 

8d. Benoeming voorzitter commissie regionaal overleg Luchthaven Texel 

Voordracht 14 

Commissie NLWM 

 

9. Initiatiefvoorstel GroenLinks, PvdD, SP, PvdA, D66 en VVD Regenbooginitiatief 2.0. 

Nummer 17 

Commissie EEB 

 

 

 



 

 Provinciale Staten 

 

 
 

10. Onderzoeksrapport provinciale Rekenkamers “Energie in transitie”. 

Voordracht 15 

Commissie EEB  

 

11. Provinciaal Inpassingsplan N247. 

Voordracht 11 

Commissie M&F 

 

12. Initiatiefvoorstel fractie SP inzake “Verbetering wachtcomfort busstations”. 

Nummer 16 

Commissie M&F 

 

13. Vragenuur.  

(Het lid van Provinciale Staten dat tijdens dit vragenuur vragen wil stellen, meldt dit 

onder aanduiding van het onderwerp uiterlijk een werkdag voor aanvang van de 

vergadering bij de voorzitter met een afschrift aan de statengriffier.) 

 

14. Sluiting. 

 

 

 

Spreektijdverdeling 

Het presidium heeft besloten de spreektijdverdeling te baseren op 5 uren vergaderen. 

 

 

Voor een lunch zal worden gezorgd. Gezien de verwachte duur van de vergadering wordt er na 

afloop van de vergadering voor een maaltijd gezorgd. 

 

 

Voor de vergadering van 4 februari 2019 wordt de volgende verdeling gehanteerd:  

 

       PS 4 februari: 

VVD  27 min.  

D66  25 min. 

PvdA 19 min. 

PVV 17 min. 

SP 17 min. 

CDA 15 min. 

GroenLinks 13 min. 

Partij voor de Dieren 11 min. 

50PLUS 10 min. 

ChristenUnie-SGP 10 min. 

ONH 10 min.  

Totaal PS           174 min. 

Spreektijd GS       Ca. 70 min. 

Technische tijd 56 min. 

Totaal           300 min. 

 



2.a Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten).

1 Verzoek Actualiteit PvdA A. Jellema 

 

ACTUALITEIT*  

Voor de Statenvergadering van Onderwerp : Toelichting :  

Ten behoeve van de Statenvergadering van 4 februari 2019.  

Zie voor de inhoudelijke woordvoering en vraagstelling, de bijlage.  

  

  

  

  

  

Reden van spoedeisendheid : Naar aanleiding van de vele berichten (op woensdag 30 

januari jl.) op tv, radio, in de sociale media en (de volgende dag) in alle kranten, over 

de (stagnerende) ontwikkelingen betreffende Schiphol, acht de fractie van de PvdAnh 

het geëigend om GS te bevragen over de situatie rondom Schiphol en de ontwikkelingen 

aangaande de (regionale) overlegorganen . Aangezien onze fractie vermoedt dat de 

ontwikkelingen zich in snel tempo zullen opvolgen en wij als Provinciale politiek 

behoefte hebben aan het ‘dicht op de materie zitten, is ons inziens uitstel naar een later 

tijdstip geen optie.   

  

Indiener (naam/namen invullen)  Aukelien Jellema, Statenlid Partij van de Arbeid NH.                             

NH0120  

* Actualiteiten kunnen tot uiterlijk 

vrijdag voorafgaand aan de 

Statenvergadering om 12.00 uur 

schriftelijk worden ingediend  bij 

de griffie.   
(statengriffie@noord-holland.nl).   

 Zie verder artikel 48 van het 

Reglement van orde voor de 

vergaderingen en andere 

werkzaamheden van Provinciale 

Staten en Statencommissies van 

Noord-Holland 2015.  

  



1 Bijlage: vragen aan GS inz Actualiteit Schiphol 

Bijlage bij verzoek om bespreking Actualiteit PS maandag 4 februari 2019 
 

      

PvdA Noord Holland 

 

Vragen aan GS, t.b.v. het instrument “Actualiteit”, te bespreken in PS-

vergadering van maandag 4 februari 2019. 

 

Naar aanleiding van de berichtgevingen, op woensdag 30 januari en vandaag 31 

januari 2019, in allerlei media, over de (stagnerende) ontwikkelingen op het 

dossier Schiphol, wil de PvdA-nh - binnen het instrument “Actualiteit” - de 

volgende vragen aan het college van GS voorleggen: 

1. Hoe beoordeelt het college de situatie die nu ontstaan is binnen het 
dossier Schiphol? 

2. Hoe nu verder in de ontwikkelingen zoals die nu voorliggen? 
3. Hoe, of in welke vorm, ziet het college de toekomst van een 

overlegorgaan over Schiphol?  

 

 

Langs deze weg aan de Statengriffie het verzoek om deze actualiteit voor te 
leggen aan PS (Presidium) ter bespreking ervan in de Statenvergadering van 4 
februari 2019. 

 

Namens de fractie PvdA-nh 
Aukelien Jellema, Statenlid 
06-12416056 
 
 
 
 
 
 
 



1 M05-2019 PvdD Geen groei Schiphol tot 2023.pdf 
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Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Motie geen groei Schiphol tot 2023

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, te Haarlem,
ter behandeling van “Actualiteit Schiphol”;

constaterende dat:

- Hans Alders namens de Omgevingsraad Schiphol fORS) heeft aangegeven dat er geen
advies over de groei van Schiphol zal worden uitgebracht aan de regering omdat er
geen overeenstemming kan worden bereikt tussen de deelnemers aan de
Omgevi ngsra ad;

- de PvdA een actualiteit heeft ingediend over het mislukken van het overleg binnen
de ORS;

- de omwonenden geen extra vluchten willen tot in ieder geval 2023;

overwegende dat:

- op 12 oktober 2017 een motie is aangenomen met als dictum “in de
Omgevingsvisie de wens van de inwoners van Noord-Holland ten aanzien van
de groei van Schiphol te respecteren”;

gehoord de discussie,

spreken als hun mening uit:

dat er geen extra vluchten op Schiphol mogen worden toegestaan tot in ieder geval
2023;

en gaan over tot de orde van de dag.



3.b Lijst geheimhouding PS.

1 Lijst geheime stukken PS 04-02-2019 

Lijst geheime stukken PS 4 februari 2019 (bekrachtiging geheimhouding in PS) 

 

 (bijgewerkt t/m GS-besluitenlijst van 22-01-2019 en PS-vergadering van 14-01-2019)  

 

 

ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

       

2018-05 Businesscase SolaRoad (nummer 

1083815/1155048) 

 

04-12-2018 10-12-2018 Dit document is onder 

geheimhouding ter inzage gelegd 

voor PS bij de Statengriffie. 

De geheimhouding duurt voort 

gedurende het bestaan van 

SolaRoad B.V. 

  

2018-04 Businesscase Pallas (versie 3.1) en 

de analyse daarop van Strategy& 

(1083186/1083817).  

29-05-2018 11-06-2018 Geheimhouding duurt voort totdat 

de exploitatie van de Pallas-

reactor is beëindigd, waarbij elke 

tien jaar wordt beoordeeld of de 

geheimhouding al dan niet dient 

voort te duren. 

  

2018-03 Adviezen van Pels Rijcken 

betreffende de bestuurlijke 

afspraken “wonen en vliegen” 

(910083/1064974). 

10-04-2018 23-04-2018 De geheimhouding geldt voor een 

periode van vijf jaar (tot april 

2023). 

  

2018-02 SSK-raming (Standaard 

Systematiek voor Kostenramingen) 

en andere ingeschatte kosten voor 

Variant I binnen project N236 

Franse Kampweg  

(1027121/1027124). 

30-01-2018 12-02-2018 De geheimhouding duurt voort 

totdat het project N236 is 

afgerond. 

  

2018-01 Rapportage van PWC, behorende 

bij de openbare Statenvoordracht 

nr. 03-PS12-02-2018, inzake 

aandeelhouderslening voor SADC 

(905620/1033755). 

 

 

 

09-01-2018 12-02-2018 Bevat vertrouwelijke 

bedrijfsgegevens. De 

geheimhouding duurt voort 

gedurende de looptijd van de te 

verstrekken lening, maximaal 9 

jaar. 
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

2017-07 Offerte Connexxion m.b.t. OV-

concessie Noord-Holland Noord 

(714608-1018469). 

 

28-11-2017 18-12-2017 Concurrentiegevoelige informatie. 

Niet openbaar op grond van de 

Aanbestedingswet en de WOB. 

  

2017-06 Verslag vergadering van 

Stuurgroep Verbinding A8-A9 van 

24 maart 2017 (94721/947211). 

 

16-05-2017 29-05-2017 Artikel 10, tweede lid, sub b en g, 

Wob Geheimhouding duurt voort 

totdat besluitvorming over het 

project heeft plaatsgevonden. 

Vroegtijdige openbaarmaking kan 

onderhandelingen schaden. Het 

gaat verder om een intern 

document, openbaarmaking zou 

er tevens toe kunnen leiden dat 

de deelnemers aan de 

vergadering niet langer vrijuit hun 

gedachten willen uitspreken. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is. 

 

2017-05 Geheimhouding op bijlage 3 

(930794-939942) bij 

Vaststellingsovereenkomst 

(930794-940884) met Heijmans 

over de N23. 

 

(Geheimhouding van 

Vaststellingsovereenkomst en 

bijlage 1 (930794-939935) 

Heijmans N23 is komen te 

vervallen per 1 maart 2018 

(930794-940884) besluit GS 30-

01-2018, PS 12-02-2018) 

18-04-2017 29-05-2017 De geheimhouding van bijlage 3 

dient voort te duren omdat 

openbaarmaking van deze bijlage 

de positie van Heijmans zou 

kunnen schaden. Artikel 10, 

tweede lid, sub b en g, Wob. 

 

 

Geheimhouding van 

bijlage 3 dient 

voort te duren 

totdat de 

werkzaamheden 

volledig zijn 

afgerond.  
 

 

       

2015-05 Besluit, voordracht en alle 

onderliggende stukken m.b.t. de 

Toekomst RON/Hoogtij 

(702724/681248). 

 

 

29-09-2015 09-11-2015 Artikel 10, tweede lid, sub b, Wob. 

Geheimhouding opgelegd tot het 

einde van de exploitatie van 

HoogTij, welke wordt voorzien in 

2035, dan wel zoveel eerder als 

het project is afgerond. 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is. 
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

2015-04 Consultatie Pallas (verseonnr. 

648323/666397). 

15-09-2015 28-09-2015 Artikel 10, tweede lid, sub b, Wob 

Het genoemde belang bestaat 

eruit dat vroegtijdige 

openbaarmaking van deze 

informatie een vertekend beeld 

zou kunnen opleveren en de 

voortgang van het project ernstig 

zou kunnen belemmeren. Het is 

wenselijk dat de geheimhouding 

voortduurt totdat 

onderhandelingen met partijen 

ten behoeve van de bouw en 

exploitatie zijn afgerond. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is. 

 

2015-02 Aanvullend rapport second 

opinion (Zaanstad) inzake de RON 

(375176/537299).  

03-02-2015 02-03-2015 Artikel 10, eerste lid, sub c en 

tweede lid, sub b, Wob Het 

rapport bevat bedrijfsgevoelige 

informatie. Openbaarmaking kan 

de onderhandelingspositie van de 

provincie schaden. De 

geheimhouding is opgelegd tot 

aan het moment van de 

definitieve besluitvorming inzake 

de toekomst van RON/Hoogtij. 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is. 

 

2015-01 GS brief d.d. 15 december 2014, 

inzake de Second Opinion 

RON/Hoogtij (375176/522583).  

25-11-2014 02-02-2015 Artikel 10, eerste lid, sub c en 

tweede lid, sub b, Wob. De 

geheimhouding is opgelegd 

totdat definitieve besluitvorming 

inzake de toekomst van 

RON/Hoogtij heeft 

plaatsgevonden, naar verwachting 

niet vóór 2035. 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is. 

 

       

2014-06 2 Bijlagen bij voordracht 94-2014 

inzake herbenoeming 

bestuurder/directeur 

Randstedelijke Rekenkamer. 

n.v.t. Bekrachtiging 

PS n.v.t. Er is 

wel door PS 

geheimhouding 

Artikel 10, tweede lid, sub e, 

bescherming persoonlijke 

levenssfeer. Het gaat om 

gespreksverslagen over 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is. 
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

op de bijlagen 

gelegd op 15-

12-2014. 

functioneren van 

bestuurder/directeur. Omdat over 

vijf jaar de privacy nog steeds een 

zwaarwegend belang zal zijn 

wordt de geheimhouding 

opgelegd voor langere duur. 

2014-04 Brief seniorenconvent provincie 

Flevoland d.d. 28 mei 2014 

(kenmerk 1620294) m.b.t. 

Randstedelijke Rekenkamer. 

Geheimhouding 

opgelegd door 

CdK op 05-06-

2014 

23-06-2014 Artikel 10, tweede lid, sub e, Wob 

De brief bevat privacy gevoelige 

gegevens over de bestuurder-

directeur van de randstedelijke 

rekenkamer. Omdat over vijf jaar 

de privacy nog steeds een 

zwaarwegend belang zal zijn 

wordt de geheimhouding 

opgelegd voor langere duur. 

01-01-2035  

2014-02 Het onderzoeksrapport “notitie 

financiële analyse van de Fast 

Flying Ferry” kenmerk 

311187/312241. 

28-01-2014 03-02-2014 Artikel 10, tweede lid, sub g en 

sub e, Wob Het is een intern stuk 

met persoonlijke 

beleidsopvattingen. Het dossier is 

nog steeds niet helemaal 

afgerond. Openbaarmaking zou 

gevolgen kunnen hebben voor de 

interne advisering. Ambtenaren 

zouden zich niet langer vrij voelen 

advies uit te brengen. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

mogelijk is 

 

       

2012-20 De juridische bijlage 2 van 10-12-

2012 bij nota GS en de brief van 

Pels Rijcken van 10-12-2012, met 

als onderwerp Second Opinion 

juridische analyse Vos & Vennoten 

(18404/123180).  

11-12-2012 17-12-2012 Artikel 10, tweede lid, sub b, Wob 

Er lopen nog juridische 

procedures, vroegtijdige 

openbaarmaking kan deze 

procedures frustreren. 

01-01-2019 

 

 

 

2012-19 De brief van Pels Rijcken van 22-

11-2012, met als onderwerp 

onderzoek risicoanalyse 

(81404/111663).  

27-11-2012 17-12-2012 Financiële en economische 

belangen provincie 

In 2018 of zoveel 

eerder als daartoe 

aanleiding is. 
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

2012-15 De bijlagen 1, 2 en 3 bij de Risico-

analyse Wind op Land (81404-

83688). 

04-09-2012 24-09-2012 Artikel 10, tweede lid, sub b, Wob 

Deze documenten bevatten 

informatie over projectrisico’s, 

openbaarmaking kan de financiële 

en economische belangen van de 

provincie schaden. Er lopen nog 

procedures. 

In 2019 of zoveel 

eerder als daartoe 

aanleiding is. 

 

2012-12 Bijlagen over Pallas Kernreactor: 

- Businessplan Pallas, versie 2.0 

- Assesment Booz & Co 5 juni 

2012 (2012-23938). 

12-06-2012 25-06-2012 Artikel 10, eerste lid, sub c, en 

tweede lid, sub b, Wob. De 

stukken bevatten 

concurrentiegevoelige informatie. 

Er zijn onderhandelingen gaande. 

Openbaarmaking kan financiële 

en economische belangen van de 

provincie en van derden schaden. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

 

2012-8 Brief GS als reactie op brief van 

minister BZK d.d. 13 maart 2012 

over Herindeling Gooi en 

Vechtstreek (2012-15911). 

04-04-2012 07-05-2012 Artikel 10, tweede lid, sub b en g, 

Wob Arhi procedure is gestart. 

Vroegtijdige openbaarmaking kan 

leiden tot onnodige vertraging en 

financiële en economische schade 

toebrengen aan betrokken 

partijen. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

2012-4 Geheimhouding opgelegd t.a.v. 2 

bijlagen (2012-1145): 

 bijlage “lijst van projecten 

met 

initiatiefnemers/uitvoerders, 

geraamde kosten per project”  

 bijlage “vervaldata betaling 

bijdragen van de 

samenwerkingsovereenkomst 

Ruimtelijke kwaliteit zwakke 

schakels”.  

 

 

31-01-2012 05-03-2012 Artikel 10, tweede lid, sub b, Wob. 

Projecten zijn nog niet afgerond 

en er lopen nog juridische 

procedures. Vroegtijdige 

openbaarmaking kan de financiële 

en economische belangen van de 

provincie schaden, mede gelet op 

aanbestedingsprocedures. 

01-01-2020 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

       



6 

 
ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

2011-3  aandeelhoudersovereenkomst 

Provincie NH, gem. 

Amsterdam en gem. Zaanstad 

inzake Regionale 

Ontwikkelingsmaatschappij 

voor Noordzeekanaalgebied 

(RON); 

 Ondernemingsplan RON; 

 Samenvatting Businesscase 

RON; 

 Term scheet Hoogtij. 

31-05-2011 27-06-2011 Artikel 10, eerste lid, sub c en 

tweede lid, sub b, Wob. De 

geheimhouding is opgelegd 

totdat definitieve besluitvorming 

inzake de toekomst van 

RON/Hoogtij heeft 

plaatsgevonden, naar verwachting 

niet vóór 2035 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

       

2010-9 Bijlage 5 “werkplan en begroting 

Pallas” behorende bij de openbare 

voordracht “behoud 

onderzoeksreactor Pallas te Petten 

en verzoek NRG verstrekken van 

een financiële bijdrage”. 

25-05-2010 27-09-2010 Artikel 10, eerste lid, sub c, en 

tweede lid, sub b, Wob De 

stukken bevatten 

concurrentiegevoelige informatie. 

Er zijn onderhandelingen gaande. 

Openbaarmaking kan financiële 

en economische belangen van de 

provincie en van derden schaden. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

 

2010-5 Notitie over Eikenrode (kenmerk 

besluit GS 2010-15795). 

Agendering van deze notitie op 

26-04-2010 t.b.v. cie FEPO. 

16-03-2010 12-04-2010 Artikel 10, tweede lid, sub e, Wob 

Wegens bescherming persoonlijke 

levenssfeer van betrokkenen is 

openbaarmaking niet gewenst. 

Omdat de privacy ook over 

langere tijd nog in het geding is 

dient de geheimhouding langer 

voort te duren. 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

       

2009-13 Achtergrondnotitie 

vaststellingsovereenkomst in 

relatie tot de N201 en de 

vaststellingsovereenkomst m.b.t. 

de overeenkomst tussen de 

provincie en de Chipshol-groep. 

 

24-11-2009 07-12-2009 Artikel 10, tweede lid, sub b, Wob. 

Openbaarmaking kan de 

onderhandelingspositie van de 

provincie schaden. Er lopen nog 

juridische procedures. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

2009-10 Businesscase SADC. 22-09-2009 28-09-2009 Artikel 10, eerste lid, sub c, Wob. 

Het document bevat 

bedrijfsgevoelige informatie. 

Openbaarmaking kan 

concurrentiepositie van derden 

schaden. 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

2009-7 Toelichting bij het besluit van GS 

inzake Landgoed Eikenrode 

(kenmerk GS 2009-47179). 

18-8-2009 28-09-2009 Artikel 10, tweede lid, sub e, Wob 

Wegens bescherming persoonlijke 

levenssfeer van betrokkenen is 

openbaarmaking niet gewenst. 

Omdat de privacy ook over 

langere tijd nog in het geding is 

dient de geheimhouding langer 

voort te duren. 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

2009-4 Brief BJZ d.d. 21-01-2009 (2009-

5959) en de adviezen van 

PricewaterhouseCoopers en 

PelsRijcken (2009-17776) 

behorende bij het besluit over de 

kosten overdracht Lokaal 

jeugdbeleid. 

14-04-2009 15-06-2009 Artikel 10, tweede lid, sub e, Wob 

In deze stukken komt het 

functioneren van medewerkers 

aan de orde. Openbaarmaking van 

deze stukken schaadt de 

persoonlijke levenssfeer van 

betrokkenen. Anonimisering 

voorkomt niet dat de informatie te 

herleiden is tot de desbetreffende 

medewerkers. Omdat de privacy 

ook over vijf jaar nog aan de orde 

zal zijn wordt de geheimhouding 

voor langere tijd vastgelegd. 

01-01-2035 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 

 

2009-3 Onderzoekscommissie: 

1. Brieven van GS aan de 

onderzoekscommissie met 

daarbij verstrekte documenten 

onder het opleggen van 

geheimhouding door GS, 

waaronder afschriften van 

geheime besluitenlijsten van 

GS en het werkplan en 

Door onderzoeks-

commissie: 

13-11-2008 

15-06-2008 

15-06-2009 Artikel 10, tweede lid, sub e, Wob 

De documenten bevatten privacy 

gevoelige informatie. Omdat de 

privacy ook over vijf jaar nog aan 

de orde zal zijn wordt de 

geheimhouding voor langere tijd 

vastgelegd. 

01-01-2035  
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

voortgangsverslag van de 

treasurer over 2007. 

2. De uitnodigingsbrieven van de 

onderzoekscommissie aan de 

geïnterviewden voor 

vertrouwelijke informatieve 

voorgesprekken, tenzij 

betrokkenen instemt met 

openbaarmaking. 

3. De verslagen van de 

vertrouwelijke informatieve 

voorgesprekken evenals de 

geluidsbestanden, tenzij 

betrokkene instemt met 

openbaarmaking. 

4. De opdrachtverleningen aan 

derden en correspondentie 

met de treasurer, tenzij 

betrokkene instemt met 

openbaarmaking. 

(beheerder dossier: statengriffie) 

2009-1 Aantal geheime bijlagen bij 

Statenvoordracht 14-2009, Life 

Science Fund (2008-53600). 

03-02-2009 16-03-2009 Artikel 10, eerste lid, sub c en 

tweede lid, sub b, Wob. Het fonds 

is nog actief, de participaties 

daaruit ook. Zolang deze niet 

verkocht zijn is geheimhouding 

wenselijk. Het gaat om 

concurrentiegevoelige informatie. 

 

 

 

 

 

 

 

01-01-2023 of 

zoveel eerder als 

daartoe aanleiding 

is. 
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ID-nr Onderwerp Datum 

opgelegde 

geheimhouding 

door GS 

Datum 

bekrachtiging 

in PS 

Motivering  

 

Voorstel of besluit 

GS opheffing 

geheimhouding  

Datum PS 

opheffing 

bekrachtiging 

geheimhouding 

2008-4 Aanbesteding openbaar vervoer 

Noord-Holland (2008-46377). 

Door GS aan te 

geven 

22-09-2008 Artikel 10, eerste lid, sub c en 

tweede lid, sub b, Wob Het gaat 

om stukken die in het kader van 

een aanbestedingsprocedure door 

inschrijvers aan GS zijn 

aangeboden. Deze stukken zijn 

per definitie vertrouwelijk gelet 

op de Aanbestedingswet. 

Openbaarmaking schaadt de 

concurrentiepositie van de 

desbetreffende inschrijvers. 

01-01-2035  
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 45 

1. Opening   

 

De VICEVOORZITTER: Dames en heren, ik open deze buitengewone vergadering van Provinciale 

Staten van Noord-Holland (PS). Ik verzoek u vriendelijk om uw mobiele telefoons op stil te zetten. 

Mijnheer en mevrouw Van Dijk, ik heet u in het bijzonder van harte welkom bij deze 50 

buitengewone vergadering van PS die in het teken staat van de installatie van de heer Van Dijk als 

Commissaris van de Koning (CdK) in Noord-Holland. Ook een warm welkom aan de familieleden 

en vrienden van de heer en mevrouw Van Dijk die u heeft uitgenodigd. Verder nog een bijzonder 

woord van welkom aan de kabinetschef van het Ministerie van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties, de heer Olger van Dijk – geen familie – de heer Verbeek namens de Kring van 55 

Commissarissen en de gasten van PS die hebben meegewerkt aan de publiekscampagne voor het 

opstellen van de profielschets voor de nieuwe CdK. Zij hebben vanochtend een meet and greet 

gehad met u, mijnheer Van Dijk, en mochten als eersten echt kennismaken met de nieuwe CdK. 

Ook een hartelijk welkom aan alle overige genodigden die deze buitengewone Statenvergadering 

bijwonen.  60 

 

Geachte heer Van Dijk, dames en heren, geachte aanwezigen. Zijne Majesteit de Koning heeft u, 

Arthur van Dijk, op 5 december jl. op Paleis Noordeinde beëdigd als de nieuwe CdK van de 

provincie Noord-Holland per 1 januari 2019. U bent de 17
e
 CdK van deze provincie. Sinds de 

instelling van het ambt in 1814 gingen 16 commissarissen u voor. Ik heb het uitgerekend, een 65 

gemiddelde zittingstermijn van bijna 13 jaar. Wij heten u van harte welkom in ons midden op 

deze unieke werkplek. Sinds 1930 zetelt het bestuur van de provincie in dit prachtige Paviljoen 

Welgelegen in Haarlem. Hier in de Statenzaal staat u in het hart van de provinciale democratie. 

Aan mijn linkerkant bevindt zich de kamer waar het college vergadert – de kamer met de 

schitterende blauwe kroonluchters – en daarnaast heeft u uw eigen werkkamer met prachtige 70 

opgang. Wij hopen dat u zult genieten van dit culturele erfgoed, erfgoed dat wij graag tonen en 

delen. Zo vinden er jaarlijks tientallen schoolbezoeken plaats in het Paviljoen, bijvoorbeeld met 

het provinciespel waarbij scholieren in de rol van de politiek stappen en debatteren over 

provinciale vraagstukken. Ook zijn er in dit huis regelmatig wisselende exposities te zien en er is 

ook een permanente expositie. Natuurlijk bezoeken ook Noord-Hollanders het provinciehuis als 75 

zij hun stem willen laten horen in een commissie- of Statenvergadering. Kortom, u zult hier nogal 

eens jongere en oudere Noord-Hollanders tegenkomen, onder wie natuurlijk de Statenleden. 

Vandaag krijgt u de voorzittershamer van PS overhandigd. Met de symbolische overdracht van 

deze hamer wordt u geïnstalleerd als voorzitter van onze Staten. Het is voortaan aan u om de 

Statenvergaderingen te leiden. Om recht te doen aan het politieke debat en vrije meningsuiting. 80 

Om gezamenlijk goede besluiten te nemen – maar wel binnen de daarvoor gestelde vergadertijd – 

en het afwegen en het in goede banen leiden van vaak botsende belangen. Een mooie uitdaging 

voor u, lijkt mij. Wij heten u vandaag van harte welkom in een samenstelling die op korte termijn 

gaat veranderen, want zoals u weet staan wij aan de vooravond van de PS-verkiezingen. De 

Noord-Hollanders kiezen op 20 maart weer 55 volksvertegenwoordigers voor hun provinciale 85 

parlement en als de voortekenen ons niet bedriegen, zal een aanzienlijk deel van de Statenzetels 

door nieuwe volksvertegenwoordigers worden ingevuld. Een deel van de nieuwe Statenleden zal 
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goed moet worden ingewerkt en daarbij kunt u een cruciale rol spelen. U bent natuurlijk gekozen 

door PS, maar de wensen van de Noord-Hollanders hebben wij ook een rol laten spelen bij de 

keuze. Voorafgaand aan de sollicitatieprocedure konden inwoners van de provincie hun wensen 90 

uitspreken over de eigenschappen van hun nieuwe CdK. Deze wens heeft de 

vertrouwenscommissie bestaande uit alle fractievoorzitters van deze Staten, laten meewegen bij 

het opstellen van de profielschets voor de vacature. In de profielschets vragen PS nogal wat. Een, 

gezaghebbend en een integer bestuurder die de inwoners van alle regio’s begrijpt. Een 

ruimdenkend en communicatief sterk persoon die zich met enthousiasme voor de provincie in zal 95 

zetten. PS zijn ervan overtuigd dat zij met u iemand hebben binnengehaald die dit geheel goed 

zal invullen. U begrijpt, zowel PS als de Noord-Hollanders hebben hun verwachtingen. Vanmorgen 

heeft u al een kleine delegatie inwoners van Noord-Holland gesproken. Wij hopen dat dit de 

opmaat is naar veel contact met de inwoners van de provincie, de mensen voor wie wij dit 

allemaal doen, de mensen voor wie wij hier zitten. U bent al goed ingeburgerd in Noord-Holland, 100 

u woont in Badhoevedorp en u bent 10 jaar bestuurlijk actief geweest als wethouder van de 

gemeente Haarlemmermeer. U bent nu CdK geworden van onze veelzijdige, mooie en krachtige 

provincie, een provincie met bijna 3 miljoen inwoners. Een zeer gevarieerde provincie, een 

provincie van contrasten, van Den Helder tot ’t Gooi en van Amsterdam tot Zaanstad en van 

Callantsoog tot Wervershoof. En met mooie kusten, bossen, wateren, duinen, steden en dorpen, 105 

veenweidegebieden, noem maar op. Met industriële en economische mainports zoals Schiphol en 

het Noordzeekanaalgebied. Met een drukbevolkte economisch krachtige provincie waar 

bezoekers graag komen. Noord-Holland is ook een provincie met belangrijke uitdagingen, zoals 

de energietransitie, wonen en werken, natuur en bereikbaarheid. Mijnheer Van Dijk, uw 

ervaringen en netwerken kunt u goed benutten bij het aangaan van deze uitdagingen. Als wij 110 

kijken naar uw loopbaan, dan zien wij dat uw inhoudelijke ervaring aansluit bij de belangrijke 

taken en dossiers van de provincie, zoals verkeer en vervoer en Schiphol. Als wethouder van de 

gemeente Haarlemmermeer heeft u het laatste dossier goed leren kennen. Daarnaast heeft u een 

uitgebreid netwerk met goede contacten in Den Haag en ver daarbuiten. Dat was onderdeel van 

de profielschets, iemand met een groot netwerk die onze belangen kan verdedigen in Den Haag 115 

richting andere provincies en Brussel en iemand die nauwe contacten onderhoudt met de 

burgemeester van Amsterdam. Ook van dit brede netwerk zal de provincie profijt hebben. Uw 

voorganger noemde de functie van CdK een van de mooiste ambten in het openbare bestuur. Hij 

bracht zijn eigen dynamiek mee, maar die van u zal anders zijn. Wij verheugen ons op een 

constructieve samenwerking in het belang van de provincie Noord-Holland en wij wensen u veel 120 

succes bij het uitvoeren van deze functie als voorzitter van PS en van het dagelijks bestuur, GS. 

Ook veel succes gewenst als klankbord voor de burgemeesters van Noord-Hollandse gemeenten. 

Het burgemeesterschap brengt een zekere eenzaamheid met zich mee en het is goed dat de 

Noord-Hollandse burgemeesters weten dat de deur van hun CdK altijd voor hen openstaat. 

Natuurlijk is er voor u een mooi inwerkprogramma opgesteld, zodat u snel zult thuisraken in de 125 

gang van zaken van de provincie. Mijnheer Van Dijk, ik heb met dit welkomstwoord mogen 

openen. Na mij zullen de fractievoorzitters van PS en gedeputeerde Post namens GS het woord 

tot u richten. Ik denk dat zij hun verwachtingen met u zullen delen en daarna krijgt u het woord. 

Dank u wel.  

      130 
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2. Toespraken namens Provinciale Staten, Gedeputeerde Staten en de Commissaris van 

de Koning   

 

De heer ANNAERT (VVD): Voorzitter. Geachte commissaris, beste Arthur, mevrouw Van Dijk, 

hartelijk welkom. Vandaag is het dan eindelijk zover. Vanaf vandaag geen commissaris zonder 135 

provincie meer. Namens de VVD heten wij u van harte welkom als onze nieuwe CdK en als 

voorzitter van PS. In het Noord-Hollands Dagblad van zaterdag jl. zegt u over vandaag en ik 

citeer: “Het zal niet meteen mijn zwaarste dag worden.” Nu weet je dat natuurlijk nooit zeker in 

deze Staten, maar oké, ik denk dat u daar gelijk in krijgt. Dus niet de zwaarste maar mogelijk wel 

de mooiste dag, want hoe fantastisch is het om geïnstalleerd te worden als CdK van de meest 140 

veelzijdige provincie van Nederland, het prachtige Noord-Holland. Natuurlijk zal het 

wethouderschap in Haarlemmermeer u veel gebracht hebben en ook het voorzitterschap van 

Transport en Logistiek Nederland kende vele uitdagingen, maar CdK in Noord-Holland is toch wel 

de spreekwoordelijke kers op de taart. Als start van de wervings- en selectieprocedure is gewerkt 

aan de profielschets van de nieuwe CdK en als wij dan eveneens in het Noord-Hollands Dagblad 145 

lezen dat u bij lezing van die profielschets dacht: “Dat ben ik” , dan is het toch een knappe 

prestatie dat én de vertrouwenscommissie én later PS hebben gedacht, u bent het. Uw gevoel van 

‘wow’! zoals dat in de krant stond, is dan ook zeker op zijn plaats. Toen het nieuws bekend werd 

dat u door PS was voorgedragen als onze nieuwe CdK bleef het naar mijn beleving oorverdovend 

stil. Natuurlijk niet waar het gaat om alle gelukwensen die werden geuit in uw richting. Die waren 150 

er volop. Wat ik bedoel is dat er niets boven kwam drijven waaruit je zou kunnen afleiden dat PS 

zich wellicht hebben vergist in hun keuze voor Arthur van Dijk. Het tegenovergestelde is eerder 

het geval. Alles wat wij tot nu toe over u gelezen hebben, bevestigt ons inziens dat PS de juiste 

keuze hebben gemaakt. “Meer pragmatisch dan ideologisch en met een onbevlekt blazoen”, zo 

kopte het Parool op 24 november vorig jaar. “Hij heeft een kleiner ego dan gemiddeld”, zo werd 155 

eraan toegevoegd, en inderdaad, de Noord-Hollanders hebben erom gevraagd en ze krijgen hem 

ook, een mensenmens. Wat ons als VVD natuurlijk extra aanspreekt, is dat u op zomeravonden 

bij de barbecue in de achtertuin staat en ook nog trompet speelt, een combinatie van activiteiten 

die garant kunnen staan voor een leuk feestje en daar houden wij wel van in PS. Over feestjes 

gesproken, de economie in Nederland in het algemeen maar zeker in Noord-Holland floreert. Een 160 

voorwaarde zeggen wij, voor welvaart en welzijn. En toch ervaart niet iedereen de vooruitgang als 

een feestje. Onder voorzitterschap van uw voorganger is een lijvig rapport met de titel ‘Lage 

drempels, hoge dijken’ verschenen van de Staatscommissie Parlementair Stelsel. Wat eruit 

geleerd kan worden is dat als wij niet oppassen, de politiek zich meer en meer vervreemdt van de 

burgers. Wij zien daar voor u als nieuwe CdK een schone taak weggelegd. En om bij het voorwerp 165 

van de trein te blijven, u zit straks als CdK vooraan in de trein maar ga als conducteur vooral ook 

bij de passagiers langs. Gebruik uw talenten als luisteraar en verbinder en richt u zich inderdaad 

op resultaat. Het zijn van CdK vraagt veel van jezelf maar ook van het gezin. Je leeft in een glazen 

huis en je moet je constant bewust zijn van de bijzondere status die het ambt met zich 

meebrengt, maar mijnheer Van Dijk, laat dit knellende harnas er niet toe leiden dat Arthur van 170 

Dijk daardoor ook een ander mens wordt. Dat zou namelijk afbreuk doen aan de CdK die wij 

hebben gezocht. Tijd vraagt het zijn van CdK ook en daarbij doemt de vraag op hoeveel tijd je 

dan nog aan andere dingen kunt of wilt besteden. De VVD heeft in elk geval geen enkel probleem 
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met de nevenfunctie als Sinterklaas in uw woonplaats. De enkele voorwaarde die wij daarbij 

stellen is dat bij terugkeer op het provinciehuis, de Sinterklaastijd weer voorbij is. Ik rond af. Ik 175 

las in het artikel in het Parool dat u ook graag zingt en daarbij voorkeur heeft voor de catalogus 

van Frank Sinatra en hoewel het nog heel ver weg ligt, hoop ik in dat verband dat als u ooit het 

ambt van CdK neerlegt, met tevredenheid en terugkijkend kunt zeggen: I did it my way.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Geachte heer en mevrouw Van Dijk, voorzitter en aanwezigen. Het is een 180 

mooie dag vandaag. De provincie Noord-Holland krijgt een nieuwe CdK en wat voor een, een 

echte Noord-Hollander met ervaring binnen en buiten de politiek en met een groot netwerk in 

Noord-Holland, Den Haag en Europa. Dat schept grote verwachtingen bij ons. De heer Van Dijk is 

ook een jonge, moderne en energieke commissaris, althans zo komt hij over. Hij zit zelfs op 

social media en als wij die mogen geloven, is hij ook nog muzikaal en sportief. Ook dat schept 185 

verwachtingen. Ik zie best een duet met bijvoorbeeld gedeputeerde Van der Hoek op een IPO-

congres voor mij. Ook wij hebben de reacties gehoord en de heer Annaert zei het al, het slechtste 

dat ik over u heb gehoord is dat ze u nog niet kennen. Dat komt vanzelf, is dan het antwoord. 

Alle mensen die u wel kennen, zijn lovend en de heer Annaert haalde al een aantal voorbeelden 

aan. Bij het afscheid van de heer Remkes heb ik een motie van treurnis ingediend. Ik heb er even 190 

over gedacht om vandaag weer een motie in te dienen maar dan een motie van blijdschap. Dan 

zou u toch aan het werk moeten en zou het misschien een zware dag worden. Bovendien is het in 

dit huis gebruikelijk dat wij eerst de gedeputeerde of de CdK vragen om een toezegging. Daarom 

wil ik u wel een aantal uitgangspunten – bij D66 noemen wij die richtingwijzers – voorleggen in 

de hoop dat u die bij de uitoefening van uw ambt in gedachten zult houden. Het gaat om de 195 

volgende uitgangspunten: houd orde maar stimuleer vooral het debat; koester de 

verscheidenheid van deze prachtige provincie maar behoud de eenheid onder haar bewoners; 

bescherm het provinciaal belang maar geef verandering de ruimte; ben een Noord-Hollander 

maar denk en handel buiten de grenzen; behoud statuur en wees benaderbaar en tot slot, ben 

een goede voorzitter van PS en GS en handel conform dualisme. Heel veel succes. D66 kijkt uit 200 

naar een mooie samenwerking.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Beste commissaris, mevrouw Van Dijk, aan het begin van het nieuwe 

jaar treedt u aan als onze nieuwe CdK en namens de PvdA heet ik u van harte welkom in uw 

nieuwe functie. Het is een uitdagende functie, want u bent de CdK van alle Noord-Hollanders. Uit 205 

de publiekscampagne bleek de voorkeur voor een vrouw, dat bent u niet, maar u kunt aan alle 

andere wensen van de Noord-Hollanders wel voldoen. Noord-Holland moet een inclusieve 

samenleving zijn waarin iedereen echte kansen krijgt op werk, op wonen, op maatschappelijke 

participatie. Wij hopen en verwachten dat u dat kunt uitdragen naar alle mensen in Noord-

Holland. Onze provincie is prachtig maar ook heel divers qua landschappen en gemeenschappen. 210 

Iedere streek heeft zo zijn eigen problematiek. Enerzijds is er in de provincie een tekort aan 

werknemers, anderzijds is er op sommige plaatsen echt nog ruimte voor meer groei en 

ontwikkeling. In dat verband ontkom ik er niet aan vast uw aandacht te vragen voor een aantal 

problemen in onze provincie die u ongetwijfeld kent, maar desalniettemin. Er is een tekort aan 

woningen en er zijn heel verschillende ideeën over de oplossing daarvan in onze provincie. De 215 

milieukwaliteit – denk aan Tata – is een groot probleem en dit in samenhang met de noodzaak tot 



Pagina 6 

 

 6 

het terugdringen van broeikasgassen en de noodzakelijke energietransitie en ten slotte de 

onaanvaardbare geluidsoverlast van Schiphol voor zijn omgeving. Van u verwachten wij dat u 

zichtbaar staat voor de belangen van uw inwoners en dat zijn ze vanaf vandaag. Dat zijn 

natuurlijk economische belangen, maar vooral ook gezondheid, veiligheid en leefbaarheid. Die 220 

boodschap moet worden uitgedragen en daar hebben wij van u grote verwachtingen. De 

verkiezingen komen eraan en uiteraard staat u boven de partijen in dat proces, maar als er een 

nieuw college is en een nieuwe politieke koers, geeft u dat de ruimte om daarin uw eigen rol te 

spelen. U wacht geen gemakkelijke taak, maar weet dat waar u het boegbeeld van de inwoners 

van Noord-Holland zult zijn, ook de PvdA-fractie achter u staat. Veel succes.  225 

 

Mevrouw KONING (CDA): Voorzitter. Geachte CdK, Arthur van Dijk, mevrouw Van Dijk, 

Statenleden en belangstellenden. Namens het CDA wil ik u, CdK Arthur van Dijk van harte 

feliciteren met uw nieuwe functie. Sinds uw beëdiging door de Koning in december was u CdK 

zonder provincie en vanaf vandaag CdK met een provincie en nog wel de mooie en zeer 230 

veelzijdige en fantastische provincie Noord-Holland. Het CDA hecht belang aan de gedeelde 

waarden die ons verbinden in een traditie van tolerantie en verantwoordelijkheid voor de 

culturele en godsdienstige wortels die ons land en onze provincie hebben gevormd tot een zeer 

goede en mooie plek op deze aarde om te wonen. Als voorzitter van PS staat u voor de grote 

uitdaging om meningen die soms ver uit elkaar liggen, naar elkaar toe te brengen en te 235 

verbinden. Wat het CDA betreft mag er ruimte zijn voor goede discussies op basis van inhoud 

zonder dat er op de man of vrouw wordt gespeeld en altijd met als doel dat er een goed 

bediscussieerd en gedragen besluit kan worden genomen dat ten goede komt aan de inwoners 

van Noord-Holland. Wij hebben er vertrouwen in dat u PS daarbij kunt leiden en dat u als CdK 

samen met GS, PS en de ambtenaren de dingen doet waar de inwoners van Noord-Holland plezier 240 

van hebben. Uw dubbelfunctie als voorzitter van de politieke organen GS en PS geeft u daarbij 

veel verantwoordelijkheid. Wij hopen dat u ook naar buiten toe het belangrijke politieke werk van 

PS en GS zult uitdragen, mede in het licht van de komende verkiezingen. Het is waar, het leven 

van de mensen wordt niet alleen bepaald aan de vergadertafel, mensen moeten vooral zelf hun 

leven richting en inhoud geven maar toch heeft iedere Noord-Hollander wel te maken met 245 

provinciale besluiten. “Iedereen moet voelen dat er over hem en haar wordt nagedacht”, dat was 

een treffende en waardevolle uitspraak van u in het Noord-Hollands Dagblad. Laten wij daar met 

elkaar naar streven, dat iedereen in Noord-Holland voelt dat er over hem en haar wordt 

nagedacht bij het nemen van provinciale besluiten, dat belangen worden erkend en meegenomen 

en dat er besef is van onderlinge verbondenheid tussen jong en oud, arm en rijk, wonend in de 250 

stad of het platteland, want ieder mens in Noord-Holland is van grote waarde. Arthur van Dijk, wij 

wensen u veel succes, toewijding en wijsheid in uw nieuwe functie.  

 

Mevrouw  BEZAAN (PVV): Geachte voorzitter, Statenleden en overige aanwezigen, maar vooral 

geachte mevrouw en mijnheer Van Dijk. In Nederland zijn onafhankelijkheid, democratie en 255 

vrijheid een groot goed. Democratie impliceert vrijheid van keuze en onafhankelijkheid. 

Onafhankelijkheid was voor de PVV een belangrijk criterium voor onze nieuwe CdK. Wij hechten 

er veel waarde aan dat onze CdK boven de partijen staat. Vrijheid is onlosmakelijk verbonden met 

verantwoordelijkheid en het deel uitmaken van de vertrouwenscommissie vonden wij al een grote 
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verantwoordelijkheid. Daarom hebben wij in elke fase van het proces grote zorgvuldigheid in 260 

acht genomen in argumenten en afwegingen. CdK Van Dijk, PS kennen u nog niet, maar wij 

hebben te maken met een man met een groot inlevings- en relativeringsvermogen, een man met 

gevoel voor onderlinge verhoudingen maar ook met bestuurlijke kwaliteiten. Een man die goed is 

in het bij elkaar brengen, verbeteren en versterken van belangen in zowel het politieke als 

economische speelveld. De PVV hoopt dat Noord-Holland met u een CdK krijgt die in de 265 

weerbarstige werkelijkheid zijn rol zal vervullen met de nodige vernieuwing en tegelijkertijd recht 

zal doen aan de statuur van zijn positie. Rest mij nog u veel inzicht en wijsheid te wensen als 

onze CdK. Mazzeltov.  

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Geachte mijnheer Van Dijk, mevrouw Van Dijk, voorzitter, aanwezigen, 270 

Statenleden. Vanmorgen schreef Trouw: “Met zijn benoeming kun je eigenlijk vaststellen dat zijn 

carrière vooral om een ding draait: Schiphol, en als voorzitter van Transport en Logistiek 

Nederland zette hij – ik laat een stukje weg uit het citaat – Schiphol in de markt als greenport.” U 

heeft het stuk ongetwijfeld gezien. Nu is Noord-Holland meer dan Schiphol alleen. Noord-Holland 

zijn vooral inwoners. In 2017 2.775.617 om precies te zijn en die inwoners zien in meerderheid 275 

dat hun provincie inderdaad meer is dan Schiphol alleen. Die willen schone lucht, wonen, 

leefbaarheid, klimaatrechtvaardigheid. Het is misschien verrassend maar voor de SP is het glas 

halfvol. Een nieuwe CdK wiens carrière om Schiphol heeft gedraaid, een nieuwe CdK die in zijn 

vorige leven Schiphol tot greenport heeft geframed. Een halfvol glas en het lijkt de SP nu 

fantastisch wanneer deze CdK al zijn kennis en al zijn contacten gaat gebruiken om het 280 

monomane groeidenken van de luchthaven om te vormen, zodat ook Schiphol substantieel zal 

gaan bijdragen aan het Klimaatakkoord. Maar pas op, een halfvol glas gaat sneller leeg dan je 

verwacht, dus Arthur van Dijk, welkom hier, doe je best en vul het glas.  

 

Mevrouw PELS (GL): Geachte CdK, mijnheer Van Dijk, welkom in ons midden. Niet alleen aan u, 285 

maar ook aan uw familie. Zij zullen ten slotte de komende jaren met u meeleven in de 

uitoefening van het prachtige ambt. U schaart zich vandaag bij een bijzondere club mensen met 

een groot hart voor de provinciale democratie, iets wat ons allen in deze zaal verbindt. Zo ook de 

vragen die wij op verjaardagen en borrels krijgen. Mogelijk zelfs van politieke collega’s of 

kandidaat-commissieleden. Wanneer je vertelt dat je actief politicus bent in de provincie, krijg je 290 

vaak vragende blikken terug. Sommige toehoorders weten een meer neutrale uitdrukking te 

behouden, echter de meesten zijn onverbloemd in hun oordeel en vragen op verbaasde toon: 

“Waarom de provincie?” met daarbij een uitdrukking alsof je net al je talent hebt weggegooid. 

Men onderschat het middenbestuur flink, zeker waar het gaat om grote opgaven. De kracht van 

het middenbestuur is het verbinden van belangen, middelen en opgaven. In onze ogen zou 295 

verbinden dan ook de kernwaarde moeten zijn van de wijze waarop wij de provincie besturen en 

verbinden als kernwaarde is de komende tijd geen luxe. Wij staan voor ongekend grote opgaven. 

De energietransitie zal veel van burgers, de politiek en het bestuur vragen. We moeten zorgen 

dat we goed luisteren naar die burgers, gemeenten en naar elkaar. Wij moeten benaderbaar zijn, 

menselijk en tegelijkertijd moeten wij beslissingen nemen die niet iedereen kunnen behagen. De 300 

provincie zou zonder het verliezen van haar veelzijdigheid eendrachtig de transitie moeten 

dragen. De regio’s zullen een nieuwe solidariteit met elkaar moeten ontwikkelen – iets wat zeer 
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zeker voor spanningen zal zorgen. Tijdens de procedure heeft u laten zien het middenbestuur op 

haar waarde te schatten en kennis te hebben van de grote opgaven die voor ons liggen. Wij zien 

uw rol als verbinder met vertrouwen tegemoet en kijken uit naar hoe u deze uitdaging op gaat 305 

pakken met GS en PS. Gelukkig hebben wij ook een mooie taak in het vooruitzicht liggen waarin 

het minder gaat over verbinden en het midden zoeken. Al tijdens de procedure hebben wij 

kenbaar gemaakt dat het debat in PS-vergaderingen wel wat steviger gevoerd mag worden. U 

hebt als CdK en als voorzitter straks de touwtjes in handen als het gaat om het sturen dan wel de 

ruimte geven aan het debat. Met de verkiezingen in aantocht denk ik dat er genoeg debat zal 310 

ontstaan om te sturen en aan u om na de verkiezingen samen met de nieuwe PS-leden en 

gedeputeerden vorm te geven aan een debat waar het dualisme vanaf spat. Wij kijken met veel 

vertrouwen uit naar onze samenwerking met u als CdK en zien ernaar uit om u ook persoonlijk 

beter te leren kennen. Wij wensen u alle goeds toe bij het uitoefenen van deze prachtige functie.  

 315 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, geachte heer Van Dijk, beste Arthur. Van harte welkom en 

veel succes en geluk als nieuwe CdK van de provincie Noord-Holland. De PvdD in Noord-Holland 

heeft ervaring met een CdK die lid is ook van de vroem-partij, dus wij kijken uit naar een 

voorspoedige samenwerking. U heeft zich lang ingezet voor een organisatie die zich in het 

verleden liet gelden als een asfalt- en dieselclub, maar u heeft zich ingezet voor een transitie naar 320 

een organisatie die meedenkt en daar bent u wellicht iets te goed in geslaagd gezien de steun 

van uw oude organisatie voor het Klimaatakkoord, maar dat terzijde. U wacht in Noord-Holland 

immers eveneens een opgave. U treft hier een provincie van asfalt met dieseldampen, een vleugje 

kerosine en de nodige ammoniak die smacht naar een transitie, maar ook naar een kanteling 

tussen oude en nieuwe politiek. Burgers groeperen zich, zijn mondiger. De politiek kan niet meer 325 

een keer in de vier jaar draaien maar moet meegaan naar de toekomst. Ad rem en snel inspringen 

op veranderingen en de CdK is hier het smeermiddel van. U wordt CdK voor een periode van 6 

jaar, het zouden er ook 12 kunnen worden en in 12 jaar kan er veel veranderen. 12 jaar geleden 

brak de PvdD door en kwamen wij in PS. Slechts een handjevol economen zag de financiële crisis 

naderen toen de Amerikaanse hypotheekbanken in problemen kwamen. De provincie werkte nog 330 

hard aan het volbouwen van het landelijk gebied. Klimaatverandering en het welzijn van dieren 

waren nauwelijks een thema en geld leek veilig in IJsland. Inmiddels is binnenstedelijk bouwen de 

norm, gaan wij bodemdaling stoppen en werkt de provincie aan natuurinclusieve landbouw. U 

kunt nu nog niet voorspellen welke belangrijke besluiten van GS en PS u zult ondertekenen. 

Vermoedelijk zal in deze periode bepaald worden of we wel of niet klimaatveranderingen kunnen 335 

beperken tot de noodzakelijke 1,5 graad en zal de wereld om ons heen drastisch veranderen. 

Minder asfalt, meer natuur en geen dieren meer in veel te kleine hokken. Daarmee zal het u niet 

verbazen dat wij overigens van mening zijn dat er een einde moet komen aan de bio-industrie. 

Dank u wel en nogmaals van harte welkom.  

 340 

De heer KLEIN (CU/SGP): Geachte commissaris, mevrouw Van Dijk. Van harte welkom in Noord-

Holland. Dat klinkt natuurlijk wat gek als ik dat zeg tegen iemand die al jarenlang in de grootste 

droogmakerij van Noord-Holland woont, maar ik bedoel uiteraard het provinciale bestuur. U bent 

door ons voorgedragen als nieuwe CdK omdat wij op zoek waren naar een toegankelijk 

boegbeeld dat zich met enthousiasme en energie inzet voor heel de provincie, met liefde voor de 345 
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provinciale politiek en een goed bestuurlijk proces. Nou, ga er maar aan staan, dat is een hele 

opdracht. De CU/SGP wil u een aantal dingen toewensen die u goed zult kunnen gebruiken en de 

volgorde waarin ik dat doe is niet bedoeld als een rangorde. Het eerste wat wij u willen 

toewensen, is plezier in uw rol als vertegenwoordiger van de provincie, plezier in het voorzitten 

van de vergaderingen en plezier om daar waar dingen vastgelopen zijn, deze weer vlot te 350 

trekken. Met vreugde in het uitoefenen van uw taken brengt u het verder en houdt u het ook zelf 

langer vol, denk ik. Het tweede wat wij u toewensen is wijsheid, wijsheid om de juiste woorden te 

kiezen, om bestuurlijke knopen te ontrafelen, om de juiste dingen te doen en soms te laten. 

Wijsheid is meer waard dan goud. Dan ook liefde, liefde voor Noord-Holland, haar inwoners, 

natuur en landschap, want wij staan als provincie voor enorme uitdagingen rondom natuur, 355 

energie en landschap en dat vraagt moeilijke keuzes en liefde helpt om het goede te zoeken en 

om vol te houden. Ten vierde wens ik u lef toe, lef om het af en toe te laten schuren en dan 

vooral in de vergaderingen van PS, zodat het een beetje gaat vonken. De inwoner van Noord-

Holland is het waard dat er inhoudelijk en scherp gedebatteerd wordt over ons beleid, want een 

scherp en open debat zorgt ervoor dat de argumenten nog eens kritisch bekeken worden en 360 

bevordert goede besluitvorming. Ik begon met te zeggen dat u ons boegbeeld bent, onze 

vooruitgeschoven post zou je ook kunnen zeggen. Dat betekent dat u er niet alleen voor staat. U 

zult op ons kunnen rekenen. Wij geloven bovendien dat lef, wijsheid, liefde en plezier niet alleen 

karaktereigenschappen zijn maar je ook gegeven worden. Wij wensen u daarom bovenal dat God 

u die dingen geeft die u nodig heeft bij de uitoefening van uw ambt en betrekken dat ook op de 365 

mensen om u heen. Dank u wel.  

 

De heer LEEVER (ONH): Geachte heer Van Dijk, mevrouw Van Dijk, familieleden, vrienden, 

voorzitter, Statenleden, collega’s en gedeputeerden. Als Statenlid namens ONH wil ik u de 

hartelijke gelukwensen voor het nieuwe jaar toewensen en ik wens u daarbij veel wijsheid. 370 

Namens onze fractie is het een eer om een welkomstwoord aan u te mogen richten. In eerdere 

ontmoetingen met u heb ik het vertrouwen gevoeld en hebt u een zeer positieve indruk op mij  

achtergelaten. Het vertrouwen dat ik in u herkende, zal door de Noord-Hollanders zelf ervaren 

kunnen worden met Arthur van Dijk als nieuwe CdK. Het lot van ieder mens wordt bepaald en 

staat van tevoren niet vast. Toeval en gebeurtenissen brengen ons elders in een ruimte, in een 375 

tijd of op een weg. Ieder mens neemt een bepaalde ruimte in en wanneer die ruimte is gekoppeld 

aan een staat van dienst in de samenleving, dan krijgt die specifiek gevulde ruimte een bredere 

betekenis dan enkel een fysieke ruimte. Het werk als CdK is niet alleen je identiteit. Je 

persoonlijkheid en overtuiging en relatie met de omgeving en anderen bepalen de identiteit. Ik 

weet het zeker dat ik niet alleen als fractievoorzitter van ONH en namens vele Noord-Hollanders 380 

spreek als ik zeg dat Noord-Holland met Arthur van Dijk als nieuwe CdK van onze mooie 

provincie een geweldige ambassadeur in huis heeft gehaald. Mijn lijfspreuk is dan ook: als het 

goed gaat, ben je morgen een betere versie van jezelf dan vandaag en van je nieuwe ervaringen 

hebt geleerd. Namens ONH wens ik u heel veel succes in uw nieuwe functie en wij kijken uit naar 

de samenwerking in PS. Het ga u goed.  385 

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Goedemiddag mijnheer Van Dijk, mevrouw Van Dijk en alle 

aanhang die meegekomen is, familie, vrienden en belangstellenden, van harte welkom in dit huis 



Pagina 10 

 

 10 

en ik hoop dat ondanks de wat lagere temperatuur vandaag, het welkom wat verwarming heeft 

gebracht. Want ik moet eerlijk zeggen, wij beginnen een beetje te bibberen in de zaal. Beste 390 

Arthur, vanmiddag word je geïnstalleerd als CdK van Noord-Holland en ben je – en daar 

refereerde Erik Annaert van de VVD ook al aan – geen CdK meer zonder provincie. Stiekem ben ik 

blij dat ik na vanmiddag waarnemend CdK af ben, al was het maar voor een beperkte tijd en meer 

nog dat zich in de afgelopen paar weken geen rampzalige gebeurtenissen hebben voltrokken in 

Noord-Holland. En ik ben ook heel erg blij dat ik in de hoedanigheid van loco inmiddels namens 395 

GS een paar woorden aan je adres mag richten. Vanaf vandaag ben je niet alleen onze CdK van 

GS, PS en medewerkers, maar ook van de Noord-Hollandse inwoners. Een nieuwe CdK brengt een 

nieuwe en andere dynamiek met zich mee. Een nieuwe CdK heeft uiteraard een andere stijl en 

legt andere accenten, maar wat centraal staat zowel bij je voorgangers als hopelijk bij jou als 

onze nieuwe CdK, is de focus op de provincie Noord-Holland en haar belangen. De vicevoorzitter 400 

van PS refereerde al even aan de profielschets en aan de gewenste ervaringen, kwaliteiten en 

competenties die erin genoemd zijn. Ook anderen hebben dat overigens gedaan. Net als PS zijn 

ook GS ervan overtuigd dat met jou een uitstekende nieuwe CdK is binnengehaald en daar zijn 

wij blij mee. De vicevoorzitter noemde ook de naderende PS-verkiezingen in maart, die zullen 

mogelijk leiden tot een grote verandering in het politieke landschap, maar in ieder geval zullen 405 

ze leiden tot nieuwe colleges van PS en GS en ook dat vraagt iets van een CdK. Ongetwijfeld 

zullen deze nieuwe colleges nieuwe wensen hebben waar het hun CdK betreft. Wij hopen en 

verwachten dat je snel je weg in het Noord-Hollandse zult vinden, geholpen door de organisatie 

en door een goed inwerkprogramma en gewoon vragen kan ook altijd. Ons coalitieakkoord dat 

de afgelopen 4 jaar de richtsnoer van het college is geweest, heet ‘Ruimte voor groei’. Die groei 410 

hebben wij mogen beleven, zowel economisch, binnen de organisatie als op het punt van ons 

imago. Wij zijn ervan overtuigd dat de provincie Noord-Holland onder jouw leiding op die goede 

lijn kan doorgaan en straks constructief en ambitieus kan gaan werken aan de verwezenlijking 

van de doelen die zullen worden opgenomen in het nieuwe coalitieakkoord. Vandaag is de 

installatie van jou in dit prachtige ambt en morgen wacht de eerste vergadering van het college 415 

van GS. Wij zijn heel benieuwd hoe dat gaat verlopen. In ons college zullen wij je in elk geval 

hartelijk verwelkomen en namens het college van GS wens ik je heel veel succes als CdK, maar 

ook heel veel plezier in de verschillende hoedanigheden die het commissarisschap van je zal 

vragen.  

 420 

De VICEVOORZITTER: Dan hebben wij een verrassing voor u. De plaatsvervangend Doyen, de 

heer Verbeek, wil namens de Kring van Commissarissen het woord tot u richten.  

 

De heer VERBEEK: Voorzitter. Arthur, daar zit je dan, collega, collega CdK. Ik sta hier inderdaad 

als plaatsvervangend Doyen. Per 1 februari ben ik de Doyen van de Kring van Commissarissen en 425 

in die hoedanigheid spreek ik je ook toe, maar wij kennen elkaar al langer zoals in deze zaal 

waarschijnlijk wel bekend is. Ik was bijna 6 jaar burgemeester van Purmerend, ik ken Noord-

Holland vanuit die invalshoek prima. Ik heb daar overigens een reuze goede tijd gehad.  

Misschien wel de mooiste stad van Noord-Holland, dat mag ik misschien wel zeggen. Toen was ik 

Noord-Hollander en heb ik geleerd niet te bescheiden te zijn. In die tijd hebben wij goed met 430 

elkaar samengewerkt in de stadsregio Amsterdam, er werd al aan gerefereerd. Je was toen 
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wethouder van Haarlemmermeer. Daar heb ik goede en warme gevoelens aan overgehouden. Wij 

hebben in die periode op een goede manier complementair aan elkaar de verschillende rollen 

kunnen vervullen en toen heb je al kwaliteiten laten zien waarvan ik zelf ook denk dat een CdK 

van Noord-Holland die nodig heeft. Ik spreek hier als plaatsvervangend Doyen, vooral ook om 435 

kort iets te zeggen over de functie van Rijksheer. Dat is tot nu toe niet zo aan de orde geweest. Je 

bent niet alleen CdK van deze Staten maar je bent wel degelijk ook Rijksheer van het kabinet en 

de commissarissen hebben op die positie een eigen regulier overleg in Den Haag over diverse 

zaken met de Minister van Binnenlandse Zaken en met de Minister van Justitie, de 

staatssecretarissen en de andere ministers als dat agendatechnisch relevant is. Het is goed om in 440 

herinnering te roepen dat de ambtsinstructie – ik weet niet of je hem al hebt gelezen – de moeite 

waard is om te lezen, al was het maar omdat die zo kort is en dat is niet voor niks. Deze is 

bewust kort gehouden. De ambtsinstructie zegt met zoveel woorden, een commissaris wordt 

geacht kennis en inzicht en een loopbaan achter de rug te hebben van waaruit hij ruim voldoende 

zelf kan beoordelen waar zijn toegevoegde waarde ligt en die toegevoegde waarde ook te 445 

realiseren. Je krijgt een zekere ruimte van het kabinet om datgene te doen wat goed is. En 

natuurlijk, als het gaat om de rol van CdK naar de Staten, dan leg je verantwoording af aan de 

Staten, maar het is goed om te markeren dat de rol van Rijksheer niet een rol is die in PS wordt 

verantwoord, maar in het kabinet zelf. In mijn eigen positie betekent dat dat de Staten daar wel 

degelijk vragen over mogen stellen en dan informeer ik ze ook, maar Staten kunnen mij geen 450 

richtlijnen geven over hoe ik de rol van Rijksheer vervul, want dat doet de minister. Specifiek zijn 

er een aantal kwesties die denk ik wel bekend zijn, maar het is toch goed om die nog te 

benoemen, omdat die heel specifiek des Rijksheren zijn. Dat gaat over de advisering over 

burgemeestersbenoemingen, de procedures, het ontslag van burgemeesters – en dat kan heel 

heftig zijn – dat gaat over het benoemen van waarnemers, maar ook over het dossier bestuurlijke 455 

integriteit waar ik zelf ook ervaring mee heb. Daarin moet je natuurlijk met PS samenwerken, 

maar ook in de rol van Rijksheer kun je in situaties komen – en daar zijn legio voorbeelden van – 

dat de CdK moet zeggen, tot hier en niet verder, ook als anderen dat niet leuk vinden, hier ligt de 

grens, dat gaat niet gebeuren. Dat hoort bij de Rijksherenrol en ik wens je toe – en ik heb daar 

geen twijfels bij – dat PS je hierbij ten volle ondersteunen. Dat geldt ook voor de 460 

ondermijningsvraagstukken. Wij verwachten allemaal dat die agenda een zekere evolutie gaat 

kennen die niet prettig is. En je mag aannemen dat je daarmee in jouw termijn te maken krijgt en 

dat je dan de ruimte krijgt ook in deze Staten, om naar de situatie te handelen. Wij hebben er 

voorbeelden van gezien in het vluchtelingendossier waar expliciete verzoeken van het kabinet 

kwamen om daar een rol in te vervullen. En niet onbelangrijk is het aspect van gevraagd en 465 

ongevraagd adviseren van het kabinet. Een klein onderdeel daarvan is het adviseren van het 

Kapittel als het gaat om onderscheidingen. Zoals ik je ken, ben jij wat mij betreft met je 

persoonlijkheid die je meeneemt en de ervaring die je hebt, een zeer welkome aanvulling in de 

kring. Ik ga je daar nadrukkelijk bij betrekken. Wij praten op dit moment met elkaar om een 

aantal dingen te moderniseren en anders te doen. Ik geloof daar zelf ook erg in en ik weet zeker 470 

dat je daar steun aan zult geven. Ik dank de voorzitter voor de ruimte om te spreken, maar wil 

het hier verder bij laten.  
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De VICEVOORZITTER: Dan hebben wij nog een kleine verrassing voor u. Uw broer Ron wil mede 

namens uw broer Marcel heel graag iets tot u zeggen. Daarvoor heeft hij nu de gelegenheid.  475 

 

De heer RON VAN DIJK: Ik zeg gewoon broer, want dat is mijn aanspreektitel van Arthur. Ik wil 

mij ook richten tot de inwoners van Noord-Holland. Ik heb heel vaak al veel mensen horen vragen 

van, ik hoop dat je dat bent, verbindend en daadkrachtig. Wij hebben heel veel over onze broer 

gelezen in de kranten, veel superlatieven vielen hem ten deel en het grappige is dat Marcel en ik 480 

nooit zijn bevraagd en wij het toch echt kunnen weten. Daar waar Arthur ooit zei: dat ben ik,  

durf ik hier volmondig te zeggen, daar zit hij, met alles wat ik vandaag aan wensen heb gehoord 

die u van uw nieuwe CdK verwacht, daar zit hij. Ik heb even naar de profielschets gekeken van de 

CdK en wat dingen opgeschreven, waarvan ik denk, die voorbeelden wil ik u niet onthouden, om 

te weten hoe het echt zit. De CdK is geïnteresseerd. Arthur stelt altijd de goede vragen. Toen 485 

twee jaar geleden onze ouders in een maand tijd wegvielen, hij dan een dag later belt, broers, 

hoe gaan wij verder? Dat is de vraag die je stelt als je ouders wegvallen. Duurzaam. Arthur is 

duurzaam in zijn relaties, hij is niet van de oppervlakkige contacten, vastmaken is goed 

vastmaken zoals dat hoort. Ooit in de zesde klas van de lagere school nam een klasgenootje van 

Arthur een drastisch besluit, hij legde de hand aan zichzelf. Nu ruim 45 jaar later onderhoudt hij 490 

nog steeds warme contacten met de ouders en bezorgt hen jaarlijks een fijne dag. Arthur is 

toegankelijk voor iedereen. Hij vindt het gezellig als de chauffeur die voor de deur staat en wacht 

om de CdK weg te brengen, niet buiten wacht maar even binnenkomt en een kopje koffie drinkt 

en de dag vast doorneemt. Je kunt Arthur altijd bellen. Ooit zei een journalist, hij is de enige die 

zijn 06-nummer op zijn kaartje heeft staan. Noteert u vast: 06-xxx en geloof me, hij belt altijd 495 

terug. Hij heeft oog voor iedereen. Bij zijn vorige werkgever TLN is hij ooit als buschauffeur op 

internationaal transport geweest naar Italië en geloof mij, ik zou in een hotel zijn gekropen maar 

hij bleef bij de chauffeur in zijn cabine in een stapelbedje slapen. Daadkrachtig is hij ook. Als de 

buurman plotseling hartfalen krijgt, hij bedenkt zich geen moment en gaat handelen. Helaas 

redde de man het niet, maar Arthur pakt meteen door, hoe ga ik de buurvrouw en haar kinderen 500 

helpen tot op de dag van vandaag. Integer, dat is Arthur zeker, net als Marcel en ik. Het is met de 

paplepel ingegoten. Vader was fabrieksarbeider bij Aviolanda, later Fokker, en moeder 

verkoopster bij C&A. Alles doen om je kinderen een mooie toekomst te bieden. Ze brachten ons 

eigenlijk alle competenties die in de vacature staan voor CdK. Weet waar je vandaan komt en 

verloochen deze afkomst nooit. Wat zouden onze vader en moeder vandaag trots zijn geweest. 505 

Doorzetter, op de lagere school reikten zijn testen niet verder dan de ambachtsschool, LTS, maar 

hij kan niks, zei mijn moeder, dus toch maar naar een begeleidende mavo. Met ijzeren discipline 

heeft hij de mavo afgerond, vervolgens havo en slaagde als 3 na hoogste van Nederland, heao 

Belastingacademie en uiteindelijk heeft hij zijn rechtenstudie in de avonduren afgerond en dat 

deed hij sneller dan een dagstudent. Muzikaal en creatief. Arthur is muzikaal, hij kan een klein 510 

beetje zingen. Mocht Lee Towers met pensioen gaan, dan kan Arthur zo zijn plekje innemen en 

rond 5 december, dan wil hij zijn hobbypak wel eens aantrekken en dan speelt hij graag 

Sinterklaas. Maar hij speelt het niet, dan is hij Sinterklaas. Zijn barbecues zijn hem heilig. In zijn 

buitenkeuken letterlijk bereidt hij de lekkerste dingen en sterrenniveau is de uitdaging. Een 

succesverhaal heeft natuurlijk ook een keerzijde, dat is zijn gedrevenheid. En daar hebben wij uw 515 

hulp bij nodig. Arthur is een harde werker en bij zijn vorige werkgever propte hij 65 uur in 4 
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dagen en dan te bedenken dat hij ook een gezin heeft. In het gezin liggen de verhoudingen iets 

anders. Inge thuis de sterke roerganger, samen met dochters Floor, Brit en Eline en vooral de 

laatste vraagt veel energie en zorg, zeker toen ze lange tijd werd verpleegd in Dordrecht. Tussen 

alle werkbezoeken en zelfs overleggen met de minister-president door, reed hij ‘s avonds vanuit 520 

zijn werk naar Dordrecht in het ziekenhuis en hij bleef net zolang in het ziekenhuis tot ze de 

slaap vatte. Er lijkt geen rem op zijn ijver te zijn. Heeft Arthur dan helemaal geen leermomenten? 

Ja, wij zouden graag zien dat iemand in deze zaal af en toe op de rem trapt en zegt, Arthur het is 

even goed zo. Een mooie quote van Max Verstappen: “Ook al ga je wat minder gas geven, je blijft 

toch de snelste.” Tot slot, u gaat een fantastische commissaris krijgen, u gaat van hem houden, 525 

dat weet ik zeker, want wij als broers doen dat namelijk ook. Veel succes.  

 

De heer VAN DIJK (CdK): Dank aan iedereen die prachtige woorden heeft gesproken, natuurlijk 

ook mijn broer die op zijn bekende wijze de dingen altijd treffend weet te zeggen. Daar had ik 

niet op gerekend. Dames en heren, allereerst wil ik u allen een mooi en gezond en inspirerend 530 

2019 toewensen in uw persoonlijke, werkzame en politieke leven. Het zal een heel boeiend jaar 

worden. Open, eerlijk, integer zijn de voornaamste wensen van de inwoners van Noord-Holland 

als zij denken aan een nieuwe CdK. Inwoners van Noord-Holland hebben kunnen meedenken over 

de profielschets van de nieuwe CdK en met een aantal van deze Noord-Hollanders heb ik 

vanmiddag mogen lunchen en dat is een mooi en open begin. Niet alleen omdat het plezierig en 535 

leerzaam was, maar vooral ook omdat wat mij betreft de inwoners centraal staan. De Noord-

Hollanders, daar doen wij het voor. U als Staten, ik als CdK. Die opdracht heeft u vandaag al 

vaker genoemd, hij is ook genoemd in de profielschets, maar ook nadrukkelijk meegegeven. Dat 

is niet tegen dovemansoren gezegd en dat niet alleen, want in de profielschets heeft u nog veel 

meer aan mij meegegeven. Ik noem er een paar. Toegankelijk zijn voor alle Noord-Hollanders. 540 

Het gezicht zijn van de provincie. Liefde hebben voor de provinciale democratie en het 

bestuurlijke proces bevorderen, zowel hier in huis tussen PS, GS als buiten het huis, tussen 

provincie en gemeente, provincie en Rijk en provincie en belangenorganisaties. De lat ligt hoog 

maar ik weet wat er van mij wordt verwacht. Ook daarom vind ik het een eer dat u mij heeft 

gekozen en dat ik uw Staten mag voorzitten. Ik heb er het volste vertrouwen in dat wij in goede 545 

samenwerking samen een constructieve koers gaan varen. Ik heb er heel veel zin in om samen 

met u en GS met onze organisatie Noord-Holland vooruit te helpen, zin om met elkaar de 

provincie nog een betere plek te maken om te wonen, werken en recreëren. Het is goed om te 

zien en te horen dat de provincie ambities heeft, die heb ik ook en die gezamenlijke ambities zijn 

hard nodig. Er ligt zoals dat tegenwoordig eufemistisch heet, een flinke uitdaging. Een aantal van 550 

u heeft dat heel nadrukkelijk net laten horen. En er komt heel wat op ons af. Denk aan de 

mondiale en nationale ontwikkelingen zowel politiek, economisch als demografisch, 

klimaatverandering, energietransitie, de woningbouwbehoefte en het milieu. Deze 

ontwikkelingen hebben gevolgen voor de inwoners van Noord-Holland. Zij bieden kansen maar 

brengen ook onzekerheden met zich mee. Het provinciebestuur heeft daarbij soms een kleine en 555 

soms een grotere rol. Juist vanwege de onzekerheden is het belangrijk om naar de inwoners te 

luisteren en aan hen te laten zien waarom de provincie uiteindelijk de besluiten neemt die zij 

neemt, te laten zien wat de dilemma’s zijn en wat de mogelijkheden en overwegingen zijn om 

bepaalde keuzes te maken. “De Nederlandse norm is dat we oog hebben voor elkaar en het 
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gedeelde belang, dat wij samenwerken en geven en nemen.” Dat zei Koning Willem-Alexander in 560 

zijn kersttoespraak. Graag wil ik als CdK deze handschoen oppakken, graag wil ik een 

verbindende rol spelen, een rol tussen bestuur en inwoners, tussen de globale ontwikkeling en 

de ontwikkeling van Noord-Holland, tussen de metropool en het platteland, tussen industrie en 

natuur, tussen groei en leefbaarheid. Een rol samen met u, met andere bestuurders en actieve 

inwoners. Samen op zoek naar oplossingen, zodat de Noord-Hollanders ook in de toekomst hier 565 

prettig kunnen wonen, werken en recreëren. Ik begin aan mijn taak op een bijzonder moment. 

Over twee maanden zijn er verkiezingen voor PS, spannende tijden. De provincies zullen de 

komende tijd meer in de belangstelling komen te staan en ik kijk daarnaar uit. Met enige 

regelmaat hoor ik de laatste weken uiteraard naast de hartelijke felicitaties van iedereen, zeg 

Arthur, maar wat doet een CdK eigenlijk? Dat hoef ik u natuurlijk niet uit te leggen, maar veel van 570 

onze inwoners misschien wel. Vanaf vandaag heb ik de eerste 20 Noord-Hollanders tijdens de 

lunch daar meer over kunnen vertellen. Ik ben van plan om dat nog veel vaker te gaan doen. De 

boer op, de provincie in, goed luisteren, me verdiepen in wat er leeft onder onze inwoners en 

laten zien en vertellen wat wij hier doen en wat dat voor onze inwoners betekent. Ik vind het van 

groot belang dat onze communicatie toegankelijk en begrijpelijk is. Als CdK zal ik social media 575 

gebruiken om te laten zien wat we doen en waar wij het voor doen. Wel zal ik er nadrukkelijk 

voor waken dat digitale middelen niet het communicatie-instrument bij uitstek zijn, zeker niet 

tussen bestuurders. De ontmoeting, elkaar zien en spreken en vooral elkaar vinden, daar gaat het 

om. Ook daarom ga ik de provincie in, op bezoek bij onze gemeenten, in gesprek met onze 

burgemeesters. Elkaar op tijd vinden en elkaar aanspreken is niet alleen nuttig maar ook nodig, 580 

zeker als wij het samen ondanks eventuele verschillen willen rooien. Ik doe dat met veel 

enthousiasme en met veel energie en dat gaf mijn broer al aan. Ook dat vraagt u tenslotte van uw 

CdK in uw profielschets en ik meen dat oprecht. Graag zet ik mij met u, leden van PS en GS en 

onze medewerkers in voor de mooiste en meest veelzijdige provincie van ons land. Ik dank u 

ontzettend voor het in mij gestelde vertrouwen en kijk uit naar de plezierige samenwerking. Ik 585 

heb er enorm veel zin en beloof u en alle Noord-Hollanders dat ik mijn stinkende best ga doen.  

     

3. Sluiting           

 

De VICEVOORZITTER: Dames en heren, wij zijn aan het einde gekomen van deze buitengewone 590 

Statenvergadering. Met de slag van deze voorzittershamer draag ik als plaatsvervanger 

symbolisch de voorzittershamer van PS over aan de nieuwe voorzitter. Zo klinkt hij. De volgende 

reguliere Statenvergadering vindt onder uw leiding plaats op 14 januari 2019 om 13.00 uur. Ik 

dank u hartelijk uit voor uw aanwezigheid en nodig u allen graag uit voor een borrel beneden in 

de Johan Remkeszaal waar gelegenheid is om de heer Van Dijk te feliciteren. Ik overhandig de 595 

voorzittershamer aan de heer Van Dijk en sluit de vergadering om 16.15 uur.   

 

*** 
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1. Opening en mededelingen 60 

 

De VOORZITTER: Dames en heren, goedemiddag, van harte welkom bij de vergadering van PS. 

Mijn eerste vergadering, dus u zult begrijpen dat ik erg zenuwachtig ben achter de microfoon. 

Voordat ik de vergadering officieel open wil ik toch nog een keer mijn dank uitspreken voor de 

hartelijke ontvangst in deze zaal samen met mijn vrouw. Met heel veel plezier hebben wij de 65 

installatie ondergaan, maar het voelt warm en ik zit hier met veel plezier uw commissaris te zijn. 

Ik hoop dat wij een hele fijne periode tegemoet gaan in goede samenwerking. Ik open de 

vergadering. Ik verzoek u uw mobiele telefoons tijdens de vergadering uit te zetten. Bericht van 

verhindering is ontvangen van de heer Den Uyl (PvdA), de heer Voskuil (PvdA), de heer Wiesehahn 

(VVD), mevrouw Kirch (VVD) en mevrouw Rommel (VVD). Mevrouw Kaamer van Hoegee (VVD) 70 

komt iets later. Gedeputeerde Post is vanwege familieomstandigheden niet aanwezig en 

gedeputeerde Tekin zal rond 14.45 uur de zaal verlaten vanwege het overlijden van een oud-

collega omdat hij de begrafenis wil bijwonen. Gedeputeerde Bond zal ons rond 16.30 uur 

verlaten vanwege een belangrijke afspraak in Den Haag. De CdK blijft wel zitten. De heer Van 

Straaten (VVD) heeft aangegeven per 31 januari te gaan verhuizen naar de provincie Zuid-Holland, 75 

daarmee zal zijn Statenlidmaatschap per die datum aflopen. Hij zal tegelijk met een aantal 

andere Statenleden afscheid nemen in de afscheidsvergadering na de verkiezingen, waarvan acte.  

 

2. Regeling van werkzaamheden, vaststellen primus bij hoofdelijke stemming en 

vaststelling agenda  80 

 

De VOORZITTER: Op grond van artikel 18 van het Reglement van Orde dient voor aanvang van 

de vergadering door het lot bepaald te worden welk Statenlid met een hoofdelijke stemming 

dient aan te vangen, waarna deze stemming verder zal plaatsvinden op volgorde van 

binnenkomst. Het lotnummer is gevallen op nummer 22, mevrouw Doevendans (PvdA). De 85 

vaststelling van de agenda. Door de fracties GL, SP en CU/SGP is een verzoek tot het houden van 

een actualiteit ingediend conform artikel 48 van het Reglement van Orde inzake dwangsommen 

en grafietregens. Het presidium heeft negatief geadviseerd over het indienen van de actualiteit. 

Het is aan PS om te beslissen of met het verzoek tot het houden van de actualiteit kan worden 

ingestemd. Verlangt iemand hierover het woord? Niemand. Dan gaan wij over tot stemming. Wie 90 

is voor? Dan is besloten de actualiteit wel toe te staan. De fractie 50plus heeft aangegeven een 

motie Vreemd aan de orde van de dag te willen indienen met als onderwerp: Toegankelijkheid 

stemlokalen PS-verkiezingen 2019.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter, binnenkort zijn de verkiezingen en aangezien de opkomst 95 

enkele jaren geleden al zeer bedroevend was, als er ook nog een extra complicatie wordt 

toegevoegd dat mensen met een beperking de stemlokalen niet kunnen bereiken, daar hebben 

wij een motie voor opgesteld samen met GL, SP en D66. Ik heb het dictum iets aangepast. 

Wanneer GS een toezegging willen doen, dan horen wij dat graag. 

 100 

Motie Vreemd aan de orde van de dag 01/14-01-2019 
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Toegankelijkheid stemlokalen PS-verkiezingen 2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019 

 105 

Constaterende dat: 

- Op 1 januari 2019 de wetswijziging in werking is getreden die regelt dat alle stemlokalen 

toegankelijk moeten zijn voor kiezers met een lichamelijke beperking (art. J4 lid 2 van de 

Kieswet); 

- Het ministerie van BZK op 31 oktober 2018 de Globale checklist toegankelijkheid 110 

stemlokalen heeft gepubliceerd. 

 

Overwegende dat: 

- Noord-Hollandse gemeenten w.o. Bloemendaal, de BEL en BUCH gemeenten, Haarlem, 

Heemskerk, Ouder-Amstel, Uithoorn en Zaanstad actief aan de gang zijn gegaan met de 115 

implementatie de nieuwe wet; 

- Niet alle Noord-Hollandse gemeenten op tijd in actie zijn gekomen om op 20 maart aan de 

nieuwe toegankelijkheidseisen te voldoen.  

 

Verzoeken GS: 120 

- Gezien de brede steun van PS met klem het signaal aan gemeenten af te geven om voor 

de verkiezingen van 20 maart zoveel mogelijk aan de nieuwe toegangelijkheidseisen die 

bij wet zijn vastgelegd per 1 januari 2019 te voldoen; 

- PS de resultaten van hun inspanningen terug te koppelen  

 125 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties 50plus, GL, SP, D66 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. De stemming vindt 

plaats aan het einde van de vergadering. 130 

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Ik stel voor om agendapunt 10 SolaRoad van de agenda af te 

halen en uit te stellen naar de vergadering van februari, mede omdat het geheime stuk ter inzage 

bij de griffie tot vorige week woensdag nog in het Engels vertaald lag met allerlei technische 

aspecten erin waarvan je dan ook nog geen aantekeningen kunt en mag maken. Om dat te 135 

kunnen onthouden is toch wel lastig, ondanks het feit dat mijn Engels zeker niet beroerd is. Dat 

vanaf woensdag pas het stuk in het Nederlands ter inzage lag, betekent voor PS dat er bijna geen 

mogelijkheid is geweest om het stuk in het Nederlands te bestuderen.  

 

De VOORZITTER: ONH stelt voor om agendapunt 10 van de agenda af te halen.  140 

 

De heer VAN HOOFF (PVV): Voorzitter, steun van de PVV. 
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De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter, ik kan mij voorstellen dat gezien de ontwikkelingen op dit 

dossier, het wel van belang is dat GS bevestigen dat uitstel van besluitvorming geen schade aan 145 

ons allen toebrengt. Ik kan mij voorstellen dat de provincie het zich niet kan permitteren om 

besluitvorming uit te stellen. 

 

Mevrouw VAN ROOIJ (PvdA): Voorzitter. Ik sluit mij aan bij D66. Ik wil graag van de gedeputeerde 

weten of en welke consequenties er zijn voordat wij daarover besluiten. 150 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Wij zijn het eens met de twee vorige sprekers. 

 

De VOORZITTER: Mevrouw Geldhof voert het woord namens mevrouw Post.  

 155 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter, ik laat het even navragen of er urgentie op zit, want dat is 

mij niet bekend. Zodra ik dat weet, dan kom ik met het antwoord. 

 

De VOORZITTER: Dan komen wij er later in de vergadering op terug. 

 160 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, ik wil ook een ordevoorstel doen over het overgebleven 

agendapunt, de PRV. Ik heb dat voorstel ook al in de commissie gedaan, toen waren er 7 van de 

14 aanwezige leden voor het voorstel om het niet te behandelen in deze vergadering, althans om 

te adviseren richting PS. De reden is het natuuronderdeel. De verordening wordt flink aangepast 

qua bescherming van de natuur. De consequenties van het niet verplicht stellen van de 165 

natuurbestemming binnen NNN zijn volstrekt onduidelijk. Bovenal, de WKW’s die dat moeten 

gaan vervangen, worden door de natuurbeheerders als onvolledig gekwalificeerd. Ik citeer uit een 

brief: “In de concept-eindtekst zoals die voor de inspraak is vrijgegeven, waren echter nog een 

groot aantal soms storende fouten aanwezig. Deze fouten kunnen later grote gevolgen krijgen bij 

de beoordeling van nieuwe activiteiten”. Met dat soort teksten kun je geen juridisch bindende 170 

verordening vaststellen, daarom stel ik voor hem van de agenda te verwijderen, dan kan er altijd 

nog een verbeterde versie later worden voorgelegd aan PS.   

 

De VOORZITTER: De PvdD stelt voor om agendapunt 9 van de agenda te halen. Wie wil hier het 

woord over voeren?  175 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Voorzitter, ik ben het totaal niet eens met het voorstel van de 

PvdD. Wij hebben dat uitvoerig in de commissie besproken. De brief dateert van een tijd geleden, 

maar ik heb afgelopen woensdag met de vertegenwoordigers van de terrein beherende 

organisaties gesproken en zij zeggen juist de dingen nu wel te behandelen, de tijd te gebruiken 180 

om dingen aan te vullen. Zij hebben behoefte aan besluitvorming om dingen af te wikkelen. Dat 

is de laatste stand van zaken van Willem Hellevoort, die mij persoonlijk heeft gezegd, laten we 

het alsjeblieft nu wel behandelen. 

 

De heer VAN HOOFF (PVV): Voorzitter, steun van de PVV voor de PvdD.  185 
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Mevrouw STRENS (D66): Wij willen het wel graag behandelen, dus ik steun de PvdA.  

 

Mevrouw KONING (CDA): Ik sluit mij aan bij de woorden van de PvdA.  

 190 

De heer KRAMER (GL): Voorzitter, wij steunen het voorstel van de PvdD, hoewel ook volstaan kan 

worden met het niet behandelen van alleen dat omstreden deel.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter, wij hebben het er in de commissie een aantal keren over gehad. 

Wij vinden dat de WKW’s kwalitatief op orde zijn, in die zin dat ze ook gewoon juridisch bindend 195 

zijn. Wij hebben het over 52.000 ha NNN, maar het is nooit helemaal af. Die discussie hebben wij 

al eerder met elkaar gevoerd. Het lijkt mij wel verstandig om dit besluit vandaag te nemen, ook 

omdat het over de recreatieschappen gaat. Die opdracht heb ik van u gekregen in mijn eerste 

Statenvergadering als gedeputeerde. Ik wil hem graag vandaag afronden.  

 200 

De VOORZITTER: Wij gaan stemmen over het ordevoorstel. Wie is voor? Dat zijn de fracties PvdD, 

ONH, SP, GL, PVV en 50plus, dat is geen meerderheid. Het ordevoorstel is verworpen.  

 

2.a. Actualiteiten 

 205 

De VOORZITTER: De fracties GL, SP en CU/SGP hebben een verzoek tot het houden van een 

actualiteit ingediend conform artikel 48 RVO inzake dwangsommen en grafietregens. Ik geef 

mevrouw Pels de gelegenheid de actualiteit aan de orde te stellen.  

 

Mevrouw PELS (GL): Voorzitter. Het afgelopen jaar zagen wij steeds opnieuw grote multinationals 210 

met een ongekende invloed op onze overheid. Denk aan de dividendbelasting en het 

klimaatakkoord waarin de grote industrie volledig gespaard blijft. En helaas, wij zien het nu ook 

in Noord-Holland. Al maanden wordt met name Wijk aan Zee geteisterd door grafietregens 

afkomstig van het terrein van Tata Steel. Bewoners maken zich vreselijke zorgen over hun 

gezondheid en die van hun kinderen. De prachtige natuur, zoals de duinen en het strand, 215 

ondervindt steeds meer schade. Ondertussen lopen de dwangsommen op en lijkt het effect van 

de dwangsommen nihil te zijn. De overtredingen gaan door en er zijn geen concrete oplossingen 

voorgesteld die de overlast op korte termijn oplossen. Voor de lange termijn ligt er een 

oplossing, maar die is maar voor een deel effectief. Kortom, niets wijst erop dat de bewoners op 

korte termijn de bescherming krijgen die zij verdienen. Maar zo kan het toch niet zijn in Noord-220 

Holland? Wie bepaalt hier de wet- en regelgeving en hoe wordt die uitgevoerd? Wij als overheid 

zouden moeten staan voor onze inwoners en hun gezondheid. Tata Steel is een geliefd bedrijf in 

de regio, en terecht. Het is een grote werkgever en daarnaast een innovatief bedrijf. Daar moeten 

wij als overheid het bedrijf in steunen, zowel door mee te denken in de mogelijkheden als door 

het stellen van normen. Met betrekking tot de grafietregens en het overtreden van de normen die 225 

gesteld zijn, moet het provinciebestuur helder zijn, tot hier en niet verder, want opties zijn er 

genoeg. Er kan een grote hal om het gehele productieproces worden gebouwd, daar waar nu 

plannen zijn voor maar een gedeeltelijke overkapping. Er kan een ventilator worden geplaatst die 

de grafiet afvangt en er kunnen andere bronmaterialen gebruikt worden die minder grafiet 
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bevatten. De investeringskosten lijken nu de enige reden te zijn waarom dit niet gebeurt. Nu de 230 

dwangsommen bijna op zijn, is het in de ogen van GL tijd dat de provincie duidelijk maakt dat wij 

staan voor de gezondheid van onze inwoners en onze natuur en Tata dwingen tot het nemen van 

maatregelen. Dat kan ook. Naast het verhogen van de dwangsom kunnen wij 

bestuursdwangmaatregelen inzetten en zo de benodigde aanpassingen zelf uitvoeren op kosten 

van Tata Steel. Ook kan het OM worden ingeschakeld door de provincie. Wij zijn nu echt aan zet. 235 

Daarom vragen wij GS nu over te gaan tot echte actie en vragen wij om de toezegging om PS op 

zeer korte termijn te informeren over de maatregelen die Tata voornemens is te treffen, de wijze 

waarop u de instrumenten van de provincie gaat inzetten om te zorgen dat Tata zich aan de wet 

gaat houden en vragen wij u PS te informeren over het gezondheidsonderzoek wat zal worden 

uitgevoerd door het RIVM. Het is tijd dat de provincie gaat handelen in het belang van onze 240 

inwoners, dat wij hen verzekeren dat wij er alles aan doen om hen gezond aan onze mooie kust 

te laten wonen. Zo meteen geef ik het stokje door aan de medeindiener de SP, zij zal vragen 

stellen over hoe dit toch heeft kunnen ontstaan, maar ik wil de andere partijen die niet mee 

hebben gedaan aan het indienen, vragen om een standpunt te formuleren over wat er nu gaande 

is in de IJmond. De bewoners hebben ook recht op jullie standpunt.  245 

 

De VOORZITTER: Er is wat onduidelijkheid of de medeindieners zich al dan niet dienen aan te 

melden. Voor de orde lijkt het mij verstandig om de medeindieners aan het woord te laten. U 

ziet, zelfs u leert ook nog iets vandaag en ik ook heel veel. Voortaan moeten medeindieners zich 

ook aanmelden als inspreker.  250 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter, in vervolg op de inleiding van mevrouw Pels van GL hebben 

wij nog wat opmerkingen en vragen. Wij kunnen ons vinden in de inleiding van GL en wij vinden 

dat er heel snel een halt moet worden toegeroepen aan wat er nu gaande is in Wijk aan Zee, 

namelijk de grafietregens. Overigens zijn er ook andere dingen aan de hand, maar daar hebben 255 

we het nu niet over. Mijn vragen aan GS zijn de volgende. Is het juist dat er nog steeds 

grafietregens dan wel stofwolken neerdalen in Wijk aan Zee en omstreken? Wij hebben de gerede 

informatie dat dat wel het geval is. Is het juist dat de Omgevingsdienst inmiddels is gestopt met 

het opleggen van dwangsommen, dus zijn er na 28 dwangsommen geen overtredingen meer 

geweest? Is de grens van dwangsommen in het andere geval, dus die 30, inmiddels bereikt en 260 

wordt er nu geen dwangsom meer verbeurd? Is er inmiddels een invorderingsbeschikking 

uitgevaardigd? Wat zou de volgende stap in het traject zijn, een nieuwe zwaardere last onder 

dwangsom, andere maatregelen of beëindiging van de vervuilende activiteiten van Harsco? Kunt u 

ons alvast op de hoogte stellen van de verdere maatregelen die genomen zijn en die u gaat 

nemen om de grafietregens tussen nu en de bouw van de bedrijfshal van Harsco te stoppen? 265 

Want dat duurt nog anderhalf jaar of meer. Is het juist dat tussen 2014 en 2016 Harsco geen 

vergunning had en zonder vergunning gewerkt heeft, want dat kan natuurlijk niet. Dan nog een 

aanvullende vraag die voortkomt uit de schriftelijke vragen van de heer Bruggeman over een 

uitspraak van de Raad van State uit 2010. Ik heb hem nog eens doorgelezen maar volgens mijn 

informatie die ik uit het arrest heb gehaald, is het zo dat aan u is gevraagd door een appellant – 270 

ik weet niet wie dat is en ik heb er ook geen contact mee gehad – om maar vast voor betere 

maatregelen te zorgen en desnoods een hal te laten bouwen door Harsco. U bent toen naar de 
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Raad van State gegaan en bij u is het gebleven bij het beperken van de stofuitstoot tot 2 meter 

buiten het terrein. Ik wil aan u vragen, misschien interpreteer ik het verkeerd maar ik ben wel 

tamelijk getraind in het lezen van uitspraken, maar is het juist dat u bij de Raad van State in 2010 275 

zelf hebt aangegeven dat u onderscheid wenst te maken bij voorschrift 3.14.1 tussen 

slakoverslag en de opslag van slakken? Dat voorschrift 3.14.1 door uw appellant anders werd 

beoordeeld? Wij willen deze situatie niet verder laten voortduren en vragen u naast het verzoek 

van GL onze vragen te beantwoorden.  

 280 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Het is voor de omwonenden van Harsco een drama dat er 

steeds maar weer grafietstof regent in hun omgeving. Maar voor de rechtstaat is het een drama 

dat wij als overheid blijkbaar niet in staat zijn om dit te stoppen. In de krant las ik dat het 

volgens de heer Tekin de goede kant opging omdat het aantal dwangsommen steeds minder 

wordt, maar zo werkt het natuurlijk niet. Een overtreding is een overtreding en moet gestopt 285 

worden. Wij moeten als overheid kunnen optreden als de regels overtreden worden. Vandaar dat 

wij u deze vragen stellen in deze actualiteit die er allemaal op neerkomen, hoe gaat u ervoor 

zorgen dat de overtredingen daadwerkelijk beëindigd worden en kunnen onze inwoners erop 

rekenen dat de provinciale overheid garant staat voor de gezondheid van de leefomgeving? 

 290 

De heer DE KAM (CDA): Voorzitter. In december hebben wij in deze Staten in verband met de 

gezondheid van Noord-Hollanders een rigoureus besluit genomen. Ook al waren de gevolgen 

voor de gezondheid nog niet direct aangetoond, toch hebben wij besloten dat er tot nader order 

geen ruimte is voor nieuwe geitenhouderijen. In feite weten wij al heel lang dat de luchtkwaliteit 

in de IJmond niet best is. Wij voldoen net wel, net niet aan de Europese normen. Zijn wij 295 

voldoende in staat om ook hier maatregelen te nemen? Een half jaar geleden paste Tata Steel het 

productieproces aan waardoor de stankoverlast moest afnemen. Echter had dit de grafietregens 

tot gevolg. Denkt er dan niemand, dit is niet de bedoeling? Even een stapje terug. Was er geen 

fall-back scenario? Als ik spreek voor de inwoners van Wijk aan Zee, dan liever stank dan 

grafietregen. Vanuit die situatie kun je weer verder zoeken naar verbeteringen. De inwoners 300 

vragen zich op dit moment af wie er nu eigenlijk aan de touwtjes trekt, de provincie of Tata? 

Zeker nu een miljardeninvestering in een veel schonere fabriek naar India gaat en niet naar 

IJmuiden vragen ook wij ons af, zijn wij wel scherp genoeg? Ik denk oprecht dat wij Tata Steel in 

IJmuiden helpen als wij heel helder zijn in onze regelgeving en streng op de handhaving. De 

directie hier moet immers in India kunnen uitleggen waarom die investeringen juist hier nodig 305 

zijn. Op de website van Tata Steel lezen wij dat de eerste maatregelen pas over zes maanden 

kunnen worden geëffectueerd en de grafietregen pas over anderhalf jaar echt is uitgebannen. Dat 

staat voor ons in geen verhouding tot het besluit over de geitenhouderijen. Ik zou niet weten hoe 

ik dit moet uitleggen aan de papa’s en mama’s en kinderen in Wijk en Zee en ik snap dat zij dat 

niet accepteren. Het CDA doet een oproep aan de gedeputeerde om in zijn afwegingen meer 310 

maatregelen te betrekken om de uitstoot van grafiet in de omgeving te stoppen en PS hierover te 

informeren.  

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter. Ook voor de PvdA is het boven iedere twijfel verheven dat 

wij enorm veel waarde hechten aan een schone lucht, juist voor de mensen in de omgeving van 315 
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Tata. Wij zijn dan ook heel benieuwd naar wat de gedeputeerde ons gaat vertellen, maar wij 

hebben er alle vertrouwen in dat hij dat op de juiste juridische manier gaat aanvliegen. Er moet 

een einde aan komen, er moet een modus voor worden gevonden. Ik hoop dat deze Staten dat 

ook met vereende krachten zullen doen om daar werk van te maken, zoals wij dat in de 

afgelopen tijd al hebben gedaan.  320 

 

De heer STRUBEN (D66): Voorzitter. D66 heeft verschillende keren in de commissie gevraagd of 

de omgevingsdiensten wel voldoende toegerust zijn om de controle op grote bedrijven in 

voldoende mate te kunnen uitvoeren en of de EU-regelgeving voldoende bekend is. Nu blijkt dat 

het hier de vraag is, vragen wij GS of hier voldoende is opgetreden en hoe dat in het vervolg 325 

uitgevoerd kan gaan worden. Tata is een belangrijk bedrijf, belangrijk voor de samenleving en 

werkgelegenheid en ook innovaties bij Tata moeten eigenlijk ter plaatse uitgevoerd kunnen 

worden en niet naar India verplaatst worden. Maar wat doen wij daaraan? In ieder geval willen wij 

graag dat zij goed kunnen door functioneren in afstemming met de omgeving, zodat de 

leefomgeving voor de inwoners voldoende geborgd is. 330 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Ik neem even waar voor mevrouw Vermaas, woordvoerder 

op milieu. Uitgedaagd door mevrouw Pels, wat vinden de andere partijen ervan. Ik kan mij 

uitstekend vinden in uw inleiding, dus daar kunnen wij vrij kort over zijn. Er was dus reden voor 

last onder dwangsom en die heeft maar een doel en dat is naleving te bewerkstelligen. 335 

Klaarblijkelijk is dat niet gebeurd, dus wat mij betreft moet die last onder dwangsom minimaal 

flink omhoog. 

 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter. Ik begin met de indienster, want de suggestie die zij opwerpt, 

bevalt mij niet. Zij zegt, u loopt een beetje achter Tata aan, ik vertaal het in mijn eigen woorden, 340 

u bent niet streng genoeg, u laat het maar over u heenkomen. Dat is de reactie die ik in allerlei 

dagbladen heb teruggelezen en ik werp die verre van mij. Ik heb al eerder verteld en heb dat ook 

precies laten uitzoeken, hoe zit het met de inspecties bij Tata? Het is een groot bedrijf, heel veel 

verschillende productieprocessen. Om het nog ingewikkelder te maken, is dat er op het terrein 

zelf andere zelfstandige bedrijven zitten, Harsco is er daar een van. Daar kom ik straks nog op 345 

terug. Harsco is een zelfstandig bedrijf dat toevallig op dat terrein zit. Ze zijn wel afhankelijk van 

elkaar, maar zij hebben een eigenstandige vergunning. Hoe ziet nou zo’n strikt 

handhavingsbeleid en toezicht van de OD eruit? Ik heb teruggekeken vanaf 2015 tot eind vorig 

jaar. Er zijn een kleine 300 inspecties uitgevoerd, die hebben geleid tot ruim 100 

vervolgonderzoeken. Er zijn 400 inspecties uitgevoerd op verschillende niveaus, bij verschillende 350 

werkeenheden, aangekondigd en onaangekondigd. Dat zijn de inspecties van de OD. Daarnaast 

zijn wij samenwerkingspartner met andere inspectiediensten, met name landelijke 

inspectiediensten. Dat heeft de afgelopen jaren zijn beslag gekregen. Een verandering die dit 

college de afgelopen tijd heeft ingezet, is dat wij meer zichtbaarheid willen geven aan het werk 

van de OD’s. De OD’s bestaan nog niet zo lang, pas 3 tot 4 jaar. Daarom hebben wij gezegd, 355 

vanaf september maken wij de lasten onder dwangsom voor de meest risicovolle bedrijven 

gewoon openbaar, zodat u en de omgeving kunnen zien waarom wij daar strikt gaan handhaven. 

Dat gebeurt dus nu ook. Wij kwamen erachter dat Harsco net niet in dat mandje valt, dus u kunt 
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van mij een nieuw voorstel verwachten om Harsco en dat soort bedrijven op dat soort terreinen 

bij andere vergunningen wel daarin mee te nemen. De suggestie die u wekt dat de OD en 360 

daarmee de provincie als bevoegd gezag, het over zich heen laat komen, voert niet het juiste 

gesprek – ik vertaal het in mijn eigen woorden – dat werp ik van mij. Wij hebben bij tijd en wijle 

zeer pittige gesprekken met de directie van Tata over de vergunning, de emissies, de uitstoot en 

het nalevingsgedrag. Dat heeft er aan het eind van 2016 toe geleid dat ik in openbaarheid heb 

gebracht dat ik van zins was om een last onder dwangsom voor de PAK uit te vaardigen. Dat was 365 

nieuw dat het bevoegd gezag dat deed. Wat nieuw is, leidt ook bij de partner tot nieuwe inzichten 

en daarover hebben wij een goed gesprek met elkaar gevoerd. Ik heb ze toen al gezegd, wen er 

maar aan want dit wordt de nieuwe werkwijze. Die transparantie, uitleggen wat wij aan het doen 

zijn, waarom wij bevoegd gezag zijn, hoe wij dat invullen, daar zijn wij met dit college eind 2016 

mee gestart. Nu vraagt u aan mij, omdat die LOD’s bijna zijn volgelopen, wij staan nu op 28, op 1 370 

november mee begonnen. Het eerste deel loopt door tot en met 30 en als ik door mijn oogharen 

naar de afgelopen 2, 2,5 maand kijk, dan kunt u zich voorstellen dat die 30 wel zullen vollopen. 

Mijn suggestie in de Volkskrant was niet dat ik zo blij ben dat het nu niet zo snel gaat, maar ik 

ben blij omdat de heftige overlast in november, want toen ging het heel rap, is opgeheven. Toen 

zaten wij binnen 2 tot 3 weken al bijna op 15 tot 16 LOD’s en daarna is de frequentie omlaag 375 

gegaan en daarvoor was een reden. Tata heeft onmiddellijk het productieproces verlaagd, ze 

hebben onmiddellijk besloten om het niet meer heet over te kiepen en dat resultaat zie je qua 

heftigheid terug, maar natuurlijk is het niet gestopt. Dat zie ik ook, maar de snelheid van de 

LOD’s is flink lager geworden. De snelle korte termijnmaatregelen hebben wel enigszins effect 

gehad, maar nog niet het effect dat het college wil, want ook wij willen dat die 380 

grafietregenoverlast stopt. Wij hebben met Harsco en Tata om de tafel gezeten, dat weet u ook, 

er zijn bewonersbijeenkomsten gehouden en ik heb structurele maatregelen geëist, zoals een 

halt aan de converterslag, want dan is het meest urgente probleem weg dat wij op dit moment 

hebben. Er is een mogelijkheid om terug te gaan naar de oude vergunning, want die mogelijkheid 

hebben wij juridisch. In de oude vergunning had men last van geur en geluid. Het 385 

productieproces was totaal anders, maar dat bracht ook overlast met zich mee. Wij hadden 

gehoopt met het productieproces waar wij nu in zitten, dat wij van de hele overlast af zouden 

zijn, maar wij konden toen niet goed inschatten dat dit zou leiden tot grafietoverlast. Geur en 

geluid is weg, maar daarvoor is grafiet in de plaats gekomen. Wij zouden en de mogelijkheid is 

er, altijd kunnen terugvallen op de oude situatie, maar het is nog maar de vraag of dat heel erg 390 

wenselijk is. Mevrouw Pels vraagt aan mij, hou Tata bij de les en neem je bevoegdheid daarin 

mee. Ik moet mij ook aan de wet houden. U heeft gezien hoe dat is gegaan met Harsco, de LOD 

is uitgevaardigd en binnen een week zat ik bij de voorzieningenrechter. Ik zit nu bij de HAC, het 

HAC heeft het besluit genomen, als college gaan wij binnenkort in beroep tegen dat besluit. Ik 

laat mij adviseren met name over de juridische kant over wat wel en niet mogelijk is. Ja, daarbij is 395 

het erg verstandig om de randen op te zoeken, met name voor de inwoners van Wijk aan Zee, om 

daar het maximale uit te halen. Daar ben ik mee bezig, maar ik moet mij aan de wet houden, dus 

het moet proportioneel zijn, het moet allemaal wel kunnen. Wat ik op dit moment niet echt 

prettig vind, want wij zien het allemaal aankomen dat de 30 vollopen, is dat de nieuwe 

maatregelen onderdeel worden van het politieke proces. Dat zou ik niet zo prettig vinden. 400 

Natuurlijk kijken wij naar wat er de afgelopen 30 keer is gebeurd en nemen dat mee bij de 
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afwegingen over het uitvaardigen van een nieuwe last onder dwangsom. Die zal natuurlijk wel 

strenger zijn, want ik heb wat meer mogelijkheden en die zie ik ook wel. U zegt allemaal tegen 

mij, zoek de randen op en probeer er het maximale uit te halen. Ik had u daar vanmiddag niet 

voor nodig, want dat zou ik sowieso al gaan doen, maar ik wil niet nu al onmiddellijk vertellen 405 

waar ik aan zit te denken, want dan draaien wij de zaak om. Ik wil daar rustig samen met de OD 

en de juristen naar kijken en tot een besluit komen en dan kunt u mij achteraf daarover 

bevragen. Ik spreek een beetje met de handrem erop, omdat mevrouw Pels schriftelijke vragen 

heeft ingediend. Ik moet nog naar de HAC en de BOB. Dat traject moet ik eerst netjes afronden en 

dan zal ik u daarover actief informeren en ik zal dat heel erg snel gaan doen. Mevrouw De Groot 410 

vroeg, hoe zit het met Harsco tussen 2014 en 2016? In 2014 heeft Harsco een wijziging voor een 

vergunning aangevraagd, maar wat wij niet wisten – en daar kwamen wij achteraf achter in 2016, 

ook getipt door een bewoner – is dat voordat zij de nieuwe vergunning hadden, zij het huidige 

productieproces al hadden veranderd. Daarvoor hebben zij een waarschuwing gekregen van de 

OD, want dat had niet mogen gebeuren. Mevrouw De Groot, ik vind het prima wat u probeert, u 415 

refereert aan de antwoorden op de vragen van de heer Bruggeman over 3.14 et cetera. Dat 

antwoord heb ik nu niet paraat, daar zal ik schriftelijk op terugkomen in hetzelfde setje van 

mevrouw Pels, want deze vraag was ook niet aangekondigd. Mevrouw Pels vroeg, hoe zit het met 

de gezondheid van de inwoners? Vorig jaar hebben wij besloten om veel fijnmaziger te gaan 

monitoren en met dat besluit ben ik blij, omdat ik als college nu in de versnelling kan gaan met 420 

het aanschaffen van sensoren en in overleg gaan met bewoners en organisaties om een 

fijnmaziger monitoring op te stellen voor in ieder geval Wijk aan Zee. Dat gaat ons enorm helpen. 

Ik vergelijk het een beetje met de discussie over Schiphol, rekenen versus meten, dat speelt hier 

ook. Kijkend naar de luchtkwaliteitcijfers van IJmond van de afgelopen 10 jaar, dan zijn die goed, 

die zijn veel beter dan 10 jaar geleden. Op veel terreinen zitten wij onder de Europese normen, 425 

maar wat betekent dat voor mevrouw Janssen in Wijk aan Zee? Ik wil dat nauwkeuriger weten en 

daarmee gaan wij met het RIVM aan de slag. Wij hebben al een eerste plan van aanpak gekregen, 

zodra dat is afgestemd met de gemeente, komt het uw kant op. De heer Struben over de BBT. De 

OD weet heel erg goed de best beschikbare technieken in Europees verband, weet heel erg goed 

wat daar te halen is. Die worden bij Tata heel breed toegepast. Wij zijn ook overvallen door het 430 

verhaal over India, maar wij zijn maar bevoegd gezag en de beslissingsbevoegdheid ligt niet bij 

ons. De directie van Tata Nederland is in gesprek met India en zij willen – en dat willen wij als GS 

en PS ook – het liefst dat het ook hier komt en niet alleen naar India toe gaat. Als wij daar een 

bescheiden rol in kunnen spelen, dan zullen wij dat zeker niet nalaten.  

 435 

Mevrouw PELS (GL): Voorzitter. Zoals u onze woorden vertaalt, is aan u. De indruk die in 

nieuwsberichten gewekt wordt of zoals u zelf schrijft in de Volkskrant met ‘Ik weet het niet’, dat 

is niet aan PS. Ook heeft u meerdere keren in de openbaarheid geschermd met ‘De Staten vragen 

er niet naar, het leeft blijkbaar niet in de Staten’, dus ik vind het onterecht dat u nu doet 

voorkomen als wij die indruk wekken en dat niet ergens anders al die indruk is gewekt en dat het 440 

vooral is voortgekomen uit onduidelijkheid. Wij hebben gevraagd om meerdere toezeggingen en 

daar hoor ik u niet over. U komt niet met oplossingen, geen uitspraak dat u nu strenger zult zijn 

voor Tata, want ook al bent u nu streng geweest, wij hebben 28 dwangsommen en we zijn nog 

niks verder.  
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 445 

Gedeputeerde TEKIN: Dan heeft u of niet goed geluisterd of ik heb het niet goed uitgelegd. Als 

die 30 vollopen, dat ga ik meenemen dat wij die 30 al hebben gehad. Ik heb heel goed gehoord 

dat u wilt dat ik de randen daarbij opzoek, maar ik ga hier niet onderhandelen over wat ik wel of 

niet ga doen. U mag mij achteraf ter verantwoording roepen. Het is geen beginsituatie, de 

situatie is dat er heftige overlast is en dat twee bedrijven proberen dat te minimaliseren. U en ik 450 

willen dat het totaal stopt, maar voor een totale stop hebben wij misschien extra tijd nodig. Als 

het moet dan heb ik nog een slag om de arm, namelijk terugvallen op de oude vergunning die 

destijds ook niet voor de volle 100% naar tevredenheid is ingevuld. Ik ga nu niet met u in gesprek 

of in onderhandeling over wat ik wel of niet zou kunnen doen, maar u kunt ervan uitgaan dat ik 

op basis van het recente verleden het juiste besluit zal nemen.  455 

 

Mevrouw PELS (GL): In tweede instantie, want wij hebben om een concrete toezegging gevraagd, 

niet om hier te gaan onderhandelen over wat u dan zou moeten doen, maar om PS te informeren 

over wat u voornemens bent om te doen of over wat u heeft gedaan en ons te informeren over 

het onderzoek en over de plannen van Tata. Dat hebben wij de afgelopen maanden nog niet 460 

gezien en dat willen wij graag zien.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Ik loop hier nu twee jaar rond, als er iemand u transparant informeert dan 

ben ik het wel. Ik ga u gewoon informeren, daarvoor hoef ik geen toezegging te doen, wanneer ik 

dat besluit heb genomen. De eerste die ik zal informeren zijn Tata en Harsco en u bent de 465 

tweede. U hoort het heel snel van mij.  

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, van de orde, zijn dit interrupties of zijn wij met de tweede 

termijn bezig? 

 470 

De VOORZITTER: Dit zijn interrupties. 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): U vraagt eigenlijk aan PS om het geen onderdeel van een politiek 

proces te laten zijn, maar het is een politiek proces en PS zijn volksvertegenwoordigers en zo 

voel ik mij ook. Ik voel mij de vertegenwoordiger van de mensen in Wijk aan Zee en omstreken 475 

die getroffen worden onder meer de grafietregens en dat dit zo doorgaat tot het opgelost is. 

Daarvoor zijn wij volksvertegenwoordigers. Verder wil ik u vragen om een uitleg over termen 

zoals BOB, want die hebt u gebruikt en die zijn mij niet duidelijk. Dan nog een vraag. U zegt, wij 

zijn al heel erg schoon. Hebt u dat door middel van berekeningen tot u gekregen of is dat van de 

metingen van de laatste tijd? 480 

 

Gedeputeerde TEKIN: BOB staat voor Beslissing op Bezwaar. Als de HAC een beslissing neemt, 

dan moeten wij als GS daarmee aan de slag. Dat kunt u binnenkort verwachten. Uw eerste 

suggestie dat u alleen maar staat voor de belangen van de inwoners zijn uw woorden, maar daar 

staan wij ook voor, wij staan ook voor het belang van de inwoners. U moet wel goed luisteren, ik 485 

heb gezegd, ik wil de discussie over de maatregelen met betrekking tot een tweede LOD geen 

onderdeel laten zijn op dit moment van het politieke proces. Natuurlijk is het straks een 
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onderdeel als ik dat besluit als bevoegd gezag heb genomen en dat naar u heb toegebracht. 

Mocht u daar ontevreden over zijn, dat u mij daarover ter verantwoording roept. Dat zijn de juiste 

spelregels in dit huis. De OD moet dat zonder last en ruggenspraak kunnen doen en ik ook.  490 

 

De heer DE KAM (CDA): Ik moet zeggen, ik ben wel blij met hoe u reageert en misschien nog niet 

eens door wat ik hoor, maar ik zie dat het u wat doet. Als mijnheer Tekin een beetje boos wordt, 

dan gaat het hem aan het hart, daar ben ik erg blij mee. Ik ben ook blij dat u onze suggesties ter 

harte neemt. Ik zal u niet om een deadline vragen, maar volgens mij is het algemene gevoel hier 495 

in de zaal, wacht er niet te lang mee en volgens mij hebt u dat heel goed begrepen.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Volmondig ja.  

 

De VOORZITTER: Ik heb de gedeputeerde horen toezeggen dat hij nog schriftelijk gaat reageren 500 

op vragen van de SP en GL. Wij hebben een vrij uitgebreide interruptie gehad, is er behoefte aan 

een tweede termijn? Een korte. 

 

Tweede termijn 

 505 

Mevrouw PELS (GL): Voorzitter, dank aan de gedeputeerde voor de toezegging dat hij ons gaat 

informeren over de drie punten en wij gaan ervan uit dat dat snel gaat gebeuren. Wij willen hem 

graag even meegeven dat het in onze ogen niet nodig is om te wachten totdat de 30 zijn bereikt. 

Volgens mij is het juist goed als wij Harsco en Tata zo snel mogelijk duidelijkheid geven over wat 

wij zullen doen als die 30 op zijn en welke maatregelen wij voor ons zien om te gaan nemen en 510 

daar snel over te communiceren, zodat ook de bewoners aldaar weten dat wij veel om hun 

gezondheid geven en hen graag daarover informeren.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Ik dank de gedeputeerde voor de beantwoording. Ik voel 

helemaal mee met de heer De Kam dat het duidelijk is dat het u niet in de koude kleren gaat 515 

zitten, tegelijkertijd houd ik een beetje het gevoel, zijn wij wel in control als provincie? Dat gevoel 

heeft u nog niet kunnen wegnemen en dat vind ik toch wel zorgelijk. Ik snap dat u een beetje 

voorzichtig moet praten omdat u de maatregelen in de volgende fase nog niet met ons wilt delen, 

maar ik wil u oproepen om iets te doen om ons duidelijk te maken dat de provincie dit niet zo 

laat gebeuren, nog 29 en 30 keer.  520 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter, de heer Tekin bedankt voor de antwoorden. Ik sluit mij aan 

bij de heer Klein. Het voornaamste doel waarvoor wij hier staan en een actualiteit brengen is dat 

het voor ons ongelofelijk belangrijk is dat de grafietregens nu stoppen en dat u daar zo snel 

mogelijk een einde aan maakt, samen met de OD, de gemeente en Harsco.  525 

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, ik heb even gewacht tot de tweede termijn, omdat ik het 

niet bij een interruptie wilde doen. Wij zijn in november jl. namens de PvdA bij de avond geweest 

waar al veel werd uitgelegd wat ook nu weer aan de orde is geweest. Daar ben ik een stuk wijzer 

geworden. Op 18 december jl. hebben wij van Tata een brief gehad – en dan refereer ik aan wat 530 
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de gedeputeerde zei over dat wij het een voor het ander hebben ingeruild – het is misschien een 

technische vraag, maar ik wil het hier toch even over hebben, omdat ook mevrouw De Groot zegt, 

het moet nu stoppen en dat vinden wij als PvdA ook. Maar ik heb begrepen uit de technische 

uitleg van de directeur van Tata dat we dan wel de geur en het geluid hebben ingewisseld voor de 

grafietregen, maar dat dat komt door een ander soort staal dat gebruikt wordt waar minder 535 

zwavel in zit. Zwavel bindt grafiet en als er minder zwavel in zit, dan heb je meer grafietuitstoot. 

Om het te stoppen zoals iedereen vraagt, moet Tata een ander soort staal gaan verwerken. 

Daarop wil ik graag de reactie van de gedeputeerde horen, want wij kunnen allemaal wel zeggen, 

het moet stoppen en dat vinden wij ook maar dat heeft niet zozeer met het productieproces te 

maken maar met de delfstof. Ik weet niet waar wij dan zitten in het proces van dat wij het nu 540 

willen stoppen per direct, want dat kan dan denk ik niet.  

 

De heer STRUBEN (D66): Voorzitter. Dank aan de gedeputeerde en wij hebben er vertrouwen in 

dat u met uw inzet tot een oplossing komt. Even op het terzijde van deze actualiteit en dat gaat 

over subsidies voor dit soort innovatieprocessen, leren wij er ook van dat wij daar misschien 545 

andere voorwaarden aan moeten stellen, want het is natuurlijk zonde dat wij eerst veel tijd en 

capaciteit inzetten en dat vervolgens over de grenzen verdwijnt. Dat was even terzijde.  

 

De heer TROMP (VVD): Voorzitter. De VVD meent dat de uitstoot van fijnstof zoals in dit geval, 

ongewenst is en teruggedrongen moet worden. Dat een bedrijf zelfs meerdere dwangsommen 550 

krijgt, is natuurlijk zorgelijk, er moet echt een einde aan de overlast komen. Wij geven de 

gedeputeerde alle ruimte om te handelen en op te treden.  

 

De VOORZITTER: Dat was een korte maidenspeech. Niemand mocht u interrumperen, maar u 

hebt het zo snel gedaan, dat er ook geen gelegenheid voor was.  555 

 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter, nog een paar vragen. De suggestie van mevrouw Pels om niet af 

te wachten tot die 30 zijn volgelopen. Ik ga het zo interpreteren, ik ben al aan het nadenken want 

die 30 gaat een keer vollopen als wij kijken naar het recente verleden, over welke mogelijkheid ik 

heb. Maar ik ga u pas informeren als ik Harsco de tweede LOD heb opgelegd. Dat is het juiste 560 

moment om met elkaar in gesprek te gaan. Zijn wij volledig in control? Kun je volledig in control 

zijn bij dit soort processen? Wij hopen het natuurlijk wel, wij doen onze stinkende best om dat 

wel te zijn voor de veiligheid van de medewerkers op het terrein en voor onze inwoners in de 

nabije omgeving. Wij proberen het maximale te doen. Mevrouw Jellema spreekt over een ander 

soort staal, maar het gaat over een ander soort erts dat op dit moment gebruikt wordt. Dat 565 

gesprek voer ik op dit moment met Tata en dat zou ook onderdeel kunnen zijn van de nabije 

toekomst, dat ligt in ons vizier.  

 

De VOORZITTER: Daarmee sluiten wij de actualiteit af.  

 570 

3.a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding  
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De VOORZITTER: Er zijn geen geheime stukken ter bekrachtiging binnengekomen. Wenst iemand 

hier het woord over? Dat is niet het geval. Dan is de opgelegde geheimhouding bekrachtigd.  

 575 

3.b. Lijst geheimhouding PS  

 

De VOORZITTER: Door de griffie zijn tot op heden geen opmerkingen ontvangen. Wenst iemand 

over deze lijst geheime stukken het woord? Dat is niet het geval, dan stel ik u voor de lijst voor 

kennisgeving aan te nemen.  580 

 

4. Vaststelling notulen van de openbare vergaderingen van 12 en 19 november en 17 

december 2018, alsmede van de besloten vergaderingen van 19 november en 10 december 

2018 

 585 

De VOORZITTER: De openbare notulen van 12 en 19 november en van 17 december zijn 

gepubliceerd bij de vergaderstukken. Hierover zijn door de griffie tot dusver geen opmerkingen 

ontvangen. Verlangt iemand over de openbare notulen het woord? Dat is niet het geval, dan zijn 

deze notulen ongewijzigd vastgesteld. Verlangt iemand over de geheime notulen van de extra 

besloten Statenvergadering van 10 december het woord? Deze zijn per post naar de Statenleden 590 

verzonden. De griffie heeft hierover geen opmerkingen ontvangen. Met het openbaar worden na 

publicatie in het provinciaal blad van het voorbereidingsbesluit nummer 77 2018 tot wijziging 

van de PRV voor verbod op nieuwe vestiging, uitbreiding van en omschakeling naar 

geitenhouderij van de Statenvergadering van 10 december jl. kunnen PS besluiten de notulen van 

deze vergadering openbaar te maken. Gaat u daarmee akkoord? Verlangt iemand het woord over 595 

deze notulen? Niet. Dan zijn de notulen van 10 december ongewijzigd vastgesteld en openbaar. 

Als laatste de geheime notulen van de besloten Statenvergadering van 19 november jl. Deze 

hebben ter inzage gelegen bij de griffie in de week voorafgaande aan deze vergadering. Er zijn 

tot op heden geen opmerkingen over ontvangen. Indien u alsnog opmerkingen wenst te maken 

over deze geheime notulen van 19 november jl., dan dient u dat in beslotenheid aan het einde 600 

van de vergadering te doen. Is daar alsnog behoefte aan? Nee, dan zijn de notulen van de 

geheime vergadering van 19 november 2018 ongewijzigd vastgesteld.  

 

5. Vaststellen Strategische Statenagenda 

 605 

De VOORZITTER: Wenst iemand daarover het woord? Dat is niet het geval. Dan is de Strategische 

Statenagenda vastgesteld.  

 

6. Vaststellen lijst ingekomen stukken 

 610 

De VOORZITTER: Hierover zijn door de griffie tot op heden geen opmerkingen ontvangen. 

Verlangt iemand over de ingekomen stukken het woord? Dat is niet het geval. Dan is voor wat 

betreft de afdoening van de brieven conform het voorstel van het presidium besloten. 

 

7. Voortgangslijst van moties 615 
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De VOORZITTER: De griffie heeft geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand over de 

voortgangslijst moties het woord? Dat is niet het geval. Dan stel ik u voor de lijst vast te stellen. 

Dat is bij deze geschied.  

       620 

8. Hamerstukken 

8.a. Statenvoordracht 01 Actualisatie Evaluatiekader Subsidies    

8.b. Statenvoordracht 04 Zienswijze op de eerste begrotingswijziging 2018 van de 

Omgevingsdienst IJmond       

8.c. Statenvoordracht 05 Controleprotocol voor de accountantscontrole jaarrekening 2018 625 

8.d. Statenvoordracht 06 Deelname Coöperatieve Vereniging Samenwerkingsverband DOVA 

8.e. Statenvoordracht 07 Rapport van de Randstedelijke Rekenkamer ‘Garanties, leningen en 

revolverende fondsen’      

8.f. Statenvoordracht 02 Besluit mandaat en machtiging WOB  

 630 

De VOORZITTER: Mevrouw De Meij heeft bij 8.a. een opmerking geplaatst op de inspreeklijst. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Het is niet een opmerking. Voortschrijdend inzicht leidt ertoe dat ik 

er toch iets over wil zeggen en het niet als een hamerstuk beschouw.  

 635 

De VOORZITTER: Wilt u een uitgebreide stemverklaring afleggen? Dan gaan wij dit straks 

behandelen. Op advies van de verschillende commissies wordt geadviseerd om de stukken die ik 

zal opnoemen, als hamerstuk te behandelen.  

 

De heer HEIJNEN (CDA): Van de orde. Ik vraag mij af of dit een goed moment is om dingen van 640 

de hamerstukkenlijst af te halen, want volgens mij kan dat niet meer, de agenda is al vastgesteld. 

Nu gun ik mevrouw De Meij een uitgebreide stemverklaring en ze kan ook aangeven dat zij tegen 

is, maar behandeling lijkt mij niet meer van toepassing.  

 

De VOORZITTER: Mevrouw De Meij mag een ordevoorstel doen en bij het vaststellen van de 645 

agenda was dit nog niet bekend.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Dan hierbij een ordevoorstel, want ik wil PS behoeden om een fout 

besluit te nemen door het als hamerstuk te behandelen.  

 650 

De VOORZITTER: Dan gaan wij dat ordevoorstel in stemming brengen, namelijk om agendapunt 

8.a als hamerstuk van de agenda af te halen en alsnog inhoudelijk te behandelen. Wie is 

daarvoor? Dat is mevrouw De Meij van 50plus, CU/SGP, ONH, PvdD en GL. Dan is het ordevoorstel 

verworpen. Dan gaan wij terug naar het oorspronkelijke agendapunt. Verlangt iemand over de 

voordrachten het woord?  655 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Allereerst excuus dat wij tijdens de commissievergadering 

hebben ingestemd met de Actualisatie Evaluatiekader Subsidies. Ik heb het nog eens goed 
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gelezen en wij kunnen er niet meer mee instemmen. Anderhalf jaar geleden hebben de heer 

Bruggeman en ik een onderzoek gedaan naar de subsidies HIRB en als je leest hoe de toetsing 660 

van die subsidies op doeltreffendheid straks wordt voortgezet, kunnen wij niet instemmen met 

het evaluatiekader zodat dat wordt voorgelegd, omdat wij proefondervindelijk hebben kunnen 

zien dat heel veel subsidies niet goed terechtgekomen zijn. Als daar gewoon meer doorgegaan 

wordt de komende twee jaar, dan kunnen wij daar niet mee instemmen.  

 665 

De VOORZITTER: Wil er nog iemand een stemverklaring afleggen? Zo niet, dan zijn de besluiten 

van 8.a. tot en met 8.f. aangenomen.  

 

9. Statenvoordracht 03 Wijziging Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV) met betrekking 

tot Natuurnetwerk Nederland, strandzonering en kleinschalige ontwikkeling   670 

      

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Voorzitter. In diverse commissievergaderingen is hier uitvoerig 

over gesproken. Dank voor de uitgebreide brief van 7 januari jl. van GS, waarin vele vragen uit de 

commissie worden beantwoord. In het verlengde van onze inbreng in de commissie hebben wij 

nog een aantal punten waarop wij graag een reactie van GS ontvangen. Artikel 5.c, artikel 17. Wij 675 

kennen allemaal de situatie van leegstaande agrarische gebouwen in het landelijk gebied. Nu is 

het moeilijk om daar een nieuwe bestemming aan te geven. Het nieuwe artikel maakt het 

mogelijk om de bedrijfsgebouwen te slopen en te vervangen door burgerwoningen. Dat is 

uitstekend. In artikel 17.c. wordt de functiewijziging naar woonbestemming met maximaal twee 

burgerwoningen mogelijk gemaakt. In de commissie hebben wij, gezien de behoefte aan 680 

woonruimte van jongeren en ouderen uit de kernen naast de bedrijven, erop aangedrongen dat 

he mogelijk is dat er meerdere mensen mogen wonen in een burgerwoning. De woning wordt dan 

gesplitst in meerdere wooneenheden, wel allemaal binnen het ruimtelijk kader dat wij hier 

vaststellen, dus geen meter erbij. In de commissie gaf de gedeputeerde aan dat gemeenten gaan 

over het wel of niet splitsen van woningen in meerdere eenheden. Daaruit maken wij op dat het 685 

mogelijk is om op basis van dit artikel een burgerwoning neer te zetten en hierin met 

toestemming van de gemeente meerdere appartementen te realiseren. Klopt onze interpretatie? 

Ik doel met name op zorgappartementen voor ouderen. Artikel 19, een belangrijk artikel voor de 

broodnodige versterking van de schaarse natuur in onze provincie. De invoering van de 

systematiek van wezenlijke kenmerken en waarden, de zogenaamde WKW’s, is bedoeld om de 690 

kwaliteit van de natuur te verbeteren. De WKW-beschrijvingen geven aan hoe de natuur in diverse 

gebieden ervoor staat en waar verbetering en uitbreiding mogelijk is. Goed dat er voor alle 

natuurgebieden nu WKW-beschrijvingen liggen. Dat is een hele klus geweest, zowel voor de 

ambtenaren als voor de natuurorganisaties, onze complimenten daarvoor. Deze operatie is mede 

voortgekomen uit de motie van de PvdA, D66, CDA en VVD om meer duidelijkheid te geven over 695 

de natuur in de gebieden van de recreatieschappen. Terecht ons inziens is deze operatie 

verbreed naar alle gebieden in de provincie. Belangrijk dat de beschrijving van het grote gebied 

van Laag Holland bij de stukken zit. De beschrijvingen zijn nog niet volledig, dat realiseren wij 

ons, maar wij hebben er vertrouwen in dat de komende jaren in nauwe samenwerking met 

terreinbeheerders dit wordt afgerond. In de discussies in de commissie is veel gesproken over 700 

hoe het in de praktijk zal gaan, zeker in gebieden waar wonen en recreatie grenzen aan natuur 
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en aan recreatiegebieden. Begrijpelijk bestaat de angst dat gemeenten activiteiten toestaan die 

kunnen leiden tot vermindering van het natuuroppervlak. Deze vrees wordt versterkt door artikel 

19, lid 3, waar staat dat een bestemmingsplan geen nieuwe activiteiten mogelijk mag maken die 

leiden tot mogelijk significante vermindering van het oppervlak. Wij vinden dat het woord 705 

‘significant’ het risico heeft dat de oppervlakte van NNN toch kleiner wordt. Dat vinden wij 

absoluut onwenselijk. Vandaar een amendement om onze zorg weg te nemen.   

 

Amendement 1/14-01-2019 

Geen verkleining oppervlakte NNN 710 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 

Constaterende dat: 

- Het woord ‘significante’ voor ‘vermindering’ in  artikel 19 lid 3 in de zin: “ … of tot een 715 

significante vermindering van de oppervlakte van het Natuur Netwerk Nederland of de 

natuurverbindingen, of de natuurverbindingen of van de samenhang tussen die gebieden 

onduidelijkheid geeft; 

- Hiermee de mogelijkheid aanwezig is dat het oppervlak van het Natuur Netwerk 

Nederland per saldo kleiner wordt. Dit is niet de intentie van deze PRV en van het beleid 720 

van de provincie Noord-Holland. 

 

Overwegende dat: 

- Het beleid van de provincie Noord-Holland gericht is op een verbetering en mogelijke 

uitbreiding van natuurdoelen; 725 

- De beschermde waarden van de NNN-gebieden zijn beschreven in de wezenlijke 

kenmerken en waarden (WKW’s). 

 

Van mening dat: 

Het woord significante in het tweede deel van artikel 19 lid 3 geschrapt kan worden. 730 

 

Formuleren het besluit van de Statenvoordracht onderdeel C, artikel 19 lid 3 als volgt: 

“Een bestemmingsplan zoals bedoeld in het eerste lid maakt geen nieuwe activiteiten mogelijk die 

per saldo leiden tot een significante aantasting van de wezenlijke kernmerken en waarden of tot 

een vermindering van de oppervlakte van het Natuur Netwerk Nederland of de 735 

natuurverbindingen of van de samenhang tussen die gebieden.” 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties PvdA, D66 

 740 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Na de vaststelling van deze PRV moeten de gemeenten ermee 

aan de slag. Het is belangrijk om dit als PS goed te volgen. Naast deze vraag aan gemeenten 
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willen wij ook zien dat in beeld wordt gebracht hoe het met de compensatie gaat, omdat NNN 745 

absoluut niet mag afnemen. Daarom pleiten wij voor compensatie nieuwe stijl, daar is al 

discussie over geweest in de commissie. Wij willen dat dat niet meer met geld kan worden 

gedaan, maar door inbrengen in een habitatbank of een gebied aan te wijzen in de provincie waar 

natuur kan worden toegevoegd. Kunt u ons informeren over de stand van zaken van de 

compensatie? Dat zouden wij graag terugzien in een evaluatie na een jaar hoe de regeling uitpakt 750 

in de praktijk, hoe gemeenten ermee omgaan en wat betekent het voor de compensatie, want dat 

is een belangrijk onderdeel om de compensatie op een andere manier aan te pakken. Dan nog 

een opmerking over het gebied van Texel, de Hoge Berg. Wij hebben nog met mensen gesproken 

en wij dienen een amendement in – door D66 – om twee zinnen te schrappen uit de beschrijving 

van Texel waar de schapenhouderij minder negatief wordt beoordeeld dan zoals het er nu in 755 

staat. Een kleine tekstuele wijziging die voortkomt uit de bespreking van de schapenboeren op 

Texel. Tenslotte een opmerking over de strandzonering. In artikel 31 wordt geregeld dat in de 

periode van 1 februari tot 1 november seizoensgebonden bouwwerken op het strand mogen 

staan. Wij zijn nog steeds ongelukkig met deze lange periode, want het seizoen begint niet op 1 

februari maar later als je in je bikini op het strand kunt zitten. Wij hebben een duidelijke 760 

voorkeur voor een periode van 1 maart tot 1 november. Deze periode sluit goed aan bij de 

bedoeling van een seizoenstrand. In de commissie heb ik hier meerdere keren op aangedrongen. 

Het heeft ons ook verbaasd dat in de tekst van het convenant deze periode niet is genoemd. Hij 

kwam als een duveltje uit een doosje bij de PRV. Wij weten dat het heel moeilijk is om zoiets te 

wijzigen met 25 partijen, daarom twee vragen aan de gedeputeerde. Hoe kijken de partijen van 765 

het convenant hier tegenaan? Bent u bereid om in het komende overleg met de partners te kijken 

of het op een andere manier kan? Het nu wijzigen kun je niet doen ten opzichte van de partijen 

die hebben medeondertekend, maar wij vragen er in de evaluatie op terug te komen hoe het 

uitpakt. Wij vinden het jammer dat er gedurende een korte periode geen strandtenten mogen 

staan. Wij willen graag een langere periode.  770 

 

Mevrouw STRENS (D66): Voorzitter. De voorliggende PRV-wijziging heeft betrekking op drie 

onderdelen. Over de wijzigingen voor de kleinschalige ontwikkeling en strandzonering kan ik 

kort zijn. Voor D66 is de ruimtelijke kwaliteit van ons landschap belangrijk. Wij willen 

verrommeling tegengaan en het toevoegen van woningen buiten de kernen beperken. Deze 775 

wijzigingen maken het mogelijk om storende vrijkomende bedrijfsgebouwen te slopen en te 

transformeren naar slechts twee woningen. Wat ons betreft levert dit een verbetering op van het 

landschap, zeker gezien het feit dat de nieuwe woningen moeten voldoen aan de regels zoals 

gesteld in artikel 15 PRV over ruimtelijke kwaliteit en de Leidraad Landschap en Cultuurhistorie. 

Het vastleggen van de regels over strandzonering in de PRV is het sluitstuk van een intensief 780 

proces rondom het Kustpact. Deze uitkomsten zijn al eerder in PS besproken en vastgesteld, 

waarbij altijd het uitgangspunt is geweest dat bestaande rechten van partijen gehandhaafd 

zouden blijven. Alle betrokken partijen met diverse uiteenlopende belangen hebben ingestemd 

met het eindresultaat van het Kustpact. Wij hebben ons gecommitteerd aan de uitkomsten van dit 

proces en wij vinden het niet passend om de PRV op onderdelen nog te wijzigen. Wij kunnen dan 785 

ook instemmen met de wijzigingen van artikel 5.c., 17 en 31. Voor artikel 19 regels voor NNN, 

hebben wij een aantal vragen en voorstellen. D66 is heel blij met de beschrijving van de WKW’s. 
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Hierin wordt beschreven welke natuurgebieden beschermd zijn en welke natuurwaarden en 

doelen er in die gebieden zijn. Dit geeft meer duidelijkheid en transparantie dan de huidige 

situatie en geeft meer flexibiliteit, maar doordat de WKW’s worden vastgelegd in de PRV en 790 

daarmee een basis vormen voor de toetsing, is volledigheid en juistheid van de gegevens van 

groot belang. In de commissie is onder andere door de terrein beherende organisaties 

aangegeven dat de stukken nog niet voor de volle 100% juist zijn. Daarnaast loopt er een aantal 

gebiedsprocessen die mogelijk invloed hebben op de beschrijvingen. Een is genoemd door de 

PvdA, de beschrijving van Texel. Ook daar is nog een gebiedsproces gaande en wij vinden de 795 

tekst die opgenomen is in de WKW’s, niet stroken met dat proces en wij willen voorstellen om de 

zinnen op pagina 5 te schrappen. Ik zal deze zinnen voorlezen. “De afgelopen decennia is dit 

gebruik onder druk komen te staan. De schapenhouderij staat onder financiële druk en is 

genoodzaakt te intensiveren en uit te breiden. Dit brengt het karakteristieke landschap in 

gevaar.” Vandaar een amendement.  800 

 

Amendement 2/14-01-2019 

De Hoge Berg, Texel 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  805 

 

Constateren dat: 

- De wezenlijke kenmerken en waarden van De Hoge Berg beschreven zijn in de 

gebiedsbeschrijving van Texel (hoofdstuk 1); 

- Hierin onderaan pagina 5 uitspraken gedaan worden over hoe de schapenhouderij zich 810 

zou willen ontwikkelen en mogelijke gevolgen voor het landschap. Deze uitspraken 

worden niet gedeeld door een aantal betrokken partijen. 

 

Overwegen dat: 

Er nog een gebiedsproces loopt waarin alle betrokken partijen in overleg zijn over het 815 

gebruik en beheer van het gebied De Hoge Berg.  

 

Van mening dat: 

Niet vooruitgelopen moet worden op het gebiedsproces in conclusies in de Gebiedsbeschrijving.  

 820 

Wijzigen het besluit van de Statenvoordracht als volgt: 

schrapt op pagina 5 onderaan de pagina de volgende twee zinnen: 

“De afgelopen decennia is dit gebruik onder druk komen te staan. De schapenhouderij staat 

onder financiële druk en is genoodzaakt te intensiveren en uit te breiden. Dit brengt het 

karakteristieke landschap in gevaar.” 825 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties D66, PVDA, VVD, CDA 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 830 
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Mevrouw STRENS (D66): Nog even terugkomend op de volledigheid van de gegevens en de 

WKW’s. Wij horen graag van de gedeputeerde hoe hij verder gaat met het continu verbeteren van 

de beschrijvingen. Hij heeft al eerder aangekondigd dat er een evaluatie zou gaan plaatsvinden. 

Voor ons is het van groot belang dat de evaluatie in participatie met alle betrokken partijen 835 

uitgevoerd zal worden. Kan de gedeputeerde aangeven wanneer PS hierover geïnformeerd 

worden? Kan hij ons verzekeren dat hetgeen wij nu vaststellen en de beschrijvingen die er nu 

liggen, daar geen wezenlijke onderdelen in worden gemist waardoor eventueel negatieve 

ontwikkelingen kunnen plaatsvinden? Naast de vaststelling van de WKW’s wordt artikel 19 van de 

PRV gewijzigd. Wij zijn blij dat de door ons al lang gewenste ruimte voor recreatief medegebruik 840 

in NNN-gebieden mogelijk wordt. Dat is ook de aanleiding om met de WKW’s aan de gang te 

gaan, dus wat ons betreft is het fijn dat daar nu ruimte voor komt. De inzet van ons is altijd al 

geweest dat wij streven naar een kwaliteitsverbetering van de natuurdoelen en biodiversiteit. 

Natuur is dynamisch, ontwikkelt zich in diverse gebieden en houdt zich niet aan strikte grenzen. 

Het verbinden van natuur is een belangrijke voorwaarde voor versterking. Daarnaast hebben wij 845 

altijd ingezet op ten minste behoud en bij voorkeur uitbreiding van het oppervlak van NNN. Het 

woord ‘significante’ voor vermindering in artikel 3 sluit dan ook niet aan bij de doelstelling om 

de natuur te versterken. Ons voorstel is om dit woord te schrappen en het amendement hiervoor 

heeft de PvdA ingediend. Als laatste wil ik graag aandacht vragen voor de compensatieregeling. 

De Uitvoeringsregeling Natuurcompensatie wordt door GS vastgesteld, maar is voor ons een 850 

belangrijk onderdeel van voorliggende wijziging. De huidige regeling wordt herzien. Zoals 

gezegd, is hier al overleg over gevoerd met PS, maar kan de gedeputeerde aangeven wanneer hij 

verwacht deze regeling ter bespreking aan PS voor te leggen? Zoals al eerder door ons ingebracht 

zien wij graag in de nieuwe regeling dat indien wij te maken hebben met compensatie in een nog 

te realiseren NNN-gebied, er standaard een nieuw NNN-gebied wordt aangewezen. Dit is conform 855 

het advies van de Randstedelijke Rekenkamer dat wij vorig jaar hebben behandeld. Wij zouden 

graag zien dat echt pure financiële compensatie niet meer mogelijk is. Kan de gedeputeerde 

toezeggen dat deze punten worden meegenomen in de nieuwe regeling? 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter. Eerst in de commissie NLWM, toen in R&W, wij kunnen in 860 

ieder geval zeggen dat de WKW en de beschrijving van de NNN-gebieden uitgebreid behandeld en 

besproken zijn. Over het algemeen kunnen wij ons vinden in de beschrijving van de WKW. De 

beschrijvingen scheppen in elk geval duidelijkheid en zo op het eerste gezicht lijkt er door 

middel van deze beschrijvingen ook een betere natuurbescherming mogelijk. Op het tweede 

gezicht hebben wij onze twijfels. De WKW’s zijn nog niet allemaal goed beschreven en was het 865 

systeem dat wij nu dreigen te verlaten, niet beter? Wij hebben ook nog steeds onze bedenkingen 

bij de dubbelbestemmingen. Daarom een aantal amendementen. Bestemmingsplannen worden 

ook door provincies gezien en bekritiseerd maar alle APV’s niet. Het meest wringt dit bij 

dubbelbestemmingen natuur en recreatie. Recreatie kan vele vormen aannemen van rustig 

wandelen tot motor crossen, van lekker zwemmen tot varen met een speedboot, en van zitten op 870 

een kleedje tot een megafestival. Daarom moet er onderscheid komen in de diverse vormen van 

recreatie. Rustige en extensieve recreatie die de natuur niet schaadt en lawaaierige en intensieve 

recreatie die een evidente invloed heeft op de natuur. Ja, een en ander is geen ruimtelijk 
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probleem, eerder een problemen op het gebied van natuur en milieu. Toch wagen wij er een 

motie aan in de hoop dat de andere Statenleden dit ook een goed idee vinden.  875 

 

Motie 02/14-02-2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 880 

Overwegende dat: 

- Er volgens de wijziging PRV diverse dubbelbestemmingen mogelijk zijn, waarvan de 

dubbelbestemming natuur en recreatie er een is; 

- In de PRV en de WKW niet gedefinieerd wordt welke vorm van recreatie er in 

recreatiegebieden behorend tot NNN, wenselijk is; 885 

- Een aantal vormen van recreatie schadelijk zijn voor dieren, planten en bodem en 

bovendien gepaard gaan met overlast voor omwonenden; 

- Een aantal vormen van recreatie het kappen van bomen en het aanleggen van 

geasfalteerde infrastructuur vereist; 

- Het daarom noodzakelijk is dat onderscheid wordt gemaakt tussen verschillende 890 

vormen van recreatie. 

 

Verzoeken het college van GS: 

- Onderscheid te maken tussen vormen van recreatie; 

- Recreatieve activiteiten te verdelen in twee categorieën, extensieve en intensieve 895 

recreatie; 

- De beide vormen van recreatie te definiëren; 

- Extensieve recreatieve activiteiten in alle recreatiegebieden toe te staan en intensieve 

vormen van recreatie slechts toe te staan in gebieden waar de natuur en de omgeving 

door de recreatieve activiteiten niet nadelig worden beïnvloed; 900 

- Dit bij gemeenten aan de orde te stellen en gemeenten de handvatten te geven om de 

twee vormen van recreatie in omgevingsvergunningen en de APVs op te nemen 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties SP, 50plus 905 

 

PS: Onder vormen van intensieve recreatie kunnen bijvoorbeeld worden verstaan: festivals, 

fietscross, waterskiën, snelle boten. Onder vormen van extensieve recreatie kunnen bijvoorbeeld 

worden verstaan: wandelen, recreatief fietsen, recreatief varen met roei- en fluisterboot, 

recreatief zwemmen. 910 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Hoe ziet u zich dat feitelijk voor? Er wordt een soort 

postzegelpark gemaakt, hier mag u een vuurtje stoken, daar mag je met je hond lopen. Hoe moet 915 
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ik dat zien? In het Twiske is twee keer per jaar een evenement en de rest van het jaar wordt het 

terrein gebruikt voor wandelen en recreatie.  

 

Mevrouw DE GROOT (SP): U hebt niet goed geluisterd volgens mij. Ik heb gezegd, laten wij twee 

vormen van recreatie benoemen, intensieve recreatie – daar heeft de mens in de natuur last van – 920 

en extensieve recreatie, daar heeft de mens en de natuur minder last van. De twee festivals in ’t 

Twiske bezorgen heel erg veel overlast en zijn een vorm van intensieve recreatie.  

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Dat doen ze niet 365 dagen per jaar.  

 925 

Mevrouw DE GROOT (SP): Nee, niet 365 dagen per jaar. Wij ontvingen een uitstekende 

beschrijving over de kleinschalige ontwikkelingen in agrarisch gebied die straks mogelijk zijn. 

Het is een goed idee storende agrarische gebouwen te kunnen vervangen door aantrekkelijke 

zeer kleinschalige woningbouw. In sommige gevallen zal het landschap daar inderdaad van 

opknappen. Met deze PRV-wijziging kunnen wij akkoord gaan. Anders is het als het gaat om 930 

strandbebouwing. Wij weten dat de strandzonering al is vastgesteld, maar het lijkt wel of sedert 

de vaststelling zich meer lastige situaties voordoen. Wij zien dat strandtentexploitanten en 

gemeenten steeds bereid zijn om tot het gaatje te gaan. Zandvoort krijgt er weer een paar 

strandtenten bij en ja, het is een recreatiestrand, maar het is de vraag of deze strandtenten 

noodzakelijk zijn en een waardevolle aanvulling. Wij hopen dat straks HZL in het gelijk wordt 935 

gesteld door de Raad van State voor wat betreft het Schagerstrand. Het is tevens de vraag of wij 

zitten te wachten op verlenging van het toeristische seizoen als het gaat om seizoententen. 

Daarom een amendement.  

 

Amendement 3/14-01-2019 940 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 

In de voordracht artikel 1 onder E, tweede aandachtspunt als volgt te wijzigen: 

Een bestemmingsplan voorziet alleen in seizoensgebonden bouwwerken in de periode van 1 945 

maart tot 1 november in de op kaart 8 en de digitale verbeelding ervan als seizoenstrand 

aangeduide gebieden 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties SP, CU/SGP, GL, 50plus 950 

 

Toelichting 

Waar het gaat om seizoen- en recreatiestranden is het een goede zaak als de stranden enige tijd 

in het jaar ‘tot rust’ kunnen komen en er geen sprake is van seizoenbebouwing. Met name bij 

seizoenstranden is de balans tussen ‘rust en reuring’ snel verstoord. Seizoenstranden worden in 955 

de Strandzonering 2025 beschreven als gebieden ‘met een (grote) landschappelijke waarde’, 

waar ‘ruimte is voor de mens voor de beleving van natuur, vrijheid en de elementen’. Een periode 

van drie maanden om ruimte te geven aan de natuur en deze vorm van natuurbeleving, is te 
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kort. De winter is nog niet verstreken of de seizoenbebouwing keert al terug, waardoor het open 

karakter van het stand en de weidsheid en ongereptheid verdwijnen. Met dit amendement wordt 960 

beoogd, aansluitend op de bespreking in de commissie R&W van december 2018, de rustperiode 

met (in elk geval) een maand uit te breiden, waardoor de recreatiedruk vermindert en meer recht 

wordt gedaan aan natuur en rustbeleving 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 965 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): In reactie op wat de PvdA zei of het mogelijk is om bouwwerken op 

stranden vanaf 1 maart toe te staan, in Scheveningen is dat wel het geval. Dat heb ik onderzocht, 

maar verder heb ik niet veel onderzocht. Ik wil nog ingaan op het amendement van de hele 

coalitie over Texel. Ik vraag mij af wat de bedoeling is, dat wij voor de boeren meer intensieve 970 

schapenteelt mogelijk maken of dat wij de natuur, de omgeving en het toeristische landschap 

gaan sparen? 

 

De heer KRAMER (GL): Voorzitter. Aan de stukken kun je zien dat er veel inspanningen zijn 

verricht om greep te krijgen op een complexe materie, vooral waar het NNN betreft en hoe de 975 

natuur te beschermen zonder natuurgebieden op slot te zetten. Er zijn vele formele en informele 

besprekingen geweest waarbij de gedeputeerde Natuur heeft getracht om partijen en Statenleden 

mee te nemen. Veel waardering daarvoor. Daarom is het teleurstellend te moeten constateren dat 

de desbetreffende voorstellen niet beantwoorden aan onze verwachtingen en er geen begaanbare 

brug is geslagen naar de natuur- en landschapsorganisaties, zoals Landschap Noord-Holland, de 980 

Natuur- en Milieufederatie Noord-Holland, Natuurmonumenten en PWN met wiens standpunt 

weinig is gedaan. Niet voor niets hebben deze organisaties per brief van 11 januari zich 

nogmaals tot PS gewend. Je zou toch mogen verwachten dat over de bescherming en 

ontwikkeling van natuurgebieden in NNN tenminste overeenstemming bestaat met de 

organisaties die zo’n cruciale rol vervullen in het beheer daarvan. Hoewel de WKW-operatie als 985 

zodanig steun verdient, zijn er diverse kanttekeningen en kritieken op de gebiedsbeschrijvingen. 

Daar is al het een en ander over gezegd. De belangrijkste kritiek betreft dat er getornd wordt aan 

het voorschrift dat ook bij kleinschalige ontwikkelingen de oppervlakte NNN tenminste gelijk 

blijft en dat de enkelbestemming natuur uit de PRV wordt gehaald waarmee voor gemeenten 

ruimte wordt gecreëerd om in het NNN-gebied af te zien van realisering van nieuwe natuur. Dat 990 

gaat veel verder dan het mogelijk maken van passende nieuwe ontwikkelingen, dat is onnodig en 

ongewenst.  

 

Mevrouw STRENS (D66): Ik ben benieuwd naar waar u dat laatste vandaan haalt, want wat er in de 

PRV wordt voorgesteld, is dat de verplichting om natuur als bestemming toe te voegen, vervalt 995 

maar de waarden worden juist vastgelegd in de WKW’s, dus daar moeten gemeenten wel degelijk 

rekening mee houden. Ik begrijp niet waarop u baseert dat de gemeenten allerlei vrijbrieven 

krijgen.  

 

De heer KRAMER (GL): Ik heb het stuk niet bij de hand maar in de brief waarin de open vragen 1000 

worden beantwoord, staat duidelijk dat alleen de WKW niet genoeg zal zijn om allerlei 
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ontwikkelingen mogelijk te maken in NNN. Ik zal dat in tweede ronde erbij pakken en citeren. Dat 

is trouwens op basis van vragen die wij gesteld hebben maar die u niet kent, omdat ik 

vanmorgen pas ontdekte dat die niet verspreid zijn.  

 1005 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): U wilt het woord natuur niet schrappen, maar zit u niet in twee 

systemen te shoppen? De WKW gaat uit van nieuwe beschrijvingen van meerdere waarden en 

kenmerken, ook natuur. Het woord natuur komt uit de oude systematiek. Maakt u het niet te 

moeilijk om natuur in te passen in de nieuwe systematiek?  

 1010 

De heer KRAMER (GL): NNN is een gebied dat in beginsel wordt aangemerkt als een netwerk van 

natuurgebieden, dus dat je daar de natuurbestemming oplegt zodra die gerealiseerd is en dat is 

lang niet overal het geval, lijkt mij volstrekt logisch. Ik zou de vraag liever andersom willen 

stellen, als je eenmaal met WKW werkt, waarom zou je dan nog die bestemming weghalen, want 

in alle gevallen moet er worden voldaan aan wat de WKW met zich meebrengt. Het is onnodig en 1015 

ongewenst. In onze brief van 13 december hebben wij onze bedenkingen nader toegelicht en 

diverse vragen gesteld. In de beantwoording van de openstaande vragen komen die onvoldoende 

tot hun recht. Naast het ontbreken van voldoende draagvlak bij de TBO’s vormt dit voor GL een 

aanvullende reden om het debat van vandaag niet als afgerond te beschouwen. Wij zullen voor 

het amendement van de PvdD stemmen om het onderdeel NNN uit de voordracht te schrappen. 1020 

Voor het geval dit amendement het niet mocht halen – dat is niet denkbeeldig gezien de 

stemming over het ordevoorstel – hebben wij samen met enkele andere partijen drie 

amendementen opgesteld.  

 

Amendement 4/14-01-2019 1025 

Oppervlakte NNN 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 

Besluiten: 1030 

In artikel 19, derde lid, de zinsnede ‘tot een significante vermindering’ de woorden ‘een 

significante’ te schrappen waardoor dit artikellid als volgt komt te luiden: 

3: Een bestemmingsplan als bedoeld in het eerste lid maakt geen nieuwe activiteiten mogelijk die 

per saldo leiden tot een significante aantasting van de wezenlijke kenmerken en waarden of tot 

vermindering van de oppervlakte van het NNN of de natuurverbindingen of van de samenhang 1035 

tussen die gebieden 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties GL, SP, CU/SGP 

 1040 

Toelichting 

Het huidige en het voorgestelde artikel 19 PRV gaan beide ervan uit dat de oppervlakte van NNN 

tenminste gelijk blijft (vergelijk artikel 19, lid 7, oud, en artikel 19, lid 8, nieuw). In de oude tekst 

betreft dit een vereiste en in de nieuwe tekst een beginsel waar kennelijk van kan worden 
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afgeweken. In het derde lid wordt namelijk de mogelijkheid geïntroduceerd om de oppervlakte 1045 

‘niet significant’ te verminderen. Dat nodigt uit tot indiening respectievelijk honorering van 

initiatieven die zich daarop beroepen en leidt tot uitholling van het compensatiebeginsel. Mede 

vanwege het ontbreken van een definitie van het begrip ‘significante vermindering’ en de 

afwezigheid van een eenduidig referentiekader kunnen de afzonderlijke NNN-reducties sterk in 

oppervlakte verschillen en kunnen hoe dan ook kleine reducties tezamen zorgen voor een 1050 

substantiële significante vermindering van NNN. Dat de door GS voorgestelde tekst in 

overeenstemming is met het Barro impliceert niet dat de huidige vereiste daarmee in strijd is. Het 

is aan PS om al dan niet aan dat vereiste vast te houden. Als het voorschrift dat NNN qua 

oppervlakte tenminste gelijk moet blijven wordt gehandhaafd, weet iedereen waar hij/zij aan toe 

is en worden arbitraire besluiten en juridische procedures tegengegaan. Het belang van de 1055 

natuur en de provincie en de NNN-opgave is daarmee gediend. 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 

Amendement 5/14-01-2019 1060 

Natuurfunctie NNN 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 

Besluiten: 1065 

De voorliggende tekst van de leden 1 en 2 van artikel 19 PRV als volgt te wijzigen: 

1. Een bestemmingsplan voor gebieden aangeduid op kaart 4 en op de digitale verbeelding 

ervan als NNN of als natuurverbinding strekt tot realisering van de natuurfunctie en 

bescherming, instandhouding en ontwikkeling van de WKW’s van de gebieden; 

2. Een bestemmingsplan als bedoeld in het eerste lid bestemt de gronden als natuur zodra 1070 

de natuurfunctie is gerealiseerd en stelt regels in het belang van de bescherming, 

instandhouding en ontwikkeling van de WKW’s van de gebieden. Bij het stellen van deze 

regels moeten de WKW’s van de gebieden in acht worden genomen 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 1075 

Fracties GL, SP 

 

Toelichting 

Het laten vallen van het voorschrift dat binnen NNN de gerealiseerde natuur de bestemming 

‘natuur’ moet krijgen, staat haaks op het primaire doel van NNN: het realiseren, instandhouden 1080 

en versterken van het netwerk van natuurgebieden. De introductie van een systeem van WKW kan 

behulpzaam zijn bij het realiseren van dat doel en bij het beoordelen van de vraag of nieuwe 

initiatieven en activiteiten zich laten verenigen met WKW van de onderscheiden deelgebieden. De 

WKW-operatie is niet bedoeld om de vrijheidsmarges van de gemeente te vergroten t.a.v. 

realisering van de natuurfunctie en de keuze van de bestemming van de gronden die deel 1085 

uitmaken van de begrensde natuurgebieden van NNN. T.a.v. de mogelijkheden voor recreatie 
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binnen deze gebieden volstaat het instrument van de WKW. Het loslaten van de voorgeschreven 

natuurbescherming om recreatie te kunnen inpassen, is niet nodig en niet wenselijk.  

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 1090 

 

Amendement 6/14-01-2019 

Horen PS 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  1095 

 

Besluiten: 

Aan de tekst van het negende lid van artikel 19 toe te voegen ‘gehoord de desbetreffende 

commissie van PS’, waardoor dit artikellid als volgt komt te luiden: 

“9. GS kunnen nadere regels stellen ten aanzien van de wijze waarop compensatie als bedoeld in 1100 

het vierde lid, aanhef en onder c plaats heeft, gehoord de desbetreffende commissie van PS.’  

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties GL, SP, 50plus 

 1105 

Toelichting 

Het is aan PS om te bepalen wat er in de PRV wordt opgenomen en welke ruimte wordt gelaten 

aan GS. Er valt veel voor te zeggen om de (hoofdlijnen van een) compensatieregeling op te nemen 

in de verordening. Het heeft de voorkeur daar niet ad hoc, maar bij de vaststelling van de 

Omgevingsverordening over te oordelen en te besluiten. Het nu voorliggende amendement 1110 

voorziet erin dat overeenkomstig goed gebruik de desbetreffende commissie zich eerst uitspreekt 

over de compensatieregeling alvorens deze door GS wordt vastgesteld. Hiermee wordt 

aangesloten bij de voorgeschreven procedure t.a.v. wijziging van de begrenzing van het NNN, 

zoals vastgelegd in artikel 19, achtste lid.  

 1115 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 

De heer KRAMER (GL): Ik hoor graag van partijen of zij het met onze voorstellen eens zijn en zo 

niet, waarom  niet. Ik vul daarop aan dat ik vooral geïnteresseerd ben in het waarom van het 

indienen van een eigen amendement door de PvdA en D66, terwijl u gisteravond het amendement 1120 

van een aantal andere partijen heeft ontvangen dat precies hetzelfde voorstelt. Was dit niet de 

gelegenheid geweest om gewoon aan te sluiten bij het amendement en daarmee de oppositie ook 

een keer iets te gunnen, om in de woorden van Remkes te blijven. Ten slotte vragen wij aandacht 

voor het SP-amendement, mede ondertekend door GL en CU/SGP, dat beoogt het seizoen waarin 

het strand bebouwd kan worden, te beperken tot 8 maanden Voor de balans tussen rust en 1125 

reuring en uitgaande van een meer evenwichtige afweging van belangen dient het strand ten 

minste in de wintermaanden november tot en met februari te worden gevrijwaard van 

seizoenbebouwing, zodat natuur en rustzoekers meer ruimte krijgen. Wij rekenen op brede steun 
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voor dit amendement, mede gezien de opstelling van de coalitiepartijen PvdA en D66 in de 

commissie. Ik bespeur dat in de bijdrage van de PvdA vandaag, maar niet in die van D66. 1130 

 

Mevrouw KONING (CDA): Voorzitter. De WKW’s zijn een nieuw instrument waarmee wij nog geen 

ervaring hebben. De doelstelling is goed. Het CDA zal een vinger aan de pols houden om te 

bekijken of het systeem goed gaat werken. Het CDA ziet meerwaarde in de mogelijkheid voor 

gemeenten om een dubbelbestemming te geven aan bijvoorbeeld gronden in recreatiegebieden. 1135 

Aan het begin van deze raadsperiode hebben wij via een motie opdracht gegeven om meer 

duidelijkheid te scheppen over de balans tussen natuur en recreatie en om ontwikkelruimte 

binnen recreatiegebieden mogelijk te maken. Dat is nodig omdat recreatieschappen ook eigen 

inkomsten moeten genereren, maar gelijktijdig bijzondere natuurwaarden niet mogen aantasten. 

Er moet ruimte zijn voor beide elementen en met de WKW’s en de mogelijke dubbelbestemming 1140 

wordt dit mogelijk gemaakt. De natuur in de recreatiegebieden wordt goed beschermd door de 

WKW’s en tegelijkertijd kunnen mensen wel recreëren in recreatiegebieden wat van groot belang 

is voor de inwoners van Noord-Holland.  

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter. U zegt, er mag geen schade toegebracht worden aan de 1145 

natuur, tegelijkertijd wilt u de recreatie uitbreiden, begrijp ik uit uw woorden, maar wat vindt u 

ervan als er een heel groot festival plaatsvindt of als er gevaren wordt met snelle bootjes in een 

gebied waar ook een natuurbestemming ligt? Vindt u dan dat dat de natuur ten goede komt?  

 

Mevrouw KONING (CDA): Ik vind dat de ruimte er moet zijn om korte festivals te houden omdat 1150 

een deel van de inwoners van Noord-Holland daar behoefte aan heeft en dat graag wil en de 

natuurwaarden zijn beschermd door de WKW’s. 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Moet dat dan per se in een natuurgebied? Zijn daar geen andere 

mogelijkheden voor zoals een grote hal of industrieterrein? Ik wil even kijken hoe u staat 1155 

tegenover natuur in het algemeen.  

 

Mevrouw KONING (CDA): Dat vindt plaats in recreatiegebieden en het woord recreatie zegt dat 

ook inwoners daar mogen recreëren. Wij willen speciaal aandacht vragen voor de WKW bij de 

Hoge Berg op Texel. Als wij kijken naar de beschrijvende tekst over de rol van schapenboeren in 1160 

relatie tot natuur, landschap en cultuurhistorie, constateren wij dat die rol niet goed is 

omschreven. Daarom zijn wij mede-indiener van het amendement om een deel van de huidige 

tekst over de schapenhouderij op Texel te schrappen. Er is momenteel een gebiedsproces gaande 

om de schapenhouderij goed in te passen in het natuurgebied en dat juichen wij toe. Wat betreft 

de gestelde termijn in de PRV voor de opbouw van strandpaviljoens op seizoenstranden staan wij 1165 

achter het voorstel van GS om de termijn vanaf 1 februari aan te houden. Wij zien geen enkele 

reden waarom je die datum later zou moeten stellen. Wij horen van veel mensen dat zij ook in de 

winter en het vroege voorjaar graag langs het strand wandelen en het zeer waarderen als zij daar 

in een strandpaviljoen iets kunnen drinken of eten. Aanpassing van de datum doet afbreuk aan 

de beleving van het seizoenstrand. Daarnaast hebben wij natuurstranden waar geen bouwwerken 1170 

mogen staan en daar is de leegte gewaarborgd. Behoudens ons eigen amendement met D66, 
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PvdD en de VVD is het CDA akkoord met de PRV. De huidige tekst van artikel 19 sluit echt aan bij 

het Barro en dat is een ministerieel besluit, dus wij zullen ook niet instemmen met het 

amendement om artikel 19 aan te passen, want het ministerieel besluit moet gewoon worden 

uitgevoerd.  1175 

 

De heer KRAMER (VVD): Voorzitter, ik wil het kort houden, maar zoals het hier gebruikelijk is in 

PS komen er op zondagmiddag en -avond nog allerlei moties en amendementen via de mail 

binnen en daar wil ik ook in algemene zin iets over opmerken. Ik vind dat wij als Staten meer op 

de hoofdlijnen moeten besturen.  1180 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Ik wil vragen of de heer Kramer sneller is met zijn moties en 

amendementen dan op zondagmiddag, zaterdagmiddag, vrijdagmiddag.  

 

De heer KRAMER (VVD): Ik verstond de vraag niet heel erg goed, maar u verwacht van mij eerder 1185 

moties?  

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Ik vroeg of de heer Kramer altijd zijn moties en amendementen eerder 

inlevert, maar ik begrijp nu van de Statenleden dat de heer Kramer nooit een motie of 

amendement heeft.  1190 

 

De heer KRAMER (VVD): Dat klopt, wij vertrouwen op wat wij al eerder in de commissie 

bespreken en vaak worden er toezeggingen gedaan door het college om die dingen over te 

nemen, dat is ook een manier van besturen en van met elkaar omgaan in PS. Zoals de motie over 

‘significante’, dan denk ik, waar hebben wij het hier nog over in PS? Is het echt op hoofdlijnen of 1195 

zijn wij hier politiek aan het bedrijven op de vierkante centimeter? Er zit nog veel aan te komen in 

het licht van de omgevingsverordening die moet worden vastgesteld. Het principe waar wij nu 

mee werken, ‘nee tenzij’, moet dadelijk omgezet worden in ‘ja, mits’ en dat heeft ook weer een 

stukje met vertrouwen te maken en niet alleen richting het college, maar ook richting gemeenten 

die ook met de Omgevingswet te maken hebben.  1200 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): U zult niet verbaasd zijn dat meerdere partijen voorstellen om 

het woord significante te schrappen. Dat is uitvoerig in de commissievergadering aan de orde 

geweest. Heeft u onder een steen gelegen? Richting mevrouw Koning, meerdere provincies 

hebben van het Barro afgeweken om het woord significant te schrappen. U moet ook kijken naar 1205 

de werkelijkheid om u heen. 

 

De heer KRAMER (VVD): Volgens mij is het gebruikelijk dat wij niet op de persoon spelen in deze 

zaal. Ik heb inderdaad niet onder een steen gelegen. Er zijn diverse commissies waar de PRV en 

de WKW’s zijn besproken en mijn collega heeft daar uitvoerig over gesproken, maar dat hoeft 1210 

niet te betekenen dat u dit soort woordjes en aanpassingen in de PRV wijzigt. U moet soms ook 

denken aan de hoofdlijnen die wij moeten voeren in dit huis. Ik ben heel benieuwd hoe GS daarop 

gaan reageren.  
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De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, ik ben benieuwd naar de hoofdlijn van uw amendement 1215 

over Texel.  

 

De heer KRAMER (VVD): Wij zitten in een coalitie waarin wij de afspraak hebben gemaakt over 

wat wij wel en niet zouden doen en deze past daarin.  

 1220 

De heer VAN LIERE (PvdD): Ik krijg geen antwoord op mijn vraag welke hoofdlijn het is. U had het 

erover, wij moeten geen politiek op de vierkante centimeter bedrijven, volgens mij is dat precies 

wat u doet met het mede indienen van dit amendement. Uw partij staat eronder, dus u moet niet 

naar de coalitiepartijen verwijzen. Ik stel u een vraag en ik wil graag een antwoord.  

 1225 

De heer KRAMER (VVD): Ik heb gezegd wat ik wilde zeggen en dat is het. Ik ga verder over het 

punt van de strandzonering, waarover de PvdA zegt, er moeten langere rustperioden komen. Ik 

weet niet of u ooit in de winterperiode op het strand bent geweest, mevrouw Koning zei dat heel 

terecht, ook dan willen de mensen recreëren. Ook dan willen de mensen na een wandeling een 

kopje soep halen of misschien even een drankje doen bij een strandtent. In mijn gemeente 1230 

Zandvoort worden de strandtenten al in februari opgebouwd, dus als je dat gaat verkorten zul je 

ook het seizoen en dat mensen kunnen recreëren aan het strand, ernstig gaan verkorten. Daarbij 

komt dat er in Noord-Holland al genoeg gebieden zijn waar wel absolute rust is, waar helemaal 

geen strandbebouwing mogelijk is. Ik wil mevrouw De Groot corrigeren op het punt dat zij zegt, 

er komt een aantal strandtenten bij want dat is niet correct. Wat u waarschijnlijk bedoelde te 1235 

zeggen is dat er een aantal seizoengebonden paviljoens worden omgebouwd naar 

jaarrondpaviljoens.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Sinds de donkere dagen van Bleker heerste er een 

consensus in deze Staten. De bescherming van de natuur mocht niet worden uitgekleed. Terecht. 1240 

We hebben nog maar 15% van de oorspronkelijke biodiversiteit over en we kunnen geen vierkante 

meter natuur meer missen, er moet juist natuur bij. Vergroten, verbinden en verbeteren. De 

groene oppositie en de coalitie waren het uiteindelijk zelfs eens dat er meer geld bij moest en 

verschilden nog van mening wanneer dat geld beschikbaar gemaakt moest worden. Maar dat de 

EHS moest worden afgerond, dat daar meer geld voor nodig was, daar waren we het over eens.  1245 

De consensus dat we de natuurbescherming niet mogen uitkleden, valt vandaag uiteen. Met deze 

voordracht wordt de bescherming van natuur uitgekleed. In de EHS, dé ruimtelijke bescherming 

van de natuur, hoeft een bestemmingsplan straks niet eens het etiket natuur op de plakken. De 

volstrekt onbewezen bescherming van de controversiële en technocratische WKW’s zouden dat 

moeten opvangen. Die WKW’s zouden de huidige en mogelijke natuurwaarden moeten 1250 

beschrijven. Volgens de natuurbeheerders kloppen de WKW’s niet met de natuur die er in hun 

gebieden is en de potentiële natuurwaarden zijn extreem beknopt waardoor spontane 

natuurontwikkeling niet meer beschermd is. De WKW’s zijn onvoldragen en schieten in de huidige 

vorm ernstig te kort. Maar het is niet eens nodig om de bescherming van natuur uit te kleden om 

die WKW’s in te voeren. Er zit dus een andere agenda achter. Meer ruimte voor recreatie, want de 1255 

provincie vindt dat ze te veel geld moet uitgeven aan de recreatieschappen. Dat is onzinnig om 

drie redenen. Allereerst hoeft de provincie op dit moment geen natuurbeheer te financieren in de 
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natuur van de recreatieschappen, dat bespaart de provincie nu dus miljoenen. De provincie 

betaalt dus eerder te weinig dan te veel aan de natuur in de recreatiegebieden. Ten tweede is het 

een waanzinnige gedachte dat de natuur afgebroken moet worden om te kunnen recreëren. 1260 

Mensen recreëren al in natuurgebieden en dat gaat vaak goed. Het is dus niet nodig om 

natuurbescherming uit te kleden. De enige reden waarom je dat zou willen, is als je recreatie in 

natuurgebieden wilt toelaten die de natuur schaadt. De PvdD is daar mordicus tegen. Ten derde 

is niet eens 15% van Nederland ‘natuur’ en worden de hele Waddenzee, het IJsselmeergebied en 

de Zeeuwse Delta met alle visserij, waterrecreatie en scheepvaart meegerekend, terwijl we ons 1265 

internationaal aan 17% verplicht hebben. Hoe kunnen wij, PS, de regisseur van het Noord-

Hollandse natuurbeleid terwijl we wereldwijd zo achterlopen, de natuur verder uitkleden voor 

natuurvijandige recreatie? We hebben juist de plicht om meer te investeren in onze natuur. 

Voorzitter, met de overige onderdelen van deze verordening heeft de PvdD minder moeite.  

 1270 

Mevrouw STRENS (D66): U geeft elke keer aan, recreatie is strijdig voor onze natuur, maar waar 

haalt u dat vandaan. Er zijn tal van mogelijkheden waar natuur en recreatie hand in hand gaan.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Dat is precies wat ik heb gezegd. Ik wil mevrouw Strens duidelijk 

maken dat ik niet gezegd heb dat de natuur altijd strijdig is met recreatie. Integendeel, ik heb 1275 

juist gezegd dat dat heel vaak goed gaat, dat staat letterlijk in de tekst. Dan hebben wij dus geen 

probleem, er wordt gerecreëerd in natuurgebieden, daar hoeven wij dus niets voor te veranderen. 

Het enige waarom je iets zou willen veranderen, is als je natuurvijandige recreatie zou willen 

toestaan en dat willen wij niet. 

 1280 

Mevrouw STRENS (D66): Bent u het niet met mij eens dat juist door een beschrijving van de 

WKW’s juist heel transparant wordt welke activiteiten wel en niet kunnen en wij daardoor de 

natuur beter beschermen dan op dit moment het geval is.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Nee, dat ben ik niet met u eens. Allereerst veronderstelt u dat de 1285 

WKW’s helemaal accuraat zijn, dat er geen fouten in zitten en wij weten dat dat niet zo is. Dan 

krijgen wij het verhaal, het is een dynamisch proces en dat kunnen wij altijd veranderen. Ja, 

allemaal goed en aardig, maar ondertussen is het wel een juridisch geborgde paragraaf, dus het 

is iets met juridische externe werking. Dat betekent dat als ze niet goed zijn en de 

natuurbeheerders wijzen daar ook op, dat als wij dingen nu niet goed beschreven hebben, dat er 1290 

activiteiten die zeer schadelijk zijn voor de natuur, straks mogelijk zijn.  

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Eerder in uw betoog spreekt u over het negatieve oordeel over 

het huidige natuurbeleid, maar afgelopen jaren hebben wij ieder jaar 250 ha toegevoegd aan 

NNN en daar hebt u altijd mee ingestemd. Er zijn terreinen bijgekomen, zoals bij Petten. Ik snap 1295 

uw negatieve oordeel niet dat het hollend achteruit gaat.   

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Allereerst heeft u inderdaad gestreefd naar 250 ha natuur erbij per 

jaar, maar wij hebben nog geen cijfers gezien of dat daadwerkelijk gehaald is. Ik zou zeggen, 

wacht daar nog even mee. Ten tweede, het gaat hier niet om natuuruitbreiding, daar hebben wij 1300 
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het vandaag überhaupt niet over, dus het is leuk dat u hiermee komt, maar dat doet helemaal 

niets af aan mijn betoog, namelijk dat de bescherming van de huidige natuur uitgekleed wordt. Ik 

vind het eigenlijk verbijsterend dat u daaraan wilt meewerken. Juist als u zegt dat u natuur 

belangrijk vindt, dan zou u niet voor deze voordracht moeten zijn. Maar ik meen dat de heer 

Kramer van de VVD al zei, je moet wat, je zit in een coalitie, en je laat wat. De een krijgt dan een 1305 

amendement over Texel en de ander krijgt het uitkleden van de natuur. Met de overige 

onderdelen van de verordening heeft de PvdD minder moeite. Daarom dien ik een amendement in 

om het natuurdeel uit de voordracht te halen. Er is geen enkele noodzaak om er nu al over te 

besluiten, dus dat kan later ook nog als bijvoorbeeld de WKW’s kloppen. Het label natuur en 

WKW’s kunnen namelijk naast elkaar bestaan. Uiteraard zullen mensen genieten van de natuur. 1310 

Niet alleen door recreatie, maar ook door de spontaniteit die de natuur in zich heeft en die niet te 

vatten is in WKW’s. Het uitkleden van de natuur is onnodig, onverstandig en onwenselijk. Het is 

ongelofelijk dat de coalitie dit er vlak voor de verkiezingen doorheen wil drukken. De PvdD zal 

hier hartgrondig tegen stemmen.   

 1315 

Amendement 7/14-01-2019 

Bescherming natuur behouden 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 1320 

Besluiten in bovengenoemde ontwerpbesluit: 

1. artikel 1 c te schrappen; 

2. artikel III (de 1e) te schrappen 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 1325 

Fractie PvdD 

 

Toelichting 

Dit amendement regelt dat de wijzigingen in artikel 19 van de PRV niet met de voordracht 

worden gewijzigd en dat de bijbehorende wezenlijke kenmerken en waarden (WKW’s) niet worden 1330 

vastgesteld. De indiener beoogt hiermee te voorkomen dat de natuurbescherming in de provincie 

Noord-Holland minder effectief is dan gewenst. Door de voordracht zou het verplichtende 

karakter van de bestemming natuur voor gerealiseerde natuur binnen de EHS, ook wel NNN, 

vervallen. In plaats daarvan zouden de WKW’s de bescherming op zich moeten nemen. Het 

vervallen van het verplichtende karakter van de natuurbescherming is niet nodig om de WKW’s in 1335 

te voeren. Met dit amendement wordt voorkomen dat de oude schoenen worden weggegooid 

voordat de provincie de nieuwe schoenen in gaat lopen. Bovendien zijn de WKW’s volgens de 

natuur beherende organisaties op zijn minst nog voor verbetering vatbaar. De PRV heeft externe 

juridische werking en moet het beste zijn wat de provincie kan leveren aan natuurbescherming. 

Door de WKW’s nu niet vast te stellen zoals beoogd met dit amendement, kunnen de 1340 

noodzakelijke verbeteringen worden doorgevoerd. Tevens herstelt dit amendement een technische 

fout in de voordracht, namelijk dat er 2 artikelen III zijn opgenomen.  
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De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 1345 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. De verandering van de PRV gaat grotendeels over twee 

onderwerpen, het anders organiseren van de regelgeving NNN en de regels over wat wel en niet 

mag op het strand. Voor wat betreft het laatste zijn wij heel blij dat in overleg met heel veel 

organisaties een zonering is afgesproken waarin onderscheid wordt gemaakt tussen strand waar 

echt rust is, waar in het zomerseizoen activiteiten plaats mogen vinden en de drukke stranden 1350 

waar jaarrond activiteiten zijn. Helemaal goed zou je zeggen, ware het niet dat volgens het 

voorstel van GS de zomer begint op 1 februari en eindigt op 1 november. Ik begrijp dat de wens 

de vader van de gedachte kan zijn en dat er echt sprake is van klimaatverandering, maar u moet 

toch met mij constateren dat deze periode gespeend is van enige realiteitszin. Bovendien is het 

ook schadelijk voor de overwinterende vogels die in februari nog gewoon aanwezig zijn. Ik 1355 

hoorde mevrouw Koning zeggen, wij zien geen argumenten, hier is een argument.  

 

De heer KRAMER (VVD): Voorzitter. Hoe gaat u om met de realiteit, want op dit moment mogen 

strandpaviljoens ook al in februari opbouwen.  

 1360 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik weet dat het in sommige gemeenten toegestaan wordt. Wij gaan als 

provincie aangeven wat wij verstaan onder seizoenstrand, dat gaat zowel over de periode als over 

de plekken en dan kunnen wij ook zeggen wat wij het seizoen vinden en daar is dit amendement 

voor bedoeld. Die vogels zijn namelijk nog steeds aanwezig in februari. Als u zin heeft, kunt u op 

23 februari meegaan met een excursie van de Vogelbescherming om de strand- en 1365 

kustwintergasten te bekijken. Daarom dienen wij mede het amendement in om de periode op te 

schuiven tot in ieder geval 1 maart.  

 

Mevrouw KONING (CDA): Denkt u dan dat die vogels zullen verdwijnen? Nu staan er palen, straks 

komt het paviljoen, denkt u dat de vogels zullen verdwijnen als er een gebouwtje op de palen 1370 

komt te staan? Dat dat zoveel verschil uitmaakt? 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik denk zeker dat als je in februari op het strand gaat bouwen, de 

vogels die daar zitten, daar gaan verdwijnen. Ik wil verder gaan over de regels NNN. Wij willen GS 

danken voor de uitgebreide wijze waarop PS zijn meegenomen in dit proces. Dat hebben wij heel 1375 

erg gewaardeerd en wij ondersteunen de aanpak waarin de WKW’s bepalend zijn voor wat wel en 

niet mogelijk is. Het is goed dat de vraag centraal staat of er een significant effect op de natuur 

te verwachten is. Echter voor het oppervlak NNN zouden wij strikter willen zijn en het woord 

significant niet willen gebruiken. Daarom hebben wij samen met de SP en GL het amendement 

ingediend om het woord significant te schrappen. Tenslotte wil ik nog reageren op het 1380 

amendement van D66 en wellicht ook plichtsgetrouw de VVD, het was niet helemaal duidelijk hoe 

hartelijk het was. Dat zegt dat die twee zinnen over de schapenhouderij die onder financiële druk 

staat en genoodzaakt is te intensiveren, geschrapt moeten worden uit de beschrijving van de 

kenmerken. Ik begrijp dat sommige mensen zich storen aan deze zin, omdat het wel een 

probleem aankaart en natuurlijk heeft deze zin geen enkel effect op de gebiedsbeschrijving en de 1385 

kenmerken en waarden die wij vaststellen, dus wat dat betreft is het heel onschuldig. Aan de 
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andere kant, deze zin raakt wel de kern van het probleem. Ons maatschappelijk systeem dwingt 

boeren heel vaak tot schaalvergroting en dat staat vaak haaks op de waarden die wij willen 

verdedigen. Daar moet een oplossing voor komen. Ik zou een vraag aan D66 willen stellen 

voordat ik kan zeggen of ik wel of niet instem met dit amendement. Hoe denkt u te gaan 1390 

bewerkstelligen dat wij een oplossing vinden voor dit dilemma?  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter, wij weten nog niet of wij de wijziging van de PRV gaan 

steunen, wij wachten eerst de antwoorden van GS op de gestelde vragen af. Wij steunen het 

amendement om het seizoen te verlengen op de stranden. Alle argumenten van fracties houden 1395 

geen stand want op 1 januari heb je het allergrootste evenement op Zandvoort en Scheveningen 

en dat is de Nieuwjaarsduik en daar komen steeds meer mensen op af en of er nou een paviljoen 

staat, interesseert niemand, want ze gaan allemaal het koude water in. Dus ik steun het 

handhaven van het seizoen van 1 maart tot 1 november.  

 1400 

De heer KRAMER (GL): Wat heeft die duik in het koude water te maken met regelgeving voor 

tijdelijke bebouwing?  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Omdat de heer Kramer van de VVD net zei dat mensen ook in februari 

heel graag iets willen drinken als ze op het strand zijn. Maar die Nieuwjaarsduik doen ze ook als 1405 

er nog geen bebouwing op het strand staat, sommige stranden dan.  

 

De heer KRAMER (VVD): Bent u weleens bij de Nieuwjaarsduik geweest? 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Daar ben ik elk jaar van de partij, ik ben de eerste die de Unoxmuts 1410 

op heeft.  

 

De heer KRAMER (VVD): Dan heeft u ook kunnen zien dat er diverse paviljoens worden 

bijgebouwd om al die mensen te ontvangen, en van een kopje snert te kunnen voorzien. 

 1415 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik weet dat u in Zandvoort woont en daar zijn veel paviljoens die 

jaarrond open zijn en al die hordes kunnen daar gewoon een kop koffie of thee drinken, daar 

hoef je geen extra bebouwing voor neer te zetten. Ik ga verder. Wij kunnen niet instemmen, maar 

er zijn door de PvdA vragen gesteld over de kleinschalige ontwikkelingen. GS zitten er tot nu toe 

heel geharnast in dat zij zeggen, er mogen maximaal twee woningen in het buitengebied 1420 

gebouwd worden, maar dan zeg ik nogmaals, als het een gebouw is, dan heb je verder geen last 

van burgerwoningen verspreid in het buitengebied, dus of je er nou 2, 4 of 6 neerzet, dat kunnen 

woningen zijn voor bijvoorbeeld dementen die zorg nodig hebben. Ik vind het jammer en een 

gemiste kans als GS hieraan vast blijven houden. Hier willen wij ook nog even antwoord op. 

 1425 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter. Staat u mij toe het in een termijn te doen, dus ik wil de 

Statenleden verzoeken om eventuele nadere vragen bij interruptie te stellen. Ik zal meteen de 

amendementen langslopen. De PvdA en D66 vroegen naar het compensatiebeleid en ik zag ook 

een amendement langskomen, ik dacht van de heer Kramer van GL, waarin u zegt, gehoord de 
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commissie om te komen tot een nieuw compensatiebeleid. Ik kan u gewoon een toezegging 1430 

doen, dan zijn wij veel sneller klaar. Ik wil al in februari naar de commissie NLWM komen. De 

juiste volgorde is, eerst het college en dan kom ik naar de commissie. Ik neem dan de elementen 

mee die wij in het BOT-overleg met elkaar hebben besproken, financiële compensatie, aantal 

hectaren, compensatiegebied, dat komt allemaal terug. 

 1435 

De heer KRAMER (GL): Dat is heel prettig om te horen, ik had ook niet anders verwacht en in het 

amendement sluit ik daar ook bij aan, zoals gebruikelijk, maar hier gaat het om de tekst van de 

PRV en wij zouden het op prijs stellen als dat horen van de commissie wordt opgenomen in de 

tekst, zoals dat ook is geregeld voor het wijzigen van begrenzingen.  

 1440 

Gedeputeerde TEKIN: Laten wij nou met elkaar de ronde van het compensatiebeleid afmaken en 

kijken hoe dit is bevallen. Dan gaan wij kijken of dat zijn beslag moet krijgen in de PRV. Ik had 

hem op een andere manier gelezen. Het compensatiebeleid gaat nu vrij rap, maar u heeft het 

meer over de toekomst en ik heb het over de huidige compensatie. Dan praten wij langs elkaar 

heen.  1445 

 

De heer KRAMER (GL): Ik ben bang van wel, ik ben mij ervan bewust dat wij nog komen te 

spreken over de compensatieregeling, daar hebben wij ook afspraken over gemaakt. Het gaat 

hier alleen over wat de rol van PS is bij de toekomstige nieuwe regels voor de compensatie. 

Daarvan zeg ik nu, je moet consequent zeggen dat PS daar een rol hebben zoals u die ook geeft, 1450 

maar dat moet je vastleggen in de tekst van de PRV. Eigenlijk zie ik dat als een omissie dat het 

wel geregeld is voor besluiten van GS over afwijking van de begrenzing en dat dat hier niet is 

geregeld.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Nu begrijp ik u wat beter, maar dit raakt de kern, wat zijn de spelregels 1455 

binnen de PRV? Zoals ik mijn onderdeel heb ingevuld, is dat ik via een BOT-overleg eerst u heb 

gehoord over wat er aan de hand is. Ik ben van plan om dat ook in de nabije toekomst zo te 

doen, ik kom in februari al bij u terug. Of wij dit structureel moeten regelen in een PRV, dat vind 

ik te ver gaan, want dat zijn de onderlinge afspraken en spelregels met PS. De 

eindverantwoordelijkheid omdat het ook om geld gaat, blijft bij GS. Ik ken dit college zodanig dat 1460 

zij u altijd meeneemt in het proces, dus ik zou zeggen, doe dat nu nog even niet, kijk hoe dit 

proces loopt en als wij daar allemaal tevreden over zijn, dan kunnen wij dat op een later moment 

bespreken. De heer Papineau Salm vraagt nog naar de evaluatie, ook andere partijen hebben dit 

gevraagd. In de commissie heb ik gezegd, wat mij betreft moet er zeker een evaluatie zijn als wij 

de omslag maken naar de Omgevingsverordening, dus na de zomer van 2020 moet er een 1465 

definitieve evaluatie komen. Maar gelet op enkele vragen hier en opmerkingen van 

natuurorganisaties heb ik in de commissie toegezegd dat wij hierop in de komende zomer 

terugkomen en ik u rapporteer hoe de gesprekken met de terrein beherende organisaties zijn 

verlopen. Bij de PMO-behandeling heb ik u al toegezegd, er is nu een signaleringslijst 

beschikbaar, wij kunnen op een andere manier kijken naar natuurverbindingen. Wij hebben nog 1470 

wat instrumenten op het gebied van grondbeleid. Ik wil de hele onderwerpen in een keer vlak 

voor de zomer bij u brengen. Een aantal partijen maakt zich zorgen over de juridische 
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houdbaarheid van de beschrijvingen. Met die bril hebben wij die ook bekeken en wij menen dat 

deze juridisch houdbaar zijn. Er is voldoende kwaliteit om dat via de PRV en 

bestemmingsplannen allemaal te regelen. Daarom ben ik het principieel oneens met de heer Van 1475 

Liere die spreekt over het uitkleden van de natuur. Over een paar jaar moeten wij terugblikken 

naar wie daar gelijk heeft gekregen. Ik ben ervan overtuigd dat met deze wijzigingen natuur nog 

steeds een plek krijgt. Wij krijgen nu veel beter een volumeknop. In antwoord op het 

amendement van de SP over intensieve en extensieve recreatie, die volumeknop zijn de WKW’s, 

daarmee kunnen wij aan de slag. Het klopt dat wij deze operatie zijn begonnen naar aanleiding 1480 

van de discussie over de toekomst van de recreatieschappen. Ik heb al in de commissie R&W 

gezegd, het is geen bezuinigingsoperatie en ik herhaal dat hier, dit college bezuinigt niet op 

recreatieschappen. Dit is veel meer vanuit de inhoud geredeneerd om daar meer balans in te 

kunnen krijgen. U weet dat de beschrijvingen van de recreatiegebieden nog nauwkeuriger zijn 

dan deze beschrijvingen. Die liggen bij de RNH zodat ze gerichter aan de slag kunnen met 1485 

eventuele aanvragen. Ik denk dat dat ten goede kan komen aan de recreatieschappen maar ook 

aan de natuur. Ik vind dat de heer Kramer van GL zich gemakkelijk verschuilt achter de 

natuurorganisaties. Ik zal u vertellen hoe het is gegaan. Geen enkele natuurorganisatie heeft mij 

hier een persoonlijke brief over geschreven. Ze zijn altijd in contact geweest met de ambtelijke 

organisatie, de gesprekken zijn altijd gevoerd. Die hebben wel af en toe een brief geschreven 1490 

toen wij in de commissies bezig waren. Die brief heb ik ook ter kennisname gezien, want die was 

met name aan u gericht. Ik zou denken, als ze daar nou echt bezwaar tegen hebben en u weet, ik 

ben heel benaderbaar en ik zie en spreek ze regelmatig, dan hadden ze mij wel benaderd. Toen 

wij het in het begin over het proces van deze vergadering hadden, die WKW’s zullen nooit 

volledig af zijn. De natuur gaat ook een beetje zijn eigen gang, maar het moet wel allemaal 1495 

juridisch houdbaar zijn en richting geven waar wij misschien nog extra natuurverbindingen 

kunnen doen of andere dingen. Daar moet het een goed antwoord op geven. Dit is allemaal in het 

afgelopen anderhalf jaar gebeurd en ik heb ook in die gesprekken, de laatste keer dat ik ze 

sprak, gezegd tegen de natuurorganisaties, we nemen de tijd om dit volledig af te maken. 

Iedereen die in de veronderstelling is dat dit rond de zomer helemaal klaar is, volgens mij is het 1500 

nooit klaar en is het een continu proces. Ik zie twee amendementen over significant. Ik vind het 

jammer dat ik u niet heb kunnen overtuigen van, wij hebben het heel vaak over significant ook in 

de commissie gehad. Het klopt, het sluit aan bij het Barro en het klopt dat er provincies zijn die 

bewust significant niet hebben opgenomen. Dat is ook tot mij gekomen. In de brief van het 

college over dit onderwerp hebben wij herhaald dat het niet ons uitgangspunt is dat het aantal 1505 

hectaren teruggaat, maar ik zie dat ik de meerderheid van PS dit comfort niet heb kunnen bieden. 

Ik stel voor beide amendementen in een amendement op te nemen. De voorkeur van het college 

gaat uit naar het amendement van D66 en PvdA, want daar staat het woord ‘een’ niet voor. Dat 

sluit beter aan op de tekst. Over de Hoge Berg hebben wij het in de commissie gehad en daarover 

heb ik u in de brief uitgebreid geïnformeerd. Ik hoop hierop zo spoedig mogelijk bij u terug te 1510 

komen. Dan over de enkelbestemming, mijnheer Kramer, daarover zullen wij het niet eens 

worden. De heer Van Liere begon er ook over. Het college is van mening dat wij het niet uitkleden 

en juist meer zekerheid bieden, dat wij ook op de inhoud, u had het over de biodiversiteit, ik 

denk dat dit een kans is om de biodiversiteit te laten toenemen, juist omdat wij nu meer 

instrumenten hebben dan tot nu toe. Dus A5 wordt negatief gepreadviseerd.  1515 
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De heer KRAMER (GL): Voorzitter. Kunt u mij nog een keer heel kort uitleggen waarom u niet 

kunt volstaan als het gaat over het verhogen van de kwaliteit van de natuur met de WKW die 

tevens kan dienen als toetsing van voorstellen of initiatieven of die wel of niet passend zijn in de 

natuur? Waarom is per se het schrappen van de enkelbestemming nodig? De blokkades die ik heb 1520 

gezien in de jurisprudentie en uitspraken van de Raad van State over diverse initiatieven die niet 

konden worden gehonoreerd, hierbij wordt verwezen naar onze huidige formulering van de PRV 

op het punt van de natuur. Wij hebben dat nu verder ingevuld en de WKW is in dat opzicht 

eenduidig en hanteerbaar.  

 1525 

Gedeputeerde TEKIN: Omdat ik op dit moment geen maatwerk kan leveren, stel, ik zou de WKW’s 

toevoegen aan de enkelbestemming natuur, dan zal ik dat maatwerk ook niet kunnen leveren, 

want bij de enkelbestemming natuur zitten gebieden helemaal op slot, kijk naar de 

recreatieschappen.  

 1530 

De heer KRAMER (GL): Dit staat echt haaks op wat u in al die bijeenkomsten en in onze 

discussies onderling naar voren heeft gebracht. Wij hadden juist de WKW nodig om meer 

duidelijk te maken wat van zoveel waarde is dat je daar niet zou moeten werken met welke vorm 

van recreatie dan ook. Die zijn er nu, dus ik begrijp het nog steeds niet.  

 1535 

Gedeputeerde TEKIN: Ik draai hem even om, ik spits het toe op de recreatieschappen want 

daarom zijn wij deze discussie gestart. In de huidige situatie zit het daar ook op slot, dat is het 

verwijt dat ik van medecollega’s uit gemeenten krijg, van je bent een sta in de weg als provincie 

en je zou mij moeten helpen om te kijken waar het kan of we daar wat meer mogelijkheid zouden 

kunnen hebben. Met deze operatie maken wij meer duidelijk waar welke recreatieve 1540 

mogelijkheden zijn. Het college is geen voorstander van twee regiems binnen de PRV. Dat vind ik 

onhandig en dat is een bestuurlijke en administratieve last die wij onszelf niet moeten aandoen, 

omdat het college vindt dat de natuur niet wordt uitgekleed.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Ik ben een beetje verbijsterd. Hoe kun je nu zeggen dat de 1545 

recreatiegebieden op slot zitten? Er zijn muziekfestivals die je op kilometerafstand kunt horen. 

Die kunnen binnen de huidige regelgeving. Hoe kun je dan zeggen dat het nu op slot zit?  

 

Gedeputeerde TEKIN: Als je wat meer zou willen doen, dan zit hij op slot, dat is de realiteit. Ik wil 

samen met de schapsbesturen en mijn collega’s kijken waar de natuur leidend is – met de WKW- 1550 

beschrijving draaien wij het om – om te kijken waar iets meer mogelijk is, maar op dit moment 

zit het op veel plekken op slot. 

 

De heer KRAMER (VVD): U heeft het over het amendement voor het schrappen van het woordje 

significant. Hoe zit dit in verhouding tot het Barro dat bepaalde dingen voorschrijft op dat punt 1555 

en hoe u die relatie ziet? Tevens of het schrappen van het woordje significant het proces dat u 

heeft ingezet met de recreatieschappen, niet doorkruist.   
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Gedeputeerde TEKIN: Het laatste doorkruist het echt niet. Ga je echt iets grootschaligs doen 

rondom die recreatieschappen, dan kan dat, dan moet je gewoon de procedure doorlopen en 1560 

daar heb ik het woord significant niet voor nodig. Je kunt afwijken van het Barro, sommige 

provincies hebben daarvoor gekozen. Ik zie in deze Staten dat ik de afgelopen anderhalf jaar dat 

comfort niet heb kunnen bieden.  

 

De heer KRAMER (VVD): Voorzitter, hoe kunt u uitleggen dat u kunt afwijken van het Barro? Daar 1565 

hebben wij als provincie toch rekening mee te houden? 

 

Gedeputeerde TEKIN: Het is geen wet van Meden en Perzen. Je hebt de bevoegdheid om daar 

invulling aan te geven. Ik vertaal even wat hier de afgelopen anderhalf jaar is gebeurd. Wij 

hebben geprobeerd om significant goed uit te leggen, daar zijn wat voorbeelden van geweest. Ik 1570 

kan ook tellen, ik zie nu wel een kleine meerderheid, 5 tot 6 partijen die daar nog niet het 

comfort hebben. Als ik het advies krijg van het kan, andere provincies doen het ook, dan ga ik 

ervan uit dat we dat op een goede manier met elkaar kunnen afspreken.  

 

Mevrouw DE GROOT (SP): De gedeputeerde had het net over festivals. Ik wil hem vragen, hoeveel 1575 

festivals denkt u dat er in Noord-Holland per jaar zijn? Volgens mij zijn dat er meer dan 300. 

Hoewel ik in het rustigste deel van Wormerveer woon en als ik binnen ben heb ik er geen last van, 

maar ik hoor wel het geluid van de festivals van Spaarnwoude en van de festivals van ‘t Twiske. 

Kunt u zich voorstellen dat de natuur en de bewoners die dichterbij wonen, daar last van hebben? 

 1580 

Gedeputeerde TEKIN: Daar kan ik mij iets bij voorstellen. Ik heb geen waardeoordeel, ik weet ook 

niet hoeveel festivals er zijn. Het wil ook helemaal niet zeggen dat er met dit besluit steeds meer 

festivals bij moeten komen, dat moet per gebied bekeken worden. U hebt het heel vaak over 

festivals, maar je kunt ook denken aan andere soorten van recreatief gebruik. Ik vertel u alleen 

waarmee ik ben geconfronteerd twee jaar geleden toen ik deze klus aanvaardde, en dat is dat ik 1585 

met collega’s en medepartners zat die daar een hele andere mening waren toegedaan. Dan A7. 

Mijnheer van Liere, artikel 1.c. schrappen, u kunt zich voorstellen dat ik daar negatief over 

adviseer. Artikel 3, de tweede, eerste te schrappen, als het echt tekstueel is, dan moet u mij daar 

even de ruimte voor geven om dat te veranderen.   

 1590 

De heer VAN LIERE (PvdD): Het is niet tekstueel. Er staan helaas twee artikelen 3 in de 

voordracht, dat lijkt mij sowieso een probleem. Een ervan gaat over het vastleggen van de bijlage 

waarin de WKW’s beschreven staan en dat hangt samen met 1.c. Het gaat over hetzelfde, het gaat 

om het natuurdeel uit de voordracht en dat wilt u niet, maar ik wel. 

 1595 

Gedeputeerde TEKIN: Als het klopt dat er twee artikelen 3 zijn, dan moeten wij dat rechtzetten. 

Ik heb de amendementen en moties afgerond.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter, de andere onderdelen het verbeteren ruimtelijke kwaliteit in 

het landelijke gebied door het opruimen van storende en vrijkomende bebouwing en de 1600 

mogelijkheid om daar een woning voor terug te bouwen, de reden is niet vanuit volkshuisvesting, 



Pagina 39 

 

 39 

maar de ruimtelijke kwaliteit door het opruimen van vrijkomende bebouwing. Het is een 

nadrukkelijke wens van de regio dat dat mogelijk wordt gemaakt. Het maximum is twee 

burgerwoningen. Als er meer mensen in wonen, is dat iets anders, maar het zijn twee woningen. 

Hoeveel mensen daar wonen, hoe je dat regelt, dat er veel ouderen samen met elkaar in een 1605 

commune wonen, dat is iets anders. Dat is de wijziging die voorligt. Dan het strand. Het volgende 

is het geval. U stelt voor A3 voor het bestemmingsplan. Wij verankeren datgene wat wij in het 

overleg met alle 26 partijen hebben besproken. De PvdA vraagt, hoe kijken andere partijen er 

tegenaan als wij daar iets anders gaan doen? Wij hebben dat besproken. De toekomstvisie voor 

de kust 2040 is door alle partijen ondertekend en daarin staat dat wij bestaande afspraken 1610 

respecteren. Op deze wijze vindt u dat terug in hoe die afspraken zijn gemaakt. In hoeverre is het 

een zorg? Het zijn afspraken van gemeenten met exploitanten. Wij sluiten erbij aan dat het 

seizoen datgene is wat wordt voorgeschreven, wij sluiten aan bij hetgeen voor de waterbeheerder 

geldt. Bij het Noorderkwartier in het noordelijk deel van de provincie is dat al 4 maanden, van 1 

november tot 1 maart. In het zuidelijk deel van de provincie Velsen, Bloemendaal en Zandvoort, 1615 

schrijft Rijnland voor van 1 november tot 1 februari. Gemeenten mogen daar verder in gaan, dus 

die mogen meer eisen stellen. Bloemendaal vindt vanaf 1 maart prima en Velsen vindt zelfs 15 

maart goed. De enige van 1 februari tot 1 maart is Zandvoort en die gebruikt die periode voor de 

opbouw van de paviljoens. U vraagt met het amendement om dit te gaan vastleggen, maar wij 

moeten niet iets gaan regelen wat zich al regelt en richt en wat conform de afspraken met 26 1620 

partijen is.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP):  Is het technisch mogelijk om alleen voor Zandvoort een uitzondering te 

maken als u bestaande afspraken wilt respecteren?  

 1625 

Gedeputeerde GELDHOF: Wij hebben allemaal de handtekening gezet onder de bestaande 

afspraken en dat geldt ook voor als Zandvoort zegt, wij hebben deze afspraken met onze 

ondernemers op een plek waar het om het om het seizoenstrand gaat en waarbij er vanuit 

waterbeheer voldoende mogelijkheden zijn om de veiligheid te garanderen. Dan is er op dat 

moment geen reden om het op die plek nog langer vrij te houden van bebouwing.  1630 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Dat begrijp ik, dat is niet het antwoord op de vraag, dus die vraag heb 

ik niet goed gesteld. U wilt bestaande afspraken respecteren, dat begrijp ik, maar u constateert 

tegelijkertijd dat alleen in Zandvoort de maand februari nodig is voor het opbouwen. Is het dan 

technisch mogelijk dat wij zeggen, voor de hele kust geldt 1 maart en wij maken wij een 1635 

uitzondering voor Zandvoort? 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Technisch kan altijd alles, maar de vraag is of je het wilt. We zeggen 

allemaal, ook in de omgevingsvisie, we doen lokaal wat kan en centraal wat moet. Dit is lokaal 

allemaal goed geregeld en dan zeg ik, u hebt zich met elkaar uitgesproken dat u op deze manier 1640 

wilt omgaan met gemeenten in de provincie. Het is goed geregeld, de waterbeheerders hebben 

hun termijnen, de gemeenten hebben hun eisen, de veiligheid is niet in gevaar, dan vind ik dat 

wij moeten aansluiten bij wat u heeft aangegeven als PS, namelijk dat het zo goed geregeld is en 

wij respecteren bestaande afspraken.  
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 1645 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Dank voor uw uitvoerige toelichting, maar even doordenkend, 

wij zijn begonnen met het Kustpact om meer eenheid te krijgen in het geheel en dit staat er 

haaks op. Noorderkwartier doet het tot 1 maart. Is het niet handig om er nog een keer naar te 

kijken met de partners om meer duidelijkheid te scheppen? Is dit niet een ander beeld dan wat 

wij met het Kustpact voor ogen hadden? Dit element maakt het zo verwarrend.   1650 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Dan verschillen wij in het vertrekpunt van het Kustpact, want dat was 

duidelijkheid geven over wat kan op welke plek en wanneer en vooral ervoor zorgen dat er geen 

bijzondere bebouwing kan plaatsvinden. Goed zoneren, kijken wat waar kan. Dat hebben wij met 

elkaar gedaan, wij hebben het hele proces met alle partijen doorlopen en het bleek dat wij het 1655 

goed geregeld hadden, dus daar mag u trots op zijn. Het feit dat het hier en daar verschillend is, 

is nou eenmaal zo. Wij hebben natuurstrand, seizoenstrand en jaarrond strand. Die verschillen 

zijn er. Dat is een ander vertrekpunt voor het Kustpact dan wat u nu zegt. Het is juist niet de 

bedoeling geweest om er overal een grote eenheidsworst van te maken. Het is een goed en 

zorgvuldig proces geweest waarbij wij nu de laatste punt op de i zetten. Ik ontraad A3.  1660 

 

Mevrouw STRENS (D66): Ik stel voor om even te schorsen zodat we de amendementen bij elkaar 

kunnen vegen en opnieuw indienen. 

 

De VOORZITTER: Wij schorsen de vergadering voor 10 minuten. De vergadering is heropend. 1665 

Gedeputeerde Tekin is vertrokken vanwege een begrafenis, maar wordt vervangen door de 

overige collegeleden. Wij komen bij de tweede termijn. 

 

Tweede termijn 

 1670 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Ik dank GS voor de reacties op alle punten. Een paar dingen 

nog. Mooi dat de compensatie binnenkort in de commissie komt en belangrijk om goed te kijken 

naar de uitgangspunten, hoe gaan wij dat dan doen? Onze voorkeur is duidelijk. Mooi dat de 

evaluatie van de WKW’s snel op de agenda komt. Dat is een mooie toezegging. Over Texel 

bestaat volgens mij een misverstand, als je ter plekke bij de agrarische boeren en 1675 

natuurverenigingen gaat kijken, dan zie je dat de tuinwallen een bepaalde beperking geven. Dan 

hebben ze iets meer schapen nodig. Dat is de reden om hen de ruimte te geven in gewenste 

bedrijfsvoering die wij graag willen voor het behoud van de Hoge Berg. Met de omschrijving 

worden zij beperkt om dat te kunnen doen, dus wij zijn groot voorstander van het weghalen van 

die zinnen want dat beperkt hun bedrijfsvoering. Daarna komt het terug in het gebiedsproces. De 1680 

discussie over de recreatiegebieden en de natuur daarbinnen. Ik denk dat een aantal Statenleden 

de historie een beetje is vergeten. Wij zijn de enige provincie waar NNN in de recreatiegebieden 

zit, in het verleden als een soort deken er overheen gelegd. Wij komen allemaal tegen dat in 

bepaalde NNN delen geen meter natuur te vinden is. Dat wordt er nu uitgehaald en de kern van 

waardevolle natuur blijft over en die wordt goed beschreven. Het heten recreatiegebieden en 1685 

geen natuurgebieden. Die hebben wij hard nodig in onze Metropoolregio, dat is de reden voor de 

toelichting op dat punt.  
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De heer VAN LIERE (PvdD): Over geschiedvervalsing gesproken, liggen er nu wel of niet binnen 

NNN recreatiegebieden op dit moment? 1690 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Ja, die liggen er en daarbinnen gaan wij de zonering 

aanbrengen voor wat werkelijk natuur is en natuurwaarden volgens de omschrijving. 

Baggersloten en modder hebben niks met natuur te maken en die vallen nu wel onder NNN en 

dat is niet verstandig. Daarmee beperk je de ontwikkeling. De natuurorganisaties worden volgens 1695 

mij een beetje geframed, er zijn twee brieven, een die in de commissie behandeld is en die van 

vrijdag jl. en in de laatste staat geen enkel woord dat wij het niet moeten behandelen. Een van de 

punten wordt nu overgenomen, significant en met de andere zijn wij het niet eens, maar u moet 

niet net doen alsof wij niet naar hen luisteren. PBN adviseert ons niet om het niet aan te nemen, 

dat ook richting partijen die dat roepen, dat was een brief van een tijd geleden maar er is een 1700 

tweede recentere brief. Dat is voor ons reden om dat nu wel te behandelen. Mevrouw Geldhof, 

dank voor uw toelichting over de woningen. Als ik bejaard ben, dan kan ik terecht in zo’n 

woning, hopelijk mag ik dan mijn eigen naambordje op de deur zetten. Over strandzonering 

worden wij het niet eens, maar ik snap uw redenatie en gelukkig zijn er veel gebieden waar het 

wel tot 1 maart is. Hollands Kroon heeft wel een goede keuze gemaakt en ook andere 1705 

gemeenten, hoewel het niet op alle terreinen lukt. Wij zullen het amendement niet steunen om 

dat nu te gaan wijzigen, maar het gaat gelukkig de goede kant op. Ik heb er alle vertrouwen in 

dat Zandvoort ook een keer het licht gaat zien en iets korter gaat doen, een seizoenstrand. Bij de 

amendementen leg ik een stemverklaring af. 

 1710 

Mevrouw STRENS (D66): Voorzitter. Dank voor de toelichting van GS. De compensatie. Wij zijn 

blij met de toezeggingen van de gedeputeerde dat hij de punten die wij in het BOT-overleg 

hebben ingebracht over de nieuwe regeling, meeneemt. Wij vinden het wel degelijk van belang 

dat PS gehoord worden voordat zo’n regeling wordt vastgesteld, dus wij willen meegaan met A6 

van GL. Over Texel en de Hoge Berg is een aantal vragen gesteld, waarom moet dat? Het CDA 1715 

heeft daar een heldere toelichting op gegeven. Er is op dit moment nog een gebiedsproces 

gaande. Wij weten dat er een spanningsveld is tussen enerzijds ecologische en archeologische en 

cultuurhistorische waarden, natuurwaarden, en het is een puzzel om te kijken hoe wij daar met 

elkaar uitkomen, zodat wij daar een totaalverhaal hebben waarin iedereen zich herkent en op de 

juiste manier met schapenbegrazing verder kunnen gaan. Vandaar dat wij dit amendement 1720 

hebben ingediend. Richting VVD, u zegt enerzijds, wij moeten ons als PS beperken tot de 

hoofdlijnen en dat ben ik met u eens, maar wij vinden significant wel degelijk over de hoofdlijnen 

gaan, want het gaat over de al dan niet vermindering van NNN. Ik ben benieuwd waarom u er 

moeite mee heeft dat wij eventueel zullen afwijken van het Barro, want dat doen wij wel op meer 

onderdelen.  1725 

 

De heer KRAMER (VVD): Voorzitter.. Het gaat ook om een stukje vertrouwen geven aan GS en aan 

de gemeenten en u probeert nu alles uit te sluiten en geen vertrouwen te geven door dat woordje 

te laten staan en die ruimte wel aan GS te geven. Daar ging het mij voornamelijk om.  

 1730 



Pagina 42 

 

 42 

Mevrouw STRENS (D66): Daar ben ik het niet mee eens, want wij geven wel degelijk vertrouwen 

aan gemeenten. Dit biedt juist de gewenste transparantie aan gemeenten en aan mensen die daar 

iets willen over wat wel en niet mogelijk is binnen onze regelgeving. Dan als laatste richting de 

PvdD over het feit dat de heer Van Liere het framet alsof wij hier bezig zijn met het uitkleden van 

het natuurbeleid. Daar ben ik het echt niet mee eens. Wij hebben als enige provincie de 1735 

recreatiegebieden begrensd als NNN-gebied, maar dat wil niet zeggen dat die gebieden allemaal 

hele hoge natuurwaarden kennen. De beschrijving van de WKW’s biedt de mogelijkheid om het 

begrensd te laten als NNN en tegelijkertijd onze natuurwaarden te beschermen en ervan te 

kunnen genieten.  

 1740 

De heer VAN LIERE (PvdD): Als u vindt dat de natuurkwaliteit onvoldoende is in de 

recreatiegebieden, waarom stelt u dan geen herbegrenzing voor? 

 

Mevrouw STRENS (D66): Dat is op dit moment niet aan de orde. Wij hebben het over wat wel en 

niet toegepast mag worden, welke ontwikkelingen wel en niet mogelijk zijn in NNN.  1745 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Ik vind dat geen logische redenering. Wanneer de natuurkwaliteit in 

de natuur niet hoog genoeg is, dan moet je of investeren in de natuur om te zorgen dat de 

natuurkwaliteit omhoog gaat of je zegt, hier is niets meer van te maken, laten wij recreatie 

toestaan en elders natuur realiseren. Maar u kiest voor geen van beide varianten en u zegt, 1750 

natuurbestemming niet nodig.  

 

Mevrouw STRENS (D66): Wij kijken naar wat hand in hand kan gaan en daar zijn wel degelijk 

kansen wat ons betreft.  

 1755 

Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter. Nog een paar korte opmerkingen. Hetgeen gaat over de 

Hoge Berg, begrijp ik echt niet. Wilt u ervoor zorgen dat de veestapel qua schapen zich uitbreidt 

en het landschap er slechter van wordt of wilt u het landschap beter maken, maar waarmee dan? 

Dan kan onmogelijk gerealiseerd worden met een grotere veestapel. Dan nog over het eten en 

drinken van de heer Kramer. Dat ze op het strand niet kunnen eten en drinken, misschien zouden 1760 

ze dat in het dorp kunnen doen van Egmond, dan hebben de horecatenten in de dorpen er ook 

nog profijt van, maar laten wij de stranden alsjeblieft een maandje of vier met rust als het gaat 

om seizoenstranden. Recreatiegebieden liggen binnen NNN. Laat het nou eens een aansporing 

zijn om de natuurkwaliteit in recreatiegebieden wat hoger te maken in plaats van de 

natuurkwaliteit in recreatiegebieden nog lager te maken dan het nu al is. Dat lijkt mij een heel 1765 

goed streven, want wij willen natuurlijk een heel groot NNN hebben. U weet zelf dat sommige 

delen van ’t Twiske niet zo mooi zijn en andere delen juist heel erg natuurlijk, dan vind ik het een 

prima idee om de rest ook zo te maken.  

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): U doet net of uit alle recreatiegebieden de natuur weggaat. In 1770 

Spaarnwoude en ’t Twiske worden gebieden aangewezen waar de natuurwaarde hoog is en die 

worden nu beschreven. Dat is de herbegrenzing die plaatsvindt. Andere delen hadden de titel 

NNN maar waren het niet waardig. Dat is de reden voor de herziening.  
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Mevrouw DE GROOT (SP): Het zou juist heel fijn zijn als die gebieden in NNN die volgens u 1775 

laagwaardige recreatiegebieden zijn, dat zou juist heel geweldig zijn als die een boost krijgen en 

het wat meer natuur wordt.  

 

De heer KRAMER (GL): Voorzitter. De uitkomst van de schorsing, partijen die over hetzelfde 

onderwerp op een woordje na een gelijkluidend amendement hadden geformuleerd, beide 1780 

amendementen zijn geïntegreerd. De toelichting op de tekst is zodanig gewijzigd dat die 

misschien wel Statenbreed aangenomen kan worden. Ik lees het voor: “De ‘significante 

vermindering’ leidt tot onduidelijkheid en biedt de mogelijkheid dat het oppervlak van het NNN 

per saldo kleiner wordt. Het beleid van de provincie is er juist op gericht om de natuur te 

beschermen en kwantitatief en kwalitatief te versterken. Daartoe dienen de beschrijving van de 1785 

WKW en het voorschrift dat bij nieuwe ontwikkelingen de oppervlakte van NNN tenminste gelijk 

blijft. Hierbij het nieuwe amendement.  

 

Amendement 8/14-01-2019 

Oppervlakte NNN 1790 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 14 januari 2019  

 

Besluiten: 

In artikel 19, derde lid, in de zinsnede ‘tot een significante vermindering’, de woorden ‘een 1795 

significante’ te schrappen waardoor dit artikellid als volgt komt te luiden: 

 

“3. Een bestemmingsplan als bedoeld in het eerste lid maakt geen nieuwe activiteiten mogelijk die 

per saldo leiden tot een significante aantasting van de WKW of tot een vermindering van de 

oppervlakte van het NNN of de natuurverbindingen of van de samenhang tussen die gebieden.” 1800 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties GL, SP, CU/SGP, PvdA, D66 

 

Toelichting 1805 

De ‘significante vermindering’ leidt tot onduidelijkheid en biedt de mogelijkheid dat het oppervlak 

van het Natuurnetwerk Nederland per saldo kleiner wordt. Het beleid van de provincie is er juist 

op gericht om de natuur te beschermen en kwantitatief en kwalitatief te versterken. Daartoe 

dienen de beschrijving van de WKW en het voorschrift dat bij nieuwe ontwikkelingen de 

oppervlakte van NNN tenminste gelijk blijft.  1810 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. Dat betekent 

dat A1 en A4 zijn ingetrokken.  

 

De heer KRAMER (GL): Beide amendementen zijn ingetrokken. Ik kom terug op een opmerking 1815 

van gedeputeerde Tekin dat GL zich zou verschuilen achter de natuurorganisaties. Dat vind ik 
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nogal ver gaan. Wij hebben ons in zekere zin door zo’n plaats te geven in het debat, bij hen 

aangesloten, omdat wij dezelfde opvattingen hebben en die opvattingen zijn ook bekend, want 

wij zijn er al een jaar over in gesprek met de heer Tekin. Dus daar neem ik afstand van. Ik heb de 

passage opgezocht waarnaar gevraagd werd in de beantwoording van GS. “Tegelijkertijd willen 1820 

wij op die plaats binnen NNN waar dat kan, ruimte bieden aan passende activiteiten zoals 

recreatie in de huidige situatie. Met de verplichte enkelbestemming natuur is dat niet mogelijk.” 

Met het eerste zijn wij het eens, maar wij hebben juist de WKW geïntroduceerd niet alleen ter 

versterking van de natuur, maar ook om een handvat te hebben om te kunnen beoordelen wat 

wel en niet mogelijk is in de verschillende onderdelen van de natuur. Dat was er niet. Het feit dat 1825 

de bepalingen sowieso veranderd worden, betekent dat je niet zo maar op basis van oude 

bepalingen zou kunnen zeggen dat er nog meer zou moeten veranderen. Die enkelbestemming 

heb je niet nodig. De recreatiegebieden, wij hebben naar aanleiding van het proces dat begonnen 

is bij de recreatieschappen onlangs nog de suggestie gedaan van, hanteer dan voor de 

recreatieschappen een dubbelbestemming. Dat is afgewezen door GS met een argumentatie die 1830 

wij niet deelden, maar dat is de reden waarom wij er niet op zijn teruggekomen. Van wat de PvdA 

net zei, schrik ik eigenlijk. Sommige delen van NNN zouden zo laagwaardig zijn, dat je het er net 

zo goed uit kunt halen. Dat is niet de discussie. De inzet is nog steeds dat NNN wordt afgemaakt 

en zelfs uitgebreid en dat wij daar kwalitatief hoogwaardige natuur willen maar zodanig dat het 

niet onmogelijk is daar waar het kan, nieuwe ontwikkelingen toe staan. Dat is de opzet geweest 1835 

van deze aanpak en de uitkomst spoort daar niet helemaal mee, vandaar de amendementen.  

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Waar zijn de recreatieschappen dan voor bedoeld? 

 

De heer KRAMER (GL): Dat vecht ik niet aan. Ik heb nooit de bedoeling van de recreatieschappen 1840 

tegengesproken, maar hoe dan ook is daar natuur ontstaan en die valt nu onder de bescherming 

NNN en wat wij nu doen, is met de beschrijving zowel binnen de recreatieschappen, de 

recreatiegebieden als binnen de rest van NNN meer mogelijkheden creëren. Daarvoor is een 

handzaam nog te verfijnen instrumentarium ontwikkeld en daar ben ik blij mee. Dan nog iets 

over de strandzonering. Ik betreur het uitermate dat D66 en de PvdA een ommezwaai hebben 1845 

gemaakt. ik heb in de commissie R&W van 3 december jl. een en ander aangetekend en dat kunt 

u teruglezen in het verslag. De PvdA heeft daar een pleidooi gehouden om het strandseizoen pas 

per 1 maart te laten aanvangen. Daar heeft hij vrij lang aan vastgehouden en vanochtend is het 

onderwerp ook nog even ter sprake gebracht door de PvdA. D66 heeft aangegeven dat 1 maart 

ook prima is.  1850 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Maar de discussie is wel doorgegaan.  

 

De heer KRAMER (GL): Ja, maar de argumentatie is totaal niet veranderd.  

 1855 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Richting de heer Kramer, de situatie is iets anders dan destijds. 

Idealiter zou ik het graag voor het gehele gebied hebben, maar ik moet ook rekening houden met 

de convenantpartners. Ik ben er niet voor om dat nu in een keer te doorkruisen en ik hoop dat 

straks uit de evaluatie blijkt dat het misschien helemaal kan, maar ik ben tevreden met het 
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antwoord van de gedeputeerde. Bij Noorderkwartier en andere gemeenten gebeurt het al, zo 1860 

moet je je winst ook zien.  

 

De heer KRAMER (GL): Uit uw ervaring als wethouder in het verleden moet u toch weten dat als je 

in een ruimtelijke verordening een verruiming pleegt, deze bijna niet meer terug te draaien is 

vanwege nieuwe ontstane belangen.  1865 

 

Mevrouw STRENS (D66): Voorzitter. De heer Kramer shopt uit het verslag. Het klopt inderdaad 

dat ik gezegd heb, als het aan ons zou liggen, dan zou 1 maart voldoende zijn. Maar u moet het 

verslag goed lezen, want ik heb ook de gedeputeerde gevraagd of dit onderdeel is geweest van 

de totale set aan afspraken en bestaande regeling. Daarop heeft zij positief geantwoord en dat 1870 

was voor ons de afweging om te zeggen, jammer, wij zitten hier niet als enige aan de tekentafel, 

dus wij stemmen in met hetgeen wordt voorgesteld.  

 

De heer KRAMER (GL): Dat is correct wat niet wegneemt dat u in essentie aanvankelijk vond dat 

je die periode moest uitbreiden en ik vind het jammer dat u van gedachten bent veranderd.  1875 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, de gedeputeerde zei dat hij het principieel oneens was 

met de PvdD, maar dat de tijd wel zou leren wie er gelijk zou hebben. Dat is natuurlijk niet een 

erg principiële opvatting, mar dat terzijde. Laat ik een paar voorbeelden uit het verleden noemen. 

De stop op de geitenhouderij, de PvdD zei 9 jaar geleden dat dat een goed idee was. Toen kregen 1880 

wij alleen steun van de SP. Inmiddels unaniem aangenomen. Financiële compensatie van natuur. 

In 2013 werd daartoe besloten. De PvdD heeft zich er toen zeer tegen verzet en ik zie nu 

eindelijk een meerderheid ontstaan tegen financiële compensatie in de EHS. Een goed teken, de 

gedeputeerde zal dat in december ongetwijfeld gaan formaliseren. En natuurlijk de kosten van 

verdere realisatie van de EHS. Wij hebben altijd gezegd, daar is meer geld voor nodig. Deze 1885 

gedeputeerde heeft zich dat ook gerealiseerd en een voorstel gedaan aan PS om meer geld 

beschikbaar te stellen. Ik maak mij niet zoveel zorgen over wie er uiteindelijk gelijk gaat krijgen, 

maar wel over de schade die intussen door uw beleid gaat ontstaan voordat u zover bent. Het 

voorstel is geheel vanuit de inhoud geredeneerd. Nu wil ik tegenwerpen dat alle coalitiepartijen 

naar recreatie hebben verwezen. Dat was belangrijk voor de recreatie dat wij nu iets doen aan de 1890 

bescherming van natuur, maar de gedeputeerde ging er zelf ook in mee toen ik vroeg, waarom 

dan die enkelbestemming? Het zit op slot. En wat betekent het op slot dan? Er was niet meer 

mogelijk. Wat niet meer mogelijk? Niet meer recreatie mogelijk. Dat is toch niet helemaal 

inhoudelijk. Die WKW’s zullen nooit helemaal af zijn en dat lijkt mij een goede reden om een 

extra bescherming aan te houden, namelijk de enkelbestemming natuur. En het is niet zo gek dat 1895 

je een natuurgebied ook bestemt als natuur. Ik ben het op een punt wel met de gedeputeerde 

eens. Hij zei, natuur is in dit voorstel leidend. Wij denken inderdaad dat de natuur ernstig zal 

lijden onder dit voorstel. Een meerderheid van de Noord-Hollanders denkt groen, wil de natuur 

beschermen en stemt op partijen die dit beloven. Er is ook een lichtgroene meerderheid in PS en 

dat de coalitie dit natuurvijandige voorstel gaat steunen, is een klap in het gezicht van alle 1900 

mensen die op hen gestemd hebben en dachten dat natuur bij hen in goede handen was. 
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Daarmee laat de coalitie de groene oppositie maar vooral de groene kiezer en de natuur volledig 

in de kou staan.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Het samengevoegde amendement A8 van twee 1905 

amendementen. Voor de strekking is een grote meerderheid en wij begrijpen uw keuze daarin. 

De meeste gesprekken in tweede termijn vonden voornamelijk tussen partijen plaats, dat is mooi, 

dat zoeken wij hier ook in PS, maar een ding moet mij van het hart, namelijk dat de heer Van 

Liere op het laatst zei dat dit een natuurvijandig voorstel is. Dat wil ik echt namens het college 

verre van ons werpen. Het is absoluut onzin. Het gaat erover dat in het verleden over 1910 

recreatiegebieden een natuurlaag, beschermingslaag is geplaatst terwijl het recreatiegebieden 

zijn en dat zijn gebieden die bedoeld zijn om te recreëren. Dit is de mogelijkheid om ervoor te 

zorgen dat enerzijds de natuur en anderzijds de recreatiegebieden bescherming kunnen blijven 

genieten, maar dat ook de mensen kunnen blijven genieten. Nogmaals, een natuurvijandig 

voorstel is absoluut onzin.  1915 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Het college doet nu alsof deze voordracht alleen gaat over 

de recreatiegebieden, dat is helemaal niet waar, het gaat over alle natuurgebieden in Noord-

Holland. 

 1920 

Gedeputeerde GELDHOF: Voor zover die goed beschreven zijn, is het uitstekend om er op deze 

manier mee aan de slag te kunnen gaan. Verder was het een discussie tussen partijen in PS. 

 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot stemming over de amendementen, moties en het voorstel.  

 1925 

Mevrouw KLAASSEN (D66): Ik onthoud mij van stemming vanwege mijn werkgever.  

 

De VOORZITTER: Waarvan acte.  

 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Om dezelfde reden onthoud ik mij ook van stemming.  1930 

 

De VOORZITTER: Waarvan acte. Beide Statenleden verlaten nu de zaal. De twee samengevoegde 

amendementen is nu A8 geworden. Wij stellen voor eerst A7 van de PvdD in stemming te brengen 

omdat dit de meest verstrekkende gevolgen heeft. Stemverklaringen?  

 1935 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Ik vind het jammer dat dit amendement er ligt. Ik sluit mij aan 

bij de woorden van de gedeputeerde dat dit een natuurvijandig verwijt naar GS is. Dat is volstrekt 

niet waar. U doet onrecht aan de mensen die hebben gewerkt aan de WKW’s, ook uit de praktijk. 

Ik vind het onwaardig van de PvdD om dit voorstel op deze manier te betitelen.  

 1940 

De VOORZITTER: Wie is tegen het amendement A7? Dat zijn de fracties VVD, CU/SGP, ONH, PVV, 

CDA, D66, PvdA, het amendement is verworpen. Dan A2. Stemverklaringen? 
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De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Ik vind het jammer dat de Natuurvereniging De Hoge Berg zo 

wordt neergezet door een aantal partijen. Ik zou u willen uitnodigen om een keer te gaan kijken 1945 

daar hoe zij een combinatie maken van natuur met een beperkte vorm van schapen houden.  

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Ik ben altijd heel graag bereid om met elke agrarische 

natuurvereniging te praten, maar ik vind dat de formulering in het voorstel niet in de weg staat 

aan dat de agrariërs daar nog iets kunnen doen. Waar het amendement reden toe geeft, lijkt mij 1950 

iets minder goed voor de natuur, dus wij stemmen tegen dit amendement.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP):  Wij ondersteunen de agrarische natuurvereniging en vinden het logisch 

dat het gebiedsproces doorgaat en zien geen toegevoegde waarde bij dit amendement. 

 1955 

De heer KRAMER (GL): Als ik de draad nog heb, het gaat over A2, de Hoge Berg?  

 

De VOORZITTER: Klopt. 

 

De heer KRAMER (GL): Wij hebben geen bezwaar tegen het schrappen van die zinnen, maar 1960 

nemen afstand van de reden waarom dat gebeurt. Volgens mij maakt dat niets uit voor de 

politieke praktijk. Je kunt ook beweren dat deze tekst gewoon niet thuishoort in gesprekken over 

de beschrijving van WKW’s van de natuur. Wij stemmen vanwege het dictum voor het 

amendement.  

 1965 

De VOORZITTER: Wie is er tegen? Dat zijn de fracties SP, PVV, PvdD, 50plus, CU/SGP. Het 

amendement is aangenomen. Dan A3. Stemverklaringen? Niet. Wie stemt tegen? Dat zijn de 

fracties D66, PvdA, CDA, PVV, VVD. Het amendement is verworpen. A5. Stemverklaringen? Niet. 

Wie stemt tegen? Dat zijn de fracties D66, PvdA, CDA, PVV, VVD, CU/SGP, ONH en 50plus, het 

amendement is verworpen. A6. Stemverklaringen?  1970 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Wij vinden het een logische gang van zaken die je in de praktijk 

meer kunt toepassen. Daarom zullen wij het amendement steunen. 

 

De VOORZITTER: Wie is voor dit amendement? Dat zijn de fracties PvdA, D66, GL, SP, PvdD, 1975 

ONH, 50plus en CU/SGP. Het amendement is aangenomen. Dan A8. Stemverklaringen?  

 

De heer KRAMER (VVD): Voorzitter. Wij blijven op het standpunt dat het Barro in dit geval leidend 

is en het amendement hier geen recht aan doet. Wij stemmen tegen. 

 1980 

Mevrouw KONING (CDA): Wij hebben de voorkeur om ons aan te sluiten bij het Barro, dat lijkt ons 

logischer, dus wij stemmen tegen.  

 

De VOORZITTER: Wie is tegen? Dat zijn de fracties VVD, CDA, PVV, 50plus, het amendement is 

aangenomen. Dan M2. Stemverklaringen? 1985 
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De heer KRAMER (GL): Wij zullen niet voor de motie stemmen omdat gevraagd wordt om 

onderscheid tussen intensieve en extensieve recreatie, twee categorieën, dat wat ons betreft een 

schijnzekerheid zal bieden en misschien hier en daar de huidige voorgestelde regeling inperkt. 

Dat wil ik graag mondeling nader toelichten maar buiten de stemverklaring.  1990 

 

De heer PAPINEAU SALM (PvdA): Dit amendement sluit aan bij wat GL zegt, het is geen oplossing 

voor het probleem wat wordt aangekaart. Dat moet je per gemeente op een andere manier 

regelen.  

 1995 

De VOORZITTER: Wie is voor M2? Dat is de fractie SP, de motie is verworpen. Dan de stemming 

over de voordracht. Verlangt iemand hoofdelijke stemming, stemverklaringen of aantekening? 

 

De heer KRAMER (GL): Wij zijn uiteraard blij met het aannemen van twee amendementen, maar er 

zijn twee amendementen niet aangenomen en een daarvan is voor ons cruciaal, A5 over de 2000 

natuurfunctie. Wij zien het besluit dat nu genomen gaat worden, als een historische vergissing en 

daarom zullen wij tegen de voordracht stemmen. 

 

De heer KAPTHEIJNS (PVV): Voorzitter. Wij kunnen ons vinden in het merendeel van de 

voorgestelde wijzigingen en zullen voor de voordracht stemmen. Echter wij stemmen niet in met 2005 

de wijziging van artikel 19. 

 

Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter. Ik sluit mij aan bij de stemverklaring van GL. 

 

De VOORZITTER: Dan de stemming. Wie is tegen de voordracht? Dat zijn de fracties SP, GL, 2010 

PvdD, ONH en 50plus. De voordracht is aangenomen.  

 

10. Statenvoordracht 08 SolaRoad BV  

 

De VOORZITTER: Alvorens wij nu overgaan naar dit agendapunt, zal de gedeputeerde Geldhof de 2015 

vraag van ONH toelichten over het al dan niet uitstellen van de behandeling van de voordracht.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Het is de bedoeling dat wij dit besluit nemen voor 1 

februari, omdat er anders problemen kunnen ontstaan met de liquiditeit. Het proces loopt al 

langer. U hebt in december geen vergadering gehad vanwege bekende redenen, maar het is nu 2020 

januari en het moet voor 1 februari besloten worden. Alle informatie is beschikbaar en wat ons 

betreft kunnen wij deze discussie voeren.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. Wij hadden dezelfde procedurele vraag die vooraf werd 

gesteld, maar ik hoor u zeggen, 1 februari en liquiditeitsproblemen. Wij vergaderen weer op 4 2025 

februari. Ik heb naar de businesscase gekeken, ik kan daar hier niets over zeggen want die is 

geheim. Het zou ons wat waard zijn als wij daarover kort in de commissie zouden kunnen 

wisselen. Mijn concrete vraag is eigenlijk, wat is precies het verschil tussen 1 en 4 februari? Bij 
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een week uitstel kunnen wij het netjes in de commissie met elkaar wisselen en dan nemen wij op 

4 februari gewoon een besluit. Is dat echt niet te doen?  2030 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Dit is al in de commissie besproken en daar waren geen 

bezwaren tegen behandeling in PS van vandaag. U vraagt, kan het niet later dan 1 februari, maar 

u moet weten dat na een besluit in PS de nodige formaliteiten in gang moeten worden gezet. Het 

is niet zo dat als u op 4 februari besluit, alles nog dezelfde dag geregeld is. Ik zou u willen 2035 

aanbevelen om toch vandaag te besluiten.  

 

De VOORZITTER: Ik wil het uitgestelde ordevoorstel van ONH in stemming te brengen, namelijk 

om agendapunt 10 uit te stellen en van de agenda af te halen. Wie is voor dit ordevoorstel? Dat 

zijn de fracties GL, SP, PVV, ONH, 50lus en CU/SGP. Daarmee is het ordevoorstel verworpen.  2040 

 

De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. Van de trein tot de ruimtevaart, van nano tot biotechnologie. 

De belangrijkste innovaties van de afgelopen eeuw kwamen bij de Staat vandaan. Het is voor 

liberalen vaak een moeilijk te verteren constatering, maar vrijwel alle doorbraaktechnologieën 

staan niet op naam van de markt, maar van de overheid. SolaRoad is misschien onze bescheiden 2045 

bijdrage aan het verhaal van succesvolle overheidsinnovatie. GL heeft de inspanningen van de 

provincie voor SolaRoad mede daarom van harte ondersteund. Het past in onze overtuiging dat 

de overheid het voortouw moet nemen bij de energietransitie en op die manier een actieve rol 

moet spelen in een transformatie naar een economie die echt duurzamer en schoner is. De vraag 

die voorligt, is complexer. Ons wordt gevraagd wensen en bedenkingen te geven bij het 2050 

voornemen van GS om een aandelenbelang te nemen in SolaRoad BV, een commerciële 

onderneming, en een krediet van 500.500 euro beschikbaar te stellen om dat aandelenbelang te 

verwerven. In de commissie zijn terecht veel vraagtekens geplaatst bij dat voornemen. Waarom 

zou de provinciale overheid de markt opgaan? 

 2055 

De heer VAN HOOFF (PVV): Voorzitter. Ik maak bezwaar tegen deze gang van zaken, want de 

spreektijd is nul en wij willen ons graag aan de spreektijden houden anders wordt het vanavond 

19.00 uur en daar zit ik niet op te wachten. De spreektijd is nul en nul is nul.  

 

De VOORZITTER: Het woord is aan de heer Hietbrink.  2060 

 

De heer HIETBRINK (GL): Waarom zouden wij de markt opgaan? Dat hoort zeker niet bij de 

kerntaken van de overheid en Noord-Holland heeft een moeizame en pijnlijke geschiedenis als 

ondernemende overheid. Het antwoord om dat toch te doen, is naar ons idee tweeledig. Omdat 

het project zeker nog niet uit haar innoverende fase is en om het geld dat wij hebben 2065 

geïnvesteerd, terug te verdienen zodat wij dat opnieuw kunnen investeren in de energietransitie. 

GL neigt om die redenen en gezien de beperkte risico’s in te stemmen met het besluit. Wij willen 

echter wel twee duidelijke toezeggingen van de gedeputeerde. Ten eerste horen wij graag dat de 

provincie haar aandelen verkoopt als zij het eerder in het project geïnvesteerde geld heeft 

terugverdiend en ten tweede willen wij graag de zekerheid dat de middelen die vrijkomen uit 2070 
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SolaRoad, een-op-een terugvloeien naar de Noord-Hollandse energietransitie. Wij zijn benieuwd 

naar de reactie van GS.  

 

De VOORZITTER: Er was net een technisch foutje waardoor de spreektijden verward zijn. Het is 

terecht dat is opgemerkt dat de spreektijd op is, dus GL is door haar spreektijd heen.  2075 

 

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Voorzitter. Ik neem mevrouw Kirch waar, die vandaag 

verhinderd is. Na de succesvolle SolaRoad pilot op het fietspad naar Krommenie wordt er 

gekozen voor de technische doorontwikkeling van SolaRoad, zodat deze geschikt wordt voor 

zwaar verkeer. Met de doorontwikkeling wordt uitvoering gegeven aan het coalitieakkoord waarin 2080 

is aangegeven dat GS de verdere toepassing van deze techniek willen ondersteunen en ten 

behoeve hiervan willen onderzoeken waar verbreding van het SolaRoad experiment kansrijk is. De 

nieuwe pilot zwaar verkeer geeft tevens invulling aan onze ambities als het gaat om 

verduurzaming van de infrastructuur, het gebruik van duurzame energie en het aanjagen van 

innovaties op het gebied van duurzame energie. Dat de provincie nu met de overgebleven 2085 

partijen de doorontwikkeling wil vormgeven door het oprichten van een gezamenlijke deelneming 

is in onze ogen een logische vervolgstap. De voordracht geeft duidelijk aan dat aan de gestelde 

criteria voor het verwerven van een aandelenbelang door de provincie in een vennootschap is 

voldaan, eveneens hebben PS bij de behandeling van de Zomernota 2015 reeds ingestemd met 

de nieuwe budgetreserve, zodat de voorgenomen 50% deelneming SolaRoad BV reeds is 2090 

vrijgemaakt. De VVD is er trots op dat de provincie deelneemt aan hoogwaardige innovatieve 

projecten, die een bijdrage kunnen leveren aan de benodigde energietransitie. Ja GL, ook wij als 

liberale partij zijn hier heel trots op. Daar komt bij dat door de deelneming de door de provincie 

bestemde gelden bij een positief resultaat kunnen terugvloeien naar nieuwe innovaties voor 

verduurzaming, ook wel een revolving fund genoemd. Wij gaan ervan uit dat de gedeputeerde 2095 

zich hieraan gaat houden. Kortom, de VVD gaat graag akkoord met dit voorstel. 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Voorzitter, wij hebben een dubbel gevoel bij dit voorstel. Voor ons is 

dit voorstel een aanreiking om weer eens te kijken naar de kerntaken van de provincie. Wij zijn 

van mening dat de afgelopen periode de provincie wel een hele strikte opvatting heeft gehad over 2100 

de kerntaken, waardoor onze rol als verbinder, cofinancier, facilitator en als adviseur misschien 

onvoldoende uit de verf is gekomen. Het CDA wil weer kleur op de wangen van de provincie en 

met deze CdK gaat dat zeker lukken. Met de focus op mobiliteit wil ik de kerntaakdiscussie wat 

oprekken. Ik denk dan aan OV-fietsen op die stations waar alleen bussen komen en niet alleen op 

die stations waar bussen en treinen komen. Ik denk dan aan het versnellen van de inzet van de 2105 

24 miljoen euro die op de plank liggen voor verbetering van de infrastructuur voor fietsen en 

fietsvoorzieningen.  

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. De heer De Graaf suggereert dat het aannemen van dit 

voorstel – als het zover komt deze middag – een verschuiving van de kerntaken betekent. Daar 2110 

heb ik problemen mee, want mobiliteit, het beheren en inrichten van de infrastructuur is een 

kerntaak en ook de duurzame energietransitie behoort tot ons takenpakket. Ik wil er heel ver van 
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blijven dat dat aan het schuiven is wanneer wij positief tegenover de voordracht staan. Vindt u 

dat ook? 

 2115 

De heer DE GRAAF (CDA): Ik gebruik het onderwerp om aan te kondigen dat wij in de volgende 

periode de kerntaken misschien wat ruimer moeten opvatten. Dat is voor mij de aanleiding. Het 

gaat mij niet over de situatie nu. Een ander voorbeeld dat ook besproken is in de commissies, is 

het idee van mijn collega De Kam om te kijken of je deelauto’s kunt opnemen in de concessies 

voor het OV. Ik hou in dit verband de focus op vervoer, want het is een onderwerp dat hoort bij 2120 

verkeer en vervoer en bij energietransitie. Denk aan de combinatie van doelgroepenvervoer – ook 

in concessies – denk aan truckparking. Truckparking wordt van de gemeente naar de provincie 

naar RWS doorgestuurd en er komt geen oplossing. Denk aan logistieke hubs aan de randen van 

de steden in combinatie met water. Bij de randen van de steden horen de randen van de 

kerntaken. SolaRoad is daar een voorbeeld van. Noord-Holland wordt deelnemer in een BV, die de 2125 

energietransitie gaat versnellen hopelijk, maar wij zijn het eens met de vorige sprekers die 

hebben gezegd, de revenuen uit die BV dienen ten goede te komen aan initiatieven en innovaties 

op dit gebied. Dat is dan een mooie optie op de kerntaken. Tenslotte over het ordevoorstel van 

ONH. Ik kan daar voor een groot deel in meegaan, ik zie dit project als een rijdende trein. Die 

trein stond even stil op een station en op dat moment hadden wij kunnen meediscussiëren over 2130 

dit probleem in juridische zin, maar dat is niet gebeurd. Maar ik begrijp ook de reden die de 

gedeputeerde heeft genoemd om vandaag een besluit te nemen. Het zal u niet verbazen dat wij 

instemmen met deze voordracht.  

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Naar aanleiding van mijn ordevoorstel vraag ik mij af wie van 2135 

mijn collega’s de businesscase heeft bestudeerd. Goed, dat zijn er dus drie. Als wij hier een 

beslissing moeten gaan nemen over de juridische consequenties, zeker van een stuk dat ruim 

drie weken in het Engels voorgelegen heeft bij de griffie, is het de vraag of dit de juiste 

methodiek is om verantwoording af te leggen aan onze belastingbetalers over dit project. Ik vind 

het een discutabele zaak dat wij op de blauwe ogen van een voorstel van GS een beslissing 2140 

moeten gaan nemen over een half miljoen euro belastinggeld. Ik zet daar zo mijn kanttekeningen 

bij. De energietransitie is ook voor ons een enorme opgave. Wind en zon spelen hierbij een 

belangrijke rol inmiddels, want deze vormen van energie hebben bewezen daar geschikt voor te 

zijn. Dat neemt niet weg dat ook naar andere soorten van CO2-vrije energieopwekking mag en 

kan worden gekeken. Zo is er in 2012 al een SolaRoad pilot gedaan met een fietspad in 2145 

Krommenie met een miljoenenondersteuning van de provincie. Ik ga zeker niet alles herhalen wat 

ik in de commissie heb gezegd, maar de vorm van energieopwekking op deze wijze is toch wel 

erg riskant en minimaal. De aanleg van een SolaRoad is zeer kostbaar. Het wegdek is kwetsbaar 

voor vervuiling en beschadiging, de liggingshoek is niet optimaal voor zonlicht, enzovoorts. Last 

but not least, succesvolle toepassingen in andere landen zijn ons tot op heden niet bekend en die 2150 

zijn er wel geweest. Wat is het resultaat na 6 jaar experimenteren met de SolaRoad pilot? Ik heb 

collega’s gehoord die zeggen dat er een uitermate positief effect is geweest. Ik heb het nergens 

kunnen vinden en lezen. Als het resultaat positief geweest zou zijn, dan hadden wij in het 

voorstel kunnen lezen, de pilot is geslaagd en nu neemt de markt het over en SolaRoad wordt op 

grote schaal in vele infra aangelegd. Maar dat vinden en lezen wij niet. Blijkbaar is deze pilot in 2155 
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2012 een duidelijke graadmeter dat wij hiermee moeten stoppen. De gangbare oplossing in zo’n 

situatie is de aandacht af te leiden en op iets anders te richten. Dan is hier weer een nieuwe pilot 

die wij voor de grote wegen gaan doen voor zwaar verkeer en ook weer met een grote financiële 

ondersteuning van de provincie met belastinggeld van onze inwoners risicovol in de BV. Dat de 

provincie zo nu en dan een pilot start zoals in 2012, het Solarfietspad Krommenie en toen met 2160 

veel vragen ook van ons was omgeven, kunnen wij begrijpen. Omdat het toen een noviteit was 

hebben wij dat ondersteund, maar nu, omdat deze pilot in onze ogen mislukt is, vinden wij dat 

niet positief om te continueren. Na 6 jaar experimenteren is er geen positief resultaat te zien en 

dan moeten wij nu consequent zijn en deze zaak stoppen. Onwillekeurig denk ik hierbij aan de 

pilot getijdenstroom Trocardo. Ook hier miljoenen investeringen door de provincie gedaan enkele 2165 

jaren geleden en na 8 jaar nauwelijks een positief resultaat. Zelfs na faillissement van dit bedrijf 

moesten wij als PS overstag om nog meer miljoenen belastinggeld in dit bedrijf te stoppen. Dit is 

toch niet te verantwoorden aan onze inwoners? Een punt van aandacht is ook hoe de provincie 

met geld van de burger omgaat in duurzaamheidsprojecten en hoe wij dat verantwoorden. Dat de 

provincie soms geld steekt in een project met een zeker risico is niet te voorkomen, maar het 2170 

wordt anders als de geldbesteding in onze optiek naar verspilling gaat en dat is naar onze 

mening hier aan de orde. Wij kunnen dit niet verdedigen tegenover onze bewoners en willen dat 

ook niet. Stop met dit SolaRoadproject en besteed het belastinggeld aan andere initiatieven voor 

duurzame energie, bijvoorbeeld waterstof.  

 2175 

De heer BRUGGEMAN (SP): Voorzitter. Wij kennen allemaal de kwestie Novartis, wetenschappers 

in dienst van universiteiten en publieke instellingen ontwikkelden een kankermedicijn in dienst 

van hun publieke werkgevers. Vervolgens werd het medicijn verkocht aan Novartis, die 

verzesvoudigde de prijs van het medicijn en de dikke winst gaat voortaan naar Novartis. De heer 

Hietbrink heeft er met een net wat ander accent ook al over gesproken en zo kennen wij er nog 2180 

wel een paar. De basisinfrastructuur van het internet is ontwikkeld door overheden en publieke 

instellingen op hun kosten en de miljardenwinsten gaan naar de Google’s en Facebook’s. Er ligt 

nu een voorstel waarin PS worden opgeroepen om risicokapitaal – zo staat het letterlijk in de 

voordracht – te gaan steken in een BV die als doel heeft commerciële exploitatie, in dit geval van 

stukjes wegen. In de commissie hebben wij gevraagd, leg nou eens uit waarom wij als overheid 2185 

risicodragend kapitaal moeten gaan inzetten in een BV. Toen kwam er ineens voor iedereen 

onverwacht als een duvel uit het doosje het argument van gedeputeerde Post, er is een kans dat 

de patenten die op SolaRoad gevestigd worden, uitgenut gaan worden door commerciële partijen 

en daar willen wij ook ons graantje van meepikken. Dat is op zich een interessante redenering, 

maar zo ken ik er nog wel meer voor andere diensten en producten die met subsidie van de 2190 

provincie zijn opgezet en waar het geld vervolgens weglekt naar de markt. Maar je kunt er best 

een serieus gesprek over voeren of dat zo moet. Ik was verrast door de mededeling van de heer 

De Graaf om op dit gebied de kerntaken te gaan veranderen, maar toch klopt er iets niet. Het 

VVD-college roept alleen maar dat de markt altijd alles beter kan dan de overheid. Het is mij een 

volstrekt raadsel waarom er nu ineens in dit geval van dat dogma wordt afgeweken. Kortom, ik 2195 

ben tamelijk argwanend, dus wat kunnen GS doen om mijn argwaan weg te nemen? De tweede 

vraag, als wij het kennelijk laten gebeuren dat subsidie van de provincie ertoe leidt dat derde 

partijen ontzettend veel geld gaan verdienen, zouden wij dan in het vervolg niet als 
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subsidievoorwaarde moeten opnemen dat als dat risico dreigt, de voorwaarde is dat de winst op 

zijn minst gedeeltelijk maar het liefst geheel terugvloeit naar de provincie? 2200 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Vindt u het niet een nuttige methode om te kijken dat als er op basis 

van de patenten winst gemaakt kan worden, de provincie die winsten kan inzetten voor nog meer 

energietransitie. Dat is toch slim? 

 2205 

De heer BRUGGEMAN (SP): Wat dat betreft ben ik ook geïnteresseerd in het antwoord van GS. Ik 

ben meer benieuwd naar de meer algemene principiële vraag als de kans zich voordoet om geld 

van patenten binnen te slepen en die je opnieuw kunt gebruiken voor de energietransitie, of je 

dat niet moet regelen voordat je met commerciële partijen in zee gaat. Dat is mijn kernpunt.  

 2210 

De heer DE GRAAF (CDA): En als je dat alsnog kunt doen, dan moet u het er toch mee eens zijn 

dat de provincie dat probeert? Dan is het misschien een tekortkoming geweest bij de eerste 

overeenkomst, had u het toen moeten zeggen en nu moet u het niet tegenhouden. 

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Mijn tweede vraag kwam voort uit mijn argwaan. U veronderstelt 2215 

kennelijk zonder meer 100% zeker dat de provincie hier inderdaad geld aan gaat verdienen. Dit is 

risicodragend kapitaal dat wij investeren en daarmee kun je twee resultaten bereiken: je verdient 

eraan of je verliest erop. Het is mij volstrekt niet duidelijk geworden dat wij hier niet evengoed 

evenveel geld op kunnen gaan verliezen.  

 2220 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter. Wij zijn positief over de ambities maar kritisch op de 

uitvoering. Komt deze constructie waarbij een provincie toetreedt als aandeelhouder, vaker voor 

en hoe willen GS omgaan met de diverse rollen? In de stukken staat dat SolaRoad een concept is 

dat een waardevolle bijdrage levert aan de opdracht tot verduurzaming van de energiesector. Wij 

vinden het belangrijk dat wij zoveel mogelijk bijdragen aan een verduurzaming, maar wij vragen 2225 

ons af hoe waardevol is deze waardevolle bijdrage? Zijn GS bekend met de resultaten uit Frankrijk 

en Amerika? Het rendement is daar laag helaas, dus waarom wordt hier meer rendement 

verwacht? Door middel van een deelneming kunnen de door de provincie bestede gelden 

mogelijk terugvloeien naar nieuwe innovaties voor verduurzaming. Hiervoor dient eerst ruim 

500.000 euro te worden ingelegd. Betreft dit een eenmalige investering en voor welke termijn? Is 2230 

het reëel te verwachten dat hierna niet nog meer geïnvesteerd moet worden voordat er geld kan 

terugvloeien? Er is in de tweede helft van 2018 weer nieuwe informatie over het rendement van 

SolaRoad naar voren gekomen. Uit welke periode stammen de voorspellingen waar de deelname 

van de provincie op gebaseerd is en zijn deze voldoende up to date? Als PS hiermee akkoord 

gaan en het bestede geld vloeit daadwerkelijk terug plus nog mogelijk rendement, dan zou het 2235 

logisch zijn om dit geld te labelen aan investeringen in duurzame projecten die bijdragen aan de 

energietransitie. Deze mogelijkheid staat ongeveer in de stukken beschreven. Kan de 

gedeputeerde ons hier een toezegging doen? Tenslotte, wij vinden het een goed streven dat 

geïnvesteerde tijd en geld waar mogelijk terugverdiend wordt. Vanuit de link naar de kerntaken 

van de provincie zoals het CDA ook al noemde, hebben wij nog een vraag. Wanneer wij hier extra 2240 

inzet plegen, is het dan ook mogelijk om dit bijvoorbeeld bij andere projecten te doen waar 
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anders ook geïnvesteerde tijd en geld teniet zou worden gedaan, zoals bij het oplossen van de 

geïnventariseerde fietsknelpunten? Een aanjager aanstellen die de cofinanciering van gemeenten 

en de realisatie van de knelpunten dichterbij kan brengen.  

 2245 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. Het nieuws van de afgelopen week lijkt onze besluitvorming 

in te halen. Op internet las ik over Rolling Solar, een groot project gedragen door meerdere 

bedrijven, onderzoeksinstellingen en overheden, waaronder de provincie Noord-Holland via het 

vehikel SolaRoad. Rolling Solar is in de prijzen gevallen voor het EU-investeringsprogramma 

Interreg, dat is nogal wat. Als wij het hebben over de actualiteit, zou ik naast het argument van 2250 

liquiditeit ook willen aanvoeren dat wij inmiddels in de publieke wereld gewoon partner zijn in 

iets wat doorgang heeft gevonden. Daar kunnen wij iets van vinden maar ik vind het erg positief, 

want SolaRoad heeft al vleugels voordat wij hier goed en wel klaar zijn met de besluitvorming. 

Achter de schermen wordt al heel lang gewerkt aan het voorbereiden van grotere trajecten met 

zonnewegdek en in die zin zijn wij ook al wat langer in overleg met andere provincies en 2255 

gemeentelijke overheden. Wij zitten er al flink in. U weet dat D66 hier alleen maar heel erg voor 

kan zijn. Misschien weet u niet, want u komt net in dit huis, maar D66-Statenlid Ilse Zaal heeft 

met een motie destijds gedeputeerde Post op het zonnefietspad gezet en sindsdien is de zon 

alleen maar meer gaan schijnen. Succes heeft echter ook altijd een gevaarlijke kant. De kansen 

voor SolaRoad vergen het nodige entrepreneurschap. Het gaat om innovatie en kapitaalintensieve 2260 

investeringen, een goed product dat doorontwikkeld moet worden. Wat dat betreft wil ik ingaan 

op de eerste termijn van sommige andere fracties, want die hebben het heel erg over de winst in 

geld. Nu is het mooi dat de markt zover is dat er echt concreet geld verdiend wordt en dat ons 

aandeel wordt overgenomen door een groot bedrijf dat daar heel veel voor over heeft, maar laten 

wij wel wezen, er zijn kerntaken mobiliteit en energietransitie en de provincie doet primair 2265 

daarom mee, want anders kunnen we iedere ontwikkeling wel gaan steunen als ondernemer en 

dat doen wij duidelijk niet. Wij zijn nog niet zo ver dat SolaRoad een gegeven is waar het gaat om 

de energietransitie, maar wij weten wel dat er alleen al in Noord-Holland een enorm oppervlak 

aan fietspaden is, waar het probleem van zwaar verkeer niet speelt en waar SolaRoad wellicht 

heel erg ver uitgerold kan worden. Dus wij staan erachter, maar wij zijn nog niet zo ver. Daarom 2270 

vinden wij het belangrijk om hele duidelijke kaders te stellen. Het krediet bedraagt 500.000 euro, 

een investering waar wij ten volle achter kunnen staan – mijn beeld is ook dat de andere fracties 

dat een goede investering vinden – maar gedurende de hopelijk te verwachten groei van 

activiteiten kan er een nieuwe kapitaalsbehoefte ontstaan. Als dat zich voordoet, dan moeten GS 

op tijd naar PS komen, ze moeten ons erbij betrekken. Het opschalen van SolaRoad vraagt echt 2275 

om de betrokkenheid van PS. Ondernemen gaat heel erg snel en een democratisch bestuur heeft 

tijd nodig. Met een 50% belang is dat niet meer gewoon aandeelhouder zijn, maar je moet 

ondernemer zijn en dat het onze uitdaging is. U begrijpt dat ik dit graag afrond met de 

opmerking dat PS op een goede manier betrokken moeten zijn en blijven. Transparantie is 

noodzakelijk voor een gezond bestuur van SolaRoad. In uw eerste Statenvergadering komt er dus 2280 

spontaan een aapje op uw schouder zitten. Wij rekenen op uw zorg.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Wij zijn groot voorstander van innovaties in duurzame 

energie maar desalniettemin hebben wij net als vele andere fracties, stevige twijfels bij het idee 
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achter SolaRoad. Op de website ‘Wat is duurzaam’ staat SolaRoad genoemd in een top-7, namelijk 2285 

de top-7 van een van veelbelovende innovaties die de transitie geen steek verder helpen. Wat zijn 

dan de grootste problemen? Wegen staan niet onder een hoek van 30 graden, ze worden warm, 

er rijden vrachtauto’s over, zonnecellen leveren minder op en slijten sneller. Daarom is het altijd 

duurder dan een gewoon zonnepaneel op het dak of water. Bovendien is de toepassing ook nog 

beperkt. Echter, wij staan niet zo maar op een punt waar wij kunnen kiezen, gaan wij hiermee 2290 

starten of niet, wij hebben al eerder beslissingen genomen. Vorig jaar is geld beschikbaar gesteld 

voor een doorontwikkeling en zoals GL aangaf, het is goed om als overheid innovatie te 

stimuleren. Het is een dilemma. De vooruitzichten zijn volgens mij niet zo goed, maar nu de 

stekker eruit halen levert sowieso een mislukking op. Daarom 4 vragen. Hebben GS overwogen of 

het op dit moment nog steeds de beste innovatie is om te ondersteunen? Of zouden er 2295 

efficiëntere innovaties zijn die meer schaalbaar zijn en betere perspectieven hebben? Wat is de 

exitstrategie als het niet goed gaat? Er staat wel hoe we kunnen stoppen, wanneer we stoppen als 

het goed gaat maar niet wanneer wij stoppen als het niet goed mocht gaan. Bovendien heeft de 

gedeputeerde in de commissie gezegd dat een van de belangrijkste argumenten om nu deel te 

nemen, is dat zij niet wil dat TNO de revenuen opstrijkt van de patenten, maar is dat nou 2300 

werkelijk zo slecht? Als een onderzoeksinstelling die niet commercieel is, de winst opstrijkt van 

patenten, dan weet ik wat ze ermee gaan doen: die investeren ze in nieuw onderzoek. Waarom 

werkt u niet samen met de provincie Utrecht en BAM? 

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter, herinnert de heer Klein zich nog hoeveel geld wij al hebben 2305 

geïnvesteerd in SolaRoad en wat de kapitale investering nu om die investeringen te borgen dat ze 

ook van ons blijven, hoe die verhouding is? 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Dat is 2,7 miljoen euro ten opzichte van een half miljoen euro. Ik zeg 

dus ook, wij staan voor een dilemma. De vierde vraag komt nu: waarom werkt u niet samen met 2310 

de provincie Utrecht en BAM die ook op hun eigen provinciale weg N401 bezig zijn met zo’n 

project met 100 m zonnepanelen op een strook? Wij hebben dat in de commissie ook gevraagd, 

maar hebben daar helaas geen antwoord op gekregen. Wij vinden het belangrijk dit te weten 

voordat wij kunnen bepalen of wij hiermee kunnen instemmen.  

 2315 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Eerst wil ik tegen de heer De Graaf van het CDA zeggen 

die zegt dat hij de kerntaken graag wil oprekken, het is verkiezingstijd maar geldt dat ook voor 

andere onderwerpen buiten M&F?  

 

De heer DE GRAAF (CDA): Dank voor deze vraag. Ja. 2320 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Het is jammer dat ik dat niet meer ga meemaken. Ook een partij als 

D66 die de afgelopen vier jaar continu bij alle moties en amendementen die ik en andere partijen 

hebben ingediend, er als eerste als de kippen bij was om te zeggen, dat is geen kerntaak van de 

provincie, nu wel vindt dat wij deel moeten nemen in een BV. Ik heb al in de commissie gezegd 2325 

dat wij niet zullen instemmen met dit voorstel.  
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De heer TIJSSENS (D66): Ik hou niet zo van herhaling, maar het moet. Mobiliteit en 

energietransitie zijn erkende kerntaken in dit huis. U kunt met mij van mening verschillen of het 

middel of het instrumentarium goed is, maar de kerntaken en de doelen zijn wat mij betreft 2330 

volstrekt helder.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Daarover verschillen wij inderdaad van mening. Het klopt dat 

mobiliteit een van de kerntaken is, natuurlijk, maar het middel dat gebruikt wordt om zelf deel te 

gaan nemen als de provincie nu doet met bijna een half miljoen euro in een BV vind ik niet 2335 

correct. De VVD heeft net gezegd er bijzonder trots op te zijn dat de provincie hieraan 

deelneemt. In de commissie heb ik al gezegd dat ik vind dat dit een principekwestie is. Ik vind 

zeker net als liberale partijen zoals D66 en VVD, dat je dit aan de markt moet overlaten. Wij 

zullen hier absoluut niet mee instemmen, ook omdat de bewezen successen zijn uitgebleven. 

 2340 

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Wij vinden dat je ook een stukje innovatie moet 

faciliteren en dat is dit, reden waarom wij hiermee kunnen instemmen.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Die begrijp ik heel goed, maar ik vind dat je dit echt aan de markt 

moet overlaten. Dat wij net als een aantal andere partijen vinden dat je inderdaad voor een 2345 

dilemma staat, maar grote successen blijven tot op heden uit. Je kunt twee dingen doen, 

meegaan met het voorstel of nu kappen en wij doen het laatste.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Het is alweer een aantal jaren geleden dat PS met een motie 

mijn collega op het zonnefietspad heeft gezet. Daarom hebben wij dit traject opgepakt. Het gaat 2350 

om mobiliteit en innovatie en wij zien het als onze verantwoordelijkheid om een actieve rol te 

spelen in de ontwikkeling van duurzame oplossingen voor de energietransitie. Zonnewegen zoals 

SolaRoad, maken heel slim gebruik van schaars beschikbare ruimte om die duurzame energie op 

te wekken. Wij hebben het altijd over, zon moet op daken maar realiseert u zich wel dat wij twee 

keer zoveel wegoppervlak hebben dan dakoppervlak. Hier liggen kansen voor de provincie als 2355 

wegbeheerder en bovendien draagt het bij aan de klimaatafspraken waar de provincie ook voor 

staat. Met de investeringen in de pilot fietspad Krommenie en in de dit jaar geplande pilot voor 

zwaar verkeer in de Haarlemmermeer, heeft de provincie de ontwikkeling van zonnewegen op de 

kaart gezet. Inmiddels wordt er op meerdere plekken in Nederland geëxperimenteerd met 

zonnewegen. Daar is bijvoorbeeld de N401 van BAM, de Wattway, een concurrent, die ook op die 2360 

manier probeert daar iets mee te doen. Natuurlijk ziet iedereen dat er zoveel wegen zijn waar de 

zon op schijnt en daar kun je energie uithalen. Zo zijn er meerdere trajecten gaande. Wij zijn 

gestart met Krommenie en nu met zwaar verkeer.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik hoorde u daar het woord concurrent gebruiken en daar schrik ik 2365 

natuurlijk van, want ik meen mij te herinneren dat gedeputeerde Post in de commissie heeft 

gezegd, wij gaan natuurlijk niet als overheden concurreren en dat vond ik een wijze opmerking.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: U moet het zo zien als iemand die ook daartoe een initiatief heeft 

genomen en die het met een andere technologie voor elkaar probeert te krijgen. Het is niet zo 2370 
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dat wij elkaar vliegen proberen af te vangen, maar zij proberen hun modellen te testen en te 

toetsen vanuit hun expertise. Het moet gaan leiden tot een grootschalige toepassing van 

zonnewegen in de toekomst. Door nu te investeren in de BV kan het verwachte rendement 

ingezet worden voor nieuwe innovaties op het gebied van verduurzaming, want die vraag hebben 

meerdere partijen gesteld. Als hier een positief saldo uitkomt, waar gaat u het rendement voor 2375 

inzetten? Uiteraard voor nieuwe innovaties op het gebied van verduurzaming bij mobiliteit.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP):  Is het dan toch niet zaak dat u gaat samenwerken met die provincie, 

dat alle overheden collectief gaan samenwerken om samen de beste technologieën uit te 

proberen en te vergelijken zodat wij echt verder komen? 2380 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Wij zijn hier als eerste mee begonnen en het staat iedereen vrij om zijn 

eigen experiment te starten. U kunt niet zeggen, iedereen die begint, daar moeten wij direct bij 

gaan zitten en hoe doe jij het? Er wordt ongetwijfeld uitgewisseld, maar iedereen is vrij om elk 

project te starten.  2385 

 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter. Zoals u net zei dat er nog zoveel wegen zijn, vroeg ik mij 

af of u daarmee bedoelt vooral de fietswegen of de wegen waar minder verkeer overheen gaat, 

omdat wij ook weten dat het alleen wat oplevert op het moment dat er geen verkeer overheen 

rijdt. 2390 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Wij hebben hier te maken met een pilot. Je bent in de praktijk aan het 

testen, want je kunt van alles in een laboratorium bedenken, maar je moet het in de praktijk 

testen en daar moet het uitkomen. Waar het nu om gaat, u heeft het over het onderwerp zelf, 

maar voorligt is de vraag of wij een BV gaan oprichten zodat er revenuen ontstaan van het 2395 

intellectueel eigendom. Of het werkt of niet, er zijn allerlei plekken. SolaRoad is ook 

internationaal actief, er lopen contacten in het Verre Oosten, in de VS, in Frankrijk ligt al een 

stukje SolaRoad en ja, het zijn nog allemaal pilots. De resultaten leiden nu ook tot optimalisatie 

van het product. Wij moeten testen om te verbeteren en door te ontwikkelen en uiteindelijk zijn 

er concrete offerteaanvragen en interesse vanuit de VS, India en Scandinavië. Het is innoveren, 2400 

innoveren en innoveren en dat begint met iets starten, iets beginnen. Hiermee zijn wij in het 

verleden begonnen, er was nog geen andere mogelijkheid en wij wilden als provincie 

vooroplopen en laten zien dat wij bereid zijn om de praktijk te testen wat men in een 

laboratorium had bedacht en daar zijn wij in meegegaan. Of dit de beste innovatie is van dit 

moment? Dat zal de pilot en praktijk moeten uitwijzen.  2405 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Zegt u nu dat de provincie voorop wil lopen met allerlei pilots en het 

niet aan de markt of universiteiten wil overlaten? 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Dan moet ik teruggaan naar het begin. TNO heeft dit ontwikkeld en zij 2410 

zochten een testlocatie en wij hebben als provincie proactief gezegd, wij willen graag met jullie 

samenwerken.  
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Mevrouw DE MEIJ (50plus): Bent u het niet met mij eens dat dit voorstel er is gekomen omdat u 

er achteraf achterkwam dat u dingen niet vooraf goed had geregeld?  2415 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Nee, wij hebben een testfaciliteit aangeboden voor een product dat in 

een laboratorium is ontwikkeld en wat je in de praktijk moet laten zien. Wij zien nu dat vanuit de 

provincie sprake is van medefinanciering in de laatste fase van SolaRoad voordat het concept 

volledig marktrijp is. Het is een belangrijke opdracht bij ons dat er nieuwe financiers gevonden 2420 

moeten worden, niet bij ons maar bij de nieuwe directie. Daarbij is het denkbaar dat de provincie 

relatief kort deelneemt in de BV, want ons doel is niet om een bedrijf te gaan exploiteren maar 

om ervoor te zorgen dat je de experimentele fase totdat het naar de markt gaat, daar hebben wij 

allerlei vehikels voor, het provinciaal fonds duurzame energie waarvan u zegt, zorg dat er goede 

projecten zijn, zorg dat ze gestimuleerd kunnen worden, zorg dat de innovatie een kans krijgt. 2425 

Nu doen wij het in dit geval op deze manier omdat wij hier eerder mee begonnen zijn nadat die 

hele fondsen er waren en nu moeten we het laatste zetje geven. Zodra het zich loont, willen wij 

eruit stappen.  

 

De heer HIETBRINK (GL): De bedragen zijn gewisseld, wij hebben er 2,7 miljoen euro en nu 2430 

500.000 euro in gestopt, dus als die 3,2 miljoen euro terugverdiend zijn uit de BV, stapt de 

provincie eruit?  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Of het exact op dat moment van het bedrag is weet ik niet, maar het 

moet zichzelf kunnen bedruipen en renderen en dan stappen wij eruit. De bedoeling is dat het 2435 

terug moet naar de markt. Het is niet de bedoeling dat wij hier een verdienmodel gaan opzetten 

en BV’s oprichten om de provinciekas te spekken. Dat is volstrekt niet de bedoeling maar het is 

juist de bedoeling om het laatste zetje te geven. Wellicht kan het op termijn overgedragen 

worden aan anderen die de volledige exploitatie en financiering en vermarkting gaan regelen.  

 2440 

De heer BRUGGEMAN (SP): Ik wil de gedeputeerde herinneren aan de participatie van de provincie 

in de ontwikkeling van een zelfrijdende autobus. Dat is kennelijk ook een project waar wij als 

provincie wereldwijd beroemd mee moeten worden. Daar hebben wij geld aan gegeven. Die bus 

heeft een rondje over de A10 gereden. Gaan wij met de redenering die u ten beste geeft, samen 

met noem eens wat, Build your dreams of andere busbouwers een BV beginnen om de kosten die 2445 

wij gemaakt hebben voor het ontwikkelen van zelfrijdende bussen terug te verdienen? Verder heb 

ik nog helemaal niets gehoord over de patenten die eruit voortvloeien en waar wij nog veel rijker 

van kunnen worden.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Het antwoord op deze vraag moet ik schuldig blijven, dat weet ik niet. 2450 

Vandaag is niet aan de orde wat er in de toekomst allemaal gaat gebeuren. Ik weet alleen wat nu 

voorligt en het is de bedoeling om het laatste zetje te geven dat SolaRoad uiteindelijk zelfstandig 

gaat functioneren. De pilot zwaar verkeer, de vraag was, is er nog een exit? Op het moment dat 

de pilot zwaar verkeer is afgelopen, dan eindigt dit, althans dan wordt het consortium 

opgeheven. De PvdA heeft gevraagd, hoe ziet u de rol van uzelf? GS zullen de rol van 2455 

aandeelhouder in SolaRoad en wegbeheerder bestuurlijk scheiden. Zonnewegen bieden een 
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gunstige vorm van energieopwekking, omdat wij het bestaand oppervlak kunnen verdubbelen 

met wegen ten opzichte van daken.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik hoor u zeggen, zodra de pilot zwaar verkeer is beëindigd, wordt het 2460 

consortium opgeheven. Dat betekent dat de BV ontmanteld wordt, ook als er nog geen 

winstgevend product is en het geld nog niet is terugverdiend?  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Dat is inderdaad zo. Het consortium wordt na afloop van de pilot zwaar 

verkeer opgeheven.  2465 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Het consortium is iets anders dan de BV? 

 

De heer TIJSSENS (D66): Is er sprake van een consortium SolaRoad BV? Het consortium is volgens 

mij de tandem die de pilot organiseert en SolaRoad BV doet in de Interreg-investeringen mee, het 2470 

grote lange termijnproject. Een BV kun je niet ineens zo maar opheffen.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Er zijn nog enkele vragen over. Er is nog iets gevraagd over het 

aanjagen van fietsprojecten. Wij jagen van alles aan en u vraagt er een soort dynamo voor. Het 

aanjagen doen wij op allerlei manieren en op elke plek waar dat nodig is, zorgen wij ervoor dat 2475 

innovaties verder kunnen komen, dat projecten tot stand komen, dat doen we met geld, 

middelen en mensen en soms met een investering of het aanbieden van kennis of informatie.   

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Nog even terugkomend op het vorige, als u zegt, wij blijven niet lang 

in de BV zitten, hoe gaat u dan het geld terughalen? Wanneer is dan het tijdstip dat u zegt, nu is 2480 

het genoeg geweest?  

 

Gedeputeerde GELDHOF: In het verleden leverde de provincie het geld en andere partijen 

leverden hun inzet. Wij willen datgene dat wij erin hebben gestoken, de 3,2 miljoen euro, 

terugkrijgen. Dat is een kerntaak dat wij dat terughalen, je steekt het erin maar niet om het weg 2485 

te gooien. Het is niet de bedoeling dat de provincie de commerciële exploitatie op zich gaat 

nemen. Als SolaRoad markt gereed is en een grote vlucht neemt, dan stapt de provincie eruit. 

Hiermee heb ik alle vragen beantwoord.  

 

Tweede termijn 2490 

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Als je Googlet, dan kom je uit bij diverse partijen die van 

tevoren al aangeven dat het een waste of money is om op deze wijze in duurzaamheid te 

investeren. Dan noem ik er een, dat is de heer Craig Morris van Renewals International. Die zegt: 

Laten wij hopen dat het nieuws van dit idee dat zo slecht is, snel wordt verspreid en dat het idee 2495 

veel beter zou kunnen zijn om fietspaden te overdekken en op de daken zonnepanelen te leggen. 

Het rendement daaruit is navenant veel en veel groter.  
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De heer DE GRAAF (CDA): Wij gaan toch niet meemaken dat wij hier gaan beslissen op een 

inventarisatie op internet? Dat is de grootste bron van de grootst mogelijke onzin en dat moeten 2500 

wij toch niet bij deze discussie betrekken. Dat had ik niet van u verwacht.  

 

De heer LEEVER (ONH): Nee, maar wij gaan wel beslissen over een casus die u niet bestudeerd 

heeft, die bij de griffie ter inzage heeft gelegen. Dat vind ik zeer kwalijk. U beslist hier over een 

half miljoen euro belastinggeld terwijl u geen kennis heeft genomen van de businesscase die 2505 

eerst in het Engels en pas vanaf vorige week woensdag in het Nederlands voor ons ter inzage 

heeft gelegen en waarvan maar 3 van de 55 Statenleden kennis hebben genomen.  

 

De heer DE GRAAF (CDA): Verwacht u van ons dat wij alle informatie en alle bijlagen over alle 

onderwerpen volledig doornemen? Beste mijnheer Leever, ik heb ook geen verstand van de kleur 2510 

van asfalt. 

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Dit is toch eigenlijk niet verantwoord dat u zich daar zo over 

uitlaat. Uw verantwoordelijkheid als Statenlid, als politicus, die over gemeenschapsgeld gaat en u 

zegt, moet ik van alles kennisnemen? Dat is uw plicht, maar daar bezondigt u zich aan. Ik vind 2515 

het jammer dat u dat zegt, ik had u altijd hoog staan, maar hiermee diskwalificeert u zichzelf. U 

zult begrijpen dat naar aanleiding van hetgeen ik gehoord heb ook van GS, wij niet zullen 

instemmen met het voorstel, mede om het feit dat al bewezen is dat het effect navenant nihil is 

en het geïnvesteerde kapitaal van een half miljoen euro op een andere manier adequater ingezet 

had kunnen worden op het gebied van duurzaamheid. 2520 

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Voorzitter. Wij hebben het hier nog steeds over het deelnemen in een 

BV, wij gaan een soort semi-staatsbedrijf beginnen. Ik wil nog even iets opmerken over wat ik van 

mijn collega’s gehoord heb. De PvdA zegt, kunnen wij op dezelfde manier als subsidieaanjager 

beginnen? Wordt dat dan voortaan Provincie Noord-Holland BV subsidieaanjager NV consolidated? 2525 

Ik zie het verband echt niet. De VVD zegt, wij gaan nu innovatie faciliteren, maar volgens mij 

doen wij dat al decennialang als provincie. Leg me nou eens uit waarom wij daarvoor ineens een 

staats-BV moeten beginnen?  

 

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Ik heb niet gezegd dat wij nu ineens in innovatie gaan 2530 

investeren. Wij zeggen dat dit belangrijke innovatie voor de provincie is en dat daarin 

geïnvesteerd mag worden.  

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Dat heb ik goed van u begrepen, dat doen wij al jaren maar waarom 

moet dat nu ineens anders dan in het verleden via een BV? Ook naar D66 toe die zegt, het gaat 2535 

hier niet om winst, het gaat om een beleidsdoel. Ik ken nog wel een stuk of 180 beleidsdoelen 

waar wij ook geen BV voor oprichten. Kortom, ik ben niet enthousiaster geworden over dit gedoe 

van de collega-Statenleden en dat geldt ook voor de gedeputeerde die zegt, wij gaan een actieve 

rol spelen. Dan zou ik denken wij hebben trouwens ooit voorgesteld om een provinciaal 

energiebedrijf voor duurzame energie te beginnen, dat is echt zinvol, daar kun je echt iets mee 2540 
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bereiken. Als jullie allemaal zo nodig commercieel willen gaan, laten wij dan ook weer een eigen 

OV-bedrijf beginnen.  

 

De heer DE GRAAF (CDA): Ik ken een vervoersitem dat u ontzettend heeft gesteund, de Fast 

Flying Ferry, daar stond u wel achter.  2545 

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Ja, wij vinden het verrichten van OV een overheidstaak, waarbij het bij 

de FFF precies zo was als bij het andere OV wat wij ook subsidiëren. Daar geven wij subsidie aan 

en stellen in het programma van eisen voorwaarden aan de subsidie. Als de ondernemer niet 

levert wat hij leveren moet, dan krijgt hij een strafboete, maar wij gaan toch niet zelf een BV 2550 

veerboten beginnen? Daar valt best iets voor te zeggen, maar dan moeten we daar een 

beleidsdiscussie over gaan voeren wat wij zelf als overheidstaken willen uitvoeren en niet 

incidenteel nu ineens om mij nog steeds onduidelijke redenen, iemand in de bol geslagen is ad 

hoc een BV voor asfalt te beginnen. Want en dat is de belangrijkste vraag die niet beantwoord is, 

wat nu als deze BV geen winst maar verlies gaat opleveren? 2555 

 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter. Op een vraag hebben wij nog geen antwoord gehoord, 

blijft de investering bij de 500.000 euro en voor welke periode en of hier nog iets anders te 

verwachten valt. Heel veel vragen van ons allemaal. Daarom wil ik tegen mijn collega’s zeggen, 

tijdens de commissievergadering zijn gewoon niet alle vragen beantwoord, ook vanwege de 2560 

krappe tijd door alle onderwerpen die op de agenda stonden. Vandaar dat er nu veel vragen 

herhaald worden en het is fijn dat we op een deel antwoord krijgen. Ik heb tenslotte nog een 

belangrijke vraag. Nog niet iedereen heeft de businesscase gezien, is het mogelijk om met een 

maand of 2, 3 daar nog een keer op terug te komen zodat wij in ieder geval weten waarop wij 

besloten hebben? 2565 

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter, om bij het laatste aan te haken, voor mij ook een reden om 

nog iets te zeggen, los van dat het heel erg mooi is dat het CDA de deelfiets hier ter sprake 

brengt, dat kunt u niet vaak genoeg doen. Wij hebben inderdaad heel weinig tijd gehad om de 

businesscase te beoordelen. Er is een enorme Europese projectsubsidie uitgegeven, dat is echt 2570 

major maar wij hebben ook vastgesteld met elkaar, hoe gaat het met het exitmoment? Hoe gaat 

het nou als we bij moeten investeren? Er zijn best wel een hoop vragen, helemaal niet erg als wij 

dit besluit genomen hebben, dit is gewoon een besluit dat wij met zijn allen met droge ogen en 

veel vertrouwen kunnen nemen, maar daarmee is het nog niet klaar. Als je 50% ondernemer bent 

in een innovatief product, dan heb je wel wat met elkaar af te spreken. Ik vind dat PS in de 2575 

volgende commissie echt tijd moeten uittrekken voor hoe gaan wij dit met elkaar in goede banen 

leiden. 

 

De heer LEEVER (ONH): Ik hoor de heer Tijssens zeggen, wij kunnen als PS hierover met droge 

ogen een besluit nemen in positieve zin. Het valt natuurlijk in het niet bij degenen die zich tot op 2580 

heden op een andere manier uitgelaten hebben over dit agendapunt.  
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De heer TIJSSENS (D66): U heeft zich zo negatief uitgelaten dat ik gewoon niet meer de 

overtuiging heb dat ik u op dit dossier kan overtuigen.  

 2585 

De heer LEEVER (ONH): Ik heb mij niet negatief uitgelaten, maar ik heb juist met nuchter 

verstand naar dit project gekeken en als u de businesscase bestudeerd had, dan had ik 

waarschijnlijk het gelijk aan mijn kant gehad.  

 

De heer TIJSSENS (D66): Het is zo ongelofelijk aanmatigend dat u in dit huis gaat kijken hoe 2590 

bepaalde mensen zich hebben voorbereid. Mijnheer Leever, ik heb mij uitstekend voorbereid op 

dit debat. De heer Leever presteert het om tijdens het debat citaten van internet uit de mouw te 

schudden en andere Statenleden te verwijten dat zij hun werk niet goed doen. Vervolgens is het 

ook nog eens zo, dat als ik hier aangeef dat ik denk dat het een goede en verantwoorde 

investering is, de heer Leever tijdens zo’n inbreng zegt, terwijl hij het zelf zo heeft afgebrand. Ik 2595 

ben daar wel benieuwd naar.  

 

De heer LEEVER (ONH): Als je wel je functie verricht om kennis te nemen van een geheim stuk bij 

de griffie, want het gaat tenslotte over een businesscase en een half miljoen euro belastinggeld, 

waarvan nu al als je de rapporten leest en je zoekt op internet naar allerlei acties die er geweest 2600 

zijn met betrekking tot SolaRoad, blijkt dat je je niet aan de indruk kunt onttrekken dat het waste 

of money is om hier nog verder in te investeren.  

 

De VOORZITTER: Ik denk dat u uw standpunt helder heeft gemaakt. Mijnheer Tijssens, wilt u 

verder gaan met uw betoog?  2605 

 

De heer TIJSSENS (D66): Excuus voorzitter, maar voor de zoveelste keer zegt de heer Leever, ik 

heb mij op de goede manier voorbereid en alle anderen niet en daar ben ik gewoon klaar mee. 

Statenleden zijn niet in dit huis om elkaar op die manier de maat te nemen en tegelijkertijd 

weinig echte argumenten in te brengen, maar ‘het horen zeggen’ in te brengen om iets af te 2610 

fakkelen. Ik denk dat wij dat minidebatje wel gehad hebben. Ik ben aan het slot van mijn betoog, 

waarbij ik een klemmende oproep aan GS doe, komt u terug in de Staten om op commissieniveau 

goed met elkaar af te spreken, hoe gaan wij elkaar meenemen, hoe zorgen wij voor een 

exitstrategie, wat moet er gebeuren als het succes vraagt om extra kapitaal, heel veel vragen zijn 

nog niet beantwoord. De businesscase is een open verhaal. Als u uw investering alleen maar op 2615 

een geschreven businesscase baseert, mijnheer Leever, dan raad ik u aan, ga nooit ondernemen 

want u bent al failliet voordat u begonnen bent.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Alles afpellend, komen wij tot de conclusie dat wij nu voor 

500.000 euro extra in SolaRoad invloed kopen en een klein kansje hebben op het terugkrijgen 2620 

van onze investering. Dat laatste klinkt als een Staatslot en daar zijn wij niet zo van. Het eerste 

zou een argument kunnen zijn, maar dan wil ik graag twee dingen van u weten. Ten eerste – en 

dat heb ik ook al in eerste termijn gevraagd – wat is de exitstrategie als het niet werkt en als wij 

invloed hebben als provincie, kunt u dan toezeggen dat u contact op gaat nemen met de 
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provincie Utrecht en BAM en ervoor gaat zorgen dat wij dit project zo gaan aanvliegen dat wij 2625 

elkaar niet gaan beconcurreren maar dat wij gaan samenwerken? 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Ik moet zeggen dat het mij deugd doet dat er eindelijk 

eens een levendig debat is zo tegen het einde van het seizoen, maar dat terzijde. GS en de 

andere fracties hebben mij niet kunnen overtuigen om mee te gaan in dit voorstel. Ik vind het 2630 

jammer, de PvdA riep, ga als wij dat ook gaan doen, bij andere projecten zoals fietsverbindingen 

et cetera, dan waren ze wellicht nog warmer te lopen maar dat is volgens mij een soort 

koppelverkoop. Ik vind het een principekwestie. Het mag dan wel een kerntaak zijn van de 

provincie, maar niet het middel om deel te nemen in een BV en zo te kijken of je de revenuen 

binnenhaalt wat wij zeer betreuren. Wij zullen absoluut tegen stemmen.  2635 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. De vraag is, welk risico lopen wij? Het risico vanaf het 

moment van toetreding is begrensd tot het aandeel in de startfinanciering van 500.000 euro. Als 

er nieuwe informatie is, dan komen wij uiteraard bij u terug. Het voorstel van de CU/SGP, u gaat 

toch wel met Utrecht praten? Dat is een ander project. Als er kennis en informatie gewisseld kan 2640 

worden, dan is dat prima, maar dat is vanuit een andere techniek en invalshoek. Wij hebben geld 

gestoken in de techniek om te laten ontwikkelen en TNO wil daar patenten voor aanvragen. Wij 

willen ervoor zorgen dat wij met elkaar niet alleen de lasten dragen, maar als er revenuen komen, 

wij dat terugkrijgen. Wij willen ze dat laatste zetje geven, ik heb geschetst hoe de pilot loopt en 

wat de interesse is vanuit andere landen, welke offertes worden aangevraagd en wij hebben een 2645 

ander beeld dan wat een paar van de mensen hier hebben geschetst over de marketingkansen. 

Wij zijn actief en daar bedoelen wij mee, actief in het stimuleren van innovatie, dat is wat wij 

doen. Daar hebben wij een belangrijke rol in. Wij hebben een lange weg te gaan om op het 

gebied van duurzaamheid en energietransitie zaken te regelen en dit is een prachtige kans die wij 

niet moeten laten lopen. Maar wij moeten ervoor zorgen dat wij het geld dat wij terugkrijgen, 2650 

opnieuw kunnen investeren in nieuwe innovaties die wij keihard nodig hebben om de 

energietransitie vorm te kunnen geven. Meer antwoorden heb ik niet.  

 

De heer TIJSSENS (D66): Ik heb namelijk gevraagd en ik weet dat het een andere gedeputeerde 

aangaat, maar ik vroeg of GS bereid zijn om met de commissie nog eens in dialoog te gaan nadat 2655 

wij dit besluit hebben genomen hoe wij met elkaar dit op de lange termijn goed gaan beheren en 

managen, want daar is behoefte aan.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: U vraagt om op langere termijn te managen.  

 2660 

De heer TIJSSENS (D66): Het besluit is genomen.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Het is de bedoeling dat het op kortere termijn zo is dat wij er 

uiteindelijk uit kunnen stappen, dat is ons doel.  

 2665 

De heer TIJSSENS (D66): Het besluit nemen wij vandaag en daarna hebben wij iets met elkaar nog 

te doen om het goed te laten lopen voor de lange termijn. Dat bedoelde ik met mijn vraag.  
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Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter,  wij zien geen lange termijn, maar een korte termijn. Wij 

gaan ervan uit dat dit het laatste zetje is dat nodig is dat de markt het volledig oppakt en dan 2670 

stappen wij eruit. Als er nieuwe informatie is gaan wij dat uiteraard met u delen in de 

commissievergadering.  

 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter, nog even voor de duidelijkheid. Meerdere mensen 

hebben gevraagd, kunnen wij binnenkort nog een keer in de commissie terugkomen op de 2675 

vragen die nu nog open liggen, ook naar aanleiding van de businesscase.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Als er vragen zijn naar aanleiding van de businesscase, dan moeten wij 

dat in beslotenheid gaan doen en dan moet u de vergadering hier op een andere manier gaan 

organiseren. Oh, het hoeft niet nu? U beslist waar u over discussieert, maar de vraag is in 2680 

hoeverre dat nodig is. Als er nieuwe informatie is, dan komen wij natuurlijk naar u toe en dat 

zullen wij altijd doen in de commissie. Wij gaan uit van de korte termijn en niet van de lange 

termijn zoals D66 zegt.  

 

De VOORZITTER: Wij gaan over tot de stemming. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Nee. 2685 

Stemverklaringen? 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Wij zijn niet tegen de pilot SolaRoad en die zal sowieso 

doorgang vinden, want daar hebben wij al 2,7 miljoen euro in gestopt. Wij vinden het echter 

doorslaggevend dat wij als overheid samenwerking zoeken met andere overheidsorganisaties die 2690 

hetzelfde doel beogen en die toezegging hebben wij niet gehoord. Wij hebben tot twee keer toe 

geen antwoord gekregen op de vraag wat de exitstrategie is als het niet werkt. Wij zullen daarom 

tegen de deelneming in SolaRoad BV stemmen, niet tegen de pilot, maar tegen de deelneming.  

 

De heer LEEVER (ONH): Als succesvol zakenman wil ik aangeven dat ik duidelijk een visie heb 2695 

over wanneer je geld moet investeren in projecten om een revolving fund te kunnen genereren. Ik 

voorzie dat helaas in dit project niet. Ik vind het erg jammer dat wij 500.000 euro in een 

bodemloos gat storten. 

 

De heer DEEN (PVV): Voorzitter. Wij zien geen noodzaak om als provincie aandeelhouder te 2700 

worden. Wij vinden dat de provincie zich aan de kerntaken moet houden en daar hoort bank of 

ondernemer spelen met belastinggeld niet bij. Zeer onverantwoord. Ook zijn wij het niet eens 

met het zogenaamde publieke belang, namelijk het versnellen van de energietransitie. Die 

transitie gaat de burger sowieso al veel geld kosten en het hoeft van ons niet te worden versneld, 

het mag eerder worden vertraagd en nog liever, worden afgeschaft.  2705 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Wij zijn niet tegen de pilot an sich maar wij vinden het 

middel van deelneming in een BV niet correct. Als je dat wilt gaan doen, als je je als overheid wilt 

gaan vergelijken met ondernemerschap, dan moet je een hele andere discussie gaan voeren en 
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niet ad hoc zoals nu gaan deelnemen in een BV waarvan ik absoluut niet denk dat er ook maar 2710 

een cent aan revenuen uitkomt, maar dat terzijde. Wij zullen tegen stemmen. 

 

De heer BRUGGEMAN (SP): Zoals men hier weet, kan ik ontzettend goed toneel spelen. Ik ben in 

een opzicht wel jaloers op echte acteurs, die namelijk in opdracht van de regisseur stande pede 

tranen kunnen laten vloeien. Dat kan ik niet, mijnheer Tijssens. Als hij zegt, wij gaan hier met 2715 

droge ogen en vol vertrouwen dit voorstel aannemen, dan moet mijnheer Tijssens mijn tranen er 

maar even bij denken. Dit is een heel merkwaardig eendagskuiken wat hier ineens wordt 

gelanceerd. Wij zijn als SP groot voorstander van een goed debat over welke taken wij als 

overheid moeten uitvoeren. De gedeputeerde heeft onze argwaan die wij hadden, niet 

weggenomen, alleen maar aangewakkerd. Wij zullen tegen de voordracht stemmen.  2720 

 

De VOORZITTER: Dan gaan wij over tot stemming over de voordracht. Wie is tegen? Dat zijn de 

fracties SP, PVV, ONH, 50plus, CU/SGP, de voordracht is aanvaard.  

      

11. Vragenuur  2725 

 

De VOORZITTER: Er zijn geen verzoeken om mondelinge vragen te stellen binnen gekomen. Wij 

gaan over tot de motie Vreemd aan de orde van de dag. Omdat de motie mijn portefeuille betreft, 

verzoek ik de heer Yurdakul het voorzitterschap over te nemen.  

 2730 

De VOORZITTER (Yurdakul): Wij gaan de motie behandelen. Het woord is aan de CdK.  

 

De heer VAN DIJK (CdK): Dames en heren, een zeer sympathieke motie, laat dat helder zijn. De 

motie betreft een belangrijk onderwerp want het is belangrijk dat alle Noord-Hollanders hun 

stemrecht kunnen gebruiken, ook als ze gehandicapt zijn. Het klopt dat de Kieswet recent is 2735 

veranderd, daarom zijn de Statenverkiezingen van 20 maart de eerste verkiezingen waarvoor 

deze toegankelijkheidseis geldt. Dat is in de wet geregeld. De passage luidt als volgt: “B&W 

dragen er zorg voor dat alle in de gemeente aangewezen stemlokalen zodanig zijn gelegen en zo 

zijn ingericht en uitgerust dat kiezers met lichamelijke beperkingen zoveel mogelijk hun stem 

zelfstandig kunnen uitbrengen.” Zoveel mogelijk betekent in de praktijk dat in de gemeente een 2740 

alternatief stembureau wordt ingericht en aangewezen indien een bestaand stembureau lastig 

bereikbaar is. U hoort het al, B&W hebben de plicht dit uit te voeren en zij kunnen bijvoorbeeld 

ook mobiele stembureaus aanwijzen. “De burgemeester brengt een dergelijke aanwijzing 

tenminste 14 dagen voor de stemming ter openbare kennis.” Nu is het zo dat gemeenten 

verantwoordelijk zijn voor deze logistieke operatie van de verkiezingen, het is ook voor de 2745 

verkiezingen van PS. Daar hebben wij als provinciale overheid geen directe rol bij, ook niet als er 

Statenverkiezingen worden gehouden, dus als een gemeente zijn stembureaus niet toegankelijk 

heeft gemaakt voor gehandicapten, dan kan de provincie daar in directe zin niets aan doen, maar 

het is wel een belangrijk onderwerp. Ik kan mij voorstellen dat wij als provincie de gemeenten in 

Noord-Holland binnenkort hierop wijzen en daar wil ik aankomende vrijdag mee beginnen, want 2750 

zoals u weet is het gebruikelijk dat ik na de Nieuwjaarsreceptie een diner heb met de 

burgemeesters en ik zeg u toe dat ik daar nadrukkelijk de burgemeesters zal verzoeken om zich 
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aan de Kieswet te houden. Daar waar het niet goed loopt, zal ik in de toekomst niet schromen om 

daar een brief over te schrijven.   

 2755 

De VOORZITTER: Is er nog behoefte aan het in stemming brengen van de motie? 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik dank voor het advies van de heer Van Dijk, maar betekent het dat u 

hem ontraadt, en dat u als advies meegeeft dat u het onder de aandacht brengt bij de 

burgemeesters? Dat het een verantwoordelijkheid is van B&W had ik zelf al gevonden, maar het 2760 

gaat erom dat u dat actief gaat uitdragen tot maart. 

 

De heer VAN DIJK (CdK): Ik ontraad de motie omdat het niet onze wettelijke plicht is om het te 

doen, maar ik geef aan dat het heel zwaarwegend is en dat wij er allemaal ambassadeur van 

zouden moeten zijn zoals wij hier zitten. Ik zeg u toe dat ik alles zal doen als CdK om de 2765 

burgemeesters erop aan te spreken. Ik ga dat aanstaande vrijdag doen. Daar waar wij de indruk 

hebben dat het niet goed geregeld is, gaan wij in ieder geval met een brief B&W wijzen op hun 

wettelijke plicht vanuit de Kieswet om dit te regelen, maar in eerste instantie doe ik dat 

aankomende vrijdag bij het diner. Ik zal de zorgen van PS aangeven dat het vooral goed geregeld 

is.  2770 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik neem wel genoegen met uw antwoord. Dank u hartelijk. 

 

De VOORZITTER: Daarmee is de motie ingetrokken.  

      2775 

12. Sluiting  

 

De VOORZITTER (Van Dijk): Dames en heren, wij komen aan het einde van de vergadering. Ik wil 

u bedanken voor het constructieve debat van vandaag en voor het geduld dat u zo nu en dan met 

de voorzitter had die zo nu en dan zat te stoeien met het knopje, maar ik denk dat dat in de loop 2780 

der tijd een stuk beter zal gaan. Ik hoop dat ik een aantal van u straks nog even zal zien in de 

Johan Remkeszaal waar we iets kunnen drinken en wellicht nog even napraten. Ik wens de heer 

Van Straaten heel veel succes met zijn verhuizing. Wij nemen afscheid als wij ook van de andere 

Statenleden afscheid nemen, maar ik wens hem heel veel succes in die andere iets minder mooie, 

maar wel mooie provincie. Voor straks hoop ik u nog even te zien bij de borrel. Ik sluit de 2785 

vergadering om 17.45 uur.        

 

*** 

    

 2790 



5 Vaststelling Strategische Statenagenda.

1 StrA cie NLWM voor PS 04-02-2019 

Strategische Statenagenda Commissie NLWM voor PS 04-02-2019 

Beeldvorming (Fase 1) 

Oordeelsvorming (Fase 2) 
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
3) 

 

  2018 (d.d.) 2019  
(d.d.) 

  GS Werkvorm Procesafspraken  / Wensen tav de voorbereiding 

Commissie NLWM 3 
dec 

24  
jan 

25  
feb 

      

Natuur       

Natuurbeheerplan        Tekin Jaarlijks vast te stellen/ BOB Onderwerp komt jaarlijks terug 
 
Vanaf 2018 wordt dit het Programma Natuurontwikkeling 

Provinciaal 
meerjaren-
programma Groen 

      Tekin Gedeeltelijk Bob Jaarlijks vast te stellen door PS 
 
Vanaf 2018 wordt dit het Programma Natuurontwikkeling 

Toekomst Goois 
Natuurreservaat 

      Tekin Gedeeltelijk Bob Eind 2015 begin 2016 besluitvorming over GNR verwacht. Evaluatie 1 jaar na invoering 
transitie. 1-6-2016 brief ontvangen GNR aangepast transitieplan nav zienswijzen ter 
besluitvorming in AB GNR op 23-06-2016 
November 2017: Transitie is in volle gang, naar verachting kan in maart 2018 een evaluatie in 
de commissie besproken worden. 
 

Programma Groen 
Kapitaal en 
Biodiversiteit 

      Tekin Geen Bob model, GS besluiten 11-1-16 BOT-overleg op locatie. In februari 2016 zal een eerste discussiestuk ter bespreking 
worden voorgelegd aan de Statencommissie NLM. Met medeneming van de uitkomsten 
daarvan zal het e.e.a. verder worden vormgegeven. 
15-05-2017: Bespreking Rapport biodiversiteit in Noord-Holland  
Biodiversiteit is onderdeel van de expertmeeting over NNN op 12 oktober 
November 2017: Doorlopend programma met regelmatig bijeenkomst en informatie voor 
commissie via C-agenda 
 

Groene Hart Visie       Tekin Gedeeltelijk BOB, 3 provincies Startnotitie 2e helft 2016 besproken, visie (gedeelde visie met ZH en Utrecht).  
Woensdag 20 september 2017 gezamenlijke bijeenkomst UT, ZH en NH.  
De visie als bouwsteen is door provincies afzonderlijk vastgesteld  (oktober-november 2017). 
In de volgende fase moet aan de slag gegaan worden om visie te concretiseren. Er volgt 
afstemming tussen de griffies hoe de Statencommissies gezamenlijk betrokken kunnen 
worden bij het vervolg. 
Een overleg met drie Statencommissies Groen is op dinsdagavond 27 maart 2018 geweest. 
In het najaar 2018 volgt nog een gezamenlijke bijeenkomst. 
 

Collectief agrarisch 
natuurbeheer / 
NNN begrenzing 
 

      Tekin   27-02-2017: Transitie naar collectieven: er is een evaluatie van PBL ontvangen. Gedeputeerde 
Tekin stelt voor deze evaluatie gezamenlijk met de NNN-begrenzing te agenderen voor de 
commissievergadering van mei 2017. 
Op 12 oktober 2017 wordt voor de commissie NLM een expertmeeting georganiseerd over 
NNN, biodiversiteit en de rol van agrariërs 
November 2017: Motie aangenomen in PS 13-11 voor een verkenningsjaar (M126-2017).  

Metropolitaan 
landschap 

      Tekin   Op verzoek PvdA (ook RW). Komt medio 2017 een Actieplan.  
Er is een werkbezoek met TBO’s aan Amsterdamse bos geweest in 2016. 
Zit in Agenda MRA, informatie voor commissie via C-agenda 
 

Toekomst 
Recreatieschappen  
Wijziging PRV, 
WKW NNN-
gebieden 
(EEB/NLWM) 

Via RW   Tekin BOB De discussie over de toekomst van de recreatieschappen en de natuurwaarden in deze 
recreatiegebieden wordt gezamenlijk opgepakt door de commissies EEB en NLWM. 



Strategische Statenagenda Commissie NLWM voor PS 04-02-2019 

Beeldvorming (Fase 1) 

Oordeelsvorming (Fase 2) 
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
3) 

 

  2018 (d.d.) 2019  
(d.d.) 

  GS Werkvorm Procesafspraken  / Wensen tav de voorbereiding 

Commissie NLWM 3 
dec 

24  
jan 

25  
feb 

      

Milieu       

Luchtkwaliteit    Tekin  Technische briefing op 25-06-2018 

Luchthaven-
besluiten 
 

   Tekin  Besluiten over Loodswezen (verwacht 2e helft 2017), VUmc (nog niet bekend) en Westpoort 
(medio 2018) 
4-12-17: Voordracht Luchthavenbesluit Middenmeer 
29-01-18: Voordracht helihaven Loodswezen IJmuiden 

Zienswijzen op 
financiële stukken 
Omgevings- 
diensten 

   Tekin  Jaarlijks ontvangen PS de financiële stukken van de 4 Noord-Hollandse omgevingsdiensten 
voor zienswijzen op de Jaarrekening * bestemmingsresultaat en op de (meerjaren)Begroting. 
Het gaat om: 

- Omgevingsdienst IJmond 
- Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied 
- Regionale Uitvoeringsdienst Noord-Holland noord 
- Omgevingsdienst Flevoland, Gooi & Vechtstreek 

 

Actualisatie/ 
herijking  beleid 
stiltegebieden 

      Tekin Bob-model In cie. Januari 2016 t.k.n. onderzoeksrapport. Medio 2017 vervolg. 
 
Over Stiltegebieden is ook een onderzoeksrapport van de Randstedelijke Rekenkamer 
verschenen. Presentatie november 2016. Inhoudelijke behandeling Rekenkamerrapport 27 
maart in NLM en 10 april PS. 
Beleidsstuk GS wordt eind 2017 verwacht (o.v.b.) 
November 2017: Beleidsstuk wordt naar verwachting 1e kwartaal 2018 opgeleverd en 
vervolgens besproken in de commissie 
Beeldvorming over de voorgestelde maatregelen n.a.v. de uitkomsten van de stiltetafels. (B-
agenda 03-12-18)  

Schiphol    Tekin  27-02-2017: Gedeputeerde Tekin stelt voor om in maart een technische briefing te geven over 
de lopende dossiers en de inzet van de provincie. Het bestuurlijke standpunt volgt zo snel 
mogelijk. 
 
Tech briefing geweest, in 4e kwartaal 2017 notitie met bestuurlijk standpunt. 
 
November 2017: Met het nieuwe kabinet en regeerakkoord is het dossier Schiphol in 
beweging. Bestuurlijk standpunt GS wordt in 1e kwartaal 2018 verwacht.  
In 2e helft 2018 volgt een technische briefing stand van zaken. 
 
Maart 2018: De MER procedure is uitgesteld (met drie maanden). Net voor of net na de 
zomer 2018 wordt de commissie verder geïnformeerd. 
 

Vliegveld Lelystad 
en betekenis voor 
NH 

   Tekin  Werkbezoek op verzoek van commissie, 22 november 2018 

Bodem  Tech. 
briefing 

 Tekin  Briefing na Bodemberaad, overdracht bodemtaken naar gemeenten 

Initiatiefvoorstel 
Naar een toekomst 
zonder (plastic) 
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  2018 (d.d.) 2019  
(d.d.) 

  GS Werkvorm Procesafspraken  / Wensen tav de voorbereiding 

Commissie NLWM 3 
dec 

24  
jan 

25  
feb 

      

zwerfafval 
(PvdD/GL) 

Landbouw/ Fauna       

Innovatieve 
ganzenverjaging 
 

     Bond   Aangehouden initiatiefvoorstel PvdD 

Grondgebonden 
melkveehouderij 
met koe in de wei 

   Bond  Initiatiefvoorstel PvdD 

Pilot 
Natuurinclusieve 
landbouw 

Confe-rentie   Bond  N.a.v. in PS aangenomen motie. 
Er is een BOT-overleg op 16 november 2017. Op basis daarvan vervolg voor uitvoering motie. 
25-06-2018: Bespreken op de B-agenda ‘Programma Natuur-inclusieve landbouw’ en voorstel 
afdoen motie 40-2017. 
Eind 2018 organiseert GS een conferentie over de stand van zaken waar ook PS voor wordt 
uitgenodigd. 
  

Water       

Ruimtelijk 
programma 
Markermeerdijken 

   Loggen Geen BOB-model Werkbezoek op 28 september 2017. 
Behandeling Verklaring van geen bedenkingen (VVGB) in RWW van 19-10-2017 en PS van 13-
11-2017 
 
Planning 2018 VVGB 
Technische briefing op 20 september 2018 
Inhoudelijke bespreking VVGB najaar 2018 op 24 september 2018 
 

Aangepaste 
Reglementen 
waterschappen 

   Loggen  Reglement Hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier (HHNK) komt op 19 oktober 2017 

naar de commissie. 

Het reglement AGV is vorig jaar al behandeld. 

Het reglement Rijnland moet nog worden gepland (in overleg met de provincie Zuid-Holland) 

 
Voor de Aanpassing reglementen waterschappen is de planning voor Waterschappen Rijnland 
en HHNK:  

- behandeling in de commissie van oktober 2018. Het is ter besluitvorming (voordracht 
voor PS) 

Implementatie 
Kaderrichtlijn 
Water 
 

  TB 25-2-
2019 

Loggen  PS worden in het tweede kwartaal van 2018 geïnformeerd over de voortgang 
Toezegging gedeputeerde Loggen om een technische briefing te organiseren. Een eerste in 
ieder geval nog voor de PS-verkiezingen van maart 2019 

Aangepaste 
Waterverordening 
Rijnland met een 
wijziging inzake 
peilbesluiten. 
 

   Loggen  Is uitgesteld tot nader order. 



Strategische Statenagenda Commissie NLWM voor PS 04-02-2019 

Beeldvorming (Fase 1) 

Oordeelsvorming (Fase 2) 
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
3) 

 

  2018 (d.d.) 2019  
(d.d.) 

  GS Werkvorm Procesafspraken  / Wensen tav de voorbereiding 

Commissie NLWM 3 
dec 

24  
jan 

25  
feb 

      

Verdroging/ 
Bodemdaling 

   Loggen / 
Tekin 

 Voorstel: technische briefing RWW en NLM (medio september). 
 Bij dit onderwerp ook het door de gemeente Amsterdam opgedragen onderzoek, genaamd 
Inklinking veen in Waterland meenemen.(Valt ook onder portefeuillehouder Water, cie RWW)  
I.v.m. andere tech. briefing tussen NLM en RWW (over MRA) is deze verschoven naar 
september 2017. 
Thema wordt ook opgepakt binnen de Omgevingsvisie Noord-Holland 
 
11 t/m 13 april Buitenlands werkbezoek over o.a. Bodemdaling 
Conferentie volgt daarna. Bespreking uitkomsten werkbezoek op 28-5 op B-agenda 
besproken. 
Najaar 2018 vervolg over programma Bodemdaling 

Stand van zaken 
Watervisie 

   Loggen   

Initiatiefvoorstel 
PvdD Welzijn van 
vissen 

   Loggen/ 
Bond 

  

Algemeen       

Jaarstukken    Heel GS  Juni 2019 

Kaderbrief    Heel GS  Juni 2019 

Begroting    Heel GS  Oktober 2019 

Omgevingsvisie 
NH2040 en 
invoering 
Omgevingswet  
(Cie R&W leidend) 

In R&W   Heel GS BOB De Omgevingsvisie NH 2040 raakt de beleidsthema’s van de diverse Statencommissies, 
waaronder die van NLWM. 
Door het presidium is gekozen om de commissie R&W de leidende commissie voor dit traject 
te maken. 
Planning: 
7 december 2017, extra gezamenlijke commissievergadering over voordracht Koers NH2050. 
18 december 2017, besluitvorming in PS over voordracht Koers NH2050 
December 2017 t/m mei 2018: opstellen ontwerp omgevingsvisie 
8 februari 2018: participatiebijeenkomst met gemeenteraden en leden AB van 
waterschappen. 
11 juni 2018: terinzagelegging omgevingsvisie 
Oktober/november 2018: definitieve besluitvorming PS 

Klimaatakkoord    Heel GS BOB Alle commissies B-agenda 
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   2019 (Q)   
G
S 

Werkv
orm 

Procesafspraken  / Wensen tav de voorbereiding 

Commissie EEB 15 
okt 

26 
nov 

21 jan. 11 
Febr
uari  

      

Economie en 
subsidies 
algemeen 

       

Gevolgen Brexit 
voor N-H 

      Behandeld in EEB 22-1-2018 
Toezeggingen gedaan bij de behandeling: 
• In de volgende notitie zal breder worden ingezet op de 
Brexit waarbij ook de bereikbaarheid en mobiliteit – ook op 
provinciale wegen – arbeidsplaatsen en personeelstekorten 
aan de orde komen. 
Vergadering EEB19/2/2018: rondvraag hr. Tekin: 
Mw. Lagerveld (VVD) refereert aan de door de staatssecretaris 
aangekondigde werving van 930 extra douanebeambten 
vanwege het tekort aan douanespecialisten dat ontstaat bij 
handels- en productiebedrijven ten gevolge van de Brexit. Ook 
Inspectie- en controle-instanties moeten extra mensen gaan 
aannemen en opleiden. Kan de werkambassadeur inzichtelijk 
maken in welk vakgebieden extra mensen nodig zijn en om 
hoeveel fte het gaat? Kan hij aangeven of hierbij ondersteuning 
van de provincie en/of overheid nodig is?  
 
Gedeputeerde Tekin meldt dat de werkambassadeur een flinke 
werkagenda heeft en bovendien niet fulltime werkt. Daarom is 
het niet eenvoudig om de werkambassadeur ook nog hiervoor 
in te zetten. In de notitie over de Brexit van dhr. Loggen staat 
een aantal vervolgacties van het college vermeld en de vragen 
van de VVD vallen binnen dit kader. De gedeputeerde zegt toe 
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de vragen van de VVD voor te leggen aan dhr. Loggen, die 
tevens verzocht zal worden aan te geven wanneer de notitie 
voor PS beschikbaar komt. 

Programma 
investeringsgere
edheid 
Innovatief MKB 

 Voort
gang  
PIM 
en 
ander
e MKB 
instru
mente
n 
loopt 
via de 
voortg
angsra
pport
age 
Econo
mie 

    Programma helpt MKB en startups om tot gerichte 
ontwikkeling te komen. Deze resultaten zijn concreet 
meetbaar. T.z.t. wordt de evaluatie van de resultaten van deze 
programma’s aan de commissie toegestuurd. 
Voortgang  PIM en andere MKB instrumenten loopt via de 
voortgangsrapportage Economie (26 november 2018 in EEB 
behandeld). 

Proof of 
concept (MKB) 
fondsen 

        Gedeel
telijk 
Bob 
model, 
GS 
besluit
en 

Uitgangspunten MKB fondsen zijn eerder in de commissie 
besproken. 
Besproken in EEB  22  januari 2018   
Toezeggingen gedaan bij de behandeling: 
• PS zal geïnformeerd worden over de voortgang 
• Gedeputeerde Van der Hoek zal aan de fondsmanager 
als notie meegeven om bij aanvragers aandacht te vragen voor 
goed werkgeverschap en inclusiviteit 
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Voortgangsrapp
ortage/actualisa
tie economisch 
uitvoeringsbelei
d/Dashboard 

          Jaarlijkse update van het uitvoeringsprogramma Economie 
(uitvoering van het strategisch beleidskader economie zoals 
behandeld in EEB van 11/4/2016 en  vastgesteld in PS van 23 
mei 2016). 
1e  uitvoeringsprogramma is behandeld in de cie EEB van 12 
september 2016. 
1e Voortgangsrapportage is behandeld in de cie EEB van 16 
oktober 2017, toezeggingen hierbij: 

-van de volgende barometer zal ook levensgeluk 
uitmaken; 
- de barometer wordt jaarlijks geagendeerd als 
instrument voor het integrale beleid van de provincie, 
niet alleen economie maar ook andere portefeuilles; 

- Gedeputeerde bond zal een expertmeeting 
organiseren; 

- Het woningtekort/expats zullen toegevoegd worden 
aan de 5 thema’s voor het vestigingsklimaat 

26 november 2018 is de 2e voortgangsrapportage 
behandeld in EEB (incl. voortgang  PIM en andere MKB 
instrumenten). 
 

Pallas  
 

          Uitbetaling 3e tranche 17-9-2018 in EEB agenda. 
Ged. Bond: De vraag of de lening op een later moment 
terugbetaald kan worden, komt aan de orde wanneer het Rijk 
met deze vraag aan de slag gaat. Hier moet een apart besluit 
over genomen worden. Hier hoeven PS niet betrokken te 
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worden, want in feite gaat het om een uitvoeringsbesluit en is 
het budgetrecht van PS niet aan de orde. 
 
EEB 26 november 2018: 
Aan het presidium zal worden voorgesteld motie 60 van 15 
december 2014 als afgedaan te beschouwen omdat de hr. 
Bond het volgende toezegt:  zodra er meer informatie bekend 
is over private investeerders, hij PS onmiddellijk zal informeren. 
Dat geldt ook voor de informatie over het op hetzelfde niveau 
brengen van de provinciale lening als die van het Rijk en het 
besluit hierover vanuit Den Haag. 
 
 

HIRB       EEB 20 maart 2017 behandeling  Uitvoeringsprogramma 
toekomstbestendige werklocaties en Evaluatie HIRB:. 
Hr. Bond zegt toe: 
- De rol van de ambassadeur en aanjager  
  parkmanagement wordt  meegenomen in de  
  volgende evaluatie 
 - Op verzoek van dhr. Hietbrink wordt leegstand  
   gemonitord en een 0 meting uitgevoerd 
 - Het onderdeel glasvezel wordt bij breedband  
   meegenomen (zie C-agenda EEB 11-9-2017: Brief  
   GS inz. Wijziging Uitvoeringsregeling  
   toekomstbestendige werklocaties N-H 2017 
- Er wordt een overzicht gestuurd met  
  bedrijventerreinen die zijn  geherstructureerd (zie: 
http//www.nhwerklocaties.nl) 
  
 Evaluatie HIRB na 2 jaar (maart 2019).  In september 2018 zal 
de commissie een overzicht ontvangen van de toegekende 
projecten binnen de subsidies en de resultaten van de 
ambassadeurs tot nu toe. 
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Jaarprogramma  
van De Kop 
Werkt! (wensen 
en 
bedenkingen’). 

  Jaarprogr
amma 
2019  

   Cie EEB 8 mei 2017 is de Samenwerkingsovereenkomst en 
Jaarprogramma 2017 De Kop Werkt behandeld. 
Hr. Bond heeft toegezegd: 
PS wordt op de hoogte gehouden van het nieuwe jaarplan en 
van hetgeen gerealiseerd gaat worden. 
27-11-2017:  Jaarprogramma 2018 in EEB. 
EEB januari 2019 : Jaarplan 2019. 
Hr. Bond zal in stuurgroep de aanlevering van het digitale 
jaarverslag aan de orde stellen (onwerkbaar). 
 

Voorstel 
herstructure-
ring 
Winkelgebieden
  
   

      Komt voort uit de afgedane motie 45 van 9 november 2015: 
pilot herstructurering, herverkaveling of transformatie 
winkelstraat of buurtwinkelcentrum.  

De uitvoeringsregelingen (tkn) en evaluatiecriteria zijn op 
24 mei 2018 in de commissie  behandeld:  

Hr. Bond zegt toe: 
- de aanvragen voor duurzaamheid als evaluatiepunt 
toe te voegen; 

- Gedeputeerde Bond antwoordt dat PS het beleid hebben 
vastgesteld om subsidies kleiner dan 5.000 euro niet 
toe te kennen, omdat deze meer geld kosten dan 
opbrengen. Hij zegt toe deze aanvragen mee te nemen 
in het project en in de evaluatie na te gaan of sprake is 
geweest van dergelijke aanvragen voor kleinere 
bedragen; 

-Het meten van de meerwaarde van de provinciale inzet en 
na te gaan of de projecten tot stand waren gekomen 
zonder deze regeling, wordt toegevoegd als 
evaluatiecriterium 

Continuering 
regionale 
economische 

  rapportag
e 

   23 maart 2017 in commissie EEB behandeld. 
Hr. Bond zegt toe: 
- het uitvoeringsprogramma waarin de acties zijn  
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samenwerking 
NHN 

  opgenomen wordt tzt aan PS gestuurd (najaar 2018) 
  - functieboek kan desgewenst aan PS worden  gestuurd (zie 
brief C-agenda EEB 9-4-2018)) 
  - Elk jaar wordt een rapportage aan PS  voorgelegd (1e 
rapportage\; jan/febr. 2019) 
-  Halverwege de 7 jarige overeenkomst zal een  
   tussenevaluatie worden uitgevoerd waarbij de  
   inzet van ieders rol wordt geëvalueerd om zo de  
  gerealiseerde effecten te kunnen meten (over ongeveer 3,5 
jaar). 

PDENH fonds       Cie 16-10-2017: stand van zaken komt jaarlijks terug in de 
jaarrekening (participaties).  
Zie ook c-agenda EEB 17-9-2018: brief gs aan ps inz. evaluatie 
fonds management PDENH  

Uitkomsten 
evaluatie 
detailhandelbel
eid 

   tkn  tkn  

Initiatiefvoorstel 
D66 NEXT STEP 
Een recreatie 
netwerkNH 

   PS 4 
maar
t 
2019 

   

Duurzame 
Energie 

       

Stand van zaken 
programma 
energietransitie 
en grondstoffen 

           

klimaat akkoord 
(alle 
commissies) 

      Voorafgaande aan de vergadering van 11 februari 2019 zal een 
technische briefing worden gegeven over de tussenstand van 
het klimaatakkoord (van 18.00 uur tot 19.00 uur) 
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uitvoeringsprogr
amma 
Energietransitie 

          Zie C-agenda EEB 9 april 2018 

Routekaart       Routekaart is op 9 april 2018 in de commissie behandeld. 
Toezeggingen: 
-een tijdschema zal worden opgesteld voor de eerstvolgende 
routeplanner 

Jaarlijkse staat 
van de transitie 

      Is op 9 april 2018 in de commissie behandeld. 
Toezeggingen: 
-signaal aan CBS zal afgegeven worden om sneller cijfers 
beschikbaar te stelen; 
-IPO voortgangsbrief zal met de commissie worden gedeeld 
(EEB vergadering 24 mei 2018: integrale IPO brief delen is niet 
mogelijk, maar de relevante teksten uit de 
voortgangsrapportage zullen worden gedeeld met de 
commissie, met daarbij een nadere duiding en eventuele 
aanvulling door GS. 
- dashboard zal worden voorgelegd dat een simpel maar 
representatief beeld geeft van de ontwikkelingen en aan te 
geven wanneer dit wordt gepresenteerd (zie brief B-agenda 
EEB26 november 2018 inz. uitgangspunten dasboard 
Energietransitie N-H) 

Stand van zaken  
Circulaire 
Economie 

   tkn   Òntwikkelperspectief  behandeld in EEB 12 juni 2017. 
Hr. Van der Hoek zegt toe dat de voortgang en de 
rapportage over de ambitie jaarlijks aan PS worden 
voorgelegd. 
 Brief GS aan PS inz. Voortgangsrapportage Actieagenda 
Circulaire Economie 2017-2020 staat op c-agenda EEB 11-2-
2019) 

Rapport 
Randstedelijke 
Rekenkamer inz. 

  Februari 
PS 
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energietransitie 

Cultuur/Inkoop
/Social 
Return/Bestuur
/communicatie 

       

Notitie  en 
actieprogramma 
duurzaam 
inkopen  

       

Voortgang 
Social Return 

  Evaluatie    Het periodiek leveren van voortgangsinformatie aan 
GS/PS is vastgelegd in besluitvorming van GS d.d. 8 
december 2015 

Arhi procedure 
Gooi- en Vecht 

      Zie brief GS bij de ingekomen stukken PS van september 2017 
inz. Arhi procedure. 
 GS hebben  op 7 november een  besluit genomen. Dit besluit is 
besproken in de cie EEB van 27 november 2017 
Voorlopige planning:  
onbekend 
Arhi procedure stopgezet door GS (zie brief C-agenda EEB 21 
januari 2019) 
 

Gevolgen 
regeerakkoord 
voor N-H 

      Behandeld in  EEB 22-1-2018 
Toezeggingen gedaan bij de behandeling: 
• GS zullen de rijksnotitie over de bestuurskracht en het 
aangepast beleidskader toesturen, zodra dit beschikbaar is. 
Is toegestuurd bij de beantwoording statenvragen 132/2018 
van de hr. Klein 
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Rapport 
Randstedelijke 
Rekenkamer 
provinciale 
subsidieregeling
en 
rijksmonumente
n 

      Behandeld in commissie EEB van 17  september 2018. 
Ged. Van der Hoek: Begin 2019 vindt de concrete opvolging van 
alle aanbevelingen plaats en medio 2019 zullen deze afgerond 
zijn. PS worden geïnformeerd over eventuele vertragingen of 
problemen in dit proces 

Initiatiefvoorstel 
GL, SP, PvdD N-
H 
Regenboogprovi
ncie 2.0 

  4 februari 
2019 PS 

    

Recreatieschap
pen en 
arbeidsmarkt 
en onderwijs 

       

Modernisering 
recreatieschapp
en 

      In EEB van 21 november 2016 zijn het initiatiefvoorstel van de 
SP, de discussienotitie van de PvdA en de het advies van GS 
behandeld. 
 
Naar aanleiding hiervan is Motie 76 van 12-12-2016 
aangenomen : 
PS verzoeken het College van GS om: 
* in het MRA proces als vervolg op de actie agenda 
metropolitaan landschap een voorstel in te brengen waarin:  
- de kwaliteit van recreatieterreinen wordt vergroot door, op 
basis van onderzoek, duidelijke grenzen te bepalen tussen 
natuur en recreatie; - alle gebruikers meer worden betrokken 
bij de inrichting en het gebruik van de recreatiegebieden; - de 
inverdieneffecten voor de financiering van de 
recreatieschappen binnen de bestaande randvoorwaarden 
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maximaal worden benut; * na uitwerking van dit voorstel in 
goed overleg met alle betrokken de bestaande 
gemeenschappelijke regelingen in deze lijn bij te stellen. 
 
StvZ: 
  
2018 
Wijzigingstraject PRV: 
. wijzigingsvoorstel PRV: juni 2018 (NLWM  (met uitnodiging 
EEB) en R&W 
. terinzagelegging: juli-sept 2018 
. cie en PS vaststelling: december 2018 (NLWM  (met 
uitnodiging EEB) en R&W. 
Commissie EEB 18 juni 2018: hr. Tekin: vlak na de zomer zal een 
uitgebreide brief worden opgesteld voor PS o.a. over de 
governance en bestuurlijke spaghetti. Hierbij wordt ingezoomd 
op een rapport over de evaluatie van RNH en hoe het college 
omgaat met de aankomende aanbestedingsperiode (loopt af 
per 1/1/2019). 
Deze brief is behandeld op B-agenda EEB 17-9-2018 (met 
uitnodiging cie NLWM). 
15 oktober 2018: BOT overleg met verkenner. 
Rapport verkenner komt naar alle waarschijnlijkheid op 25-2-
2019 in commissie NLWM met uitnodiging van EEB aan de orde 
(qua vergaderdata lukt het niet meer om het in de commissie 
EEB te behandelen; mededeling gedeputeerde Tekin 21-1-
2019) 
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Arbeidsmarkt: 
presentatie 
werkambassade
ur en visie 
arbeidsmarkt –
onderwijs en 
cijferrapportage
, midterm 
review 2016-
2018 

      Midterm review arbeidsmarkt 17 september 2018 op B-agenda 
EEB behandeld 

Financiële 
stukken 
recreatieschapp
en 

       

Algemeen        

Kaderbrief 2020        

Jaarstukken 
2018 

       

Zomernota         
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Provinciale 
Begroting 2019                   
 

PS 12 
nov 
2018 

      

evaluaties van 
de Europa-
strategieën 
  
  

       

IPO begroting       PS december 2017: in vervolg zal IPO begroting in alle 
commissies worden behandeld. 

MRA begroting 
2019 en 
werkplan 2020 

      Agendacommissie heeft op 2 -10-2017 besloten dat MRA 
begroting en werkplan - net zoals de provinciale begroting-  in 
alle commissies zal worden behandeld. 
September 2018 in commissies en oktober PS 

MRA 
verantwoording 
en globale 
begroting 2019 

      TBV input regiegroep 13 april 2018 
Toezeggingen: 
-over onduidelijkheden in het kleurenschema zullen nadere 
vragen gesteld worden; 
- tegengaan verspilling bouwmaterialen zal de hr. Van der Hoek 
agenderen op het portefeuillehoudersoverleg duurzaamheid; 
- opmerking om aan dashboard economie  toe te voegen welke 
knelpunten worden opgelost en met welke prioriteit neemt de 
hr. Bond mee naar het PRES. 
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PIP N247       4/2 PS  Post  Op dit moment wordt gewerkt aan ontwerp-PIP. Vaststelling van PIP in PS staat gepland Q1 (eerste kwartaal 2019) 

Verkeersbeleid in relatie 
tot de  
Omgevingsvisie  
(agenda Mobiliteit)  

                Post     28 mei 2018: Concept-omgevingsvisie is besproken in commissie R&W met uitnodiging EEB, M&F en NLWM 
11 juni 2018: Terinzagelegging omgevingsvisie 
Oktober/november 2018: Definitieve besluitvorming in PS 
 
17 sept 2018  techn briefing 
 
Extra bespreking RW en andere commissies over Mobiliteit binnen de Omgevingsvisie heeft plaatsgevonden op  22 maart.   

Perspectief Fiets en 
uitwerking moties 31/2017 
en 45/2017 

     
 

 
 
 

 
 

 

 
 

  Post  In de commissievergadering van 17 mei is het concept Perspectief Fiets besproken worden. De input die vanuit het thema 
Fiets aan de Omgevingsvisie wordt geleverd wordt samengevat in het Perspectief. Met het Perspectief als basis kan 
vervolgens verder gewerkt worden aan de opgaven die plaats krijgen in een beleidsrijke Agenda Mobiliteit, waarin alle 
activiteiten met betrekking tot de mobiliteit zullen worden geagendeerd en in de tijd worden geprogrammeerd. Ook 
bestaand beleid zoals het aanpakken van de fietsknelpunten krijgt een plek in dit programma. 
 
De voordracht investeringen tbv oplossen fietsknelpunten wordt 9 april in de commissie besproken.  
  
Op 25 januari 2018 is er een technische briefing gehouden over welke kant de uitvoering uit gaat. Uiteindelijk komt de 
uitwerking terug in de Omgevingsvisie, deze wordt 22 maart in een extra vergadering besproken.   
BOT overleg 5 oktober 18.30 uur.  
'verzoeken het college het fietsbeleid een extra impuls te geven door:  
- te onderzoeken hoe een herkenbaar provinciaal hoofdfietsnetwerk vorm kan krijgen, waarbij harmonie gezocht 

wordt met de ontwikkeling van het fietsnetwerk van de Vervoersregio Amsterdam;  
- in dit onderzoek specifiek meenemen hoe de vermarkting van een hoofdfietsnetwerk kan worden opgepakt;  
- een model te ontwikkelen voor (cofinanciering van) het oplossen van zwakke schakels n gemeentelijke fietspaden 

in het hoofdfietsnetwerk;  
- voor de vaststelling van de begroting 2018 een tussenrapportage te geven over bovenstaande en deze rapportage zo 

goed mogelijk aan te laten sluiten aan de in ontwikkeling zijnde provinciale fietsvisie; 

Bereikbaarheid Broek in 
Waterland  

            Post   Ambtelijk vernomen dat er nog  een MKBA (maatschappelijke kosten-baten analyse) wordt gemaakt.  Planning loopt 
daardoor  minimaal 3 maanden uit. Zodat het vervolg in het derde kwartaal van 2018 in de commissie wordt verwacht.   
  
3e atelier: 30 oktober    
3e inloopavond (presentatie resultaten studie):  21 november  
  
9 mei 2016 Tijdens en extra vergadering van de commissie 9 mei 2016 is een technische toelichting gegeven op de variant 
van de Dorpsraad. Bereikbaarheid Broek in Waterland/N247. Tijdens de vergadering 9 mei is gesproken over de brief van 
GS waarin wordt aangegeven dat de variant van de Dorpsraad tot een vergelijkbaar niveau uit te laten werken als de 
Stuurgroep varianten. Begin 2017 worden de resultaten verwacht van de nadere uitwerking.  
13 oktober 2016 Voorstel aan commissie om begin november een informeel overleg te houden over het participatieproces 
studie Broek in Waterland.  
7 november 2016 Op 10 november 2016 informeel overleg.  
2 februari 2017: in overleg met de dorpsraad is besloten de komende ateliers en inloopavonden uit te stellen. GS komen 
begin 2017 met een nieuwe planning.   
26 nov 2018 besproken in commissievergadering M&F (B-agendapunt) Besluit reconstructie N247, passage Broek in 

Waterland. De gedeputeerde veronderstelt dat voor het uitzoeken van voornoemde zaken drie tot vier maanden nodig 
zijn. Vervolgens moet een stuk worden opgesteld voor de stuurgroep, het college en Provinciale Staten. Van de zijde van 
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Provinciale Staten zal dan aangegeven moeten worden of ze bereid zijn om financiën beschikbaar te stellen. Vier jaar 
geleden gaven alle partijen aan dat er geld beschikbaar moest komen, maar in het coalitieakkoord is dat geen waarheid 
geworden. 

Smart Mobility              Post   5 maart BOT-overleg gehad 
  
30 november 2017 uitvoeringsprogramma besproken in cie.  
  
Inmiddels is een Uitvoeringsprogramma Smart Mobility beschikbaar. Zie B-agenda 27 november 2017.   
  
De commissie M&F heeft 12 juni een eerste BOT overleg gevoerd over het Smart Mobility . Afgesproken is dat hier een 
vervolg aan wordt gegeven. In overleg met de afdeling wordt naar een geschikt moment gekeken.   
 
Juli 2018 brief ontvangen Planstudie autonome voertuigen, daarin de vraag of er behoefte is aan technische briefing. Dit is 
in okt 2018 aan de  commissie M&F voorgelegd. Op dit moment is er geen behoefte aan.  
 
6 dec 2018 Koers Smart Mobility besproken (B-agendapunt) in de commissievergadering M&F. Er is behoefte aan een 
BOT-overleg. Deze wordt georganiseerd op 21 januari 2019 voorafgaand aan de commissievergadering.  
 

Verbreding 
Solaroadexperiment  

       14/1 PS     Post    17 mei wordt een technische briefing over resultaten en ontwikkelingen gehouden 
 
GS hebben op 19 februari brief 967149/967211 gestuurd over verbreding van het experiment naar zwaar verkeer  
  
2 maart 2017: er kan nog geen harde datum gegeven worden, omdat de vervolgstappen van SolaRoad op dit moment 
worden uitgezocht. Hieraan zitten een aantal financieel-economische aspecten als ook juridische. Zodra hier duidelijkheid 
over is wordt een moment gepland voor een presentatie.  
  
In overleg met de griffie wordt bekeken of het mogelijk is een presentatie over SolaRoad aan de commissie te geven. 
Verwachting 2e kwartaal 2017.  

Voorkeursalternatief 
Verbindingsweg A8-A9 
 

            Post    21 juni 2018- GS (Post) geeft aan dat uitkomst onderzoek landschapsplan in januari 2019 komt 
 
29 mei 2018: GS-besluit voorkeursalternatief 
21 juni 2018: Bespreken bovengenoemd besluit in commissie M&F 
9 juli 2018: Bespreken besluit in PS 
 
8 okt 2018 interpellatieverzoek  
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26 april 2018: In brief 1067127/1067134 doen GS verslag van hun gesprek met het ministerie en over het vervolg daarop. 
GS willen voor zomer 2018 een besluit nemen over een voorkeursalternatief, 21 juni hierover commissievergadering. Na 
de zomer volgt dan een startnotitie voor de te volgen planologische procedure. 
 
Na het ICOMOS-advies in de cie van 30 nov te hebben besproken, heeft de ged. toegezegd met het ministerie in gesprek 
te gaan over het vervolg. Zodra het vervolgproces duidelijk is, zal ged. de cie hierover informeren.  
  
13 september 2017: in de commissie van 11 september is de stand van zaken en de PlanMER besproken.  Besluitvorming 
over voorkeursalternatief wordt eind 2017/begin 2018 verwacht.  
  
Besluit GS 5 juli 2016 over toevoegen Golfbaanvariant.                                         
9 mei 2016 is in de commissie gesproken over de stand van zaken. Twee varianten worden nader onderzocht. 
Wanneer na afronding van de aanvullende onderzoeken het voorlopig voorkeursalternatief wordt gekozen volgt een 
inspraakprocedure. Omstreeks maart 2017 wordt een nader voorstel verwacht. Voorkeursalternatief 11 april 2016  
in commissie. Ligt dan ook ter inzage voor zienswijzen(wellicht rol burgerparticipatie). Na 3 oktober 2016 start de 
planuitwerkingsfase ( deze is naar verwachting eind 2017 gereed. Aansluitend wordt PIP opgesteld. 9 februari 2016: 
Informatie over besluit minister inzake opstelterrein sprinterterreinen komt richting commissie(s).  
  
2 februari 2017: Planstudie Verbinding A8-A9: voorkeursontwerpen voor  
Nulplus-, Golfbaan- en Heemskerkalternatief staat op 13 februari 2017 op de B-agenda.  
  
2 maart 2017: vervolg behandeling van 13 februari 2017 op 2 maart 2017.  
  
3Planning: vaststelling voorlopig voorkeursalternatief op 30 mei 2017 in GS. Woensdag 31 mei aanlevering stukken. 
Dinsdag 6 juni: technische briefing. Maandag 12 juni: commissiebehandeling M&F, besluit voorlopig voorkeursalternatief 
(gedurende inspraakperiode)   
   
Het vaststellen van het voorkeursalternatief: eind 2017.  
  
Op 10 maart hebben GS een brief aan PS gestuurd over het opnemen van een extra variant in de MER studie. Dit houdt 
ook in dat de behandeling in GS op 30 mei niet gehaald wordt, evenals de technische briefing op 6 juni.   
Een nieuwe planning volgt, waarin een GS besluit is voorzien na de zomer.  
Op 24 maart hebben GS een persbericht verstuurd met de mededeling dat de Stuurgroep Verbinding A8-A9 tegen het 
toevoegen van de tunnelvariant is. In PS  
van 10 april jl. is het onderwerp aan de orde geweest tijdens een interpellatiedebat. 13 jul 2017: zie brief over GS besluit 
d.d. 11 juli 2017. Bespreking in commissie in september. Nadere invulling volgt zo spoedig mogelijk.  

Evaluatie Verbonden 
partijen  

         Post     Eens in de 4 jaar wordt het beleid Verbonden partijen geëvalueerd. De Nota Verbonden partijen 2014 is door PS 
vastgesteld februari 2015. In 2016 zijn 6 stichtingen onderzocht. Bij brief van 23 juni 2016 is PS hierover geïnformeerd. De 
algemene conclusies en aanbevelingen worden verwerkt in de eerstvolgende herijking van de nota verbonden partijen.  
 
Jan 2019: Wordt niet meer geagendeerd voor de verkiezingen. Volgt voor / na de zomer 2019 

Bereikbaarheid  
Haarlemmermeer-
Bollenstreek  
(voorheen  

         Post      
  

26 november 2018: bespreken gevolgen PS besluit DPW Zuid-Holland ---Schuift door naar 21 januari 2019 
17 september 2018: Bespreken GS-besluit voorkeursalternatief in de commissie  
3 september 2018: gezamenlijke Hoorzitting (NH&ZH) 
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Duinpolderweg)  
20 april 2018: Werkbezoek Duinpolderweg (georganiseerd door Zuid-Holland) 
 
Besproken in cie 25 januari 
  
GS heeft besluit over voorkeursalternatief genomen op 19 december en gepubliceerd op 20 december. 22 Januari zal dit 
besluit besproken worden in de cie.  
  
3 februari 2017: verwachting GS-besluit circa december 2017  

Integrale studie 
bereikbaarheid Den Helder  

         Post    Voor de integrale studie bereikbaarheid Den Helder is in 2016 is een kwartiermakersfase gestart en is gewerkt aan een 
plan van aanpak voor een gebiedsgerichte integrale aanpak. Met dit PvA is de samenwerking gezocht met het programma 
De Kop Werkt en is ook het Rijk (RWS) betrokken. September 2017 is een onderzoeksvoorstel besproken met de 
betrokken bestuurders uit de kop gemeenten waarna de onderzoeken zijn gestart. De eerste resultaten zijn in het eerste 
kwartaal van 2018 opgeleverd.  In een bestuurlijk overleg in mei 2017  met de betrokken gemeenten van de kop en RWS 
zijn de eerste resultaten van de uitgevoerde onderzoeken besproken en afspraken gemaakt over het vervolg. Onderdeel 
hiervan zijn de nadere uitwerking van kortetermijnmaatregelen voor de verbetering van de bereikbaarheid van, naar en 
door Den Helder. Voor de verbetering van de bereikbaarheid van Den Helder op lange termijn zijn met de gemeenten en 
RWS afspraken gemaakt over de scope van het onderzoek.  

Jaarstukken 
2018/Kaderbrief 2020 
(tevens Rekeningencie)  

         Post   …… 2019: Behandeling in de commissie M&F. 
….. 2019: Behandeling in PS. 

Zomernota 2019    8/10 PS     Post  17 september 2018: Behandeling in de commissie M&F. 
8 oktober 2018: Behandeling in PS. 

Begroting 2019     12/11 PS    Post  15 oktober 2018: Behandeling in de commissie M&F. 
12 november 2018: Behandeling in PS. 

Actualisatie   
Provinciaal  
Grondbeleid   

    12/11 PS    Post  BOB-model  15 oktober 2018: Behandeling in de commissie M&F. 
12 november 2018: Behandeling in PS. 
 
18 juni 2018: technische briefing over de denkrichtingen gehouden 
 
BOT-overleg 5 maart 2018 gehad 
PvA voor actualisatie is 25 januari 2018 in de cie besproken. Daarna volgt BOT-overleg over inhoud.   

OV Toekomstbeeld  
 

        Post    Op 5 juli 2018 Het OV toekomstbeeld is een samenwerking tussen alle gemeenten, Provincie Flevoland, Almere en 
Lelystad. Vanuit de regio wordt het OV Toekomstbeeld tot stand gebracht. De commissie wordt daarover op gezette tijden 
geïnformeerd. 
 
21 juni 2018: vervolgoverleg over verschillende netwerkscenario’s. 
 
Technische briefing 5 maart gehad. 
29 mei 2017: de evaluatie van begin 2017  was de eindevaluatie van de uitvoeringsregeling die liep t/m 2015.                                                                       

Voortgangsrapport  
Westfrisiaweg N23  
  

        Post     Komt regelmatig ter kennisgeving terug in de cie.  

Voortgangsrapport HOV in 
't Gooi  

        Post    Januari 2019 Nota van Uitgangspunten bespreken in commissie M&F  
26 november 2018 BOT-overleg (Vervolg op 15 okt 2018)  
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15 okt 2018 BOT overleg  
Naar verwachting januari 2019 nota van uitgangspunten / maart 2019 programma van eisen / voor zomerreces nota van 
zienswijzen 
 
Komt regelmatige ter kennisgeving terug in de cie.  

Voortgangsrapportage HOV 
Velsen   

        Post    Komt regelmatige ter kennisgeving terug in de cie.  

Initiatiefvoorstel anoniem 
solliciteren 

        Loggen  Advies van GS en het initiatiefvoorstel zijn besproken in commissie van 17 mei. Gedeputeerde heeft toezeggingen gedaan, 
indieners wachten met verdere stappen op afhandeling van deze toezeggingen. 
 
Advies van GS wordt na GS-vergadering van 24 april verwacht en kan vervolgens besproken worden in de vergadering van 
de commissie M&F van 17 mei 2018.  
Ged. heeft voorgesteld informatie van pilots af te wachten.                                                                                  
Juni 2017: 18 mei 2017: Ambtelijk vernomen dat reactie naar verwachting begin juni in GS komt. Dit betekent behandeling 
in de commissie van september.          
13 juli 2017: In de commissie van 12 juni heeft de gedeputeerde het volgende meegedeeld: ‘Anoniem solliciteren’ dat de 
landelijke pilots deels zijn uitgevoerd. Een reactie op de resultaten zal door Gedeputeerde Staten worden verwoord in een 
nota.   

Nota Reserves en Fondsen       12/11 PS    Post  31 mei 2018: De nieuwe reserve-indeling zal meegenomen worden in de begroting voor 2019. 
 
16 en 18 januari zijn een drietal brieven ontvangen over een onderzoek dat GS gedaan heeft naar de huidige reserves. 
Deze brieven worden besproken in de cie MF van 19 februari (en eventueel in andere commissies). De geactualiseerde 
nota reserves en fondsen zal in twee delen besproken worden, parallel aan de behandeling van Kaderbrief en Begroting 
2019. Bij de Kaderbrief worden de kaders voor de nota besproken, bij de Begroting de indeling van de reserves aan de 
hand van de nieuwe kaders.  

PIP N241 trajectbenadering           Post  Startnotitie ontvangen op 20 december. PIP wordt eind 2018 verwacht.  

IPO begroting     12/11 PS    Post  Komt jaarlijks terug in de commissie. 
Commissie 17 sept 2018  

P&C-stukken 
Randstedelijke 
Rekenkamer 

11/6 PS        Remkes  17 mei 2018: Behandeling in de commissie M&F. 
11 juni 2018: Behandeling in PS. 
Komt jaarlijks terug in de commissie. 

Initiatiefvoorstel Pilot 
Doelgroepenvervoer 
Schagen 

11/6 PS        Post  Is besproken in commissievergadering van 17 mei en geagendeerd voor PS van 11 juni. Daarna afvoeren van lijst. 
 
Was geagendeerd voor cie 9 april, maar is niet besproken.  

Bijpraatmoment ROCOV         Post  1 of 2x per jaar is er een bijeenkomst met de leden van de commissie voorafgaand aan een vergadering. Aan de hand van 
een presentatie door ROCOV, vindt dan een discussie plaats over wat er zoal speelt. Eerstvolgende datum: 21 juni. 

Jaarlijks overleg met cie 
A’dam en Vervoersregio 

        Post  Eens per jaar is er een bijeenkomst met de leden van de commissie, leden van de raadscommissie verkeer van Amsterdam 
en de Vervoerregio. Eerstvolgende datum is nog onbekend. 

Initiatiefvoorstel 
Modernisering 
Tankstationbeleid 

        Post  Begin 2019 brandstoffenmixbeleid gereed. Op basis daarvan wordt een nieuw tankstationbeleid opgesteld. 

Programma centrale 
bediening kunstwerken  

        Post  Er is een voortgangsrapportage aangeleverd voor de commissievergadering van 18 juni. 
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Beeldvorming (fase 1, bijvoorbeeld dmv een benen-op-tafeloverleg of technische briefing) 

Oordeelsvorming (fase 2, dmv bespreking in de commissie) 

Besluitvorming (fase 3, dmv een voordracht die voorgelegd wordt aan PS) 

 

   (Q) 
18.2 

  
18.3 

 
 

 
18.4 

 (Q) 
19.1 

  
19.2 

 PFH  Werkvorm  Procesafspraken / Wensen tav de voorbereiding  

Commissie M&F  18/6 21/6 3/9 17/9 15/10 26/11 21/1 11/2          

Onderzoek Randstedelijke 
Rekenkamer Garanties en 
Leningen 

     14/1 PS   Post  Het concept-rapport van de Randstedelijke Rekenkamer gaat in augustus de wederhoorprocedure in, het definitieve 
rapport wordt begin oktober verwacht. 

 

 

 

 

 

 

 



1 StrA cie R&W per 29-01-2019 

Strategische Statenagenda Commissie Ruimte & Wonen per 29-01-2019 

Beeldvorming (Fase 1) 

Oordeelsvorming (Fase 2) 
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
3) 

 

  2018 
(Q) 

     2019 
(Q) 

 GS Werkvorm Procesafspraken / Wensen t.a.v. de voorbereiding 

Commissie R&W 1e 2e 3e 4e 1e 2e      

Ruimte                  

MRA agenda             Geldhof   De MRA maakt met enige regelmaat rondes langs de Raden en 
Statenleden. In het najaar vindt het MRA Congres plaats. PS kunnen 
tweemaal per jaar reageren op de stukken die in de MRA regiegroep 
worden besproken. 

Nominatiedossier Nieuwe 
Hollandse Waterlinie als 
uitbreiding op de Stelling van 
Amsterdam (UNESCO- 
status).  

      Geldhof  Per brief van 9 november 2017 zijn PS geïnformeerd (c agenda R&W 4 
december 2017) over de Unesco nominatie Nieuwe Hollandse Waterlinie 
als uitbreiding van de Stelling van Amsterdam.  
 
Ten behoeve van het gedeelde siteholderschap (van de 4 betrokken 
provincies voor het vergrote werelderfgoed) dienen PS de 
gemeenschappelijke regeling die daarvoor nodig is vast te stellen. Naar 
verwachting wordt deze gemeenschappelijke regeling eind 2018 aan PS 
worden voorgelegd. 

Wonen                  

Vervolgactiviteiten Waterlands 
wonen 

            Geldhof   De commissie wordt geïnformeerd als daar aanleiding voor is. 

 



6 Vaststelling lijst ingekomen stukken.

1 Ingekomen stukken JANUARI (1 t/m 23 januari 2019) 

 

 

Lijst ingekomen stukken 1 t/m 23 januari 2019 voor PS van 4 februari 2019 

 

Nummer Omschrijving 

1 Economie: Brief GS aan PS inz. Evaluatie detailhandelsbeleid 2015-2020 (c-agenda EEB 11-

2-2019) 

2 Milieu: Afschrift brief GS aan ministerie IenW over Grafietuitstoot Tata Steel (C-agenda 

NLWM 25-02-2019) 

3 Fauna: Besluit GS op grond van hoofdstuk 5 Verordening Faunabeheer (C-agenda NLWM 

25-02-2019) 

4 Fauna: Brief GS aan PS over discussienota Rosse Stekelstaart (Betrekken bij B-agendapunt 

7.b. NLWM 24-01-2019) 

5 Natuur: Discussienota PvdA over sinusmaaien (B-agenda NLWM 25-02-2019) 

6 Mobiliteit: Brief GS aan PS inz. Wob-verzoek standpuntbepaling contacten 

correspondentie met ICOMOS Unesco OCW I&W Stuurgroep A8 A9 (C-agenda M&F 21-01-

2019) 

7 Mobiliteit: brief Verbreding N 201 en aansluiting op A 27 (C-agenda M&F 21-01-2019) 

8 Mobiliteit: brief zienswijze en aandachtspunten Duinpolderweg (C-agenda M&F 21-01-

2019) 

9 Circulaire economie: Brief GS aan PS inz. Voortgangsrapportage Actieagenda Circulaire 

Economie 2017-2020 (C-agenda EEB 11 februari 2019). 

10 Cultuur: Brief GS aan PS inz. Uitwerking motie 47-2018 culturele instellingen en 

evenementen  (B-agenda EEB 11/2/2019) 

11 Economie: Brief GS aan PS inz. Resultaat Breedband buitengebied Noord-Holland (C-

agenda EEB 11 februari 2019) 

12 Financiën: Voordracht eerste begrotingswijziging 2019 (A-agenda M&F 11-2-2019) 

13 Milieu / Mobiliteit: Afschrift aan PS. Brief Waddeneilanden gemeenten aan Tweede Kamer 

over gezonken zeecontainers Waddenzee (C-agenda NLWM 25-02-2019 en M&F 11-02-

2019) 

14 Milieu / Mobiliteit: Afschrift brief Kimo aan Tweede kamer en Eerste kamer over 

gezonken zeecontainers Waddenzee (C-agenda NLWM 25-02-19 en M&F 11-02-19) 

15 Natuur: Toezicht op natuur- en stiltegebieden (C-agenda NLWM 25-02-2019) 

16 Water: Uitvoeringsregeling subsidie Kennisontwikkeling Water en bodem Noord-Holland 

2017 (C-agenda NLWM 25-02-2019) 

17 Mobiliteit: brief zienswijze Wijkraad Welgelegen op Voorlopig Ontwerp Houtplein (C-

agenda M&F 21-01-2019) 

18 Klimaat: Brief van GS aan PS inz. Ontwerp van het Klimaatakkoord (B-agenda alle 

commissie in februari; let op er komt nog een aparte brief van GS  ter voorbereiding van 

de consultatie in de commissies). 

19 Milieu/ Energie/ Mobiliteit: Brief GS aan PS met advies Initiatiefvoorstel GL & PvdD 'Naar 

een toekomst zonder (plastic) Zwerfafval' (Betrekken bij A-agenda NLWM 24-01-2019) 

20 Opzegging Statenlidmaatschap hr. Van Straaten (VVD) wegens verhuizing naar andere 

provincie. 

21 Economie: Brief GS aan PS inz. nieuwe beslissing op bezwaar hangende beroep Wob 

Distriport (C-agenda EEB 21-1-2019) 

22 Financiën: brief GS aan PS inz. Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma 

Infrastructuur (PMI) (A-agenda M&F 21-01-2019) 

23 Kop werkt: jaarprogramma 2019 /voortgangsrapportage 2018 en Maatschappelijke en 

Economische Effectrapportage (B-agenda EEB 21-1-2019) 



2 

2 

Nummer Omschrijving 

24 Milieu: Ingekomen mail over Houtstook en Schone lucht akkoord 2019 (C-agenda NLWM 

24-01-2019) 

25 Milieu: Vaststellen van de Begroting 2019 van het Fonds Nazorg gesloten stortplaatsen 

provincie Noord-Holland (C-agenda NLWM 24-01-2019) 

26 Mobiliteit: Brief waterstof rijweg (C-agenda M&F 21-01-2019) 

27 Water: Afronding aanbevelingen van Randstedelijke Rekenkamer en Noordelijke 

Rekenkamer uit rapport 'Het Waddenfonds gemonitord' (C-agenda NLWM 24-01-2019) 

28 Water: Uitvoeringsregeling subsidie verbetering kwaliteit zwemwater Noord-Holland 2019 

(C-agenda NLWM 24-01-2019) 

29 Wonen: Brief GS aan PS huisvesting buitenlandse werknemers, Rapport & plan van aanpak 

stuurgroep (C-agenda R&W 25 februari 2019) 

30 Integriteit: Brief GS aan PS inz. Beleidsplan Integriteit 2019 (C-agenda EEB 21-1-2019) 

31 Mobiliteit: Discussienota ecologische bermen (B-agenda M&F 21-01-2019) 

32 Mobiliteit: Discussienota Fietstunnel Laren (B-agenda M&F 21-01-2019) 

33 Recreatieschappen: agenda  vergadering AB RAUM 11 januari 2019 (C-agenda EEB 21-1-

2019; de openbare stukken die bij deze vergadering horen kunt u downloaden op de site 

van het recreatieschap). 

34 Bestuur: Brief van GS aan PS inz. wob verzoek concept beleidskader gemeentelijke 

herindeling (C-agenda EEB 21-1-2019) 

35 Dankbrief hr. Remkes aan GS en PS Noord-Holland 2 januari 2019 

36 Mobiliteit: Brief GS aan PS inz. Bestuursovereenkomst Zuidasdok (C-agenda M&F 21-01-

2019) 

37 Mobiliteit: Brief GS aan PS inz. Perspectief Fiets (B-agenda M&F 21-01-2019) 

38 Mobiliteit: Brief GS aan PS inz. Samenwerkingsovereenkomst Nationaal Dataonderzoek 

Slimme Laadstrategieën (C-agenda M&F 21-01-2019) 

39 Mobiliteit: Ontwikkelstrategie Energie Noordzeekanaalgebied (C-agenda M&F 21-01-2019 

(leidend) & EEB 21-01-2019) 

40 Mobiliteit: Voordracht Realisatie Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport 

Aalsmeer (A-agenda M&F 21-01-2019) 

41 Recreatieschappen: Brief Recreatieschap Spaarnwoude inz. wijziging gemeenschappelijke 

regeling (A-agenda EEB 11-2-2019) 

42 Ruimte / Natuur / Recreatie: Beantwoording GS openstaande vragen uit cie RW en cie 

NLWM over voordracht wijziging PRV (Betrekken bij PS-vergadering 14-01-2019) 

 



7 Voortgangslijst van moties.

1 memo PS lijst moties PS 04-02-2019 

  

 

Uw contactpersoon 

V. Mulder 

AD/STG 

 

 

Doorkiesnummer 023-514 4186 

mulderv@noord-holland.nl 

 

 

 28 januari 2019 1|1 

Aan  

Provinciale Staten 

 

 

Bijlage 

Lijst moties 

 

 

 

Betreft lijst moties ten behoeve van PS 4 februari 2019 Memo 

 

 

 

Inleiding: 

Hierbij treft u de vernieuwde lijst moties aan. De kolommen “Stand van 

zaken GS” en “Voorstel Presidium” zijn op een aantal punten verder 

geactualiseerd.   

 

Na de vergadering van cie M&F op donderdagavond 24 januari jl., is er 

nog een afdoeningsvoorstel gekomen.  

 

Voorstel: 

Instemmen met het nieuwe afdoeningsvoorstel bij de volgende motie: 

 

Motienummer PS-datum Onderwerp Paginanr. 

M 31-2017 10-07-2017 Jaarrekening 2016 hoofdfietsnetwerk. pag.17 

 

Instemmen leidt tot opschoning van de lijst moties na vaststelling in PS 

van 4 februari 2019. 

 

 

 

 

 

 

 

Toelichting m.b.t. aangehouden moties:  

Aangehouden moties kunnen alleen met een inhoudelijke motivering worden 

afgedaan. Weging van de motivering vindt plaats in het Presidium.  

Daarnaast benadrukt het Presidium de verantwoordelijkheid van de 

indieners om tijdig de voortgang van toezeggingen rondom een 

aangehouden motie in de functionele Statencommissie aan de orde te 

stellen. 



1 Lijst moties PS 04-02-2019 -gewijzigd na cie MF met toevoeging afdoeningsvoorstel- 

1 

 

Lijst moties PS 4 februari 2019 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

M56-

2018 

12-11-

2018 

Verduurzaming 

wegaanleg en  

-onderhoud 

PS verzoeken GS  De 

klimaatbijdrage en 

daarmee 

verduurzaming van 

wegaanleg en  

-onderhoud 

nadrukkelijk mee te 

nemen in de nieuwe 

gebiedscontracten 

en hierover te 

rapporteren in de 

jaarrekening 

PvdA, D66, 

CDA, CU-SGP, 

ONH, PvdD, 

GL, SP 

M&F Post, E.   

M55-

2018 

12-11-

2018 

Ecologische 

bermen  

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS:  

- In beginsel alle 

bermen als 

ecologisch 

waardevol te 

beschouwen en als 

zodanig te 

behandelen   

- in overeen-

stemming met 

natuurbeheerplan, 

maaisel direct op  te 

ruimen (maai-

zuigen) of enkele 

dagen te laten 

liggen voor het 

wordt afgevoerd 

(ecologisch maaien) 

PvdD, CU-SGP, 

SP 

M&F Post, E.  23-11-2018: reden 

aanhouden motie uit notulen 

PS 12 en 19 november: "De 

VOORZITTER: Zou het in een 

voorkomend geval, want er 

ligt kennelijk een wat ouder 

rapport waarbij onderzoek 

gedaan is, dit is voor een 

deel een technische 

discussie, maar om er even in 

de commissie over te praten, 

over wat nou wel en niet kan.  

Gedeputeerde POST: Daar 

heb ik geen enkel probleem 

mee, maar dat is niet 

gebeurd.  De heer ZOON 

(PvdD): In dat geval zou ik er 

een discussienota van 

moeten maken, daar doen wij 

er zoveel van, maar als dat de 



2 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

gedeputeerde helpt, dan lijkt 

mij dat een goed idee." 

M52-

2018 

12-11-

2018 

Tussenevaluatie 

FBP Damherten 

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS: na 

de telling van 1 april 

2019 een tussen-

evaluatie van het 

FBP damherten te 

maken 

PvdD NLW

M 

Bond, J.  23-11-2018: reden 

aanhouden motie uit notulen 

PS 12 en 19 november 2018: 

"Gedeputeerde BOND: Ik weet 

dat die eraan komt en wat de 

waarheid is en dat is wat er 

speelt. Wij maken dit plan af 

en er komt een evaluatie 

voordat het nieuwe 

beheerplan damherten wordt 

gemaakt. Dat is ook een 

vereiste. Het wordt 

gemonitord en wat ik met u 

wil doen, dat is dat ik in het 

voorjaar van 2019 na de 

telling van 2019, PS 

uitgebreid zal informeren 

over de voortgang en stand 

van zaken van het huidige 

Faunabeheerplan Damherten.  

De heer VAN LIERE (PvdD): Ik 

hou de motie aan. Ik ga hem 

agenderen bij de commissie 

en dan mag de gedeputeerde 

uitleggen en onderbouwen 

wat hij hier heeft gezegd." 

M50-

2018 

12-11-

2018 

Strikter beleid 

inzake 

toekenning van 

subsidies   

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS: 

Geen subsidies 

meer toe te kennen 

aan aanvragers 

namens stichtingen 

en verenigingen, als 

PVV EEB Bond, J.  23-11-2018: reden 

aanhouden motie uit notulen 

PS 12 en 19 november: 

"Gedeputeerde VAN DER 

HOEK: In het licht van het 

doet geen recht aan, wil ik 



3 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

deze subsidies 

worden besteed bij 

bedrijven waar 

aanvragers zelf 

werkzaam zijn. 

iets zeggen over motie 50 

van de PVV over subsidies. U 

komt tijdens de algemene 

beschouwingen met een 

specifieke casus. Dan lijkt het 

misschien gemakkelijk om op 

basis van wat er gezegd 

wordt, direct conclusies te 

trekken, maar ik ben voor 

zorgvuldigheid. Ik heb u 

toegezegd eerst de casus te 

bestuderen en ook in 

hoeverre hier een bestaande 

voorwaarde is overtreden, 

met andere woorden, is er 

nog een aanvullende regel 

nodig en nu loopt u op mijn 

beantwoording vooruit door 

een motie in te dienen. Als u 

nog wacht op beantwoording 

dan is een motie een zwaar 

middel om nu in te zetten. 

Die ontraad ik ook.  De heer 

VAN DER SLUIJS (PVV): Ik heb 

gemeend de motie wel vast in 

te moeten dienen, maar ik 

houd hem aan. Ik wacht op 

uw antwoord." 

M47-

2018 

12-11-

2018 

Provinciale 

uitvoeringsrege

ling Cultuur 

Noord-Holland 

PS verzoeken GS: 

met de vrijgevallen 

middelen een 

nieuwe 

uitvoeringsregeling 

op te stellen, 

waarbinnen 

D66, VVD, 

CDA, PvdA 

EEB Hoek van 

der, J. 

24-01-2019: uit 

besluitenlijst GS d.d. 15-01-

2019: Het college besluit:  

1. om op basis van motie 

47-2018 twee 

uitvoeringsregelingen uit te 

 



4 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

voornoemde 

culturele 

instellingen of 

evenementen 

succesvol een 

beroep kunnen 

doen op provinciale 

middelen ter 

ondersteuning van 

projecten die tot 

doel hebben:  

- het (te bouwen) 

vastgoed dan wel 

exploitatie te helpen 

verduurzamen,  

- of de regionale 

economie helpen 

versterken,  

- of de uitvoering 

van het monu-

menten- en 

landschapsbeleid 

vervolmaken,  

- of bij te dragen 

aan de regionale 

cultuurhistorie 

werken ter ondersteuning 

van culturele instellingen en 

evenementen   

2. Provinciale Staten via 

bijgaande brief over dit 

besluit te informeren en te 

vragen om de uitwerking 

van motie 47-2018 culturele 

instellingen en 

evenementen op de B-

agenda van de vergadering 

van de commissie EEB van 

11 februari 2019 te 

plaatsen. 

M46-

2018 

12-11-

2018 

Geen nieuwe 

kerncentrale in 

Noord-Holland 

PS verzoeken GS:  

- dat het plaatsen 

van een nieuwe 

kerncentrale in 

Noord-Holland om 

kernenergie op de 

wekken niet aan de 

orde is 

D66, PvdA, 

SP, 

GroenLinks, 

PvdD 

EEB Hoek van 

der, J. 

  



5 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

M45-

2018 

12-11-

2018 

Grootste 

duurzame 

waterstofcluster 

van Europa 

PS verzoeken GS: 

- zich in te spannen 

om te doen wat 

binnen haar bereik 

ligt om zo de 

aanlanding van wind 

op zee in IJmuiden 

in combinatie met 

een waterstoffabriek 

mogelijk te maken  

- zich in te spannen 

voor nader 

onderzoek naar 

waterstof en het 

gebruik van 

gasleidingen voor 

dit doel in Den 

Helder   

- dit te doen 

bijvoorbeeld (maar 

niet uitsluitend) in 

samenspraak met 

het Rijk of aan de 

klimaattafels waar 

onderhandeld wordt 

over het 

Klimaatakkoord 

VVD, D66, 

CDA, PvdA 

EEB Hoek van 

der, J.  

Tekin, A. 

  

M42-

2018 

12-11-

2018 

Klimaatrechtvaa

rdigheid  

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS: 

Dat de kosten voor 

de aanpak van het 

klimaat beleid 

rechtvaardig 

verdeeld moeten 

worden en niet 

SP EEB Hoek van 

der, J. 

 20-11-2018: fractie wil motie 

aanhouden. 



6 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

overwegend bij 

huishoudens met 

een laag of 

middeninkomen 

gelegd kunnen 

worden 

M 37-

2018 

08-10-

2018 

Betrek de 

betrokken 

inwoners 

Markermeer-

dijken 

PS verzoeken GS   

* met de betrokken 

partners binnen de 

‘Alliantie 

Markermeerdijken’ 

voor de verdere 

uitwerking van de 

ruimtelijke invulling 

een concept plan 

van aanpak 

burgerparticipatie 

op te stellen waarin 

tenminste tot 

uitdrukking komt  

a. het niveau van 

participatie  

b. de vormen van 

participatie  

c. de verwachtingen 

die inwoners en 

belanghebbenden 

bij het 

participatieproces 

mogen hebben   

* het opstellen van 

dit plan van aanpak 

als voorwaarde op 

te nemen bij het 

PvdA, VVD, 

D66, CDA 

NLW

M 

Loggen, C. 17-10-2018  

- Het overleg met de 

betrokken partners binnen 

de Alliantie 

Markermeerdijken is gestart 

en genoemde punten a/c 

worden daarin 

meegenomen.  

- het opstellen van dit plan 

van aanpak is meegenomen 

in een voorschrift bij de 

omgevingsvergunning (E.1. 

Voorschriften betreffende 

het slopen, verstoren, 

verplaatsen of wijzigen van 

een provinciaal monument) 
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Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

verlenen van de 

vergunning 

M 35-

2018 

08-10-

2018 

MRA (Metropool 

Amsterdam) 

begroting en 

werkplan 2019 

PS verzoeken GS:  

- de herhaalde wens 

van P5 tot 

“concretisering van 

de doelstelling van 

het bereiken van de 

top drie positie als 

uitgangspunt van 

alle maatregelen te 

nemen en het 

formuleren van 

meetbare resultaten 

op weg daar naar 

toe” in te brengen in 

de MRA Regiegroep 

van 10 oktober 

2018   

- de reacties van de 

MRA-partners en 

eventuele 

toezeggingen van 

de MRA-organisatie 

terug te koppelen 

aan PS, ter 

bespreking in de 

eerstvolgende 

commissievergade-

ringen 

VVD, D66, 

CDA, PvdA 

EEB, 

NLW

M, 

M&F, 

R&W 

Bond, J.  

Post, E. 

05-11-2018 Deze wens is 

door de CdK en door de 

portefeuillehouder 

mobiliteit, die aanwezig 

waren in de regiegroep van 

10 oktober, aldaar 

ingebracht.  Wat betreft 

ingebrachte wensen en 

opvattingen (van alle MRA 

partijen) bij de MRA 

begroting: hierover heeft de 

MRA  Regiegroep 

afgesproken een notitie op 

te stellen met daarin een 

overzicht van alle 

ingebrachte wensen en 

opvattingen, met daarbij 

telkens een antwoord op de 

vraag of en zo ja hoe 

vervolg wordt gegeven aan 

de desbetreffende 

wens/opvatting.  Wat 

betreft dit specifieke punt: 

Het gevoel dat 

doelstellingen, acties en 

resultaten van de MRA 

concreter en meetbaarder 

moeten worden 

geformuleerd en 

verantwoord leefde breder 

in de Regiegroep. Hier zal 

vanuit de MRA actie op 

worden ondernomen. E.e.a. 
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Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

zal verder vorm krijgen in 

de MRA verantwoording 

over 2018 en het nog op te 

stellen werkplan voor 2020. 

M34-

2018 

08-10-

2018 

Motie 

onderzoek 

fietstunnel 

Linschotenlaan 

Hilversum 

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS:  

- PS te voorzien van 

een gedetailleerde 

en betrouwbare 

kostenraming van 

de fietstunnel bij de 

Van Linschotenlaan  

- samen met de 

gemeente Hilversum 

ruimte te zoeken 

binnen nieuwe 

financiële kaders 

voor de realisatie 

van de tunnel   

- daarvoor indien 

noodzakelijk de 

reserve TWIN-H, 

budget OV/1.1 HOV 

in het Gooi OV deels 

te gebruiken 

CU-SGP, 

GroenLinks, 

SP 

M&F Post, E.  15-10-2018: reden 

aanhouden motie uit notulen 

PS 8 oktober 2018: 

“Gedeputeerde POST: Ik heb 

al eerder aan de heer Klein 

aangegeven, als hij daarover 

wil spreken in de commissie 

dan gaan wij dat gewoon 

doen. De heer KLEIN 

(CU/SGP): Dan zou ik de 

motie aan willen houden en 

hoeft hij niet in stemming te 

komen. Dan gaan wij er in de 

commissie over spreken.” 

M 28-

2018 

09-07-

2018 

"Toerit 

fietstunnel 

Laren 

rechtleggen"  

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS :  

1. Project "N525-05-

Westerheide/Oude 

Postweg, gemeente 

Laren" nog niet naar 

de planfase te 

verschuiven maar 

voorlopig in de 

studiefase te 

houden   

ChristenUnie-

SGP, SP en 

GroenLinks 

M&F Post, E.  24-07-2018: reden 

aanhouden motie uit notulen 

PS 9 juli 2018: "De 

VOORZITTER: De heer Klein 

stelt voor om het aardkundig 

monument aan te passen, 

zodat de vergunning kan 

worden verleend. De 

gedeputeerde zegt, kom met 

een initiatief. De heer KLEIN 
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2. alle benodigde 

stappen te zetten 

die nodig zijn om de 

aanrijroute naar de 

fietstunnel onder de 

N 525 bij Laren 

recht te leggen 

(CU/SGP): Ik wil de motie 

aanhouden om te kijken op 

welke manier de handschoen 

van de gedeputeerde op te 

pakken is." 

M 13-

2018 

11-06-

2018 

Onderzoek naar 

luchthaven in 

Noordzee 

GS wordt verzocht:  

- Er zorg voor te 

dragen dat de 

Gedeputeerde 

Staten nauw 

betrokken is bij dit 

onderzoek  

- Er op toe te zien 

dat ook specifiek 

Noord-Hollandse 

aspecten gedegen      

worden onderzocht 

50PLUS, D66, 

ONH, VVD 

NLW

M 

Tekin, A. 23-10-2018 In de brief 

waarnaar verwezen wordt 

geeft de minister aan dat ze 

de uitkomsten meeneemt in 

de luchtvaartnota. Dat is 

een traject dat nu loopt en 

pas eind volgend jaar wordt 

afgerond.    

 

27-06-2018 De 

gedeputeerde heeft contact 

gehad met het ministerie. 

Het ministerie heeft 

toegezegd dat wij worden 

betrokken. Dit wordt in 

onderstaande brief 

bevestigd. In de brief geeft 

de minister aan hoe zij met 

het onderzoek naar 

Schiphol in zee omgaat. Wij 

zijn als provincie goed 

aangehaakt op de 

genoemde trajecten. 

https://www.rijksover-

heid.nl/documenten/kamer

stuk-

ken/2018/06/22/aanpak-
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participatie-luchtvaart-en-

reikwijdte-luchtvaartnota-

2020-2050  

M126-

2017 

13-11-

2017 

overlegjaar 

agrarisch 

natuurbeheer 

PS verzoeken GS:   

* in het komende 

verkenningsjaar in 

overleg te treden 

met de agrarische 

collectieven en 

TBO’s over hoe de 

biodiversiteits-

doelen en 

beheerdoelen 

binnen het NNN 

gehaald zouden 

kunnen worden 

(zoals al door de 

gedeputeerde 

toegezegd in de 

expert-bijeenkomst) 

en daarvoor een 

neutrale 

procesbegeleider 

aan te trekken   

* hiervan regelmatig 

een terugkoppeling 

te geven aan de 

commissie NLM   

* te onderzoeken 

welke andere 

werkwijzen en/of 

financiële of 

juridische 

instrumenten er 

D66. CDA, 

PvdA, VVD, 

ChristenUnie-

SGP, SP 

NLW

M 

Tekin, A. 21-11-2018: Partijen 

hebben eind september een 

voortgangsrapportage 

opgesteld en deze is ook PS 

ter beschikking gesteld. 

Door middel van 

veldbezoek is kennis 

gemaakt met diverse 

vormen van samenwerking 

en natuurbeheer (o.a. 

erfpacht en natuurboeren, 

model Eemland en realisatie 

NNN met het gebied in 

Krimpenerwaard). Er 

worden instrumenten 

verkend die kunnen 

bijdragen aan realisatie van 

natuur en faciliteren van 

partijen in een gebied.   

(Natuur: Tussenrapportage 

verkenningsjaar NNN (C-

agenda NLWM 29-10-2018))  

 

17-10-2018: zie stand van 

zaken bij 10-04-2018   

 

18-06-2018:  zie stand van 

zaken bij 10-04-2018     

 

10-04 -2018: met de 

terreinbeheerders, de 
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nodig zijn om de 

provinciale doelen 

op dit gebied te 

behalen met inzet 

van samenwerkende 

agrarische 

collectieven en 

TBO’s en de 

resultaten van het 

onderzoek zo 

mogelijk in te zetten 

om de bestaande 

instrumentenkoffer 

ten behoeve van de 

realisatie van NNN 

te vergroten 

agrarische collectieven en 

LTO-Nederland is het 

verkenningsjaar gestart, 

onder leiding van de heer F 

Evers als onafhankelijk 

proceseigenaar. Wij hebben 

de ambitie om uw Staten bij 

de behandeling van het 

Natuurbeheerplan 2019 (in 

uw vergadering in het 

najaar 2018) zicht te 

kunnen bieden op een 

akkoord tussen alle 

betrokken partijen. 

Uiteraard is de vraag of een 

dergelijk akkoord tot stand 

komt, en wat de inhoud 

hiervan is, afhankelijk van 

het verloop van de 

werkbijeenkomsten.     

 

22-02-2018: uit besluiten-

lijst GS d.d. 20-02-2018:  

Het college besluit: 

Provinciale Staten door 

middel van brief te 

informeren over de 

voortgang bij de uitvoering 

van motie M126 

(aangenomen door PS op 13 

november 2017) inzake het 

verkenningsjaar 

biodiversiteitsdoelen en 

beheerdoelen binnen het 
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Natuurnetwerk Nederland 

(NNN).     

 

8-1-2018: Een extern 

proces-begeleider is 

ingeschakeld en deze 

procesbegeleider voert 

oriënterende gesprekken 

met vertegenwoordigers 

van de agrarische 

collectieven en de 

terreinbeheerders. Wanneer 

deze oriënterende 

gesprekken leiden tot 

consensus over de aanpak 

van het verkenningsjaar, zal 

de opdracht aan de extern 

procesbegeleider door GS 

worden vastgesteld en ter 

kennisname aan uw 

Statencommissie NLWM 

worden gezonden.    

 

18-06-2018:  zie stand van 

zaken bij 10-04-2018   

 

10-04 -2018: met de 

terreinbeheerders, de 

agrarische collectieven en 

LTO-Nederland is het 

verkenningsjaar gestart, 

onder leiding van de heer  

F. Evers als onafhankelijk 

proceseigenaar. Wij hebben 
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de ambitie om uw Staten bij 

de behandeling van het 

Natuurbeheerplan 2019 (in 

uw vergadering in het 

najaar 2018) zicht te 

kunnen bieden op een 

akkoord tussen alle 

betrokken partijen. 

Uiteraard is de vraag of een 

dergelijk akkoord tot stand 

komt, en wat de inhoud 

hiervan is, afhankelijk van 

het verloop van de 

werkbijeenkomsten.   

 

22-02-2018: uit 

besluitenlijst GS d.d. 20-02-

2018: Het college besluit: 

Provinciale Staten door 

middel van brief te 

informeren over de 

voortgang bij de uitvoering 

van motie M126 

(aangenomen door PS op 13 

november 2017) inzake het 

verkenningsjaar 

biodiversiteitsdoelen en 

beheerdoelen binnen het 

Natuurnetwerk Nederland 

(NNN).   

 

8-1-2018: Een extern 

procesbegeleider is 

ingeschakeld en deze 
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procesbegeleider voert 

oriënterende gesprekken 

met vertegenwoordigers 

van de agrarische 

collectieven en de 

terreinbeheerders. Wanneer 

deze oriënterende 

gesprekken leiden tot 

consensus over de aanpak 

van het verkenningsjaar, zal 

de opdracht aan de extern 

procesbegeleider door GS 

worden vastgesteld en ter 

kennisname aan uw 

Statencommissie NLWM 

worden gezonden. 

M109-

2017 

06-11-

2017 

Begroting 

2018: 

opvolging 

rapport 

waterbestendig 

Westpoort 

PS verzoeken GS:  

* de regierol op te 

pakken om te 

komen met alle 

betrokken partijen 

tot concrete plannen 

voor een betere 

bescherming van 

vitale en kwetsbare 

infrastructuur   

* te onderzoeken of 

er voor andere 

regio’s in Noord-

Holland ook pilots 

“vitaal en kwets-

baar” nodig zijn 

D66 NLW

M 

Loggen, C. 23-10-2018 Volgens 

planning worden deze drie 

delen/producten, samen 

met de producten van 

klimaatbestendig wonen, op 

10 december in het BO MRA 

besproken. Na deze 

vergadering kan het 

werkteam het plan van 

aanpak 2019 een verdere 

invulling geven. Belangrijk 

onderdeel is  het verbinden 

met onderdelen van andere 

MRA pijlers, zoals 

energietransitie en 

landschap.   
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27-06-2018 Voor 2018 

heeft een werkteam, 

bestaande uit 

vertegenwoordigers van de 

provincie, waterschappen, 

gemeenten, vervoersregio 

en veiligheidsregio een Plan 

van Aanpak 2018 

klimaatbestendige vitale en 

kwetsbare infrastructuur 

MRA opgesteld. Het product 

bestaat uit drie delen:  Een 

ambitiedocument, 

geconcretiseerd voor 

elektriciteit en mobiliteit  

Kaartenatlas op basis van 

een QuickScan van de vitale 

en kwetsbare infrastructuur 

in de MRA  Plan van aanpak 

voor het vervolg, 2019 en 

verder . De QuickScan wordt 

nu uitbesteed en is in 

principe in oktober 2018 

klaar. De andere 

werkzaamheden zijn 

gestart. Ook wordt het 

werkteam verder ingevuld. 

Op 10 december worden de 

producten in het bestuurlijk 

overleg m.b.t. MRA 

klimaatbestendig 

gepresenteerd   

 



16 

 

Nummer Datum 

PS 

Onderwerp Inhoud Fractie CIE Portefeuille-

houder 

Stand van zaken GS Voorstel Presidium 

12-04-2018 GS pakken de 

regierol actief op.  Aan het 

Platform Ruimte van de  

MRA is de Ontwikkelrichting 

actie 6 “Metropoolregio 

Amsterdam  

Klimaatbestendig” 

gekoppeld. Er zal een visie 

met bijbehorende  strategie 

opgeleverd worden met 

twee hoofdproducten 

waaronder)  hoe en waar 

klimaatbestendige 

woningbouw moet plaats 

vinden. De provincie is 

trekker van dit onderdeel. 

De inzichten die opgedaan 

zijn in de pilot Westpoort 

worden in dit onderdeel 

meegenomen. Uit  de 

analyses kunnen nieuwe 

pilots elders in de MRA 

volgen. Voor het gebied 

boven het Noordzeekanaal 

loopt het project 

Bovenregionale  

calamiteitenorganisatie en 

overstromingen. Vitaal en 

Kwetsbaar is daar een 

belangrijk onderdeel van. 

Samen met het waterschap 

en veiligheidsregio’s 

worden deze activiteiten 

geïnventariseerd en aan  

een soort stresstest 
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onderworpen. Vervolgens 

wordt bepaald wat de 

urgentie is op dit thema. 

M45-

2017 

10-07-

2017 

Kadernota 2018  

Realiseren van 

2 

fietssnelwegen 

voor 2020.  

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken GS:  

* in de begroting 

2018 een 

beleidsambitie 

“Realiseren twee 

extra fietssnelwegen 

voor 2020” op te 

nemen   en doen 

daarbij het voorstel: 

* de kosten daarvan 

te dekken vanuit de 

bestaande reserves 

rondom 

fietsinfrastructuur / 

fietsimpuls. 

ChristenUnie-

SGP, 

GroenLinks. 

M&F Post, E.  17-05-2018: Indiener heeft 

laten weten de behandeling 

van Perspectief Fiets af te 

willen wachten. In de 

commissie is nog geen 

uitsluitsel gegeven of de 

motie van de lijst kan worden 

afgevoerd.   

 

24-07-2017: Uit notulen PS 

10-07-2017, reden 

aanhouden motie: "De heer 

KLEIN (CU/SGP): Motie 45 

over twee fietssnelwegen. Ik 

interpreteer de reactie van de 

gedeputeerde zo dat zij haar 

best gaat doen om dit doel in 

de beleidsvisie te realiseren. 

Daarom willen wij de motie 

aanhouden." 

M31-

2017 

10-07-

2017 

Jaarrekening 

2016  

hoofdfietsnetw

erk. 

PS verzoeken het 

college van GS het 

fietsbeleid een extra 

impuls te geven 

door:  

* te onderzoeken 

hoe een herkenbaar 

provinciaal 

hoofdfietsnetwerk 

vorm kan krijgen, 

waarbij harmonie 

D66, PvdA, 

CDA, 

GroenLinks. 

M&F Post, E. 17-10-2018: De 

consultatieronde is 

afgerond. Op dit moment 

wordt de input hiervan in 

het perspectief Fiets 

verwerkt (inclusief Nota van 

Zienswijzen). Planning is 

om in Q4 het definitief 

Perspectief Fiets vast te 

stellen.   

 

24-01-2019: afgedaan in 

commissievergadering M&F 

24 januari 2019: Perspectief 

Fiets. 

Voorstel: motie afdoen. 

 
24-05-2018 Na behandeling 

van het Perspectief Fiets in de 

commissie M&F van 17 mei is 

indieners gevraagd of motie 

van de lijst afgevoerd kan 
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gezocht wordt met 

de ontwikkeling van 

het fietsnetwerk van 

de Vervoersregio 

Amsterdam   

* in dit onderzoek 

specifiek meenemen 

hoe de vermarkting 

van een 

hoofdfietsnetwerk 

kan worden 

opgepakt   

* een model te 

ontwikkelen voor 

(cofinanciering van) 

het oplossen van 

zwakke schakels in 

gemeentelijke 

fietspaden in het 

hoofdfietsnetwerk  

 * voor de 

vaststelling van de 

begroting 2018 een 

tussenrapportage te 

geven over 

bovenstaande en 

deze rapportage zo 

goed mogelijk aan 

te laten sluiten aan 

de in ontwikkeling 

zijnde provinciale 

fietsvisie. 

26-06-2018 Op dit moment 

loopt een consultatieronde 

naar mede-overheden en 

belangengroepen: we 

verzamelen zoveel mogelijk 

input om het concept 

Perspectief nader uit te 

werken naar een definitief 

Perspectief Fiets, dat in Q4 

door GS zal worden 

vastgesteld   

 

17-05-2018 In de 

commissievergadering M&F 

van 17 mei 2018 is het 

concept Perspectief Fiets 

besproken.   

 

12-04-2018 Het Perspectief 

Fiets zal als  input 

(bouwsteen) dienen voor de 

Omgevingsvisie. Van mei 

tot juni 2017 vindt het 

besluitvormingstraject van 

de Omgevingsvisie plaats 

(11 juni concept 

aangeboden ter vaststelling 

aan PS en daarna 

inspraakprocedure). Het 

Perspectief Fiets zal ook als 

input dienen voor de 

Agenda Mobiliteit. De 

Agenda Mobiliteit staat op 

22 maart 2018 op de 

worden en zo niet wat er dan 

nog nodig is. Volgens 

indieners is dit voorbarig, 

eerst moet het provinciaal 

hoofdfietsnetwerk meer vorm 

krijgen. 
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agenda bij de 

gecombineerde commissie 

vergadering M&F en RWW.  

De Voordracht 

Fietsknelpunten zal in de 

commissie M&F van april op 

de agenda staan. Op 25 

januari 2018 is er een 

technische briefing geweest 

voor de commissie M&F. 

Tijdens deze briefing werd 

de voortgang en de 

planning ten aanzien van de 

fiets nader toegelicht. Op 5 

oktober 2017 is een BOT 

overleg geweest met de 

commissie M&F waar 

enerzijds gemeld is dat GS 

zijn gestart met de 

uitvoering van de motie en 

anderzijds extra informatie 

bij PS is opgehaald als input 

voor het Perspectief Fiets.    

 

11-04-2017: Op 17 mei zal 

het Perspectief Fiets in de 

commissie M&F besproken 

worden. Met het Perspectief 

Fiets als basis kan 

vervolgens verder gewerkt 

worden aan de opgaven die 

plaats krijgen in een 

beleidsrijke Agenda 

Mobiliteit, waarin alle 
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activiteiten met betrekking 

tot de mobiliteit zullen 

worden geagendeerd en in 

de tijd worden 

geprogrammeerd. Ook 

bestaand beleid zoals het 

aanpakken van de 

fietsknelpunten krijgt een 

plek in dit programma.   

 

24-10-2017: Op 5 oktober 

jl. is een BOT overleg 

geweest met de cie M&F 

waar enerzijds gemeld is 

dat GS zijn gestart met de 

uitvoering van de motie en 

anderzijds extra informatie 

bij PS is opgehaald als input 

voor de Verkenning Fiets. 

Eind 2017/begin 2018 is de 

Verkenning Fiets gereed als 

input voor de agenda 

Mobiliteit/Omgevingsvisie.  

In commissie M&F van 9 

april 2018 en in PS van 23 

april 2018 wordt een 

voordracht besproken voor 

het oplossen van een aantal 

knelpunten (provinciaal 

areaal) van de fietsersbond.  

Tenslotte is gestart met 

ontwikkelen van een 

provinciaal 

hoofdfietsnetwerk waarbij 
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ook de vermarkting wordt 

meegenomen. Bij het 

hoofdfietsnetwerk zal een 

Uitvoeringsprogramma 

worden opgenomen om de 

knelpunten van het 

hoofdfietsnetwerk en het 

restant van de 

knelpuntenlijst fietsersbond 

aan te pakken. E.e.a. 

afhankelijk van de 

beschikbare budgetten. 

M30-

2017 

10-07-

2017 

Motie Vreemd 

a/d Orde  

tegemoet-

koming 

preventie 

wildschade. 

PS verzoeken het 

College van GS:  

* vaart te zetten via 

het IPO achter het 

onderzoek naar 

regelgeving voor 

gecoördineerd en  

gebiedsgericht 

beleid voor 

faunabeheer met 

daarin een 

tegemoetkoming 

aan boeten- en 

tuinders ten 

behoeve van het 

nemen van 

preventieve 

maatregelen tegen 

wildschade   

* PS regelmatig 

(minimaal elk 

kwartaal) te 

VVD, CDA, 

D66, 

GroenLinks 

NLW

M 

Bond, J. 17-10-2018 De 

Maatschappelijke Advies 

Raad Fauna streeft ernaar 

de adviezen over het 

gebiedsgericht 

faunaschadebeleid en de 

schadesystematiek 

omstreeks eind november 

2018 vast te stellen, zodat 

het desgewenst in de 

Bestuurlijke Advies 

Commissie Vitaal Platteland 

begin december besproken 

kan worden. Zodra dit 

advies uitgebracht is zal dit 

met uw Staten gedeeld 

worden, inclusief een 

voorstel tot afdoening van 

de motie    

 

18-06-2018:  Het rapport 

naar de effectiviteit van de 
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informeren via de 

commissie over de 

voortgang van dit 

onderzoek. 

agrilaser is opgeleverd en 

aan uw Staten gestuurd. 

Met betrekking tot het 

onderzoek van de 

Maatschappelijke Advies 

Raad Fauna: de Raad streeft 

ernaar de adviezen over het 

gebiedsgericht 

faunaschadebeleid en de 

schadesystematiek 

omstreeks eind september 

2018 gecombineerd uit te 

brengen. Zodra dit advies 

uitgebracht is zal dit met 

uw Staten gedeeld worden, 

inclusief een voorstel tot 

afdoening van de motie   

 

10-04-2018: Het onderzoek 

is nog niet opgeleverd maar 

wij verwachten deze op 

korte termijn. Deze zal dan 

gedeeld worden met de 

commissie.   

 

10-01-2018: In de 

commissievergadering 

Natuur, Landschap, Milieu 

en Water van 4 december 

2018 heeft gedeputeerde 

Bond de commissieleden op 

de hoogte gesteld van de 

voortgang van de 

verschillende 
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onderzoekslijnen. Hierin 

werd onder andere 

genoemd dat in 

januari/februari 2018 het 

eindrapport van de proef 

met de agrilaser zal worden 

opgeleverd. Hier zal de 

commissie te zijner tijd 

over geïnformeerd worden   

 

24-10-2017: het IPO is 

bezig met een onderzoek, 

de commissie wordt hiervan 

op de hoogte gehouden. 

M26-

2017 

10-07-

2017 

Motie Vreemd 

a/d Orde  

Stimuleren 

verduurzamen 

woning-

voorraad in de 

sociale sector 

Noord-Holland. 

 

AANGEHOUDEN 

PS verzoeken het 

College van GS:  

* gemeenten en 

woningcorporaties 

aan te sporen de 

sociale 

huurvoorraad voor 

2020 te verduur-

zamen en te 

voorzien van mini-

maal label B en in 

2030 van label A   

* een bijeenkomst 

te organiseren in 

het najaar van 2017 

bij de provincie voor 

alle betrokken 

partijen die zich 

bezighouden met 

verduurzaming van 

50PLUS, ONH, 

GroenLinks, 

SP. 

R&W Geldhof, J.  24-07-2017: Uit notulen PS 

10-07-2017 reden aanhouden 

motie: "Mevrouw DE MEIJ 

(50plus): Voorzitter. Wij 

stemmen in met wat de 

gedeputeerde heeft 

toegezegd, dus wij houden 

hem even aan tot het eind 

van het jaar en totdat zij met 

een voorstel komt. " 
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de sociale voorraad, 

zodat dit urgente 

onderwerp door de 

provincie Noord-

Holland op de kaart 

wordt gezet   

* alle communicatie-

middelen daarvoor 

te gebruiken en 

waar mogelijk 

samenwerking te 

zoeken met andere 

betrokken partners  

* daarvoor aan-

sluiting te zoeken 

met www.duurzame-

huizenroute.nl, voor 

praktijkvoorbeelden 

voor particuliere 

woningbezitters, 

woningbouwcorpora

ties en gemeenten  

* Provinciale Staten 

een terugkoppeling 

te geven over de 

vorderingen op dit 

gebied. 

M76 -

2016 

12-12-

2016 

Motie Vreemd 

a/d Orde  

toekomst 

recreatie-

schappen in het 

Metropolitane 

Landschap. 

PS verzoeken het 

College van GS om: 

* in het MRA proces 

als vervolg op de 

actie agenda 

metropolitaan 

landschap een 

PvdA, CDA, 

D66, VVD 

EEB Tekin, A. 5 november 2018: De 

Staten stemden niet in met 

het voorstel om de Motie 

M76-2016 als afgedaan te 

beschouwen.  Als de 

verkenning naar de beheer-

taken recreatieschappen 

18-9-2018:  stand van zaken 

modernisering 

recreatieschappen is  17-9-

2018 in commissie EEB 

besproken waarbij GS 

voorstellen deze motie als 

afgedaan te beschouwen. 
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voorstel in te 

brengen waarin:  

- de kwaliteit van 

recreatieterreinen 

wordt vergroot 

door, op basis van 

onderzoek, 

duidelijke grenzen 

te bepalen tussen 

natuur en recreatie  

- alle gebruikers 

meer worden 

betrokken bij de 

inrichting en het 

gebruik van de 

recreatiegebieden  

- de inverdien-

effecten voor de 

financiering van de 

recreatieschappen 

binnen de 

bestaande 

randvoorwaarden 

maximaal worden 

benut   

* na uitwerking van 

dit voorstel in goed 

overleg met alle 

betrokken de 

bestaande 

gemeenschappelijke 

regelingen in deze 

lijn bij te stellen. 

afgerond is, naar 

verwachting begin 2019, zal 

het rapport door GS aan de 

Staten worden gezonden. 

De leden van de cie EEB en 

cie NLWM hebben op 15 

oktober 2018 met het 

bureau dat de verkenning 

uitvoert een Benen Op Tafel 

(BOT) sessie-gehad over 

hun visie en ideeën. Het 

gewijzigde artikel 19 van 

PRV en de WKW-

beschrijvingen zullen per 1-

2-2019 in werking treden.    

 

23-07-2018: uit 

besluitenlijst GS d.d. 17-07-

2018: Het college besluit:  

1. kennis te nemen van het 

evaluatierapport door 

adviesbureau Berenschot 

over het functioneren van 

Recreatie Noord-Holland 

N.V. en het plan van aanpak 

dat Recreatie Noord-Holland 

heeft opgesteld   

2. een verkenning uit te 

voeren naar de uitvoering 

van de beheertaken in de 

recreatieschappen, teneinde 

hierover, als 

medeopdrachtgever en 

eigenaar van Recreatie 

Meerderheid commissie vindt 

dat de motie nog niet 

afgedaan is.  

 

31-7-2018: Proces 

optimalisatie natuur/recreatie  

is verwerkt in wijziging PRV:. 

wijzigingsvoorstel PRV:  juni 

2018 (cie NLWM met 

uitnodiging EEB) . 

terinzagelegging: juli-sept 

2018 . PS vaststelling: 

december 2018 Brief over 

stand van zaken 

modernisering 

recreatieschappen en 

voorstel tot afdoening van 

deze motie zal in EEB van 17-

9-2018 worden behandeld.   

 

27-03-2018 op 5 april vindt 

het volgende BOT overleg 

plaats 07-02-2018: 

Aanbevelingen RR over 

Recreatieschap Spaarnwoude 

overgenomen PS   

 

18-12-2017. Op 22 januari 

2018  en 5 februari BOT 

overleg over natuur/recreatie 

plaatsgevonden met 

commissies EEB en NLWM.  

14-11-2017: Rapport van de 

Randstedelijke Rekenkamer is 
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Noord-Holland, een 

standpunt te kunnen 

innemen   

3. Provinciale Staten met 

een brief te informeren over 

de stand van zaken met 

betrekking tot het project 

modernisering van de 

recreatieschappen, de 

evaluatie naar Recreatie 

Noord-Holland en de 

genoemde verkenning   

4. aan Provinciale Staten 

voor te stellen motie M76-

2016, aangenomen op 12 

december 2016, als 

afgedaan te beschouwen   

5. De portefeuillehouder te 

machtigen -gehoord de 

vergadering- de brief aan te 

passen.   

 

17-7-2018: voorgesteld aan 

GS om motie af te doen. Er 

is een brief naar PS 

verzonden waarin op alle 

punten uit de motie wordt 

ingegaan. Daarom voorstel 

tot afdoening motie.   

 

25-6-2018: De wijziging 

artikel 19 PRV en de 

aanpassingen van de WKW-

beschrijving zijn in 

behandeld in EEB van 27-11-

2017, evenals de brief van GS 

inz. stand van zaken 

modernisering 

recreatieschappen.   

 

3-10-2017: Raden- en 

Statenconferentie heeft op 20 

septmber plaatsgevonden.  

06-04-2017: Resultaten 

TAUW en hoe Raden en 

Statenconferentie eruit moet 

komen te zien zijn 

orienterend besproken in een 

(besloten) BOT overleg met 

de commissies EEB en NLM 

op 3 april 2017. 
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procedure gebracht. Als er 

positief besloten wordt zal 

per 1-1-2019 de wijziging 

in werking treden. De 

zomerperiode wordt 

gebruikt voor de ter inzage 

legging, deze periode wordt 

verlengd ivm vakanties. Ook 

wordt deze periode 

gebruikt om de laatste 

aanpassingen te doen in 

samenspraak met de 

terreinbeheerders. Wij 

zullen PS een voorstel tot 

afdoen van deze motie 

doen bij de definitieve 

vaststelling van de PRV-

wijziging die nu in 

procedure is.   

 

10-04-2018: Op 25 juni zal 

de ontwerpwijziging van de 

PRV, met daarin de WKW 

beschrijvingen, worden 

voorgelegd aan de 

commissies R&W en NLWM. 

Dan volgt de ter 

inzagelegging. Op 3 

december wordt de 

definitieve wijziging van de 

PRV voorgelegd aan de 

Statencommissie, waarna PS 

de wijziging van de PRV 

naar verwachting op 17 
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december 2018 vaststellen. 

Na dit moment is het 

voorstel deze motie als 

afgedaan te beschouwen.    

 

10-04-2018 op 5 april vindt 

het volgende BOT overleg 

plaats 07-02-2018: 

Aanbevelingen RR over 

Recreatieschap 

Spaarnwoude overgenomen    

 

1-2-2018: BOT overleg vindt 

plaats op 29 januari en 5 

februari. Tijdens dit overleg 

vindt een gedachten-

wisseling plaats met de 

Statenleden over de balans 

tussen natuur en recreatie 

in het Natuurnetwerk 

Nederland (NNN). De 

discussie en 

gedachtewisseling kan dan 

op een open en informele 

manier gevoerd worden op 

basis van de voorliggende 

en gepresenteerde 

informatie door de 

aanwezigen    

 

14-11-2017: Deze brief is 

op 31 oktober door GS 

vastgesteld en verstuurd 

aan PS. BOT-overleg gaat 
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december/januari 

plaatsvinden.   

 

23-10-17: Deze zomer zijn  

de laatste twee ecologische 

verkenningen van Tauw 

naar de recreatieschappen 

afgerond. Op de Staten en 

Radenconferentie van 20 

september jl. hebben wij 

globaal aangegeven hoe wij 

bestuurlijk met deze vijf 

rapporten om willen gaan. 

Wij constateren dat er bij de 

op de conferentie 

aanwezige partijen 

draagvlak bestaat  voor de 

door ons in te zetten koers, 

maar dat deze wel kritisch 

gevolgd wordt. Wij zullen u 

binnenkort door middel van 

een brief  informeren over 

de door ons te genomen 

stappen in het kader van de 

modernisering van de 

recreatieschappen. Daarbij 

zullen wij in deze brief ook 

nader aangeven welke 

stappen wij willen nemen 

om de ecologische 

verkenningen Tauw 

rapporten een bestuurlijke 

vertaling te geven en 

daarmee de balans tussen 
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natuur en recreatie te 

optimaliseren. Ook stellen 

wij voor over dit onderwerp 

op korte termijn een BOT te 

organiseren, zodat u  goed 

zicht krijgt op de vervolg 

stappen wij voor ogen 

hebben. Wij hopen dat u 

deze mening deelt en het 

agenda technisch mogelijk 

is hiervoor tijd vrij te 

maken. Op de Staten en 

Radenconferentie van 20 

september is ook het 

rapport van de 

Randstedelijke Rekenkamer 

gepresenteerd naar het 

bestuurlijk en financieel 

opereren van het recreatie-

schap Spaarnwoude. Zonder 

heel  diep op de staten-

behandeling van dit rapport 

te willen vooruitlopen gaan 

wij in bovengenoemde brief 

ook beknopt op dit rapport 

in. Door de volle agenda 

van de Raden en Staten-

conferentie is het 

onderwerp burger-

participatie slechts 

zijdelings aan de orde 

gekomen. Wij gaan er 

vanuit dat o.a. door de 

aanbeveling in rapport van 

de Randstedelijke 
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Rekenkamer dit onderwerp  

in de komende periode wel 

de nodige aandacht zal 

krijgen.     

 

27-06-2017: Het advies 

bureau Tauw heeft 

inmiddels de eerste drie 

ecologische verkenningen 

opgeleverd. De resterende 

twee  verkenningen worden 

eind juli afgerond.  

Conform onze handelswijze 

bij het rapport van Tauw 

over het recreatieschap 

Spaarnwoude sturen wij de 

Staten deze rapporten ter 

kennisname toe. Op basis 

van deze verkenningen 

zullen wij een provinciaal 

standpunt innemen met het 

doel de bestaande 

verhouding  tussen natuur 

en recreatie te 

optimaliseren. Finale 

besluitvorming zal op grond 

van de huidige inschatting 

plaats vinden bij de 

vaststelling van het 

volgende Natuurbeheerplan 

in het najaar van 2018. Wij 

verwachten dat het rapport 

van de Randstedelijke 

Rekenkamer naar de o.a. de 
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financiële situatie van het  

recreatieschap 

Spaarnwoude volgens 

planning eind augustus 

gereed zal zijn. De 

uitkomsten van dit rapport 

zullen o.a. besproken 

worden op  20 september 

tijdens de  Staten-  en 

Radenconferentie over de 

modernisering van de 

recreatieschappen. Op deze 

conferentie besteden wij 

conform daar de daarover 

met de werkgroep uit de 

Staten gemaakte afspraak  

ook aandacht aan 

burgerparticipatie door de 

toekomstvisies van diverse 

belanghebbende te 

inventariseren. Daarnaast  

verwachten wij na de zomer 

een overzicht van  Recreatie 

Noord-Holland over de 

activiteiten die in de 

afgelopen periode zijn 

ondernomen om gebruikers 

meer te betrekken bij 

inrichting van de 

recreatieterreinen en welke 

activiteiten op dit vlak in de 

komende periode zullen  

plaats vinden.    
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22-03-2017: Het 

adviesbureau Tauw heeft 

opdracht gekregen om tot 

een ecologisch onderzoek 

in de recreatieschappen uit 

te voeren. Op basis van 

deze onderzoeken willen wij 

de spanning tussen 

recreatie en natuurbelangen 

beter reguleren. Het eerste 

rapport over het 

recreatiegebied 

Spaarnwoude is afgerond 

en wordt eind maart ter 

kennisname aan de Staten 

toegezonden. De rapporten 

over de vier andere 

recreatieschappen zullen 

voor de zomer worden 

opgeleverd. In de 

begeleidende brief waarmee 

wij het rapport over het 

recreatiegebied 

Spaarnwoude aan de Staten  

hebben doen toekomen zijn 

wij uitgebreid ingegaan op 

de hierna te nemen stappen 

om op basis van dit 

onderzoek te komen tot een 

goede balans tussen 

recreatieve mogelijkheden 

en ecologische bescherming 

in de recreatieschappen.  

Met betrekking tot de 

optimalisering van de 
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financiën zijn wij in 

afwachting van het rapport 

van de Randstedelijke 

Rekenkamer over 

Spaarnwoude. In dit rapport 

wordt de financiële situatie 

van Spaarnwoude 

vergeleken met de andere 

recreatieschappen. Volgens 

planning komt het rapport 

van de Randstedelijke 

Rekenkamer eind augustus 

uit. Verder zijn wij in 

overleg met Recreatie NH 

over de betrokkenheid van 

gebruikers bij de inrichting 

en het gebruik van 

recreatievoorzieningen.  Tot 

slot willen we na de zomer 

een Raads- en 

Statenconferentie over de 

modernisering van de 

recreatieschappen 

organiseren, waarin deze 

onderwerpen ook een plaats 

zullen krijgen.   

 

07-02-2017: Het 

adviesbureau Tauw heeft 

opdracht gekregen om tot 

een zonering van de 

gebieden in de 

recreatieschappen te 

komen. Deze zonering 
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willen  wij gebruiken om de 

spanning tussen recreatie 

en natuurbelangen beter te 

reguleren. Deze methodiek 

is bijna gereed en wordt nu 

als eerste in het 

recreatieschap 

Spaarnwoude toegepast en 

zal daarna in de overige 

recreatieschappen worden 

uitgerold. In het voorjaar 

worden deze resultaten 

bekend. Hierbij willen we 

ook het onderzoek van de 

Randstedelijke Rekenkamer 

in Spaarnwoude betrekken . 

Verder zijn wij in overleg 

met Recreatie NH over de 

betrokkenheid van 

gebruikers bij de inrichting 

en het gebruik van 

recreatievoorzieningen.  Tot 

slot willen we na de zomer 

een Raads- en Staten-

conferentie over de 

modernisering van de 

recreatieschappen 

organiseren 
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 18 december 2018 

 

Onderwerp: Realisatie Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer 

 

Kenmerk: 1122756 

 

Bijlagen:  

 

  

1. Inleiding 
 

Aanleiding  

Bij de begrotingsbehandeling in november 2010 hebben de Provinciale Staten motie 4-8 

aangenomen en daarmee een bedrag van € 3 miljoen gereserveerd voor ‘Ongestoorde Logistieke 

Verbinding (hierna: OLV) Greenport’. Deze middelen zijn destijds in de reserve OLV Greenport 

gestort. In juli 2011 heeft het toenmalige Ministerie van EL&I voor dezelfde ‘OLV Greenport’ een 

bedrag van € 8,3 miljoen aan de provincie gedecentraliseerd. Ook deze middelen zijn in de reserve 

OLV Greenport gestort.  

Op basis van hetgeen is overeengekomen in de gezamenlijke overeenkomst voor de realisatie van 

een nieuwe in- en uitgang ten behoeve van de OLV (vastgesteld door Gedeputeerde Staten op 13 

november 2018) zal Royal Flora Holland haar bijdrage aan de realisatie van OLV Greenport, zijnde € 

3 miljoen, aan de provincie overmaken. Deze storting zal vervolgens ook in de reserve OLV 

Greenport worden gestort. Daarmee is in de Reserve OLV Greenport een bedrag van 14,3 miljoen 

beschikbaar (zie onderstaande tabel). 

Beschikbaar budget / Inkomsten Totaal 

Middelen beschikbaar in Reserve OLV Greenport   

- Provinciale bijdrage o.b.v. motie 4-8 november 2010 3.000 

- Gedecentraliseerde Rijksbijdrage OLV Greenport juli 

2011 8.300 

- Bijdrage RFH / VGB (na ondertekening overeenkomst) 3.000 

Totaal beschikbaar in Reserve OLV Greenport 14.300 

 

Zowel de intentie van uw Staten, als de intentie van het Ministerie van EL&I was dat deze middelen 

worden besteed aan projecten die de logistieke processen en de doorstroming van het 

vrachtverkeer in het gebied rondom de bloemenveiling en Schiphol verbeteren.  
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Deze Voordracht gaat over het verzoek tot het beschikbaar stellen van de bijdrage voor het 

realiseren van de project OLV Greenport Aalsmeer.  

Aan uw Staten wordt nu gevraagd om vanuit de reserve OLV Greenport een bedrag van  

€ 11,3 miljoen beschikbaar te stellen ten behoeve van het project Realisatie OLV Greenport 

Aalsmeer.  

Achtergrond  

Al vanaf 2009 hebben de samenwerkende partijen binnen de Greenport Aalsmeer en ACT zich sterk 

gemaakt voor de inhoudelijke uitwerking en financiering van het project ‘OLV Greenport’.  

Het project ‘Ongestoord Logistieke Verbinding Greenport’ zet in op investeringen in de 

infrastructuur, waarmee de Greenport Aalsmeer en het veilingcomplex van Royal FloraHolland ook 

in de toekomst goed bereikbaar blijven. De waarde van het project ligt in de verkeerseffecten en de 

effecten voor de logistieke stromen van en naar de veiling.  

Na het opstellen van een business case en een maatschappelijke kosten-baten analyse (MKBA, 

2009) heeft het Rijk besloten tot medefinanciering van het project (toekenning Rijksbijdrage Fonds 

Economische Structuurversterking (FES)) en hebben ook de provincie Noord-Holland, de 

Vervoerregio Amsterdam en Royal FloraHolland en de Vereniging voor Groothandelaren in 

Bloemkwekerijprodukten (VGB) cofinanciering toegezegd. De provincie Noord-Holland is inmiddels 

ook budgethouder voor het project. 

Tracé 

Vanaf maart 2011 is met alle betrokken partijen, gemeente Aalsmeer, Vervoerregio Amsterdam, 

Royal FloraHolland (mede namens de VGB), Greenpark Aalsmeer en de provincie Noord-Holland 

gewerkt aan de nadere uitwerking van de maatregelen voor een ongestoorde logistieke verbinding.  

In eerste instantie hebben partijen in de business case een tracé uitgewerkt voor een extra in- en 

uitgang van Royal FloraHolland aan de achterzijde van het veilingterrein. Uiteindelijk is een 

voorkeursvariant bepaald met een extra uitgang aan de achterzijde tussen Royal FloraHolland langs 

de Middenweg naar de N201 én een extra ingang, ten noorden van de hoofdingang, vanaf de N231 

(Legmeerdijk) naar het terrein van Royal FloraHolland. De extra uitgang mag alleen tijdens 

venstertijden (07:00 -19:00 uur) gebruikt worden. In juni/juli 2015 hebben alle partijen ingestemd 

met deze voorkeursvariant. 

Achteruitgang 

De uitgang van de OLV verlaat aan de achterzijde het Floraterrein, kruist de Hornweg via een 

tunnel en komt op het karrenterrein terug op maaiveld. 

De baan, die bij het karrenterrein aansluit op de Middenweg, wordt aansluitend aan de 

Middenweg doorgetrokken naar de aansluiting van de N201.  

Deze baan zal als extra rijstrook van de Middenweg worden aangelegd, m.a.w. de Middenweg krijgt 

in de richting N201 i.p.v. 1 rijstrook, 2 rijstroken. De reden de OLV niet als aparte baan aan te 

leggen is dat het rechts afslaande verkeer (figuur 2, zwarte pijl) naar Greenpark dan zou moeten 

kruisen met het recht doorgaande OLV-verkeer (figuur 2, rode lijn), een verkeerskundig onlogische 

en ongewenste situatie. 
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De gemeente Aalsmeer is verantwoordelijk voor de aanleg van de achteruitgang. De middelen voor 

dit project worden als subsidie verstrekt aan de gemeente Aalsmeer.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Extra ingang Legmeerdijk 

De extra ingang aan de Legmeerdijk wordt aangelegd ten noorden van de bestaande aansluiting bij 

de hoofdingang en sluit aan op de rotonde die zal worden aangelegd op het terrein van 

FloraHolland. De afslag is alleen te bereiken vanuit de richting van de Waterwolftunnel. 

Karrenterrein 

Tunnel 

Figuur 1 OLV Tracé OLV op terrein van Royal FloraHolland 

Figuur 2 OLV uitgang 
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Hoewel de nieuwe ingang in principe alleen voor vrachtverkeer is bedoeld, is ervoor gekozen de 

aansluiting ook voor gewoon verkeer open te stellen. In theorie zou met verboden en/of 

verkeerssluizen het gewone verkeer ‘geweerd’ kunnen worden, in de praktijk zou dit leiden dit 

verkeersonveilige situaties. 

De provincie is verantwoordelijk voor de aanleg van de ingang. 

  

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria 
 

Met het deelproject, Realisatie OLV Greenport Aalsmeer, worden de volgende doelen nagestreefd:  

 Bijdragen aan de versterking van het voor de Metropoolregio Amsterdam belangrijke 

logistieke complex. Hoger liggende doel daarbij is het versterken van de internationale 

concurrentiepositie van de Metropoolregio Amsterdam door het realiseren van een 

duurzaam, hoogwaardig, multimodaal logistiek knooppunt ten zuiden van Schiphol. 

Onderdeel daarvan is een Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) van en naar Royal Flora 

Holland. 

 Het realiseren van een effectieve en efficiënte verbinding en vervoerswijze naar en vanaf 

het terrein van Royal Flora Holland. 

Het deelproject realisatie OLV Greenport Aalsmeer bestaat uit 2 aparte projecten: de “Ingang-OLV” 

en de “Uitgang-OLV”. Een ambtelijke werkgroep OLV Greenport, bestaande uit de provincie Noord-

Holland, de gemeente Aalsmeer, Royal FloraHolland (RFH), de Vervoerregio Amsterdam (VRA) en 

Green Park Aalsmeer Gebiedsontwikkeling BV (GPAG) heeft de fase VO-kostenraming + 

risicoanalyse voor beide projecten afgerond. Dit maakt de weg vrij om het vervolgtraject, de 

realisatie, op te starten. 

De gedachtenlijn is dat de “Ingang OLV” door de provincie (in samenwerking met Royal 

FloraHolland) zal worden gerealiseerd en beheerd en dat de “Uitgang OLV” door de Gemeente 

Aalsmeer zal worden gerealiseerd en beheerd. De afspraken die hieromtrent zijn gemaakt voor het 

vervolgtraject zijn vastgelegd in de gezamenlijke overeenkomst.   

Op 13 november 2018 heeft Gedeputeerde Staten ter besluitvorming de ‘Gezamenlijke 

overeenkomst betreffende de voorbereiding en realisatie van een Ongestoorde Logistieke 

Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer met bijkomende en bijbehorende werken’ vastgesteld. 

De ondertekenaars zijn naast provincie Noord-Holland: 

Figuur 3 OLV ingang 
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- de gemeente Aalsmeer, 

- de Vervoerregio Amsterdam (VRA), 

- Royal FloraHolland (RFH). 

 

Het Rijk, de provincie, Royal FloraHolland en de Vervoerregio stellen een financiële bijdrage aan 

het project Ongestoorde Logistieke Verbinding Greenport Aalsmeer ter beschikking. De bijdrage 

van het Rijk is in het verleden reeds naar de provincie overgemaakt en gestort in de reserve OLV 

Greenport (vanaf 2019 opgenomen in de nieuwe reserve Uitvoering Mobiliteitsbeleid door 

derden). Eén en ander is schriftelijk vastgelegd in de brieven van de provincie van 12 juli 2016, met 

kenmerk: 244909 (VGB), 12 juli 2016 met kenmerk: 244909/832576 (FloraHolland) en 11 juli 2016, 

met kenmerk: 244909/832590 (Vervoerregio). 

Voor de opdracht van de provincie Noord-Holland (de ingang) zal de Vervoerregio Amsterdam 

subsidie verstrekken aan de provincie, voor de opdracht van de gemeente Aalsmeer (de uitgang) 

zijn zowel de provincie Noord-Holland als de Vervoerregio Amsterdam de subsidieverstrekkers aan 

de gemeente. 

In deze Voordracht staat het verzoek tot het beschikbaar stellen van het gereserveerde bedrag 

voor het realiseren van de OLV Ingang en de OLV Uitgang centraal. Na besluitvorming hieromtrent 

wordt door de gemeente Aalsmeer een openbare inschrijving gestart voor de realisatie van de OLV 

Uitgang, en zal de provincie Noord-Holland een openbare inschrijving starten voor realisatie van de 

OLV Ingang.  

Wat ligt in de overeenkomst vast en wat niet?  

 

In de overeenkomst zijn de afspraken vastgelegd, die de partijen gezamenlijk hebben gemaakt met 

betrekking tot de realisatie van de OLV ingang en uitgang. Dit betreft de financiële en juridische 

afspraken, en hoe omgegaan zal worden met eventuele projectrisico’s. 

 

 

 

 

3. Financiering en communicatie 

Wat zijn de financiële aspecten en eventuele financiële risico’s?  

 

Voor de realisatie geldt dat er een maximaal budget van € 12,9 miljoen nodig is. Deze  

€ 12,9 miljoen is opgebouwd uit de volgende maximale bijdragen: 

Uitgaven (bedragen x € 1.000) t.b.v. project Totaal 

  

OLV 

ingang 

OLV 

uitgang   

Ten laste van Reserve OLV Greenport       

- Naar reserve uitvoering Mobiliteitsbeleid door 

derden: subsidies infra   9.927   

- Naar reserve uitvoering ontwikkeling provinciale 

infra: t.b.v. PMI krediet 1.373     
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Totaal ten laste van Reserve OLV Greenport     11.300 

        

Bijdrage VRA 194 1.406   

        

Totaal uitgaven 1.567 11.333 12.900 

 

 

Uitgangspunt is dat de OLV Greenport een openbare voorziening is die wordt aangelegd in 

opdracht van publieke partijen (provincie Noord-Holland en Gemeente Aalsmeer) die ook het 

toekomstig eigendom en onderhoud voor hun rekening zullen nemen. Hiermee wordt bereikt dat 

de BTW over de investeringen door de provincie Noord-Holland en de gemeente Aalsmeer kan 

worden verrekend middels een declaratie bij het BTW compensatie fonds. 

Royal Flora Holland maakt na ondertekening van de samenwerkingsovereenkomst hun bijdrage 

over aan de provincie. Deze wordt gestort in de reserve OLV Greenport (zoals reeds aangegeven 

vanaf 2019 deel uitmakend van de reserve Uitvoering mobiliteitsbeleid door derden). 

Financiële risico’s 

In de overeenkomst is vastgelegd dat de gemeente Aalsmeer en FloraHolland risicodragend zijn 

voor het deelproject ‘Uitgang’ en de provincie risicodragend is voor het deelproject ‘Ingang’. Dat 

betekent dat een eventuele overschrijding voor rekening is van de uitvoerende partij. Voor de OLV 

ingang betreft dit de provincie en voor de OLV uitgang de gemeente Aalsmeer.  

Inzet Financiën 

In deze Voordracht wordt aan Uw Staten gevraagd een bedrag van € 11,3 miljoen beschikbaar te 

stellen ten laste van de reserve OLV Greenport (vet gedrukte bedrag in bovenstaande tabel). Als 

onderdeel van dit totaalbedrag zal bij de 2e Actualisatie PMI 2019-2025 aan Uw Staten worden 

voorgesteld een krediet beschikbaar te stellen voor het project Ingang OLV van € 1.567.000, met 

als dekking € 1.373.000 reserve OLV Greenport en € 194.000 bijdrage VRA (kolom OLV ingang in 

bovenstaande tabel). 

De gemeente Aalsmeer zal bij de provincie een subsidie aanvragen voor realisatie van de OLV 

Uitgang van maximaal € 9.927.000. 
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4. Proces en procedure 
Hoe ziet het proces na de behandeling (besluitvorming) van het voorstel eruit?  

 

De middelen binnen de reserve OLV Greenport zijn bij de begroting 2019 overgeheveld naar de 

volgende reserves: 

 Reserve Uitvoering mobiliteitsbeleid door derden: € 6.927.000: bijdrage OLV Uitgang (waar 

in 2019 aanvullend € 3.000.000 via een storting wordt toegevoegd); 

 Reserve Ontwikkeling provinciale infrastructuur: € 1.373.000: OLV Uitgang. 

Bij de Eerste begrotingswijziging 2019 (EBW 2019) zullen de bedragen aan subsidieverlening OLV 

Uitgang (€ 9.927.000) en storting bijdrage (€ 3.000.000) in de begroting 2019 worden geraamd 

(reserve Uitvoering mobiliteitsbeleid door derden). 

Realisatie deelproject Ingang OLV 

Bij de 2e Actualisatie PMI-2019-2025 zal voor OLV Ingang een krediet van € 1.567.000 worden 

aangevraagd. Hiervan zal € 1.373.000 gedekt worden t.l.v. de reserve Ontwikkeling provinciaal 

infrastructuur. Deze bijdrage wordt geactiveerd waarbij (op basis van de werkelijke uitgaven) het 

bedrag wordt overgeheveld naar de reserve Dekking kapitaallasten wegen.  

De resterende € 194.000 wordt gedekt door een bijdrage van VRA. Na aanbesteding van het 

project zal bij VRA een subsidie worden aangevraagd. Deze subsidie is door de VRA toegezegd en 

deze toezegging is vastgelegd in de gezamenlijke overeenkomst. De provincie zal de realisatie van 

de OLV ingang pas gunnen aan een aannemer als de subsidie van de VRA is toegekend. 

Nakomen van de afspraken in de gezamenlijke overeenkomst 

Oplevering en vaststelling deelprojecten OLV ingang en OLV uitgang bestaande uit: 

1. Afsluiting krediet Ingang (door PS); 

2. Vaststelling subsidies Uitgang door provincie en VRA; 

3. Vaststelling subsidie Ingang door VRA. 

De provincie legt eenmaal per kwartaal schriftelijk verantwoording af aan de ondertekenaars van 

de overeenkomst over de voortgang van het project OLV ingang. Bij lagere kosten dan budget vindt 

verrekening plaats met de partners. 

Wat is de planning en de aanpak voor de realisering van het voorstel?  

 

De “OLV ingang” zal door de provincie Noord-Holland (in samenwerking met Royal FloraHolland) 

worden gerealiseerd en beheerd. De “OLV uitgang” zal door de Gemeente Aalsmeer worden 

gerealiseerd en beheerd. Voor beide projecten zal na ondertekening van de gezamenlijke 

overeenkomst binnen 2 maanden de realisatieplanning worden opgesteld.  

Binnen de Vervoerregio is de planning erop gericht om de overeenkomst in de Regioraad van 

december voor te leggen. De gemeenteraad van Aalsmeer heeft in principe al ingestemd met een 

eerdere versie van de conceptovereenkomst. De aanpassingen vallen binnen de kaders van het 

B&W besluit en de overeenkomst zal niet nogmaals vastgesteld hoeven worden.  

Inmiddels heeft de gemeenteraad van Aalsmeer op 5 juli 2018 een krediet voor het project OLV 

uitgang ter beschikking gesteld. De provinciale staten worden via deze aparte voordracht gevraagd 
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in te stemmen met de realisatie van de OLV Greenport en de benodigde middelen daarvoor ter 

beschikking te stellen. 

 

5. Voorstel 

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

 

dhr. J.W. Remkes, voorzitter 

 

mw. mr. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 

  



 

2019  12 

 

9 

Ontwerpbesluit 

 

Nr. 12-2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 18 december 2018; 

 

overwegende dat 

 de provincie Noord-Holland nu de middelen ter beschikking stelt die het wil investeren ter 

verbetering van de logistieke processen en de doorstroming van het vrachtverkeer in het 

gebied rondom de bloemenveiling en Schiphol;  

 de provincie Noord-Holland wil bijdragen aan een effectieve en efficiënte verbinding en 

vervoerswijze naar en vanaf het terrein van Flora Holland; 

 Provinciale Staten op 8 november 2010 motie 4-8 hebben aangenomen, en een bedrag van 

€ 3 miljoen reserveren voor maatregelen binnen OLV Greenport; 

besluiten: 

1. Ten laste van de reserve Uitvoeren Mobiliteitsbeleid door derden een bedrag van 

€ 9.927.000 beschikbaar te stellen voor realisatie van deelproject Uitgang Ongestoorde 

Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer; 

2. akkoord te gaan met de invulling van deelproject Ingang van de Ongestoorde Logistieke 

Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer;   
3. binnen de reserve Ontwikkeling provinciale infrastructuur voor het deelproject Ingang OLV 

Greenport een bedrag van € 1.373.000 te reserveren. 

 

Haarlem, 4 februari 2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland, 

                                                                   , voorzitter 

 

 

                                                                   , statengriffier 



1 Advies cie M&F voordracht Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer 

 

Uw contactpersoon 

S. Neeskens 

AD/STG 

 

 

Doorkiesnummer +31235145282 

neeskenss@noord-holland.nl 
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 Advies aan Provinciale Staten 

 

 

 

  

 

Tbv Statenvergadering d.d  04-02-2019 

Commissie   

Datum commissievergadering 21-01-2019  

 

 

 

Onderwerp:  Voordracht Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) 

Greenport Aalsmeer 

 

 

Advies commissie M&F: 

De Voordracht Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer als hamerstuk wordt 

doorgeleid naar PS van 4 februari 2019 

 

Uittreksel van het concept-verslag M&F 21-01-2019: 

5b. Voordracht Ongestoorde Logistieke Verbinding (OLV) Greenport Aalsmeer 

De heer Van Hooff (PVV) zegt dat de PVV akkoord gaat. De voordracht mag een hamerstuk zijn. 

 

Mevrouw Kirch (VVD) begrijpt dat er nu zowel een voor- als een achteruitgang komt. Daarbij moet 

rekening worden gehouden met venstertijden. Hoe gaat dat met handhaven? 

 

De heer Leever (ONH) constateert dat de Greenport Aalsmeer van groot economisch belang is. Als 

zodanig staat ONH er dus positief tegenover. In 2010 is al 3 miljoen euro beschikbaar gesteld voor dit 

project. Het project wordt pas acht jaar later in uitvoering genomen. De reserve voor dit project is 

opgelopen tot 14,3 miljoen euro. Moet het project aanbesteed worden en zo ja wanneer? Of lopen de 

kosten nog verder uit? 

 

De heer Den Uyl (PvdA) meldt dat de PvdA akkoord gaat met de voordracht. 

 

De heer Hietbrink (GL) is benieuwd of in het vervolgproces nog een bestemmingsplan moet worden 

opgesteld om de ontsluiting mogelijk te maken. 

 

De heer Tijssens (D66) meldt dat de voordracht, wat D66 betreft, een hamerstuk mag zijn. 

 

Mevrouw Terlouw (CU-SGP) vertelt dat de CU-SGP een onderbouwing van nut en noodzaak van het voorstel 

mist in de voordracht. Hoe is het onderhoud geregeld?  Wat zijn de kosten en voor wiens rekening komen 

de onderhoudskosten? 

 

De heer De Graaf (CDA) vraagt of de CU-SGP ervan op de hoogte is dat het bedrijfsleven 

participeert in de financiering voor deze ontsluiting. Geeft dat niet heel nadrukkelijk aan hoe groot 

de noodzaak is? Het plan is in 2010 vastgesteld. De bloemen- en plantenexport is sindsdien met 

20% gegroeid. 

 

De heer De Graaf (CDA) vraagt of het project sneller kan worden uitgevoerd dan de beoogde opschuiving 

in het PMI. 
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Gedeputeerde Post:antwoordt op de vraag van de VVD over het handhaven van venstertijden dat dit Flora 

is samen met de gemeente. 

ONH vroeg of dit project echt nodig is. Het antwoord is ja.  

Er is geen bestemmingsplan nodig. Dat is allemaal al geregeld. 

Het onderhoud is meegenomen in de plannen. De achterkant komt in eigendom van de gemeente en dat 

wordt door de gemeente onderhouden. De voorkant komt in eigendom van de provincie. De provincie 

zorgt hier voor het onderhoud. 

Op de vraag van het CDA of het sneller kan moet de gedeputeerde antwoorden dat dit helaas niet 

mogelijk is. Het duurde enige tijd voordat partijen er met elkaar uit waren. De gedeputeerde is blij dat op 

de valreep, voor de verkiezingen, overeenstemming is bereikt. Er wordt zo snel mogelijk aan de slag 

gegaan.  

 

Tweede termijn: 

 

De heer Leever (ONH) vertelt dat in 2010 3 miljoen euro was begroot en nu staat de begroting op 14,3 

miljoen euro. Wanneer is de aanbesteding?  Wanneer wordt gestart? 

 

Mevrouw Terlouw (CU-SGP) hoort ook graag wat de kosten voor het onderhoud zijn. 

 

Gedeputeerde Post legt uit dat het plan dat nu voorligt, in 2010 niet voorlag. Toen was er sprake van een 

totaal ander plan.  Nu wordt een extra achteruitgang en extra ruimte aan de voorkant gerealiseerd. Er 

komt een vrij liggende baan. Toen kreeg het project geld van het toenmalige ministerie van EZ.  Dat geld 

wordt nu hiervoor ingezet.  De plannen zijn uitgebreid. Het resultaat is een echte ongestoorde logistiek.  

Dit is een raming. Een raming draagt een bepaalde mate van onzekerheid met zich mee. Hoe scherper het 

plan wordt, hoe scherper de raming. Voor de achteruitgang krijgt de gemeente subsidie. De gemeente 

voert het werk uit. In de uitvoering is de gemeente dan ook verantwoordelijk voor het risico van minder of 

meer kosten. Datzelfde geldt voor de provincie aan de voorkant. 

De daadwerkelijke kosten zijn bekend als het resultaat van de aanbesteding bekend is. Er kan altijd sprake 

zijn van meer kosten door het aantreffen van bijvoorbeeld een bom uit WO II of vervuiling.  

4% van de investeringskosten wordt grosse modo als onderhoudskosten meegenomen in de begroting. 

 

De voorzitter  constateert dat de voordracht als hamerstuk kan worden doorgeleid naar Provinciale 

Staten. 

 

 



8.c Wijziging reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi & Vecht (VD-13).

1 Brief GS aan PS. Wijziging reglement voor Waterschap Amstel Gooi en Vecht 2017 

Provincie
Noord-Holland

POSTBUS 3007 2001 DA HAARLEM Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon
Provinciale Staten van Noord-Holland

door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt mw. J. Lanting

Dreef 3, tweede etage BEL/OME

2012 HR HAARLEM
Telefoonnummer 023-5143853

lanti ngj@noord-hol land. n 1
INGEKOMEN 19DEC. 2078

Ve rzen d datum

Betreft: Wijziging Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en 19 DEC. 2018
Vecht 201 7

Kenmerk

962868/1 1 54807
Geachte leden,

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande statenvoordracht Uw kenmerk
met bijbehorend ontwerpbesluit tot wijziging van het Reglement
Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 201 7. U bent hierover begin oktober
201 8 ook geïnformeerd, toen dit ontwerpbesluit ter inzage is gelegd.

In het Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 201 7 is
een aantal wijzigingen noodzakelijk. Het betreft de volgende
aanpassingen van de kaart, waarop het gebied van het waterschap is
aangegeven:

- het nieuwe eiland ‘Centrumeiland’ — behorend bij l]burg,
Amsterdam - wordt toegevoegd;

- de kleine grenswijzigingen die nodig zijn tussen waterschappen
worden opgelost i.v.m. de waterschapsverkiezingen in 201 9.

Het ontwerpbesluit heeft ter inzage gelegen van 11 oktober tot en met
21 november 201 8. Er zijn geen zienswijzen ingediend. Op 1 8
december 201 8 is door ons ingestemd met het ontwerpbesluit en met
doorzending daarvan ter vaststelling door Provinciale Staten.

Dit ontwerpbesluit wordt bij gemeenschappelijk besluit van Provinciale
Staten van Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland vastgesteld. Dit
omdat dit waterschap deels ook in Utrecht en Zuid-Holland ligt. In
Utrecht en Zuid-Holland wordt dit ontwerpbesluit ook aan provinciale
staten voorgelegd in februari 201 9.

Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk nummer 34362354
Btw nummer NL.001 0.03.1 24.E.08

NHoooi
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U wordt gevraagd bijgaande ontwerpbesluft vast te stellen. Voor verdere
informatie wordt verwezen naar bijgevoegde Statenvoordracht.

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

ffi —

pro inciesecretaris

R Prgkamp

1 bijlage(n)

Statenvoordracht met ontwerpbesluit wijziging Reglement voor het
Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 201 7



1 Bijlage ter kennisname. Originele tekst regelement Waterschap AGV 

 

 

 

Bijlage ter kennisname: 
 

Originele tekst en kaart van het Reglement Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 
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Besluit van Provinciale Staten van Noord-Holland, Provinciale Staten van Utrecht en 
Provinciale Staten van Zuid-Holland, van respectievelijk 12 december 2016, 12 december 
2016 en 14 december 2016, tot vaststelling van het Reglement voor het Waterschap 
Amstel, Gooi en Vecht 2017                             

 
Provinciale Staten van Noord-Holland, Provinciale Staten van Utrecht en Provinciale Staten van 
Zuid-Holland, ieder voor zover het hun bevoegdheid betreft; 

Gelezen het voorstel van Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, Gedeputeerde Staten van 
Utrecht en Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland; 

Overwegende dat het gewenst is de tenaamstelling van het Hoogheemraadschap Amstel, Gooi 
en Vecht in het reglement te wijzigen in Waterschap Amstel, Gooi en Vecht; 

Overwegende dat het op grond van de Waterschapswet noodzakelijk is om het reglement te 
wijzigen, zodat de benoeming in het algemeen bestuur van het waterschap van de 
vertegenwoordiger van de categorie natuurterreinen in het reglement wordt bepaald; 

Gelet op artikel 6 en artikel 14 eerste lid van de Waterschapswet; 

Besluiten vast te stellen:  

 

Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017  

Hoofdstuk 1 Begripsomschrijvingen 

Artikel 1 Begripsomschrijvingen 

Dit reglement verstaat onder: 

a.  wet: de Waterschapswet; 

b. categorie ingezetenen: de categorie van belanghebbenden, bedoeld in artikel 12, tweede lid, 
onderdeel a, van de wet; 

c. categorie ongebouwd: de categorie van belanghebbenden, bedoeld in artikel 12, tweede lid, 
onderdeel b, van de wet; 

d. categorie natuurterreinen: de categorie van belanghebbenden, bedoeld in artikel 12, tweede 
lid, onderdeel c, van de wet; 

e. categorie bedrijven: de categorie van belanghebbenden, bedoeld in artikel 12, tweede lid, 
onderdeel d, van de wet; 

f. gedeputeerde staten: gedeputeerde staten van Noord-Holland, gedeputeerde staten van 
Utrecht en gedeputeerde staten van Zuid-Holland, tenzij in het reglement anders is bepaald.  
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Hoofdstuk 2 Naam, gebied, vestigingsplaats en taak van het 
waterschap 

Artikel 2 Naam 

Er is een waterschap met de naam Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, verder aan te duiden als: 
het waterschap. 

Artikel 3 Gebied 

1 Het gebied van het waterschap is aangegeven op de bij dit reglement behorende kaart. 

2 De grenzen van het in het eerste lid bedoelde gebied kunnen nader worden aangegeven op 
door gedeputeerde staten vast te stellen detailkaarten. 

3 Van elk van de kaarten, bedoeld in het eerste en tweede lid, berust een gewaarmerkt 
exemplaar bij het waterschap en bij de provincies Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland. 

Artikel 4 Vestigingsplaats 

Het waterschap is gevestigd in een door het algemeen bestuur te bepalen gemeente. 

Artikel 5 Taak 

1 De taak van het waterschap is de waterstaatkundige verzorging van zijn gebied, bedoeld in 
artikel 3, eerste lid, voor zover deze taak niet aan andere publiekrechtelijke lichamen is 
opgedragen. 

2 De taak, bedoeld in het eerste lid, omvat:  

a. de zorg voor het watersysteem; 

b. de zorg voor het zuiveren van afvalwater, hieronder mede begrepen het stedelijk afvalwater 
dat afkomstig is vanuit het beheersgebied van een aangrenzende waterbeheerder en dat 
krachtens artikel 3.4 van de Waterwet om doelmatigheidsredenen wordt gezuiverd op een 
zuiveringstechnisch werk dat in beheer is bij het waterschap. 
 

Hoofdstuk 3 De samenstelling en inrichting van het bestuur van het 
waterschap 

Paragraaf 1 Benaming bestuursorganen 

Artikel 6 Benaming bestuursorganen 

1 Het algemeen bestuur kan worden aangeduid als: het college van hoofdingelanden. 

2 Het dagelijks bestuur kan worden aangeduid als: het college van dijkgraaf en heemraden.        

3 De voorzitter kan worden aangeduid als: de dijkgraaf. 
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4 De leden van het dagelijks bestuur, met uitzondering van de voorzitter, kunnen worden 
aangeduid als: heemraden. 

 
Paragraaf 2 Het algemeen bestuur 

Artikel 7 Omvang algemeen bestuur 

Het algemeen bestuur bestaat uit dertig leden. Hiervan vertegenwoordigen: 

a. drieëntwintig leden de categorie ingezetenen; 

b. drie leden de categorie ongebouwd; 

c. een lid de categorie natuurterreinen; 

d. drie leden de categorie bedrijven. 

Artikel 8 Benoeming vertegenwoordigers specifieke categorieën 

1 De leden, bedoeld in artikel 7, onderdeel b, worden benoemd door de Land- en Tuinbouw 
Organisatie Noord. 

2 Het lid, bedoeld in artikel 7, onderdeel c, wordt benoemd door de Verenging van Bos- en 
Natuurterreineigenaren.         

3 De leden, bedoeld in artikel 7, onderdeel d, worden benoemd door de Kamer van Koophandel 
op voordracht van de regionale raad van de Regio Noordwest van de Kamer van Koophandel.  

Artikel 9 Reglement van orde 

Het algemeen bestuur stelt voor zijn vergaderingen en andere werkzaamheden een reglement 
van orde vast. 

 
Paragraaf 3 Het dagelijks bestuur 

Artikel 10 Omvang dagelijks bestuur 

1 Het dagelijks bestuur bestaat uit de voorzitter en een door het algemeen bestuur te bepalen 
aantal andere leden dat ten hoogste vijf bedraagt. 

2 Het besluit van het algemeen bestuur tot bepaling van het in het eerste lid bedoelde aantal 
andere leden van het dagelijks bestuur wordt onverwijld schriftelijk aan gedeputeerde staten 
medegedeeld. 

Artikel 11 Benoeming andere leden van het dagelijks bestuur 

1 Gedeputeerde staten van Noord-Holland kunnen ontheffing verlenen van het bepaalde in 
artikel 41, tweede lid, van de wet. 
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2 De tot lid van het dagelijks bestuur benoemde wordt geacht de benoeming niet te 
aanvaarden, indien op de tiende dag na kennisgeving van de benoeming door middel van een 
aangetekende brief geen mededeling van hem is ontvangen dat hij de benoeming aanvaardt. 

3 Wanneer de benoeming niet is aanvaard, vindt zo spoedig mogelijk een nieuwe benoeming 
plaats. 

4 De benoeming ter vervulling van een plaats die tussentijds openvalt, vindt zo spoedig 
mogelijk plaats nadat de opengevallen plaats in het algemeen bestuur is vervuld, tenzij het 
algemeen bestuur besluit het aantal leden van het dagelijks bestuur te verminderen of 
toepassing wordt gegeven aan het tweede lid. 

Artikel 12 Ontslag op eigen initiatief 

1 Een lid van het dagelijks bestuur, niet zijnde de voorzitter, kan te allen tijde ontslag nemen. 
Hij doet daarvan schriftelijk mededeling aan het algemeen bestuur. 

2 Het ontslag gaat in een maand na ontvangst van de mededeling, bedoeld in het eerste lid, of 
zoveel eerder als zijn opvolger de benoeming heeft aanvaard. 

Artikel 13 Vervanging leden van het dagelijks bestuur 

1 Bij langdurige afwezigheid van een lid van het dagelijks bestuur, niet zijnde de voorzitter, of 
indien een lid van het dagelijks bestuur met de waarneming van het ambt van voorzitter is 
belast, kan hij worden vervangen door een lid van het algemeen bestuur, aan te wijzen door het 
algemeen bestuur. 

2 Degene die gedurende meer dan dertig dagen onafgebroken voor een lid van het dagelijks 
bestuur, niet zijnde de voorzitter, heeft waargenomen, geniet een vergoeding ten bedrage van 
de voor dat lid vastgestelde bezoldiging. De vergoeding wordt verminderd met hetgeen als lid 
van het algemeen bestuur als vergoeding wordt ontvangen. 

Artikel 14 Reglement van orde 

Het dagelijks bestuur stelt voor zijn vergaderingen en andere werkzaamheden een reglement 
van orde vast, dat aan het algemeen bestuur wordt toegezonden. 

 
Paragraaf 4 De voorzitter 

Artikel 15 Benoeming voorzitter 

1 Alvorens een aanbeveling voor de benoeming van de voorzitter als bedoeld in artikel 46, 
derde lid, van de wet, wordt opgemaakt, wordt, behalve in het geval van herbenoeming, een 
open sollicitatieprocedure gevolgd. 

2 Indien de aanbeveling uit meer dan één persoon bestaat, wordt over iedere plaats op de 
aanbeveling afzonderlijk gestemd. 

3 Voor de toepassing van artikel 46, derde en vijfde lid, van de wet wordt onder gedeputeerde 
staten verstaan: gedeputeerde staten van Noord-Holland. 

4 De stemming in verband met de in artikel 46, derde lid, van de wet bedoelde aanbeveling 
wordt, indien het een vacature ten gevolge van de periodieke aftreding betreft, ten minste twee 
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maanden voor de datum van aftreding, en indien het een tussentijdse vacature betreft, binnen 
vier maanden na het ontstaan van de vacature, gehouden. 

5 Samen met de aanbeveling voor de benoeming van de voorzitter wordt een uittreksel uit de 
notulen van de gehouden stemming aan gedeputeerde staten van Noord-Holland gezonden. 

6 Gedeputeerde staten van Noord-Holland zenden, na het horen van gedeputeerde staten van 
Utrecht en gedeputeerde staten van Zuid-Holland, de aanbeveling door aan de minister. 

7 De aflegging van de eed (verklaring en gelofte), bedoeld in artikel 50 van de wet, vindt plaats 
in handen van de Commissaris van de Koning in de provincie Noord-Holland. 

Artikel 16 Woonplaats voorzitter 

1 De voorzitter heeft zijn werkelijke woonplaats in het gebied van het waterschap. 

2 Het algemeen bestuur kan, al dan niet voor een bepaalde periode, ontheffing verlenen van de 
verplichting om de werkelijke woonplaats in het gebied van het waterschap te hebben. 

 
Paragraaf 5 De secretaris 

Artikel 17 Benoeming secretaris 

De benoeming van de secretaris vindt plaats op voordracht van het dagelijks bestuur door het 
algemeen bestuur. 

Artikel 18 Taken en bevoegdheden 

Artikel 33, eerste en tweede lid, van de wet is van overeenkomstige toepassing op de secretaris 
en zijn vervanger. 

 
Hoofdstuk 4 Toezicht 

Artikel 19 Toezichtsbevoegdheid 

1 Het toezicht op het waterschap wordt uitgeoefend door gedeputeerde staten van Noord- 
Holland en van Utrecht gezamenlijk, tenzij anders bepaald. 

2 Gedeputeerde staten van Noord-Holland en van Utrecht bepalen in onderling overleg op welke 
wijze de voorbereiding en besluitvorming zal plaatsvinden over hetgeen ter zake van het 
gemeenschappelijk toezicht moet worden beslist. 

Artikel 20 Meldingen  

1 Het dagelijks bestuur zendt onverwijld aan gedeputeerde staten ter kennisneming besluiten 
tot:  

a. oprichting van, deelneming in of opheffing van een rechtspersoon; 

b. het vaststellen, wijzigen of intrekken van verordeningen, huishoudelijke verordeningen 
daaronder niet begrepen; 
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c. het vaststellen, wijzigen of intrekken van een legger; 

d. het aangaan, wijzigen of ontbinden van belangrijke overeenkomsten betreffende de 
waterstaat; 

e. het vaststellen van ontwerppeilbesluiten; 

f. het vaststellen van ontwerpverordeningen, op grond van artikel 78 van de wet, waarin de 
regels ten aanzien van grondwateronttrekkingen en -infiltraties zijn opgenomen; 

g. het vaststellen van ontwerpcalamiteitenplannen, bedoeld in artikel 5.29, derde lid, van de 
Waterwet, alsmede de besluiten tot vaststelling van de calamiteitenplannen. 

2 In afwijking van het eerste lid zendt het algemeen bestuur de besluiten, bedoeld in de 
onderdelen c, d, en e toe aan gedeputeerde staten van de provincie, waarin het grondgebied is 
gelegen, waarop het besluit in hoofdzaak betrekking heeft. 

 
Hoofdstuk 5 Overgangs- en slotbepalingen  

Artikel 21 Overgangsrecht      
De op het tijdstip van inwerkingtreding van dit besluit geldende besluiten die op grond van het 
Reglement voor het Hoogheemraadschap Amstel, Gooi en Vecht 2008 zijn genomen, blijven van 
kracht zolang het bevoegde bestuursorgaan niet anders beslist.  
 
Artikel 22 Intrekking 

Het Reglement van bestuur voor het Hoogheemraadschap Amstel, Gooi en Vecht 2008 wordt 
ingetrokken. 
 
Artikel 23 Inwerkingtreding 

Dit reglement treedt in werking op 1 januari 2017.      

Artikel 24 Citeertitel 

Dit reglement wordt aangehaald als: Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 
2017. 
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Haarlem, 12 december 2016. 

Provinciale Staten van Noord-Holland, 

J.W. Remkes, voorzitter. 

K. Bolt, statengriffier. 

 

 

 

Utrecht, 12 december 2016 

Provinciale Staten van Utrecht, 

Griffier  

Voorzitter 

 

 

 

Den Haag, 14 december 2016 

Provinciale Staten van Zuid-Holland, 

Griffier 

Voorzitter  
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Uitgegeven op 19 december 2016  

 

Namens Gedeputeerde Staten van Noord-Holland 

 

R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 

 



1 Kaart grondgebied Waterschap Amstel Gooi en Vecht 

NOORDZEE

MARKERMEER

Amsterdam

Hilversum

Haarlem

Schiphol

Gebied van het waterschap
Gemeentegrenzen

0́ 4,5 9Km.

Kaart, als bedoeld in artikel 3, eerste lid, van het Reglement voor het Waterschap Amstel- Gooi- en Vecht 2017
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 18 december 2018 

 

Onderwerp: Wijziging Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 

 

Kenmerk: 962868 

 

Bijlagen:  

 

Ontwerpbesluit tot wijziging van het Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en 

Vecht 2017 

Bijlage ter kennisname: 

– Originele tekst en kaart van het Reglement AGV 2017  

 

1. Inleiding 
In de Waterschapswet zijn voorschriften opgenomen omtrent de procedure voor het wijzigen 
van een reglement. Deze wijziging van het Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en 
Vecht (AGV) wordt bij gemeenschappelijk besluit van Provinciale Staten van Noord-Holland, 
Utrecht  en Zuid-Holland vastgesteld. Dit omdat AGV deels ook in Utrecht en Zuid-Holland ligt. 
Voor alle waterschappen binnen Noord-Holland is er een dergelijk reglement vastgesteld.  

In 2018 vindt een wijziging van de reglementen plaats. Aanleiding voor deze aanpassingen van 
de reglementen is dat de waterschappen onderling hebben gekeken naar de grensconflicten 
tussen waterschappen. Omdat uit de evaluatie van de waterschapsverkiezingen van 2015 naar 
voren kwam dat dit speelt tussen waterschappen. Naar aanleiding hiervan heeft AGV de grenzen 
nagelopen en is waar nodig in overleg getreden met de buurwaterschappen. Doel is dat de 
grenzen zijn gecorrigeerd vóór de waterschapsverkiezingen van 2019.  

Daarnaast wordt het nieuwe Centrumeiland, behorend bij IJburg, Amsterdam, toegevoegd op de 
kaart behorend bij het Reglement AGV.  
 

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria 
Het ontwerpbesluit wijziging Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 
betreft de volgende aanpassingen van de kaart, waarop het gebied van het waterschap is 
aangegeven: 

• het nieuwe eiland ‘Centrumeiland’ – behorend bij IJburg, Amsterdam – wordt toegevoegd; 

• de kleine grenswijzigingen die nodig zijn tussen waterschappen worden opgelost i.v.m. de 
waterschapsverkiezingen in 2019. 

Het nieuwe eiland ‘Centrumeiland’ is momenteel in ontwikkeling, als onderdeel van het 
stedenbouwkundig project ‘IJburg 2e fase’ van de gemeente Amsterdam. Op of langs het 
Centrumeiland zal binnenkort een primaire kering worden aangelegd die de te bouwen 
woningen zal beschermen. Het is de bedoeling dat die primaire kering in beheer zal komen bij 
AGV. Het IJmeer, de locatie waar het eiland ligt, is nu nog in beheer bij het Rijk.  
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Door het eiland op te nemen op de kaart van het reglement kan overdracht van het Rijk aan 
AGV worden bewerkstelligd. Daarvoor zal het Rijk op een later moment via een wetswijziging de 
kaarten behorend bij artikel 3.1 Waterbesluit moeten aanpassen. Tot die tijd blijft het Rijk ter 
plekke nog waterbeheerder. Hierover is in het voortraject veel afstemming geweest met 
Amsterdam, het Rijk en AGV.   

Ook voor de kleine grenswijzigingen heeft AGV afgestemd met de buurwaterschappen. Tussen 
veel waterschappen is de grens op punten onduidelijk; het kan gaan om kleine overlap of ‘witte 
vlekken’ tussen waterschappen. Het is van belang dat de grenzen goed aansluiten in verband 
met het bepalen van de kiesgerechtigdheid voor de waterschapsverkiezingen. Om die reden is 
de kaart op verscheidene plaatsen aangepast. 
 

3. Financiering, communicatie en (burger)participatie 

Financiële aspecten 
Het besluit tot wijziging van het reglement heeft geen financiële consequenties en er zijn geen 
financiële risico's. 

Communicatie 
Het besluit is in overleg met AGV opgesteld. Ook is afstemming geweest met de gemeente 
Amsterdam en het Rijk over de wijziging voor IJburg, Centrumeiland. Daarnaast heeft AGV 
overleg gevoerd over de kleine grenswijzigingen met de buurwaterschappen en –
waterbeheerders. 
Tevens is overleg geweest over de wijzigingen met provincie Utrecht en Zuid-Holland. In de 
provincies Utrecht en Zuid-Holland zal dit besluit ongeveer tezelfdertijd worden voorgelegd aan 
provinciale staten. Ambtelijk is dit afgestemd.  

Participatie 
De procedure voor de wijziging van een waterschapsreglement is beschreven in de 
Waterschapswet. De in de artikelen 3 en 4 Waterschapswet voorgeschreven vooroverleggen met 
het waterschap zijn schriftelijk en gecombineerd afgedaan. AGV heeft ingestemd met het 
voorontwerp. Na deze overleggen hebben wij op 2 oktober 2018 het ontwerpbesluit vastgesteld 
en vrijgegeven voor de inspraak. Ongeveer tezelfdertijd hebben ook gedeputeerde staten van 
Utrecht en Zuid-Holland een gelijk besluit genomen. Wij hebben PS Noord-Holland per brief 
begin oktober 2018 geïnformeerd over de ter inzage legging. Het ontwerpbesluit heeft ter 
inzage gelegen van 11 oktober tot en met 21 november 2018. Er zijn geen zienswijzen 
ingediend. 

Juridische aspecten 
Het besluit ziet op een aantal wijzigingen van de begrenzing van het gebied van het 
waterschap. Het heeft dus met name gevolgen voor de betrokken waterschappen en niet zozeer 
voor de provincie. De voorgeschreven (inspraak)procedure voor wijziging van het Reglement is 
gevolgd en tegen het goedkeuringsbesluit van de minister staat beroep open, alleen is in dit 
geval geen beroep mogelijk omdat er geen zienswijzen zijn ingediend. 
 

4. Proces en procedure 
De voorbereiding is conform de Waterschapswet uitgevoerd, zoals ook hiervoor beschreven. 
Deze wijziging wordt bij gemeenschappelijk besluit van Provinciale Staten van Noord-Holland, 
Utrecht en Zuid-Holland vastgesteld. Ook in Utrecht en Zuid-Holland zal dit ontwerpbesluit in 
februari 2018 worden voorgelegd aan provinciale staten.  

Na vaststelling door de drie provincies behoeft het wijzigingsbesluit van het reglement 
goedkeuring van de Minister van Infrastructuur en Waterstaat, omdat het gebied van het 
waterschap iets wordt aangepast (uitbreiding IJburg en kleine grenswijzigingen).  
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Goedkeuring is nodig op grond van artikel 5 Waterschapswet en kan alleen worden onthouden 
bij strijd met het recht of het algemeen belang. Zodra provinciale staten van alle drie betrokken 
provincies de wijziging van het  Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 
hebben vastgesteld, zal de Minister worden verzocht om goedkeuring. 
 
Na de goedkeuring wordt het besluit bekendgemaakt in het Provinciaal Blad en op de website 
Overheid.nl. Het gewijzigde Reglement AGV wordt ook door de provincies Utrecht en Zuid-
Holland gepubliceerd in hun Provinciale Bladen. Tenslotte zal, nadat de goedkeuring is 
afgegeven, ook AGV zelf worden geïnformeerd.  
 

5. Voorstel 

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit met bijbehorende 
kaart. 

 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

 

dhr. J.W. Remkes, voorzitter 

 

mw. mr. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 
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Ontwerpbesluit 

Besluit van Provinciale Staten van Noord-Holland, Provinciale Staten van Utrecht en 
Provinciale Staten van Zuid-Holland tot wijziging van het Reglement voor het Waterschap 
Amstel, Gooi en Vecht 2017       
 
Nr. 13-2019                
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, Provinciale Staten van Utrecht en Provinciale Staten van 
Zuid-Holland, ieder voor zover het hun bevoegdheid betreft: 
 
Overwegende dat het wenselijk is om de kaart waarop het gebied van het waterschap is 
aangegeven te wijzigen;  
 
Gelet op artikel 2 en artikel 6 van de Waterschapswet; 
 
Besluiten:  
 
Artikel I  
Het Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 wordt als volgt gewijzigd:  
 
De bij het reglement behorende kaart waarop het gebied van het waterschap is aangegeven, 
bedoeld in artikel 3, eerste lid, wordt vervangen door de kaart bij dit besluit waarop het gebied 
van het waterschap is aangegeven. 
 
Artikel II 
Dit besluit treedt in werking met ingang van de dag na de datum van uitgifte van het laatste 
uitgegeven provinciaal blad waarin dit besluit wordt geplaatst en werkt terug tot en met 1 
januari 2019. 
 
 
Haarlem, 4 februari 2019 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, 

                                                                   , voorzitter 

 

 

                                                                   , statengriffier 

 
 

Utrecht, ………                                                              Den Haag, ………… 

Provinciale Staten van Utrecht,                                      Provinciale Staten van Zuid-Holland, 

, voorzitter                         , griffier                              , voorzitter                        , griffier 
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Bijlage behorende bij artikel I 
 
Kaart waarop het gebied van het waterschap is aangegeven  
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Toelichting Wijziging Reglement Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 
 
Artikelsgewijs 
 
Artikel I      Wijziging gebiedskaart (bijlage) 
Het Reglement voor het Waterschap Amstel, Gooi en Vecht 2017 wordt gewijzigd omdat er 
aanpassingen nodig zijn op de kaart waarop het gebied van het waterschap is aangegeven. Het 
gebied van het waterschap wordt aangegeven op de bijbehorende kaart, die deel uitmaakt van 
het reglement. Deze kaart wordt gewijzigd op de volgende onderdelen: 
 
IJburg; Centrumeiland toevoegen 
Het stedenbouwkundig project ‘IJburg 2e fase’ van de gemeente Amsterdam bestaat uit een 
heel aantal eilanden die zullen worden aangelegd in het IJmeer. Momenteel wordt in opdracht 
van de gemeente Amsterdam het Centrumeiland ontwikkeld. Op of langs het Centrumeiland zal 
een primaire waterkering worden aangelegd, die de te bouwen woningen op het eiland dient te 
beschermen. Met de aanleg van de kering is in de zomer 2018 begonnen door de gemeente 
Amsterdam. Daarbij is de bedoeling dat die primaire kering in beheer zal komen bij AGV. Het 
waterlichaam (IJmeer) waarin het eiland ligt is nu nog in beheer bij het Rijk.  
Om die reden wordt dit eiland toegevoegd aan de kaart die behoort bij het reglement. Zie ook 
de toelichting onder artikel II voor informatie over de inwerkingtreding van de overdracht van 
het waterbeheer door het Rijk aan AGV voor dit eiland. 
 
Kleine grenswijzigingen   
Uit de evaluatie van de waterschapsverkiezingen van 2015 kwam naar voren dat er 
grensconflicten spelen tussen waterschappen. De Unie van Waterschappen heeft in januari 2017 
alle waterschappen opgeroepen om de grensconflicten tussen de waterschappen structureel op 
te lossen. Doel is dat de grenzen zijn gecorrigeerd vóór de verkiezingen van 2019. Naar 
aanleiding hiervan heeft AGV de grenzen nagelopen en is waar nodig in overleg getreden met 
de buurwaterschappen (Vallei & Veluwe, De Stichtse Rijnlanden, Rijnland en Hollands 
Noorderkwartier). 
Bij grensconflicten is de grens tussen beheergebied van Rijkswaterstaat en het waterschap 
onduidelijk of is de grens tussen waterschappen niet helder. Het kan gaan om relatief kleine 
overlap of ‘witte vlekken’ tussen waterschappen. Soms is de situatie ter plekke gewijzigd; een 
watergang of kering is bijvoorbeeld verplaatst vanwege een bouwproject. Daardoor is de grens 
die vaak naast een watergang of op een kering ligt verschoven. Kortom; de grenzen sluiten niet 
goed op elkaar aan. Het is van belang dat de grenzen goed aansluiten in verband met het 
bepalen van de kiesgerechtigdheid voor de waterschapsverkiezingen. Daarnaast is de 
woonplaats belangrijk vanwege het kandidaatstellen voor de waterschapsverkiezingen. Om die 
reden is de kaart op verscheidene plaatsen aangepast. 
 
Artikel II  
Omdat vanwege de toevoeging van het Centrumeiland aan het gebied van AGV met deze 
wijziging het gebied van het waterschap wordt vergroot en door de kleine grenscorrecties wordt 
gewijzigd, behoeft dit besluit op grond van artikel 5 van de Waterschapswet eerst de 
goedkeuring van de Minister van Infrastructuur en Waterstaat). Daarna zal publicatie in de 
provinciale bladen plaatsvinden en treedt dit besluit in werking. Aangezien deze wijzigingen 
nodig zijn vóór de waterschapsverkiezingen 2019 werkt dit besluit terug tot en met 1 januari 
2019. 
 
Voor wat betreft het beleggen van het waterbeheer voor IJburg Centrumeiland bij AGV zijn voor 
de werkelijke inwerkingtreding nog handelingen van het Rijk vereist. Het waterbeheer op het 
eiland is door deze reglementswijziging alvast opgenomen op de reglementskaart, maar het 
Rijk blijft beheerder ter plekke totdat via een wetswijziging het rijksbeheer wordt beëindigd. Dit 
gebeurt door aanpassing van de kaarten behorend bij art. 3.1 Waterbesluit. Hierover zijn 
afspraken gemaakt tussen gemeente Amsterdam, AGV en het Rijk. Zie ook art. 5 eerste lid van 
het Reglement: De taak van het waterschap is de waterstaatkundige verzorging van zijn gebied, 
bedoeld in artikel 3, eerste lid, voor zover deze taak niet aan andere publiekrechtelijke lichamen 
is opgedragen.  



8.d Benoeming voorzitter Commissie Regionaal Overleg Luchthaven Texel (VD-14).

1 Brief GS aan PS. Benoeming voorzitter commissie regionaal overleg vliegveld Texel 

Provincie
Noord-Holland

Provinciale Staten van Noord-Holland

door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt

Dreef 3, tweede etage

201 2 HR Haarlem

IN6EKOMEN 28 NOV. 2018

Betreft: benoeming voorzitter commissie regionaal overleg
vliegveld Texel

Geachte leden,

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande statenvoordracht

“benoeming voorzitter commissie regionaal overleg vliegveld Texel”

met het bijbehorende ontwerpbesluit, met bijlagen.

Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon

mw GA. Busweiler

BEL/OME

Telefoonnummer ÷31 235143661

busweilerg@noord-holland.nl

Verzenddatum

28NOV. 2018

Kenmerk

1148559/1148562

Uw kenmerk

lii

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Hollan

pr inciesecretaris

1 bilage(n)

Bergkamp

— Statenvoordracht
— Voordracht gemeente Texel
— Verordening CRO-T

Postbus 3007

2001 DA Haarlem

Telefoon (023) 514 3143

Fax (023) 514 3030

Houtplein 33

2012 DE Haarlem

www. noord-holland. n 1

POSTBUS 3007 2001 DA HAARLEM

NHooOl



1 Bijlage. Brief gemeente Texel. Benoeming voorzitter cro luchthaven Texel 

 

   Postadres 
Postbus 200 

1790 AE  Den Burg 

 

Bezoekadres 
Emmalaan 15 

1791 AT  Den Burg 

 

T 14 0222 

F 0222 – 362287 

E gemeente@texel.nl 
I www.texel.nl 

 

   
   
Gedeputeerde Staten van Noord-Holland 
t.a.v. mevr. A. Busweiler 
Postbus 3007 
2001 DA Haarlem 

  
  
  
  
  
  

    
    
Zaaknummer 1693467 Contactpersoon D.C. Boot 
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Op Texel is de Commissie Regionaal Overleg Luchthaven Texel (CROLT) ingesteld welke de taak 
heeft om door overleg van diverse betrokkenen het gebruik van de luchthaven Texel te 
bevorderen. De gemeente Texel voorziet in het secretariaat van deze commissie. 

Sinds jaar en dag vervult een lid van het college van burgemeesters en wethouders de rol van 
voorzitter van deze commissie. Dit functioneert naar de mening van alle betrokkenen prima. Als 
gevolg van de gemeenteraad verkiezingen van dit jaar is het echter noodzakelijk een ander lid van 
het college te benoemen als voorzitter van de CROLT. 

Om te voorkomen dat als gevolg van verkiezingen er periodiek nieuwe besluiten genomen moeten 
worden omtrent het voorzitterschap, verzoeken wij u om een qualitate qua-benoeming van de 
wethouder milieu van de gemeente Texel als voorzitter van de CROLT. 

Vragen 
Heeft u vragen? U kunt ze stellen aan de heer D.C. Boot via telefoonnummer 0222 - 362 280 of e-
mail: DBoot@texel.nl. Wilt u het zaaknummer bij de hand houden? Dan kunnen wij u sneller van 
dienst zijn. 
 
Hoogachtend, 
 
Commissie Regionaal Overleg Luchthaven Texel 
 
Edo Kooiman   Don Boot 
Voorzitter   Secretaris 
 

 
 
 



1 Bijlage. Verordening commissie Regionaal overleg Luchthaven Texel 

Besluit van Provinciale Staten van 
Noord-Holland van 14 februari 2011,  
tot vaststelling van de verordening 
Commissie Regionaal Overleg 
Luchthaven Texel.
 
Provinciale Staten van Noord-Holland;

Gelet op de voordracht van Gedeputeerde Staten 
van Noord-Holland van 18 januari 2011, met 
kenmerk 2010-76384;

Gelet op artikel 8.58 en 8.59 van de Wet van 18 
december 2008, houdende wijziging van de Wet 
luchtvaart inzake vernieuwing van de regel-
geving voor burgerluchthavens en militaire 
luchthavens en de decentralisatie van bevoegd-
heden voor burgerluchthavens naar het 
provinciaal bestuur.

Besluiten vast te stellen:

De verordening Commissie Regionaal Overleg 
Luchthaven Texel

Artikel 1  Instelling en taak
1  Er is een Commissie regionaal overleg 

luchthaven Texel. Deze commissie fungeert 
als commissie als bedoeld in artikel 8.58 en 
8.59 van bovengenoemde wet.

2  De commissie heeft de taak om door overleg 
van diverse betrokkenen een gebruik van de 
luchthaven te bevorderen dat zoveel mogelijk 
recht doet aan de belangen van die betrok-
kenen. Tot deze taak behoort ten minste:

	 •	 	het	uitwisselen	van	informatie	tussen	de	
leden over het feitelijke en voorziene 
gebruik van de luchthaven;

	 •	 	het	in	ontvangst	nemen,	registreren	en	
analyseren van klachten over het gebruik 
van de luchthaven;

	 •	 	het	geven	van	advies	aan	betrokken	
partijen over het voorkomen van en 
omgaan met klachten over het gebruik 
van de luchthaven;

	 •	 	het	geven	van	advies	aan	het	bevoegd	
gezag over het (ontwerp-) Luchthaven-
besluit;

	 •	 	het	geven	van	advies	aan	het	bevoegd	
gezag, gevraagd of ongevraagd, over 
wijziging van het Luchthavenbesluit;

	 •	 	het	geven	van	advies	aan	het	bevoegd	
gezag over de wijze van uitoefening van 
toezicht op de uitvoering van het Lucht-
havenbesluit.

3  De CRO treedt niet in de bevoegdheden en 
rechten van de in haar vertegenwoordigde 
organen en organisaties.

Artikel 2  Commissie
1  De commissie bestaat uit een onafhankelijk 

voorzitter en de volgende leden:
	 •	 	1	lid	namens	b.	en	w.	van	Texel;
	 •	 	1	lid	namens	de	luchthavendirectie;
	 •	 	1	lid	namens	de	rechtspersoonlijkheid	

bezittende gebruikersorganisaties;
	 •	 	1	lid	namens	de	omwonenden	van	de	

luchthaven, op voordracht van b. en w. 
van Texel; 

	 •	 	1	lid	namens	de	plaatselijke	milieu
groepen, op voordracht van de Milieu-
federatie Noord-Holland.

2  De voorzitter benoemt een lid overeenkomstig 
de voordracht van het orgaan of de organisa-
tie die het vertegenwoordigt, tenzij dringen-
de redenen aanleiding zijn om te verzoeken 
de voordracht te heroverwegen.

3  Een lid wordt benoemd voor een periode van 
4 jaar.

4  Herbenoeming van een lid is mogelijk op 
voordracht van het orgaan of de organisatie 
die het in de commissie vertegenwoordigt 

5  Het lidmaatschap eindigt van rechtswege op 
de dag dat de grond van het lidmaatschap 
komt te vervallen of door opzegging door het 
lid.

6  Een voordragende instantie kan de voorzitter 
met redenen omkleed verzoeken een lid, dat 
op haar voordracht is aangewezen, te ont-
slaan. De voorzitter kan een lid schorsen of 
ontslaan indien het overleg in de commissie 
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naar zijn oordeel niet is gediend met voort-
zetting van het lidmaatschap.

7  De leden ontvangen voor hun werkzaam-
heden per vergadering een bedrag overeen-
komstig artikel 30 van de Verordening rechts-
positie gedeputeerden, staten- en commissie-
leden Noord-Holland.

Artikel 3  Voorzitterschap
1  De voorzitter van de commissie wordt door 

ons benoemd, geschorst en ontslagen, op 
voordracht van Gedeputeerde Staten.

2  Aan de voorzitter wordt een vergoeding 
toegekend overeenkomstig artikel 30 van de 
Verordening rechtspositie gedeputeerden, 
staten- en commissieleden Noord-Holland.

3  De commissie wijst uit haar midden een lid 
aan dat bij afwezigheid van de voorzitter 
diens taken waarneemt. 

4  De voorzitter wordt benoemd voor een termijn 
van vier jaar en is 1 keer herbenoembaar. Deze 
benoeming gaat in zodra deze verordening in 
werking is getreden. 

Artikel 4  Secretaris
1  B. en w. van Texel voorzien in het secretariaat 

van de commissie. Hiertoe benoemen zij een 
secretaris en één of meer plaatsvervangend 
secretarissen. De secretaris en diens plaats-
vervangers zijn geen lid van de commissie.

2  De provincie stelt aan de CRO een budget 
beschikbaar ten behoeve van het secretariaat 
van de CRO.

3  De secretaris heeft tot taak:
	 •	 	het	zorg	dragen	voor	een	goede	inhoude

lijke en logistieke voorbereiding van 
vergaderingen van de CRO;

	 •	 	het	zorg	dragen	voor	de	uitvoering	van	de	
beslissingen van de CRO, waaronder het 
opstellen van adviezen en correspon den-
tie.

Artikel 5  Frequentie vergaderingen
1  De CRO vergadert ten minste 2 keer per jaar, 

op een door haar te bepalen locatie.
2  Indien ten minste een derde van de zitting 

hebbende leden van de CRO de wens tot een 
vergadering aan de voorzitter kenbaar maakt, 
schrijft de voorzitter binnen 4 weken een 
vergadering uit.

3  De voorzitter bepaalt, na raadpleging van de 
leden, de datum en het tijdstip van de 
vergaderingen.

4  De secretaris draagt zorg voor de oproeping 
van de leden voor de vergadering. De 
oproeping vermeldt datum, plaats en tijd van 
de vergadering en wordt ten minste 2 weken 
vóór de datum van de vergadering aan de leden 
toegezonden. Bij de oproeping worden de 
onderwerpen vermeld die in de ver gadering 
besproken zullen worden en worden de 

benodigde stukken toegezonden. De secretaris 
draagt er zorg voor dat belangstellenden op de 
hoogte kunnen zijn van de vergadering.

Artikel 6  Vergaderingen
1  De vergaderingen van de commissie zijn 

openbaar.
2  Een vergadering of een gedeelte daarvan is 

niet openbaar, in gevallen waarin de in 
artikel 10 van de Wet openbaarheid van 
bestuur genoemde belangen op de in dat 
artikel genoemde wijze kunnen worden 
geschaad.

3  Een vergadering of een gedeelte daarvan is 
evenmin openbaar, indien tenminste de helft 
van de aanwezige leden van oordeel is dat 
openbare behandeling van een bepaald 
onderwerp niet wenselijk is. Een gemotiveerd 
voorstel hiertoe kan zowel afkomstig zijn van 
de voorzitter als van een lid van de 
commissie. 

4  De voorzitter kan leden van Gedeputeerde 
Staten uitnodigen om een vergadering van de 
commissie bij te wonen. 

Artikel 7  Werkplan
1  De CRO stelt jaarlijks voor 15 november een 

werkplan en begroting voor het komende 
kalenderjaar vast en zendt deze stukken naar 
gedeputeerde staten.

2  Op basis van de in het vorige lid bedoelde 
stukken stellen gedeputeerde staten de 
vergoeding voor de CRO vast.

Artikel 8  Nadere regels door Provinciale 
Staten
1  Provinciale Staten zijn bevoegd nadere regels 

te stellen betreffende de taken en de werk-
wijze van de commissie.

2  Provinciale Staten kunnen in afwijking van 
het gestelde in artikel 2, lid 1, besluiten dat 
een lid van het college van b. en w. van Texel 
kan worden benoemd als voorzitter. De leden 
van de CRO-T doen in dat geval aan ons een 
voordracht in die zin.

3  Provinciale Staten kunnen aan een besluit en 
een benoeming als bedoeld in lid 2 voor-
waarden verbinden.

4  Aan de ingevolge het bepaalde in lid 2 
benoemde voorzitter wordt geen vergoeding 
als bedoeld in artikel 3, lid 2, toegekend. De 
benoeming geldt – in afwijking van het 
bepaalde in artikel 3, lid 4 – voor de periode 
waarin de op grond van het bepaalde in lid 2 
benoemde voorzitter kan gelden als lid van 
het college van b. en w. van Texel.

5  Provinciale Staten kunnen in afwijking van 
het gestelde in artikel 3, lid 4, en artikel 8, lid 
4, besluiten dat de voorzitter te schorsen of te 
ontslaan indien de onafhankelijk van de 
voorzitter in het geding is.
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Artikel 9  Citeertitel
Deze verordening wordt aangehaald als: 
Verordening Commissie Regionaal Overleg 
Luchthaven Texel.

Artikel 10  Inwerkingtreding
Deze verordening treedt in werking met ingang 
van de dag na de datum van uitgifte van het 
Provinciaal Blad waarin zij wordt geplaatst. 

Haarlem, 14 februari 2011.

Provinciale Staten van Noord-Holland

J.W. Remkes, voorzitter. 

I.J.M. Speekenbrink, griffier.
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Toelichting

Algemeen 
Door een wijziging van de Wet luchtvaart worden 
bevoegdheden voor burgerluchthavens naar het 
provinciaal bestuur gedecentraliseerd. De pro-
vincie wordt het bevoegd gezag bij inwerking-
treding van het door de minister van verkeer en 
waterstaat vast te stellen omzettingsbesluit. Voor 
burgerluchthavens van regionale betekenis 
moeten Provinciale Staten een luchthavenbesluit, 
dat doorwerking heeft naar het bestemmings-
plan, vaststellen en een commissie regionaal 
overleg luchthaven instellen. In Noord-Holland is 
dit alleen verplicht voor de luchthavens 
Hilversum en Texel. Deze verordening regelt de 
instelling en samenstelling van de CRO voor 
vliegveld Texel en is vastgesteld door Provinciale 
Staten.

Artikelsgewijs

Artikel 1 
De CRO komt in de plaats van de huidige 
commissie van overleg en voorlichting omtrent 
de milieuhygiëne rond een luchtvaartterrein, de 
zogeheten artikel 28-commissie. De CRO heeft de 
taak om door overleg van diverse betrokkenen een 
gebruik van de luchthaven te bevorderen dat 
zoveel mogelijk recht doet aan de belangen van 
die betrokkenen. Het gaat daarbij om alle 
belangen, dus ook om de betekenis van de 
luchthaven voor economie, werkgelegenheid en 
recreatie, en niet alleen om de milieubelangen. 

De CRO heeft geen formele bevoegdheden en 
neemt geen bevoegdheden over van één van de 
leden van de commissie. Ieder lid blijft ver ant-
woordelijk voor zijn eigen taken en bevoegd-
heden. De CRO heeft wel een platform- en 
adviesfunctie. Voor de bevoegdheden, rechten en 
plichten inzake het gebruik van de luchthaven 
zijn onder andere de gebruiksvergunning en het 
luchthavenbesluit bepalend.

Artikel 2, eerste lid
Bij de samenstelling van de commissie is gestreefd 
naar een evenwichtige vertegenwoordiging van 
alle belangen (zowel van de “lusten” als van de 
“lasten”). Hoewel de Wet luchtvaart (in artikel 
8.58, derde lid) een vertegenwoordiging van 
milieuorganisaties in een CRO facultatief stelt, 
vindt de provincie Noord-Holland het uit een 
oogpunt van duurzaamheid van belang dat 
milieuorganisaties in een CRO vertegenwoordigd 
zijn.

Artikel 2, zevende lid
De leden van de CRO ontvangen een vergoeding 
per bijgewoonde vergadering, met dien verstande 
dat leden die uit hoofde van hun functie lid zijn 
van een adviescommissie, of daar primair als 

belangenbehartiger in zitten, geen recht hebben 
op een vergoeding per vergadering.

Artikel 3
Voor de CRO is een onafhankelijk voorzitter 
voorgeschreven (art 8.58, tweede lid). De CRO-
voorzitter wordt bij afzonderlijk besluit door ons 
benoemd en is dus geen vertegenwoordiger van 
één van de instanties die in de CRO vertegen-
woordigd zijn.

Artikel 4
Behoudens benoeming, schorsing en ontslag van 
de voorzitter en secretariële en financiële onder-
steuning houdt de bemoeienis van het provin-
ciaal bestuur met de CRO op nadat de verorde-
ning en het luchthavenbesluit tot stand zijn 
gekomen.

Artikel 6, vierde lid
Om de overlegfunctie van de commissie goed te 
benutten, kunnen leden van Gedeputeerde Staten 
voor vergaderingen van de commissie worden 
uitgenodigd. Het doen van een uitnodiging is 
niet imperatief geformuleerd. Uiteraard kan de 
voorzitter ook vertegenwoordigers uitnodigen van 
andere organisaties die niet in de commissie 
vertegenwoordigd zijn. 

Artikel 8
De artikel 28-commissie had een wethouder van 
de gemeente Texel als voorzitter. Voor de CRO is 
een onafhankelijk voorzitter voorgeschreven. 
Voor de CRO-T vinden wij deze verplichting te 
zwaar ingezet. Daarnaast heeft de huidige 
artikel 28- commissie aangegeven dat met een 
wethouder als voorzitter de onafhankelijkheid 
niet in het geding is. Daarom kan PS, op voor-
dracht van de partijen in de CRO-T, een lid van 
het college b. en w. Texel benoemen als voorzitter 
van de CRO-T. In afwijking van artikel 3 vervalt 
het voorzitterschap indien deze geen lid is van 
het college en kan PS de voorzitter schorsen of 
ontslaan indien de onafhankelijkheid in het 
geding is.

Uitgegeven op 24 oktober 2012.

Namens Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

G.E.A. van Craaikamp, provinciesecretaris.
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1 Voordracht 14-2019 benoeming voorzitter Commissie regionaal overleg luchthaven Texel 
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 27 november 2018 

 

Onderwerp: voordracht voorzitter Commissie Regionaal Overleg luchthaven Texel 

 

Kenmerk: 1148559 

 

Bijlagen: ontwerpbesluit 

 

  

 

1. Inleiding 
 
Op grond van de wet Luchtvaart stellen PS voor luchthavens met een regionale betekenis met 
een luchthavenbesluit een Commissie Regionaal Overleg in. In Noord-Holland zijn deze 
commissies ingesteld voor de luchthavens Hilversum en Texel. Deze commissies hebben de 
taak om door overleg met diverse betrokkenen een gebruik van de luchthaven te bevorderen 
dat zoveel mogelijk recht doet aan de belangen van die betrokkenen. In deze CRO’s hebben 
zitting: vertegenwoordigers van de gemeente, de exploitant van de luchthaven en omwonenden 
van de luchthaven.  

Op 14 februari 2011 hebben Provinciale Staten de Verordening Commissie Regionaal Overleg 
Luchthaven Texel (CRO-T) vastgesteld. Volgens artikel 3 lid 1 van deze verordening benoemen 
PS, op voordracht van GS, de voorzitter van de CRO-T.  

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria 
  
Het is al jarenlang de praktijk dat de wethouder milieu van de gemeente Texel de taak van 
voorzitter op zich neemt. Dat was ook al het geval in de commissie die aan de CRO-T 
voorafging, de zogeheten artikel 28-commissie (Commissie van overleg en voorlichting omtrent 
de milieuhygiëne rond een luchtvaartterrein). De verordening CRO-T biedt ook deze 
mogelijkheid. 

Met de voorliggende Statenvoordracht wordt de wethouder milieu qualitate qua voorgedragen 
als voorzitter van de commissie. Dit betekent dat bij een collegewissel, bijvoorbeeld na 
gemeenteraadsverkiezingen, geen nieuwe benoemingsprocedure nodig is maar dat het 
voorzitterschap automatisch overgaat op de nieuwe wethouder.  

Ten aanzien van de onafhankelijkheid is er in de verordening CRO-T expliciet een artikel 
opgenomen om deze te borgen, bij invulling van het voorzitterschap door een wethouder. 
Bepaald is dat Provinciale Staten kunnen besluiten de voorzitter te schorsen of te ontslaan 
indien de onafhankelijkheid van de voorzitter in het geding is.  
 
Artikel 2 van de verordening voor de CRO-T bepaalt dat één van de leden van de commissie een 
lid van B&W van de gemeente Texel is. Dit betekent niet dat er twee wethouders van de 
gemeente Texel zitting zullen nemen in de commissie: de wethouder milieu is zowel voorzitter 
als lid.   
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3. Financiering, communicatie en (burger)participatie 

Financiële aspecten  
Dit besluit heeft geen financiële consequenties. Volgens de verordening CRO-T ontvangt de 
voorzitter geen vergoeding als deze een lid van B&W van de gemeente Texel is. 
 
Communicatie 
De wijziging van de verordening CRO-T zal door het secretariaat van de CRO-T, dat gevoerd 
wordt door de gemeente, aan de leden van de commissie worden gecommuniceerd.  

4. Proces en procedure 

Na besluitvorming door uw Staten zullen de leden van de CRO-T worden geïnformeerd over de 
benoeming.  

5. Voorstel 

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

 

dhr. J.W. Remkes, voorzitter 

 

mw. mr. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 

 

 

  



 

2019  14 

 

3 

Ontwerpbesluit 

 

Nr. 14-2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 27 november 2018; 

gelet op artikel 8.58 en 8.59 van de Wet luchtvaart en de Provinciale Verordening Commissie 
Regionaal Overleg Luchthaven Texel (2010-76384); 

 

besluiten: 

de wethouder milieu van de gemeente Texel te benoemen als voorzitter van de Commissie 
Regionaal overleg Luchthaven Texel. 
 

Haarlem, 4 februari 2019 

 

Provinciale Staten voornoemd, 
 

                                                                   , voorzitter 
 

 

                                                                   , statengriffier 



9 Initiatiefvoorstel GroenLinks, PvdD, SP, PvdA, D66 en VVD Regenbooginitiatief 2.0 (NR-17).

1 Initiatiefvoorstel GL-PvdD-SP-PvdA-D66-VVD Regenbooginitiatief 2.0 (mede-indieners na cie EEB 21-01-2019) 

 Regenbooginitiatief 2.0 

Eind 2017 diende GroenLinks Noord-Holland een initiatief in om van Noord-Holland een 
Regenboogprovincie te maken. Het voorstel dat wij destijds hebben ingediend behelsde 6 
punten:  

1. aan te sluiten bij de provincies Drenthe, Gelderland, Groningen en Flevoland als
Regenboogprovincie;

2. een impuls te geven aan sociale acceptatie, veiligheid en zichtbaarheid van LHBTIQ+'s
in Noord-Holland;

3. bij het Rijk aan te dringen op verlenging van het Regenboogprogramma en gemeenten
in onze provincie te stimuleren zich aan te sluiten bij het landelijk project Regenboogsteden;

4. zich in te zetten om de veiligheid, weerbaarheid en sociale acceptatie van LHBTIQ+'s
inwoners verder te bevorderen en dit te vertalen naar doelstellingen en een aanpak in
samenspraak met de meldpunten discriminatie, COC en betrokken partners;

5. om samen met de meldpunten discriminatie, COC en betrokken partners te kijken naar
de aard en omvang van discriminatie jegens de LHBTIQ+'s in Noord-Holland en om
ontwikkelingen te kunnen volgen en de sociale acceptatie te monitoren en PS daarover
regelmatig te informeren;

6. in de PR en communicatie uit te dragen dat alle burgers gezien en gewaardeerd
worden: iedereen telt mee in Noord-Holland!

We waren verheugd dat de meeste fracties positief op het initiatief reageerden. Ook de 
actieve en constructieve houding die GS in dit dossier aan de dag legt, stemt ons optimistisch. 
Wat geweldig dat Noord-Holland zich begin dit jaar direct tot Regenboogprovincie heeft 
verklaard.   

De reacties zowel van de commissie als van de gedeputeerde in de commissie EEB op ons 
initiatief op 22 januari dit jaar waren aanleiding om de uitwerking van GS af te wachten om 
vervolgens het initiatief nog eens te overdenken. Mede gesterkt door de brede steun in de 
commissie, scherpen wij ons voorstel hierbij enigszins aan. We borduren daarbij graag voort 
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op de twee concrete voorstellen die GS heeft gedaan. Omdat we vinden dat het predicaat 
Regenboogprovincie, dat Noord-Holland zo enthousiast heeft omarmd, vraagt om een actieve 
houding op dit terrein, zowel waar het de interne organisatie betreft als daarbuiten stellen wij 
aanvullend het volgende voor.   

  

AD inclusief werkgeverschap  

Hetgeen GS hier formuleert, namelijk het expliciet maken van het inclusief werkgeverschap, 
moedigen wij zeer aan. Maar ons inziens brengt dat de verplichting mee ook actief te werken 
aan verbetering van dat werkgeverschap. Dat kan immers altijd beter. Wij zien graag dat in de 
interne organisatie een roze-werkgroep wordt opgezet en gefaciliteerd die de provincie 
aangaande de eigen organisatie van advies kan dienen over hoe het inclusief werkgeverschap, 
vanuit roze perspectief, kan worden verbeterd.  

  

AD burgemeesters/ambtenaren bijeenkomst & werkatelier  

Op dit punt is het ons onduidelijk of hier gedoeld wordt op een eenmalige of periodieke 
ambitie. Wat ons betreft het een onderwerp dat voortdurende aandacht verdient en derhalve 
dienen deze bijeenkomsten een periodiek karakter te hebben.   

Tenslotte namen wij in aanmerking dat de eerste doelstelling reeds is gerealiseerd en de derde 
deels onnodig is geworden gelet op de bekendmaking door minister Engelshoven dat de 
regeling Regenboogsteden is verlengd tot 2022.   

  

Wij komen dan tot het volgende gewijzigde voorstel:  

  

   
 

  
  
De provincie, thans zijnde een Regenboogprovincie, bevordert de sociale acceptatie, veiligheid 
en zichtbaarheid van LHBTIQ+'s in Noord-Holland. Dit doet zij o.a. door:  

1. Actief uit te dragen dat iedereen in Noord-Holland kan en mag zijn wie men is;  
2. Elk jaar een symposium & werkatelier te organiseren waarbij bestuurders en 

ambtenaren van Noord-Hollandse gemeenten worden uitgenodigd samen te komen 
om ervaringen te delen waarbij steeds een ander ‘roze’-thema centraal staat, gedacht 
zou kunnen worden aan roze ouderen, sport en LHBTI, Regenboog-gezinnen etc.  



3. Er bij gemeenten in onze provincie op aan te dringen / te stimuleren dat zij zich 
aansluiten bij het landelijk project Regenboogsteden1; 

4. Actief de samenwerking te zoeken met de meldpunten discriminatie, COC en andere 
maatschappelijke LHBTIQ+-organisaties en betrokken partners; 

5. Inclusief werkgeverschap uit te dragen en actief te werken aan een voortdurende 
verbetering van de invulling van dat werkgeverschap. De provincie zet daarom intern 
een roze-werkgroep op die zij periodiek zal bevragen over verbetersuggesties op het 
gebied van inclusief-werkgeverschap vanuit roze-perspectief; 

R.P.M Kocken (GroenLinks)  

 
F.A.S. Zoon (Partij voor de Dieren) 
 
C. Boelhouwer (SP) 
 
S. Doevendans (PvdA) 
 
F.K. de Groot (D66) 
 
F. Lagerveld (VVD) 
 

 

 

                                                      
1 Uit een evaluatie van de regeling Regenboogsteden over de jaren 2015-2017 is o.a. gebleken dat 
gemeenten die niet in de samenwerking meedoen weinig tot geen LHBT-beleid hebben en dat de 
politieke aandacht & LHBTI-specifiek beleid toeneemt naarmate een gemeente langer deelneemt aan 
de samenwerking. Alle reden dus om als provincie erop in te zetten dat al onze gemeenten zich 
aansluiten bij dat programma (zie 
https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2017/09/20/evaluatieonderzoekregenboogste
den-2015-2017)   



1 Advies GS op gewijzigd initiatiefvoorstel Regenbooginitiatief 2.0 (GL, PvdD en SP) 

Provincie
Noord-Holland

Provinciale Staten van Noord-Holland

door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt

Dreef 3, tweede etage

201 2 HR Haarlem

GEll1EN 12 DEC. 2018

Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon

Dhr. ].]. van den Berg

BEL

Telefoonnummer +31 235144076

bergjj@noord-holland . ni

Betreft: Regen boog provincie 2.0 Verzenddatum

114

Geachte leden,

Ter uitvoering van art. 1 67, tweede lid, van de Provinciewet (inzake de

actieve informatieplicht) geven wij hierbij onze reactie op het

initiatiefvoorstel van de fracties van GroenLinks, Partij voor de Dieren en

de SP inzake ‘Regenbooginftiatief 2.0”.

In Uit initiatiefvoorstel wordt Gedeputeerde Staten van Noord-Holland

verzocht om:

1. Actief uit te dragen dat iedereen in Noord-Holland kan en mag

zijn wie men is;
2. Elk jaar een symposium en werkatelier te organiseren waarbij

bestuurders en ambtenaren van Noord-Hollandse gemeenten
worden uitgenodigd samen te komen om ervaringen te delen

waarbij steeds een ander roze’-thema centraal staat. Gedacht
zou kunnen worden aan roze ouderen, sport en LHBTI,
Regenboog-gezinnen etc.;

3. Er bij gemeenten in onze provincie op aan te dringen/te
stimuleren dat zij zich aansluiten bij het landelijk project
Regen boog steden

4. Actief de samenwerking te zoeken met de meldpunten
discriminatie, CCC en andere maatschappelijke LHBTIQ+
organisaties en betrokken partners;

5. Inclusief werkgeverschap uit te dragen en actief te werken aan
een voortdurende verbetering van de invulling van dat
werkgeverschap. De provincie zet daarom intern een roze-
werkgroep op die zij periodiek zal bevragen over
verbetersuggesties op het gebied van inclusief-werkgeverschap
vanuit roze-perspectief.

ADVIES OVER HET INITIATIEFVOORSTEL

Bij dit advies sluiten we aan op het advies dat wij u op 1 8 december

201 7 naar aanleiding van het eerdere initiatief van GroenLinks deden

12 DEC. 2078
Kenmerk

1029693/11 54356

Uw kenmerk

Postbus 3007

2001 DA Haarlem

Telefoon (023) 514 3143

Fax (023) 514 3030

Houtplein 33

2012 DE Haarlem

www. noord-holland. n 1

ÔÔ1

POSTBUS 3007 2001 DA HAARLEM
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toekomen. In dat advies schreven wij dat we de strekking van het
initiatief van GroenLinks ondersteunden, en dat we daarom in ons
provinciaal beleid en ook als werkgever graag zouden willen bijdragen
aan een Noord-Hollandse samenleving waar sprake is van diversiteit,
gelijke behandeling en verdraagzaamheid. Noord-Holland heeft zich dan
ook uitgeroepen tot ‘regenboogprovincie’.

In dat advies hebben we, daar waar het gaat om te ondernemen
activiteiten, vervolgens een koppeling gelegd met het specifieke profiel
van de provincie en met de daaruit voortvloeiende kerntaken. We
schreven dat een coördinerende en beleidsmatige rol op het gebied van
sociale acceptatie van LHBTIQ+’s niet goed past binnen het profiel
waarvoor de provincie Noord-Holland indertijd heeft gekozen (in het
kader van de discussie rond het eindrapport van de commissie
Lod de rs).
Ons advies sloot af met de constatering dat we als provincie
desondanks toch enkele activiteiten wilden gaan ondernemen om mee
te werken aan een betere sociale acceptatie van LHBTIQ+’s. We hebben
u twee activiteiten gepresenteerd die we wilden uitvoeren vanuit onze
hoedanigheid als werkgever en als publieke organisatie in Noord
Holland. De eerste activiteit heeft betrekking op ons HRM-beleid en
betreft aanpassing op onze wervingsteksten, waarin we uitdragen dat
wij een inclusieve organisatie zijn. De tweede activiteit betreft een
netwerkatelier voor Noord-Hollandse gemeenten die wij op 21
novemberjl. hebben georganiseerd.
Dit, overigens zeer geslaagde, netwerkatelier vond plaats in ons
provinciehuis en een gemêleerd gezelschap van statenleden,
bestuurders, deskundigen en beleidsmedewerkers uit Noord-Hollandse
gemeenten wisselde ervaringen en aandachtspunten uit, met als doel
om van elkaar te leren en kansen voor (regionale) samenwerking te
verkennen.

Dergelijke netwerkbijeenkomsten zijn van grote waarde, ook voor de
provincie zelf. Voortbouwend op de reeds bestaande lokale en
landelijke beleidsinitiatieven zullen we bezien waar de provincie Noord
Holland het beste op aan kan sluiten om van meerwaarde te zijn.

INITIATIEFVOORSTEL REGENBOOGINITIATIEF 2.0’

In het onderstaande gaan we nog wat concreter in op de vijf elementen
waar uw initiatiefvoorstel uit bestaat:

Actief uit te dragen dat iedereen in Noord-Holland kan en mag zijn
wie men is;

Antwoord: Dit uitgangspunt onderschrijven wij van harte. We proberen
dit actief uit te dragen als werkgever en ook als publieke organisatie.
Dit doen we door als ‘regenboogprovincie’ zichtbaar te zijn op coming
out-dag, door op al onze gebouwen de regenboogvlag te hijsen en door
uit te dragen dat wij een inclusieve werkgever zijn waarin een ieder
welkom is om bij te dragen vanuit het eigen talent.
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Elk jaar een symposium en werkatelier te organiseren waarbij
bestuurders en ambtenaren van Noord-Hollandse gemeenten
worden uitgenodigd samen te komen om ervaringen te delen
waarbij steeds een ander ‘roze’-thema centraal staat, gedacht zou
kunnen worden aan roze ouderen, sport en LHBTI, Regen boog-
gezinnen etc.

Antwoord: Wij zijn uiteraard bereid om netwerkateliers of
kennisbijeenkomsten, zoals het Regenboog netwerkatelier’ dat op 21

november 201 8 plaatsvond, te faciliteren in het provinciehuis. In de
bijeenkomst van 21 novemberjl. is uitgebreid gesproken over de rol
van de provincie. Alhoewel het heel erg op prijs werd gesteld door
betrokken gemeenten dat de provincie een dergelijk netwerkatelier
organiseerde, werd ook duidelijk dat gemeenten meer gebaat zijn bij
(regionale) samenwerking op dit beleid. In de bijeenkomst hebben we
geconcludeerd dat de behoefte aan interventie van de kant van de
provincie op dit thema niet heel groot is. Een vaste reeks van jaarlijkse
bijeenkomsten ligt daarom niet in de rede.

Er bij gemeenten in onze provincie op aan te dringen / te
stimuleren dat zij zich aansluiten bij het landelijk project
Regenboogsteden.

Antwoord: Wij steunen de doelstellingen van het project
Regenboogsteden, waarin al diverse Noord-Hollandse gemeenten
participeren. Dit landelijke project, geïnitieerd door het ministerie van
OCW, beperkt zich tot de 1 00+ gemeenten. Kleinere gemeenten kunnen
zich, als zij actief beleid willen voeren, richten op de zogeheten
Regenboogsteden. De netwerkbijeenkomst van 21 novemberjl. was dan
ook gericht op het stimuleren van (regionale) samenwerking.

Actief de samenwerking te zoeken met de meldpunten
discriminatie, COC en andere maatschappelijke LHBTIQ+
organisaties en betrokken partners.

Antwoord: Wij zien het vooral als een rol van gemeenten om deze
samenwerkingsrelaties op te bouwen. De toegevoegde waarde van de
provincie als samenwerkingspartner is gezien onze taken en aanwezige
kennis zeer gering.

Inclusief werkgeverschap uit te dragen en actief te werken aan een
voortdurende verbetering van de invulling van dat werkgeverschap.
De provincie zet daarom intern een roze-werkgroep op die zij
periodiek zal bevragen over verbetersuggesties op het gebied van
inclusief-werkgeverschap vanuit roze-perspectief.

Antwoord: We onderschrijven het uitgangspunt om als ‘inclusief
werkgever’ ook zelf het goede voorbeeld te geven. Wij werken daaraan
in samenwerking met de OR en vakbonden, en tegelijkertijd met andere
provincies in IPO-verband. Dit inclusieve werkgeverschap heeft
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vanzelfsprekend ook betrekking op de positie van LHBTIQ+ers in onze
ambtelijke organisatie, maar wij zouden ons streven naar inclusiviteit en
diversiteit niet willen beperken tot alleen seksuele geaardheid. Het heeft
onze voorkeur om ook de positie van mensen met een beperking en
afstand tot de arbeidsmarkt, en etnische minderheden daarbij te
betrekken. Zo slaagt de provinciale organisatie er de afgelopen tijd
weliswaar goed in om op basis van de banenafspraak mensen met een
beperking in dienst te nemen, maar er kan nog weT actief worden
geïnvesteerd in het aantal provincieambtenaren met een multiculturele
achtergrond. Dit laatste wordt al opgepakt, onder meer naar aanleiding
van een initiatief vanuit de Staten.

Wij zouden uw streven naar inclusief werkgeverschap daarom graag
breder willen opvatten. Van de instelling van een roze-werkgroep’ gaat
tegen die achtergrond wellicht niet het juiste signaal uit. Op zichzelf
hebben wij daartegen geen enkel bezwaar, mocht daarvoor in ons
ambtenarenapparaat een gedragen wens bestaan.

Hoogachtend,

1 bijlage:

Regenboog provincie

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

Bergkamp Remkes

Initiatiefvoorstel Regenbooginitiatief 2.0 van 5 november 201 8



1 Voordracht 17-2019 besluit initiatiefvoorstel GL-PvdD-SP-PvdA-D66-VVD Regenbooginitiatief 2.0 

 

2019  17 

 

1 

 

Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel fracties GroenLinks, Partij voor de Dieren, SP, PvdA, 

D66 en VVD “Regenbooginitiatief 2.0” 

 

Nr. 17-2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

gezien het initiatiefvoorstel “Regenbooginitiatief 2.0” van de Statenfracties GroenLinks, Partij 

voor de Dieren, SP, PvdA, D66 en VVD; 

gelet op dat de  provincie, thans zijnde een Regenboogprovincie de sociale acceptatie, 

veiligheid en zichtbaarheid van LHBTIQ+'s in Noord-Holland bevordert 

 

besluiten: 

Gedeputeerde Staten te verzoeken: 

  

1. actief uit te dragen dat iedereen in Noord-Holland kan en mag zijn wie men is;  

2. elk jaar een symposium & werkatelier te organiseren waarbij bestuurders en ambtenaren 

van Noord-Hollandse gemeenten worden uitgenodigd samen te komen om ervaringen te 

delen waarbij steeds een ander ‘roze’-thema centraal staat, gedacht zou kunnen worden 

aan roze ouderen, sport en LHBTI, Regenboog-gezinnen etc.; 

3. er bij gemeenten in onze provincie op aan te dringen / te stimuleren dat zij zich aansluiten 

bij het landelijk project Regenboogsteden;  

4. actief de samenwerking te zoeken met de meldpunten discriminatie, COC en andere 

maatschappelijke LHBTIQ+-organisaties en betrokken partners;  

5. inclusief werkgeverschap uit te dragen en actief te werken aan een voortdurende 

verbetering van de invulling van dat werkgeverschap. De provincie zet daarom intern een 

roze-werkgroep op die zij periodiek zal bevragen over verbetersuggesties op het gebied 

van inclusief-werkgeverschap vanuit roze-perspectief. 

 

 

Haarlem, 4 februari 2019 

Provinciale Staten voornoemd, 

                                                                   , voorzitter 

 

 

                                                                   , statengriffier 



1 Advies cie EEB 21 januari 2019 bij Initiatiefvoorstel Regenboogprovincie 2.0 

 

Uw contactpersoon 

M.C.A. de Zwart 

AD/STG 

 

 

Doorkiesnummer 023-514 3756 

zwartm@noord-holland.nl 
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 Advies aan Provinciale Staten 

 

 

T.b.v. Statenvergadering d.d.  4 februari 2019 

Commissie Economie, Energie en Bestuur  

Datum commissievergadering 21 januari 2019 

 

 

 

Onderwerp:   Initiatiefvoorstel Regenboogprovincie 2.0 van GL, PvdD, SP, 

PvdA, D66 en VVD (nr. 17).    

 

 

De commissie Economie, Energie en Bestuur adviseert om het 

initiatiefvoorstel Regenboogprovincie 2.0  te agenderen voor de PS-

vergadering van 4 februari  2019. 

Het initiatiefvoorstel kon op brede steun in de commissie rekenen. 

 

Voor de discussie/vragen in de commissie: zie hieronder het 

uittreksel uit het conceptverslag commissie EEB 21 januari  2019. 

 

 

 

6. A-agenda Energie, Duurzaamheid, Circulaire Economie, Bestuur, Culturele Infrastructuur, Inkoop 

(algemeen) en Archieven (Van der Hoek) 

6.a. Gewijzigd initiatiefvoorstel Regenboogprovincie 2.0 (GL, PvdD en SP) 

 

Gedeputeerde Loggen is verhinderd, hij wordt vervangen door gedeputeerde Van der Hoek.  

 

Mw. Pels (GL) bedankt de PvdD en SP voor de steun voor het initiatiefvoorstel en de enthousiaste reacties van 

de overige partijen. Het college wordt bedankt voor de voortvarendheid waarmee de eerste stappen zijn gezet 

en voor de acties die reeds ondernomen zijn. Door de Nashville-verklaring die door heel veel mensen is 

ondertekend, is recent de noodzaak tot het actief uitdragen van inclusiviteit extra duidelijk geworden, mede 

omdat uitsluiting vaak op subtiele en verborgen wijze plaatsvindt. Het beschermen van de belangrijke 

vrijheden en waarden vraagt om een continu inspanning en het bespreekbaar maken van hetgeen net onder 

het oppervlak ligt. De steun van GS en de oproep voor inclusief werkgeverschap wordt toegejuicht. De 

provincie heeft een voorbeeldfunctie, daarom wordt voorgesteld om in de provinciale organisatie een roze 

werkgroep in te stellen om de inclusiviteit binnen de eigen organisatie te bevorderen en te stimuleren. GS 

zorgen voor een goede start van de werkgroep, waarna de werknemers het initiatief overnemen. De 

verantwoordelijkheid is echter breder dan die van de eigen organisatie. Gemeenten moeten gefaciliteerd 

worden om de eigen inclusiviteit te bevorderen. Het is een bestuurlijke opgave van de provincie om 

gemeenten aan te spreken op hun eigen verantwoordelijkheid voor inclusiviteit. In november jl. heeft een 

eerste succesvolle bijeenkomst over inclusiviteit plaatsgevonden. Daarom wordt voorgesteld om jaarlijks 

samen met de gemeenten een symposium en werkatelier te organiseren. Tevens dienen gemeenten 

gestimuleerd te worden om aan te sluiten bij het project Regenboogsteden en samenwerking te zoeken met 

de meldpunten discriminatie, het COC en andere maatschappelijke LHBTQI-plus organisaties. Met dit initiatief 

wordt het signaal afgegeven dat iedereen in Noord-Holland zichzelf mag zijn. Noord-Holland dient voorop te 

lopen in het uitdragen van deze belangrijke waarden, zodat men de meest inclusieve provincie van Nederland 

wordt.   

 

Dhr. Zoon (PvdD) is mede-indiener van het initiatiefvoorstel dat duidelijk maakt dat iedereen erbij hoort en 

dat iedereen zichzelf mag zijn. De PvdD is trots op het feit dat de provincie zich als regenboogprovincie 

afficheert en allerlei stappen zet die een enorme impact hebben.  

 

Dhr. Haijen (SP) sluit aan bij de voorgaande sprekers. De actualiteit van de afgelopen weken toont aan dat dit 

initiatiefvoorstel noodzakelijk is en dat het belangrijk is dat de provinciale overheid inclusiviteit actief 

uitdraagt. 
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Dhr. Bouberg Wilson (ONH) stemt in met het voorstel. 

 

Mw. Bezaan (PVV) waardeert de genomen moeite van de indieners om dit initiatiefvoorstel te formuleren, 

maar de belangrijkste oorzaak van homohaat, de islam, wordt helaas niet genoemd. Dat is hypocriet. 

 

Dhr. De Groot (D66) vindt het van groot belang en is trots op het feit dat de provincie de regenboogvlag 

heeft gehesen. Het voorstel om een bijeenkomst te organiseren in de volgende Statenperiode, wordt 

ondersteund. Wel dient er een tussentijdse evaluatie plaats te vinden om na te gaan of het juiste middel 

wordt ingezet om de doelstellingen te bereiken. Daarvoor is het opstellen van een planningshorizon 

noodzakelijk.  

 

Mw. Pels (GL) vraagt een nadere toelichting op de voorgestelde evaluatie.   

 

Dhr. De Groot (D66) stelt dat de evaluatiedatum goed ingepland moet worden. 

 

Mw. Van Andel (CDA) ondersteunt het voorstel. Over de praktische uitwerking zijn GS en de indieners het 

nagenoeg eens, dus dat komt goed.  

 

Mw. De Meij (50plus) steunt het voorstel. Het is goed dat de inclusiviteit verbreed is naar meerdere 

doelgroepen.  

 

Mw. Lagerveld (VVD) dankt de indieners voor het voorstel. De reactie van GS wordt afgewacht.  

 

Mw. Doevendans (PvdA) is voorstander van met name inclusief werkgeverschap en het aanbieden van 

trainingen binnen HR. GS dienen de werkgroep in het leven te roepen en te faciliteren maar daarna dient de 

roze werkgroep het initiatief over te nemen en uit te voeren.  

 

Mw. Pels (GL) meldt dat het inderdaad de bedoeling is dat GS de werkgroep instellen en de organisatie zoekt 

daar zelf leden voor. Daarna dient de werkgroep door de werknemers overgenomen en gedragen te worden.  

 

Mw. Doevendans (PvdA) vindt het van belang dat GS de werkgroep initiëren en faciliteren, maar daarna is het 

van belang dat de energie van de werkgroep bottom-up ontstaat en dienen de medewerkers de werkgroep te 

trekken.  

 

Dhr. Klein (CU/SGP) vindt het van belang dat in Noord-Holland iedereen mag en kan zijn wie hij of zij is want 

dat is een essentiële waarde. De overheid dient de inclusiviteit te waarborgen maar dat geldt ook voor de 

vrijheid van meningsuiting zolang de wet niet wordt overtreden. Daar kan het af en toe even schuren, zoals 

de afgelopen weken gebleken is. Maar ook is de afgelopen week duidelijk geworden dat de 

Nashvilleverklaring niet door een hele grote groep mensen wordt ondersteund. Overigens moeten ook die 

meningen gerespecteerd worden. Het gaat volgens GS bij inclusief werkgeverschap om diversiteit in de 

breedte, dus niet alleen gericht op LHBT, maar ook op gehandicapten en andere etnische achtergronden. 

Deze lijn van GS wordt ondersteund.  

 

Gedeputeerde Van der Hoek vindt het belangrijk dat de provincie een regenboogprovincie wil zijn waar 

inclusiviteit echt aan de orde is en waar geen uitsluiting plaatsvindt.  

 

Dhr. Klein (CU/SGP) verzoekt GS in dat kader nog een keer goed naar het persbericht over het hijsen van de 

vlag te kijken.  

 

Gedeputeerde Van der Hoek zegt toe de tekst opnieuw te beoordelen. Hij ondersteunt het bespreekbaar 

maken van alle aspecten en problemen die samenhangen met de doelgroep. GS hebben in de organisatie de 

behoefte aan een roze werkgroep geïnventariseerd om het draagvlak te toetsen en daaruit blijkt dat hier niet 

direct behoefte aan bestaat. Dat neemt niet weg dat het initiatiefvoorstel uitgevoerd zal worden gezien de 

brede steun, maar wel met een bredere blik ook op mensen met een handicap of andere mensen die 

onvoldoende gehoord en/of gezien worden. Uit de evaluatie van de eerste bijeenkomst met de gemeenten 

blijkt dat de gemeenten meer behoefte hebben aan een regionale aanpak voor het organiseren van dergelijke 

bijeenkomsten. Daar ziet men geen toegevoegde waarde voor de provincie. Daarom heeft de provincie zich 

wel bereid verklaard om dergelijke initiatieven en behoeften te faciliteren, maar niet de organisatie op zich te 

nemen van twee bijeenkomsten per jaar.  
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Tweede termijn 

 

Mw. Pels (GL) dankt voor de brede steun van de commissie. Het is jammer dat de PVV bij het verdedigen van 

de Nederlandse waarden en vrijheden enkel focust op één groep.  

 

Mw. Bezaan (PVV) deelt het standpunt van de indieners over de Nashvilleverklaring, maar wil benadrukken 

dat de oorzaak van uitsluiting met name uit één hoek komt.  

 

Mw. Pels (GL) keurt alle vormen van uitsluiting af. Het is jammer dat de PVV niet bereid is om met een 

positieve insteek de Nederlandse waarden te verdedigen en dat zij het voorstel niet ondersteunt.  

 

Mw. Bezaan (PVV) heeft niet gezegd dat zij niet instemt met het voorstel. Zij heeft enkel aangegeven dat de 

oorzaak van uitsluiting met name in de islam te vinden is en dat wordt niet genoemd in het initiatiefvoorstel.  

 

Mw. Pels (GL) geeft de voorkeur aan het door GS instellen van een werkgroep waarna de werkgroep 

overgedragen wordt aan de organisatie en de medewerkers. Het voorstel is vergelijkbaar met het aanstellen 

van de werkambassadeur om discriminatie op de arbeidsmarkt aan te pakken waarna werkgevers er zelf mee 

aan de slag gaan.   

 

Mw. Doevendans (PvdA) verzoekt GS nogmaals in de organisatie na te gaan of er voor de roze werkgroep 

voldoende steun is want de werkgroep moet zelf het initiatief continueren. Wat gebeurt er als niemand wil 

deelnemen aan de werkgroep? 

 

Mw. Pels (GL) vindt het ook prima als werknemers die niet tot de doelgroep behoren, aan de werkgroep 

deelnemen, maar er moet wel sprake zijn van een zo divers mogelijke afspiegeling.  

 

Mw. Doevendans (PvdA) is het hiermee eens.  

 

Mw. Pels (GL) heeft van diverse gemeenten tijdens de bijeenkomst verschillende geluiden gehoord over de 

betrokkenheid van de provincie, dat wisselt sterk per gemeente. Het is juist wel van belang om een 

bijeenkomst te organiseren, omdat niet elke gemeente beschikt over een specifieke diversiteitsambtenaar en 

omdat het besef van uitsluiting nog moet groeien. Hiermee wordt het goede voorbeeld gegeven dat ertoe kan 

leiden dat het onderwerp bij de gemeenten op de agenda komt.  

 

Dhr. De Groot (D66) is er voorstander van dat gemeenten onderling kennis en ervaring uitwisselen. Daarom 

stelt hij voor om het onderwerp in de eerste twee jaar van de nieuwe Statenperiode wel te agenderen en 

afhankelijk van het verloop en de uitkomst af te wegen of het zinvol is om wel of niet door te gaan met het 

organiseren van bijeenkomsten voor gemeenten.  

 

Mw. Pels (GL) is enthousiaster over het eerste voorstel, namelijk om de bijeenkomsten gedurende de gehele 

Statenperiode te organiseren en na twee jaar de behoefte bij de gemeenten te inventariseren.  

 

Gedeputeerde Van der Hoek meldt dat het juist de bedoeling is dat de kleinere gemeenten zich in eerste 

instantie richten op de 100.000-plus gemeenten om samen in de regio het beleid vorm te geven en elkaar te 

ondersteunen. Hij vindt het niet juist om aan de provinciale vergadertafel te bepalen wat het beste is voor 

anderen om wel of niet te doen, mede omdat het geen kerntaak van de provincie is. De gemeenten hebben er 

juist de voorkeur aan gegeven om de bijeenkomsten samen met de 100.000-plus gemeenten/kerngemeenten 

regionaal te organiseren. Dan kan over een jaar een bijeenkomst worden georganiseerd om de ervaringen te 

toetsen. Hij handhaaft de reactie van GS dat het twee keer per jaar organiseren van dergelijke bijeenkomsten 

te veel van het goede is wanneer daar bij de gemeenten geen behoefte aan bestaat.  

 

Mw. Lagerveld (VVD) is het ermee eens dat de provincie niets moet opleggen maar wel de ruimte moet 

bieden. Wanneer mensen er geen behoefte aan hebben, dan hoeft er geen werkgroep geïnstalleerd te worden. 

Daarom wordt het voorstel om na een jaar te bekijken hoe gemeenten met dit onderwerp omgaan, 

ondersteund.  

 

Gedeputeerde Van der Hoek benadrukt dat de behoefte aan een roze werkgroep in de organisatie al actief is 

geïnventariseerd, maar hij zegt toe deze ronde nogmaals breed te organiseren en de mate van belangstelling 

te melden aan de commissie. 



 

 

4 | 4  Advies aan PS |  

 

Mw. Van Andel (CDA) roept de indieners op om samen met GS een oplossing te zoeken. 

 

Dhr. De Groot (D66) wil zich tevens aanmelden als indiener van het voorstel en meewerken aan de uitdieping 

van het onderwerp. Voorgesteld wordt om in de volgende periode een aantal bijeenkomsten te plannen om de 

behoefte van gemeenten te inventariseren. Als er geen belangstelling voor is, dan houdt het op.  

 

Mw. De Meij (50plus) is geen voorstander van dwang. Als er bij gemeenten geen belangstelling is, dan moet 

dat gerespecteerd worden.   

 

Mw. Doevendans (PvdA) ondersteunt het voorstel om gedurende een periode bijeenkomsten te organiseren. 

Het vraagstuk van inclusief werkgeverschap en aannamebeleid kan wellicht betrokken worden in de HR-

trainingen. De PvdA meldt zich graag aan als mede-indiener van het voorstel.  

 

De voorzitter constateert dat het voorstel mischien in licht gewijzigde vorm – wellicht Statenbreed – 

geagendeerd wordt voor de volgende PS-vergadering op 4 februari a.s.  
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Datum    Bijlage(n)  Uw kenmerk  Ons kenmerk 

7 december 2018 2  2018/AH/119 

 

Onderwerp 

ONDER EMBARGO Rapport Energie in transitie 

 

 

Geachte leden van Provinciale Staten, 

 

De Randstedelijke Rekenkamer heeft samen met de vier andere provinciale Rekenkamers een onderzoek 

uitgevoerd naar energietransitie. 

 

Het resultaat van dit onderzoek, het rapport Energie in transitie, het bijbehorende persbericht en deze 

brief, zijn vanaf 14 december 2018 te vinden op onze website www.randstedelijke-rekenkamer.nl. De 

onderliggende ‘Feitennota Energietransitie Noord-Holland’, die de procedure van feitelijk wederhoor heeft 

doorlopen, kunt u vanaf die datum ook vinden op de website. Wij verzoeken u vriendelijk er rekening mee 

te houden dat de stukken tot deze datum niet openbaar zijn. 

 

In het rapport doen de Rekenkamers aanbevelingen voor de manier waarop Provinciale Staten hun rol bij 

energietransitie kunnen invullen. Ook hebben de rekenkamers aanbevelingen geformuleerd om in de 

toekomst beter zichtbaar te kunnen maken wat de bijdrage van de provincies is, om te zorgen dat 

provincies van elkaar kunnen leren en om te kunnen sturen op doelen die veelal ver in de toekomst 

liggen. Deze aanbevelingen zijn opgenomen in hoofdstuk 2 van het rapport. 

 

Onderaan deze brief is de reactie van Gedeputeerde Staten op het rapport opgenomen.  

Wij danken GS voor hun reactie. Wij zijn verheugd dat zij zich goed kunnen vinden in de conclusies en 

aanbevelingen. De reactie van GS geeft geen aanleiding tot het maken van nadere opmerkingen. De 

behandeling van het rapport in Provinciale Staten zien we met belangstelling tegemoet. 

 
  



 

Desgewenst zijn wij graag bereid onze bevindingen mondeling te komen toelichten dan wel een 

presentatie over de onderzoeksresultaten te verzorgen. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

 

dr.ir. Ans Hoenderdos-Metselaar MBA 

 

bestuurder/directeur 

Randstedelijke Rekenkamer 

 

  



 

Bijlage Reactie Gedeputeerde Staten 



 

 



 

 



 

 



1  IPO Reactie rapport Rekenkamers 

IPO-reactie Rekenkamerrapport 

 

 

Beste leden van de AAC E, 

 

Het afgelopen half jaar hebben de provinciale rekenkamers gezamenlijk een rapport 

opgesteld over het onderwerp energietransitie. Hoewel het Interprovinciaal 

Overlegorgaan (IPO) geen onderwerp van studie was, wordt het IPO wel genoemd in de 

aanbevelingen. Daarom gaan wij in op die punten die betrekking hebben op 

vergelijkbaarheid en samenwerking  tussen de provincies. 

Deze reactie kunnen de provincies betrekken bij hun eigen besluitvorming over de 

bestuurlijke reactie op het Rekenkamerrapport. IPO stuurt zelf geen reactie naar de 

Rekenkamers. 

 

Eenheid in verscheidenheid én samen optrekken   

De onderzoekers constateren veel overeenkomsten, maar ook verschillen. Vanuit de 

programmatische aanpak voor de energietransitie die de provincies/IPO al enige jaren 

hanteren is dat een herkenbaar beeld.  

Vanuit het InterBestuurlijkProgramma werken de provincies met gemeenten en 

waterschappen als decentrale overheden samen met het Rijk aan maatschappelijke 

opgaven. Een van de grote maatschappelijke opgaven is die van de klimaatverandering. 

In Nederland werken we daarvoor als decentrale overheden mee aan het 

klimaatakkoord, waar aan vijf tafels afspraken worden gemaakt om de uitstoot van CO2 

in 2030 met 49% terug te dringen.  

 

Als provincies nemen we daarnaast ook samen met gemeenten en waterschappen het 

initiatief om samen met andere partners in de regio te werken aan Regionale 

Energiestrategieën (RES). In de RES staat welke maatregelen in de regio nodig zijn om 

tot die 49% CO2-reductie te komen. De RES richt zich op gebouwde 

omgeving,(energiebesparing en warmtevoorziening) en elektriciteit ( opwekking, opslag 

en infrastructuur). Het is aan de regio of men daarbij ook afspraken van andere 

klimaattafels meeneemt, zoals mobiliteit of landbouw.  

De RES is een middel om te komen tot regionaal gedragen aanbod aan de 

klimaatopgave. Het bevat voorstellen voor het opwekken van duurzame energie, het 

gebruik van warmte en gevolgen daarvan voor het energiesysteem waaronder het 

elektriciteitsnetwerk.  De partijen in de regio, zoals inwoners, bedrijfsleven, 

maatschappelijke partijen brengen concrete projecten in beeld en voeren die uit 

waarmee ze als regio bijdragen aan de klimaatopgave. Het geeft een overzicht van 

lopende projecten, plannen en strategische keuzes voor de korte en lange termijn. Het 

regionale aanbod uit de RES wordt geborgd in het omgevingsbeleid van gemeente, 

provincie en Rijk. Op basis van nieuwe inzichten en nieuwe mogelijkheden zal dit 

regionale aanbod periodiek worden herijkt.  

Als IPO werken we met VNG en Unie van Waterschappen samen aan een Nationaal 

Programma RES, als onderdeel van het landelijk te sluiten klimaatakkoord. Dit Nationale 

programma richt zich op het delen van kennis in en tussen regio’s en afspraken 

waarmee de verschillende RESén landelijk optelbaar én onderling vergelijkbaar zijn.  

 

Veel aanbevelingen die uit het Rekenkamer-onderzoek volgen, krijgen daarmee al 

gestalte. 

Binnen deze gezamenlijke aanpak om te komen tot RESén passen dan ook de 

onderstaande aanbevelingen van het Rekenkamers-rapport, zoals het leren van elkaar ( 

aanbeveling 9), de vergelijkbaarheid (aanbeveling 4-6) en de zichtbaarheid (aanbeveling 

7-8), binnen de maatwerk-aanpak van de RESen. 

 

Leren van elkaar (aanbeveling 9) 

In aanvulling op het leren van elkaar binnen het Nationaal Programma RES, benutten we 

daar binnen IPO ook de IPO Advies Commissies en de daarbij behorende werkgroepen 



voor. Wanneer de opgave daarom vraagt stellen we ad hoc werkgroepen in, gericht op 

effectief kennis met elkaar ontwikkelen. 

 

 

Vergelijkbaarheid (aanbevelingen 4 - 6) 

Hanteren van dezelfde data, uitgangspunten en terminologie is van belang voor de 

vergelijkbare en optelbare Regionale Energiestrategieën. 

Er is behoefte aan één data-portal. In de praktijk werken de provincies al met gegevens 

uit de Klimaatmonitor. Het blijven gebruiken en uitbouwen van de Klimaatmonitor als 

data-bron ligt voor de hand. En de ontwikkeling van een gezamenlijke data set en portal 

zal een essentieel onderdeel zijn van het Nationaal Programma RES en daarmee het 

Klimaatakkoord.  

 

 

Zichtbaarheid (aanbevelingen 7 – 8) 

Meer dan tot nu toe gaat het bij het uitvoeren van het Klimaatakkoord en de daarbij 

aansluitend programma’s om het zichtbaar maken van de CO2-emissiereductie. Waarbij 

1990 voor het Klimaatakkoord het referentiejaar is. Voor Nederland is de CO2-emissie 

van dat jaar bekend; daar wordt ook de 49% (55%) reductie in 2030 mee berekend. 

Voor provincies zijn de emissies in 1990 niet bekend. Een percentage t.o.v. 1990 kan 

daardoor niet worden berekend op provinciale schaal. 

Wat wel kan is de trend in de CO2-emissie monitoren. Deze indicator CO2 maakt al deel 

uit van de BBV. 

 

Regio’s en daarmee ook de provincies waarin die liggen, gaan met behulp van hun RES 

een bijdrage leveren aan het invullen van de nationale opgave. Daarmee is 

energieneutraliteit niet meer het leidende doel. Evenwel is het nuttig voor een provincie 

om de omvang van hernieuwbare energie als percentage van het finale energiegebruik 

te monitoren. Net als bij CO2 zegt de trend veel over de voortgang van de 

energietransitie. Waarbij de teller iets zegt over de realisatie van projecten en de 

noemer iets zegt over energiebesparing. 

 

Duurzaamheid (energie) is niet het enige domein dat een bijdrage levert aan de 

energietransitie. Ook ruimtelijke ordening, landbouw, mobiliteit en economie leveren 

bijdragen, vanuit hun eigen verantwoordelijkheid en belang. Voor het labelen van 

middelen zou in de begroting een taakveld ‘Energietransitie’ geïntroduceerd moeten 

worden. Dit staat haaks op de wens om ‘te ontschotten’. 

Die bijdragen kunnen provinciaal bij elkaar gebracht worden in een programma. 

Daarmee wordt de provinciale inzet in de breedte te monitoren en controleerbaar.  
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Colofon 
 
De provinciale Rekenkamers zijn onafhankelijke organen die onderzoek doen naar de 
doeltreffendheid, doelmatigheid en rechtmatigheid van het gevoerde bestuur van de 
provincies.  
 
Voor dit onderzoek is een bestuurlijk begeleidingscollege samengesteld uit 
bestuursleden van de vijf provinciale Rekenkamers, te weten drs. P.J.L. Verbugt 
(Zuidelijke Rekenkamer, voorzitter), dr.ir. A. Hoenderdos-Metselaar MBA 
(Randstedelijke Rekenkamer), drs. M.M.S. Mekel (Rekenkamer Oost-Nederland), dr. P.L. 
Polhuis MA (Noordelijke Rekenkamer) en drs. H.J.W. Verdellen (Rekenkamer Zeeland). 
 
Dit rapport is voorbereid door een onderzoeksteam bestaande uit onderzoekers van de 
vijf provinciale Rekenkamers; K.C. Bijkerk MSc (Randstedelijke Rekenkamer), drs. J. 
Brandts (Zuidelijke Rekenkamer), drs. ing. M.L.M. Dobbelaer (Rekenkamer Zeeland), drs. 
C.A.M. Hoffschulte (Randstedelijke Rekenkamer), drs. K. IJssels (Rekenkamer Oost-
Nederland, projectleider), dr. P.O. de Jong (Noordelijke Rekenkamer), K. Kwakkel MSc 
(Noordelijke Rekenkamer), M. Laan MSc (Randstedelijke Rekenkamer), drs. A. Mengde 
(Zuidelijke Rekenkamer), mr. M.R. de Vries (Randstedelijke Rekenkamer) en drs. ing. A.K. 
Willigenburg (Rekenkamer Oost-Nederland). 
 
De foto is afkomstig van i-Stock. 
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Voorwoord 

Het is 2060. Uw (achter)kleinkinderen leren in hun geschiedenisboek over de 
energietransitie. Een verandering waar zij zich níets bij voor kunnen stellen. Benzine, gas 
en diesel zijn voor hen wat huisbrandolie, bruinkool en turf voor ons zijn: begrippen uit 
een ver verleden. Zonneparken en windmolens maken onderdeel uit van hun landschap 
en zijn voor hen net zo gewoon als benzinestations dat nu voor ons zijn. Net zoals 
watermolens en houten elektriciteitsmasten normaal waren voor onze voorouders. 
 
Het is 2018: we staan aan de vooravond van het transitieproces.  Een thema waarover 
zowel wereldwijd, Europees als in Nederland afspraken zijn gemaakt. “Alleen ga je 
sneller, samen bereik je meer” , is het motto van het Interbestuurlijk Programma (IBP) 
van februari 2018 waarin Rijk, provincies, gemeenten en waterschappen afspraken 
hebben gemaakt. Afgesproken is dat het IBP versterkend is aan het Klimaatakkoord en 
dat wat ambitie betreft wordt aangesloten bij het regeerakkoord  “Vertrouwen in de 
toekomst” en de investeringsagenda “Naar een duurzaam Nederland” van IPO, VNG en 
UvW. Daarmee is energietransitie ook een zaak geworden van provincies. 
 
De provincies hebben onder meer de rol van regisseur. Zij zijn de schakel tussen het Rijk, 
netbeheerders, waterschappen, gemeenten, burgers en vastgoedeigenaren. De 
provincies zullen samen met betrokken partijen via een gebiedsspecifieke aanpak taken 
moeten invullen.  
 
Voor ons als provinciale Rekenkamers reden om onderzoek te doen naar de inzet van de 
provincies op het gebied van energietransitie en de Provinciale Staten (PS) van twaalf 
provincies inzicht te geven in de ambities en de wijze waarop daaraan invulling wordt 
gegeven. Een vergelijkend onderzoek met als doel om van elkaar te leren. Met 
aanbevelingen voor Gedeputeerde Staten (GS) als het gaat om eenduidigheid in termen, 
tussendoelen en rekenwijzen. Zodat in de toekomst de inzet van provincies en de 
resultaten daarvan nog beter in kaart kunnen worden gebracht. Maar ook met 
aanbevelingen voor PS gericht op de rol die PS hebben bij een thema waarbij de 
provincie samen met andere partijen een ambitie nastreeft. Die samenwerking is er al 
en die zal in de nabije toekomst een nog grotere rol gaan spelen. Dus ligt hierin ook een 
taak voor Statenleden hun kaderstellende rol in te vullen. 
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Samenwerken hebben wij als provinciale Rekenkamers ook gedaan. De kracht van dit 
onderzoek zit in de vergelijking en die kon alleen in samenwerking tot stand komen. Een 
onderzoek naar energietransitie bij twaalf provincies levert onderzoekstechnisch een 
grote uitdaging op. Provincies maken elk hun eigen keuzes. Keuzes die ingegeven zijn 
door de omvang van beschikbare middelen, politieke voorkeuren, of door de aan- of 
afwezigheid van specifieke mogelijkheden. Vergelijken is dus niet altijd gemakkelijk. 
Toch hebben we de uitdaging opgepakt een gezamenlijk rapport uit te brengen met als 
doel van elkaar te leren. Daarbij past een woord van dank aan de onderzoekers, 
provinciale programmamanagers en medewerkers, voor hun inzet en flexibiliteit. 
 
Met dit rapport bieden we u zicht op het thema energietransitie in de twaalf provincies. 
 
Namens het bestuurlijk begeleidingscollege, 
 
Mw. Drs. P.J.L. (Nellie) Verbugt, 
Voorzitter. 
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1 Over dit onderzoek 

Waarom we dit onderzoek doen en welke vragen er centraal staan, geven we aan in dit 
hoofdstuk.  

1.1 Aanleiding  

Klimaatverandering en de effecten van het gebruik van fossiele brandstoffen worden 
alom gezien als een maatschappelijk probleem. Enerzijds wordt de oplossing gezocht in 
het gebruik van hernieuwbare energie1 zoals windenergie, zonne-energie, bio-energie 
en aardwarmte. Anderzijds is energiebesparing nodig; zo min mogelijk energie 
gebruiken en fossiele energie zo efficiënt mogelijk in zetten. Deze onderdelen tezamen 
staan bekend als de trias energetica. Dit model werd eind jaren 90 geïntroduceerd door 
Novem2 en vervolgens door de TU Delft nader uitgewerkt. In de volgende figuur is het 
model opgenomen.  
 

                                                           
1 Hernieuwbare energie; niet-fossiele energiebronnen die constant worden aangevuld. Bron: Renewable Energy Directive (RED; EU-

richtlijn Energie uit Hernieuwbare bronnen). 
2 Nederlandse onderneming voor energie en milieu, voorloper van Agentschap NL. Agentschap NL is inmiddels gefuseerd tot 

Rijksdienst voor Ondernemend Nederland.  
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Figuur 1: Trias Energetica 

 
 

Bron: 

https://www.rvo.nl/sites/default/files/Infoblad%20Trias%20Energetica%20en%20energieneutraal%20bouw

en-juni%202013.pdf 

 
De maatschappelijke en economische verandering die hiervoor nodig is, wordt 
aangeduid als energietransitie. Een transitie naar een economie die gebaseerd is op het 
streven naar een laag energiegebruik en het opwekken van hernieuwbare energie.  
 
Energietransitie is geen nieuw thema, er wordt al jaren aandacht voor gevraagd en aan 
gegeven. Ten tijde van het opstellen van dit rapport –september 2018- is het echter wel 
een zeer actueel thema; er ligt een initiatiefvoorstel voor een Klimaatwet, 
gepresenteerd door zeven politieke partijen3. Ook is er met sectortafels gewerkt aan de 
hoofdlijnen van een Klimaatakkoord.  
 

1.2 Wereldwijde, Europese en landelijke kaders 

De wereldwijde, Europese en landelijke kaders zijn in onderstaande figuur 
samengebracht.  
 

                                                           
3 coalitiepartijen VVD, CDA, D66 en ChristenUnie en de oppositiepartijen GroenLinks, PvdA en SP 
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Figuur 2: Tijdlijn kaders 

 

Bron: Provinciale Rekenkamers op basis van diverse documenten 

 
In 2015 werd in Parijs een klimaatakkoord gesloten met als doel om de stijging van de 
wereldwijde gemiddelde temperatuur ruim onder de 2 ⁰C te houden ten opzichte van 
het pre-industriële niveau en ernaar te blijven streven de stijging te beperken tot 1,5 ⁰C. 
Daarnaast werd afgesproken om snel een eind te maken aan het gebruik van fossiele 
brandstoffen omdat deze een belangrijke oorzaak zijn van overmatige CO₂-uitstoot. Het 
akkoord is uitgewerkt in de ‘Overeenkomst van Parijs’. Op 4 november 2016 is de 
overeenkomst in werking getreden nadat voldaan werd aan de minimumeis van 
ondertekening door tenminste 55 landen die tezamen tenminste 55% van de totale 
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wereldwijde uitstoot van broeikasgassen voor hun rekening nemen. De overeenkomst 
van Parijs volgt vanaf 2020 het Kyoto-protocol4 op. 
 
Op Europees niveau is in 2010 de EU2020-strategie vastgesteld. Onderdeel daarvan is 
om voor 2020 er naar te streven om 20% van de energie uit duurzame energiebronnen 
te halen, 20% minder broeikasgassen uit te stoten ten opzichte van 1990 en 20% minder 
energie te gebruiken. De afspraken op Europees niveau hebben ook doelen voor 2030 
en 2050; in 2030 is het doel om de CO₂-uitstoot te verminderen met 40% ten opzichte 
van 1990 en 27% van de gebruikte energie hernieuwbaar te hebben. Het doel voor 2050 
is vastgesteld op 80% minder uitstoot van CO₂ ten opzichte van 1990. Iedere lidstaat 
heeft eigen nationale doelen gesteld om deze gezamenlijke Europese doelstelling te 
halen. 
 
De ambitie is in Nederland opgenomen in het nationaal energieakkoord (NEA), het 
‘Energieakkoord voor duurzame groei’ (hierna Energieakkoord 2013). 
Het Energieakkoord 2013, dat onder regie van de Sociaal Economische Raad (SER) in 
2013 tot stand kwam, is door vele partijen waaronder de provincies ondertekend. De 
doelen uit het Energieakkoord 2013 zijn onder andere: 

• energiebesparing van 1,5% per jaar; 
• 100 Petajoule (PJ) energiebesparing in het finale energieverbruik5 per 20206; 
• 14% hernieuwbare energie in 2020 (16% in 2023). 

 
Naast landelijke afspraken zijn in Nederland ook afspraken tussen overheden gemaakt 
over de energietransitie. ‘Alleen ga je sneller, samen bereik je meer’ is het uitgangspunt 
van het Interbestuurlijk programma (IBP) uit februari 2018. Eén van de negen thema’s 
heeft betrekking op het klimaat. Afgesproken is dat het IBP versterkend is aan het 
Klimaatakkoord en dat qua ambitie wordt aangesloten bij het regeerakkoord 
‘Vertrouwen in de toekomst’ en de investeringsagenda ‘Naar een duurzaam Nederland’ 
van IPO, VNG en UvW7. Op het gebied van klimaat streven Rijk en decentrale overheden 
gezamenlijk de doelstelling na om te komen tot 49% CO₂-reductie in 2030.  
Onderdeel van de investeringsagenda ‘Naar een duurzaam Nederland’ en het IBP is het 
opstellen van Regionale Energie en Klimaat Strategieën (RES8) met bedrijven, 
organisaties en burger(initiatieven). Een RES is een programmatische aanpak van de 
energie- en klimaattransitie, inclusief rollende uitvoeringsprogramma’s en afspraken 
met bedrijfsleven, organisaties en inwoners. Afgesproken is dat de vertaling van deze 
strategieën wordt vastgelegd in de landelijke, provinciale en gemeentelijke 
omgevingsvisies. 
 
Provincies hebben het Energieakkoord getekend en zich daarmee gecommitteerd aan 
de afspraken uit het Energieakkoord 2013. Met het IBP hebben zij zich daarnaast 

                                                           
4Het Kyoto-protocol werd in 1997 opgesteld en ging in 2005 in. Het protocol regelt de vermindering van de uitstoot van 

broeikasgassen. 
5 In het Energieakkoord 2013 wordt gesproken van energieverbruik, in deze rapportage wordt de term energiegebruik gehanteerd, 

tenzij er geciteerd wordt uit het Energieakkoord 2013. 
6 Een referentiejaar is niet expliciet in de doelstelling opgenomen. Het is aannemelijk dat het hier gaat om 1990, waarmee 

aangesloten wordt op de Europese doelstelling. 
7 In 2017 hebben de gezamenlijke koepels van gemeenten, waterschappen en provincies (VNG, UvW en IPO) een 

investeringsagenda aangeboden voor de kabinetsformatie, “Naar een duurzaam Nederland”. 
8 Inmiddels wordt de term Regionale EnergieStrategie gehanteerd (RES) en niet langer REKS 
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verbonden aan de doelstelling ten aanzien van CO₂-reductie. Eerder al, in 2013, maakten 
Rijk en provincies afspraken over het te realiseren opgesteld vermogen windenergie op 
land in 2020. De verdeling van de opgestelde vermogens in MegaWatts (MW) over de 
verschillende provincies ziet er als volgt uit: 
 
Tabel 1: Verdeling te realiseren vermogen MW's windenergie op land over provincies 
per 2020  

Provincie Afspraak IPO-Rijk 

Flevoland 1.390,5 

Groningen 855,5 

Zuid-Holland 735,5 

Noord-Holland 685,5 

Zeeland 570,5 

Fryslân 530,5 

Noord-Brabant 470,5 

Drenthe 285,5 

Gelderland 230,5 

Limburg 95,5 

Overijssel 85,5 

Utrecht 65,5 

TOTAAL 6001 

Bron: http://www.ipo.nl/publicaties/laatste-mws-windenergie-verdeeld-over-de-provincies/ 

 

1.2.1 Landelijke ontwikkelingen ten aanzien van de kaders 

Ondertussen is er in Nederland sinds de Overeenkomst van Parijs gewerkt aan een 
Klimaatwet. In juni 2018 is de tekst voor het wetsvoorstel9 bekend geworden. Met de 
wet wordt een kader geboden voor het terugdringen van de uitstoot van broeikasgassen 
in Nederland, tot een niveau dat 95% lager ligt in 2050 dan in 1990. Om de doelstelling 
in 2050 te bereiken is 49% reductie van de emissies van broeikasgassen in 2030 als 
tussendoel opgenomen. Daarnaast is voor 2050 een volledige CO₂-neutrale 
elektriciteitsproductie als doelstelling opgenomen. Sinds maart 2018 is er daarnaast 
gewerkt aan een Klimaatakkoord. De bedoeling is dat het Klimaatakkoord concrete 
afspraken bevat over de manier waarop Nederland de CO₂-uitstoot met 49% terugdringt 
in 2030 ten opzichte van 1990, waarbij duidelijk is welke partij verantwoordelijk is voor 
het realiseren van resultaat.  
De afspraken zijn gemaakt binnen vijf sectoren, waarbij elke sector vooraf een 
reductiedoelstelling in megatonnen CO₂ meekreeg10.  

                                                           
9 Voorstel van wet 34 534 Klimaatwet. De wet moet nog behandeld worden en is dus nog niet definitief. 
10 Voorstel voor hoofdlijnen voor het Klimaatakkoord, 10 juli 2018 
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• Industrie; 14,3 megaton CO₂-reductie 
• Mobiliteit; 7,3 megaton CO₂-reductie 
• Gebouwde omgeving: 3,4 megaton CO₂-reductie 
• Elektriciteit; 20,2 megaton CO₂-reductie 
• Landbouw & landgebruik; 3,5 megaton CO₂-reductie 
 

Er zijn vijf sectortafels samengesteld. Hieraan nemen partijen deel die een concrete 
bijdrage kunnen leveren aan de transitie, kennis over hun sector hebben en over 
mandaat beschikken om afspraken te maken. De voortgang en samenhang van de 
besprekingen aan de vijf sectortafels wordt bewaakt door het Klimaatberaad. In juli 
2018 is een resultaat op hoofdlijnen naar buiten gebracht. Het Planbureau voor de 
Leefomgeving (PBL) en het Centraal Planbureau (CPB) hebben eind september 2018 hun 
analyse van de plannen gepresenteerd. Kort samengevat komen deze er op neer dat 
met de plannen uit het Akkoord op hoofdlijnen naar verwachting de doelstelling 49% 
CO₂-reductie kan worden behaald, maar dat de keuzes voor (beleids)instrumenten 
bepalen wat de werkelijke meerkosten zullen zijn evenals de gevolgen voor de 
lastenverdeling tussen en betaalbaarheid voor bedrijven en burgers en de effecten op 
milieu, ruimte en werk11. Op 5 oktober heeft het Kabinet haar reactie naar de Eerste en 
Tweede Kamer gestuurd. Met deze reactie geeft het Kabinet richting aan het debat met 
de Tweede Kamer en vervolgens aan het Akkoord op hoofdlijnen. Het Kabinet neemt 
graag 1 december 2018 kennis van de nader uitgewerkte voorstellen.12  
 
In de in juli 2018 gepresenteerde hoofdlijnen komt de rol van de provincies een aantal 
keren aan de orde. Provincies zijn: 

• regisseur om met betrokken partijen via een gebiedsspecifieke aanpak de 
emissiereductie van 1 megaton CO₂ te realiseren op zo mogelijk ruim 80.000 
hectare veenweidegebieden13 in 2030;  

• betrokken bij hernieuwbare energie op land, om samen met gemeenten te kunnen 
komen tot een goed plan met draagvlak met de Regionale Energiestrategie (RES14); 

• onderdeel van een energieregio (in relatie tot wijkgerichte aanpak gebouwde 
omgeving), waarin zij samen met het Rijk, netbeheerders en waterschappen, 
gemeenten, bewoners en gebouweigenaren ondersteunen; 

• partner om samen met Rijk en gemeenten kwantitatieve klimaatdoelen vast te 
stellen voor de 30 regio’s15 (als kader om binnen de regio te bepalen hoe de doelen 
worden gerealiseerd); 

• partij om samen met gemeenten en waterschappen landsdekkende uniforme 
uitgangspunten vast te stellen voor de ontwikkeling van de RES en te besluiten over 
de regionale opdracht voor de RES. 

                                                           
11 http://www.pbl.nl/publicaties/analyse-van-het-voorstel-voor-hoofdlijnen-van-het-klimaatakkoord 
12 https://www.rijksoverheid.nl/actueel/nieuws/2018/10/05/kabinet-kiest-richting-op-weg-naar-klimaatakkoord 
13 Veenweidegebieden bevinden zich in de lager gelegen delen van Noord-Holland en Zuid-Holland, Utrecht, Zuid-West Fryslân en 

de Kop van Overijssel. 
14 Eerder werd de term Regionale Energie en Klimaat Strategie gehanteerd met als afkorting REKS. 
15 In het rapport ‘slim schakelen, lessen voor een regionale energiestrategie’ is opgenomen dat dé regio niet bestaat, regionale 

samenwerking kan vele vormen aannemen. Soms bestaat er een gemeenschappelijke regeling, in veel gebieden beperkt de 
samenwerking zich tot afspraken over gezamenlijke doelen. De regionale energiestrategie komt dus tot stand in een meer of 
minder informeel kader, waarin overheden, private en maatschappelijke partijen samenwerken. 
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1.3 Onderzoeksvragen 

De provinciale Rekenkamers (hierna Rekenkamers) brengen met dit gezamenlijke 
onderzoek in kaart wat de ambities van alle provincies op het gebied van 
energietransitie inhouden en op welke wijze er invulling aan wordt gegeven. Hierdoor 
bieden we Provinciale Staten van de twaalf provincies inzicht in de stand van zaken en 
de mogelijkheid om van elkaar te leren door een vergelijking te maken van de aanpak 
van de energietransitie door de verschillende provincies. De volgende onderzoeksvragen 
staan centraal: 
 

1. Welke verschillen zijn er zichtbaar in ambitie, rolopvatting en instrumentarium 
tussen de provincies? 

2. Welke verschillen kunnen geduid worden vanuit de verschillen in kenmerken of 
uitgangspositie van de provincies? 

3. Welke verschillen zijn relevant om als suggestie aan één of meerdere provincies 
mee te geven? 

 
Voor de beantwoording van deze vragen hebben we gebruik gemaakt van de nota’s van 
bevindingen die voor elke provincie zijn opgesteld. In deze nota’s van bevindingen zijn 
de eerste tien vragen uit het onderzoeksplan beantwoord. Een samenvatting van het 
onderzoeksplan vindt u in bijlage 2. 

1.4 Aanpak 

Onder energietransitie wordt in het onderzoek verstaan de in de provinciale 
(beleids)plannen opgenomen inzet op energiebesparing en de overstap van fossiele 
brandstoffen naar hernieuwbare energiebronnen. Het onderzoek is uitgevoerd voor 
twaalf provincies. In tijd is het onderzoek afgebakend tot de periode 2016 tot 1 april 
2018. Op inhoud is het onderzoek afgebakend tot die inzet die de betreffende provincie 
levert ten behoeve van de energietransitie. Het onderzoek beperkt zich daarmee tot de 
provincie als bestuurlijke actor. Voor de landelijke ontwikkelingen op dit thema is -om 
aansluiting te houden bij de actualiteit- de stand van zaken tot oktober 2018 in beeld 
gebracht. Uiteraard zijn de ontwikkelingen bij provincies ook na 1 april 2018 
doorgegaan. 
 
Voor het onderzoek is, voor zover mogelijk, gebruik gemaakt van gegevens die reeds 
verzameld zijn. Voor het in beeld brengen van de uitgangspositie van provincies is onder 
meer gebruik gemaakt van de klimaatmonitor.databank.nl en waarstaatjeprovincie.nl. 
Voor het in beeld brengen van de ambities, rollen, instrumenten en middelen van de 
provincies is gebruik gemaakt van provinciale documenten zoals het coalitieakkoord, 
omgevingsvisie, energieakkoord/energieagenda/beleidsplan energie, begrotingen en 
jaarrekeningen. Daarnaast zijn interviews gehouden met de programmamanagers 
energietransitie, om motieven te achterhalen en ontbrekende gegevens aan te vullen 
dan wel gegevens te verifiëren. In bijlage 2 is de onderzoeksverantwoording 
opgenomen.  
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1.5 Beperkingen aan de vergelijkbaarheid 

Voor een vergelijking is het van belang om geen appels met peren te vergelijken. Een 
onderzoek naar energietransitie bij 12 provincies levert op dat punt 
onderzoekstechnisch een grote uitdaging op. Binnen de kaders van de afspraken uit het 
Energieakkoord 2013, de afspraken over opgesteld vermogen aan windenergie en de 
doelstelling om in 2030 49% CO₂-reductie te hebben gerealiseerd, zijn provincies vrij om 
hun eigen keuzes te maken in de energietransitie. Keuzes die beïnvloed worden door de 
omvang van beschikbare middelen, door de ‘kleur’ van colleges en door de aan- of 
afwezigheid van mogelijkheden (wel of geen ruimte voor windmolens) en uitdagingen 
(wel of geen grote energiegebruikers qua industrie). Daarnaast speelt het moment 
waarop er gestart is met de energietransitie in de provincie een rol; is de uitvoeringsfase 
al gestart of is de provincie nog druk bezig om een netwerk op te bouwen waarmee 
plannen ontwikkeld kunnen worden. Ook zijn er verschillen in de wijze waarop er in 
begrotingen middelen worden opgenomen; de ene provincie neemt bijvoorbeeld de 
kosten behorende bij een energiefonds als last op in de begroting, de ander doet dat 
niet. Het beleidsveld energietransitie is daarnaast dynamisch, nieuwe ontwikkelingen 
volgen elkaar in rap tempo op en bepalen enerzijds de focus (wat is op dit moment 
relevant) en maken anderzijds dat programma’s al gauw achter de feiten aanlopen. Ook 
zien we dat vergelijkbare initiatieven verschillend genoemd worden. Provincies kennen 
ieder hun eigen vocabulaire voor energietransitie. Dat blijkt al uit de manier waarop 
provinciale ambities zijn verwoord. 
Kortom er zitten haken en ogen aan de vergelijking. Verschillende snelheden en 
grootheden maken een relevante vergelijking niet eenvoudig. Toch doen we het. Om 
van elkaar te kunnen leren. Waar het mogelijk is vergelijken we de provincies. Waar de 
gegevens onvergelijkbaar zijn doen we het niet. 

1.6 Leeswijzer 

De lezer die zich wil beperken tot de hoofdboodschap van dit onderzoek, kan volstaan 
met hoofdstuk 2. De onderbouwing voor hoofdstuk 2 staat in de daarna volgende 
hoofdstukken. In hoofdstuk 3 staan de opgave, de uitgangspositie en de ambities van 
provincies centraal. In hoofdstuk 4 gaan we in op de programma’s, rolinvulling en 
middelen voor energietransitie. De stand van zaken ten aanzien van de ambities staat 
centraal in hoofdstuk 5.  
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2 Aanbevelingen aan 12 
provincies 

In dit hoofdstuk vatten we de bevindingen samen en geven we aanbevelingen mee die 
uit het onderzoek naar voren zijn gekomen.  

2.1 Inleiding 

In dit hoofdstuk vatten we de bevindingen uit dit onderzoek samen en geven we een 
aantal aanbevelingen mee. Het meegeven van aanbevelingen doen we vanuit het idee 
dat provincies onderling van elkaar kunnen leren. Voor dit onderzoek hebben we de 
volle breedte van het thema energietransitie onderzocht. Dat leidt tot aandachtspunten, 
waar alle provincies hun voordeel mee kunnen doen. Daarnaast zien wij zo’n breed 
onderzoek ook als voorwaarde om in een mogelijk vervolgonderzoek op onderdelen de 
diepte in te kunnen gaan.  
 
In hoofdstuk 1 is een voorbehoud ten aanzien van de vergelijkbaarheid opgenomen. 
Samengevat komt deze erop neer dat vergelijken niet eenvoudig is en niet op alle 
onderdelen even goed mogelijk. We doen het in een aantal gevallen tóch, om inzicht te 
kunnen bieden en het debat te stimuleren. De vergelijking is door ons nadrukkelijk niet 
bedoeld als waardeoordeel, al realiseren we ons dat het naast elkaar zetten van 
gegevens daartoe kan uitnodigen.  

2.2 Samenvatting en aanbevelingen 

Hoe stuur en controleer je op een dynamisch beleidsveld met een opgave die de 
provinciale verantwoordelijkheid te boven gaat? Die vraag zal mening Statenlid zichzelf 
stellen. Met de aanbevelingen die uit dit onderzoek naar voren komen, willen de 
provinciale Rekenkamers een bijdrage leveren aan de beantwoording van die vraag.  
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(Gezamenlijke) programma’s, een dynamische speelveld en een andere rol voor PS 
Alle provincies hebben een energieprogramma of –agenda opgesteld, veelal bij de start 
van de collegeperiode 2015-2019. De meeste provincies hebben een ‘eigen’ programma, 
vier provincies hebben (ook) een gezamenlijk programma vastgesteld met partners zoals 
gemeenten, bedrijven, woningbouwcorporaties etc. Naast grote overeenkomsten tussen 
de provincies qua inzet op energietransitie, zien we ook verschillen. Bij keuzes waarop 
provincies inzetten, spelen provincie-specifieke kenmerken (veel of weinig industrie, 
ligging aan de kust of niet, aan- of afwezigheid van aanmerkelijke omvang glastuinbouw 
etc.) een rol. In alle programma’s zien we dat provincies er van doordrongen zijn dat de 
energietransitie alleen kan worden bewerkstelligd als er gezamenlijk wordt 
opgetrokken. Er wordt veelvuldig samengewerkt met andere partijen, zoals bedrijven, 
inwoners, het Rijk en andere decentrale overheden, milieufederaties, netwerkbedrijven 
en kennisinstellingen. Alle provincies zetten actief in op het smeden van netwerken voor 
energietransitie. De komende periode zullen provincies gaan werken aan gezamenlijke 
Regionale Energiestrategieën zoals afgesproken in het Interbestuurlijk Programma (IBP) 
en het concept Klimaatakkoord. In juni 2019 moet per regio een concept strategie 
gereed zijn.  
 
Het beleidsveld energietransitie is dynamisch. Ontwikkelingen volgen elkaar in hoog 
tempo op en de energietransitie neemt steeds duidelijker een plek in in het 
maatschappelijk debat. Nieuwe partijen dienen zich aan, nieuwe technieken lijken 
veelbelovend en partners hebben eveneens ideeën en wensen om de energietransitie 
dichterbij te brengen. In een dergelijk speelveld is het nodig om over speelruimte en 
flexibiliteit te beschikken en snel te kunnen schakelen. Het is van belang om hiervoor 
ruimte te bieden bij nieuwe dan wel herijkte energieprogramma’s die in de toekomst 
worden opgesteld. De rol en positie van Provinciale Staten (PS) is bij gezamenlijke 
programma’s, waarbij de provincie niet de enige partij is die doelen formuleert en 
middelen inzet, een andere dan bij een eigen programma. Dit betekent dat PS na het 
stellen van kaders voor de ambities en de middelen, ruimte moeten bieden aan GS om 
samen met partners nader invulling te geven aan de energietransitie. Daarnaast is het 
van belang om afspraken met GS te maken over de wijze waarop de verantwoording 
plaats vindt. De controlerende rol van PS komt -naast het beoordelen van de 
gerealiseerde effecten- met name tot uitdrukking in het volgen van het proces; zitten de 
goede partijen aan tafel, worden procesdoelen gehaald en doet iedereen mee? PS 
kunnen daarbij een belangrijke ambassadeurs-rol vervullen. Hiermee wordt bedoeld dat 
zij het belang van de energietransitie onderstrepen door hun betrokkenheid bij het 
gezamenlijke proces te tonen. 
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Europese en landelijke afspraken als kaders voor energietransitie en CO₂-reductie 
De energietransitie is een thema waarover wereldwijd, in Europa en in Nederland 
afspraken zijn gemaakt. Afspraken waar de provincies zich aan gecommitteerd hebben, 
bijvoorbeeld ten aanzien van energiebesparing en de opwekking van hernieuwbare 
energie. Hernieuwbare energie wil zeggen energie afkomstig van natuurlijke bronnen 
die constant worden aangevuld. Dit is energie uit wind, waterkracht, zon, bodem, 
buitenluchtwarmte, warmte uit net gemolken melk en biomassa16. Meer informatie over 
de afspraken vindt u in paragraaf 1.2. Recent zijn in Nederland een concept Klimaatwet 
en Klimaatakkoord op hoofdlijnen verschenen. Daar in is -in navolging van de afspraken 
die in Parijs zijn gemaakt- een verschuiving te zien van energie-gerelateerde afspraken 
naar afspraken over het verminderen van de CO₂-uitstoot. De samenhang tussen de 
CO₂-doelstellingen en energiebesparing/ hernieuwbare energie is als volgt. Het gebruik 
van fossiele brandstoffen leidt tot uitstoot van CO₂. Energiebesparing en de opwekking 
van hernieuwbare energie vormen de belangrijkste pijlers om de CO₂-uitstoot te 
verminderen. In dit rapport ligt de focus op energietransitie; de maatschappelijke en 
economische verandering die nodig is om te komen tot energiebesparing, opwekking 
van hernieuwbare energie en het zo efficiënt mogelijk inzetten van fossiele 
brandstoffen.  
 
Opgave, uitgangspositie en ambities provincies verschillen 
Het energiegebruik (na besparing) minus de opgewekte hernieuwbare energie vormt de 
opgave die er is op het gebied van de energietransitie. Daarbij gaat het om het 
energiegebruik waarin door middel van fossiele bronnen wordt voorzien. Voor dit 
onderzoek vereenvoudigen we de werkelijkheid door de opgave te vertalen in een 
opgave voor de opwekking van hernieuwbare energie. De opgave kan zowel in Petajoule 
als in % van het energiegebruik worden aangegeven. De provincies Noord-Brabant, 
Noord-Holland en Zuid-Holland produceerden in 2016 in absolute zin de meeste 
hernieuwbare energie. De provincie Flevoland heeft over 2016 voor een kwart van haar 

                                                           
16 https://www.cbs.nl/nl-nl/faq/specifiek/wat-is-hernieuwbare-energie- 

Aanbevelingen aan PS 
1. Toekomstige energieprogramma’s zullen nog meer een gezamenlijk 

programma met andere partijen worden dan nu het geval is. Dit heeft 
gevolgen voor de rol van PS. Daarom geven we PS de volgende 
aanbevelingen mee: 
a. Geef invulling aan uw kaderstellende rol door ambities te formuleren 

voor zowel korte als lange termijn, met ruimte voor de inbreng van 
partners in het totstandkomingsproces van deze ambities 

b. Geef ruimte aan partners in het netwerk voor de uitvoering; als gevolg 
van de dynamiek zijn niet alle opties/mogelijkheden op voorhand te 
voorspellen 

c. Verzeker u, naast de verantwoordingsinformatie die u van GS ontvangt, 
via procesinformatie dat het proces goed verloopt  

d. Pak uw rol als ambassadeur door betrokken te zijn in het gezamenlijke 
proces 
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energiegebruik hernieuwbare energie opgewekt. De provincies Limburg, Utrecht, 
Zeeland en Zuid-Holland hadden in 2016 het kleinste aandeel van hernieuwbare energie 
in het energiegebruik. In de provincie Zeeland is de industriesector verantwoordelijk 
voor 65% van het energiegebruik. Dat is het grootste aandeel van alle provincies. In 
Nederland is het aandeel van de industriesector in het energiegebruik 27%. Datzelfde 
geldt, maar in mindere mate, voor de provincie Limburg. In de provincie Utrecht is 43% 
van het energiegebruik toe te schrijven aan het verkeer, waar landelijk 26% aan toe te 
schrijven is. Het energiegebruik in Zuid-Holland is het hoogst van alle provincies. 
Ondanks dat Zuid-Holland in absolute zin tot de provincies behoort die het meeste aan 
hernieuwbare energie opwekken, is het afgezet tegen het energiegebruik een relatief 
beperkt aandeel. Voor Flevoland, Limburg, Utrecht en Zeeland geldt dat er geen energie 
uit de afvalverwerking wordt gewonnen. In de andere provincies vormt dit door de 
verbranding van biomassa een belangrijke bron van hernieuwbare energie. Het 
meetellen van de verbranding van biomassa in een afvalverbrandingsinstallatie is 
conform het landelijk monitoringsprotocol hernieuwbare energie.  
 
Alle provincies hebben ambities geformuleerd voor het aandeel hernieuwbare energie 
en met uitzondering van de provincies Drenthe en Flevoland hebben alle provincies 
ambities ten aanzien van energiebesparing. Vier van de twaalf provincies hebben (nog) 
geen ambitie voor CO₂-reductie geformuleerd. De terminologie van de ambities voor 
energietransitie varieert sterk, maar de insteek in de praktijk blijkt in de onderzochte 
periode (2016 tot april 2018) grotendeels hetzelfde; alle provincies zetten in op 
energiebesparing en de opwekking van hernieuwbare energie. Onder invloed van de 
klimaatwet zullen provincies naar verwachting de komende periode ook andere 
aspecten aan hun beleid toevoegen nu CO₂-reductie centraler komt te staan. Die trend 
zien we inmiddels bij een aantal provincies, waaronder Zeeland. 
De ambities van de provincies passen over het algemeen binnen de afspraken zoals die 
gemaakt zijn in het Nationaal Energieakkoord uit 2013. De provincies Fryslân en 
Groningen kiezen voor een verdergaande doelstelling. Utrecht en Zuid-Holland lichten 
toe waarom de landelijke afspraak ten aanzien van hernieuwbare opwekking (14% in 
2020) niet haalbaar is. Zij geven de sterke verstedelijking aan als één van de redenen 
waarom de provincie minder geschikt is voor productie van hernieuwbare energie. De 
omvang van de zware industrie (Zuid-Holland) en de afwezigheid van kolencentrales en 
afvalverbrandingscentrales (Utrecht) worden daarnaast als redenen aangevoerd. In 
kolencentrales wordt biomassa bijgestookt en in afvalverbrandingsinstallaties wordt 
elektriciteit en warmte geproduceerd dat gedeeltelijk als hernieuwbare energie wordt 
aangemerkt.  
Uitgaande van de gerealiseerde opwekking van hernieuwbare energie in 201617 staan 
alle provincies, behalve Flevoland, voor een enorme uitdaging om in 2020 aan 14% 
opgewekte hernieuwbare energie te komen. Dat geldt zeker voor de provincies met een 
extra ambitie en voor de provincies die tot nu toe een relatief laag aandeel 
hernieuwbare energie opwekten. Het is belangrijk om aandacht te hebben voor de 
haalbaarheid van ambities voor opwekking van hernieuwbare energie. Hiervoor kunnen 
ex ante doorrekeningen worden gebruikt, maar ook meer kwalitatieve methoden zoals 
een analyse door experts (expert judgement). Het formuleren van ambitieuze 

                                                           
17 Ten tijde van het onderzoek zijn dit de meest recente cijfers die beschikbaar zijn. 
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doelstellingen voor de lange termijn vraagt om concrete tussendoelen voor de relatief 
korte termijn. Een deel van de provincies heeft tussen 2020 en 2040/2050 geen 
tussendoelen geformuleerd. Het ligt voor de hand om met tussendoelen aan te sluiten 
op de ijkmomenten die het Rijk op basis van de Klimaatwet naar verwachting zal gaan 
hanteren; elke 5 jaar een klimaatplan. 
 
Voor de doelstelling energiebesparing variëren de ambities. Er zijn jaarlijkse ambities 
met een besparing van 1,5% tot 5% en ambities in bepaalde ijkjaren zoals 6% in 2023 en 
20% in 2020. Ook hierbij is aandacht nodig voor de haalbaarheid. Een ander 
aandachtspunt wordt gevormd door verschillen in referentiejaren en verschillen in 
elementen die meegenomen worden in de berekening van de energiebesparing. Ook bij 
de ambities voor CO₂-reductie sluiten we niet uit dat er verschillende eenheden worden 
gehanteerd. Zonder vergelijkbare eenheden en eenduidige begrippen is het niet 
mogelijk om te komen tot een goede vergelijking en is niet inzichtelijk te maken wat de 
bijdrage van de provincies is aan dit onderdeel van de energietransitie. Dit geldt ook 
voor de kwantitatieve doelstellingen voor de regio’s, waarvoor provincies samen met 
Rijk en gemeenten aan zet zijn in het kader van het Klimaatakkoord. Provinciale en 
regionale ambities, begrippen, referentiejaren en rekenmethoden moeten passen in 
danwel aansluiten bij de lijn die er op landelijk niveau zal worden gehanteerd. 
 
 

 
 
Monitoring; effecten met vertraging in beeld 
In Europees verband zijn er afspraken gemaakt over definities en wat al dan niet 
meegeteld mag worden als hernieuwbare opwekking. Een indeling, definitie en afspraak 

Aanbevelingen aan GS 
2. Bepaal de weg richting einddoel en stel tussendoelen op. Dat zorgt ervoor 

dat de opgave concreet en behapbaar wordt.  
3. Reken door wat het ingezette instrumentarium oplevert aan 

energiebesparing, productie van hernieuwbare energie en CO₂-reductie 
en/of betrek expert judgement bij aanvang van het (nieuwe) energietransitie 
programma. 

4. Stuur zowel op provinciaal niveau als voor de regio’s in de Regionale 
Energiestrategieën aan op: 
a. het zoveel mogelijk hanteren van dezelfde terminologie als het gaat om 

het formuleren van de ambities ten aanzien van energietransitie. 
Aansluitend bij Europese en landelijke afspraken gaat het om: 

◦ Opwekking hernieuwbare energie (in PJ en als % van het finale gebruik) 

◦ Energiebesparing (in PJ en als % van het finale gebruik) 

◦ CO₂-reductie (in tonnen) 
b. het gebruik van vergelijkbare eenheden en referentiejaren in de te 

formuleren ambities  
c. gelijke ijkmomenten in de periode tussen 2020 en 2050, bijvoorbeeld elke 

5 jaar  
d. pak dit zoveel mogelijk in IPO-verband op 
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leidt per definitie tot ‘schurende’ situaties. Zo dragen bijvoorbeeld barbecueën met 
houtskool en de aanwezigheid van een kolencentrale in de provincie bij aan de omvang 
van de opwekking van hernieuwbare energie. Dat komt doordat de bijstook van 
biomassa daarbij wordt meegerekend.  
 
Het monitoren van de ambities voor energietransitie vindt landelijk plaats in de 
Klimaatmonitor. Voordeel van deze monitor is dat voor alle provincies op gelijke wijze in 
beeld word gebracht wat de effecten zijn op het gebied van hernieuwbare energie, 
energiegebruik en CO₂-reductie. Nadeel is dat de methodiek achter de Klimaatmonitor 
nog in ontwikkeling is en dat de monitor achterloopt in de tijd. De cijfers uit 2016 blijken 
medio september 2018 de meest recente cijfers die beschikbaar waren voor dit 
onderzoek. Hierdoor kan de vraag of het beleid dat sinds 2016 is ingezet vruchten 
afwerpt, nog niet beantwoord worden. Tegen de tijd dat er actuelere gegevens zijn, 
zullen er als gevolg van de dynamiek in dit beleidsveld ongetwijfeld wijzigingen en 
accentverschuivingen hebben plaatsgevonden. Met als gevolg dat er opnieuw geen 
inzicht verkregen kan worden in de effectiviteit van programma’s. Dat is inherent aan 
een dynamisch thema waarbij zorgvuldige monitoring tijd kost. Tegelijkertijd is 
energietransitie een proces van lange adem en zullen ombuigingen in trends pas na 
langere tijd zichtbaar zijn. Omdat de doelstellingen ver in de toekomst gesteld zijn, zijn 
lange termijn trends goed bruikbaar. 
 
Veel provincies maken voor hun monitoringgegevens gebruik van de Klimaatmonitor. In 
het Besluit Begroting en Verantwoording is -na consultatie van het IPO- de verplichting 
opgenomen om met ingang van 2018 in de begroting en jaarrekening allemaal dezelfde 
indicatoren op te nemen ten aanzien van CO₂-uitstoot en de opwekking van 
hernieuwbare energie in PJ18. De Rekenkamers vinden dit een goede ontwikkeling. Voor 
een nog beter zicht op de energietransitie is het daarnaast nuttig om ook gegevens op te 
nemen over de omvang van het finale energiegebruik. Daarmee kan tevens de omvang 
van hernieuwbare energie als percentage van het finale energiegebruik in beeld worden 
gebracht. Op deze manier krijgen PS inzicht of de provincie op koers ligt voor wat betreft 
de besparingsdoelstelling en doelstelling op het gebied van duurzame energie. De 
gegevens die de provincies opnemen in hun begroting en jaarrekening zijn opgenomen 
op de website waarstaatjeprovincie.nl. Met betrekking tot de CO₂-uitstoot constateren 
we dat de weergave op genoemde website sec de CO₂-uitstoot betreft en niet ook de 
CO₂-equivalenten (overige broeikasgassen) zoals voorgeschreven via het BBV. De 
gegevens over de CO₂-equivalenten zijn overigens ook niet meer opgenomen in de 
Klimaatmonitor. 
 
Naast de monitoring op effecten is het -zoals toegelicht bij suggestie 1- van belang om 
procesinformatie te delen met PS; welke ontwikkelingen zijn er, welke partijen zijn 
inmiddels ook aangehaakt en waar liggen (on)mogelijkheden. Een meer kwalitatieve 
aanvulling op de cijfers biedt PS de mogelijkheid om de provinciale inzet en de 
resultaten daarvan te volgen. Dat is van belang in verband met het in tijd achterlopen 
van monitoringgegevens. Maar ook omdat de provincie niet alleen verantwoordelijk kan 

                                                           
18 https://wetten.overheid.nl/BWBR0040204/2017-11-16 
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worden gehouden voor de gerealiseerde effecten van het collectief. De provincie kan 
bijvoorbeeld beperkt invloed uitoefenen op de komst van elektriciteitscentrales. 
 

 
 
Middelen; verschillen in weergave en omvang 
De omvang van de middelen vormt een relevant aspect om inzicht te geven in de inzet 
van de provincies op het gebied van energietransitie. Gegevens uit begrotingen en 
rekeningen zijn echter niet te vergelijken. Dat komt doordat er binnen het Besluit 
Begroting en Verantwoording (BBV) ruimte is voor eigen werkwijzen en keuzes. Zo 
maakt energietransitie bijvoorbeeld in sommige provincies onderdeel uit van een breder 
programma en wordt bij andere provincies vanuit andere programma’s bijgedragen aan 
energietransitie. Het is wenselijk om in het kader van de publieke verantwoording de 
bijdrage van provincies aan het thema energietransitie inzichtelijk te kunnen maken. Dat 
kan door middelen te ‘labelen’, waardoor in de toekomst wel inzichtelijk kan worden 
gemaakt welke financiële impuls de provincies geven aan de energietransitie.  
 
Anno 2018 heeft bijna iedere provincie een fonds gericht op energiedoelen. Alleen de 
provincie Zeeland heeft een dergelijk fonds (nog) niet. De fondsen verschillen qua 
looptijd, organisatie, financieringsvorm en revolverendheid. De omvang van de 
middelen die gereserveerd zijn voor de fondsen variëren tussen de €6,5 mln. (Flevoland) 
en € 200 mln. (Overijssel). 
 
Alle provincies verstrekken subsidies voor de energietransitie. Regelingen voor 
energiebesparing bij huishoudens en bedrijven komen veelvuldig voor. 
 

 
 

Aanbevelingen aan GS 
5. Maak gebruik van de landelijke Klimaatmonitor voor het in beeld brengen 

van effecten en voorzie PS daarnaast van informatie waaruit de inzet van de 
provincie en de resultaten daarvan blijkt. 

6. Sluit met de indicator CO₂-uitstoot zoals opgenomen op 
waarstaatjeprovincie.nl (en de landelijke klimaatmonitor) aan op de in het 
BBV opgenomen indicatoren. 

7. Stel via het IPO aan BZK voor om twee indicatoren toe te voegen aan de 
indicatoren die alle provincies gebruiken voor het thema energietransitie, te 
weten: 
a. Omvang van finale energiegebruik in TJ en als percentage ten opzichte 

van het energiegebruik in 1990 
b. Omvang van hernieuwbare energie als percentage van het finale 

energiegebruik 
 

Aanbeveling aan GS 
8. Maak interprovinciaal afspraken over het labelen van middelen voor 

energietransitie, zodat inzichtelijk kan worden gemaakt welke financiële 
impuls provincies geven aan de energietransitie. 
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Rolinvulling; grote overeenkomsten met verschillende termen 
Provincies zetten regulerende, stimulerende en faciliterende en regisserende 
instrumenten in. Daarbij is een grote diversiteit aan begrippen voor deze instrumenten 
te zien. Zo worden kansenkaarten, menukaarten, atlassen en dashboards ingezet om 
zicht te bieden op de potentie/kansen/mogelijkheden voor het opwekken van 
hernieuwbare energie. Met de regulerende rol kunnen provincies ontwikkelingen op het 
gebied van energietransitie direct sturen. Bijvoorbeeld door het aanwijzen van 
concentratiegebieden voor windenergie in de omgevingsvisie. Ook zetten provincies zich 
in door bijvoorbeeld het goede voorbeeld te geven ten aanzien van het energiegebruik 
van het provinciehuis en door eisen op te nemen in OV-concessies. De verschillen in 
instrumenten en aanpak tussen de provincies bieden kansen om van elkaar te leren. 
 
Een aantal provincies heeft de afgelopen jaren (vorige) programma’s geëvalueerd. 
Evaluaties waarbij meerdere provincies betrokken zijn en waarbij varianten van 
instrumenten onderling worden vergeleken, zijn er nog niet. De instrumenten die 
provincies inzetten kunnen aan kracht winnen door ze te evalueren. Bijvoorbeeld wat 
werkt beter, een fysiek of een digitaal loket waar inwoners met hun 
energiebesparingsvragen terecht kunnen? Of wat zijn de succesfactoren van de 
verschillende energiefondsen en/of subsidieregelingen?  
 

 

2.3 Afsluitend 

Hoe stuur en controleer je op een beleidsveld dat zeer dynamisch is en waar de opgave 
een verantwoordelijkheid is die groter is dan die van de provincie alleen? Uiteindelijk is 
dat de vraag waar het om draait bij energietransitie. De focus puur op meetbare doelen, 
eenduidige begrippen en monitoren past niet bij de dynamiek en de onvoorspelbaarheid 
van dit thema. De focus op samen met anderen kansen pakken als ze zich voordoen, 
partijen met elkaar verbinden om zo samen sneller tot oplossingen te komen biedt te 
weinig houvast om te kunnen sturen. Beiden zijn nodig om op een goede manier de 
enorme uitdaging het hoofd te bieden. Daarbij is het zoeken naar het evenwicht tussen 
ruimte laten en meten & weten. Met de suggesties die uit dit onderzoek naar voren 
komen hebben we daaraan een bijdrage willen leveren. Het is aan de provincies om daar 
nader invulling aan te geven.  
 

 

Aanbeveling aan GS 
9. Zet in op een gezamenlijke leeragenda door middel van interprovinciale 

evaluaties van instrumenten. Zo ontstaat inzicht in de faal- en succesfactoren 
van provinciale instrumenten voor de energietransitie. 

 

Aanbeveling aan PS 
10. Verzoek GS om u over 1 jaar te informeren over de stand van zaken ten 

aanzien van de aanbevelingen uit dit rapport. 
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3 Opgave, uitgangspositie en 
ambities provincies 

In dit hoofdstuk staat de opgave qua energietransitie centraal. Waar staan we en waar 
willen we naar toe werken? 

3.1 De opgave en uitgangspositie van de provincies 

Zoals in het eerste hoofdstuk is aangegeven staan we voor de opgave om los te komen 
van de fossiele brandstoffen en een overstap te maken naar hernieuwbare energie. Met 
de overeenkomst van Parijs en de Klimaatwet en het Klimaatakkoord waar in Nederland 
aan gewerkt wordt, is ook de uitgangspositie van de CO₂-uitstoot van belang. In deze 
paragraaf wordt op beiden ingegaan. 
 
Voor het in kaart brengen van de uitgangspositie is gebruik gemaakt van de gegevens 
zoals opgenomen in de Klimaatmonitor. Daarbij zijn een aantal bewerkingen van de 
gegevens noodzakelijk om inzicht te krijgen op het niveau van provincies. In bijlage 2 
staat op hoofdlijnen beschreven welke bewerkingen zijn gedaan. Wind op zee is -in lijn 
met de werkwijze die landelijk wordt gehanteerd- niet toegerekend aan de 
kustprovincies maar aan het Rijk. Daarbij merken we op dat de provincies waar de 
kabels aan land komen de productie niet mogen meerekenen in hun aandeel 
hernieuwbare energie, maar wél te maken hebben met de ruimtelijke consequenties 
ervan. Ten aanzien van het energiegebruik van vliegverkeer merken we op dat deze niet 
is meegenomen in de berekening van het finale energiegebruik. De databank 
Klimaatmonitor bevat geen gegevens hierover. 

3.1.2 Opgave en uitgangspositie energietransitie 

Wanneer het aandeel hernieuwbare energie wordt afgezet tegen het finale 
energiegebruik, ontstaat inzicht in de opgave die nog resteert, dat wil zeggen de energie 
die afkomstig is van fossiele bronnen. Voor dit onderzoek vereenvoudigen we de 
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werkelijkheid door de opgave te vertalen in een opgave voor de opwekking van 
hernieuwbare energie. Onder finaal energiegebruik wordt het door gebruik opmaken 
van energie verstaan, waarna er geen nuttig bruikbare energiedrager resteert19. 
Duidelijk is dat energiebesparing van invloed is op het finale energiegebruik; hoe meer 
er bespaard wordt, hoe lager het finale energiegebruik. Energiebesparing is zo ook van 
invloed op de opgave, hoe meer er bespaard wordt hoe minder hernieuwbare energie er 
hoeft te worden opgewekt.  
 
Hernieuwbare opwekking is energie afkomstig van natuurlijke bronnen die constant 
worden aangevuld. Dit is energie uit wind, waterkracht, zon, bodem, 
buitenluchtwarmte, warmte uit net gemolken melk en biomassa20. Fossiele energie en 
kernenergie vallen niet onder hernieuwbare energie, omdat deze afkomstig zijn uit 
bronnen die niet worden aangevuld21. 
 
In figuur 3 worden zowel de energiebronnen als het energiegebruik in 2016 
weergegeven. De onderdelen van deze figuur komen in de rest van dit hoofdstuk nader 
aan de orde.  
 
Figuur 3: Energiebronnen en energiegebruik - 2016 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers  

                                                           
19 http://www.clo.nl/indicatoren/nl0050-inleiding-energie-en-energiebeleid 
20 https://www.cbs.nl/nl-nl/faq/specifiek/wat-is-hernieuwbare-energie- 
21 http://www.cbs.nl/ 
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De opgave kan zowel in Petajoule (PJ) als in percentage van het finaal energiegebruik 
worden uitgedrukt. Eén PJ staat gelijk aan 278 miljoen kilowattuur elektriciteit of 31,6 
miljoen kubieke meter aardgas.22 In de ruimtelijke verkenning Energie en Klimaat23 is de 
volgende figuur opgenomen om duiding te geven aan het begrip Petajoule.  
 
Figuur 4: Petajoule24 

 
Bron: Ruimtelijke Verkenning Energie en Klimaat, 2018 

 
Eén PJ staat dus gelijk aan 29-40 windturbines, aan 300-500 hectare zonneveld etc. 
 
In figuur 5 is het finaal energiegebruik in Nederland verdeeld over de verschillende 
sectoren in beeld gebracht. Het gaat hier om cijfers uit 2016. 
 

                                                           
22 https://www.rvo.nl/sites/default/files/bijlagen/Brochure%20Innovatieagenda%20Energie%20publieksversie.pdf 
23 Ruimtelijke verkenning Energie en Klimaat, januari 2018, in opdracht van de ministeries van IenM, EZ en BZK. 
24 Bij de kolencentrale (Hemweg-8) wordt uitgegaan van 50 kg steenkool per seconde 
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Figuur 5: Finaal energiegebruik 2016 in Nederland (PJ/jaar)  

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
Uit de figuur blijkt dat de gebouwde omgeving verantwoordelijk is voor een derde van 
het finaal energiegebruik. Voor de gebouwde omgeving gaat het hierbij met name om 
de verwarming van huizen en gebouwen. De sector ‘industrie, energie en afval’ is, net 
als de sector ‘verkeer en vervoer’ verantwoordelijk voor ruim een kwart.  
 
In figuur 6 is inzichtelijk gemaakt hoe de verdeling van het energiegebruik over de 
verschillende sectoren er per provincie uitziet. In bijlage 3 zijn de cijfers die ten 
grondslag liggen aan deze (en de volgende figuren) opgenomen25.   

                                                           
25 Deze cijfers wijken licht af van de cijfers die opgenomen zijn in de nota’s van bevindingen. Dit komt doordat op onderdelen nu 

cijfers over 2016 konden worden gebruikt, terwijl ten tijde van de nota’s van bevindingen /feitennota’s cijfers uit 2015 de meest 
actuele cijfers voor deze onderdelen waren. Daarnaast wordt dit veroorzaakt doordat bij de nota’s van bevindingen/feitennota’s 
wind op zee per abuis wel werd toegerekend aan de kustprovincies waar de kabels aan land komen. 
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Figuur 6: Energiegebruik sectoren 2016 (PJ) 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
De provincie Zuid-Holland kent het grootste finale energiegebruik van de provincies. 
Vooral door een groot aandeel industrie. Flevoland kent het laagste energiegebruik. 
Verder valt op dat in de provincie Zeeland een groot deel van het energiegebruik wordt 
veroorzaakt door de industriesector. In de provincie Utrecht is het energiegebruik van 
de industriesector beperkt. 90% van het energiegebruik in de provincie Utrecht is toe te 
schrijven aan verkeer en vervoer en de gebouwde omgeving. Als gevolg van de 
glastuinbouw hebben de provincies Zuid-Holland, Noord-Holland en Noord-Brabant te 
maken met veel energiegebruik in de landbouwsector. 
 
In figuur 7 wordt in beeld gebracht wat de omvang is van de opgewekte hernieuwbare 
energie.  
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Figuur 7: Productie hernieuwbare energie 2016 (PJ) 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers  

 
Uit de figuur blijkt dat de omvang van de hernieuwbare energie productie varieert 
tussen de 4 en 20 PJ per jaar. Noord-Brabant, Zuid-Holland en Noord-Holland zijn de 
provincies met de grootste omvang aan productie van hernieuwbare energie. Voor 10 
van de 12 provincies geldt dat biomassa de belangrijkste bron van hernieuwbare energie 
vormt. Met uitzondering van de provincies Utrecht en Limburg26 speelt de 
energiewinning uit afvalverwerking daarbij een belangrijk rol. Dat komt doordat 55% van 
de energie afkomstig van het verbranden van afval in afvalverwerkingsinstallaties 
meegerekend wordt als opwekking van hernieuwbare energie27. Bovendien wordt in 
Zuid-Holland en Noord-Brabant biomassa bijgestookt in elektriciteitscentrales. Alleen in 
Flevoland en Zeeland is de categorie water, wind en zon de belangrijkste bron.  
 
De verschillende vormen van hernieuwbare energie28 worden hierna kort toegelicht.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                                                           
26 Ook in Zeeland en Flevoland wordt geen energie gewonnen uit afvalverwerking. 
27 In het protocol monitoring hernieuwbare energie is opgenomen dat de meest recent bepaalde waarde voor de biogene fractie 

van het afval is bepaald voor 2013 en gelijk was aan 55%. Dit betekent dat 55% van de energie afkomstig van het verbranden 
van afval in AVI’s meegerekend wordt als opwekking van hernieuwbare energie. 

28 Hiervoor is, met uitzondering van het onderdeel water, gebruik gemaakt van https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-
ondernemen/duurzame-energie-opwekken. Voor het onderdeel water is gebruik gemaakt van http://www.klimaatgids.nl/over-
energie/duurzame-energie  
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In de volgende figuur wordt de opgave van de energietransitie verdeeld over de 
provincies in beeld gebracht. Het gaat hierbij om de omvang van het energiegebruik dat 

Wind, zon en water 
 
Windenergie is onder te verdelen in wind op land en wind op zee. Over wind op 
land zijn afspraken gemaakt met provincies. Voor wind op zee geldt dat er een 
routekaart is waarin is opgenomen waar tussen 2024 en 2030 de nieuwe 
windparken in de Noordzee komen te staan. In het Energieakkoord 2013 is 
afgesproken dat in 2023 vijf windparken op zee gerealiseerd moeten zijn.  
 
Zonlicht voorziet de aarde van enorm veel energie. Er zijn dan ook volop kansen 
voor zonnestroom, elektriciteit opgewekt door fotovoltaische (PV) systemen. 
Bijvoorbeeld via daken en gevels van woningen en andere gebouwen. Naast 
zonnestroom is ook zonnewarmte een onderdeel van de zonne-energie. Een 
systeem voor zonnewarmte bestaat meestal uit een zonnecollector die het 
zonlicht opvangt en omzet in warmte (meestal warmwater). De energie wordt 
opgeslagen in een voorraadvat en meestal gebruikt voor warm tapwater. 
Waterkracht kan op diverse manieren worden gebruikt om energie op te wekken: 

• via stromend water uit rivieren 
• via eb en vloed 
• via de kracht van golven 
• via temperatuurverschillen in oceanen  

 
Bodem- en omgevingswarmte 
Aardwarmte (geothermie) uit dieper gelegen aardlagen wordt in Nederland 
gebruikt sinds 2007. De diepte van de putten varieert tussen de 500 - 4.000 
meter. Men pompt hierbij heet water omhoog dat, afhankelijk van de diepte, 
tussen de 40-120°C is. Men boort 2 putten of meer: één pompt warm water 
omhoog en één pompt het afgekoelde water weer terug in de grond. Daarnaast 
wordt ook gebruik gemaakt van bodemenergie tot 500 meter diep. Daarmee 
kunnen gebouwen gekoeld en verwarmd worden via een systeem van Koude- en 
Warmteopslag in combinatie met een warmtepomp. Voor het benutten van 
omgevingswarmte uit de buitenlucht worden warmtepompen gebruikt. 
 
Biomassa 
Alle plantaardige en dierlijke grondstoffen zijn biomassa. Dit wordt ook wel 
organisch materiaal genoemd. Biomassa groeit steeds weer aan en voegt uit 
zichzelf geen CO₂ toe aan de atmosfeer. Biomassa is niet onomstreden. Volgens 
Europese definities is biomassa echter een hernieuwbare bron. Om als duurzaam 
gezien te worden, moet de biomassa uit duurzame bronnen komen. Voor de vaste 
biomassa zoals houtsnippers en -pellets zijn er in Nederland duurzaamheidseisen 
vastgesteld. Voor vloeibare biomassa zoals bio-ethanol of plantaardige olie zijn er 
Europese duurzaamheidseisen. 
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nog niet met hernieuwbare energie wordt opgewekt. De opgave is in PJ per provincie 
weergegeven op kaart. 
  
Figuur 8: Opgave energietransitie per provincie in 2016 (PJ/jaar) 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers  

 
De opgave verschilt sterk tussen provincies. De omvang en type van de industrie, de 
omvang van de bevolking en ook verkeersstromen en daarmee het gebruik van energie 
liggen ten grondslag aan deze verschillen. Daarnaast wordt de omvang van de opgave 
beïnvloed door de mate waarin de overstap naar hernieuwbare energie al is gemaakt, 
zoals weergegeven in figuur 7.  
 
Wanneer we de productie van hernieuwbare energie afzetten tegen het finale 
energiegebruik per provincie dan ontstaat het volgende beeld van de omvang van 
hernieuwbare energie. 
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Figuur 9: Hernieuwbare energie als % van het finale energiegebruik – 2016 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers  

 
Uit deze figuur blijkt dat Flevoland in 2016 in relatieve zin met 25% hernieuwbare 
energie de meeste hernieuwbare energie opwekte. De windmolens op land in Flevoland 
verklaren dit grotendeels. Zeeland, Utrecht, Limburg en Zuid-Holland wekten in 2016 in 
relatieve zin de minste hernieuwbare energie op. In Zeeland heeft dit te maken met een 
groot energieverbruik van de industriesector (65% van het totale finale energiegebruik). 
Datzelfde geldt, maar in mindere mate, voor de provincie Limburg. In de provincie 
Utrecht is 43% van het energiegebruik toe te schrijven aan het verkeer (landelijk 26%). 
Voor alle drie provincies geldt dat er geen energie uit de afvalverwerking wordt 
gewonnen, wat in andere provincies een belangrijke bron van hernieuwbare energie is. 
Voor Zuid-Holland geldt dat zij in absolute zin de meeste energie gebruikt. 

3.1.3 Opgave en uitgangspositie CO₂-uitstoot 

In de Klimaatmonitor is de uitgangspositie en de opgave CO₂-uitstoot opgenomen. 
Hierbij gaat het om de CO₂ -uitstoot zonder rekening te houden met andere 
broeikasgassen. De afspraken in Parijs die in de concept-Klimaatwet zijn vertaald, gaan 
over het reduceren van alle broeikasgassen. Het verbranden van fossiele brandstoffen 
levert, door de uitstoot van CO₂, de grootste bijdrage. Ook de uitstoot van andere 
gassen versterken het broeikaseffect. Het gaat daarbij om Methaan, Distikstofoxide en 
Fluorhoudende gassen. Om de invloed van de verschillende broeikasgassen te kunnen 
optellen, wordt gebruik gemaakt van de omrekening naar de zogeheten CO₂-
equivalenten. Eén CO₂-equivalent staat gelijk aan het effect als broeikasgas dat de 
uitstoot van 1 kilogram CO₂ heeft. De uitstoot van 1 kilogram distikstofoxide (N₂O) staat 
gelijk aan 265 CO₂-equivalenten en de uitstoot van 1 kilogram methaan (CH₄) aan 28 
CO₂-equivalenten. De fluorhoudende gassen hebben elk afzonderlijk een hoog CO₂-
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equivalent, maar omdat de uitgestoten hoeveelheden relatief klein zijn, is hun bijdrage 
aan het totaal gering. 
 
In figuur 10 is de uitstoot van de broeikasgassen per provincie in CO₂-equivalenten 
opgenomen. Omdat de meest actuele gegevens over de overige broeikasgassen in de 
Klimaatmonitor uit 2014 dateren, hebben we voor deze figuur de emissieregistratie29 als 
bron gehanteerd. In de onderzoeksverantwoording (bijlage 2) is een toelichting 
opgenomen over de gehanteerde gegevens. In de figuur is te zien dat in alle provincies 
koolstofdioxide veruit de grootste bijdrage levert. Daarnaast valt op dat in provincies 
met veel veeteelt meer methaan wordt uitgestoten.  
 
Figuur 10: Uitstoot broeikasgassen Mton CO2-equivalenten/jaar 2016 

 
Bron: Emissieregistratie, bewerking provinciale Rekenkamers 

 

3.2 Ambities provincies energietransitie 

De ambities van de provincies op het gebied van energietransitie kunnen worden 
onderverdeeld in: 

• ambities voor hernieuwbare opwekking 
• ambities voor energiebesparing en 
• ambities voor CO₂-reductie. 
 

In de volgende paragrafen hebben we de ambities op een rijtje gezet. Hiervoor hebben 
we geput uit de programma’s en/of agenda’s energietransitie van de twaalf provincies. 
In hoofdstuk 5 gaan we in op de stand van zaken ten aanzien van deze ambities. 

                                                           
29 www.emissieregistratie.nl  
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3.2.1 Ambities hernieuwbare energieopwekking  

In de ambities van de provincies worden veel verschillende termen gehanteerd zoals 
duurzame energieopwekking, duurzame energievoorziening, duurzame 
energieproductie, onafhankelijk van fossiele brandstoffen, energieneutraal, 
klimaatneutraal en CO₂-neutraal. De nadere uitwerking van de ambities komen in de 
onderzoeksperiode in grote lijnen op hetzelfde neer; namelijk via hernieuwbare 
opwekking komen tot energieneutraliteit.  
De term klimaatneutraliteit is breder dan hernieuwbare opwekking en kan ook zonder 
hernieuwbare opwekking worden nagestreefd, bijvoorbeeld door te compenseren met 
bomenaanplant of door CO₂ op te slaan. De provincies die klimaatneutraliteit nastreven 
hebben in de onderzochte periode echter eveneens de focus gelegd op hernieuwbare 
opwekking en de in de volgende paragraaf centraal staande energiebesparing. Onder 
invloed van de klimaatwet zullen provincies naar verwachting de komende periode ook 
andere aspecten aan hun beleid toevoegen nu CO₂-reductie centraler komt te staan. Die 
trend zien we inmiddels bij een aantal provincies, waaronder Zeeland. De ambities CO₂-
reductie komen in paragraaf 3.2.3 aan de orde.  
 
Om tot eenheid in de terminologie te komen sluiten we aan bij de doelstelling in het 
Energieakkoord 2013. We hebben de doelstellingen op het gebied van energie- of 
klimaatneutraliteit en doelstellingen op het gebied van duurzame energie 
samengevoegd onder de term hernieuwbare energieopwekking.  
 
In het Energieakkoord uit 2013 is als doelstelling opgenomen om in 2020 te beschikken 
over 14% hernieuwbare energie en in 2023 over 16%. In tabel 2 zijn de ambities ten 
aanzien van hernieuwbare energieopwekking opgenomen. Ter vergelijking is in de 
laatste kolom het percentage hernieuwbare energie uit 2016 opgenomen. 
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Tabel 2: ambities aandeel hernieuwbare energie van totaal energiegebruik  

 Ambities (tussendoelen en einddoelen) Gerealiseerd 

 2020 2023 2025 2030 2035 2040 2050 2016 

Drenthe 14% 16%     100% 8,9% 

Flevoland 100%30   100%    24,6% 

Fryslân 16%  25%    100% 10,9% 

Gelderland 14% 16%     100% 6,4% 

Groningen 21%    60%  100% 9,9% 

Limburg 14% 16%      3,7% 

Noord-Brabant 14%      100% 7,1% 

Noord-Holland 14% 16%     100% 6,0% 

Overijssel  20%   35%  100% 7,5% 

Utrecht 5%     100%  3,4% 

Zeeland 14% 16%  10,5PJ   100%31 3,1% 

Zuid-Holland 9%       3,7% 

Bron: Programma's/agenda’s energietransitie van de provincies en Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, 

bewerking provinciale Rekenkamers 

 
Ambities versus Energieakkoord-afspraak  
De realisatiecijfers in de laatste kolom laten nog een flinke uitdaging voor de provincies 
zien ten aanzien van hun ambities. In de tabel is zichtbaar dat niet alle provincies een 
doelstelling hebben opgenomen voor 2020 en dat de doelstellingen zowel hoger (drie 
provincies), lager (twee provincies) als gelijk zijn aan de doelstelling uit het 
Energieakkoord 2013 (zes provincies). Voor Overijssel geldt dat zij zich naar aanleiding 
van een evaluatie in 2013 heeft gerealiseerd dat er meer tijd nodig zou zijn om de 
doelstelling te realiseren. Daarom is de doelstelling die oorspronkelijk voor 2020 stond 
opgeschort naar 2023. De provincie Flevoland maakt een onderscheid in haar 
doelstelling door mobiliteit in eerst instantie buiten de doelstelling te houden en per 
2030 te streven naar 100% hernieuwbare energie, inclusief mobiliteit. De provincies 
Utrecht en Zuid-Holland geven aan 14% in 2020 niet te halen. Door de provincie Zuid-
Holland wordt aangegeven dat dit te maken heeft met de hoeveelheid zware industrie 
en de sterke verstedelijking van de provincie. Ook de provincie Utrecht voert de hoge 
mate van verstedelijking aan als reden waarom de provincie minder geschikt is voor de 
productie van duurzame energie. Daarnaast vormen de afwezigheid van zee (voor 
windmolens), kolencentrales (voor bijstook van biomassa) en afvalverbrandingscentrales 
(waarvan 55% van de energieproductie geldt als hernieuwbare energie vanwege de 
aanwezigheid van hout, voedselresten, tuinafval en dergelijke in het afval) een factor 
waarom de provincie Utrecht naar eigen zeggen minder geschikt is voor de productie 
van hernieuwbare energie.  
 

                                                           
30 De doelstelling van Flevoland is om in 2020 100% hernieuwbare energie op te wekken, exclusief mobiliteit en met ingang van 

2030 100% inclusief mobiliteit. In de tabel is de doelstelling opgenomen voor 2030. 
31 Zeeland streeft naar klimaatneutraliteit in 2050. In dit onderzoek is dat geïnterpreteerd als 100% hernieuwbare energie. 
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Termijn 
Uit de tabel komt daarnaast naar voren dat de provincie Flevoland, die in 2016 in 
verhouding de meeste hernieuwbare energie opwekte, eerder dan andere provincies de 
stap naar 100% hernieuwbare energie wil maken. Flevoland wil dit in 2030 gerealiseerd 
hebben. De provincie Utrecht die qua hernieuwbare opwekking in 2016 relatief laag 
scoorde, gaat voor 2040. De (meeste) overige provincies richten zich op 2050.  

3.2.2 Ambities energiebesparing 

Onder het motto ‘wat je niet gebruikt, hoef je ook niet op te wekken’, zetten provincies 
ook in op energiebesparing. In het Energieakkoord uit 2013 is 1,5% besparing per jaar 
opgenomen als doelstelling, daarnaast 100 PJ energiebesparing in het finale 
energiegebruik per 2020. In de Klimaatmonitor zijn geen gegevens ten aanzien van 
energiebesparing opgenomen, daardoor kunnen geen realisatiecijfers worden 
opgenomen in onderstaande tabel. 
 
Tabel 3: Ambities energiebesparing 

Provincie Ambitie 2020 2023 

Gelderland, Groningen, Limburg 
en Noord-Holland  

1,5% per jaar   

Noord-Brabant 1,5% per jaar 6%  

Zeeland 
1,5% per jaar (economische agenda) 

2% per jaar (omgevingsplan) 
  

Utrecht 5% per jaar   

Overijssel   6% 

Fryslân   20%  

Zuid-Holland  20PJ  

Drenthe, Flevoland  Geen doelstelling   

Bron: Programma's/agenda’s energietransitie van de provincies 

 
Uit de tabel komt naar voren dat de helft van de provincies zich qua besparingsambitie 
aansluit bij de afspraken in het Energieakkoord 2013. Utrecht is met 5% per jaar 
beduidend ambitieuzer dan de afspraken in het Energieakkoord 2013. Fryslân gaat voor 
20% energiebesparing in 2020. Overijssel streeft naar 6% besparing in 2023. Overijssel 
geeft in haar programma aan dat een daling in het energiegebruik een significante 
verandering is ten opzichte van de autonome toename van het energiegebruik en rekent 
bovendien, anders dan in het Energieakkoord 2013 het geval is, ook het gebruik in 
transport en mobiliteit mee. Zuid-Holland streeft naar een besparing van 20PJ in 2020. 
Flevoland en Drenthe hebben geen ambitie ten aanzien van energiebesparing 
opgenomen. 
 
Uit de ambities wordt niet expliciet duidelijk welk energiegebruik als referentie wordt 
gehanteerd. Dit bemoeilijkt de vergelijking tussen provincies. De provincie Fryslân heeft 
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aangegeven het energiegebruik over 2010 als referentie te hanteren. In de Nationale 
Energie Verkenning (NEV) 2015 is aangegeven dat energiebesparing lastig te definiëren 
en te bepalen is. Dat komt doordat het gaat om vermeden energiegebruik dat afgeleid 
moet worden door het werkelijke energiegebruik te vergelijken met gereconstrueerd 
referentiegebruik dat weer geeft hoe het gebruik zou zijn geweest zonder de 
energiebesparing. Daarbij moeten allerlei keuzes gemaakt worden; wat telt wel of niet 
als energie-efficiëntieverbetering? En telt voor de doelstelling alle besparing of alleen de 
besparing die aan bepaald beleid kan worden toegeschreven?  
In het Energieakkoord 2013 is aangegeven dat de besparing van gemiddeld 1,5% per jaar 
ruimschoots voldoende zal zijn om aan de Europese richtlijn te voldoen. Daarbij is niet 
expliciet aangegeven wat als referentiejaar wordt gehanteerd. Daarnaast is in het 
Energieakkoord 2013 opgenomen dat de partners met een maatregelenpakket willen 
streven naar een besparing van 100 PJ in 2020, ten opzichte van de referentieraming 
2012 van ECN/PBL. Deze referentieraming heeft betrekking op Nederland als geheel.  

3.2.3 Ambities CO₂-reductie 

In het in juni 2018 gepresenteerde Klimaatakkoord en het voorstel voor de Klimaatwet is 
het terugdringen van de CO₂-uitstoot met 49% in 2030 ten opzichte van 1990 
opgenomen als tussendoel. Einddoel is een CO₂-uitstoot in 2050 die 95% lager ligt dan in 
1990. Tabel 4 laat de provinciale CO₂-ambities zien.  
 
Tabel 4: Ambities CO₂ reductie 

Provincie 2020 2030 2050 

Drenthe 20%  80-95% 

Flevoland  50% 100% 

Gelderland  55%  

Limburg 20%   

Noord-Brabant 20%  95% 

Noord-Holland  49%  

Zeeland  49% 80-95% of 100% 

Zuid-Holland   80-95% 

Fryslân, Groningen, Overijssel 
en Utrecht  

Geen CO₂-reductiedoelen opgenomen. 

Bron: Programma's/agenda’s energietransitie van de provincies 

 

Uit de figuur blijkt dat niet alle provincies CO₂-reductie ambities hebben opgenomen. 
Zeeland en Noord-Holland hebben een doelstelling die aansluit bij de doelstelling zoals 
opgenomen in het Klimaatakkoord, Gelderland doet er voor 2030 een schepje bovenop. 
Flevoland streeft als enige provincie naar 100% CO2 reductie in 2050. De provincies 
Limburg en Zuid-Holland geven expliciet aan dat het ook om de CO₂-equivalenten gaat. 
Voor Drenthe, Flevoland, Gelderland, Noord-Brabant, Noord-Holland en Zeeland is niet 
expliciet genoemd dat ook de CO₂-equivalenten in de ambitie zijn meegenomen. Hier 
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kan vanwege de aansluiting op Europese afspraken beredeneerd worden dat de ambitie 
inclusief CO₂-equivalenten is, maar dit is niet expliciet gemaakt. 
 
De provincie Zeeland sluit in het kader van haar doelstelling om klimaatneutraliteit te 
bereiken CO₂-opslag van de uitstoot van energiecentrales niet uit. Een expliciet doel in 
relatie tot CO₂-afvang en opslag is voor Zeeland niet geformuleerd. Drenthe, Noord-
Brabant en Zuid-Holland hebben expliciet aangegeven dat 1990 als referentiejaar wordt 
genomen, andere provincies hebben dit niet expliciet opgenomen maar het is 
aannemelijk dat zij ook 1990 hanteren. 
 
In de volgende figuur is de ontwikkeling van de uitstoot van CO₂ zichtbaar gemaakt over 
de periode 1990-2016. Het gaat hierbij puur om CO₂ en niet om CO₂-equivalenten. De 
reden daarvoor is dat alleen de CO₂-gegevens voor alle jaren beschikbaar zijn. 
 
Tabel 5: Ontwikkeling uitstoot koolstofdioxide 1990-2016 in Mton 

Provincie 1990 2016 
Ontwikkeling 
1990-2016 
(absoluut) 

Ontwikkeling 
1990-2016 in % 

Drenthe 3,3 3,5 0,2 7,6% 

Flevoland 2,5 3,3 0,8 33,6% 

Fryslân 5,0 3,6 -1,4 -27,9% 

Gelderland 17,1 12,8 -4,3 -25,0% 

Groningen 8,6 17,3 8,7 101,3% 

Limburg 19,7 12,1 -7,6 -38,7% 

Noord-Brabant 23,4 23,1 -0,3 -1,3% 

Noord-Holland 23,9 31,7 7,8 32,4% 

Overijssel 8,1 6,4 -1,7 -20,7% 

Utrecht 6,5 6,6 0,1 0,7% 

Zeeland 10,4 13,6 3,2 30,1% 

Zuid-Holland 36,3 48,5 12,2 33,7% 

Bron: Emissieregistratie, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
De sterke dalingen en stijgingen kunnen over het algemeen verklaard worden door 
sluiting dan wel opstart van elektriciteitscentrales.  

3.3 Beschouwing 

Eén taal 
De Rekenkamers constateren dat er veel verschillende termen worden gebruikt in de 
formuleringen van de ambities van provincies op het gebied van energietransitie. In de 
praktijk blijkt de insteek echter grotendeels hetzelfde; elke provincie zet in op de 
opwekking van hernieuwbare energie en energiebesparing. Het staat provincies 
uiteraard vrij om de naar hun mening best passende termen te koppelen aan hun 
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ambities. Keerzijde is echter dat het niet eenvoudig is om te laten zien wat de inzet is die 
provincies leveren op dit dossier. In het kader van publieke verantwoording kan het 
richting het Rijk en inwoners wenselijk zijn om dat wel te kunnen laten zien. Om die 
reden is het raadzaam om qua terminologie van de ambities eenduidige termen te 
hanteren en daarbij aan te sluiten bij landelijke en Europese afspraken. Concreet ligt het 
voor de hand om -als een provincie wil inzetten op energietransitie- ambities te 
formuleren met de volgende termen: 

• Opwekking hernieuwbare energie 
• Energiebesparing 
• CO₂-reductie 

 
Indien een provincie er (daarnaast) voor kiest om een doelstelling te formuleren ten 
aanzien van klimaatneutraliteit, dan is het van belang om duidelijk te maken wat 
daaronder wordt verstaan. Met compensatiemaatregelen en CO₂-opslag al dan niet 
gecombineerd met inzet op hernieuwbare opwekking kan klimaatneutraliteit eveneens 
worden nagestreefd.  
 
Ambities en haalbaarheid 
Alle provincies laten in hun programma/agenda zien dat zij de afspraken die landelijk 
zijn gemaakt ten aanzien van hernieuwbare opwekking kennen. De provincies die er 
bewust voor kiezen om het ambitieniveau lager te stellen dan landelijk afgesproken 
(Utrecht en Zuid-Holland) lichten toe waarom het voor hun provincie niet haalbaar is om 
in 2020 14% hernieuwbare energie op te wekken. Met uitzondering van Flevoland is -
uitgaande van de gerealiseerde hernieuwbare opwekking in 2016- voor alle provincies 
een enorme uitdaging zichtbaar om in 2020 aan 14% hernieuwbare opwekking te 
komen. De drie Noordelijke provincies hebben een nog hoger doel geformuleerd voor 
2020, waarbij Groningen met 21% in 2020 er boven uitsteekt. In de Klimaatmonitor is 
zichtbaar dat het percentage hernieuwbare opwekking in Groningen in de periode 2012-
2016 is gegroeid van 7,2% naar 9,9%. De groei naar 21% in 2020 kan daarmee een 
uitdaging genoemd worden. Datzelfde geldt voor de doelstelling van de provincie 
Utrecht. In 2016 scoorde deze provincie relatief laag qua opwekking van hernieuwbare 
energie. Met de ambitie om in 2040 100% hernieuwbare energie op te wekken, zou de 
provincie de tweede provincie van het land zijn (na Flevoland) die dat doet. Het is 
belangrijk om aandacht te hebben voor de haalbaarheid van gestelde ambities.  
 
Vergelijkbare eenheden 
In het Energieakkoord 2013 is afgesproken om 1,5% per jaar te besparen op het 
energiegebruik. We zien grote verschillen in de ambities, variërend van 1,5% (meeste 
provincies) tot 5% per jaar (Utrecht) en van 6% in 2023 (Overijssel) tot 20% in 2020 
(Drenthe en Fryslân). Uit de ambities van de provincies wordt veelal niet duidelijk met 
welke referentiegegevens er wordt vergeleken. Ook in het Energieakkoord 2013 wordt 
bij de 1,5% geen referentiejaar aangegeven, wel wordt voor de resultaatafspraak 100PJ 
per 2020 als referentiekader verwezen naar de referentieraming 2012 van ECN/PBL. Het 
aandachtspunt ten aanzien van de haalbaarheid van ambities geldt ook voor dit 
onderdeel. De economische groei in Nederland zal naar verwachting leiden tot extra 
energiegebruik. Dit maakt de besparingsdoelstelling in absolute zin een grotere 
uitdaging. Een ander aandachtspunt wordt gevormd door verschillen in de definitie. Zo 
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neemt Overijssel ook het gebruik in transport en mobiliteit mee in haar berekening, 
terwijl dat in het Energieakkoord 2013 niet gebeurt. Fryslân berekent de 
energiebesparing ten opzichte van 2010, voor de overige provincies is het referentiejaar 
niet duidelijk. Wel is duidelijk dat er verschillende manieren zijn om de energiebesparing 
in kaart te brengen. Ten aanzien van de CO₂-reductie doelstellingen is niet voor alle 
provincies duidelijk of dit gaat om CO₂-reductie inclusief de omgerekende overige 
broeikassen of niet. Om als provincies gezamenlijk inzichtelijk te kunnen maken wat de 
bijdrage is aan de energietransitie is het gewenst om vergelijkbare eenheden en 
referentiejaren te hanteren. 
 
IJkpunten markeren 
Een deel van de provincies (Drenthe, Gelderland, Noord-Brabant en Utrecht) heeft geen 
tussendoelen geformuleerd en richt zich voor de opwekking van hernieuwbare energie 
(na 2020) op 2050, of op 2040 (Utrecht). Het formuleren van ambitieuze doelstellingen 
voor de lange termijn vraagt om concrete tussendoelen op relatief korte termijn. Het is 
goed om vinger aan de pols te kunnen houden en niet alleen te koersen op lange termijn 
doelstellingen. Ten behoeve van de vergelijkbaarheid is het wenselijk daarbij dezelfde 
ijkpunten te benoemen, bijvoorbeeld 2020, 2025 en 2030 enzovoort.  
 
Klimaatakkoord; kans voor provincies om te zorgen voor eenheid in gehanteerde 
termen en ijkmomenten 
Gelet op de Klimaatwet, het Klimaatakkoord en het interbestuurlijk akkoord ligt het voor 
de hand om CO₂-reductiedoelen op te nemen in het beleid voor energietransitie. Vier 
provincies (Fryslân, Groningen, Overijssel en Utrecht) hebben op dit moment nog geen 
CO₂-reductiedoelen in hun beleid opgenomen. De provincies die dat wel hebben, 
hanteren verschillende ijkmomenten. Om eenheid te bewerkstelligen ligt het voor de 
hand om aan te sluiten bij de ijkmomenten die het Rijk voor ogen heeft; 2030 als 
tussendoel richting 2050.  
De nadere uitwerking van het Klimaatakkoord die naar verwachting in de tweede helft 
van 2018 plaats vindt, is mogelijk aanleiding om de programma’s en/of agenda’s 
energietransitie aan te vullen of te wijzigen. Als uitvloeisel van het Klimaatakkoord 
hebben provincies samen met Rijk en gemeenten een rol in het formuleren van 
kwantitatieve doelstellingen voor de regio’s. Het is van belang om daarbij in te zetten op 
eenheid in de gehanteerde termen en ijkmomenten. Ambities, begrippen, 
referentiejaren en rekenmethoden moeten passen in dan wel aansluiten op de lijn die 
landelijk wordt gehanteerd. 
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4 Programma’s, rollen en 
middelen 

De programma’s en/of agenda’s van de provincies gericht op energietransitie komen in 
dit hoofdstuk aan bod. Daarnaast gaan we in op de middelen die ingezet worden op dit 
thema. 

4.1 Overzicht beleidsdocumenten energietransitie 

Alle provincies hebben een programma/agenda energietransitie. In de volgende tabel is 
een overzicht opgenomen van de programma’s en agenda’s. 
 
Tabel 6: Overzicht programma/agenda energietransitie 

Provincie Naam programma/beleidsagenda 

Drenthe 

Energieagenda 2016 – 2020, op weg naar een energieneutraal Drenthe; van 

bewustzijn naar bewust doen. De doelen van het energiebeleid zijn 

vastgelegd in de Energiestrategie (2013): Energiestrategie Drenthe, op weg 

naar een duurzame Drentse energiehuishouding (2013 - 2020) 

Flevoland Flevolandse Energieagenda, 2018 

Fryslân 
Uitvoeringsprogramma Duurzame Energie 2014 – 2020 

Beleidsbrief Duurzame energie 2016 

Gelderland 
‘Samen in versnelling!’, beleidsprogramma energietransitie periode 2016-

2019 

Groningen 
“Vol ambitie op weg naar transitie” – Programma Energietransitie 2016-

2019 

Limburg Aanvalsplan Asbest en Energie (2015 – 2019) 

Noord-Brabant 

Energieagenda 2010 – 2020; Brabants Energieakkoord (2015); 

Uitvoeringsprogramma 2016 – 2019 & Aanvullend uitvoeringsprogramma 

energie 2018-2019 
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Noord-Holland 

Programma Transitie energie en grondstoffen (TEG), wat bestaat uit twee 

deelprogramma’s: Deelprogramma Transitie Energie: Beleidsagenda 

Energietransitie 2016 – 2020, jaarlijkse Uitvoeringsparagraaf en 

Routeplanner Energietransitie 2020-2050 

Overijssel Nieuwe Energie Overijssel, Uitvoeringsprogramma 2017-2023 

Utrecht 
Programma "Een klimaat voor energietransitie", met gelijknamige 

Energieagenda, voor de periode 2016-2019 

Zeeland 

Economische agenda 2017 – 2021 & Werkprogramma Energietransitie  

en Circulaire economie 2018 

Startnotitie netwerksturing Energietransitie 2017 

Zuid-Holland Energieagenda Watt anders 2016-2020-2050 

Bron: provinciale Rekenkamers op basis van documenten van de 12 provincies 

 
Voor de in tabel 6 genoemde programma’s en agenda’s geldt dat Flevoland en Overijssel 
initiatiefnemer zijn geweest voor een gezamenlijk programma met andere partijen, zoals 
gemeenten, woningbouwcorporaties, bedrijven en netwerkbeheerders. Gelderland 
heeft een eigen programma en is daarnaast deelnemer aan een gezamenlijk programma 
waarvoor zij niet zelf het initiatief heeft genomen. Daarbij is er sprake van een 
wisselwerking tussen beide programma’s. Ook Fryslân heeft recent met andere partijen 
een gezamenlijke programma opgesteld. Uiteraard werken ook de provincies met een 
eigen programma samen met andere partijen om invulling te geven aan het 
energietransitiebeleid. De klimaatstrategieën (RES) die er moeten komen maken dat alle 
provincies naast of in plaats van hun eigen programma aan een gezamenlijk programma 
met partners uit hun provincie zullen moeten werken.  
 
Zoals aangegeven beschikken alle provincies over een energieprogramma of –agenda. 
De programma’s verschillen qua breedte en diepgang. In het vervolg van dit hoofdstuk 
zullen verschillen aan bod komen. 

4.1.1 Dynamisch beleidsveld 

De ontwikkelingen op het gebied van energietransitie gaan snel. Betrokkenen bij de 
provincies geven aan dat de onderwerpen waar zij zich vandaag de dag mee bezig 
houden, bij het vaststellen van het programma nog niet voorzien konden worden. 
Ofwel, nog voor de inkt van de handtekening onder een programma is opgedroogd, is 
het programma door de actualiteit ingehaald. Een voorbeeld daarvan is de aandacht 
voor de opslag van energie in de vorm van waterstof. 
 
De programma’s/agenda’s die op dit moment van kracht zijn, zijn voor veel provincies in 
2016 vastgesteld of herzien. De uitzondering wordt gevormd door de provincies Limburg 
(2015), Overijssel (2017) en Flevoland (2018). De provincie Drenthe heeft haar agenda 
eveneens in 2016 vastgesteld, maar heeft de doelen uit 2013 gecontinueerd. Alle 
provincies hebben ook in vorige coalitieperiodes beleid gevoerd op het gebied van 
energietransitie. 
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4.2 Focus in de programma’s 

Om wat meer zicht te bieden op de inhoud van de programma’s, geven we in deze 
paragraaf weer wat de speerpunten van de programma’s zijn op het gebied van 
hernieuwbare energie, gebouwde omgeving en industrie & landbouw. Daarmee laten 
we de indeling in energiebesparing en opwekking hernieuwbare energie als onderdelen 
van de Trias Energetica los. De reden daarvoor is dat deze indeling niet wordt 
gehanteerd in de provinciale programma’s/agenda’s. We hebben deze thema’s 
geselecteerd omdat deze in vrijwel alle programma’s en agenda’s aan bod komen en 
omdat gebouwde omgeving en industrie & landbouw verantwoordelijk zijn voor ruim 
twee derde van het energiegebruik in Nederland.  

4.2.1 Hernieuwbare energie 

De vormen van hernieuwbare energie waar de provincies op inzetten zijn wind, zon, 
warmte, biomassa en water. De meeste provincies zetten breed in op meerdere vormen 
van hernieuwbare energie, waarbij in elke provincie aandacht is voor wind- en zonne-
energie. Daarnaast zetten de meeste provincies in op warmte. De energieopwekking 
door middel van warmte bestaat uit verschillende vormen van warmte, het kan hierbij 
gaan om aardwarmte/geothermie, maar ook om restwarmte van bedrijven of om de 
inzet van warmte-koude opslag (WKO). Op welke vorm van warmte-energie de provincie 
het meest inzet is afhankelijk van de provinciale kenmerken. Ook voor energie uit 
biomassa is in de meeste provincies aandacht, op Flevoland en Utrecht na. Voor 
sommige vormen van energie uit biomassa geldt dat provincies hier terughoudend mee 
kunnen zijn. Zo geeft de provincie Noord-Holland aan dat haar uitgangspunt ‘food 
before fuel’ is en geeft Zuid-Holland aan dat de toepassing van biomassa voor 
energiewinning middels verbranding ook nadelen heeft op het gebied van luchtkwaliteit 
en dat zij daarom hier een terughoudend beleid bij voert. Op water- of deltaenergie 
zetten vooral Zeeland en Zuid-Holland in, daarnaast hebben Gelderland en Overijssel 
hier aandacht voor.  
 
In sommige provincies is in de ambities en rollen die de provincie kiest en de 
instrumenten en middelen die zij inzet te zien dat er extra aandacht is voor één vorm 
van energie. Dit is in de provincie Flevoland windenergie, in de provincie Zuid-Holland 
warmte, in de provincie Overijssel biomassa en in de provincie Zeeland water. Deze 
provincies kiezen hier vaak voor vanwege provinciespecifieke kenmerken, zoals de 
aanwezigheid van wind, water(-keringen), geothermie of industrie. De provincie 
Overijssel heeft in 2013 een tussenevaluatie laten uitvoeren waarvan één van de 
uitkomsten was dat hernieuwbare opwekking uit biomassa het meeste perspectief biedt 
voor de provincie. De provincie Noord-Holland geeft aan dat zij streeft naar een goede 
mix van duurzame energie en ondersteunt daarin verschillende initiatieven. Nadruk op 
slechts één vorm van duurzame energie past volgens hen daar niet bij. 
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4.2.2 Gebouwde omgeving 

De gebouwde omgeving is verantwoordelijk voor een derde van het finaal 
energiegebruik. Het kan in de gebouwde omgeving gaan om woonhuizen, maar ook om 
commercieel vastgoed en publiek vastgoed. Het verschilt in hoeverre de provincies 
specifiek op elk van deze subthema’s in gaan in hun programma of agenda voor 
energietransitie.  
 
Alle twaalf provincies hebben een doel geformuleerd op het subthema ‘wonen’. Voor 
commercieel en publiek vastgoed is niet bij alle provincies een doel geformuleerd. Er zijn 
provincies met doelstellingen gericht op de energieneutraliteit van de gebouwde 
omgeving, anderen zetten in op de energieneutraliteit van wonen en weer anderen 
richten zich op de energieneutraliteit van het eigen vastgoed. Daarnaast zijn er 
provincies die zich richten op CO₂-neutraliteit in de gebouwde omgeving en weer 
anderen richten zich op energiebesparing in de gebouwde omgeving. Er is sprake van 
diversiteit aan doelstellingen voor de gebouwde omgeving.  
De doelomschrijvingen variëren in zowel de breedte als de diepte; het gaat bijvoorbeeld 
om het aantal Nul-op-de-meter-woningen, over het enthousiast maken van bewoners 
en bedrijven, maar ook om het behalen van energielabel B.  

4.2.3 Industrie en landbouw 

De sector industrie, energie en afval32 in combinatie met de sector landbouw zijn samen 
verantwoordelijk voor een derde van het finale energiegebruik.  
 
Tussen de provincies zijn er grote verschillen als het gaat om energiegebruik door deze 
sectoren. In de volgende figuur komt dit tot uitdrukking.  
 

                                                           
32 Industrie, energie en afval is een vaste categorie binnen de klimaatmonitor 
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Figuur 11: industrie, afval en energie en landbouw versus overige sectoren (PJ/jaar) 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
Vrijwel alle provincies hebben één of meer speerpunten opgesteld op het gebied van 
genoemde sectoren. Een uitzondering is de provincie Utrecht. De provincie Utrecht kiest 
ervoor de focus te leggen op de onderdelen die zij het meest kansrijk acht. Bedrijven 
horen daar volgens hen niet bij, met uitzondering van energiebesparing in kantoren, 
maatschappelijk vastgoed en retail. 
 
De aard van de doelen die een aantal provincies heeft met betrekking tot genoemde 
sectoren verschilt. Zo streeft de provincie Overijssel specifiek op dit gebied samen met 
partners naar een energiebesparing van 2,5% tussen 2017 en 2023, wat is gespecificeerd 
op een energiegebruik van 39 PJ in 2023. Daarnaast wordt gestreefd naar 160 hectare 
zonnepanelen op bedrijfsdaken in 2023. De provincie Zuid-Holland heeft het doel 
gesteld dat in 2020 door bedrijven 11 PJ restwarmte wordt geleverd aan een 
warmtenetwerk. Ook heeft deze provincie voor 2020 specifieke doelen gesteld voor de 
reductie van het energiegebruik (7,8 PJ), CO₂-uitstoot (1,65 Mton) en glastuinbouw 
(halvering van de CO₂-uitstoot in 2020, klimaatneutraal in 2050). De provincie Flevoland 
streeft voor al het energiegebruik van bedrijven en instellingen naar CO₂-neutraliteit in 
2050, met als tussendoelen in 2030 voor gebouwen 50% en 20% voor industriële 
processen. De provincie Zeeland streeft samen met de milieufederatie, 
bedrijvenvereniging en het havenbedrijf naar 40% CO₂-reductie in 2030 ten opzichte van 
2005. De provincie Gelderland streeft naar een reductie van 4 PJ in 2020 ten opzichte 
van 2014. 
 
Land- en glastuinbouw 
De sector landbouw is met 8% van het finale energiegebruik niet de grootste 
energiegebruiker. In de volgende figuur is het energiegebruik van de land- en 
glastuinbouw gepercenteerd op het finale energiegebruik per provincie. 
 

0

50

100

150

200

250

300

350

400

450

500

industrie, energie en afval landbouw overige sectoren



 

 

46 

 En
ergie in

 tran
sitie

  

Figuur 12: Energiegebruik land- en glastuinbouw op het finale energiegebruik (2016) 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
Uit figuur 12 komt naar voren dat het aandeel in het energiegebruik door de land- en 
glastuinbouw in de provincies Flevoland, Noord-Holland en Zuid-Holland hoger is dan 
het landelijk gemiddelde. De provincies Limburg en Noord-Brabant zitten tegen het 
landelijk gemiddelde aan. Met uitzondering van Flevoland zijn dit de provincies met een 
hogere concentratie aan glastuinbouwbedrijven, zoals blijkt uit de volgende figuur. 
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Figuur 13:  Areaal glastuinbouwbedrijven per gemeente, 2014 

 
Bron: http://www.clo.nl/indicatoren/nl212306-glastuinbouw 

 
De provincies met een hogere concentratie aan glastuinbouwbedrijven zetten zich ook 
in op de energietransitie binnen de glastuinbouwsector.  

4.3 Rollen 

De provincies stellen zich in de manier waarop zij omgaan met de energietransitie 
overwegend op als een netwerkende overheid. Een netwerkende overheid kenmerkt 
zich door: 

• Het bepalen van haar doelen in samenspraak met de partners; 
• bij het bepalen van beleid sterk rekening te houden met de maatschappelijke 

voorkeuren en  
• te proberen te sturen door het sluiten van akkoorden.  

 
Maar hoe ziet dat netwerk er uit? Alle provincies werken in meer of mindere mate 
samen met gemeenten, netwerkbeheerders, kennisinstellingen, woningcorporaties, 
samenwerkingsverbanden op het gebied van energietransitie, brancheverenigingen 
en/of bedrijven en omgevingsdiensten. Veelal betrekken zij ook waterschappen, natuur- 
en milieufederaties, energiecoöperaties en inwoners-collectieven en vervoerders bij hun 
plannen. Afhankelijk van de aanpak van provincies (inzet op maatschappelijk vastgoed) 
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worden ook scholen en sportverenigingen betrokken. Met de ontwikkelingen op het 
gebied van energietransitie worden ook netwerken verder uitgebreid.  
 
In het vervolg van deze paragraaf gaan we in op verschillende rollen en de instrumenten 
die daarbij ingezet worden. Om de rolinvulling in beeld te brengen hebben we gebruik 
gemaakt van een analyseschema33.  
 
Stimulerende/regisserende rol 
Deze rol kent in de praktijk twee hoofdstromen: 
 

1. Samenwerken en procesbegeleiding 
Daarbij wordt ingezet op: 

• Convenanten/samenwerkingsovereenkomsten met gemeenten, 
woningcorporaties, netbeheerders, kennisinstellingen  

• Regionale energievisies/-strategieën  
• Green Deals/Groene energieafspraken  
• Energieakkoorden/-allianties met bedrijven/industrie  

 
2. Kennisdelen en –vergaren en inhoudelijke deskundigheid 

Hiervoor worden onder andere de volgende soorten instrumenten ingezet: 
• Expertisecentrum, kennisatelier, energieloket, -platform of –servicepunt, inzetten 

ambtelijke expertiseteams of coaches  
• Kansenkaart, menukaart, atlas of dashboard waarmee inzicht wordt geboden in de 

potentie/kansen/mogelijkheden opwekken energie uit zon, wind, warmte en 
biomassa (alle provincies) en andere instrumenten zoals Energie- en dakscans, 
handreikingen, WarmteKoudeOpslag-tool en andere rekenmodellen  

• Living-labs, showcases, proefprojecten  
• Business cases/haalbaarheidsstudies naar o.a. warmtenetten, warmtelevering, 

geothermie, zonneparken, opslag en hergebruik CO₂, benutten gasputten/mijnen  
• Onderzoeken/verkenningen naar o.a. duurzame warmtebronnen, alternatieve 

vormen windenergie, groeimogelijkheden biovergisters, geothermie (in boringsvrije 
zones), getijdenenergie en osmose, verduurzamen glastuinbouw, 
netwerkalternatieven voor aardgas/infrastructuur  

• Communicatie; conferenties, (bewustwordings)campagnes, lezingen  
 
Stimulerende rol via een financiële impuls 
 
Vrijwel alle provincies maken gebruik van het subsidie-instrument en een energiefonds 
om de energietransitie te stimuleren.  
 
Bij subsidieverlening zien we dat de ‘klassieke’ manier van subsidieverlening in veel 
provincies wordt gebruikt. Met klassiek bedoelen we dat de subsidieontvanger een 
bedrag voor een bepaalde activiteit of project ontvangt dat niet terugbetaald hoeft te 

                                                           
33 Zie voor meer informatie over de onderzoeksverantwoording bijlage 2, het analyseschema is opgenomen in de nota’s van 

bevindingen/feitennota’s. 
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worden.34 Subsidieregelingen worden door provincies het meest ingezet voor 
energiebesparing bij huishoudens (verduurzaming woningvoorraad) en 
energiebesparing bij bedrijven. Thema’s waarvoor meerdere provincies subsidies 
verstrekken zijn: lokale initiatieven, verduurzaming van mobiliteit, energietransitie in de 
landbouw, verduurzaming maatschappelijk vastgoed en het bevorderen van innovatie.  
 
Provincies werken, naast de klassiek vorm van subsidies, ook met andere vormen van 
financiering ten behoeve van energietransitie. Het verstrekken van leningen, al dan niet 
door een daarvoor opgericht fonds, is een veel voorkomende vorm. De energiefondsen 
komen in de volgende paragraaf aan de orde. Een deel van de provincies sluit aan bij de 
landelijke energiebespaarlening voor particulieren vanuit het Nationaal 
Energiebespaarfonds, welke uitgevoerd wordt door het Stimuleringsfonds 
Volkshuisvesting (SVn).  
 
Regulerende rol 
De inzet van instrumenten bij de rol reguleren is gekoppeld aan taken en bevoegdheden 
van provincies op basis van wet en regelgeving, zoals de Wet Milieubeheer (Wm), de 
Omgevingswet/-verordening en de Waterwet. Het betreft bijvoorbeeld:  

• Het handhaven van de energie efficiency regels industrie uit de Wm (veelal 
opdracht aan Omgevingsdiensten/Regionale Uitvoeringsdiensten) 

• Het opstellen van regels voor Warmte Koude Opslag-systemen, geothermie in 
grondwaterbeschermingsgebieden en (in delen van) boringvrije zones  

• Het aanwijzen van concentratie gebieden voor windenergie/zonneparken 
• Het (mogelijk) toepassen van een Inpassingsplan  
• Het adviseren van het Rijk bij de verlening van vergunningen op het terrein van 

geothermie. 
 
Hoewel de term reguleren over het algemeen geassocieerd wordt met het opleggen van 
beperkingen, behelst het reguleren in het kader van de energietransitie ook ruimte 
geven. 
 
Met uitzondering van Drenthe en Utrecht zetten provincies in op Vergunningverlening, 
toezicht en handhaving in relatie tot de maatregelen tot verplichte energiebesparing. 
Daarbij gaat het onder meer om de handhaving op de energiebesparingsverplichting die 
bedrijven hebben om maatregelen te treffen met een terugverdientijd van 5 jaar of 
minder35. De meeste provincies pakken het toezicht op ten aanzien van de bedrijven 
waar de provincie bevoegd gezag is, de BRZO-bedrijven36. De provincies Fryslân, 
Gelderland, Groningen, Noord-Brabant en Overijssel zetten daarnaast via de 
omgevingsdiensten in op de bedrijven waarvoor gemeenten bevoegd gezag zijn. 
 

                                                           
34 Op basis van de Algemene wet bestuursrecht, vallen juridisch gezien leningen, garantstellingen en fondsen ook onder het begrip 

subsidies. Deze vormen worden ook wel ‘nieuwe’ subsidies genoemd. 
35 https://www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/gebouwen/wetten-en-regels-gebouwen/bestaande-

bouw/activiteitenbesluit 
36 Bedrijven waar grote hoeveelheden gevaarlijke stoffen aanwezig zijn bóven een bepaalde drempelwaarde, vallen onder de 

werking van het Besluit risico's zware ongevallen 2015 (BRZO). 
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Rollen buiten het netwerk 
Naast rollen en instrumenten gericht op het ondersteunen van projecten en plannen van 
anderen laten alle provincies ook het goede voorbeeld zien door: 
 

• Hun provinciehuis en/of overig maatschappelijk vastgoed dat ze in 
eigendom/beheer hebben en/of hun eigen wagenpark (op termijn) energie-
/klimaatneutraal te maken  

• Eisen op te nemen in OV-concessies; het betreft dan het op termijn verplichten van 
emissieloos vervoer door de concessiehouders  

• Duurzaam beheer en onderhoud van de infrastructuur. Het betreft dan 
bijvoorbeeld energieleverende wegen en fietsroutes, energiebesparing door 
standaardisering van asfaltsoorten, CO₂ boekhouding, energiezuinige verlichting  

• Het aanbieden van provinciale gronden voor zonneparken  
 
Daarnaast vervullen alle provincies de rol van externe beïnvloeder richting met name 
het Rijk en zijn meerdere provincies aandeelhouder van een netwerkbedrijf.  

4.4 Middelen 

Een relevant aspect om in de vergelijking te betrekken wordt gevormd door de middelen 
die ingezet worden voor energietransitie. Financiën zijn immers nodig om ambities te 
realiseren, maar beschikbare budgetten bepalen ook hoe ambitieus je kunt zijn.  
 
Uit het onderzoek is naar voren gekomen dat er grote verschillen zijn in de wijze waarop 
provincies in administratieve zin omgaan met budgetten:  
 

• Programmaperiodes verschillen in looptijd en niet alle provincies hebben een 
totaalbedrag voor de volledige programmaperiode geraamd; 

• Provincies bakenen hun programma en/of agenda energietransitie verschillend af; 
• De wijze waarop in de begrotingen over de jaren 2016-2018 de budgetten voor 

energietransitie zijn opgenomen verschillen: 

◦ Budget voor energietransitie is in sommige provincies deels afkomstig uit andere 
programma’s 

◦ Budget voor energietransitie maakt in sommige provincies onderdeel uit van het 
budget voor een taakveld en wordt niet nader onderscheiden in de begroting 

◦ Risico-reserveringen maken in sommige gevallen wel en in andere geen 
onderdeel uit van de begrote lasten voor energiedoelen 

◦ De mate van toelichting bij de begrotingscijfers verschilt per provincie; de ene 
provincie heeft in haar begroting een toedeling van het begrote budget voor 
energietransitie naar concrete activiteiten opgenomen, de andere provincie heeft 
enkel het totaalbudget benoemd voor het programma waarbinnen 
energietransitie valt 

◦ Een onderverdeling van de begrote cijfers naar de thema’s zoals deze zijn 
opgenomen in de Beleidsagenda’s en/of programma Energietransitie wordt 
veelal niet gehanteerd in de provinciebegrotingen. Daarnaast worden er ook 
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lasten begroot voor thema’s die oorspronkelijk niet zijn opgenomen in de 
beleidsagenda’s 

 
Het naast elkaar zetten van de lasten voor energietransitie leidt daardoor tot 
onvergelijkbare gegevens en wordt in dit rapport dan ook achterwege gelaten. 
 
In de volgende paragraaf gaan we in op de energiefondsen. 

4.4.1 Energiefondsen 

Anno 2018 heeft bijna iedere provincie een fonds gericht op energiedoelen. Alleen de 
provincie Zeeland heeft niet een dergelijk fonds. Er zijn verschillen in hoe de fondsen zijn 
georganiseerd, welke financieringsvormen zij gebruiken (participaties, leningen, 
garantstellingen) en indien het een revolverend fonds betreft waar het geld naar 
terugstroomt (terug naar de algemene middelen van de provincie of terug naar het 
fonds).  
 
In tabel 7 is een overzicht van de fondsen opgenomen met daarbij de financiële omvang 
van de fondsen.  
 
 
  



 

 

52 

 En
ergie in

 tran
sitie

  

Tabel 7: Provinciale fondsen met energiedoelen 

Provincie Fondsen met energiedoelen 
Maximale fondsomvang in € 
mln. per 2018 

Drenthe 
• Drentse Energie Organisatie 

• Zonnelening Drenthe 
40 

Flevoland 

• Duurzame Energie en 

Ontwikkelingsmaatschappij (DE-

on) 

6,5 

Fryslân 
• Fùns Skjinne Fryske Enerzjy 

(FSFE)   
90 

Gelderland 

• Innovatie- en Energiefonds 

(IEG)37 

• Duurzame Energie Netwerken 

Gelderland (DENG) 

89 

Groningen • Fonds Nieuwe Doen 35 

Limburg • Limburgs Energiefonds 90 

Noord-Brabant 
• BOM Renewable Energy 

(Energiefonds Noord-Brabant) 
60 

Noord-Holland 

• Participatiefonds Duurzame 

Economie Noord-Holland 

(PDENH) 

• Subsidieregeling MKB 

Innovatiestimulering regio en 

Topsectoren (MIT) 

• Innovatiefonds Noord-Holland 

• Programma Investeringsgereed 

Innovatief MKB Noord-Holland 

(PIM) 

• GO!-NH 

95 

Overijssel • Energiefonds (Overijssel II) 200 

Utrecht 
• Energiefonds Utrecht  

• Garantiefonds Energie 
18,7 

Zuid-Holland 
• Innovatiefonds ENERGIIQ 

• Warmteparticipatiefonds 
125 

Bron: provinciale Rekenkamers op basis van een inventarisatie 

 
De doelen waaraan de energiefondsen moeten bijdragen verschillen. Veel provincies 
hebben een fonds gericht op energiedoelen in de breedte. Andere fondsen zijn gericht 
op een meer specifiek doel, zoals innovatie, benutting van restwarmte of een specifieke 
vorm van hernieuwbare energieproductie. 
 
Uit tabel 7 blijkt dat de omvang van de middelen die gereserveerd zijn voor de fondsen 
variëren tussen de €6,5 mln. (Flevoland) en € 200 mln. (Overijssel). 

                                                           
37 Ook vanuit het innovatiedeel van het IEG (omvang €45,75 mln.) worden middelen ingezet voor innovatieve energieprojecten. 
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4.5 Beschouwing 

Van eigen programma naar gezamenlijke strategieën 
De start van de collegeperiode 2016-2019 is voor veel provincies het moment geweest 
om een energieprogramma vast te stellen. De meeste provincies hebben een eigen 
programma, daarnaast zijn er vier provincies die (ook) een gezamenlijk programma met 
partners in de provincie hebben (Flevoland, Fryslân, Gelderland en Overijssel). Uit het 
onderzoek komt naar voren dat alle provincies ervan doordrongen zijn dat zij niet 
zonder samenwerking in staat zijn om de energietransitie te bewerkstelligen, maar dat 
daar de medewerking van bedrijven, inwoners, gemeenten en organisaties voor nodig is. 
Dat is duidelijk terug te zien in de netwerken die de provincies hebben gesmeed en nog 
smeden ten aanzien van dit thema. Met de RESsen die in juni 2019 in concept gereed 
moeten zijn, zal er nog meer dan nu het geval is sprake zijn van gezamenlijke 
strategieën.  
 
Provinciespecifieke speerpunten 
Naast grote overeenkomsten tussen de provincies qua inzet op energietransitie, zijn er 
ook verschillen zichtbaar. We zien dat provincies keuzes maken waar zij op in gaan 
zetten. Zo zet de provincie Utrecht bewust in op andere onderdelen dan bedrijven en 
zijn de provincies met veel glastuinbouw actief op dit thema en andere provincies 
logischerwijs niet. Datzelfde geldt voor de speerpunten op het gebied van hernieuwbare 
opwekking en de gebouwde omgeving; we zien overeenkomsten, maar ook specifieke 
keuzes die verklaard kunnen worden uit de provinciespecifieke kenmerken.  
 
Brede rolinvulling, grote overeenkomsten met verschillende termen 
De verschillende rollen die provincies kunnen vervullen binnen de rol van de 
netwerkende overheid, vullen ze allemaal in. Als we kijken naar de invulling binnen de 
rollen is een grote diversiteit aan begrippen zichtbaar. Zo worden binnen de 
stimulerende en regisserende rol kansenkaarten, menukaarten, atlassen en dashboards 
ingezet om zicht te bieden op de potentie/kansen/ mogelijkheden voor het opwekken 
van hernieuwbare energie. 
  
Middelen 
Alle provincies hebben het BBV als kader, maar daar binnen is er ruimte voor eigen 
werkwijzen en keuzes. Met als gevolg dat gegevens over energietransitie uit begrotingen 
en rekeningen niet te vergelijken zijn. Om de bijdrage van provincies aan de 
energietransitie inzichtelijk te kunnen maken, is het wenselijk om de budgetten te 
labelen. Daarmee kan in de toekomst -ten behoeve van de publieke verantwoording- 
wél inzichtelijk worden gemaakt wat de omvang van de budgetten is die provincies voor 
energietransitie beschikbaar stellen.  

 
Dynamiek, multi-actor speelveld, ruimte en grip 
Het beleidsveld energietransitie is als dynamisch te kenmerken. Ontwikkelingen volgen 
elkaar in hoog tempo op en energietransitie neemt steeds duidelijker een plek in in het 
maatschappelijke debat. Nieuwe partijen dienen zich aan, nieuwe technieken lijken 
veelbelovend en partners hebben eveneens ideeën en wensen om de energietransitie 
dichter bij te brengen. Daarnaast zorgt de internationale context en het Rijksbesluit om 
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de gaswinning in Groningen op termijn te staken voor extra dynamiek. In een dergelijk 
speelveld is het nodig om over speelruimte en flexibiliteit te kunnen beschikken en snel 
te kunnen schakelen. Het is van belang om hier ruimte voor te bieden in de 
programma’s/agenda’s en zich hier bewust van te zijn bij het maken/vaststellen van 
nieuwe programma’s. De rol van PS is bij gezamenlijke programma’s namelijk een 
andere dan bij een programma van de provincie alleen en vraagt om een andere inzet 
van PS. Zie hiervoor bijvoorbeeld de publicaties van de Rekenkamer Zeeland en de 
Rekenkamer Oost-Nederland over netwerksturing.  
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5 Stand van zaken ambities 

In dit hoofdstuk gaan we in op wat er inmiddels bereikt is. Waar staan de provincies nu 
qua opwekking van hernieuwbare energie, energiebesparing en CO₂-reductie? 

5.1 Landelijke monitoring 

Om tot een reproduceerbare wijze van berekenen te komen van het aandeel 
hernieuwbare energie in de totale energiemix in Nederland op basis van bruto finaal 
eindgebruik, is landelijk een Protocol monitoring hernieuwbare energie vastgesteld. 
Rapportages die tot stand komen aan de hand van het protocol maken een vergelijking 
mogelijk tussen rapportages van verschillende instanties en verschillende jaren.  
 
Energiegebruik en aandeel hernieuwbare energie 
Voor de Klimaatmonitor die door Rijkswaterstaat wordt opgesteld, is het protocol 
gehanteerd. In de monitor zijn gegevens over onder meer energiegebruik en 
hernieuwbare energie op provinciaal (en gemeentelijk) niveau te bekijken. Ook zijn 
cijfers over CO₂-uitstoot per provincie beschikbaar in de Klimaatmonitor.  
 
De meest recente gegevens die in de Klimaatmonitor zijn opgenomen zijn gegevens over 
2016. Deze zijn in dit rapport opgenomen als uitgangspositie. Op een beperkt aantal 
onderdelen zijn wel cijfers over 2017 beschikbaar. Gegevens op provinciaal niveau over 
2017 zijn beschikbaar voor de productie van elektriciteit uit zon, voor winning van 
warmte uit geothermie en wind op land. Daarbij zien we in iedere provincie een flinke 
stijging van de hoeveelheid geproduceerde elektriciteit uit zon. In de provincie Zuid-
Holland zien we daarnaast een stijging van de hoeveelheid gewonnen warmte uit 
geothermie. Bij wind op land is zowel stijging als daling te zien, wind op land komt 
verderop in deze paragraaf nog aan bod. In tabel 8 zijn voor iedere provincie de cijfers 
over 2016 en 2017 opgenomen. 
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Tabel 8: Geactualiseerde gegevens zonnestroom, geothermie en wind op land (PJ/jaar)  

 Zonnestroom Geothermie Wind op land 

 2016 2017 2016 2017 2016 2017 

Drenthe 0,3 0,4 0,0 0,0 0,2 0,1 

Flevoland 0,2 0,4 0,0 0,0 7,1 8,2 

Fryslân 0,4 0,5 0,0 0,0 1,3 1,5 

Gelderland 0,7 1,0 0,0 0,0 0,4 0,5 

Groningen 0,4 0,5 0,0 0,0 3,2 3,3 

Limburg 0,5 0,7 0,6 0,5 0,1 0,1 

Noord-Brabant 0,8 1,1 0,0 0,0 1,3 1,3 

Noord-Holland 0,6 0,8 0,7 0,7 2,4 2,2 

Overijssel 0,6 0,7 0,1 0,2 0,3 0,3 

Utrecht 0,3 0,4 0,0 0,0 0,3 0,3 

Zeeland 0,2 0,3 0,0 0,0 2,8 2,7 

Zuid-Holland 0,6 0,8 1,4 1,6 2,5 2,2 

Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking Provinciale Rekenkamers 

 
Voor wind op land, warmte uit zonne-energie, warmte uit WKO bij woningen, warmte 
uit covergisting en warmte uit buitenlucht zijn cijfers op nationaal niveau over 2017 
beschikbaar. Daarin zien we op vrijwel alle onderdelen een stijging van de productie. De 
afname die bij vier provincies zichtbaar is ten aanzien van wind op land, wordt in de 
monitor verklaard door de sanering van verouderde windparken, vooruitlopend op de 
bouw van nieuwe windparken, en een administratieve correctie van de gegevens over 
2016. 
 
Figuur 14: Geactualiseerde gegevens voor 2017 productie hernieuwbare energie (PJ/jaar) 

 
Bron: Klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers 
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Wind op land 
In maart 2018 verscheen de Monitor Wind op Land 2017; de stand van zaken ten 
aanzien van windenergie met als peildatum 31 december 2017. Eind 2017 stond in 
Nederland 3.249 MW aan operationeel windvermogen opgesteld, dat is 54% van de 
nationale opgave van 6.000 MW op land operationeel in 2020. In de monitor is 
opgenomen dat ten opzichte van de monitor 2016 het netto operationeel opgesteld 
vermogen met 48 MW is afgenomen. Belangrijke oorzaak daarvan is de sanering van een 
aantal verouderde windparken, vooruitlopend op de aankomende bouw van nieuwe 
windparken. Daarnaast is een administratieve correctie toegepast ten opzichte van de 
vorige versie van de monitor. 
 
Voor heel Nederland is de verwachting dat bijna 86% van de minimaal benodigde 
opgave vrijwel zeker tijdig kan worden gerealiseerd. Het beeld per provincie varieert. 
 
Figuur 15: Stand van zaken Wind op Land 2017 

 
Bron: Monitor Wind op Land 2017, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
In de figuur zijn de verschillende fasen in beeld gebracht voor de plannen voor wind op 
land. Met een rode stip is de doelstelling ingetekend in de figuur.  
In de monitor is opgenomen dat de projecten van Groningen en Noord-Holland die 
bijdragen aan de provinciale doelstelling de planprocedures hebben doorlopen. Alleen 
negatieve uitspraken in beroepszaken kan het realiseren van de doelstelling nog 
vertragen of verhinderen. Ook Fryslân, Flevoland, Zeeland, Gelderland en Overijssel 
doen het relatief goed, zo wordt in de monitor aangegeven. Deze provincies hebben de 
nodige plannen in de pijplijn. In Utrecht, Limburg, Drenthe, Noord-Brabant en Zuid-
Holland zijn aanzienlijke delen van de opgave in de provincie nog in het voortraject. Naar 
verwachting lukt het hier niet om binnen de afgesproken tijd af te ronden, zo is 
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opgenomen in de monitor. Overigens heeft de provincie Noord-Brabant bezwaar 
gemaakt tegen de in de monitor 2017 (en 2016) opgenomen gegevens, zij herkennen 
zich niet in de gepresenteerde cijfers. 
 
In de monitor is opgenomen dat de provincies Groningen en Noord-Holland naar 
verwachting de volledige doelstelling tijdig zullen realiseren, de overige provincies halen 
de doelstelling niet tijdig. Voor de overige provincies zijn de verwachtingen als volgt: 

• Flevoland: 97%  
• Zeeland: 92%  
• Gelderland: 90% 
• Overijssel, Zuid-Holland en Drenthe: tussen de 70-80% 
• Fryslân, Noord-Brabant en Utrecht: tussen de 50-60% 
• Limburg: 13% 
 

De verwachting ten aanzien van de te realiseren doelstelling is voor Limburg relatief 
laag. In de monitor is als verklaring opgenomen dat het risico op radarverstoring de 
ontwikkeling van windprojecten in nagenoeg de hele provincie Limburg bedreigt.  
 
Uitstoot van koolstofdioxide (CO2) 
Voor de uitstoot van CO₂ zijn er geen recentere gegevens beschikbaar dan de gegevens 
over 2016 die al zijn opgenomen als uitgangspositie. 

5.2 Monitoren en evalueren door provincies 

Op het gebied van monitoren en evalueren zijn er verschillen zichtbaar tussen 
provincies. Maar er zijn ook overeenkomsten. Met verplichte indicatoren in de begroting 
met ingang van 2018 worden de overeenkomsten verder uitgebreid.  
 
Verplichte indicatoren in de begroting met ingang van 2018 
In het Besluit Begroting en Verantwoording (BBV) is vastgelegd, dat alle provincies vanaf 
de begroting 2018 indicatoren in de begroting moeten vermelden. Deze indicatoren zijn 
in IPO verband opgesteld en vastgesteld door het ministerie van BZK. Voor het thema 
energietransitie heeft het IPO twee indicatoren voorgesteld. Het IPO heeft enkele 
uitgangspunten gehanteerd bij de selectie van de indicatoren. Samengevat betreft dit 
dat de indicator van toepassing moet zijn op alle provincies, gebaseerd moet zijn op 
landelijke al bestaande bronnen waarbij de indicatoren regelmatig worden 
gepubliceerd. Het IPO heeft aangegeven dat ze de set van indicatoren als groeimodel 
beschouwt en met regelmaat zal bezien of uitbreiding of aanvulling gewenst is. De 
indicatoren die met ingang van de begroting 2018 moeten worden opgenomen zijn: 

• Emissie van broeikasgassen: Totale emissie van broeikasgassen, uitgedrukt in CO₂ 
equivalenten per provincie in absolute aantallen (in tonnen). Bron: Klimaatmonitor 
en weergegeven op de website http://www.waarstaatjeprovincie.nl 
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• Energieneutraliteit: Totale productie van hernieuwbare energie38 in PJ per 
provincie. Bron: Klimaatmonitor en weergegeven op de website 
http://www.waarstaatjeprovincie.nl 
 

Op de website waarstaatjeprovincie.nl zijn overigens de uitstootcijfers van CO₂ 
opgenomen en niet van de overige broeikasgassen. 
 
Monitoring 
Alle provincies hebben resultaten opgenomen in hun jaarverslagen. Veelal wordt in de 
jaarverslagen ingegaan op geleverde prestaties en daarnaast worden gegevens uit de 
Klimaatmonitor gebruikt om effecten in beeld te brengen. De verschillende 
(benamingen van) prestaties maken een vergelijking op resultaten niet mogelijk. Wel 
hebben we in beeld gebracht op welke wijze de provincies monitoren.  
 
Er zijn provincies die met een eigen Klimaatmonitor de voortgang monitoren. De 
Klimaatmonitor van de provincie Drenthe komt voort uit de landelijke Klimaatmonitor. 
De energiemonitor Groningen vindt zijn oorsprong in de energiemonitor Noord-
Nederland. Het Gelders EnergieAkkoord monitort jaarlijks en maakt onder meer gebruik 
van de Klimaatmonitor. Voor de monitor van de provincie Overijssel wordt eveneens 
gebruik gemaakt van gegevens uit de Klimaatmonitor, net als voor de jaarlijkse monitor 
die voor de provincie Zuid-Holland wordt gemaakt. De provincie Noord-Holland streeft 
er naar eens in de vier jaar de staat van de energietransitie in beeld te brengen. Ook zijn 
er provincies die hebben aangegeven dat monitoring lastig is door het ontbreken van 
vaste/cijfermatige doelen in combinatie met het gegeven dat het niet eenvoudig is om 
te bepalen welk resultaat aan de provincie toe te schrijven is (Zeeland en Utrecht). Er 
zijn ook provincies die hebben aangekondigd om vanaf 2016 jaarlijks te monitoren maar 
daar nog geen invulling aan hebben gegeven (Fryslân39 en Limburg). 
 
Veel Staten geven aan met regelmaat geïnformeerd te willen worden over de 
energietransitie. Het gegeven dat actuele monitoringinformatie niet voorhanden is, 
maakt dat sommige provincies PS, naast de in de P&C-documenten opgenomen 
informatie, van andersoortige informatie voorzien. Zo is eind 2017 met de Staten van 
Flevoland afgesproken dat zij met een tweemaandelijkse nieuwsbrief geïnformeerd 
worden over de voortgang van de opgave duurzame energie. De Staten van Overijssel 
hebben in augustus 2018 een voortgangsrapportage ontvangen naar aanleiding van hun 
wens om een jaarlijkse monitoring en evaluatie van het programma te ontvangen.  
 
Evaluaties 
Provincies evalueren hun beleid op verschillende manieren. De provincies Drenthe, 
Noord-Brabant en Overijssel hebben bijvoorbeeld evaluatierapporten gepubliceerd ten 
behoeve van nieuw/aanvullend beleid. In Noord-Brabant zijn evaluaties uitgevoerd in 
2014 en 2017. De evaluaties hebben zicht geboden op de mogelijkheden en 
belemmeringen om de besparingsdoelstelling en de doelstelling voor hernieuwbare 

                                                           
38 Hernieuwbare energie is in het IPO-document over indicatoren afgebakend als energie afkomstig van natuurlijke bronnen die 

constant worden aangevuld. Dit is energie uit wind, waterkracht, zon, bodem, buitenluchtwarmte, warmte uit net gemolken melk 
en biomassa. 

39 Fryslân heeft recent een monitor opgeleverd. 
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energie te realiseren. De evaluatie uit 2017 heeft geleid tot een aanvulling op het 
programma en extra inzet op de besparingsdoelstelling. De provincie Overijssel heeft in 
2013 geëvalueerd. Daaruit is onder meer naar voren gekomen dat het provinciale beleid 
er toe doet, maar dat de doelstelling hernieuwbare energie (20% in 2020) niet gehaald 
zou worden. De provincie Overijssel heeft haar plannen daarom bijgesteld naar 20% 
hernieuwbare energie in 2023.  

5.3 Beschouwing 

Achter de feiten 
De gegevens die zicht bieden op de mate waarin de energietransitie tot stand komt, 
betreffen grotendeels cijfers uit 2016. Deze cijfers worden landelijk verzameld en 
bewerkt volgens een monitoringsprotocol, waarmee vergelijkbaarheid tussen provincies 
en in de tijd gewaarborgd is. Er zit echter wel een groot verschil tussen het moment 
waar de cijfers betrekking op hebben en de actualiteit. De vraag of het huidige beleid 
vruchten afwerpt kan daardoor (nog) niet worden beantwoord. Tegen de tijd dat er 
actuelere gegevens zijn, zijn er als gevolg van ontwikkelingen ongetwijfeld 
wijzigingen/accentverschuivingen in de programma’s doorgevoerd. Met als gevolg dat er 
opnieuw geen duidelijkheid verkregen kan worden over de effectiviteit van de 
programma’s. Dit is inherent aan een thema met dynamiek, waarbij innovaties nodig zijn 
en waarbij de monitoring tijd kost. Het is daarom van belang om naast de cijfers ook op 
meer kwalitatieve wijze inzicht te bieden in de inzet die wordt gepleegd en de resultaten 
daarvan. 
 
Met ingang van de begroting 2018 is er een aantal verplichte indicatoren opgenomen in 
het BBV. Het IPO heeft hiervoor een voorstel gedaan, waarbij aangegeven is dat zij van 
een groeimodel uitgaan. Het gaat hierbij om de emissie van broeikasgassen (uitgedrukt 
in CO₂-equivalenten per provincie in tonnen) en energieneutraliteit, te weten de totale 
productie van hernieuwbare energie (in PJ per provincie). Daarmee wordt de onderlinge 
vergelijkbaarheid tussen provincies vergroot. Gezien de ambities van provincies, 
ingegeven door landelijke en Europese afspraken, ligt het voor de hand om de verplichte 
indicatoren aan te vullen met: 

◦ Omvang van finale energiegebruik in TJ en als percentage ten opzichte van 1990 

◦ Omvang hernieuwbare energie als percentage van het finale energiegebruik 
Deze indicatoren helpen PS om zicht te krijgen op de stand van zaken van de afspraken 
ten aanzien van energiebesparing en de opwekking van hernieuwbare energie, 
onderdelen van landelijke en Europese afspraken.  
 
Evalueren om van te leren! 
Evalueren om zicht te krijgen op wat werkt en wat niet, is nog niet veel gedaan. Wel 
hebben de provincies Drenthe, Groningen, Noord-Brabant en Overijssel hun beleid 
geëvalueerd of laten evalueren. Een evaluatie van instrumenten waarin meerdere 
provincies worden betrokken, kan meerwaarde opleveren. De verschillen die er zijn 
bieden kansen om van elkaar te kunnen leren. Enkele voorbeelden. Wat werkt beter; 
een fysiek of een digitaal loket waar inwoners met hun energiebesparings-vragen 
terecht kunnen? Hoe pakken provincies het betrekken van de grootgebruikers in de 



 

 

61 

 En
ergie in

 tran
sitie

  

industrie aan en zijn er verschillen zichtbaar als het gaat om de resultaten? En wat zijn 
bij verschillende fondsen de succesfactoren en wat kan daar onderling van geleerd 
worden? Welke subsidieregelingen zijn succesvol in de zin van het aantal aanvragen en 
wat zegt dit over de verwachte effectiviteit? Overigens bestaat op basis van de Awb de 
verplichting om subsidieregelingen na vijf jaar te evalueren40. Een gelijke aanpak van 
deze evaluaties biedt kansen om ook van elkaar te leren. Dergelijke evaluaties bieden 
zicht op de doeltreffendheid en de effecten van de subsidie en daarmee op de vraag of 
middelen goed worden ingezet. De evaluaties vormen daarmee een belangrijke 
aanvulling op de monitoringgegevens die -met enige vertraging- zicht bieden op de 
effecten.  

                                                           
40 Begrotingssubsidies, garantstellingen, fondsen en leningen vallen niet onder de evaluatieverplichting. 
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Bijlage 1: Bronnen 

Documenten 
• Energieakkoord voor duurzame groei, SER, september 2013 
• Infoblad Trias Energetica, RVO, 2013 
• Innovatieagenda Energie, RVO, augustus 2008 
• Interbestuurlijke Programma, overhedenoverleg, februari 2018 
• Investeringsagenda ‘Naar een duurzaam Nederland’, VNG, UvW en IPO, 2017 
• Monitor wind op land 2017, RVO, maart 2018 
• Protocol monitoring hernieuwbare energie, CBS, 2015 
• Renewable Energy Directive / EU-richtlijn Energie uit Hernieuwbare bronnen, 

Europese Commissie, 2009 
• Ruimtelijke verkenning Energie en Klimaat, in opdracht van de ministeries van 

IenM, EZ en BZK, januari 2018 
• Voorstel van Wet 34 534 Klimaatwet, Kamerstuk, Tweede Kamer der Staten 

Generaal, juni 2018 
• Slim schakelen, lessen voor een regionale energiestrategie, programma Regionale 

Energiestrategieën (VNG, IPO, UvW en de ministerie van BZK, EZ en IenM) oktober 
2017 

• Voorstel voor hoofdlijnen voor het Klimaatakkoord, Klimaatberaad, 10 juli 2018 
 

 
Documenten provinciale Rekenkamers 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Drenthe, Noordelijke Rekenkamer, 
juni 2018 

• Feitennota energietransitie provincie Flevoland, Randstedelijke Rekenkamer, juni 
2018 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Fryslân, Noordelijke Rekenkamer, 
juni 2018 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Gelderland, Rekenkamer Oost-
Nederland, juni 2018 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Groningen, Noordelijke 
Rekenkamer, juni 2018 
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• Nota van bevindingen energietransitie provincie Limburg, Zuidelijke Rekenkamer, 
juni 2018 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Noord-Brabant, Zuidelijke 
Rekenkamer, juni 2018 

• Feitennota energietransitie provincie Noord-Holland, Randstedelijke Rekenkamer, 
juni 2018 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Overijssel, Rekenkamer Oost-
Nederland, juni 2018 

• Feitennota energietransitie provincie Utrecht, Randstedelijke Rekenkamer, juni 
2018 

• Nota van bevindingen energietransitie provincie Zeeland, Rekenkamer Zeeland, juni 
2018 

• Feitennota energietransitie provincie Zuid-Holland, Randstedelijke Rekenkamer, 
juni 2018 

 
Websites  

• www.cbs.nl 
• www.cbs.nl/nl-nl/faq/specifiek/wat-is-hernieuwbare-energie- 
• www.clo.nl/indicatoren/nl212306-glastuinbouw 
• www.ipo.nl/publicaties/laatste-mws-windenergie-verdeeld-over-de-provincies/ 
• www.klimaatakkoord.nl/actueel/nieuws/2018/07/10/eerste-belangrijke-stap-naar-

klimaatakkoord 
• www.klimaatgids.nl/over-energie/duurzame-energie  
• www.klimaatmonitor.databank.nl/dashboard/ 
• www.pbl.nl/nieuws/nieuwsberichten/2018/voorstel-klimaatakkoord-genoeg-

potentieel-voor-doel-2030-maar-succes-hangt-af-van-keuzes  
• www.rijksoverheid.nl/documenten/kamerstukken/2018/10/05/kamerbrief-

kabinetsappreciatie-voorstel-voor-hoofdlijnen-van-een-klimaatakkoord 
• www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/duurzame-energie-opwekken.  
• www.rvo.nl/onderwerpen/duurzaam-ondernemen/gebouwen/wetten-en-regels-

gebouwen/bestaande-bouw/activiteitenbesluit  
• www.wetten.overheid.nl/BWBR0040204/2017-11-16 

 
Programmamanagers / beleidsmedewerkers 

• Dhr. J. Bakker en dhr. P. Koehoorn (provincie Groningen)  
• Mw. L. Beekman (provincie Flevoland) 
• Mw. A. Boezeman en dhr. De Graaff (provincie Noord-Brabant)  
• Dhr. J. Dicke (provincie Fryslân) 
• Dhr. A.K. Evers (provincie Utrecht)  
• Mw. A. van Ewijk (provincie Zuid-Holland)  
• Mw. B. Kiers en dhr. W. ten Kate (provincie Drenthe)  
• Mw. R. Kroes en mw. G. Dinkelman (provincie Noord-Holland)  
• Dhr. A. Potze (provincie Overijssel)  
• Dhr. P. Senster (provincie Limburg)  
• Mw. Y. Tieleman (provincie Gelderland) 
• Dhr. M. van Woerkom (provincie Zeeland) 
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Bijlage 2: Onderzoeksplan en 
verantwoording  

Onderzoeksplan 
Voor het onderzoek is een onderzoeksplan opgesteld. Dit onderzoeksplan is terug te 
vinden op de websites van de verschillende provinciale rekenkamers. De doelstelling, 
centrale vraag en onderzoeksvragen zoals opgenomen in het onderzoeksplan zijn 
hieronder weergegeven. 
 
Doelstelling 
De doelstelling van het onderzoek is Provinciale Staten van de twaalf provincies inzicht 
te bieden in de stand van zaken ten aanzien van energietransitie en de mogelijkheid te 
bieden om van elkaar te leren door een vergelijking te maken van de aanpak van de 
energietransitie door de verschillende provincies. 
 
Centrale vraag 
Wat zijn de overeenkomsten en verschillen in de ambities, rolopvatting, 
instrumentgebruik, inzet en resultaten tot nu toe van de provincies op het gebied van 
energietransitie in de periode 2016-1 april 2018?  
 
Onderzoeksvragen 
 
De onderzoeksvragen zijn onderverdeeld in 3 thema’s: 
 
Inzet van de provincies 

1. Welke ambities41 hebben de verschillende provincies als het gaat om 
energietransitie en hoe verhouden deze zich tot de verplichtingen die zij met het 
Rijk zijn aangegaan? 

2. Welke rollen en instrumenten zetten provincies daarbij in en welke partijen 
betrekken de provincies? 

                                                           
41 Hierbij worden zowel de ambities ten aanzien van energie besparing als opwekking van nieuwe energie betrokken alsmede 

overige ambities op het gebied van energietransitie aansluitend op de insteek van de provincies 
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3. Welke onderbouwing ten aanzien van de werking van de rol(len) en instrumenten is 
beschikbaar?  

4. Welke andere beleidsthema’s42 worden ingezet ten behoeve van de ambities op het 
gebied van energietransitie? 

5. Wat is de omvang van de inzet op energietransitie in structurele en incidentele 
middelen (inclusief revolverende fondsen)43? 

6. Welke indicatoren worden gehanteerd voor de monitoring en evaluatie?  
7. Welke resultaten (prestaties en effecten) zijn inmiddels bij de provincies bekend?  

 
Provincie specifieke kenmerken en uitgangspositie van de provincies 

8. Wat zijn de voor de vergelijking relevante kenmerken van de provincie, waaronder 
de omvang van de begroting van de provincie, het aantal woningen en het aantal 
vestigingen per bedrijfstak in de provincie? 

9. Wat is de omvang van het energiegebruik in TJ per provincie onderverdeeld in de 
verschillende sectoren? 

10. Wat is de omvang van de hernieuwbare energie per provincie? 
 
Vergelijking, verklaringen en suggesties 
11. Welke verschillen zijn er zichtbaar in ambitie, rolopvatting en instrumentarium 

tussen de provincies? 
12. Welke verschillen kunnen geduid worden vanuit de verschillen in kenmerken of 

uitgangspositie van de provincies? 
13. Welke verschillen zijn relevant om als suggestie aan één of meerdere provincies 

mee te geven? 
 
Onderzoeksproces 
Voor dit gezamenlijke onderzoek hebben de Rekenkamers op zowel bestuurlijk als 
ambtelijk niveau afgestemd. Voor dit onderzoek is een bestuurlijk begeleidingscollege 
ingesteld, bestaande uit één bestuurslid per provinciale Rekenkamer. Ambtelijk is een 
onderzoeksgroep samengesteld voor de uitvoering van het onderzoek. Om tot een 
eenduidige uitvoering te komen is gebruik gemaakt van een analyseschema. Onderdeel 
van het analyseschema is een indeling in instrumenten en rollen geweest44. Dit schema 
is opgenomen in de nota’s van bevindingen.  
 
Op basis van de analyseschema’s zijn nota’s van bevindingen geschreven. In deze nota’s 
van bevindingen zijn per provincie de vragen 1 tot en met 10 beantwoord. De nota’s van 
bevindingen zijn voorgelegd voor ambtelijk hoor- en wederhoor; de check op eventuele 
feitelijke onjuistheden. Daarnaast is een bijeenkomst georganiseerd met 
programmamanagers. Deze bijeenkomst was aanvullend op het ambtelijk hoor- en 
wederhoor en is gebruikt om ook in vergelijkende zin de mogelijkheid te bieden voor 
een check op onjuistheden. Programmamanagers hebben breed gehoor gegeven aan de 
uitnodiging en hun input geleverd. 

                                                           
42 Hierbij wordt op voorhand gedacht aan RO, Milieu (VTH), Mobiliteit, Economie en Innovatie 
43 Hierbij wordt een onderverdeling aangehouden naar per jaar en per programma/agenda 
44 De financiële instrumenten (subsidies, leningen etc.) zijn in het schema geschaard onder de term faciliteren. Omdat deze term 

andere beelden oproept dan werd beoogd, is er voor gekozen om deze rol in het eindrapport te wijzingen in ‘stimulerende rol via 
een financiële impuls’.  
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Op basis van de nota’s van bevindingen is vervolgens dit product tot stand gekomen. 
Hierin worden de vragen 11, 12 en 13 beantwoord.  
 
Een concept van dit rapport is, met uitzondering van hoofdstuk 2, voorgelegd aan de 
programmamanagers voor een check op feitelijke onjuistheden. Vervolgens is het 
rapport behandeld in de besturen van de verschillende provinciale Rekenkamers en 
vastgesteld door het BBC. 
 
De provinciale Rekenkamers hebben het rapport vervolgens voorgelegd voor bestuurlijk 
hoor- en wederhoor. 
 
Monitoringgegevens –verantwoording  
 
In het onderzoeksplan energietransitie zijn de volgende onderzoeksvragen opgenomen: 

 Wat is de omvang van het energiegebruik per provincie onderverdeeld in de 
verschillende sectoren? 

 Wat is de omvang van de hernieuwbare energie per provincie? 
In dit onderzoek worden deze vragen beantwoord voor het jaar 2016. In de eerste plaats 
omdat het onderzoek is gericht op de periode vanaf 2016. De cijfers geven daarmee een 
beeld van de uitgangspositie van de provincies. In de tweede plaats omdat er geen 
recentere gegevens beschikbaar zijn.  
 
Definities energiegebruik en hernieuwbare energie 
In dit onderzoek sluiten we zoveel mogelijk aan bij de nationale en Europese definities 
van energiegebruik en hernieuwbare energie zoals die ook in de Nationale 
Energieverkenning worden gehanteerd. De Nationale Energieverkenning (NEV) wordt 
jaarlijks opgesteld door Energieonderzoek Centrum Nederland (ECN) samen met het 
Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) en het Centraal Bureau voor de Statistiek (CBS) 
en geeft de feitenbasis voor de politieke besluitvorming en het maatschappelijk debat in 
Nederland over energie.  
 
In de NEV staat het energiegebruik bij eindverbruikers centraal. Dit wordt ook wel het 
finaal energieverbruik genoemd. In de NEV wordt het finaal verbruik per sector bepaald. 
Het finaal verbruik bestaat uit het verbruik van alle energiedragers die voor 
energiedoeleinden worden gebruikt. Het gebruik van fossiele grondstoffen (olie, kolen, 
aardgas) die niet voor energiedoeleinden worden gebruikt, wordt niet meegeteld.  
 
Naast het finaal energiegebruik maakt de NEV gebruik van het bruto eindverbruik 
volgens de Europese definitie. Het bruto eindverbruik is nodig om het aandeel 
hernieuwbare energie te kunnen bepalen volgens de Europese definitie. Het bruto 
eindverbruik bestaat uit de optelsom van de sectorale finale energiegebruiken en de 
categorie overig eindverbruik. Het aandeel hernieuwbare energie wordt bepaald door 
het gebruik van energie uit hernieuwbare bronnen te delen door het bruto eindverbruik. 
Wat hernieuwbare bronnen van energie zijn is vastgelegd in de EU-Richtlijn Energie uit 
hernieuwbare bronnen. Hernieuwbare energie is energie uit hernieuwbare, niet-
fossiele, bronnen, namelijk: wind, zon, aerothermische energie, geothermische, 
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hydrothermische energie, energie uit oceanen, waterkracht, biomassa, stortgas, gas uit 
rioolwaterzuiveringsinstallaties en biogassen. 
 
Gebruik gegevens uit Databank Klimaatmonitor 
Voor dit onderzoek zijn de gegevens uit de NEV niet bruikbaar omdat de gegevens alleen 
beschikbaar zijn op nationaal niveau en niet op het niveau van provincies. Er is echter 
een alternatief beschikbaar in de vorm van de Databank Klimaatmonitor die wordt 
beheerd door Rijkswaterstaat. De Databank Klimaatmonitor is ook de bron van de 
indicatoren die voor het BBV verplicht zijn gesteld. In de Databank Klimaatmonitor zijn 
wel gegevens beschikbaar op provinciaal en gemeentelijk niveau.  
 
Voor een deel zijn de gegevens in de Databank Klimaatmonitor gebaseerd op individuele 
metingen. Bijvoorbeeld de meterstanden van gas- en elektriciteitsmeters. Voor andere 
gegevens is gebruik gemaakt van kengetallen of worden de landelijke totalen verdeeld 
over de provincies en gemeenten via een verdeelsleutel (alloceren). 
Om een compleet beeld te kunnen geven van het energiegebruik en het opwekken van 
hernieuwbare energie met de gegevens uit de Databank Klimaatmonitor, zijn een aantal 
bewerkingen noodzakelijk. Hieronder staan de belangrijkste genoemd: 

 De gegevens t.a.v. hernieuwbare energie en energiegebruik uit de databank 
klimaatmonitor, categoriseren en optellen zodat ze overeenkomen met de indeling 
die ook in de NEV wordt gehanteerd. 

 Enkele gegevens t.a.v. hernieuwbare energie die alleen beschikbaar zijn op landelijk 
niveau, alloceren naar provinciaal niveau. 

 De categorie overig eindgebruik bepalen op provinciaal niveau. In de databank 
klimaatmonitor zijn geen gegevens aanwezig over het overig eindgebruik. 

 
Hieronder beschrijven we hoe we deze bewerkingen hebben uitgevoerd.  
 
Selectie en categoriseren gegevens uit de databank klimaatmonitor 
We hebben de gegevens uit de databank klimaatmonitor geselecteerd die 
overeenkomen met de categorieën uit de NEV. In tabel A staan de categorieën uit de 
NEV en de geselecteerde gegevens t.a.v. hernieuwbare energie uit de databank 
klimaatmonitor. 
 
Tabel A: geselecteerde gegevens Databank klimaatmonitor hernieuwbare energie 

NEV, Tabel 7a: Bruto eindverbruik 
hernieuwbare energie Databank klimaatmonitor 
Waterkracht   

Waterkracht genormaliseerd Waterkracht hern. elektriciteit genormaliseerd 

Wind genormaliseerd   

op land Wind op land hern. Elektriciteit 

Zon   

elektriciteit Zonnestroom 

 Zonnewarmte 

warmte   

Aardwarmte Geothermie geproduceerde warmte 

Bodemenergie WKO utiliteitsbouw 
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Biomassa   

meestook elektriciteitscentrales Meestook elektr. centrales hern. warmte 

  Meestook elektr. centrales hern. elektriciteit 

afvalverbrandingsinstallaties Afvalverbrandingsinstallatie hernieuwbare warmte 

  Afvalverbrandingsinstallatie hern. elektriciteit 

biomassa huishoudens Houtkachels woningen hern. Warmte 

  Houtskool hern. Warmte 

biomassa ketels, bedrijven Biomassaketels bedrijven, alleen warmte 

  Decentrale verbranding biomassa WKK hern. elektriciteit 

  Decentrale verbranding biomassa WKK hern. warmte 

biogas Stortgas hernieuwbare warmte 

  Stortgas hernieuwbare elektriciteit 

  Biogas RWZI hern. Warmte 

  Biogas uit RWZI hern. Elektriciteit 

  Biogas covergisting hern. Warmte 

  Biogas covergisting hern. Elektriciteit 

  Overig biogas hern. Warmte 

  Overig biogas hern. Elektriciteit 

vloeibare biotransportbrandstoffen Biobrandstoffengebruik in wegverkeer (bijgemengd) 

  Biobrandstoffengebruik mobiele werktuigen (bijgemengd) 

 Biogas hernieuwbare energie in verkeer en vervoer 

 
De categorieën in de NEV van het finaal gebruik per sector en de categorieën van de 
databank Klimaatmonitor komen bijna overeen. Er is wel een verschil bij het bepalen 
van het finaal verbruik. In de NEV is rekening gehouden met de eigen opwekking van 
elektriciteit. De databank klimaatmonitor maakt gebruik van de gegevens van de 
netbeheerders, waardoor de eigen opwekking niet in beeld is. Omdat de verschillen 
(nog) gering zijn, wordt hier bij de berekening geen rekening mee gehouden. In tabel B 
staan de geselecteerde gegevens uit de databank Klimaatmonitor. 
 
Tabel B: geselecteerde gegevens Databank Klimaatmonitor finaal energieverbruik 
sectoren 

NEV (figuur 3.1 rapport NEV en 
tabellen per sector) 

categorieën databank klimaatmonitor 

gebouwde omgeving (incl. 

elektriciteit uit eigen opwekking) 

Totaal bekend energiegebruik Gebouwde Omgeving 

(gebaseerd op gegevens netbeheerders -

meterstanden- en schatting gebruik warmte uit 

warmtenetten) 

verkeer en vervoer Totaal bekend energiegebruik Verkeer en vervoer 

(modelmatige verdeling nationale gegevens, incl. 

snelwegen, excl. elektr. railverkeer) 

industrie (incl. elektriciteit uit eigen 

opwekking) 

Totaal bekend energiegebruik Industrie, Energie, Afval 

en Water (gebaseerd op gegevens netbeheerders -

meterstanden-, excl. gasgebruik energieproductie) 

landbouw (incl. elektriciteit uit eigen 

opwekking) 

Totaal bekend energiegebruik Landbouw, bosbouw en 

visserij (gebaseerd op gegevens netbeheerders -

meterstanden-)  
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Nationale gegevens alloceren naar provinciaal niveau 
Enkele gegevens uit de databank Klimaatmonitor zijn gebaseerd op nationale gegevens, 
maar niet gealloceerd naar provincies. Deze gegevens zijn alsnog gealloceerd. In tabel C 
staat per categorie beschreven hoe de landelijke gegevens zijn gealloceerd. 
 
Tabel C: methode allocatie nationale gegevens naar provinciaal niveau  

Niet gealloceerde gegevens 
klimaatmonitor 

Methode allocatie naar provincies 

Zonnewarmte 
 

Op basis van verdeling aantal woningen per 1 januari 
2016 (CBS Statline) 

Ondiepe bodemenergie warmte 
woningen (WKO) 
 

Op basis van verdeling aantal woningen per 1 januari 
2016 (CBS Statline) 

Buitenluchtwarmte Op basis van verdeling aantal woningen per 1 januari 
2016 (CBS Statline) 

Biogas covergisting hern. warmte Op basis van verdeling dataset `covergisting her. 
Elektriciteit`  

Overig biogas hern. warmte Op basis alloceren op aantal vestigingen 
voedingsmiddelenindustrie (CBS Statline). Hiervoor is 
gekozen op pasis van de aanname is dat vergisting 
anders dan stortgas, en covergisting vooral bij de 
voedselmiddelenindustrie plaatsvindt. 

Overig biogas hern. elektriciteit Op basis alloceren op aantal vestigingen 
voedingsmiddelenindustrie(CBS Statline). 

 
Overig eindverbruik bepalen op provinciaal niveau 
Om het aandeel hernieuwbare energie te kunnen bepalen is het volgens de Europese 
definitie nodig om het bruto eindverbruik te berekenen. Deze methode ligt vast in de 
EU-richtlijn energie uit hernieuwbare bronnen45. Het bruto eindverbruik is het finale 
energieverbruik van de sectoren en daarbij opgeteld: 

 het verbruik van elektriciteit en warmte door de energiesector voor het produceren 
van elektriciteit en warmte door de energiesector 

 het verlies aan elektriciteit en warmte tijdens de distributie en de transmissie.  
In de NEV wordt dit het overig eindverbruik genoemd. Volgens de NEV is dit 10% van het 
totale bruto eindverbruik (zie figuur 3.1 uit de NEV46 hieronder) 
 

                                                           
45 CBS/RVO, Protocol monitoring Hernieuwbare energie 2015, blz. 8 
46 NEV 2017, blz. 77 
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Omdat in de databank klimaatmonitor geen gegevens beschikbaar zijn waarop het 
overig eindverbruik op gebaseerd kan worden, is het overig eindverbruik afgeleid uit de 
Energiebalans 2016 van het CBS47. De energiebalans bevat cijfers over het aanbod, de 
omzetting en het verbruik van energie in Nederland. Het overig eindverbruik per 
provincie is bepaald door de som te nemen van: 

 het eigen verbruik van de energiesector van elektriciteit en warmte uit de 
Energiebalans 2016 van CBS te nemen en deze te alloceren op basis van de verdeling 
van de CO2-emissie van de energiesector uit de databank van Emissieregistratie48.  

 de distributieverliezen uit de Energiebalans 2016 van CBS te nemen en deze te 
alloceren op basis van het totaal bekend elektriciteitsverbruik per provincie uit de 
databank Klimaatmonitor. 

 
CO2-uitstoot op provinciaal niveau 
In het rapport zijn voor de presentatie van de CO2-uitstoot per provincie de gegevens 
van Emissieregistratie gebruikt. De bewerking van de rekenkamers bestaat uit de 
omrekening van de eenheid kilogram van kilogram (kg) per jaar naar de eenheid 
Megaton (Mton) per jaar. 
 
Uitstoot broeikasgassen in CO2-equivalenten op provinciaal niveau 
In de databank klimaatmonitor ontbreken gegevens over de uitstoot van broeikasgassen 
uitgedrukt in CO2-equivalenten over het jaar 2016. De rekenkamers hebben daarom met 
gegevens van Emissieregistratie de uitstoot van broeikasgassen zelf berekend. De 
uitstoot van de broeikasgassen kan uitgedrukt worden in CO2-equivalenten. Dit is een 
rekeneenheid om de bijdrage van broeikasgassen aan het broeikaseffect onderling te 
kunnen vergelijken. Het is gebaseerd op het ‘Global Warming Potential’ (GWP). Dat is de 

                                                           
47 CBS Statline: Energiebalans 2016; aanbod, omzetting en verbruik 
48 Emissieregistratie is een samenwerkingsverband onder leiding van het RIVM. Emissieregistratie brengt jaarlijks de uitstoot van 

verontreinigende stoffen naar lucht, water en bodem in kaart. 
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mate waarin een gas bijdraagt aan het broeikaseffect. Zo heeft methaan een GWP van 
28 CO2-eq Dat houdt in dat 1 kilo methaan over een periode van 100 jaar 28 keer meer 
aan het broeikaseffect bijdraagt dan 1 kilo CO2. Het GWP-concept is ontwikkeld door het 
Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC). Voor het berekenen van de uitstoot 
van broeikasgassen in 2016 is gebruik gemaakt van de database van Emissieregistratie 
en is de hoeveelheid broeikasgas met behulp van de GWP-waarden voor de 
aardopwarmingsperiode van 100 jaar omgerekend in CO2-equivalenten. De gebruikte 
GWP’s zijn opgenomen in tabel D en zijn afgeleid uit het Fifth Assessment Report, 
“Climate Change 2013: The Physical Science Basis” van het IPCC. 
 
Tabel D: Global Warming Potential broeikasgassen 
Categorie Broeikasgas GWP 100 

Koolstofdioxide (CO2) Koolstofdioxide 1 

Distikstofoxide (N2O) Distikstofoxide 265 

Methaan (CH4) Methaan 28 

Fluorhoudende gassen HFK-125 (Pentafluorethaan) 3.170 

HFK-134a (1,1,1,2-tetrafluorethaan) 1.300 

HFK-143a (1,1,1-Trifluorethaan) 4.800 

HFK-152a (1,1-Difluorethaan) 138 

HFK-23 (Trifluormethaan) 12.400 

HFK-32 (Difluor-Methaan) 677 

PFK 116 (Perfluorethaan) 11.100 

PFK 14 (Perfluormethaan) 6.630 

Zwavelhexafluoride 23.500 

Bron: Greenhouse Gas Protocol, Global Warming Potential Values 
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Bijlage 3: Cijfers hernieuwbare energie, energiegebruik en CO₂-uitstoot 
 
Tabel 9: Productie hernieuwbare energie en finaal energiegebruik 2016 

 Drenthe Flevoland Fryslân Gelderland Groningen Limburg 
Noord-

Brabant 

Noord-

Holland 
Overijssel Utrecht Zeeland 

Zuid-

Holland 

Productie 

hernieuwbare energie 
            

water, wind en zon 0,5 7,4 1,7 1,4 3,6 0,8 2,3 3,2 0,9 0,6 3,1 3,3 

bodem- en 

omgevingswarmte 0,2 0,2 0,3 0,7 0,3 0,7 1,2 2,0 0,6 0,6 0,1 2,8 

biomassa 3,7 1,5 4,8 10,9 5,2 4,7 16,3 10,2 6,3 2,3 1,2 10,9 

totaal 4,4 9,0 6,8 13,1 9,0 6,2 19,7 15,4 7,7 3,5 4,4 17,0 

             

Finaal energiegebruik             

gebouwde omgeving 20,7 12,9 26,0 79,9 24,6 47,3 96,9 111,7 43,5 46,4 15,4 132,5 

verkeer en vervoer 15,8 14,9 20,9 73,6 15,6 33,2 82,8 65,9 31,4 44,5 23,0 96,2 

industrie, energie en 

afval 
8,4 2,4 10,0 30,4 42,8 67,7 67,9 43,1 20,4 6,2 92,2 138,6 

landbouw 2,8 4,8 3,1 10,7 1,5 11,6 17,4 20,2 3,2 2,1 4,9 65,1 

overig eindgebruik 2,0 1,7 2,1 8,7 7,1 7,0 13,5 16,6 4,0 3,7 6,8 24,6 

totaal 49,7 36,8 62,1 203,2 91,6 166,7 278,4 257,6 102,4 102,8 142,2 457,0 

             

Aandeel 

hernieuwbare energie 8,9% 24,6% 10,9% 6,4% 9,9% 3,7% 7,1% 6,0% 7,5% 3,4% 3,1% 3,7% 

Bron: Databank klimaatmonitor Rijkswaterstaat, bewerking provinciale Rekenkamers 
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Tabel 10: Uitstoot broeikasgassen Mton CO2 equivalenten/jaar 2016 

 Drenthe Flevoland Fryslân Gelderland Groningen Limburg 
Noord-

Brabant 

Noord-

Holland 
Overijssel Utrecht Zeeland 

Zuid-

Holland 

Koolstofdioxide 3,5 3,3 3,6 12,8 17,3 12,1 23,1 31,7 6,4 6,6 13,6 48,5 

Distikstofoxide 0,5 0,3 1,0 0,9 0,5 1,0 0,9 0,6 0,7 0,3 0,5 0,7 

Methaan 1,1 0,6 2,4 3,3 1,2 1,7 4,3 1,3 2,9 0,9 0,6 1,9 

Fluorhoudende gassen 0,0 0,0 0,0 0,2 0,0 0,1 0,3 0,4 0,1 0,1 0,1 0,4 

Bron: Emissieregistratie, bewerking provinciale Rekenkamers 

 
Tabel 11: Ontwikkeling CO2-uitstoot 1990-2016 in Mton 

Provincie 1990 1995 2000 2005 2010 2015 2016 
Ontwikkeling 
1990-2016  

Drenthe 3,3 4,0 3,9 3,7 3,9 3,5 3,5 7,6% 

Flevoland 2,5 2,9 1,8 2,3 3,4 3,1 3,3 33,6% 

Fryslân 5,0 5,2 4,3 4,9 4,3 3,5 3,6 -27,9% 

Gelderland 17,1 18,1 17,0 16,3 17,7 15,3 12,8 -25,0% 

Groningen 8,6 7,5 11,5 11,5 11,1 14,0 17,3 101,3% 

Limburg 19,7 15,2 16,7 15,0 14,5 11,9 12,1 -38,7% 

Noord-Brabant 23,4 25,5 24,5 27,4 27,8 23,4 23,1 -1,3% 

Noord-Holland 23,9 28,9 28,7 30,8 31,2 31,0 31,7 32,4% 

Overijssel 8,1 8,6 7,2 7,3 7,7 6,2 6,4 -20,7% 

Utrecht 6,5 7,0 6,6 6,9 7,4 6,2 6,6 0,7% 

Zeeland 10,4 12,9 13,3 15,1 16,8 14,8 13,6 30,1% 

Zuid-Holland 36,3 39,6 39,2 41,8 46,2 46,7 48,5 33,7% 

Bron: Emissieregistratie, bewerking provinciale Rekenkamers 

             



 

 

74 

 En
ergie in

 tran
sitie

  

 



1 Feitennota-Energietransitie-Noord-Holland 

 
 

 
 

 
 

 

 
 
 
 
 
 
 

Provincie Noord-Holland | november 2018 
 

 

  

FEITENNOTA 
 

Energietransitie 

 
 



 

2 

 

| Inhoudsopgave | 

 

| 1 | INLEIDING ................................................................................................................................................ 3 

1.1 Aanleiding .................................................................................................................................................. 3 

1.2 Doelstelling en onderzoeksvragen............................................................................................................. 3 

1.3 Afbakening en aanpak onderzoek ............................................................................................................. 4 

| 2 | PROVINCIALE INZET OP ENERGIETRANSITIE ..................................................................................... 5 

2.1 Energieagenda met ambities ..................................................................................................................... 5 

2.2 Omvang van de (structurele en incidentele) middelen ............................................................................... 7 

2.3 Uitgangssituatie energiegebruik en hernieuwbare energie in 2016 ........................................................... 9 

2.4 Rollen en instrumenten ............................................................................................................................ 11 

2.5 Monitoring en resultaten .......................................................................................................................... 13 

| 3 | AMBITIES PER THEMA ......................................................................................................................... 14 

3.1 Gebouwde omgeving ............................................................................................................................... 14 

3.2 Energiebesparing in de industrie ............................................................................................................. 17 

3.3 Verduurzaming glastuinbouw .................................................................................................................. 20 

3.4 Wind ........................................................................................................................................................ 22 

3.5 Zon .......................................................................................................................................................... 24 

3.6 Biomassa en groen gas ........................................................................................................................... 26 

3.7 Warmte en koude .................................................................................................................................... 27 

| 4 | OVERIGE ................................................................................................................................................ 30 

4.1 Fondsen .................................................................................................................................................. 30 

4.2 EnergyLab ............................................................................................................................................... 31 

4.3 Eigen organisatie ..................................................................................................................................... 32 

4.4 Green Deals ............................................................................................................................................ 34 

4.5 Servicepunt Duurzame Energie (SPDE) .................................................................................................. 35 

| BIJLAGE A | AFKORTINGENLIJST EN GERAADPLEEGDE BRONNEN ...................................................... 36 

 



 

3 

 

| 1 | Inleiding 

In dit hoofdstuk gaan we in op de aanleiding van het onderzoek, de vragen die in het onderzoek centraal staan en 

de manier waarop het onderzoek is aangepakt. 

 

1.1 Aanleiding 

Klimaatverandering en de effecten van het gebruik van fossiele brandstoffen worden alom gezien als een 

maatschappelijk probleem. Enerzijds wordt de oplossing gezocht in hernieuwbare energie1 zoals windenergie, 

zonne-energie, bio-energie en aardwarmte. Anderzijds is energiebesparing nodig; zo min mogelijk energie 

gebruiken en fossiele energie zo efficiënt mogelijk in zetten. De maatschappelijke en economische verandering 

die hiervoor nodig is, wordt aangeduid als energietransitie. Een transitie naar een economie die gebaseerd is op 

het streven naar een laag energiegebruik en het opwekken van hernieuwbare energie. Op Europees, nationaal en 

provinciaal niveau zijn er afspraken gemaakt over energietransitie. Deze komen in de gezamenlijke Bestuurlijke 

nota aan de orde. 

 

1.2 Doelstelling en onderzoeksvragen 

De provinciale rekenkamers brengen met een gezamenlijk onderzoek in kaart wat de ambities van alle provincies 

op het gebied van energietransitie inhouden en op welke wijze er invulling aan wordt gegeven. Hierdoor bieden 

we Provinciale Staten van de twaalf provincies inzicht in de stand van zaken en de mogelijkheid om van elkaar te 

leren door een vergelijking te maken van de aanpak van de energietransitie door de verschillende provincies. De 

centrale vraag van het onderzoek luidt: 

 

Centrale vraag 

Wat zijn de overeenkomsten en verschillen in de ambities, rolopvatting, instrumentgebruik, inzet en resultaten tot 

nu toe van de provincies op het gebied van energietransitie in de periode 2016 - 1 april 2018?  

 

Onderzoeksvragen 

De onderzoeksvragen zijn onderverdeeld in drie thema’s: 

 

Inzet van de provincies 

1. Welke ambities hebben de verschillende provincies als het gaat om energietransitie en hoe verhouden deze 

zich tot de verplichtingen die zij met het Rijk zijn aangegaan? 

2. Welke rollen en instrumenten zetten provincies daarbij in en welke partijen betrekken de provincies? 

3. Welke onderbouwing ten aanzien van de werking van de rol(len) en instrumenten is beschikbaar?  

4. Welke andere beleidsthema’s worden ingezet ten behoeve van de ambities op het gebied van 

energietransitie? 

5. Wat is de omvang van de inzet op energietransitie in structurele en incidentele middelen (inclusief 

revolverende fondsen)? 

                                                           
1 Hernieuwbare energie; niet-fossiele energiebronnen die constant worden aangevuld. Bron: Europees Parlement en de Raad 

(2009), Renewable Energy Directive (RED; EU- richtlijn Energie uit Hernieuwbare bronnen). 
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6. Welke indicatoren worden gehanteerd voor de monitoring en evaluatie?  

7. Welke resultaten (prestaties en effecten) zijn inmiddels bij de provincies bekend?  

 

Provincie specifieke kenmerken en uitgangspositie van de provincies 

8. Wat zijn de voor de vergelijking relevante kenmerken van de provincie, waaronder de omvang van de 

begroting van de provincie, het aantal woningen en het aantal vestigingen per bedrijfstak in de provincie2? 

9. Wat is de omvang van het energiegebruik in TJ per provincie onderverdeeld in de verschillende sectoren? 

10. Wat is de omvang van de hernieuwbare energie per provincie? 
 

Vergelijking, verklaringen en suggesties 

11. Welke verschillen zijn er zichtbaar in ambitie, rolopvatting en instrumentarium tussen de provincies? 

12. Welke verschillen kunnen geduid worden vanuit de verschillen in kenmerken of uitgangspositie van de 

provincies? 

13. Welke verschillen zijn relevant om als suggestie aan één of meerdere provincies mee te geven? 

 

De eerste tien vragen worden met deze Feitennota beantwoord, de laatste drie vragen worden met de 

gezamenlijke Bestuurlijk nota beantwoord. 

 

1.3 Afbakening en aanpak onderzoek 

Onder energietransitie wordt in het onderzoek verstaan: de in de provinciale (beleids-)plannen opgenomen inzet 

op energiebesparing en de overstap van fossiele brandstoffen naar hernieuwbare energiebronnen. Het onderzoek 

is uitgevoerd voor twaalf provincies. In tijd is het onderzoek afgebakend tot de periode 2016 tot 1 april 2018. Op 

inhoud is het onderzoek afgebakend tot die inzet die de betreffende provincie levert ten behoeve van de 

energietransitie. Het onderzoek beperkt zich daarmee tot de provincie als bestuurlijke actor. 

 

Voor het onderzoek is, voor zover mogelijk, gebruik gemaakt van gegevens die reeds verzameld zijn. Voor het in 

beeld brengen van de uitgangspositie van provincies is onder meer gebruik gemaakt van de 

klimaatmonitor.databank.nl en waarstaatjeprovincie.nl. Voor het in beeld brengen van de ambities, rollen, 

instrumenten en middelen van de provincies is gebruik gemaakt van provinciale documenten zoals het 

coalitieakkoord, omgevingsvisie, energieakkoord/energieagenda/beleidsplan energie, begrotingen en 

jaarrekeningen. Daarnaast zijn interviews gehouden met de programmamanagers energietransitie, om motieven 

te achterhalen en ontbrekende gegevens aan te vullen dan wel gegevens te verifiëren. 

 

In Bijlage 2 van de gezamenlijke Bestuurlijke nota is de onderzoeksverantwoording opgenomen. 

 

                                                           
2 De gegevens die hier worden bedoeld komen van het CBS en zijn met name relevant voor de vergelijking. Relevante 

gegevens zullen worden betrokken bij vraag 12 in de vergelijking. 
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| 2 | Provinciale inzet op 
energietransitie 

2.1 Energieagenda met ambities 

Beleid rondom Energietransitie 

Energietransitie valt binnen het programma Transitie Energie en Grondstoffen, samen met het thema Circulaire 

economie (herbruikbaarheid van producten en grondstoffen maximaliseren, gebruik van biobased materialen). In 

het vervolg van deze nota zal alleen worden ingegaan op het onderdeel energietransitie. 

 

Het beleid van de provincie omtrent energietransitie is opgenomen in de Beleidsagenda Energietransitie 2016-

2020 (hierna: Beleidsagenda).3 De provincie hanteert op dit moment de thema-indeling zoals weergegeven in de 

infographic op haar website; Gebouwde omgeving, Energiebesparing in de industrie, Verduurzaming 

glastuinbouw, Wind, Zon, Biomassa & groen gas en Warmte & koude. De beleidsagenda benoemt deze thema’s 

eveneens en daarnaast ook Innovatie en Op weg naar een nieuw energiesysteem. Thema's van de provincie 

vallen binnen drie beleidslijnen (energie besparen, duurzame energie opwekken en warmte en koude) en twee 

doorsnijdende thema's (op weg naar een nieuw energiesysteem en innovatie).4 

 

De provincie geeft aan dat de huidige Beleidsagenda breed georiënteerd is en alle voor de provincie Noord-

Holland mogelijke thema´s zijn uitgewerkt, omdat de provincie op dat moment nog geen onderwerpen wilde 

uitsluiten. En ook op dit moment worden nog geen keuzes gemaakt om bepaalde thema’s uit te sluiten; om de 

afgesproken 49% afname van CO2 in 2030 te behalen, dienen alle mogelijkheden open gehouden te worden. 

Afhankelijk van hoe de technieken zich ontwikkelen en welke innovaties plaatsvinden, kan later nog gekozen 

worden voor een focus, maar elke maatregel die wordt getroffen om energie te besparen of te verduurzamen 

helpt mee en is ook hard nodig om de doelstelling te halen. Het beleidsveld rondom energietransitie is continu in 

beweging, zo merkt de provincie bijvoorbeeld dat het thema energie-infrastructuur steeds belangrijker wordt. Het 

kan dus ook dat in een volgende Beleidsagenda de thema’s anders worden ingedeeld.5 

 

De provincie Noord-Holland stelt daarnaast jaarlijks een Uitvoeringsparagraaf op behorende bij de 

Beleidsagenda, met daarin de concrete acties per thema voor het komende jaar.6 In de Routeplanner 

Energietransitie 2020-2050 (hierna: Routeplanner) zijn de mogelijkheden voor de lange termijn opgenomen, 

gebaseerd op een zestal uitgevoerde deelstudies; naar land- & tuinbouw, industrie, gebouwde omgeving, 

mobiliteit & transport, opwekking van hernieuwbare energie en naar de energie-infrastructuur.7 De Routeplanner 

is beleidsarm.8  

 

                                                           
3 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 
4 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 en Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-

2020 
5 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 
6 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020; Provincie Noord-Holland 

(2017), Uitvoeringsparagraaf 2017bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020; en Provincie Noord-Holland (2018), 

Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 
7 Uitgevoerde deelstudies naar Opwekking van hernieuwbare energie, Mobiliteit en Transport, Land- en Tuinbouw, Energie-

infrastructuur en Industrie 
8 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p.6 
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Vóór de huidige Beleidsagenda was er het Koersdocument duurzame energie 2012-2015, waarin enkele 

subsectoren tot speerpunt waren benoemd, namelijk: duurzaam bouwen, offshore wind en biomassavergisting. 

Inzet van het beleid was met name om binnen deze speerpunten de innovatie te versterken.9 In de collegeperiode 

2008-2011 lag de nadruk op directe beperking van de uitstoot van CO2 en het vergroten van de productie van 

duurzame energie.10  

 

Ambities 

De provincie Noord-Holland werkt uiteindelijk toe naar een volledig duurzame energievoorziening in 2050, oftewel 

energieneutraliteit.11 Bij energieneutraliteit gaat het om een zodanige mix van energiebesparing en het opwekken 

en opslaan van hernieuwbare energie dat er geen fossiele brandstoffen meer verbrand hoeven te worden.12 

Europese, nationale en provinciale wet- en regelgeving is kaderstellend voor het maken en realiseren van het 

milieubeleid en de energietransitie.13 De provincie hanteert de doelstellingen van het Rijk en wil een bijdrage 

leveren aan het behalen van deze doelstellingen: in 2020 moet in Nederland 14 procent van alle energie 

duurzaam worden opgewekt, drie jaar later moet dit aandeel zijn gestegen tot 16 procent, jaarlijks 1,5 procent 

besparen op energie.14 Daarnaast heeft de provincie zich gecommitteerd aan het behalen van 49% afname CO2 

in 2030.15  

 

De provincie streeft naar een goede mix van duurzame energie en ondersteunen daarin verschillende initiatieven. 

Nadruk op slechts één vorm van duurzame energie past daar niet bij. De provincie hanteert daarbij de drie 

stappen van de Trias Energetica.16 De provinciale taakstelling voor Wind op land is 685,5 MW in 2020. 

 

Koppeling met andere beleidsterreinen 

In de Uitvoeringsparagrafen heeft de provincie voor elk van de thema's van de Energieagenda aangegeven welke 

koppelingen deze heeft met andere beleidsthema’s. Onderstaande tabel toont deze raakvlakken van 

energietransitie met andere portefeuilles, zoals die zijn aangegeven in de jaarlijkse Uitvoeringsparagrafen 

behorende bij de Beleidsagenda Energietransitie. 

 
Tabel 1 Raakvlakken energietransitie met andere portefeuilles (naast Duurzaamheid)17 

Thema 

Beleidsagenda 

Portefeuille 

Economie Landbouw Milieu Mobiliteit Ruimte Ruimtelijke 

ordening 

Water Wonen 

Gebouwde omgeving     X   X 

Industrie   X      

Glastuinbouw  X       

Wind X  X  X X   

Zon X   X X   X 

                                                           
9 Provincie Noord-Holland (2012), Koersdocument Duurzame Energie, Aanzet beleid duurzame energie 2012-2015, p. 2 en 6 
10 Provincie Noord-Holland (2012), Koersdocument Duurzame Energie, Aanzet beleid duurzame energie 2012-2015, p. 2 
11 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 4 
12 Provincie Noord-Holland (2017), Plan van Aanpak Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p.2  
13 Provincie Noord-Holland (2017), Programmabegroting 2018, p. 58 
14 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 4 
15 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 
16 Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019, p. 20 
17 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, Provincie Noord-Holland 

(2017), Uitvoeringsparagraaf 2017 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, Provincie Noord-Holland (2018), 

Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 
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Thema 

Beleidsagenda 

Portefeuille 

Economie Landbouw Milieu Mobiliteit Ruimte Ruimtelijke 

ordening 

Water Wonen 

Biomassa en groen 

gas 

  X X     

Warmte en Koude X X X    X  

 

De ambities per thema worden in Hoofdstuk 3 besproken, waarbij de huidige indeling van de provincie wordt 

gehanteerd. 

 

2.2 Omvang van de (structurele en incidentele) middelen 

In de jaarlijkse Uitvoeringsparagrafen heeft de provincie de beschikbare middelen opgenomen. In totaal zijn de 

begrote middelen voor de periode 2016-2019 € 25,3 mln., zie een specificatie in de onderstaande tabel. 

 
Tabel 2 Begrootte middelen voor energietransitie18 

Begrootte middelen 2016 2017 2018 2019 2016-2019 

Investeringsprogramma Duurzaamheid/ 

Energietransitie  

987.000 1.040.000

  

800.000  800.000 3.627.000 

Breed onderzoek duurzame energie  200.000 200.000 200.000  200.000 800.000 

Beleidsevaluatie en monitoring  25.000    25.000 

Uitvoeren Structuurvisie  172.500    172.500 

Budget uit andere programma's voor energietransitie: 

Reserve Werkgelegenheid en Economie 200.000    200.000 

Biologische Landbouw  510.000    510.000 

Milieu - algemeen  170.000 170.000 170.000 510.000 

Milieu - Investa (biomassa)   960.000  960.000 

Milieu - Milena-Olga-Esme (biomassa)    500.000   500.000 

Milieu - Klimaat  311.000    311.000 

Milieu - Uvr 'Zon op maatschappelijk vastgoed'  150.000    150.000 

Ruimte    240.000  240.000 

Economie- Glastuinbouw    2.500.000  2.500.000 

Water en waterkeringen  65.000 90.000   155.000 

Ruimte - Programma verduurzaming bestaande 

woningvoorraad (2018 bestemd, uit coalitieakkoord) 

  10.181.000

  

 10.181.000 

      

Reserves    

EXIN-H   2.000.000  2.000.000 

Meewind   900.000  900.000 

TOTAAL 2.620.500 2.000.000 17.951.000 1.170.000 25.294.000 

 

                                                           
18 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 p.2, Provincie Noord-

Holland (2017), Uitvoeringsparagraaf 2017 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 pp. 2-3 & Provincie Noord-Holland 

(2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, pp. 2-3 
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Naast deze € 25,3 miljoen is er 26 maart 2018 door PS extra geld beschikbaar gesteld, door € 24,36 mln. uit de 

reserves te bestemmen voor projecten op het gebied van energietransitie, die gekoppeld zijn aan de uitvoering 

van het Klimaatakkoord.19  

 

Een deel van de begrootte middelen is ingezet voor het verstrekken van subsidieregelingen om de 

energietransitie te stimuleren. In onderstaande tabel zijn deze subsidieregelingen voor de periode 2016-2018 

opgenomen, met daarbij de bijbehorende subsidieplafonds. 

 
Tabel 3 Subsidieplafonds20 

Subsidieregeling Doel/activiteiten Doelgroep Totaal 

bedrag 

2016 2017 2018 

Subsidieregelingen Programma Verduurzaming bestaande woningvoorraad 

Duurzaam renoveren, voor 

'nul-op-de-meter'-woningen 

particuliere eigenaren 

   200.000   

UVR subsidie regionaal 

energiebesparingsprogramma 

woningen Noord-Holland 2018 

Regionaal programma om 

eigenaren-bewoners te 

stimuleren om 

verduurzamingsmaatregel

en aan hun woningen te 

treffen, en regionaal 

energieloket hiervoor. 

Gemeenten en 

omgevingsdiensten 

t/m 2020 

7.600.000 

  1.000.000 

UVR subsidie innovatieve 

financiering 

duurzaamheidsmaatregelen 

woningen Noord-Holland 2018 

Ontwikkelen en testen 

objectgebonden 

financieringsconstructies 

duurzaamheids-

maatregelen woningen 

particulieren 

Geëquipeerde 

rechtspersonen  

t/m 2019 

400.000 

  400.000 

UVR subsidie  

duurzaamheidsinitiatieven 

burgercollectieven Noord-

Holland 2018 

Duurzaamheidsinitiatieven  

voor productie en opslag 

duurzame energie en 

energiebesparing 

Burgercollectieven 

zoals energie-

coöperaties 

t/m 2020 

1.081.000 

  360.334 

Overige subsidieregelingen 

UVR warmtetransitie Business cases 

wijkaanpakken 

warmtetransitie 

Gemeenten t/m 2020 

2.890.000* 

  ntb 

UVR 'Zon op maatschappelijk 

vastgoed’ 

   150.000   

  

                                                           
19 Provincie Noord-Holland (2018) Tweede Begrotingswijziging, p. 10 en Provincie Noord-Holland (2018), Besluitenlijst PS 26 

maart 2018 
20 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 p.2, 

http://product.sduconnect.nl/, http://product.sduconnect.nl/, http://decentrale.regelgeving.overheid.nl/, 

http://product.sduconnect.nl/ , http://product.sduconnect.nl/ , Provincie Noord-Holland, e-mail, 31 juli 2018 
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Subsidieregeling Doel/activiteiten Doelgroep Totaal 

bedrag 

2016 2017 2018 

UVR Asbest eraf, 

zonnepanelen erop 

   885.000 

(waarvan 

324.000 niet 

uitbesteed)21 

238.000  

* Over € 2.000.000 hiervan besluiten PS in oktober. De regeling wordt in september/oktober 2018 opengesteld.  

 

Fondsen 

Daarnaast heeft Noord-Holland een aantal fondsen opgericht op het gebied van energietransitie. Het 

Participatiefonds Duurzame Economie Noord-Holland (PDENH) is er voor gevestigde en startende bedrijven die 

zich richten op de thema’s energietransitie, circulaire economie en duurzame mobiliteit.22 In totaal is er voor 

PDENH € 85 mln. beschikbaar. In 2010 is de 1e tranche van 30 miljoen vrijgesteld, per 1-1-2018 was nog 

€ 21,8 mln. beschikbaar. Van dit bedrag is in totaal nog € 6,6 mln. gereserveerd voor twee participaties. Voor het 

resterend bedrag kunnen aanvragen worden ingediend.23 Daarnaast heeft de provincie vier duurzame 

innovatiefondsen, waarvoor in totaal € 18 mln. beschikbaar is, waarvan € 10 mln. voor duurzaamheid: 24  

 Subsidieregeling MKB innovatiestimulering topsectoren (MIT), € 7 mln 

 Innovatiefonds Noord-Holland (voormalig Proof-of-conceptfonds (PoC-fonds)), € 8,2 mln 

 Investeringsgereed programma (PIM), € 2 mln. 

 Versnellingsprogramma duurzame mobiliteit en circulaire economie (GO-NH), € 5 ton. 

 

2.3  Uitgangssituatie energiegebruik en hernieuwbare energie in 2016 

Methode 

In deze paragraaf wordt beschreven wat het energiegebruik en de productie van hernieuwbare energie van de 

provincie Noord-Holland in 2016 was. Om er voor te zorgen dat de cijfers van alle twaalf provincies te vergelijken 

zijn, is er voor gekozen één systematiek te gebruiken voor het bepalen van het energiegebruik en de productie 

van hernieuwbare energie. De verantwoording van de methode is opgenomen in Bijlage 2 van de gezamenlijke 

Bestuurlijke nota.25 Er is in deze paragraaf dus geen gebruik gemaakt van de door ECN voor Noord-Holland 

opgestelde Staat van de energietransitie. 

 

Energiegebruik 

Het energiegebruik van alle sectoren in Noord-Holland bedraagt in totaal 257,6 PJ per jaar. In 1 is weergegeven 

hoe het energiegebruik is verdeeld over de sectoren. 

 

                                                           
21 Deze € 324.000 is doorgeschoven naar 2017, daarvan is in 2017 € 238.000 besteed. De overige € 86.000 is naar de 

organisatie gegaan die deze regeling landelijk heeft begeleid. Provincie Noord-Holland (2017), Jaarrekening 2016 en Provincie 

Noord-Holland, e-mail, 16 juli 2018 
22 www.pdenh.nl 
23 Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 
24 Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p.3 en Provincie 

Noord-Holland, e-mail, 16 juli 
25 De cijfers die in deze paragraaf zijn opgenomen wijken licht af van de cijfers die waren opgenomen in de versie van de 

feitennota die in feitelijk wederhoor is geweest. Dit komt doordat op onderdelen nu cijfers over 2016 konden worden gebruikt, 

terwijl ten tijde van het wederhoor cijfers uit 2015 de meest actuele cijfers voor deze onderdelen waren. Daarnaast wordt dit 

veroorzaakt doordat wind op zee per abuis wel werd toegerekend aan de kustprovincies waar de kabels aan land komen. Dit is 

in deze versie gecorrigeerd. 
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Figuur 1 Energiegebruik provincie Noord-Holland 2016 (PJ/jaar)26 

 

Productie hernieuwbare energie 

In Noord-Holland is in 2016 in totaal 15,4 PJ hernieuwbare energie geproduceerd. In figuur 2 is weergegeven 

welke hernieuwbare bronnen daarvoor worden gebruikt. Biomassa is veruit de belangrijkste bron. 

 

 
Figuur 2 Productie hernieuwbare energie in Noord-Holland (PJ/jaar)27 

 

Aandeel hernieuwbare energie 

Wanneer de omvang van de geproduceerde hernieuwbare energie afgezet wordt tegen het totale finale 

energiegebruik dan is het aandeel hernieuwbare energie in Noord-Holland in 2016 6%. 

 

                                                           
26 CBS (2018), statline.cbs.nl & Klimaatmonitor (2018), klimaatmonitor.databank.nl, bewerking Provinciale Rekenkamers 
27 CBS (2018), statline.cbs.nl & Klimaatmonitor (2018), klimaatmonitor.databank.nl, bewerking Provinciale Rekenkamers 
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2.4 Rollen en instrumenten 

In de onderzoeksvraag van dit onderzoek komen naast de ambities ook de rolinvulling en het instrumentgebruik 

van de provincie expliciet aan de orde. In deze paragraaf is allereerst uitgelegd hoe in Hoofdstuk 3 en 4 de rollen 

en instrumenten per thema zullen worden besproken. Daarnaast zijn de rollen en instrumenten opgenomen die 

de provincie voor zichzelf ziet bij de energietransitie.  

 

Rollen en instrumenten per thema 

Uitgangspunt van het onderzoek is om een vergelijking te maken tussen de twaalf provincies. Om dit te kunnen 

doen hebben de Rekenkamers een tabel opgesteld aan de hand waarvan de rollen van de provincie en de 

instrumenten die de provincie inzet kunnen worden ingedeeld. Het gebruikte format is te vinden in Tabel 4. In dit 

format28 onderscheiden we de rollen faciliteren, stimuleren/regisseren, reguleren, voorbeeldfunctie en 

beïnvloeden. Onder faciliteren vallen de financiële instrumenten die de provincie kan inzetten zoals subsidies, 

leningen en fondsen. Naast financiële instrumenten zetten provincies niet-financiële instrumenten in om andere 

partijen ‘in beweging’ te krijgen, deze instrumenten vallen onder de stimulerende/regisserende rol. Met de 

regulerende rol maakt de provincie duidelijke welke ontwikkelingen zij wel/niet wenselijk vindt. De faciliterende, 

stimulerende/regisserende en regulerende rol voert de provincie uit in een netwerk. Daarnaast vervullen de 

provincies ook rollen buiten het netwerk om hun energiedoelen te bereiken. In de eerste plaats door een 

voorbeeldfunctie te vervullen door hun eigen bedrijfsvoering en aanbestedingsbeleid te gebruiken. In de tweede 

plaats door een hogere overheid (Rijk en Europese Commissie) te beïnvloeden. Oftewel te lobbyen voor de 

belangen van de provincie.  

 
Tabel 4 Rollen en instrumenten energietransitie 

Rol  Instrumenten 

Faciliteren Subsidie 

Lening  

Voucher 

Fonds 

Financiering 

Stimuleren/regisseren Inhoudelijke deskundigheid  

Procesbegeleiding  

Kennisdelen 

Convenant 

Kennis vergaren door onderzoek 

Lobby29 

                                                           
28 Het format is afgeleid van de overheidsparticipatietrap van de Raad voor het Openbaar Bestuur (ROB). De ROB heeft in 2012 

de overheidsparticipatietrap geïntroduceerd vanuit de gedachte dat het particuliere initiatief leidend is en dat per situatie wordt 

afgewogen welke rol de overheid moet spelen. Er is, met andere woorden, steeds meer sprake van een participerende overheid 

die in een netwerk opereert. De ROB onderscheidt daarbinnen vier rollen: faciliteren, stimuleren, regisseren en reguleren. Voor 

dit onderzoek hebben wij de financiële instrumenten samengebracht onder de noemer faciliteren. Daarnaast hebben we de 

stimulerende en regisserende rol samengevoegd en gekoppeld aan niet-financiële instrumenten. Daarmee ontstaat een voor 

deze vergelijking werkbaar analyseschema. 
29 Lobbyen om andere partijen in het netwerk ‘in beweging’ te krijgen. 
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Rol  Instrumenten 

Reguleren Omgevingsvisie  

Omgevingsverordening  

Regiedocument  

Vergunningverlening 

Handhaving 

Voorbeeldfunctie Aanbesteding 

Eigen bedrijfsvoering 

Beïnvloeden Lobby30 

 

In Hoofdstuk 3 en Hoofdstuk 4 zijn de rollen en instrumenten van de provincie weergegeven. Daarbij is 

aangegeven hoe de Rekenkamer deze rollen en instrumenten heeft ingedeeld volgens het format. 

 

Rollen 

Uit een aantal bronnen blijkt dat de provincie verschillende rollen voor zichzelf benoemt bij energietransitie: 

 “Met onze financiële instrumenten, zoals het Participatiefonds Duurzame Economie of de inzet van Europese 

middelen, kunnen we sturen op innovatieve ontwikkelingen, uitrol van technieken en hiermee de regionale 

economie stimuleren en milieuwinst boeken. Als middenbestuur bevinden we ons daarnaast in een positie 

om lokale initiatieven te identificeren en waar mogelijk aan elkaar te verbinden. In combinatie met de 

ruimtelijke, de juridische en de financiële instrumenten spelen wij daarom ook de rol van regisseur en van 

makelaar. In het verlengde van het eerste hoofdstuk hebben wij ook een rol bij het communiceren van en 

over de hiervoor genoemde rollen en doelen. Bewustzijn en draagvlak zijn daarbij speerpunten.”31 

 “De provincie geeft aan dat zij naast het verschaffen van middelen voor zichzelf een regisserende en 

verbindende rol ziet. De provincie wil faciliteren, zonder daarbij op de ander z’n stoel te gaan zitten. Ook 

heeft de provincie een ruimtelijke rol.”32  

 In de Routeplanner Energietransitie 2020-2050 onderscheidt de provincie de volgende zeven mogelijke 

rollen: eigenaar (bijv. wegen, omgevingsdiensten); opdrachtgever (bijv. OV-concessie, omgevingsdiensten); 

toezichthouder (bijv. toezicht op gemeentelijke financiën); regelaar (bijv. structuurvisie, verordeningen); 

(beleids)ontwikkelaar (bijv. visiedocumenten, innovatiefondsen); partner (bijv. gezamenlijke lobby richting het 

Rijk); en bemiddelaar, verbinder, kennisdeler (bijv. tussen gemeenten).33  

 

Instrumenten 

De provincie zet zowel financiële als niet-financiële instrumenten in, afhankelijk van de rol die zij inneemt 

(faciliteren, stimuleren, regisseren of reguleren, voorbeeldfunctie of externe beïnvloeder). 

 

De provincie heeft diverse (voor)studies gedaan ter onderbouwing van beleidskeuzes: 

 De ruimtelijke effecten van de energietransitie in Noord-Holland (2015). Onderzoek naar de maximaal 

haalbare realisaties in het jaar 2050, daarbij voornamelijk ingeperkt door de ruimtelijke randvoorwaarden. 

Opgenomen zijn de potenties voor windenergie, zonne-energie (PV en warmte), bio-energie en geothermie.34 

 Perspectieven op een volledig hernieuwbare energievoorziening in Noord-Holland (2016) 

 Economische kansen en bedreigingen Energietransitie, Analyse voor de provincie Noord-Holland (2017) 

                                                           
30 Lobbyen voor de belangen van de provincie bij een hogere overheid (Rijk en Europese Commissie). 
31 Provincie Noord-Holland (2014), Milieubeleidsplan 2015-2018, pp. 23-24 
32 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 
33 Provincie Noord-Holland (2018), Plan van Aanpak Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p.5 
34 ECN (2015), De ruimtelijke effecten van de energietransitie in Noord-Holland, p. 7 
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 Nulmeting energiebesparing industrie (2017) 

 Ruimtelijke verkenning energietransitie MRA (2017) 

 Uitvoeringsnotitie energiebesparing in de industrie (2017) 

 Routeplanner Energietransitie 2020-2050 (2018) 

 Deelstudie Energie-infrastructuur (2018) 

 Deelstudie Gebouwde Omgeving (2018) 

 Deelstudie Industrie (2018) 

 Deelstudie Land- en tuinbouw (2018) 

 Deelstudie Mobiliteit en Transport (2018) 

 Deelstudie Opwekking van hernieuwbare Energie (2018) 

2.5 Monitoring en resultaten 

De provincie Noord-Holland heeft in 2017 een onderzoek laten uitvoeren naar het huidige energiegebruik in de 

provincie. Via de Staat van de Energietransitie Noord-Holland wordt vanaf eind 2017 de CO2-uitstoot in de 

provincie gemonitord.35 De Staat van de Energietransitie Noord-Holland 2017 (hierna: Staat van de 

energietransitie) geeft voor verschillende sectoren binnen de provincie inzicht in het energiegebruik, de voortgang 

van de CO2-emissiereductie en de energiebesparing, namelijk voor gebouwde omgeving, industrie, glastuinbouw, 

mobiliteit en productie van duurzame energie.36 De Staat van de Energietransitie is in samenwerking met het 

ECN opgesteld en is onder meer gebaseerd op gegevens van de Klimaatmonitor, CBS, ECN, NEA, RIVM, RVO 

en TNO.37 Uit het rapport blijkt onder andere dat het energiegebruik en de CO2-emissies na 2010 niet of 

nauwelijks zijn gedaald (met de kanttekening dat ze ondanks de recent aantrekkende economie ook niet zijn 

gestegen), en dat een verdere versnelling noodzakelijk is om tot een nagenoeg CO2-neutrale energiehuishouding 

in 2050 te komen. De intentie is om deze monitor elke vier jaar te actualiseren.38 PS hebben gevraagd om via een 

dashboard de Staat van de energietransitie in vereenvoudigde vorm eens in de twee jaar te actualiseren.39  

 

De provincie geeft aan dat ze bij het opstellen van de monitor tegen de volgende zaken aanliep:40 

 De beschikbare gegevens via de Klimaatmonitor (en CBS) zijn verouderd. Op dit moment komen de meest 

recente gegevens voor sommige onderwerpen uit 2015 en andere uit 2016. Dit betekent dat de beschikbare 

gegevens niets zeggen over de huidige activiteiten; 

 De gehanteerde definities en metingen in de Klimaatmonitor kloppen niet altijd en/of zijn niet altijd uniform; 

 Tot voor kort was er geen samenwerking tussen de provincies op het gebied van het evalueren en monitoren 

van de energietransitie; iedere provincie was bezig zelf het wiel uit te vinden. Nu wordt er in het kader van 

het Klimaatakkoord gewerkt aan een landelijke monitoringsystematiek ten behoeve van de Regionale 

energiestrategieën. Dit zal de vergelijkbaarheid tussen provincie verbeteren (echter, provinciespecifieke 

context en mogelijkheden voor energietransitie maken vergelijkbaarheid wel lastig). 

 

PS worden jaarlijks op de hoogte gebracht van de uitgevoerde activiteiten via de jaarstukken. In de jaarstukken 

heeft de provincie de begrote output en de gerealiseerde output opgenomen.41  

 

                                                           
35 Provincie Noord-Holland (2018), Plan van Aanpak Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
36 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland 
37 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 
38 Provincie Noord-Holland (2018), Betreft: Staat van de Energietransitie en Routeplanner 2050 (1013723/1046734) pp. 2-3 en 6 
39 Provincie Noord-Holland, e-mail, 16 juli 2018 
40 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 
41 Provincie Noord-Holland (2017), Jaarrekening 2016, p. 93 
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| 3 | Ambities per thema 

Voor het onderzoek is voor elk van de zeven thema’s (Gebouwde omgeving, Energiebesparing in de industrie, 

Verduurzaming glastuinbouw, Wind, Zon, Biomassa en groen gas en Warmte en Koude) in kaart gebracht welke 

ambities de provincie heeft, welke rollen zij kiest en welke instrumenten zij hiervoor inzet. Deze rollen en 

instrumenten zijn vervolgens vertaald naar de indeling zoals weergegeven in paragraaf 2.4. Daarnaast is nog 

gekeken wie de eventuele partners van de provincie zijn bij deze rollen en instrumenten, of er specifieke 

indicatoren zijn voor dit thema, welke resultaten er bekend zijn, hoeveel middelen aan bepaalde instrumenten zijn 

gekoppeld en welke koppelingen er zijn met andere beleidsterreinen. De resultaten van deze inventarisatie zijn in 

dit hoofdstuk weergegeven. 

 

3.1 Gebouwde omgeving 

Het eerste thema is gebouwde omgeving. De gebouwde omgeving betreft de deelsectoren huishoudens 

(woningen) en diensten. Onder diensten valt het commerciële en het maatschappelijke vastgoed en de (meestal 

publieke) bouwwerken, zoals lantaarnpalen en sluizen.42  

 

In de Beleidsagenda is de ambitie opgenomen om energieneutraal te bouwen vanaf 2020 (norm) en vanaf 2050 

volledig energieneutraal te zijn. Anticiperend daarop wil de provincie partijen (corporaties, gemeenten, 

bouwbedrijven) stimuleren om woningen die vanaf nu worden gebouwd meteen energieneutraal 

te maken. Daarnaast wil de provincie inzetten op het verduurzamen van de bestaande woningvoorraad.43  

 

In onderstaande tabel zijn voor de gebouwde omgeving de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten 

die zij inzet, de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in 

paragraaf 2.4 en de resultaten zoals weergegeven in de jaarrekening.  

De instrumenten die de provincie inzet bij de gebouwde omgeving dragen vooral bij aan het besparen van 

energie.44 De provincie heeft de volgende (voor)studie ter onderbouwing van haar gemaakte- en toekomstige 

beleidskeuzes: 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Gebouwde Omgeving 

 
Tabel 5 Rollen, instrumenten en resultaten Gebouwde omgeving 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten45  

De provincie wil met 

verschillende subsidie-

regelingen aansporen tot 

verduurzaming in de 

gebouwde omgeving.  

(BEA p. 14)  

Faciliteren Programma verduurzaming bestaande 

woningvoorraad Noord-Holland. 

Uitvoering programma bestaat uit 

opzetten financiële regelingen, 

waaronder 'Uitvoeringsregeling subsidie 

innovatieve financiering 

duurzaamheidsmaatregelen woningen 

Subsidie  

                                                           
42 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 18 
43 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 19 
44 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 6 
45 De indicatoren en resultaten zoals deze volgen uit de Staat van de Energietransitie zijn opgenomen in tabel 6. 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten45  

Het opwekken van 

elektriciteit d.m.v. zonne-

energie is sterk verbonden 

met de gebouwde 

omgeving. (BEA p. 7)> Zie 

paragraaf 3.5 Zon 

Noord-Holland (UP 2018 p. 5 e.a.) en 

UVR subsidie Regionaal 

energiebesparingsprogramma woningen 

Noord-Holland 2018 voor 

samenwerkende gemeenten voor het 

opstellen en uitvoeren van een 

samenhangend regionaal programma 

waarmee eigenaren-bewoners worden 

gestimuleerd om verduurzamings-

maatregelen te treffen. 

Faciliteren Regeling Duurzaam renoveren.  

Voor 'nul-op-de-meter'-woningen 

particuliere eigenaren, regeling in 2016 

afgelopen. (UP 2016 p. 4) 

Subsidie Ca. 100 verleningen 

regeling Duurzaam 

Renoveren  

(J2016 p. 93) 

De netwerkende en 

participerende rol komt tot 

uiting in de samenwerking 

met partners in het veld en 

via het Servicepunt 

Duurzame Energie (SPDE), 

bedoeld om de 

verduurzaming van de 

gebouwde omgeving te 

versnellen. (BEA p. 14) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Opstellen Regionale energiestrategieën 

(RES). In Noord-Holland worden er naar 

verwachting twee regionale energie-

strategieën ontwikkeld, voor de MRA en 

Noord-Holland Noord. De provincie 

faciliteert op dit moment overleggen met 

deze regio’s. Het is nog onduidelijk wat 

precies in de strategieën dient te worden 

opgenomen, er is behoefte aan meer 

duidelijkheid hierover en over het te 

volgen proces. (int. 17 apr.) 

 

Procesbegeleiding, 

Kennisdelen 

 

 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Project 'Warmte in Transitie', waarbij voor 

alle gemeenten op buurtniveau in kaart 

wordt gebracht op welke wijze de 

gebouwde omgeving energieneutraal zou 

kunnen worden gemaakt in 2050. Daarbij 

wordt een viewer ontwikkeld die op 

buurtniveau verduurzamingsscenario's in 

beeld brengt. (UP 2018 pp. 4-5) 

 

  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Ontwikkeling van het monitorings-

instrument Enervisa door SPDE  

(J2016 p. 93) 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten45  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Intentieovereenkomst 1 februari 2018 

aardgasvrije nieuwbouw in de regio in 

MRA verband 

(www.metropoolregioamsterdam.nl ) 

Convenant  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Samenwerkingsagenda Provincie en 

Bouwend Nederland (SWA) in juni 2016 

afgesloten, bevat een 13-tal wonen en 

duurzaamheidsactiviteiten. O.a. het 

opstellen van een wijkkkansenkaart, 

waarmee ondernemers kunnen 

inschatten welke wijk interessant is om 

actie voor energiebesparende 

maatregelen te starten. (UP 2018 p. 5) 

Convenant, 

Kennisdelen 

 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Afspraken energiebesparing vastleggen 

in de zes Noord-Hollandse Regionale 

Actieprogramma's (UP 2016 p. 4, UP 

2017 p. 5) 

Procesbegeleiding  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Servicepunt Duurzame Energie (SPDE), 

gericht op (ambtelijke) ondersteuning 

voor gemeenten op het gebied van de 

verduurzaming van de woningvoorraad. 

Tevens organiseert het SPDE 

kennissessies en produceren zij diverse 

informatiebrochures.  

(UP 2016 p. 4., int. 17 apr.) 

Procesbegeleiding, 

Inhoudelijke 

deskundigheid, 

Kennisdelen 

Uitvoering van 

energiebesparingsproje

cten bij woningen en 

bedrijven door het 

SPDE ondersteund. 19 

bijeenkomsten, 5 

trainingen, circa 80 

ondersteuningsvragen, 

9 factsheets. (J2016 p. 

93) 

Waar dat kan geeft de 

provincie zelf het goede 

voorbeeld (BEA p. 19) 

Voorbeeld-

functie 

Het verduurzamen van het eigen 

vastgoed (BEA p. 19) 

Eigen 

bedrijfsvoering 

 

Medeorganisator Stimuleren/ 

Regisseren 

Conferentie van gas los. Mede 

organiseren en voorbereiding 

ondertekening intentieovereenkomst.  

(UP 2018 p.5) 

Kennisdelen, 

Convenant 

 

 

In de Staat van de energietransitie staan voor de Gebouwde Omgeving verschillende indicatoren opgenomen, 

waarvoor de resultaten voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt. In onderstaande tabel zijn deze indicatoren 

voor de Gebouwde omgeving weergegeven:46 
  

                                                           
46 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 16-24 
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Tabel 6 Indicatoren en resultaten Gebouwde omgeving 

Indicatoren 

 Woningen/huishoudens: 

1) Totaal energieverbruik woningen:  

a) Totaal energieverbruik van de woningvoorraad in Noord-Holland, met onderscheid gas, elektriciteit, warmte; 

b) Gemiddeld energieverbruik per woning, Noord-Holland en Nederland; 

2) CO2-emissies van woningen:  

a) Totale directe en indirecte CO2-uitstoot van woningen in Noord-Holland, met onderscheid gas, elektriciteit, warmte; 

3) Energiebesparing binnen de huishoudens:  

a) Werkelijke en referentieverbruiken van huishoudens in Noord-Holland en Nederland; 

4) Energielabels woningen:  

a) Totale hoeveelheid woningen met een definitief label in Noord-Holland en trend; 

b) Verdeling van de definitief gelabelde woningen over de verschillende labels in Noord-Holland 

5) Aardgasvrije- en energieneutrale woningen:  

a) Woningen met een aansluiting op een warmtenet in Noord-Holland 

b) Relatief aandeel woningen op een warmtenet voor Nederland en Noord-Holland 

 Dienstensector: 

1) Totaal energieverbruik dienstensector:  

a) Totaal energieverbruik van de dienstensector, met onderscheid gas, elektriciteit; 

b) Ontwikkeling van het totale energiegebruik per m2 in de dienstensector en trend 

2) CO2-emissies dienstensector:  

a) Directe en indirecte CO2-uitstoot van de dienstensector in Noord-Holland 

3) Energiebesparing binnen de dienstensector:  

a) Werkelijke en referentieverbruiken door de dienstensector in Noord-Holland en Nederland 

 

3.2 Energiebesparing in de industrie 

Het tweede thema is Energiebesparing in de industrie. De provincie heeft de ambitie om in 2021 voor alle 

bedrijven voor wie de provincie bevoegd gezag is en die niet bij het landelijke MJA-traject zijn aangesloten, 

inzichtelijk te hebben wat het besparingspotentieel is.47 

 

In onderstaande tabel zijn voor Energiebesparing in de Industrie de rollen van de provincie beschreven, de 

instrumenten die zij inzet en de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals 

weergegeven in paragraaf 2.4. De instrumenten dragen vooral bij aan energiebesparing.48 De provincie heeft de 

volgende (voor)studies gedaan ter onderbouwing van haar gemaakte en toekomstige beleidskeuzes: 

 ECN (2017), Nulmeting energiebesparing industrie: De provincie heeft een nulmeting laten uitvoeren om het 

energiebesparingspotentieel inzichtelijk te maken voor de industrie waarvoor de provincie Noord-Holland het 

bevoegd gezag is. 

 Provincie Noord-Holland (2017), Uitvoeringsnotitie energiebesparing in de industrie 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Industrie 

 

                                                           
47 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 22 
48 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
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Tabel 7 Rollen en instrumenten Energiebesparing in de Industrie 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten49 

De provincie geeft bij de 

uitvoering van de VTH-

taken prioriteit aan de 

energiebesparingsverplich

ting in de Wet 

milieubeheer. Hierbij houdt 

de provincie rekening met 

de omstandigheden van 

het bedrijf (technische 

haalbaarheid, financiële 

omstandigheden).  

(BEA p. 22) 

 

Provincies zijn 

gezamenlijk met 

gemeenten 

verantwoordelijk voor de 

handhaving van de wet 

Milieubeheer (MBP 2015-

2018 p. 23) 

Reguleren 

 

Vergunningverlening en handhaving 

o.b.v. Wet Milieubeheer. In 2017 is de 

Uitvoeringsnotitie Energiebesparing 

industrie vastgesteld, waarin 

voorgestelde acties worden uitgevoerd. 

(UP 2018 p. 5). 

Uitvoerder is OD NZKG (MBP 2015-

2018 p. 23) 

 

In de Uitvoeringsnotitie zijn vijf 

actielijnen opgenomen met daaronder 

activiteiten: 

1. Monitoren voortgang afspraken ETS-

bedrijven en voorbereiding aanpassing 

Wet Milieubeheer. Waarbij de provincie 

samenwerkingspartner is met het Rijk 

tot inwerkingtreding van een 

voorgenomen AMvB die energie-

intensieve bedrijven wettelijk verplicht 

energiebesparingsplannen te hebben 

en uit te voeren. Dan wordt de 

provincie toezichthouder en handhaver. 

(Uitvoeringsnotitie energiebesparing in 

de industrie, pp. 8-9) 

Vergunningverlening 

en handhaving 

 

De provincie wil een 

makelaarsrol vervullen, 

door de industrie 

bijvoorbeeld te verleiden 

om maatregelen te nemen 

of door voor te rekenen 

hoeveel ze kunnen 

besparen. Naast 

energiebesparing zet de 

provincie zich in voor het 

beter benutten van 

restwarmte.  

(BEA p. 22) 

 

De makelaarsrol ziet de 

provincie als koepelterm 

voor de rollen die gericht 

zijn op de partnerrol en de 

rol van bemiddelaar, 

verbinder en 

kennisdeler. 

Stimuleren/ 

Regisseren 

2. Versnellen uitvoering 

besparingsmaatregelen 

grootverbruikers door meer toezicht, 

stimuleren om deel te nemen aan een 

keurmerk of convenant, kennis te delen 

en faciliteren o.h.g.v. 

financieringsmogelijkheden. 

(Uitvoeringsnotitie energiebesparing in 

de industrie, pp. 10-12) 

Kennisdelen, 

Convenant 

N.a.v. de nulmeting die 

is uitgevoerd is een 

strategische sessie 

gehouden met 

betrokken 

stakeholders over 

energiebesparing in de 

industrie. (e-mail 16-7-

2018) 

Beïnvloeden 3. Inzet vervolg van 

energieconvenanten door te lobbyen 

(Uitvoeringsnotitie energiebesparing in 

de industrie, p. 13) 

Lobby  

Stimuleren/ 

Regisseren 

4. Restwarmtebenutting door 

participatie in MRA warmte koude, 

opstellen warmteagenda (inmiddels 

bekend als voortgangsagenda 

warmtetransitie), lidmaatschap 

Kennisdelen  

                                                           
49 De indicatoren en resultaten zoals deze volgen uit de Staat van de Energietransitie zijn opgenomen in tabel 8. 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten49 

(Uitvoeringsnotitie 

energiebesparing in de 

industrie p. 3) 

Stichting Warmtenetwerk en de 

Routeplanner Energietransitie 2020-

2050. (Uitvoeringsnotitie 

energiebesparing in de industrie, pp. 

14-15 en e-mail 16-7-2018) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

5. Onderzoek en kennisdeling 

vervoersmanagement, naar meer 

inzicht in verduurzaming mobiliteit bij 

bedrijven en door kennisateliers te 

organiseren. (Uitvoeringsnotitie 

energiebesparing in de industrie, p. 16) 

Kennis vergaren, 

Kennisdelen 

 

Beleidsontwikkelaar (PvA 

RP p.5) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Opstellen Agenda 'Energietransitie 

Noordzeekanaalgebied' (inmiddels 

bekend als Ontwikkelstrategie NZKG), 

samen met het Rijk (EZK, BZK) en met 

de regio (overheden en bedrijven). Het 

ontwikkelen van een provinciale 

beleidslijn op CO2 opvang en opslag is 

onderdeel van de agenda. (UP 2018 p. 

5 en e-mail 16-7-2018) 

Regiedocument  

Partner (PvA RP p. 5) Beïnvloeden Lobby, waarbij de provincie i.s.m. het 

IPO inzet op overleg met het ministerie 

van EZ over de voortgang van de 

besparingsdoelstellingen, o.a. de 

opgelegde 9 PJ voor de energie-

intensieve bedrijven. (UP 2017 p. 5) 

Lobby   
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In de Staat van de energietransitie staan voor Energiebesparing in de industrie verschillende indicatoren 

opgenomen, waarvoor de resultaten voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt. In onderstaande tabel zijn 

deze indicatoren voor Energiebesparing in de Industrie weergegeven:50 

 
Tabel 8 Indicatoren en resultaten Energiebesparing in de Industrie 

Indicatoren 

1) Energieverbruik industrie: 

a) Ontwikkeling van de bruto toegevoegde waarde tegen basisprijzen van de industrie in Nederland en Noord-Holland 

b) Geschat industrieel energieverbruik in Noord-Holland 

c) Geschat finaal industrieel energieverbruik in Noord-Holland excl. Tata Steel 

2) CO2-emissies industrie: 

a) Geschatte CO2-emissies van gasverbruik en energiedragers (excl. elektriciteit) binnen de Noord-Hollandse industrie, 

met onderscheid Tata Steel, overige industrie 

b) CO2-emissies van de Nederlandse industrie (incl. bouwnijverheid) 

3) Verdeling aantal industriële bedrijven naar categorie: 

a) Verdeling van aantal bedrijven waarvoor provincie Noord-Holland bevoegd gezag is voor het jaar 2015 

b) Verdeling finaal energieverbruik van bedrijven waarvoor de provincie Noord-Holland in 2015 bevoegd was 

 

3.3 Verduurzaming glastuinbouw 

Het derde thema is Verduurzaming glastuinbouw. De provincie streeft naar een duurzame modernisering van de 

glastuinbouwgebieden in de Greenports van Noord-Holland. Dat betekent dat er een CO2-voorzieningen moet 

komen, er op veel meer plaatsen dan nu restwarmte wordt gebruikt en de mogelijkheden voor duurzame warmte 

door geothermie worden onderzocht en benut.51 

 

In onderstaande tabel zijn voor Verduurzaming Glastuinbouw de rollen van de provincie beschreven, de 

instrumenten die zij inzet en de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals 

weergegeven in paragraaf 2.4. De maatregelen dragen vooral bij aan energiebesparing.52 De provincie heeft de 

volgende (voor)studie gedaan ter onderbouwing van haar gemaakte- en toekomstige beleidskeuzes: 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Land- en tuinbouw 

 

                                                           
50 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 25-28 
51 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 24 
52 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
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Tabel 9 Rollen en instrumenten Verduurzaming glastuinbouw 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

De provincie ondersteunt de 

Greenports bij zowel 

visievorming als concrete 

projecten voor de modernisering 

van de glastuinbouw, waarbij 

duurzame energievoorziening 

een belangrijke voorwaarde is. 

(BEA p.24) 

Faciliteren Inzet op energiebesparing Greenport NHN en Greenport 

Aalsmeer. Provincie verwacht concrete 

investeringsvoorstellen op het gebied van o.a. hergebruik 

CO2, warmte en zonne-energie  

(UP 2016 p. 5, UP 2018 p. 6) 

Subsidie 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Ontwikkeling CO2-netten, waarbij een verkenning naar 

CO2-voorziening is gedaan bij Greenport Aalsmeer (UP 

2016 p. 5) 

Procesbegeleiding, 

Kennis vergaren 

Smart Grid (CO2-rotonde). Doel om voor 2020 besluit te 

hebben genomen over aanleg (de infrastructuur: 

leidingnetwerk, buffers, aansluitingen), om het hergebruik 

van grote hoeveelheden CO2 mogelijk te maken. In 2018 

wordt een haalbaarheidsstudie uitgevoerd naar de opslag 

en hergebruiksmogelijkheden van CO2. (UP 2018 p. 6) 

Kennis vergaren 

Uitrol gelijkspanning glastuinbouw, n.a.v. 

actiepunten/aanbevelingen uit een verkenning naar 

gelijkspanning in Alton. (UP 2017 p. 6) 

Procesbegeleiding 

Energievisie Agri NHN in de routekaart NH, n.a.v. 

actiepunten/aanbevelingen voortkomend uit de 

energievisie Greenport NHN. (UP 2017 p. 6) 

Regiedocument 

Verduurzaming glastuinbouwgebied PrimA4a, met 

deelprojecten: Aanleg aftakking OCAP CO2 leiding; 

opschaling gelijkspanning; en warmte/koude uitwisseling 

met datacenter op Schiphol Trade park (UP 2018 p. 6) 

Procesbegeleiding 

Warmtenetten: Onderzoek naar mogelijkheden 

warmtenet/geothermie MRA Greenport Aalsmeer  

(UP 2017 p. 6) 

Kennis vergaren 

Faciliteren Aardgasloze kassen faciliteren, o.b.v.: 

Verplaatsingsregeling POP3 (TWIN-H), 

Uitvoeringsprogramma Duurzaamheid Greenports, 

Impulsagenda Greenports 3.0, twee TWIN-H projecten 

Haarlemmermeer en OCAP De Kwakel (UP 2018 p.6) 

Subsidie 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Het Nieuwe Telen, programma onder de vlag van de 

Greenports (UP 2018 p. 6) Ontwikkelt kennis en 

(teelt)technieken om in kassen energie te besparen en om 

meer duurzame energie zoals bio-energie, zonlicht en 

geothermie te gebruiken. (www.wur.nl/ ). Provincie Noord-

Holland ondersteunt Het Nieuwe Telen financieel. (e-mail 

16 juli 2018) 

Kennis vergaren, 

kennisdelen, 

financiering 
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In de Staat van de energietransitie staan voor Verduurzaming glastuinbouw verschillende indicatoren 

opgenomen, waarvoor de resultaten voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt. In onderstaande tabel zijn 

deze indicatorenweergegeven:53 

 
Tabel 10 Indicatoren en resultaten Verduurzaming glastuinbouw 

Indicatoren 

1) Energieverbruik glastuinbouw 

a) Kasoppervlak glastuinbouw Noord-Holland naar type teelt, met onderscheid groenten, pot- en perk, (snij)bloemen, 

overig 

b) Geschat jaarlijks nuttig energieverbruik in de glastuinbouw voor de provincie Noord-Holland verdeeld over 

elektriciteit en warmte 

2) CO2-emissies in de glastuinbouw 

a) Geschatte jaarlijkse directe CO2-emissies glastuinbouw en trends voor Noord-Holland en Nederland 

3) Duurzame energieopwekking in de landbouw 

a) Geschatte productie van duurzame energie in de landbouw voor Noord-Holland, met onderscheid wind, 

geothermie, biogas, biomassa en omgevingswarmte 

 

3.4 Wind 

Het vierde thema is Wind. De provincie Noord-Holland heeft te maken met wind op land en met wind op zee.  

De provincie heeft zich gecommitteerd aan de realisatie van 685,5 MW wind op land. De ambitie van de provincie 

is dan ook om deze op tijd te realiseren: “Het huidige beleid (uitvoering landelijke afspraken) is na een zorgvuldig 

proces tot stand gekomen. Ruimtelijke kwaliteit en leefomgeving zijn voor PS van groot belang. Er is geen 

aanleiding om dit aan te passen zolang we op koers liggen om de afgesproken doelstelling te halen.”54 

 

De provincie streeft naar een ontwikkeling van windparken op zee die wordt gedragen door belanghebbenden 

aan de kust.55 Daarbij is de provincie van oordeel dat indien het Rijk opteert voor wind op zee, dit buiten de 12-

mijlszone moet worden gerealiseerd.56 

 

In onderstaande tabel zijn voor Wind de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten die zij inzet, de 

vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in paragraaf 2.4 en de 

resultaten zoals weergegeven in de jaarrekening. De instrumenten dragen bij aan het opwekken van duurzame 

energie.57 

 
Tabel 11 Rollen, instrumenten en resultaten Wind 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten58  

De rol van de provincie bij 

het thema wind op zee is 

beperkt; de rijksoverheid is 

Reguleren Plannen kabeltracé; vergunningverlening 

bij kabeltracé waarmee de kabels van 

windparken op zee in Noord-Holland aan 

Vergunning-

verlening 

 

                                                           
53 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 30-32 
54 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 26 
55 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 26 
56 Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019, p. 22 
57 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
58 De indicatoren en resultaten zoals deze volgen uit de Staat van de Energietransitie zijn opgenomen in tabel 12. 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten58  

op dit terrein 

het bevoegd gezag. De 

provincie is voorstander van 

wind op zee, maar tegen 

windparken 

binnen de 12-mijlszone. 

(BEA p. 26) 

land komen (UP 2016 p. 5, UP 2017 p. 

7) Het ministerie van I&M en Tennet zijn 

belangrijke partners (UP 2017 p.7) 

Stimuleren/ 

Regisseren, 

Reguleren 

Regioadvies Aanlanding wind op zee, 

zoektocht geschikte locatie 

transformatorstation met EZK, ontheffing 

provinciale milieuverordening bij 

toekomstige kabeltracé (UP 2018 p. 7) 

Kennis vergaren  

Beïnvloeden Lobby, waarbij de provincie voorstander 

is van windenergie, mits buiten 12-

mijlzone. Met andere overheden 

besluitvorming omtrent Rijsstructuurvisie 

windenergie op zee en de 

Kavelbesluiten beïnvloeden. (UP 2016 

p.5) 

Lobby  

De provincie heeft beleid 

opgesteld waarin 

verouderde, solitaire 

windmolens moeten 

plaatsmaken voor moderne 

windparken. Door overleg 

te faciliteren en beleid op te 

stellen waarin ruimte is voor 

een zorgvuldige afweging, 

streeft de provincie ernaar 

het draagvlak te vergroten. 

(BEA p. 26) 

Reguleren Vergunningverlening overgebleven 

aanvragen herstructurering Wind op 

land, aantal vervangingsaanvragen  

(UP 2017 p. 7) 

Vergunning-

verlening 

17 aanvragen 

herstructurering Wind 

op Land beoordeeld 

en 3 vervangings-

aanvragen in 

procedure. 11 van de 

17 aanvragen 

afgewezen. (Evaluatie 

Wind op land) 

Maatwerkvoorschrif-

tregeling vastgelegd 

in Provinciale Milieu 

Verordening (PMV). 

PIP windpark 

Westfrisia 

(overgangsregeling) 

vastgesteld.  

(J2016 p. 93) 

Beïnvloeden Afstemming Rijk over prestatieafspraken 

in het BLOW-overleg waarin IPO en 

Rijkspartners afstemmen over de 

uitvoering en de knelpunten die men 

tegenkomt. (UP 2017 p. 7) 

Lobby  

Stimuleren/ 

regisseren 

Evaluatie ruimtelijk beleid wind  

(UP 2018 p. 7)  

Kennis vergaren monitoring Wind op 

Land gecontinueerd 

(J2016 p. 93) 
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In de Staat van de energietransitie staan voor Wind verschillende indicatoren opgenomen, waarvoor de resultaten 

voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt. In onderstaande tabel zijn deze indicatoren voor Wind de 

weergegeven:59 

 
Tabel 12 Indicatoren en resultaten Wind 

Indicatoren 

Productie van duurzame energie 

1) Duurzame elektriciteit: 

a) Jaarlijkse duurzame elektriciteitsproductie in Noord-Holland, met onderscheid biomassa, wind op land en zon PV 

b) Productie van duurzame elektriciteit door windturbines op land in Noord-Holland en Nederland 

 

3.5 Zon 

Het vijfde thema is Zon. De ambitie van de provincie Noord-Holland voor dit thema sluit aan bij die voor de 

Gebouwde omgeving: energieneutraal bouwen is vanaf 2020 de norm, en Noord-Holland wil in 2050 volledig 

energieneutraal zijn. Zonne-energie maakt van die verduurzaming integraal deel uit.60 

 

In onderstaande tabel zijn voor Zon de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten die zij inzet, de 

vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in paragraaf 2.4 en de 

resultaten zoals weergegeven in de jaarrekening en Beleidsagenda. De maatregelen dragen bij aan het 

opwekken van duurzame energie.61 

 
Tabel 13 Rollen, instrumenten en resultaten Zon 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten /effecten62  

 

De uitvoering van 

het beleid om het 

gebruik van zonne-

energie te 

stimuleren, loopt 

grotendeels parallel 

aan het beleid voor 

de verduurzaming 

van de gebouwde 

omgeving, en gaat 

over de doelgroepen 

burgers, corporaties 

en MKB. (BEA p. 

28) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Stimuleren zon op daken, door goede 

afspraken over de toepassing van zonne-

energie op te nemen in de RAP's.  

(UP 2018 p. 8) 

Procesbegeleiding  

Faciliteren Stimuleren zon op daken, met regelingen 

zoals Uvr Zon op maatschappelijk vastgoed 

(die loopt via het SPDE) en Uvr Asbest eraf, 

zonnepanelen erop, (UP 2016 p. 2 en 6 en 

UP 2017 p. 7)  

De HIRB-subsidie voor het herstructureren 

van bedrijventerreinen is in te zetten voor 

het aanschaffen van zonnepanelen op 

bedrijfsdaken. 

Subsidie J2016 pp. 93-94: 

▪ Met de regeling Zon op 

Maatschappelijk Vastgoed 

zijn meer dan 150 

zonnestroomsystemen 

gerealiseerd  

▪ 229 verleningen regeling 

Asbest eraf, Zon erop 

▪ circa 100 particuliere 

woningeigenaren hebben 

gebruik gemaakt van de 

regeling Duurzaam 

Renoveren 

                                                           
59 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 40-41 
60 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 28 
61 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
62 De indicatoren en resultaten zoals deze volgen uit de Staat van de Energietransitie zijn opgenomen in tabel 14. 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten /effecten62  

 

Reguleren Ruimtelijk beleidskader Zon met beleid voor 

zonneakkers (UP 2016 p. 6) met uitwerking 

van regels in de 'Uvr Opstellingen voor 

zonne-energie in landelijk gebied' 

Regiedocument  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Evaluatie ruimtelijk beleid Zon  

(UP 2018 p. 8) 

Kennis vergaren  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Zonatlas, die jaarlijks geactualiseerd wordt 

(UP 2017 p. 7) 

Kennisdelen  

Stimuleren/ 

Regisseren 

Diverse onderzoeken, zoals analyse van de 

belemmeringen van zon op middelgrote 

daken, naar de inpassingsmogelijkheden in 

de beschermingsgebieden die op dit 

moment worden uitgesloten van 

zonneparken (art. 32A PRV) en naar de 

effecten van zonneparken op de 

ondergrond en wat dit betekent voor de 

kwaliteit van landbouwgrond en de teelt- en 

landbouwgewassen. (UP 2018 p. 8)  

Kennis vergaren  

Stimuleren/ 

Regisseren 

SolaRoad, innovatie waarbij zonne-

collectoren zijn geïntegreerd in het wegdek. 

(UP 2016 &  

MBP 2015-2018 p.10) 

Onderdeel van het Europese Interreg 

project E-mobility, een green deal met het 

Rijk. Techniek is van TNO en betrokken 

ingenieursbedrijven, provincie heeft 

meegedacht en Europese Middelen mede 

beschikbaar gekregen.  

(MBP 2015-2018 p.10) 

Samenwerkingsovereenkomst tot 

doorontwikkeling met kennisinstellingen en 

bedrijven. (UP2016 p. 6) 

Procesbegeleiding, 

Kennis vergaren 

 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Solar City, project op het Amsterdam 

Science Park gericht op het ontwikkelen 

van hoog efficiënte en goedkope opwekking 

van zonnestroom. (UP 2016 p. 6) 

Procesbegeleiding  

Voorbeeld-

functie 

Zonnepanelen te installeren op de 

provinciale gebouwen. (BEA p. 28) 

Eigen 

bedrijfsvoering 

Op het provinciale kantoor 

aan het Houtplein zijn 212 

zonnepanelen geplaatst, 

goed voor 47.700 kWh en 

een CO2-reductie van 

bijna 27.000 kilogram. 

(BEA p. 27) 
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In de Staat van de energietransitie staan voor Zon verschillende indicatoren opgenomen, waarvoor de resultaten 

voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt In onderstaande tabel zijn deze indicatoren weergegeven:63 

 
Tabel 14 Indicatoren en resultaten Zon 

Indicatoren 

Productie van duurzame energie 

1) Duurzame elektriciteit: 

a) Jaarlijkse duurzame elektriciteitsproductie in Noord-Holland, met onderscheid biomassa, wind op land en zon PV 

c) Elektriciteitsproductie zon-PV in Noord-Holland en Nederland 

2) Duurzame warmte: 

a) Schatting van de productie van duurzame warmte in Noord-Holland, met onderscheid zonnewarmte, biogas voor 

warmte, houtkachels, WKO, biomassaketels, geothermie en biomassa, warmtenet 

 

3.6 Biomassa en groen gas 

Het zesde thema is Biomassa en groen gas. Op het gebied van biomassa en groen gas is in de Beleidsagenda 

de volgende ambitie opgenomen: “Met InVesta en Milena-Olga moet Alkmaar een laagdrempelige plek worden 

voor bedrijven die onderzoek doen naar vergassing van verschillende biomassastromen. Een goed 

onderzoeksprogramma en de juiste faciliteiten moeten het voor bedrijven aantrekkelijk maken om zich hier te 

vestigen.”64 De provincie hanteert het uitgangspunt food before fuel.65 

 

In onderstaande tabel zijn voor Biomassa en groen gas de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten 

die zij inzet en de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in 

paragraaf 2.4. De maatregelen dragen bij aan het opwekken van duurzame energie.66 

 
Tabel 15 Rollen en instrumenten Biomassa en groen gas 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Financierder (BEA p. 31) Faciliteren Realisatie demonstratie-installatie voor biomassavergassing 

Milena-Olga (tegenwoordig Ambigo) (UP 2016 pp. 6-7, UP 2017 

p. 8 en UP 2018 p. 10) 

Financiering 

  Realisatie InVesta (Institute for Valorization and Expertise in 

Thermochemics Alkmaar) Voor bedrijven die onderzoek 

uitvoeren naar vergassing van houtachtige biomassa en de 

toepassingsmogelijkheden van gassen die hierbij ontstaan.  

(UP 2016 pp. 6-7) 

  

Kennisontwikkeling en 

kennisdeling (BEA p. 31) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Onderzoek emissiezones (water)wegen samen met de 

provincies Gelderland en Utrecht, OD NZKG (UP 2018 p. 8) 

Kennis vergaren 

Partner (PvA RP p.5) Beïnvloeden Lobby richting Rijk voor scheepvaart en vrachtverkeer, specifiek 

voor het voorkomen van accijnsverhoging LNG 2019 (zwaar 

vrachtvervoer) (UP 2018 p. 8) 

Lobby 

                                                           
63 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 40-42 
64 Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019, p. 30 
65 Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019, p. 22 
66 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Bemiddelaar, verbinder, 

kennisdeler (PvA RP p. 5) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Kennismakelaar groen gas i.s.m. GroenGas Nederland, gericht 

op het bundelen en verspreiden van kennis over 

groengasontwikkeling. (UP 2016 p. 6, UP 2017 p. 8) 

Kennisdelen 

Waar dat kan geeft de 

provincie zelf het goede 

voorbeeld (BEA p. 19) 

Voorbeeld-

functie 

We geven het goede voorbeeld en werken aan de vergroening 

van ons wagenpark. Tot op heden is het gebruik van groen gas 

voor mobiliteitsdoeleinden veelal het aantrekkelijkst (gelet op de 

kosten). De provincie heeft vanuit duurzaamheidsoptiek geen 

voorkeur voor één soort brandstof, maar streeft naar een zo 

duurzaam als mogelijke oplossing voor tenminste haar eigen 

wagenpark en weegt dit criterium mee in aanbestedingen. Waar 

groen gas als meest passende of aantrekkelijkste optie uit de 

bus komt, zetten wij ons in om het gebruik ervan te 

optimaliseren of te ondersteunen. (BEA p. 31) 

Eigen 

bedrijfsvoering 

 

In de Staat van de energietransitie staan voor Biomassa en groen gas verschillende indicatoren opgenomen, 

waarvoor de resultaten voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt In onderstaande tabel zijn deze indicatoren 

weergegeven:67 

 
Tabel 16 Indicatoren en resultaten Biomassa en groen gas 

Indicatoren 

Productie van duurzame energie 

1) Duurzame elektriciteit: 

a) Jaarlijkse duurzame elektriciteitsproductie in Noord-Holland, met onderscheid biomassa, wind op land en zon PV 

2) Duurzame warmte: 

a) Schatting van de productie van duurzame warmte in Noord-Holland, met onderscheid zonnewarmte, biogas voor 

warmte, houtkachels, WKO, biomassaketels, geothermie en biomassa, warmtenet 

3) Duurzaam gas: 

a) Duurzaam gasproductie in Noord-Holland en Nederland 

 

3.7 Warmte en koude 

Het zevende thema is Warmte en koude. De provincie heeft haar ambitie voor dit thema als volgt omschreven: 

“Er zijn in de provincie warmtebronnen waarvan de warmte nu niet wordt gebruikt. Ook is er potentie voor het 

verder verduurzamen van die bronnen, of van warmtelevering in het algemeen. Veel van de restwarmte komt 

immers nog van fossiele (kolen-, gas-, afval-, of andere) verbranding. Om de onbenutte restwarmte te kunnen 

hergebruiken, is een infrastructuur voor warmte nodig. Regionale warmtenetten kunnen het efficiëntst worden 

aangesloten op de warmtenetten die er al liggen. In de ideale situatie wordt dat regionale warmtenet zo ingericht, 

dat het water eerst gebruikt wordt in gebouwen waar een hoge temperatuur nodig is, en vervolgens gaat naar 

gebouwen waar lagere en nog lagere temperaturen voldoende zijn. De warmte wordt dus een paar keer 

hergebruikt. Uiteindelijk keert het water terug naar de warmtebron, om opnieuw te worden opgewarmd. De MRA 

heeft de ambitie om 500.000 woningen of een equivalent daarvan aan te sluiten op een warmtenet in 2040. Het 

                                                           
67 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 40-44 
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regionale warmtenet moet generaties lang mee kunnen. Om vraag en aanbod van warmte en koude, in de gehele 

provincie, goed op elkaar te laten aansluiten, brengen we de aanbieders en afnemers in beeld.”68 

 

In onderstaande tabel zijn voor Warmte en koude de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten die zij 

inzet en de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in 

paragraaf 2.4. De maatregelen dragen bij aan het opwekken van duurzame energie.69 

 
Tabel 17 Rollen en instrumenten Warmte en koude 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie  

Instrumenten Vertaling instrumenten 

Een belangrijke taak voor de 

provincie is het letterlijk in kaart 

brengen van de warmtevraag en 

het warmteaanbod.  

Als de ‘warmtemarkt’ ruimtelijk in 

kaart is, benutten we onze rol 

om partijen bij elkaar te brengen 

en aan te zetten tot het nemen 

van vervolgstappen. We zullen 

ontwikkelingen stimuleren, 

bijvoorbeeld door financieel bij te 

dragen aan 

haalbaarheidsonderzoek of aan 

proceskosten bij het opzetten 

van samenwerking in de 

warmteketen. (BEA p. 34) 

 

Een aanjagende en faciliterende 

rol t.a.v. warmtenetten  

(CA p. 22) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Opstellen Warmteplan en Warmtetransitie agenda, dat 

inzicht geeft in het potentieel (UP 2016 p. 7 en UP 2018 

p. 9) 

Regiedocument 

Ontwikkeling WKO-tool (/www.wkotool.nl ), dat in één 

opslag de mogelijkheden laat zien voor een open WKO-

systeem op locaties in Noord-Holland. (UP 2016 p.7)  

Kennisdelen 

Warmtebronnenkaart: geografisch overzicht van een 

aantal (niet limitatieve) duurzame (CO2-arme) 

warmtebronnen en restwarmtebronnen in het gebied 

van de Metropool Regio Amsterdam (MRA) en Noord-

Holland Noord (NHN),(Warmtebronnen MRA en NHN)  

Kennisdelen 

Opzetten van een seismisch onderzoeksprogramma en 

aanjagen van projecten in de MRA op het gebied van 

geothermie, proefboringen in Schalkwijk (UP 2018 p. 9, 

int. 17 apr.) 

Kennis vergaren, 

Faciliteren en 

stimuleren/regisseren 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Stimuleren benutten warmte en koude, waarbij het gaat 

om het verder ontwikkelen van het warmte-koude-

dossier in Noord-Holland. O.a. door voorzitterschap 

stuurgroep MRA Warmte & Koude, ondersteunen 

initiatieven NHN gekoppeld aan duurzame glastuinbouw 

en gebouwde omgeving, 34 publiek-private partners 

werken aan totstandkoming regionaal warmtenet, 

waarin in totaal 500.000 woningbouwequivalenten 

worden aangesloten, maken van Grand Design 2.0 voor 

de MRA incl. aantaken van Greenport Aalsmeer  

(UP 2016 p. 7, UP 2017 p.8, UP 2018 p.9) 

Procesbegeleiding 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Lidmaatschap Stichting Warmtenetwerk, landelijke 

stichting met als doel kennisontwikkeling (UP 2018 p. 9) 

Kennis vergaren 

Beïnvloeden Deelname proces STRONG, landelijk proces om te 

komen tot nationale structuurvisie. (UP 2016 p. 7) 

Lobby 

 

Het thema warmte-koude is verwikkeld met de andere thema’s, onder andere met de thema’s Gebouwde 

omgeving, Energiebesparing in de industrie en Verduurzaming glastuinbouw. De provincie zet ook binnen die 

thema’s instrumenten in die met warmte-koude te maken hebben, zoals het opstellen van de voortgangsagenda 

                                                           
68 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 33 
69 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, p. 4 
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warmtetransitie in de Industrie en onderzoek naar mogelijkheden warmtenetten in de glastuinbouw. In de Staat 

van de energietransitie staan Warmte en koude verschillende indicatoren opgenomen, waarvoor de resultaten 

voor meerdere jaren inzichtelijk zijn gemaakt In de onderstaande tabel zijn deze indicatoren weergegeven:70 

 
Tabel 18 Indicatoren en resultaten Warmte en koude 

Indicatoren 

Productie van duurzame energie 

2) Duurzame warmte: 

a) Schatting van de productie van duurzame warmte in Noord-Holland, met onderscheid zonnewarmte, biogas voor 

warmte, houtkachels, WKO, biomassaketels, geothermie en biomassa, warmtenet 

b) Geschatte levering van warmte in Noord-Holland via grootschalige warmtenetten 

c) Productie van warmte uit geothermie in Noord-Holland en Nederland 

 

                                                           
70 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland, pp. 42-43 
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| 4 | Overige 

4.1 Fondsen 

De provincie heeft vijf verschillende fondsen, via deze fondsen (en verstrekken van subsidies) wil de provincie 

innovatie stimuleren.71 

 

1. Participatiefonds Duurzame Economie Noord-Holland (PDENH) 

Het Participatiefonds Duurzame Economie Noord-Holland (PDENH) financiert bedrijven en projecten op het 

gebied van Energietransitie, Circulaire Economie en Duurzame Mobiliteit door het aangaan van deelnemingen en 

verschaffen van leningen.72 Het fonds is voor de provincie een belangrijk instrument om innovatie te bereiken en 

biedt ruimte voor zowel grootschalige als kleinschalige innovatieve projecten. Het fonds is sinds 2014 

operationeel. In de eerste tranche is € 30 miljoen beschikbaar gesteld.73 Hiervan was per 1 januari 2016 nog € 

25,3 miljoen beschikbaar. In totaal is € 85 miljoen beschikbaar voor dit fonds.74 

 

2. Subsidieregeling MKB Innovatiestimulering regio en Topsectoren (MIT) 

De Subsidieregeling MKB Innovatiestimulering regio en Topsectoren (MIT) is een Rijksregeling, het doel van de 

regeling is duurzame innovaties in het MKB te stimuleren teneinde een duurzame, vernieuwende en 

ondernemende economie te bevorderen.75 In het Coalitieakkoord is in totaal € 18 mln. beschikbaar gesteld voor 

de MKB Innovatiefondsen, waarvan € 7 miljoen voor deze regeling.76 

 

3. Innovatiefonds Noord-Holland 

Het Innovatiefonds Noord-Holland (voormalig Proof-of-conceptfonds (PoC-fonds)) is een samenwerking van de 

provincie Noord-Holland met de Amsterdamse Kennisinstellingen. In totaal is er circa € 21 miljoen beschikbaar 

vanuit de provincie en kennisinstellingen, waarvan € 8,2 miljoen van de provincie. Van deze € 21 miljoen is € 5 

miljoen gelabeld voor innovatie voor energietransitie. Er is een holding opgericht die het fonds beheert.77  

 

4. Programma Investeringsgereed Innovatief MKB Noord-Holland (PIM) 

Het Programma Investeringsgereed Innovatief MKB Noord-Holland (PIM) helpt innovatieve of duurzame MKB-ers 

met financieringsvragen door middel van maatwerkadvies, het geven van inzichten over financierings-

mogelijkheden en het aanbieden van masterclasses en voorlichtingsbijeenkomsten. Ook koppelt PIM 

ondernemers aan zijn unieke netwerk, dat bestaat uit financiers, andere bedrijven en potentiële klanten. De 

doelgroep van het PIM bestaat uit Startups, Scale-ups en MKB-ers die gevestigd zijn in Noord-Holland. Minimaal 

de helft van de begeleide bedrijven is actief binnen circulaire economie, duurzame mobiliteit of energietransitie. 

De bedoeling is dat het PIM de komende drie jaar 30.000 MKB-ers zal bereiken en 350 innovatieve en duurzame 

ondernemers met maatwerkadvies zal bijstaan om groei te realiseren. Daarmee zal PIM voor tenminste € 30 

                                                           
71 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 17 
72 https://www.pdenh.nl/provincie-noord-holland/ en https://www.pdenh.nl/energietransitie/ 
73 Provincie Noord-Holland (2014), Milieubeleidsplan 2015-2018, p. 12 en 24 
74 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 p.2 
75http://product.sduconnect.nl/  
76 Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 3 
77 Provincie Noord-Holland (2018), Overzicht financieringsinstrumenten provincie Noord-Holland voor innovatie en 

verduurzaming; Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 & Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 

bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 3 
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miljoen aan financiering voor ondernemers faciliteren. Vanuit de provincie is € 2 miljoen beschikbaar voor het 

PIM.78  

 

5. GO!-NH 

GO!-NH is een innovatie- en accelerator programma voor duurzame mobiliteit (voorjaar 2018 en 2019) en 

circulaire economie (najaar 2018 en 2019). De doelgroep van dit programma zijn startups, innovatieve MKB 

bedrijven, grote organisaties en instellingen. In 2018 zullen er twee versnellingsprogramma’s zijn. De start van de 

werving voor het eerste programma is op 21 november. Voor dit programma is € 0,5 miljoen beschikbaar van de 

provincie.79  

 

Rollen en instrumenten fondsen 

In onderstaande tabel zijn voor de fondsen de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten die zij inzetten 

en de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in paragraaf 2.4. 

 
Tabel 19 Rollen en instrumenten fondsen 

Rol provincie Vertaling 

rol 

provincie 

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/effecten 

(voor zover bekend) 

Stimuleren van innovatie 

(BEA p. 17) 

De verschillende 

innovatiefondsen zijn elk 

gericht op een ander 

deel van het innovatie-

proces. (int. 17 apr.) 

Faciliteren 

  

  

  

  

Participatiefonds Duurzame Economie 

Noord-Holland (PDENH), investeringsfonds 

dat bedrijven en projecten financiert op het 

gebied van Energietransitie, Circulaire 

Economie en Duurzame Mobiliteit door het 

aangaan van deelnemingen en verschaffen 

leningen. (www.pdenh.nl) 

Fonds J2016 p. 93: 

▪ 215 bedrijven en 5 

corporaties ondersteund. 

▪ 25 innovatieve projecten 

ondersteund. 

Subsidieregeling MKB Innovatiestimulering 

regio en Topsectoren (MIT) 

Innovatiefonds Noord-Holland (voormalig 

Proof-of-conceptfonds (PoC-fonds)).  

Programma Investeringsgereed Innovatief 

MKB Noord-Holland (PIM) 

GO!-NH 

 

4.2 EnergyLab 

De ambitie van de provincie Noord-Holland met het EnergyLab is het toepassen op tenminste drie 

beleidsopgaven, verbinding instrument met programma Groen Kapitaal en Circulaire Economie (UP 2016 p. 3). 

 

                                                           
78 Provincie Noord-Holland (2018), Overzicht financieringsinstrumenten provincie Noord-Holland voor innovatie en 

verduurzaming & Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 

3 
79 Provincie Noord-Holland (2018), Overzicht financieringsinstrumenten provincie Noord-Holland voor innovatie en 

verduurzaming & Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020, p. 

3 
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In onderstaande tabel zijn voor het EnergyLab de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten die zij 

inzetten, de vertaling van deze rollen en instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in 

paragraaf 2.4. 

 
Tabel 20 Rollen en instrumenten EnergyLab 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie 

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Springplank, mobilisator en reflector: 

Als springplank helpt het EnergyLab beloftevolle 

projecten de sprong naar gevestigd project te 

maken. Dat kan door coaching en door projecten te 

verbinden met andere partijen die voor 

langdurige ondersteuning kunnen zorgen.  

Als mobilisator kan het EnergyLab via een 

thematisch traject een groot vraagstuk (bijvoorbeeld 

de verduurzaming van de gebouwde omgeving) 

verbinden met wat lokaal leeft (het bijeenbrengen 

van woningcorporaties, lokale duurzame 

energiecoöperaties en installatiebedrijven in Noord-

Holland). 

Als reflector zorgt het EnergyLab ervoor dat er 

waardevolle lessen worden getrokken uit 

innovatietrajecten en dat deze kennis wordt gedeeld. 

(BEA p. 16) 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Een EnergyLab is een instrument dat we 

flexibel en kortstondig kunnen inzetten 

voor een bepaald thema of dilemma. De 

bedoeling is om initiatieven uit de 

samenleving ruimte te geven, te 

versnellen en op te schalen. (BEA p. 15) 

Dit instrument is onlangs ingezet om 

samen met partners meer duidelijkheid te 

krijgen rondom het onderwerp energie 

infrastructuur. (int. 17 apr.) Het 

EnergyLab over energie infrastructuur 

heeft geresulteerd in een witboek 

Energie-infrastructuur. Daarnaast is er 

een EnergyLab georganiseerd over 

LNG/groen gas (e-mail 16 juli 2018) 

Kennis vergaren, 

Kennisdelen, 

Procesbegeleiding, 

Inhoudelijke 

deskundigheid 

 

4.3 Eigen organisatie  

In de factsheet Eigen organisatie, behorende bij de Routeplanner Energietransitie, geeft de provincie Noord-

Holland de volgende aangrijpingspunten aan die zij zelf als organisatie hebben om energieneutraal te worden: 

 Als gebouweigenaar kan de provincie haar panden zo veel mogelijk verduurzamen, door energie-efficiënte 

maatregelen te nemen, voor een duurzame warmtevoorziening te kiezen en energie duurzaam op te (laten) 

wekken.  

 Als eigenaar van infrastructurele bouwwerken kan de provincie het elektriciteitsverbruik terugbrengen, door 

bijvoorbeeld ledverlichting toe te passen in openbare verlichting en verlichtingsniveaus terug te brengen 

(uiteraard binnen veiligheidskaders).  

 Als eigenaar van vervoermiddelen kan de provincie kiezen voor een zo duurzaam mogelijk vervoermiddel, 

binnen kaders van veiligheid, actieradius, etc.  

 Als eigenaar van gronden kan de provincie deze gronden tijdelijk dan wel permanent ter beschikking stellen 

voor energieopwekking. Denk aan zonnepanelen langs wegen of biomassa op gereserveerde gronden.  

 Als werkgever kan de provincie sturen op de keuze van vervoermiddelen van haar personeel.  

 Als organisatie kan de provincie bezoekers stimuleren tot het maken van duurzame keuzes in 

vervoermiddelen.  

 Als opdrachtgever en klant kan de provincie duurzaamheid een rol geven bij de keuze van aannemers en 

leveranciers.   
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In de factsheet is aangegeven wat de stand van zaken is met betrekking tot energie-efficiënte maatregelen en de 

verduurzaming van het energieverbruik, en waar nog kansen liggen.80 

 

De provincie geeft aan dat zij zich inzet om de provinciale organisatie op een verantwoorde wijze zo 

energieneutraal mogelijk te maken.81 In onderstaande tabel zijn voor het verduurzamen van de eigen organisatie 

de rollen van de provincie beschreven, de instrumenten die zij inzetten en de vertaling van deze rollen en 

instrumenten op basis van de indeling zoals weergegeven in paragraaf 2.4. 

 
Tabel 21 Rollen en instrumenten Verduurzaming eigen organisatie 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie 

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Waar dat kan geeft de 

provincie zelf het goede 

voorbeeld (BEA p. 19) 

Voorbeeldfunctie Het verduurzamen van het eigen vastgoed (BEA p. 19) 

 

'Zonnepanelen installeren op de provinciale gebouwen.  

(BEA p. 28) 

 

'We geven het goede voorbeeld en werken aan de 

vergroening van ons wagenpark. Tot op heden is het gebruik 

van groen gas voor mobiliteitsdoeleinden veelal het 

aantrekkelijkst (gelet op de kosten). De provincie heeft vanuit 

duurzaamheidsoptiek geen voorkeur voor één soort 

brandstof, maar streeft naar een zo duurzaam als mogelijke 

oplossing voor tenminste haar eigen wagenpark en weegt dit 

criterium mee in aanbestedingen. Waar groen gas als meest 

passende of aantrekkelijkste optie uit de bus komt, zetten wij 

ons in om het gebruik ervan te optimaliseren of te 

ondersteunen.’ (BEA p. 31) 

Eigen 

bedrijfsvoering 

Gebouweigenaar Voorbeeldfunctie Energie-efficiënte maatregelen: de provincie voert vierjaarlijks 

een EED-energieaudit uit. Het eindrapport laat zien welke 

energiebesparende maatregelen al zijn genomen met 

betrekking tot gebouwen en vervoer en welke maatregelen 

nog genomen kunnen worden. In de loop van 2018-2019 

zullen de maatregelen met een terugverdientijd van vijf jaar of 

minder daadwerkelijk genomen worden. Maatregelen met een 

langere terugverdientijd zijn ook in beeld gebracht. 

In interprovinciale overleggen Facility Management wordt 

tussen provincies informatie uitgewisseld over 

duurzaamheidsinitiatieven op het gebied van het 

gebouwgebonden én niet-gebouwgebonden energieverbruik. 

Eigen 

bedrijfsvoering 

Eigenaar van 

infrastructurele bouwwerken 

Voorbeeldfunctie Binnen de komende vier jaar zal het energieverbruik flink 

verminderen door in één slag alle gebruikte verlichting te 

vervangen door led. Hierdoor zal het totale elektriciteits-

verbruik van de provincie van 9 GWh naar 7 Gwh kunnen 

dalen. 

Eigen 

bedrijfsvoering 

                                                           
80 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050, Factsheets, eigen organisatie, pp. 4-5 
81 Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019 
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Rol provincie Vertaling rol 

provincie 

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Eigenaar vervoermiddelen Voorbeeldfunctie Het is beleid om binnen de eisen die gesteld zijn, zoals 

actieradius en veiligheid, steeds de meest duurzame keus te 

maken. Met een toenemend aanbod aan personenwagens op 

elektriciteit en waterstof zal het wagenpark naar verwachting 

binnen afzienbare tijd geheel verduurzamen. 

Eigen 

bedrijfsvoering 

Grondeigenaar Voorbeeldfunctie In februari/maart 2017 heeft de provincie Noord-Holland een 

duurzaamheidsdeal ondertekend met Rijkswaterstaat over 

energieopwekking op het eigen areaal. Het plan is om in 2018 

onderzoek uit te voeren naar de benuttig van provinciale 

gronden voor al dan niet tijdelijke duurzame 

energieopwekking (zonnepanelen en biomassa). 

Eigen 

bedrijfsvoering 

Werkgever Voorbeeldfunctie Vervoersbewegingen kunnen worden voorkomen door 

bijvoorbeeld thuiswerken en videoconferencing/ 

videotelefonie. Deze mogelijkheden worden bij de provincie 

gefaciliteerd. Voor wat betreft woon-werkverkeer en 

dienstverkeer zijn de personeelsregelingen gericht op 

bevordering van gebruik van OV en fiets.  

In zijn algemeenheid geldt dat het reisgedrag van 

medewerkers wordt gemonitord, zodat duidelijk is welke 

prikkels waar nodig zijn om het reisgedrag zo duurzaam 

mogelijk te laten zijn. 

Eigen 

bedrijfsvoering 

Opdrachtgever, klant Voorbeeldfunctie De provincie besteedt al haar infrastructurele werken uit aan 

de markt. Hierbij kan zij expliciet eisten stellen bij de 

aanbesteding of in de contracteisen op het gebied van 

energiebesparing en energietransitie. De CO2-prestatieladder 

is een instrument waarbij onze opdrachtnemers in hun 

bedrijfsvoering aandacht moeten besteden aan CO2-reductie 

en daarmee energiebesparing. 

Aanbesteding 

Resterend energieverbruik Voorbeeldfunctie Gepoogd zal worden het resterend energieverbruik zelf 

duurzaam op te wekken. NV Afvalzorg kan hier wellicht een 

rol in spelen, omdat het grondgebied dubbel kan worden 

gebruikt: voor afvalopslag en zonnepanelen. 

Eigen 

bedrijfsvoering 

 

4.4 Green Deals 

In 2011 is de Green Deal-aanpak begonnen. Met de Green Deals wil de overheid vernieuwende, duurzame 

initiatieven uit de samenleving de ruimte geven. Dit wil zij bereiken door knelpunten in de wet- en regelgeving weg 

te nemen, nieuwe markten te creëren, goede informatie te geven en te zorgen voor optimale 

samenwerkingsverbanden. Door onderlinge afspraken kunnen deelnemers werken aan concrete resultaten, 

waarbij iedere betrokken partij zijn eigen verantwoordelijkheid heeft. Een van de thema’s in de Green Deal-

aanpak is energie. Individuele provincies hebben Green Deals gesloten, maar ook het IPO heeft namens de 

provincies Green Deals afgesloten.  
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De provincie Noord-Holland geeft aan dat zij zich vanuit (duurzame) mobiliteit verbonden hebben met: 

 GD 185 Openbaar toegankelijke elektrische laadinfrastructuur 

 GD 196 Infranatuur 

 GD 198 Elektrisch vervoer 2016-2020 

 GD 209 Duurzaam GWW 2.0 

 GD 223 Circulair Inkopen 2.0 – van pilot naar opschaling 

Andere Green Deals zijn onder meer: 

 Green Deal MRA Warmte Koude 

 Green deal InVesta 

 Green deal aardgasvrije wijken. 

 Green deal CO2 glastuinbouw.82 

Zie ook de website: www.greendeals.nl    

 

4.5 Servicepunt Duurzame Energie (SPDE) 

Het Servicepunt Duurzame Energie (SPDE, hierna: Servicepunt) is ingericht voor regio’s, gemeenten en 

woningbouwcorporaties in Noord-Holland. Bestuurders en professionals in dienst van deze organisaties kunnen 

bij het Servicepunt terecht met al hun vragen. Middels bijeenkomsten, individuele gesprekken, een website en 

een nieuwsbrief verspreid en deelt het Servicepunt kennis over beleid en concrete aanpakken. Daarnaast initieert 

het Servicepunt in samenwerking met gemeenten en andere partijen projecten en aanpakken.83 Het Servicepunt 

richt zich op drie thema’s; aardgasvrije nieuwbouw, duurzame bedrijventerreinen en warmtetransitie.84  

 

 
Tabel 22 Rollen en instrumenten Servicepunt Duurzame Energie 

Rol provincie Vertaling rol 

provincie 

Instrumenten Vertaling 

instrumenten 

Resultaten/ 

effecten 

De netwerkende en 

participerende rol komt tot 

uiting in de samenwerking 

met partners in het veld en 

via het Servicepunt 

Duurzame Energie (SPDE), 

bedoeld om de 

verduurzaming van de 

gebouwde omgeving te 

versnellen. (BEA p. 14) 

 

Stimuleren/ 

Regisseren 

Servicepunt Duurzame Energie (SPDE), 

gericht op (ambtelijke) ondersteuning 

voor gemeenten op het gebied van de 

verduurzaming van de woningvoorraad. 

Tevens organiseert het SPDE 

kennissessies en produceren zij diverse 

informatiebrochures.  

(UP 2016 p. 4., int. 17 apr.) 

Procesbegeleiding, 

Inhoudelijke 

deskundigheid, 

Kennisdelen 

Uitvoering van energie-

besparingsprojecten bij 

woningen en bedrijven 

door het SPDE 

ondersteund. 19 

bijeenkomsten, 5 

trainingen, circa 80 

ondersteuningsvragen, 

9 factsheets. (J2016 p. 

93) 

            

                                                           
82 Provincie Noord-Holland, e-mail, 16 juli 2018 
83 Servicepunt Duurzame Energie (2018), www.servicepuntduurzameenergie.nl  
84 Servicepunt Duurzame Energie (2018), www.servicepuntduurzameenergie.nl  
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| Bijlage A | Afkortingenlijst en 
geraadpleegde bronnen 

Afkortingenlijst 

Afkorting Bron 

BEA Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

CA Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019 

int. 17 apr. Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 

J2016 Provincie Noord-Holland (2017), Jaarrekening 2016 

Koersdoc. DE Provincie Noord-Holland (2012), Koersdocument Duurzame Energie, Aanzet beleid duurzame energie 2012-2015 

MBP 2015-2018 Provincie Noord-Holland (2014), Milieubeleidsplan 2015-2018 

PvA RP Provincie Noord-Holland (2018), Plan van Aanpak Routeplanner Energietransitie 2020-2050 

UP 2016 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

UP 2017 Provincie Noord-Holland (2017), Uitvoeringsparagraaf 2017 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

UP 2018 Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

 

Documenten algemeen 

 PBL (2017), Nationale Energieverkenning 2017 

 Europees Parlement en de Raad (2009), Renewable Energy Directive (RED; EU-richtlijn Energie uit 

Hernieuwbare bronnen) 

 

Documenten provincie Noord-Holland 

 Buck (2017), Economische kansen en bedreigingen Energietransitie, Analyse voor de provincie Noord-

Holland 

 ECN (2015), De ruimtelijke effecten van de energietransitie in Noord-Holland 

 ECN (2016), Perspectieven op een volledig hernieuwbare energievoorziening in Noord-Holland 

 ECN (2017), Nulmeting energiebesparing industrie 

 ECN (2017), Staat van de Energietransitie Noord-Holland 

 Marco Broekman urbanism research architecture e.a. (2017), Ruimtelijke verkenning energietransitie MRA 

 Provincie Noord-Holland (2012), Koersdocument Duurzame Energie, Aanzet beleid duurzame energie 2012-

2015 

 Provincie Noord-Holland (2014), Milieubeleidsplan 2015-2018 

 Provincie Noord-Holland (2015), Ruimte voor groei, coalitieakkoord 2015-2019 

 Provincie Noord-Holland (2016), Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

 Provincie Noord-Holland (2016), Uitvoeringsparagraaf bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

 Provincie Noord-Holland (2017), Jaarrekening 2016 

 Provincie Noord-Holland (2017), Programmabegroting 2018 

 Provincie Noord-Holland (2017), Uitvoeringsnotitie energiebesparing in de industrie 

 Provincie Noord-Holland (2017), Uitvoeringsparagraaf 2017 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

 Provincie Noord-Holland (2017), Uitvoeringsregeling opstellingen voor zonne-energie in het landelijk gebied 

 Provincie Noord-Holland (2018), Besluitenlijst PS 26 maart 2018 

 Provincie Noord-Holland (2018), Betreft: Staat van de Energietransitie en Routeplanner 2050 

(1013723/1046734) 
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 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Energieinfrastructuur 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Industrie 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Land- en tuinbouw 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Mobiliteit en Transport 

 Provincie Noord-Holland (2018), Deelstudie Opwekking van hernieuwbare Energie 

 Provincie Noord-Holland (2018), Overzicht financieringsinstrumenten provincie Noord-Holland voor innovatie 

en verduurzaming 

 Provincie Noord-Holland (2018), Plan van Aanpak Routeplanner Energietransitie 2020-2050 

 Provincie Noord-Holland (2018), Routeplanner Energietransitie 2020-2050 

 Provincie Noord-Holland (2018) Tweede Begrotingswijziging 

 Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsparagraaf 2018 bij Beleidsagenda Energietransitie 2016-2020 

 Provincie Noord-Holland (2018), Uitvoeringsregeling subsidie innovatieve financiering 

duurzaamheidsmaatregelen woningen Noord-Holland 2018 

 Provincie Noord-Holland, e-mail, 16 juli 2018 

 Provincie Noord-Holland, e-mail, 31 juli 2018 

 Provincie Noord-Holland, interview, 17 april 2018 

 Servicepunt Duurzame Energie (2018), www.servicepuntduurzameenergie.nl  

 SWITCH (2014), Noordelijke Energieagenda 

 Wing e.a. (2018), Agenda IJsselmeergebied 2050, krachten bundelen voor het Blauwe Hart 

 

Websites 

 CBS (2018), statline.cbs.nl 

 De Afsluitdijk (2018), https://www.deafsluitdijk.nl/  

 Green Deal (2018), www.greendeals.nl 

 IPO (2018), www.ipo.nl  

 Klimaatmonitor (2018), klimaatmonitor.databank.nl  

 Metropoolregio Amsterdam (2018), www.metropoolregioamsterdam.nl  

 Provincie Noord-Holland (2016), Asbest eraf, zonnepanelen erop, http://decentrale.regelgeving.overheid.nl/ 

 Provincie Noord-Holland (2017), Asbest eraf, zonnepanelen erop, http://product.sduconnect.nl/  

 Provincie Noord-Holland (2018), Duurzaamheidsinitiatieven burgercollectieven Noord-Holland 2018, 

http://product.sduconnect.nl/  

 Provincie Noord-Holland (2018), Duurzaamheidsmaatregelen woningen 2018, http://product.sduconnect.nl/  

 Provincie Noord-Holland (2018), Duurzame warmtebronnen MRA en NHN, https://maps.noord-holland.nl/  

 Provincie Noord-Holland (2018), UVR subsidie MIT, http://product.sduconnect.nl/ 

 Provincie Noord-Holland (2018), Regionaal energiebesparingsprogr. woningen, http://product.sduconnect.nl/  

 Under2 Coalition (2018), http://under2mou.org/ 

 Wageningen Universiteit & Research (2018), https://www.wur.nl/ 

 

Geïnterviewde personen 

 Mevrouw Noor Bouwens - Sectormanager Onderzoek en Informatie 

 Mevrouw Ragna Kroes - Teamcoördinator Energietransitie, Integrale Opgaven en Transities 
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| Colofon | 

Randstedelijke Rekenkamer 

Teleportboulevard 110 

1043 EJ Amsterdam 

020 – 58 18 585 

info@randstedelijke-rekenkamer.nl 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl 

Volg ons op twitter via: @rekenrandstad   
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Persbericht 

Provinciale inspanningen aan energietransitie moeten beter zichtbaar gemaakt 

Assen/Amsterdam/Deventer/Middelburg/Eindhoven, 14 december 2018 

Het Nederlandse energiesysteem moet ingrijpend worden veranderd. Fossiele brandstoffen maken 

plaats voor hernieuwbare energie, zoals wind en zon. Over deze energietransitie zijn Europese en 

landelijke afspraken gemaakt. Alle provincies zetten zich, samen met partners zoals 

woningbouwcorporaties, bedrijven, gemeenten en inwonerscollectieven in om te voldoen aan die 

afspraken. De vijf provinciale Rekenkamers hebben in hun rapport ‘Energie in transitie’ in kaart 

gebracht hoe ver de twaalf provincies zijn met energietransitie.  

In hun rapport doen de Rekenkamers aanbevelingen voor de manier waarop Provinciale Staten hun 

rol bij energietransitie kunnen invullen. Ook hebben de Rekenkamers aanbevelingen geformuleerd 

om in de toekomst beter zichtbaar te kunnen maken wat de bijdrage van de provincies is, om te 

zorgen dat provincies van elkaar kunnen leren en om te kunnen sturen op doelen die veelal ver in de 

toekomst liggen. Het rapport is op 13 december 2018 aangeboden aan de heer Bovens, voorzitter 

van het Interprovinciaal Overleg en tevens commissaris van de Koning in Limburg.  

Theo Bovens, voorzitter van het IPO-bestuur: “Goed dat de Rekenkamers dit samen hebben 

onderzocht. Het gaat immers om een actueel thema met een enorme opgave. Als voorzitter van het 

IPO-bestuur zie ik de aanbevelingen als steun voor de weg die we hebben ingeslagen als provincies 

om nadrukkelijker in IPO verband samen te werken aan regionale-energiestrategieën. En daar ben ik 

blij mee.”  

Alle provincies hebben een programma dat zich richt op de energietransitie. Uit het onderzoek is 

naar voren gekomen dat er veel verschillende termen worden gebruikt voor doelstellingen en 

instrumenten. Terwijl de insteek bij de provincies de afgelopen jaren in grote lijnen dezelfde is 

geweest: energie besparen enerzijds en hernieuwbare energie opwekken anderzijds. De 

Rekenkamers bevelen aan om zoveel mogelijk dezelfde begrippen te hanteren bij de formulering van 

ambities en het vaststellen van doelen. Omdat het vaak gaat om doelstellingen die verder in de 

toekomst liggen, is het belangrijk om te weten of de plannen wel haalbaar zijn. Door tussendoelen te 

formuleren, kan tussentijds worden bijgestuurd, zo adviseren de Rekenkamers.  

De provincies kunnen veel van elkaar leren over de verschillende instrumenten die ze inzetten voor 

energietransitie. De Rekenkamers hebben ook gekeken naar het geld dat de provincies aan 

energietransitie uitgeven, maar een goede vergelijking is niet te maken. Dat komt omdat ze allemaal 

op een andere manier de middelen administreren. De Rekenkamers vinden het belangrijk dat de 

provincies op een onderling vergelijkbare manier aan het publiek kunnen verantwoorden hoeveel 

geld zij (ieder voor zich en gezamenlijk) besteden aan energietransitie en wat daarmee gerealiseerd 

wordt.  

 

 



    

  

 
  

 

 

 

De samenwerking die voor de energietransitie nodig 

is, vraagt om gezamenlijke plannen van provincie en 

partners. Omdat de ontwikkelingen op het gebied van 

energietransitie snel gaan, is een programma nodig 

dat daarvoor ruimte biedt. Bij het opstellen van de 

toekomstige programma’s voor energietransitie, 

waarin CO₂-reductie en -opslag in een aantal 

provincies naar verwachting een grotere plek zullen 

innemen, zijn dit aandachtspunten voor Provinciale 

Staten.  

Nellie Verbugt, voorzitter van het bestuurlijk 

begeleidingscollege van het onderzoek: “Door het 

rapport op dit moment, enkele maanden voor de 

Statenverkiezingen, uit te brengen, kan het door de 

Staten benut worden voor de vormgeving van het 

energiebeleid in de volgende statenperiode.” 

 

 

 
Over de provinciale Rekenkamers 
De vijf provinciale rekenkamers (Noordelijke Rekenkamer, Randstedelijke Rekenkamer, Rekenkamer 

Oost-Nederland, Rekenkamer Zeeland en Zuidelijke Rekenkamer) doen onafhankelijk onderzoek naar 

de uitvoering van het provinciaal beleid. De onderzoeksrapporten zijn openbaar en worden 

behandeld in de vergaderingen van Provinciale Staten. Provinciale Staten besluiten vervolgens wat er 

met de conclusies en aanbevelingen gedaan wordt. 

Op deze wijze dragen de provinciale rekenkamers bij aan de kwaliteit van het provinciaal bestuur en 

aan het vergroten van de publieke verantwoording. 

Voor vragen over dit persbericht kunt u contact opnemen met Michael Mekel of Ans Hoenderdos via 

info@randstedelijke-rekenkamer.nl en tel. 020 58 18 585. 

Het rapport is te downloaden op de website van de provinciale rekenkamers. Daar treft u ook meer 

informatie aan over de organisatie en de werkwijze van de provinciale rekenkamers.  
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M.C.A. de Zwart 
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 Advies aan Provinciale Staten 

 

 

T.b.v. Statenvergadering d.d.  4 februari 2019 

Commissie Economie, Energie en Bestuur  

Datum commissievergadering 21 januari 2019 

 

 

 

Onderwerp:   Voordracht 15:  Rapport diverse Rekenkamers inz.  

                          Energietransitie    

 

  

 

De commissie Economie, Energie en Bestuur adviseert om de 

voordracht te agenderen voor de PS-vergadering van 4 februari  

2019. 

Een meerderheid van de commissie onderschrijft de aanbevelingen 

uit het rapport. CU/SGP en CDA hebben aangegeven tijdens de 

commissiebehandeling een amendement te overwegen ter 

concretisering van de aanbevelingen. 

 

Voor de discussie/vragen in de commissie: zie hieronder het 

uittreksel uit het conceptverslag commissie EEB 21 januari 2019. 

 

 

6.b.  Voordracht Rapport diverse Rekenkamers inz. Energietransitie 

 

Dhr. Van Mekel en mw. Bijkerk van de Randstedelijke Rekenkamer sluiten aan.  

 

De voorzitter geeft het woord aan de hr. Mekel voor een korte toelichting op het rapport. Daarna kunnen 

commissieleden vragen stellen aan de opstellers van het rapport. 

 

Dhr. Van Mekel geeft een korte toelichting op het rapport. Het was een bijzondere situatie omdat de vijf 

rekenkamers die op provinciaal niveau actief zijn, het inventariserende onderzoek in 12 provincies 

gezamenlijk hebben uitgevoerd. Er is geen waardeoordeel gegeven aan de resultaten per provincie in 

vergelijking met overige provincies. Een aantal zaken valt op. De doelstellingen van de provincies zijn 

ambitieus. Voor Noord-Holland gaat het om 14% hernieuwbare energie in 2020. De cijfers van 2016 tonen dat 

er 6% is gerealiseerd en in 2050 moet dat 100% zijn. Overigens lopen deze cijfers achter bij de actualiteit 

maar de provincie doet er alles aan om de cijfers actueel te houden. Er moet nog het nodige gebeuren om 

deze ambities te realiseren, maar men moet zich realiseren dat de effecten vertraagd in beeld komen. De 

verantwoording van het publieke geld is conform BBV, maar niettemin was het moeilijk om de provincies te 

vergelijken op het gebied van de beschikbare middelen, want de provincies starten vanuit verschillende 

posities, de middelen worden op verschillende manieren besteed (in diverse soorten fondsen) en in 

verschillende programma’s. Geadviseerd wordt om de terminologie te harmoniseren, omdat anders moeilijk 

aan te tonen is wat de inspanningen van de provincies in 2050 hebben opgeleverd. Uit het onderzoek komt 

naar voren dat de provincies een belangrijke rol spelen bij de energietransitie, maar zij zijn niet de enige. Het 

speelveld verandert voortdurend, daarom moet er een balans zijn tussen sturen op doelen en het vertrouwen 

geven aan partners. De aanbevelingen zijn voor de 12 provincies algemeen geformuleerd maar GS geven in 

hun reactie aan deze grotendeels te onderschrijven. Een aantal wordt al uitgevoerd. In IPO-verband zal een 

aantal aanbevelingen gezamenlijk worden opgepakt. De rekenkamers hebben het voornemen om de 

energietransitie bijvoorbeeld een keer per bestuursperiode te evalueren.  

 

Vragen aan de Randstedelijke Rekenkamer:  
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Dhr. Bouberg Wilson (ONH) vraagt of de rekenkamers zich kunnen vinden in de specifieke reactie van GS op 

de algemene aanbevelingen.  

 

Dhr. Van Mekel kan zich vinden in de reactie van GS van Noord-Holland. De reacties van alle provincies geven 

voor de rekenkamers geen aanleiding om hierop nog een keer inhoudelijk te reageren.  

 

Dhr. Gringhuis (GL) vraagt of gezien het vertraagde effect van de cijfers, pas in 2022 bekend is of de 

doelstelling van 2020 is gerealiseerd.  

 

Dhr. Van Mekel constateert dat de laatste cijfers die voor het onderzoek in 2018 beschikbaar waren, dateren 

van 2016. Die vertraging vormt ook voor de provincies een probleem. Er worden in Noord-Holland extra 

inspanningen verricht om de cijfers te actualiseren maar dat is op dit moment nog niet mogelijk. De 

verwachting is dat dit zal verbeteren, want ook de Klimaatmonitor wordt verder doorontwikkeld. 

 

Commissiebehandeling: 

 

Dhr. Klein (CU/SGP) dankt voor het opstellen van het rapport, maar de vraag is hoe de follow-up plaatsvindt. 

Het lijkt enigszins gemakkelijk om de aanbevelingen van GS aan PS zo maar over te nemen, want het gaat 

juist over de concrete invulling. Misschien is het wenselijk om de aanbevelingen van de rekenkamer aan de 

nieuwe Staten voor te leggen en nader te concretiseren. In dat kader wordt de rekenkamer gevraagd naar 

ideeën voor een concrete vertaling. De reactie van GS is overwegend positief, maar er is wel een aantal 

voorbehouden gemaakt en wanneer alle provincies hiertoe overgaan, dan wordt het doel van het rapport 

ondergraven. Het eerste voorbehoud wordt bijvoorbeeld gemaakt bij het doorrekenen van de effecten van de 

afzonderlijke instrumenten. GS stellen voor om eerst een expert judgement te laten uitvoeren. De CU/SGP 

verzoekt GS nadrukkelijk om waar mogelijk, de resultaten wel door te rekenen zodat er enig zicht ontstaat 

want anders lijken de aanbevelingen nutteloos te zijn. Het is positief dat aanbeveling 4 wordt overgenomen. 

Bij aanbeveling 7.b. wordt ook een voorbehoud gemaakt, dit betreft de omvang van hernieuwbare energie als 

percentage van het finale energieverbruik, omdat het geen doel op zich is. Dat is ook zo, maar niettemin lijkt 

het nuttig om deze omvang vast te stellen en te vergelijken. Daarom worden GS verzocht deze informatie wel 

aan te leveren.  

 

Mw. De Meij (50plus) vindt het rapport erg complex om te lezen. Zij mist concrete voorstellen in het rapport. 

Uit artikelen in de pers blijkt dat een aantal provincies nu al niet kan voldoen aan bijvoorbeeld het opslaan en 

doorleveren van elektriciteit. Hoe is deze stand van zaken in Noord-Holland? Niet alle uitgangspunten van de 

provincies zijn hetzelfde, dus hoe kunnen deze dan met elkaar worden vergeleken? Het is niet duidelijk wat 

het ontwerpbesluit precies inhoudt.  

 

Dhr. Gringhuis (GL) vond het ook een ingewikkeld stuk. Hij sluit aan bij de CU/SGP dat PS hun rol moeten 

bepalen. Daarom wordt punt d. onderschreven, PS nemen de ambassadeursrol op zich. Hij vraagt GS of het 

mogelijk is om de cijfers over de doelstellingen in 2020 eerder aan te leveren dan pas in 2022. 

 

Dhr. Bouberg Wilson (ONH) meent dat het algemene probleem is dat de opgaven aan de voorkant niet helder 

zijn en of de te nemen acties bij elkaar opgeteld de doelstelling wel gaan realiseren. Daarbij komt dat de 

taakstellingen misschien gewijzigd worden omdat de problematiek groter is dan nu wordt verondersteld. 

Niettemin moeten er wel afspraken gemaakt worden. Voorgesteld wordt om op basis van uniforme 

landsdekkende uitgangspunten de provinciale taakstelling te bepalen, die overigens weer geactualiseerd 

moet worden wanneer ontwikkelingen daar aanleiding voor geven. Op basis van de provinciale taakstelling 

kan besloten worden over de inhoud en actualisatie van de regionale energiestrategie voor de provincie. In de 

regionale energiestrategieën kunnen de ambities en kaders voor de korte en lange termijn vastgelegd worden 

voor het optimaal faciliteren van het realiseren van productiedoelstellingen. Na actualisatie van de ambities 

en kaders dient op basis van actuele procesinformatie geborgd te worden dat bijsturen waar nodig tijdig kan 

plaatsvinden. Dan ontstaat er een kader om ondanks alle bestaande onzekerheden snel en adequaat te 

kunnen reageren. Het feit dat de reactie van GS wordt gedeeld door de rekenkamers wordt toegejuicht.  

 

Mw. Klaassen (D66) dankt de onderzoekers voor het gedegen werk, mede namens de leden van PvdD en de 

PvdA als vooruitgeschoven post voor de Randstedelijke Rekenkamer. Het rapport is inderdaad complex, mede 

omdat er heel veel informatie wordt aangeboden. Daarom wordt aangesloten bij het eerdere verzoek van 

commissieleden om een meer concrete formulering. Het is niet de bedoeling dat er een wedstrijdelement 

ontstaat tussen provincies, maar zo voelde het wel een beetje bij het lezen van de tekst. Erkend wordt dat het 

soms kan helpen om de ambities op te krikken. PS is nog niet echt aangehaakt bij de regionale strategieën 
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om te beoordelen of de processen goed georganiseerd zijn en of de juiste partijen aan tafel zitten. De 

regionale strategieën moeten binnen 6 maanden nadat het klimaatakkoord is ondertekend, in concept 

afgerond zijn. Daarom is D66 benieuwd naar de voorstellen van de twee programmamanagers in Noord-

Holland die hopelijk het advies concreter maken. Verzocht wordt om hier meer procesinformatie over te 

ontvangen zodat PS hun rol als ambassadeur kunnen spelen en kunnen beoordelen of de stakeholders goed 

zijn aangesloten.  Om het draagvlak voor de energietransitie te laten groeien dienen alle partijen tijdig 

aangesloten te zijn.   

 

Mw. De Meij (50plus) vraagt hoe geconcludeerd kan worden dat er veel meer draagvlak ontstaat.   

 

Mw. Klaassen (D66) heeft gezegd dat de procesinformatie en de betrokkenheid van stakeholders nodig zijn 

om te kunnen borgen dat partijen op tijd zijn aangehaakt, zodat er kan worden gewerkt aan een groot 

draagvlak. 

 

Mw. De Meij (50plus) vraagt of de burgers hierbij meegenomen worden.  

 

Mw. Klaassen (D66) bevestigt dit. Dit is vergelijkbaar met de procedure bij de Omgevingsvisie.  

 

Dhr. Zoon (PvdD) dankt voor het nuttige rapport van de rekenkamers en de positieve reactie van GS op de 

aanbevelingen. Het rapport stelt dat de provincie Noord-Holland streeft naar een goede mix van duurzame 

energie, maar de vraag is wat een goede mix is, aangezien een belangrijk deel van de mix afkomstig is van 

grootschalige kap van bossen en verbranding van bomen. In 2019 zal Nederland tot de 5 grootste 

houtpelletgebruikers/leveranciers van de wereld behoren. De inzet zal zeker zijn om alleen duurzaam gekapt 

hout te gebruiken, maar iedereen weet dat dit niet mogelijk is. De provincie blijkt het principe food before 

fuel te  hanteren, maar dit zou vervangen moeten worden door nature before fuel. De energietransitie gaat 

over de overgang van een fossiele eindige vervuilende energiebron voor bedrijven naar een onuitputtelijke 

schone energiebron voor iedereen. Het concept van sociale windmolens van Urgenda geeft de mogelijkheid 

om lokaal te investeren in duurzame energie en dat raakt aan de kern van de  energierol van de provincie. 

Daarom dienen GS het vergunningsbeleid voor kleine en sociale windmolens te versoepelen voor een transitie 

naar eerlijker lasten voor de burgers. Partijen die hierbij betrokken moeten worden, zijn bewonersgroepen, 

agrariërs en organisaties zoals Urgenda. GS houden een voorbehoud bij aanbeveling 6, indicator finaal 

energieverbruik als percentage van 1990. Die reactie is opvallend te noemen. Willen GS ervoor zorgen dat 

deze gegevens en cijfers toch boven tafel komen?  

 

Dhr. Haijen (SP) bedankt de rekenkamer voor het rapport. Na de inhoudelijke invulling van de regionale 

energiestrategieën door alle betrokken partijen zal een meer concreet programma ontstaan. Het rapport 

vergelijkt instrumenten die de verschillende provincies inzetten en een van die instrumenten kan een 

Energiefonds zijn. In Noord-Holland bestaan al meerdere van dergelijke fondsen, zoals het innovatiefonds 

Noord-Holland en een programma Investeringsgereed Innovatief mkb Noord-Holland. De SP is groot 

voorstander van het inzichtelijk maken van hoe het geld van de fondsen bijdraagt aan de energietransitie, dus 

die aanbeveling wordt van harte onderschreven. De verschillende vormen van energiefondsen worden zeker 

gesteund, omdat deze collectieve oplossingen mogelijk maken. Helaas ligt het zwaartepunt op dit moment bij 

het bedrijfsleven en op de aanbodkant bij innovatiesubsidies voor bedrijven. Het is vanzelfsprekend dat 

provincies van elkaar leren, daarom wordt de betreffende aanbeveling zeker onderschreven. 

 

Mw. Bezaan (PVV) bedankt de rekenkamer voor het rapport. De energietransitie is kostbaar en zal leiden tot 

gigantisch hoge rekeningen voor de burgers, terwijl er amper een noodzaak voor is. Het idee dat de provincie 

invloed kan uitoefenen op het mondiale klimaat is een vorm van grootheidswaanzin. Daarom ziet de PVV 

geen enkele rol weggelegd voor de provincie bij de energietransitie. 

 

Mw. Lagerveld (VVD) bedankt de rekenkamer voor het rapport. Het is inmiddels duidelijk geworden dat het 

landelijk concept klimaatakkoord dat nu wordt doorgerekend, voor de Noord-Hollandse burgers mogelijk veel 

geld gaat kosten. Daarom is ook de VVD Noord-Holland voorstander van realisme in de aanpak van de 

energietransitie. Rekening houden met het draagvlak in de samenleving moet ook bij het provinciale 

klimaataanpak prioriteit hebben.  Hoe gaat de gedeputeerde het draagvlak in Noord-Holland de komende 

periode realiseren? 

 

Dhr. Klein (CU/SGP) vraagt zich af hoe de VVD nu al kan weten dat de kostenverdeling gaat leiden tot veel 

kosten voor de burger en dat de verdeling niet eerlijk zal plaatsvinden. De verdeling is nog helemaal niet 

bekend.  
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Mw. Lagerveld (VVD) weet inderdaad nog niet hoeveel geld het gaat kosten, maar het is duidelijk dat de 

transitie erg duur wordt. De VVD is positief over de aanbevelingen van de rekenkamer aan PS en over de 

reactie van GS. De VVD zal de komende jaren bijdragen aan een gezamenlijke aanpak van de energietransitie 

met het nieuwe college, draagvlak creëren en het stellen van de juiste kaders voor de beleidsagenda 

energietransitie 2020 en verder. GS worden verzocht rekening te houden met het in ontwikkeling zijnde 

draagvlak in de samenleving en PS voldoende gelegenheid te geven om mee te denken, juist in het 

vervolgproces. De energietransitie vraagt naast een coöperatief proces, ook om een transparante en flexibele 

aanpak en daar hoort een luisterend oor van een kritisch meedenkend PS zeker bij. Graag een reactie van de 

gedeputeerde hierop. De aanbeveling aan GS om PS over een jaar te informeren over de verwerking van de 

aan hun adres gedane aanbevelingen wordt onderschreven. In hoeverre wordt naast de uitkomsten van de 

klimaattafel ook het programma van de RES’en verwerkt in de routeplanner 2050? Voor het draagvlak is van 

belang dat op programmaniveau het college samen met andere spelers in het veld tot een betrouwbare 

doorrekening van de ingezette instrumenten gaat komen en PS hierover regelmatig informeren. Kan de 

gedeputeerde zich inzetten voor de maximale mogelijkheden? Aanbeveling 5 om aan te sluiten bij het 

landelijk monitoringssysteem,  wordt omarmd door GS en dat wordt toegejuicht, want bij de introductie van 

het eigen regionale monitoringssysteem is al gewezen op het nut hiervan. Daarom is het goed te zien dat 

deze lijn in de praktijk nader invulling krijgt. Welke budgettaire gevolgen ontstaan er voor de portefeuille van 

de gedeputeerde?  

 

Mw. Doevendans (PvdA) vraagt zich af hoe men ervoor kan zorgen dat het proces zo vloeiend mogelijk gaat 

verlopen gezien alle ontwikkelingen en verschillende invloeden met allerlei effecten. Er zijn allerlei 

deskundige partners en experts betrokken, maar PS is het kaderstellende orgaan. Hoe kunnen PS tijdig 

aanhaken en bijsturen zodat de juiste kaders worden meegegeven die ontwikkelingen niet tegenwerken? PS 

moeten goed aangehaakt zijn bij de ontwikkelingen, mede met het oog op allerlei verschillende initiatieven 

en innovaties die ontstaan richting 2050. Hoe kan het proces zo vloeiend mogelijk verlopen en kan er naar 

aanleiding van het klimaatakkoord nog geschoven worden met de aanbevelingen en inbreng van PS?  

 

Mw. De Meij (50plus) vindt het logisch dat eerst moet worden afgewacht wat de uitkomsten van het 

klimaatakkoord zijn en wat het de burgers gaat kosten en pas dan komt de kaderstellende rol van de 

provincie en de monitoring aan de orde.  

 

Mw. Doevendans (PvdA) wil niet wachten met het nemen van initiatief. Zij benadrukt de noodzaak van een 

eerlijke verdeling tussen bedrijfsleven en burgers. Aan het begin van deze coalitieperiode is men hiermee 

gestart, er zijn allerlei fondsen in het leven geroepen die worden gecontinueerd. Ook die ontwikkelingen 

moeten gemonitord blijven worden en aangescherpt waar nodig.  

 

Mw. De Meij (50plus) vindt de PvdA en CU/SGP erg naïef, want uit allerlei reacties van burgers in de 

afgelopen periode blijkt veel onrust te bestaan over de enorme toename van de energiebelasting sinds 1 

januari jl. en het feit dat de industrie vooralsnog geen of slechts een minimale bijdrage gaat leveren aan het 

klimaatakkoord. De burgers zijn straks de sigaar, dat is duidelijk.  

 

Dhr. Klein (CU/SGP) heeft nog geen enkele partij gehoord die voorstander zou zijn van een oneerlijke 

verdeling van de kosten van de energietransitie. Iedereen is ervan overtuigd dat de kosten eerlijk moeten 

worden verdeeld. Als men nu als provincie niets doet, dan worden de burgers straks met nog grotere 

problemen opgezadeld. Er moet nu actie worden genomen.  

 

Mw. Doevendans (PvdA) sluit zich aan bij de CU/SGP. De landelijke PvdA wil juist de heffing bij de bedrijven 

neerleggen, daarom wordt gerekend op een eerlijke verdeling. PS moeten de kaders stellen ook na het 

klimaatakkoord, maar gezien de complexiteit moeten PS hun kaderstellende rol nog nader definiëren. Het is 

van belang om voortvarend door te gaan, maar de organisaties mogen niet door de provincie geblokkeerd 

worden bij het realiseren van de stip op de horizon in 2050.  

 

Dhr. De Kam (CDA) vindt het goed om aan het einde van deze Statenperiode terug te kijken naar de 

duurzame ambitie en daadkracht van de coalitie. In het rapport zijn de middelen die de provincie ter 

beschikking heeft gesteld, niet bij elkaar opgeteld, maar uit de optelling die hijzelf gemaakt heeft, blijkt dat 

inmiddels 150 miljoen euro beschikbaar is gesteld voor de energietransitie. Noord-Holland wendt de 

middelen vooral aan als vliegwiel voor innovatie, waardoor de impact vele malen groter is dan de concrete 

investering. De actualiteit van de data is net als in de energiemonitor pilot van vorig jaar achterhaald. Kan de 

ambitie om in 2020 14% van de benodigde energie duurzaam op te wekken gehaald worden? Daarvoor zou 
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14% van 250 PJ duurzaam opgewekt moeten worden. In 2016 zat men rond 15 PJ. Wordt de gerealiseerde 

685,5 MW wind op land meegenomen in dit getal? Ligt men op koers voor het tussendoel van 14% in 2020? 

Hoe kijkt de gedeputeerde naar het formuleren van concrete tussendoelstellingen voor de relatief korte 

termijn met het oog op de doelstellingen op lange termijn tot 2050, met uitzondering van de tussendoelen 

van 14% in 2020 en 16% in 2023? Het ligt voor de hand om met de tussendoelen aan te sluiten op de 

ijkmomenten van het Rijk op basis van de Klimaatwet, een klimaatplan per 5 jaar. Hoe kijkt de gedeputeerde 

hiernaar? Is het inderdaad de bedoeling dat de provincies het eigen energieverbruik duurzaam gaan 

opwekken? Is de rol van de provincie in het klimaatakkoord helderder geworden in het gepresenteerde 

ontwerp Klimaatakkoord? 

 

Dhr. Van Mekel meldt dat aan PS één aanbeveling is gegeven en die richt zich op hoe de 

volksvertegenwoordiging kan omgaan met netwerksturing. Het is niet eenvoudig om hier concreet invulling 

aan te geven, omdat de rekenkamer niet op de stoel van de volksvertegenwoordiging wil gaan zitten. Wel is 

gesignaleerd dat er na de tweede wereldoorlog een plangeleide periode ontstond (de overheid maakte 

plannen die werden uitgevoerd), maar dat is in toenemende mate niet meer het geval. De provincie is niet de 

alleenbepaler in de energietransitie, daarom moet er in het speelveld sturend worden geopereerd. Om de 

doelstellingen te bereiken moet daarom samengewerkt worden met andere partijen in het kader van 

proceslegitimiteit. Hierbij spelen de regionale energiestrategieën een grote rol. Hieraan kunnen PS samen met 

GS doelstellingen meegeven zonder alles dicht te regelen, want er moet ook rekening gehouden worden met 

de wensen van de andere partners.   

 

Dhr. De Kam vraagt hoe de doelstellingen nader geconcretiseerd kunnen worden. 

 

Dhr. Van Mekel antwoordt dat er een concrete doelstelling is geformuleerd, namelijk 100% hernieuwbare 

energie in 2050. Het gaat om de weg naar het realiseren van deze doelstelling in 2050. Daarom wordt 

geadviseerd aan te sluiten op de ijkmomenten van bijvoorbeeld het Rijk (2020, 2023, 2030, 2050). Daarmee 

kan men de vinger aan de pols houden. Voor de realisatie van 685,5 MW Wind op land in Noord-Holland 

wordt verwezen naar figuur 13, pagina 54 van het rapport, waarin de stand van zaken van wind op land 2017 

vermeld staat.  

 

Dhr. Klein (CU/SGP) vraagt naar de gevolgen van de voorbehouden die gemaakt worden door de colleges van 

de diverse provincies.  

 

Dhr. Van Mekel meldt dat er voldoende goede wil en dynamiek is bij de provincies, maar de echte kracht 

moet wel komen uit IPO-verband omdat provincies het in hun eentje niet gaan redden.   

 

Gedeputeerde Van der Hoek benadrukt dat vandaag enkel de inhoud van het rapport voorligt en niet de 

aanpassing of versnelling van het beleid. Het gaat nu om de vraag hoe de provincies elkaar kunnen 

versterken en wat zij zelf kunnen doen. De provincie is een van de vele spelers in het veld, dus de provincie 

bepaalt niet alles zelf. In de routeplanner staat aangegeven wanneer de stand van zaken wordt getoetst en 

ook wordt de periodieke staat en voortgang van de energietransitie voorgelegd. Besluitpunt 2: GS stellen voor 

dit punt te koppelen aan de monitoringssystematiek van de nieuwe beleidsagenda, afgestemd op het 

klimaatakkoord. Daarbij kan worden ingegaan op de aanbevelingen, reden waarom een extra 

rapportagemoment overbodig lijkt. De voorbehouden van GS zien vooral op de beperkingen in de al of niet 

tijdige uitvoerbaarheid van maatregelen. GS trachten zoveel mogelijk door te rekenen, maar soms ontbreken 

daar de juiste instrumenten voor. Agendapunt 7.b., 1990: De cijfers zijn echt niet beschikbaar en er is geen 

mogelijkheid om deze eerder op tafel te leggen. Het concreter maken van de kaders en doelstellingen 

gebeurt aan de hand van de RES’en die worden voorgelegd aan PS. Daarmee hebben PS gelegenheid om 

aanpassingen in de uitvoering door te voeren en maatregelen concreter te maken. 

 

Dhr. Bouberg Wilson (ONH) heeft een procesgang aan de voorkant geschetst om tijdens de rit tot bijstelling 

van de kaders te komen, omdat op dit moment de doelstelling van de (wellicht extra) taakstelling van het 

Klimaatakkoord nog niet bekend is.  

 

Gedeputeerde Van der Hoek bevestigt dat het proces nog open ligt en er zijn nog veel vragen die 

beantwoord moeten worden. Na vaststelling van het klimaatakkoord zal er voor PS een traject volgen om 

uiteindelijk tot besluitvorming te komen. Het is bijzonder dat een aantal partijen nu al weet dat de kosten 

voor de burgers enorm gaan oplopen, want het ontwerp Klimaatakkoord moet nog definitief vastgesteld 

worden. Bovendien heeft het IPO een eerlijke lastenverdeling als randvoorwaarde gesteld om door te praten. 

De verdeling van de kosten is nog steeds onderwerp van gesprek en dit zal steeds opnieuw een belangrijk 
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punt zijn in de reactie aan Den Haag. Er zal ook een bestuurslastenonderzoek volgen om de kosten van de 

taken voor de provincie voor de energietransitie te bepalen. Eerst moet de doorrekening van het 

klimaatakkoord bekend zijn alvorens een oordeel gevormd kan worden. De budgettaire gevolgen van de 

aansluiting bij de landelijke monitor kunnen nu nog niet geschetst worden, dat wordt onderdeel van de 

uitwerking. Los van wat er rond het klimaatakkoord speelt, is er al veel beleid geformuleerd om de 

doelstellingen te halen en dat beleid wordt gewoon doorgezet, overigens wel in samenhang met het 

klimaatakkoord. Uiteindelijk is het criterium losgelaten dat de provincies voor hun eigen energieopwekking 

moeten zorgen. De provincie speelt diverse rollen, aanjagen en faciliteren en innovatie bevorderen maar 

gelijktijdig moeten de afspraken uit het klimaatakkoord gehandhaafd worden. Deze diverse rollen zullen 

wellicht altijd blijven bestaan.   

 

Tweede termijn 

 

Mw. Bezaan (PVV) meldt als voorbeeld van een oneerlijke lastenverdeling dat er voor 2050 6 miljoen huizen 

van het gas moeten worden gehaald waarvan de kosten 18.000 euro per woning bedragen. In december 2018 

hebben 24 onderzoekers en experts een manifest opgesteld waarin een ander oordeel over het 

klimaatakkoord wordt gepresenteerd. Wellicht kan de gedeputeerde daar ook kennis van nemen om tot een 

meer genuanceerd oordeel te komen.   

 

Dhr. Klein (CU/SGP) vraagt of de PVV ervan op de hoogte is dat de ondertekenaars van dit manifest geen 

klimaatwetenschappers zijn en dat degenen die zich professor noemen, allemaal gepensioneerd zijn.  

 

Mw. Bezaan (PVV) meent dat wanneer mensen gepensioneerd zijn, zij nog wel degelijk van waarde kunnen 

zijn voor de maatschappelijke discussie. Emeritus hoogleraar Kees de Lange is een natuurkundige en geen 

klimaatkundige, maar ook in de natuurkunde heeft men te maken met natuurwetten. 

 

Mw. Klaassen (D66) vraagt hoe de PVV dan de verwarming van huizen in 2050 voor zich ziet.  

 

Mw. Bezaan (PVV) heeft een voorkeur voor de toepassing van thorium voor de verwarming.  

 

Dhr. De Kam (CDA) wil nog even nadenken over het formuleren van een voorstel en/of opdracht voor de 

nieuwe PS. 

 

Mw. Lagerveld (VVD) vraagt of GS kunnen kijken wat wel mogelijk is in het kader van het opstellen van 

betrouwbare doorrekeningen met het oog op het creëren van draagvlak.  

 

Dhr. Klein (CU/SGP) vindt het een goede suggestie van het CDA om het iets explicieter te maken. De uitleg 

van de rekenkamer over de uitvoering van netwerksturing is helder. Naast het overnemen van de 

aanbevelingen in de voordracht kunnen de nieuwe PS samen met de nieuwe GS een plan opstellen om de 

netwerksturing te realiseren.  

 

Mw. De Meij (50plus) weet nog niet of zij het voorstel kan steunen, omdat de uitkomsten van het 

klimaatakkoord op dit moment nog niet bekend zijn.  

 

Gedeputeerde Van der Hoek heeft het onderzoek van de 24 wetenschappers gelezen en er kennis van 

genomen, maar zijn bezwaar bij het voorbeeld van de PVV is dat er een generiek bedrag van 18.000 euro 

wordt genoemd dat de aanpassing van de huizen voor iedereen gaat kosten, terwijl het bij verduurzaming 

juist om maatwerk gaat want elke woning is anders. Bovendien is het niet juist dat er aan de voorkant wordt 

uitgegaan van het feit dat het niet betaalbaar is. Bovendien is reeds erkend dat de betaalbaarheid en de 

lastenverdeling terechte zorgpunten zijn. Daarom wil het IPO eerst de doorrekening van alle maatregelen 

afwachten en er dan pas een oordeel over vormen want de lastenverdeling is een zwaarwegend punt. In 

antwoord op de vraag van de VVD wordt verwezen naar het antwoord van GS over de doorrekenbaarheid.  

 

De voorzitter constateert dat de voordracht wordt doorgeleid naar PS. 
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- Onderzoeksrapport Randstedelijke Rekenkamer , Noordelijke Rekenkamer, Rekenkamer    

  Oost-Nederland, Rekenkamer Zeeland en Zuidelijke Rekenkamer Energie in transitie 

-  Feitennota Energietransitie provincie Noord-Holland 

-  Persbericht Energie-in-transitie-RR 

-  Ontwerpbesluit 

 

 

1. Inleiding 

De provinciale Rekenkamers zijn onafhankelijke organen die onderzoek doen naar de 

doeltreffendheid, doelmatigheid en rechtmatigheid van het gevoerde bestuur van de provincies. 

De Randstedelijke Rekenkamer heeft samen met de vier andere provinciale Rekenkamers een 

onderzoek uitgevoerd naar energietransitie. Provinciale Staten behandelen 

rekenkamerrapporten standaard in de betreffende vakcommissie en rondt deze af met een 

Statenbesluit. 

 

De provincies hebben onder meer de rol van regisseur bij de energietransitie. Zij zijn de schakel 

tussen het Rijk, netbeheerders, waterschappen, gemeenten, burgers en vastgoedeigenaren. De 

provincies zullen samen met betrokken partijen via een gebiedsspecifieke aanpak taken moeten 

invullen. 

Voor de provinciale Rekenkamers reden om onderzoek te doen naar de inzet van de provincies 

op het gebied van energietransitie en de Provinciale Staten (PS) van twaalf provincies inzicht te 

geven in de ambities en de wijze waarop daaraan invulling wordt gegeven. Een vergelijkend 

onderzoek met als doel om van elkaar te leren.  

Het rapport bevat aanbevelingen voor PS gericht op de rol die PS hebben bij een thema waarbij 

de provincie samen met andere partijen een ambitie nastreeft. Die samenwerking is er al en die 

zal in de nabije toekomst een nog grotere rol gaan spelen. Dus ligt hierin ook een taak voor 

Statenleden hun kaderstellende rol in te vullen. 
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Daarnaast bevat het rapport aanbevelingen voor Gedeputeerde Staten (GS) als het gaat om 

eenduidigheid in termen, tussendoelen en rekenwijzen, zodat in de toekomst de inzet van 

provincies en de resultaten daarvan nog beter in kaart kunnen worden gebracht.  

mogelijkheden. 

 

Het onderzoek heeft de volgende centrale onderzoeksvraag:  

Wat zijn de overeenkomsten en verschillen in de ambities, rolopvatting, instrumentgebruik, 

inzet en resultaten tot nu toe van de provincies op het gebied van energietransitie in de periode 

2016 - 1 april 2018? 

 

De onderzoeksvragen zijn onderverdeeld in 3 thema’s: 

Inzet van de provincies  

1. Welke ambities hebben de verschillende provincies als het gaat om energietransitie en hoe 

verhouden deze zich tot de verplichtingen die zij met het Rijk zijn aangegaan?  

2. Welke rollen en instrumenten zetten provincies daarbij in en welke partijen betrekken de 

provincies?  

3. Welke onderbouwing ten aanzien van de werking van de rol(len) en instrumenten is 

beschikbaar?  

4. Welke andere beleidsthema’s worden ingezet ten behoeve van de ambities op het gebied van 

energietransitie?  

5. Wat is de omvang van de inzet op energietransitie in structurele en incidentele middelen 

(inclusief revolverende fondsen)?  

6. Welke indicatoren worden gehanteerd voor de monitoring en evaluatie?  

7. Welke resultaten (prestaties en effecten) zijn inmiddels bij de provincies bekend?  

 

Provincie specifieke kenmerken en uitgangspositie van de provincies  

8. Wat zijn de voor de vergelijking relevante kenmerken van de provincie, waaronder de omvang 

van de begroting van de provincie, het aantal woningen en het aantal vestigingen per 

bedrijfstak in de provincie?  

9. Wat is de omvang van het energiegebruik in TJ per provincie onderverdeeld in de 

verschillende sectoren?  

10. Wat is de omvang van de hernieuwbare energie per provincie?  

 

Vergelijking, verklaringen en suggesties  

11. Welke verschillen zijn er zichtbaar in ambitie, rolopvatting en instrumentarium tussen de 

provincies?  

12. Welke verschillen kunnen geduid worden vanuit de verschillen in kenmerken of 

uitgangspositie van de provincies?  

13. Welke verschillen zijn relevant om als suggestie aan één of meerdere provincies mee te 

geven?  

 

De eerste 10 vragen worden beantwoord in de feitennota Energietransitie Noord-Holland en de 

laatste 3 vragen met de gezamenlijke Bestuurlijke nota. 

Voor elke provincie is een eigen feitennota opgesteld 
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2. Conclusies en aanbevelingen 

Op de pagina’s 16 tot en met 23 van het onderzoeksrapport  treft u de conclusies en de 

aanbevelingen die de provinciale Rekenkamers op basis van het onderzoek aan Provinciale 

Staten en Gedeputeerde Staten van de 12 provincies doet. 

 

 

Conclusies en aanbevelingen voor PS: 

 

Conclusie van de Provinciale Rekenkamers naar aanleiding van het onderzoek: 

Alle provincies hebben een energieprogramma of –agenda opgesteld, veelal bij de start van de 

collegeperiode 2015-2019. De meeste provincies hebben een ‘eigen’ programma, vier 

provincies hebben (ook) een gezamenlijk programma vastgesteld met partners zoals 

gemeenten, bedrijven, woningbouwcorporaties etc. Naast grote overeenkomsten tussen de 

provincies qua inzet op energietransitie, zien de Rekenkamers ook verschillen. Bij keuzes 

waarop provincies inzetten, spelen provincie-specifieke kenmerken (veel of weinig industrie, 

ligging aan de kust of niet, aan- of afwezigheid van aanmerkelijke omvang glastuinbouw etc.) 

een rol. Alle programma’s laten zien we dat provincies er van doordrongen zijn dat de 

energietransitie alleen kan worden bewerkstelligd als er gezamenlijk wordt opgetrokken. Er 

wordt veelvuldig samengewerkt met andere partijen, zoals bedrijven, inwoners, het Rijk en 

andere decentrale overheden, milieufederaties, netwerkbedrijven en kennisinstellingen. Alle 

provincies zetten actief in op het smeden van netwerken voor energietransitie. De komende 

periode zullen provincies gaan werken aan gezamenlijke Regionale Energiestrategieën zoals 

afgesproken in het Interbestuurlijk Programma (IBP) en het concept Klimaatakkoord. In juni 

2019 moet per regio een concept strategie gereed zijn. 

 

Het beleidsveld energietransitie is dynamisch. Ontwikkelingen volgen elkaar in hoog tempo op 

en de energietransitie neemt steeds duidelijker een plek in in het maatschappelijk debat. 

Nieuwe partijen dienen zich aan, nieuwe technieken lijken veelbelovend en partners hebben 

eveneens ideeën en wensen om de energietransitie dichterbij te brengen. In een dergelijk 

speelveld is het nodig om over speelruimte en flexibiliteit te beschikken en snel te kunnen 

schakelen. Het is van belang om hiervoor ruimte te bieden bij nieuwe dan wel herijkte 

energieprogramma’s die in de toekomst worden opgesteld. De rol en positie van Provinciale 

Staten (PS) is bij gezamenlijke programma’s, waarbij de provincie niet de enige partij is die 

doelen formuleert en middelen inzet, een andere dan bij een eigen programma. Dit betekent 

dat PS na het stellen van kaders voor de ambities en de middelen, ruimte moeten bieden aan GS 

om samen met partners nader invulling te geven aan de energietransitie. Daarnaast is het van 

belang om afspraken met GS te maken over de wijze waarop de verantwoording plaats vindt. De 

controlerende rol van PS komt -naast het beoordelen van de gerealiseerde effecten- met name 

tot uitdrukking in het volgen van het proces; zitten de goede partijen aan tafel, worden 

procesdoelen gehaald en doet iedereen mee? PS kunnen daarbij een belangrijke ambassadeurs-

rol vervullen. Hiermee wordt bedoeld dat zij het belang van de energietransitie onderstrepen 

door hun betrokkenheid bij het gezamenlijke proces te tonen 

 

Hoe stuur en controleer je op een beleidsveld dat zeer dynamisch is en waar de opgave een 

verantwoordelijkheid is die groter is dan die van de provincie alleen? Uiteindelijk is dat de vraag 

waar het om draait bij energietransitie. De focus puur op meetbare doelen, eenduidige 

begrippen en monitoren past niet bij de dynamiek en de onvoorspelbaarheid van dit thema.  
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De focus op samen met anderen kansen pakken als ze zich voordoen, partijen met elkaar 

verbinden om zo samen sneller tot oplossingen te komen biedt te weinig houvast om te kunnen 

sturen. Beiden zijn nodig om op een goede manier de enorme uitdaging het hoofd te bieden. 

Daarbij is het zoeken naar het evenwicht tussen ruimte laten en meten & weten. Met de 

suggesties die uit dit onderzoek naar voren komen hebben we daaraan een bijdrage willen 

leveren. Het is aan de provincies om daar nader invulling aan te geven. 

 

Aanbevelingen van de Rekenkamers voor PS op grond van de conclusie  

Met de volgende aanbevelingen die uit het onderzoek naar voren komen willen de provinciale 

Rekenkamers een bijdrage leveren aan de vraag hoe Provinciale Staten kunnen sturen en 

controleren op een  dynamisch beleidsveld met een opgave die de provinciale 

verantwoordelijkheid te boven gaat: 

 

1. Toekomstige energieprogramma’s zullen nog meer een gezamenlijk programma met andere 

partijen worden dan nu het geval is. Dit heeft gevolgen voor de rol van PS. Daarom geven zij 

volgende aanbevelingen mee:  

a. Geef invulling aan uw kaderstellende rol door ambities te formuleren voor zowel korte als 

lange termijn, met ruimte voor de inbreng van partners in het totstandkomingsproces van deze 

ambities  

b. Geef ruimte aan partners in het netwerk voor de uitvoering; als gevolg van de dynamiek zijn 

niet alle opties/mogelijkheden op voorhand te voorspellen  

c. Verzeker u, naast de verantwoordingsinformatie die u van GS ontvangt, via procesinformatie 

dat het proces goed verloopt  

d. Pak uw rol als ambassadeur door betrokken te zijn in het gezamenlijke proces  

 

2. Verzoek GS om u over 1 jaar te informeren over de stand van zaken ten aanzien van de 

aanbevelingen uit dit rapport 

 

 

Aanbevelingen aan GS en haar reactie hierop: 

 

GS hebben in hun brief aan de Randstedelijke Rekenkamer aangegeven dat zij al de 

aanbevelingen overnemen, zij het soms met een voorbehoud. In IPO-verband zal e.e.a. 

uitgewerkt worden.  

 

Aanbeveling: 

1. Bepaal de weg richting einddoel en stel tussendoelen op. Dat zorgt ervoor dat de opgave 

concreet en behapbaar wordt. 

 

Reactie GS:  

Met de Routeplanner energietransitie 2050 hebben wij de mogelijke wegen tot 2050 geschetst. 

Via de Regionale energiestrategieën in het kader van het Klimaatakkoord stellen wij 

tussendoelen op voor 2030.  

 

Aanbeveling: 

2. Reken door wat het ingezette instrumentarium oplevert aan energiebesparing, productie van  

     hernieuwbare energie en CO₂-reductie en/of betrek expert judgement bij aanvang van het  

     (nieuwe) energietransitie programma. 



 

2019  15 

 

5 

Reactie GS:  

 

Het doorrekenen van de effecten van afzonderlijke instrumenten (subsidies uitgezonderd) zal 

moeilijk zijn, omdat met de instrumenten waarover wij beschikken niet zo rechtstreeks 

gestuurd kan worden. Daarbij komt dat waargenomen effecten door veel factoren (en actoren) 

veroorzaakt kunnen zijn. Expert judgement bij de start van een nieuw 

energietransitieprogramma is echter zeer wel mogelijk en zullen wij ook toepassen. Bij de 

totstandkoming van de huidige Beleidsagenda Energietransitie is daarvan ook gebruik gemaakt.  

 

Aanbeveling: 

3. Stuur zowel op provinciaal niveau als voor de regio’s in de Regionale Energiestrategieën aan 

op: 

a. het zoveel mogelijk hanteren van dezelfde terminologie als het gaat om het formuleren van 

de ambities ten aanzien van energietransitie. Aansluitend bij Europese en landelijke afspraken 

gaat het om: 

◦ Opwekking hernieuwbare energie (in PJ en als % van het finale gebruik) 

◦ Energiebesparing (in PJ en als % van het finale gebruik) 

◦ CO₂-reductie (in tonnen) 

b. het gebruik van vergelijkbare eenheden en referentiejaren in de te formuleren ambities 

c. gelijke ijkmomenten in de periode tussen 2020 en 2050, bijvoorbeeld elke 5 jaar 

d. pak dit zoveel mogelijk in IPO-verband op. 

 

Reactie GS:  

Deze aanbeveling onderschrijven wij en wij zetten ons ervoor in dat dit in IPO-verband 

uitwerking krijgt. IPO heeft hiervoor inmiddels een data-groep in het leven geroepen. Een 

technisch voorbehoud bij punt a. is dat energiebesparing normaliter (conform het Protocol 

Monitoring Energiebesparing) niet als % van het finale gebruik wordt uitgedrukt, maar in termen 

van efficiencyverbetering, dus als percentage van een berekend referentieverbruik. Wij 

vertrouwen erop dat we in IPO-verband met alle betrokken partijen als ook Rijk en VNG  tot een 

goede, werkbare definitie van energiebesparing komen, een definitie waarop ook gestuurd kan 

worden. Wat betreft de ijkmomenten zullen we aansluiten bij de afspraken die hierover landelijk 

worden gemaakt.  

 

Aanbeveling: 

4. Maak gebruik van de landelijke Klimaatmonitor voor het in beeld brengen van effecten en 

voorzie PS daarnaast van informatie waaruit de inzet van de provincie en de resultaten 

daarvan blijken. 

 

Reactie GS:  

Voor onze provinciale Staat van de energietransitie hebben wij ECN een monitoringsysteem 

laten ontwikkelen dat al grotendeels op de Klimaatmonitor is gebaseerd. Daar waar de 

Klimaatmonitor tekort schoot, heeft ECN dat aangevuld met eigen rekenmethodieken gebaseerd 

op de Nationale Energieverkenning. We gaan nu naar een situatie waarin alle provincies en RES-

regio’s op vergelijkbare en optelbare wijze de stand van zaken van de energietransitie in beeld 

gaan brengen. Dit betekent dat wij overstappen op de Klimaatmonitor c.q. het landelijke 

monitoringsysteem gerelateerd aan het Klimaatakkoord en de RES-sen.  
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Hieraan wordt nu gewerkt door IPO, VNG, UvW, Rijk, Klimaatmonitor, CBS en Planbureau voor de 

Leefomgeving. Wij participeren actief in dit overleg.  

 

Wat betreft het tweede deel van deze aanbeveling (PS voorzien van informatie waaruit de inzet 

van de provincie en de resultaten daarvan blijken): met bovenstaand monitoringsysteem kunnen 

trends in beeld worden gebracht, maar niet de specifieke effecten van beleid of van 

afzonderlijke instrumenten. Hiervoor is evaluatieonderzoek nodig, kwalitatief en/of 

kwantitatief. Subsidieregelingen worden in Noord-Holland standaard geëvalueerd. Andere 

belangrijke onderdelen van ons energietransitiebeleid, zoals het ruimtelijke beleid voor zon en 

wind, evalueren we ook. We zullen onze praktijk van evaluatieonderzoek continueren en verder 

uitbreiden en dit – zie ook de reactie op aanbeveling 9 – zoveel mogelijk samen met andere 

provincies doen zodat we van elkaar kunnen leren.  

 

Aanbeveling: 

5. Sluit met de indicator CO₂-uitstoot zoals opgenomen op waarstaatjeprovincie.nl 

    (en de landelijke klimaatmonitor) aan op de in het BBV opgenomen indicatoren. 

 

Reactie GS:  

Dit doen wij al, onze begroting bevat de door het BBV voorgeschreven indicatoren.  

 

Aanbeveling: 

6. Stel via het IPO aan BZK voor om twee indicatoren toe te voegen aan de indicatoren die alle  

    provincies gebruiken voor het thema energietransitie, te weten: 

a. Omvang van finale energiegebruik in TJ en als percentage ten opzichte van het 

energiegebruik in 1990 

b. Omvang van hernieuwbare energie als percentage van het finale energiegebruik. 

 

Reactie GS:  

Wij onderschrijven deze aanbevelingen, maar maken een voorbehoud voor wat betreft de 

indicator finaal energiegebruik als percentage van dat van 1990. Het verlagen van het finale 

energiegebruik is nu n.l. geen doel (wél efficiencyverbetering) en de provincies beschikken ook 

niet over gegevens van 1990 m.b.t. hun finale energiegebruik. De Klimaatmonitor en 

www.waarstaatjeprovincie.nl bevatten deze data niet. Wij stellen voor in IPO-verband de 

wenselijkheid van deze indicator te bespreken plus de benodigde inspanning om de data op 

orde te krijgen en er vervolgens samen een besluit over te nemen.  

 

Aanbeveling: 

7. Maak interprovinciaal afspraken over het labelen van middelen voor energietransitie, zodat 

inzichtelijk kan worden gemaakt welke financiële impuls provincies geven aan de 

energietransitie. 

 

Reactie GS:  

Wij onderschrijven deze aanbeveling, maar plaatsen wel een kanttekening bij de mate waarin dit 

doorgevoerd kan worden. Wij hebben die middelen die direct voor de energietransitie bedoeld 

zijn in onze begroting ondergebracht onder het operationele doel “Bijdragen aan 

energietransitie”. Ook de direct voor de energietransitie beschikbare reserves zijn vanaf 2019 

aan dit operationele doel gekoppeld.  
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Elders in de begroting en de reserves zijn onder andere operationele doelen ook middelen 

opgenomen die aan de energietransitie ten goede kunnen komen, omdat dit een opgave is die 

vrijwel alle beleidsterreinen raakt. Wij kunnen, zoals we nu meestal al doen, aangeven wanneer 

een operationeel doel ook aan de energietransitie bijdraagt. Het is waarschijnlijk niet mogelijk 

een hard schot aan te brengen, omdat dit de totstandkoming van optimale oplossingen erg in 

de weg kan gaan zitten.   

 

Aanbeveling: 

8. Zet in op een gezamenlijke leeragenda door middel van interprovinciale evaluaties van 

instrumenten. Zo ontstaat inzicht in de faal- en succesfactoren van provinciale instrumenten 

voor de energietransitie. 

 

Reactie GS:  

Wij onderschrijven deze aanbeveling en zullen ons inspannen voor het realiseren van zo’n 

gezamenlijke leeragenda. Zoals aangegeven, is het vaak niet eenvoudig de effectiviteit van 

afzonderlijke instrumenten binnen het energietransitiebeleid kwantitatief te bepalen. 

Kwalitatieve, procesgerichte evaluatieonderzoeken zijn dan heel belangrijk om te kunnen 

bepalen of het beleid vruchten afwerpt. Wij willen graag met de andere provincies en nauw 

gekoppeld aan de Regionale energiestrategieën meer inzichtelijk maken wat de voor- en 

nadelen van diverse aanpakken zijn, wat de randvoorwaarden ervoor zijn en wat ze uiteindelijk 

opleveren.   

 

4.  Voorstel 

De aanbevelingen van de provinciale Rekenkamer bij het rapport ‘Energie in transitie’ zijn, 

geherformuleerd als besluitpunten, opgenomen in het ontwerpbesluit.  

 

Het college van Gedeputeerde Staten geeft aan dat zij alle aanbevelingen (zij het soms met een 

voorbehoud) over nemen.  

 

De commissie Economie, Energie en Bestuur heeft in haar vergadering van  21 januari 2019 het 

rapport besproken en adviseert aan PS deze te behandelen in de Statenvergadering van 4 

februari 2018. 

 

Namens de Statencommissie Economie, Energie en Bestuur, 

 

 

mw. R. Kocken, voorzitter Statencommissie Economie, Energie en Bestuur 

 

 

mw. M.C.A. de Zwart, griffier Statencommissie Economie, Energie en Bestuur  
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Geamendeerd Ontwerpbesluit 

Nr. 15-2019 

  

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

- gelezen de voordracht van de Statencommissie Economie, Energie en Bestuur van 21 

januari  2019; 

 

- gelezen het rapport van de provinciale Rekenkamers, getiteld ‘Energie in transitie’  

 

- gelet op de bespreking en het advies van de commissie Economie, Energie en Bestuur 

van 21 januari 2019; 

 

 

besluiten geamendeerd (A09-2019): 

 

1. De volgende aanbevelingen te onderschrijven:  

a. Invulling te geven aan de kaderstellende rol door ambities te formuleren voor zowel 

korte als lange termijn, met ruimte voor de inbreng van partners in het 

totstandkomingsproces van deze ambities  

b. Ruimte te geven aan partners in het netwerk voor de uitvoering; als gevolg van de 

dynamiek zijn niet alle opties/mogelijkheden op voorhand te voorspellen  

c. Zorg via procesinformatie, naast de verantwoordingsinformatie die van GS wordt 

ontvangen, dat het proces goed verloopt  

d. Pak rol als ambassadeur door betrokken te zijn in het gezamenlijke proces 

 

2.  Aan het begin van de nieuwe Statenperiode 2019-2023 uitvoering te geven aan de  

aanbevelingen door met GS afspraken te maken hoe deze geconcretiseerd kunnen 

worden. 

 

3. GS te verzoeken om PS  over 1 jaar te informeren over de stand van zaken ten aanzien  

van de aanbevelingen uit dit rapport. 

 

 

Haarlem, 4 februari 2019 

Provinciale Staten voornoemd, 

                                                                   , voorzitter 

 

 

                                                                   , statengriffier 



1 A09-2019 CDA Concretiseren energietransitie 

Amendement Concretiseren Energietransitie

IC)

De Provinciale Staten van Noord-Holland bijeen op 4 februari 2019
hebben kennisgenomen van de statenvoordracht VD-15 Onderzoeksrapport provinciale Rekenkamers
“Energie in transitie”

Besluiten:

In het ontwerp-besluit een punt toe te voegen na lidummer 1:

“Aan het begin van de nieuwe Statenperiode 2079-2023 uftvoering te geven aan de aanbevelingen door
met GS afspraken te maken hoe deze geconcretiseerd kunnen worden.”

Waardoor de volledige besluittekst luidt:

1. De volgende aanbevelingen te onderschrijven:
a. Invulling te geven aan de kaderstellende rol door ambities te formuleren voor zowel korte

als lange termijn, met ruimte voor de inbreng van partners in het totstandkomingsproces
van deze ambitîes

b. Ruimte te geven aan partners in het netwerk voor de uitvoering; als gevolg van de
dynamiek zijn niet atle opties/mogelijkheden op voorhand te voorspellen

c. Zorg via procesinformatie, naast de verantwoordingsinformatie die van GS wordt
ontvangen, dat het proces goed verloopt

d. Pak rol als ambassadeur door betrokken te zijn in het gezamenlijke proces

2. Aan het begin van de nieuwe Statenperiode 2079-2023 uitvoering te geven aan de aanbevelingen door
met GS afspraken te maken hoe deze geçoncretisegrd kunnen worden.

3. G5 te verzoeken om P5 over 1 jaar te informeren over de stand van zaken ten aanzien van de
aanbevelingen uit dit rapport.

Joacim de Kam (CDA)

Suzanne Klaassen (D66)

Sandra Doevendans (PvdA)

Marco Wiesehahn VVD

Michel Klein (CU-SGP)

Christen
1.. Unie

SGP
•PVDA GROENLINKS

Rosan Kocken (GL)



1 M08-2019 PvdD Windmolens op land online-versie 

/oLto% -Zo

GROEN
LINKS
NOORD-HOLLAND

Motie windmolens op land

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 4 februari 2019, Haarlem, ter
behandeling van het onderzoeksrapport van provinciale Rekenkamers “Energie in transitie”;

constaterende dat:

- het huidige tempo van C02-reductie te laag ligt om de doelen van het Klimaatakkoord
van Parijs te halen en de opwarming van de aarde tot 1,5 graden te beperken;’

- het huidige provinciale windmolenbeleid geen specifiek beleid heeft voor kleine of
sociale windmolens;

- burgerparticipatie leidt tot draagvlak voor de energietransitie;

overwegende dat:

- sociale windmolens burgers en gemeenschappen de kans geven te delen in de
voordelen van de energietransitie;

- kleine turbines ondernemers de kans geven te delen in de voordelen van de
energietransitie;

- er sociale en economische kansen liggen voor sociale en kleine windmolens in de
provincie;

- meer windmolens leiden tot grotere en snellere C02-reductie;

gehoord de discussie,

spreken uit:
- beleid te willen ontwikkelen voor sociale windmolens en kleine windmolens in de

provincie Noord-Holland;

en gaan over tot de orde van de dag.

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

CU-SGP

1 rivm.nh/nieuws/co2-uitstoot-sinds-1990-nog-niet-gedaald nrc.nl/nieuws/2018/12/O5/nederlandse-co2-uitstoot-in-2020-
veel-hoger-dan-aangenomen-a3059620, httøs://wwwjpcc.ch/srl5/chapter/summarv-for-policy-makers/



11.a Eerste Actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI, VD-09).

1 Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) 2019-2025 

Provincie
Noord-HoHand

Provinciale Staten van Noord-Holland

door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt

Dreef 3, tweede etage

2012 HR Haarlem

Betreft: Eerste actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma

Infrastructuur (PMI) 201 9-202 5 Verzenddatum

Geachte leden,

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de Voordracht Eerste actualisering

Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) 201 9-2025.

Wij verzoeken u deze voordracht in verband met de voortgang van de

projecten te behandelen in uw vergadering van 4 februari a.s.

Uw kenmerk

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geinformeerd.

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

prdvinciesecretaris

R.L Bergkamp

Bij lag e(n):

1. Voordracht

Postbus 3007

2001 DA Haarlem

Telefoon (023) 5743143

Fax (023) 514 3030

Houtplein 33

Haarlem [2072 DE]

www.noord-holland.nl

POSTBUS 3007 2001 DA HAARLEM

INGEKOMEN — 9 JAN. 2

Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon

T. van Egmond

BEL/W

Doorkiesnummer (023) 514 5233

eg mondt@noord-holland. nI

111

— 9 JAN. 2019
Kenmerk 1142918/1142924

A. .H van Dijk
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 8 januari 2019 

 

Onderwerp:  Eerste Actualisering Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur  

 (PMI) 2019-2025 

 

Kenmerk: 1142918 

 

 

 

 

1. INLEIDING 

In november 2018 hebben uw Staten het Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) 

2019-2025 (voordracht 61) vastgesteld.  

 

In deze voordracht leggen wij zes kredieten ter vaststelling aan uw Staten voor. Tevens stellen 

wij voor een krediet af te ramen en meerdere kredieten af te sluiten.  

 

Bij de kredietaanvragen is rekening gehouden met de Uitvoeringsregels Investeringskredieten, 

die wij hebben vastgesteld (kenmerk 288004/288006, d.d. 10 december 2013) en waarover uw 

Staten bij brief van 12 december 2013 zijn geïnformeerd. Daar waar wordt afgeweken van de 

uitvoeringsregels, wordt dit expliciet vermeld.  

 

In de Uitvoeringsregels is het volgende opgenomen: 

‘Tegelijkertijd met de begrotingsvaststelling worden jaarlijks in de voordracht van PMI en PMO 

de investeringskredietaanvragen gespecifieerd per project ter besluitvorming aan PS 

voorgelegd. Voor nieuwe infrastructuuraanleg gebeurt dit gebundeld bij de begroting en in 

samenhang met de vaststelling van het PMI.’ 

 

De voorliggende voordracht betreft echter een tussentijdse kredietaanvraag van projecten die  

reeds in het PMI waren opgenomen, maar bij de vaststelling van het PMI 2019-2025 nog niet 

voldoende waren uitgewerkt voor een kredietaanvraag. Wij stellen u voor met de voorliggende 

kredietaanvragen in te stemmen.  

 

Ook informeren wij u over de voortgang van alle PMI-projecten. De voortgangsrapportage PMI is 

als bijlage bij deze voordracht gevoegd. Deze informatie is ook te vinden in de projectenkaart: 

https://maps.noord-holland.nl/projectenkaart_extern/?projectgroep=pmi of de PMI-viewer 

(hoofdstuk 8): https://maps.noord-holland.nl/pmi  
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2. FINANCIËN PMI  
De in deze voordracht opgenomen aanvragen van uitvoeringskredieten voor PMI-projecten 

bedragen totaal € 23.160.000, waarvan na aftrek van bijdragen van derden c.q. uit eigen 

reserves en budgetten ter grootte van € 4.667.175, uiteindelijk € 18.492.825 ten laste van de 

kapitaallasten PMI komt.  

Conform de uitvoeringsregels is het mogelijk om tussentijds kredieten aan te vragen als in het 

kasritme rekening is gehouden met deze uitgaven of als er ruimte binnen het kasritme wordt 

gevonden doordat projecten vertragen en/of goedkoper uitvallen. 

 

De kredietaanvragen in deze voordracht vallen, voor wat betreft de netto bijdrage kapitaallasten 

PMI, € 10.571.825 hoger uit dan was voorzien. Dit wordt grotendeels veroorzaakt door de 

projecten alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis,  N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte 

N242-A7 en N247-16 Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247, gedeelte A10-Edam. Deze 

hogere uitgaven kunnen nu nog worden gedekt uit de beschikbare ruimte in het kasritme van 

de studiefase, maar deze ruimte is bijna opgebruikt. Dit betekent dat er in de toekomst bijna 

geen nieuwe projecten meer kunnen worden opgestart en uiteindelijk gerealiseerd. Door 

gebruik te maken van de beschikbare ruimte passen de kredietaanvragen binnen het kasritme 

PMI 2019-2025 dat is opgesteld voor de berekening van de kapitaallasten voor de 

Begroting 2019.  

 

Ook is er een verschuiving in het kasritme van de projecten waarvoor krediet wordt 

aangevraagd. Zoals uit onderstaande tabel blijkt, zijn de netto uitgaven in 2018 lager. Dit wordt 

veroorzaakt doordat er voor het project N247-16 in 2018 inkomsten zijn (en dus als dekking 

van de uitgaven worden ingezet), die in het vorige kasritme in een later jaar werden verwacht. 

De uitgaven in de jaren 2019-2022 zijn hoger, doordat de projecten duurder zijn geworden. 

Tevens is in tabel 1 aangegeven in welke jaren de beschikbare ruimte in het kasritme van de 

studiefase is afgeraamd.  

Bij de Kaderbrief 2020 zullen de kapitaallasten opnieuw worden berekend, op basis van een 

geactualiseerd kasritme inclusief de nu voorliggende kredietaanvragen. 

tabel 1: verschil oude en nieuwe kasritme projecten kredietaanvragen  

 

Een nadere toelichting van alle kredietaanvragen wordt in paragraaf 4 van deze voordracht 

gegeven. 

 

De af te sluiten kredieten leiden niet tot vrijkomende middelen die ter dekking van nieuwe 

kredietaanvragen kunnen worden ingezet, omdat voor deze projecten geen bedragen meer in 

het kasritme zijn opgenomen. 

 

Het krediet voor project HOV-04 Hoogwaardig Openbaar Vervoer Haarlem-Velsen wordt met 

€ 4.500.000 afgeraamd.  

 

 

 

 

 t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023/2024  TOTAAL 

totalen verschil kasritmes -                      -1.583.000    2.117.825     3.652.500     3.434.500     2.950.000     -                      10.571.825   

aframing studiefaseprojecten -2.000.000    -1.080.000    -450.000       -7.041.825    -10.571.825  

verschil -0                    
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Toelichting kapitaallasten 

In het PMI zijn de investeringen van de provincie in (vaar)wegen, busbanen en fietspaden  

opgenomen. Voor sommige projecten ontvangt de provincie bijdragen van derden, zoals de 

Vervoerregio Amsterdam, het Rijk of gemeenten. Deze bijdragen worden in mindering gebracht 

op de bruto-uitgaven. De netto-uitgaven (bruto-uitgaven minus bijdragen van derden) worden 

geactiveerd, waarbij de uitgaven (in principe) in 25 jaar worden afgeschreven. De hieruit 

voortvloeiende kapitaallasten (aflossing) worden gedekt uit:   

• Begrotingspost Provinciale Infrastructuur (730801):   

o kapitaallasten PMI  

o kapitaallasten Extra Investeringen Infrastructuur  

• Begrotingspost Investeringen Weginfrastructuur (730814): 

o reserve kapitaallasten Weginfrastructuur 

• Begrotingspost Investeringen Openbaar Vervoer (734314):   

o reserve kapitaallasten OV-infrastructuur 

 

De kapitaallasten in jaar t (bijvoorbeeld 2019) zijn gebaseerd op de te activeren uitgaven in 

jaar t-1 (in dit voorbeeld 2018) plus de uitgaven van de jaren ervoor (in principe t/m t-25). De 

kapitaallasten zijn meerjarig in de begroting geraamd.  

 

 

3. ONDERHOUDSKOSTEN DOOR AREAALUITBREIDING EN -VERBETERING 

Als in een project nieuwe infrastructuur wordt gerealiseerd, moet deze infrastructuur uiteraard 

in de toekomst worden beheerd en onderhouden. Voor het beheer en onderhoud zijn door uw 

Staten kwaliteits- en onderhoudsniveaus toegekend aan de verschillende onderdelen van het 

areaal. Door middel van de normkostensystematiek wordt berekend welke reële beheer- en 

onderhoudskosten te verwachten zijn. Niet alleen voor het bestaande areaal, maar ook voor de 

areaaluitbreiding en -verbetering. Het voordeel hiervan is dat van te voren een realistisch beeld 

verkregen wordt van de benodigde financiën voor het kunnen laten functioneren van het areaal 

op het kwaliteitsniveau dat bestuurlijk is vastgesteld. 

 

Met de onderhoudskosten van het project N239-08, waarvoor nu krediet wordt aangevraagd, 

was al rekening gehouden en deze zijn meegenomen in het PMO 2019-2026. 

Daarnaast is er geen aanleiding om op basis van de benodigde kredietverhogingen extra 

middelen aan te vragen voor het onderhoud. De scope van het project is immers niet gewijzigd 

en het provinciaal areaal wijzigt door deze verhogingen niet. Bij meevallende aanbestedingen 

wordt er ook geen lager onderhoudsbedrag gereserveerd. 

 

 

4. BENODIGDE KREDIETEN PMI 

Ter uitvoering van het PMI worden de volgende kredieten (exclusief BTW, tenzij anders 

aangegeven) aangevraagd, die - na aftrek van bijdragen van derden/subsidies - ten laste van de 

kapitaallasten PMI, kapitaallasten Extra Investeringen Infrastructuur, reserve kapitaallasten 

Weginfrastructuur of reserve kapitaallasten OV-infrastructuur komen.  

 

Conform de uitvoeringsregels is het mogelijk om tussentijds kredieten aan te vragen als in het 

kasritme rekening is gehouden met deze uitgaven of als er ruimte binnen het kasritme wordt 

gevonden doordat projecten vertragen en/of goedkoper uitvallen. 
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Per kredietaanvraag geven wij een korte toelichting en melden wij of voor de projecten een 

bijdrage van derden wordt verkregen en welke bedragen uiteindelijk ten laste van welke 

kapitaallasten worden gebracht. 

 

Tevens is bij elk project, waarvoor een krediet wordt aangevraagd, het verschil aangegeven 

tussen het kasritme PMI 2019 en het nieuwe geactualiseerde kasritme. Omdat in sommige 

gevallen in het kasritme al rekening is gehouden met hogere uitgaven binnen een project, 

kunnen de bedragen in het kasritme PMI 2019 afwijken van het beschikbare of aan te vragen 

krediet.  

 

a. alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis (kredietverhoging) € 13.700.000 

Een bedrag van € 10.850.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

De aannemer betaalt een boete van € 2.700.000 (inclusief wettelijke rente € 2.850.0000). 

Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 37.872.000. Met deze 

kredietaanvraag wordt het totale krediet € 51.572.000 (waarvan € 17.069.000 ten laste van 

de kapitaallasten komt). 

Begin 2010 heeft de provincie het eigendom en het beheer van de Wilhelminasluis 

overgenomen van het hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier. De nieuwbouw van de 

Wilhelminasluis draagt bij aan de opwaardering van de Zaan tot een CEMT-klasse Va 

vaarweg. 

In juni 2014 zijn de uitvoeringswerkzaamheden gestart en vervolgens stilgelegd, omdat het 

ontwerp van de aannemer niet stabiel bleek. De benodigde langdurige stremmingen van de 

sluis en de bruggen zijn niet eerder te verwachten dan eind 2019. De ingebruikname van de 

nieuwe sluis is op z'n vroegst medio 2020. Er is met de opdrachtnemer arbitrage gevoerd 

over de oorzaak en financiële consequenties van de vertraging. In juni 2018 heeft de raad 

van Arbitrage een eindvonnis gegeven. Door een onvoorziene omstandigheid die is 

opgetreden na gunning, heeft de opdrachtnemer recht op verlenging van de termijn en een 

additionele vergoeding voor de realisatie van het nieuwe sluisontwerp van ca. € 8.000.000. 

Daarnaast zijn de projectkosten door de uitloop van het project, extra onderzoeken, 

juridische bijstand in de afgelopen 3 jaar toegenomen met € 2.300.000 en is er een 

risicoreservering van ca. € 1.500.000. Daarnaast is er een incentive overeengekomen van 

€ 1.000.000 en er is een tijdelijke klemconstructie nodig ter waarde van ruim € 900.000 om 

het werk veilig te kunnen afronden. Daartegenover staat dat wij de maximale boete van 

€ 2.700.000 mogen innen (inclusief wettelijke rente € 2.850.000), waardoor een totaal 

krediet van € 13.700.000 wordt aangevraagd. 

Kasritme PMI 2019-2025 (T1) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven    26.019.000      3.230.000      8.500.000      3.140.000                     -                       -                       -      40.889.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves    21.031.000      3.230.000      7.392.000                     -                       -                       -      31.653.000 
netto investering PMI      4.988.000                     -        1.108.000      3.140.000                     -                       -                       -        9.236.000 
Nieuw kasritme (T2) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven    26.019.000      3.459.000    14.900.000      6.994.000          200.000                       -                       -    51.572.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves    21.031.000      3.459.000      7.163.000      2.850.000                       -                       -                       -    34.503.000 
netto investering PMI      4.988.000                       -      7.737.000      4.144.000          200.000                       -                       -    17.069.000 
Verschil kasritmes                       -                       -      6.629.000      1.004.000          200.000                       -                       -      7.833.000 

alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis
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b. N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7, gemeenten  

Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik  € 5.700.000 

Een bedrag van € 4.940.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

De gemeente Opmeer levert een bijdrage van € 125.000 en het hoogheemraadschap 

Hollands Noorderkwartier een bijdrage van € 135.000. Daarnaast komt er een bedrag van 

€ 500.000 uit het door uw Staten beschikbaar gestelde bedrag van € 23.000.000 voor het 

oplossen van  fietsknelpunten, waarvan € 16.000.000 voor provinciale knelpunten (t.l.v. 

reserve Ontwikkeling provinciale infrastructuur).  

Er staat groot onderhoud gepland op de N239, gedeelte N242-A7. Gelijktijdig met het groot 

onderhoud worden rotondes gerealiseerd op de kruispunten N239-Langereis en 

N239-Zuiderzeestraat, wordt een nieuwe fietsbrug aangelegd en worden kleine 

verkeersveiligheidsverbeteringen uitgevoerd. Daarnaast wordt er een middengeleider bij de 

fietsoversteek op het kruispunt N239-Alkmaarseweg gerealiseerd. Deze oversteek is één van 

de knelpunten op provinciale wegen uit het rapport van de Fietsersbond. 

 

c. N241-06 Herinrichting kruispunt N241-Langereis, gemeenten  

Heerhugowaard, Opmeer en Hollands Kroon (kredietverhoging) € 175.000 

Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 9.425.000. Met deze 

kredietaanvraag wordt het totale krediet € 9.600.000 (waarvan € 9.100.000 ten laste van de 

kapitaallasten komt).  

Om de verkeersveiligheid te verbeteren is op het kruispunt N241-Langereis/Dijkweg een 

ovale rotonde gerealiseerd, waarbij de vier aansluitingen behouden zijn. 

Het project is conform planning gereed gekomen, echter tot 3 maal toe is weekendwerk 

afgeblazen, waardoor de administratieve afronding veel later kon worden ingezet. Dit zorgt 

voor extra projectmanagementkosten. Daarnaast is de eindafrekening voor het verleggen 

van de 50kV hoger uitgevallen dan geraamd.  

 

Kasritme PMI 2019-2025 (T1) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven          216.000          487.000       2.850.000          530.000                      0                     -                       -         4.083.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves                     -                       -                       -            260.000                     -                       -                       -            260.000 
netto investering PMI          216.000          487.000       2.850.000          270.000                      0                     -                       -         3.823.000 
Nieuw kasritme (T2) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven          216.000          350.000          650.000       3.300.000       1.184.000                       -                       -       5.700.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves                       -                       -                       -          500.000          260.000                       -                       -          760.000 
netto investering PMI          216.000          350.000          650.000       2.800.000          924.000                       -                       -       4.940.000 
Verschil kasritmes                       -         -137.000     -2.200.000       2.530.000          924.000                       -                       -       1.117.000 

N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7, gemeenten Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik

Kasritme PMI 2019-2025 (T1) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven    7.600.000    1.825.000                 -                   -      9.425.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves       375.000       125.000                 -                   -                   -         500.000 

netto investering PMI    7.225.000    1.700.000                 -                   -                   -                   -                   -      8.925.000 
Nieuw kasritme (T2) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven    7.600.000    2.000.000                   -                   -    9.600.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves       375.000       125.000                   -                   -                   -                   -       500.000 

netto investering PMI    7.225.000    1.875.000                   -                   -                   -                   -                   -    9.100.000 
Verschil kasritmes                   -       175.000                   -                   -                   -                   -                   -       175.000 

N241-06 Herinrichting kruispunt N241-Langereis, gemeenten Heerhugowaard, Opmeer en Hollands Kroon
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d. N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maatregelen N247, gedeelte A10-Edam  

(kredietverhoging) € 2.650.000 

Een bedrag van € 2.065.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

De gemeenten Purmerend en Waterland leveren beide een bijdrage van € 57.500 en de 

gemeenten Amsterdam en Edam/Volendam beide € 40.000. Ten laste van de reserve Groen 

komt een bedrag van € 320.000 en ten laste van de reserve Groot onderhoud vaarwegen een 

bedrag van € 70.000. Totaal: € 585.000. 

Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 44.725.000. Met deze 

kredietaanvraag wordt het totale krediet € 47.375.000 (waarvan € 27.007.500 ten laste van 

de kapitaallasten komt).  

Om de bereikbaarheid van Waterland te verbeteren, worden de opstelvakken bij het 

kruispunt N247-A10 aangepast. Bij Het Schouw worden de verkeersstromen ontvlochten en 

een busoverstappunt, een P+R en P+B aangelegd en wordt het brandstofverkooppunt 

verplaatst. Bij kruispunt Bernhardlaan wordt de (aansluiting met de) parallelweg verplaatst, 

een P+R aangelegd en een bushalte verplaatst. Kruispunt Nieuwendam, Hoogedijk en 

Wagenweg worden aangepast. Tussen de Hoogedijk en de Wagenweg wordt een fietspad aan 

de oostzijde van de N247 aangelegd en het wegprofiel tussen de Hoogedijk en de N517 

wordt verbreed. 

Er is een aanvullend krediet van € 2.650.00 benodigd, omdat in het project enkele 

meekoppelkansen zijn opgenomen: faunapassages (€ 320.000 reserve Groen) en het 

verbreden en verhogen van het doorvaartprofiel van de Dijksbrug (€ 70.000 reserve Groot 

onderhoud vaarwegen). Ook wordt er een ontsluitingsweg voor Molenkade 2 gerealiseerd in 

plaats van een ontheffing voor de busbaan (€ 1.400.000). Daarnaast is een bedrag van 

€ 860.000 benodigd door stijging project onvoorzien en hogere engineeringskosten.  

 

e. N504-09 Trajectbenadering N245a: deel N504, ged. N245-N242,  

gemeente Langedijk (kredietverhoging) € 835.000 

Een bedrag van € 362.825 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

De gemeente Langedijk levert een bijdrage van € 472.175. 

Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 3.565.000. Met deze kredietaanvraag 

wordt het totale krediet € 4.400.000 (waarvan € 3.217.725 ten laste van de kapitaallasten 

komt.  

Gelijktijdig met het groot onderhoud op de N504, gedeelte N245-N242, wordt op het 

kruispunt N504-Dorpsstraat/ Voorburggracht een LARGAS-verkeersplein gerealiseerd en op 

het kruispunt N504-Oostelijke Randweg/Spoorstraat een enkelstrooksrotonde. 

Kasritme PMI 2019-2025 (T1) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven      4.830.000      1.685.000      1.948.000      9.826.000    13.642.000    13.149.000                     -      45.080.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves      2.596.500      5.000.000      5.000.000      7.310.000                     -      19.906.500 
netto investering PMI      2.233.500      1.685.000      1.948.000      4.826.000      8.642.000      5.839.000                     -      25.173.500 
Nieuw kasritme (T2) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven      4.830.000      1.845.000      2.715.000      8.695.000    14.555.000    14.735.000                       -    47.375.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves      2.596.500      1.845.000      2.715.000      3.662.500      3.602.500      5.946.000    20.367.500 
netto investering PMI      2.233.500                       -                       -      5.032.500    10.952.500      8.789.000                       -    27.007.500 
Verschil kasritmes                       -     -1.685.000     -1.948.000          206.500      2.310.500      2.950.000                       -      1.834.000 

N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maatregelen N247, gedeelte A10-Edam
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Een herziene verkeersmodelrun heeft geleid tot aanpassingen aan het ontwerp, waardoor de 

projectkosten hoger uitvallen. Daarnaast heeft op verzoek van de gemeente Langedijk een 

scope-uitbreiding plaatsgevonden (aansluiting Veilingweg c.a.), die voor rekening en risico 

van de gemeente wordt uitgevoerd. 

 

f. N509-05 Trajectbenadering N509a, gemeente Beemster (kredietverhoging) € 100.000 

Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 500.000. Met deze kredietaanvraag 

wordt het totale krediet € 600.000 (dat geheel ten laste van de kapitaallasten komt). 

Gelijktijdig met het groot onderhoud op de N509, ged. N243-rotonde Oosthuizerweg wordt 

de weg ingericht als erftoegangsweg met een rijbaanbreedte van 5,70 m. Aan beide zijden 

van de weg wordt bermverharding aangebracht en er wordt een plateau gerealiseerd. 

Op basis van het nu uitgewerkte Voorlopig Ontwerp en bijbehorende kostenraming zijn de 

uitvoeringskosten en het benodigde projectmanagement hoger ingeschat. 

 

Brutobedrag kredietaanvragen  € 23.160.000 

Bijdragen derden € 4.667.175 

Nettobedrag ten laste van de kapitaallasten PMI  € 18.492.825 

 

 

5. AF TE RAMEN KREDIET(EN) 

Conform de uitvoeringsregels dienen kredieten te worden afgeraamd indien de aanbesteding  

lager uitvalt dan oorspronkelijk geraamd in het verstrekte investeringskrediet. Een deel van het 

krediet kan zonodig als risicodekking worden aangehouden.  

Voorgesteld wordt het volgende krediet af te ramen:  

 

 

 

Kasritme PMI 2019-2025 (T1) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven          368.000          557.000       3.129.000          258.000                     -                       -                       -         4.312.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves                     -                       -            710.100                     -                       -                       -                       -            710.100 
netto investering PMI          368.000          557.000       2.418.900          258.000                     -                       -                       -         3.601.900 
Nieuw kasritme (T2) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven          368.000          557.000       3.305.000          170.000                       -                       -                       -       4.400.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves                       -                       -       1.182.275                       -                       -                       -       1.182.275 
netto investering PMI          368.000          557.000       2.122.725          170.000                       -                       -                       -       3.217.725 
Verschil kasritmes                       -                       -         -296.175           -88.000                       -                       -                       -         -384.175 

N504-09 Trajectbenadering N245a: deel N504, ged. N245-N242

Kasritme PMI 2019-2025 (T1) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven              2.000            99.000          495.000              7.000                     -                       -                       -            603.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves                     -                       -                       -                       -                       -                       -                       -                       -   
netto investering PMI              2.000            99.000          495.000              7.000                     -                       -                       -            603.000 
Nieuw kasritme (T2) t/m 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 TOTAAL
bruto uitgaven              2.000          163.000          428.000              7.000                       -                       -                       -          600.000 
dekking ten laste van bijdragen/reserves                       -                       -                       -                       -                       -                       -                       -                       - 
netto investering PMI              2.000          163.000          428.000              7.000                       -                       -                       -          600.000 
Verschil kasritmes                       -            64.000           -67.000                       -                       -                       -                       -             -3.000 

N509-05 Trajectbenadering N509a, gemeente Beemster

projectnaam

huidig aframing nieuw
krediet          37.000.000            4.500.000          32.500.000 
bijdragen gemeenten/subsidie VRA of rijk of 
eigen reserves/dekkingsmiddelen *)
BONROute                950.000                   -3.589                953.589 
gemeente Velsen            3.000.000            1.453.589            1.546.411 
reserve Ontwikkeling Provinciale Infrastructuur          33.050.000            3.050.000          30.000.000 

HOV-04 HOV Haarlem-Velsen
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6. AF TE SLUITEN KREDIET(EN) 

Conform de uitvoeringsregels dienen kredieten van afgeronde projecten uiterlijk zes maanden 

na oplevering te worden afgesloten. Het afsluiten van deze kredieten leidt niet tot vrijkomende 

middelen die ter dekking van nieuwe kredietaanvragen kunnen worden ingezet, omdat voor 

deze projecten geen bedragen meer in het kasritme zijn opgenomen.  

Voorgesteld wordt de volgende kredieten af te sluiten: 

 

 

7. VOORSTEL 

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

 

 

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris

projectnr. projectnaam af te sluiten kredieten krediet uitgaven 
(afgerond)

resterend 
krediet

a. N203-14 Trajectbenadering N203c, ged. A9-N513, deelproject Beter 
Benutten Oostelijke aansluiting A9-N203

75.000 75.000 0

b. N203-14 Trajectbenadering N203c, ged. A9-N513 1.800.000 1.751.000 49.000
c. N236-03 Faunapassage ( Naardermeer-Ankeveense Plassen) 16.600.000 12.675.000 3.925.000
d. N240-04 Herinrichting N240, gedeelte N248-Kon. Emmaweg 10.000.000 6.383.000 3.617.000
e. N240-13 Trajectbenadering N240a, ged. De Haukes-A7 100.000 70.000 30.000
f. N242-09 Reconstructie N242, ged. N508-Westtangent 14.000.000 13.930.000 70.000
g. N242-12 Reconstructie N242, gedeelte Zuidtangent-Pannekeetweg 2.000.000 1.870.000 130.000
h. N245-10 Reconstructie kruispunt N245-Nauertogt 4.300.000 3.494.000 806.000
i. N246-05 Fietstunnel Kerkstraat 8.900.000 8.467.000 433.000
j. N247-20 Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247, ged. A10-

Edam Quick Wins
250.000 250.000 0

k. N510-04 Trajectbenadering N510a, ged. bebouwde kom Alkmaar-
bebouwde kom Bergen

500.000 242.000 258.000
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Ontwerpbesluit 

 

Nr. 09-2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 8 januari 2019 over de Eerste Actualisering 

van het Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) 2019-2025; 

 

besluiten: 

 

1. voor de uitvoering van het PMI 2019-2025 de volgende kredieten (exclusief BTW, tenzij 

anders aangegeven) beschikbaar te stellen, die - na aftrek van bijdragen van derden/ 

subsidies - ten laste komen van de kapitaallasten PMI, kapitaallasten Extra Investeringen 

Infrastructuur, reserve kapitaallasten Weginfrastructuur of reserve kapitaallasten 

OV-infrastructuur: 

a. alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis (kredietverhoging) € 13.700.000 

Een bedrag van € 10.850.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

b. N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7, gemeenten  

Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik  € 5.700.000 

Een bedrag van € 4.940.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI 

c. N241-06 Herinrichting kruispunt N241-Langereis, gemeenten  

Heerhugowaard, Opmeer en Hollands Kroon (kredietverhoging) € 175.000 

Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

d. N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maatregelen N247, gedeelte A10-Edam  

(kredietverhoging) € 2.650.000 

Een bedrag van € 2.065.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

e. N504-09 Trajectbenadering N245a: deel N504, ged. N245-N242,  

gemeente Langedijk (kredietverhoging) € 835.000 

Een bedrag van € 362.825 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

f. N509-05 Trajectbenadering N509a, gemeente Beemster (kredietverhoging) € 100.000 

Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

 

Brutobedrag kredietaanvragen  € 23.235.000 

Bijdragen derden € 4.667.175 

Nettobedrag ten laste van de kapitaallasten PMI  € 18.492.825 
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2. het volgende krediet af te ramen: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

3. de volgende kredieten af te sluiten:  

 

 

Haarlem, 4 februari 2019 

 

Provinciale Staten voornoemd, 

 

 

                                     , voorzitter 

 

 

 

 

                                     , statengriffier 

projectnr. projectnaam af te sluiten kredieten krediet uitgaven 
(afgerond)

resterend 
krediet

a. N203-14 Trajectbenadering N203c, ged. A9-N513, deelproject Beter 
Benutten Oostelijke aansluiting A9-N203

75.000 75.000 0

b. N203-14 Trajectbenadering N203c, ged. A9-N513 1.800.000 1.751.000 49.000
c. N236-03 Faunapassage ( Naardermeer-Ankeveense Plassen) 16.600.000 12.675.000 3.925.000
d. N240-04 Herinrichting N240, gedeelte N248-Kon. Emmaweg 10.000.000 6.383.000 3.617.000
e. N240-13 Trajectbenadering N240a, ged. De Haukes-A7 100.000 70.000 30.000
f. N242-09 Reconstructie N242, ged. N508-Westtangent 14.000.000 13.930.000 70.000
g. N242-12 Reconstructie N242, gedeelte Zuidtangent-Pannekeetweg 2.000.000 1.870.000 130.000
h. N245-10 Reconstructie kruispunt N245-Nauertogt 4.300.000 3.494.000 806.000
i. N246-05 Fietstunnel Kerkstraat 8.900.000 8.467.000 433.000
j. N247-20 Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247, ged. A10-

Edam Quick Wins
250.000 250.000 0

k. N510-04 Trajectbenadering N510a, ged. bebouwde kom Alkmaar-
bebouwde kom Bergen

500.000 242.000 258.000

projectnaam

huidig aframing nieuw
krediet          37.000.000            4.500.000          32.500.000 
bijdragen gemeenten/subsidie VRA of rijk of 
eigen reserves/dekkingsmiddelen *)
BONROute                950.000                   -3.589                953.589 
gemeente Velsen            3.000.000            1.453.589            1.546.411 
reserve Ontwikkeling Provinciale Infrastructuur          33.050.000            3.050.000          30.000.000 

HOV-04 HOV Haarlem-Velsen
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Tbv Statenvergadering d.d  04-02-2019 

Commissie   

Datum commissievergadering 21-01-2019  

 

 

 

Onderwerp:  1
e
 actualisatie PMI 2019 

 

 

Advies commissie M&F: 

De Voordracht 1
e
 actualisatie PMI 2019 als hamerstuk wordt doorgeleid naar PS van 4 februari 2019 

 

Uittreksel van het concept-verslag M&F 21-01-2019: 

6a. 1
e
 actualisatie PMI 2019 

Mevrouw Kaamer van Hoegee (VVD) schrok ervan dat deze kredietaanvraag bijna de gehele beschikbare 

ruimte in het kasritme in de studiefase opmaakt. Hierdoor kunnen geen nieuwe projecten meer worden 

opgestart en gerealiseerd. 

De Wilhelminasluis kost een bak met geld meer, maar de werkzaamheden kunnen weer worden hervat. 

Zijn er lessen uit te trekken? Wat is de stand van zaken van de Leeghwaterbrug? 

 

De heer De Graaf (CDA) trok dezelfde conclusie als mevrouw Kaamer van Hoegee over het kasritme. Wat 

geven we door aan Gedeputeerde Staten voor de aanstaande periode? 

Wat was de onvoorziene omstandigheid bij de Wilhelminasluis? 

Van alle 77 projecten treedt bij 17 projecten vertraging op. Wat is nodig van Provinciale Staten om 

versnelling te kunnen realiseren? 

In de trajectbenadering N239 is grote onvrede vanwege de grootschalige bomenkap. Kan daar nog naar 

gekeken worden? 

 

Mevrouw Van Duijn (PvdA) zegt dat het van groot belang is om in duurzame mobiliteitsvormen te blijven 

investeren, om bijvoorbeeld het Klimaatakkoord dichterbij te brengen.  De fiets is zeer belangrijk. Met een 

doorfietsroutenetwerk, zoals het F-Net, kan het verschil worden gemaakt. De PvdA gaat ervan uit dat deze 

problematiek ten aanzien van de studiefase er niet toe zal leiden dat deze en andere duurzame plannen 

niet worden uitgevoerd. Wat is het totaal van de beschikbare ruimte voor Plan- en Uitvoeringfase?  

Project 5 (slimme verkeerslichten) is vertraagd. Hoelang duurt het nog voordat fietsers makkelijker groen 

krijgen? Hoe staat het met het Fietsknelpuntenproject? Dit betreft toch niet de status van Project, zodat er 

nog zaken kunnen worden toegevoegd?  

Betekent de uitrol van het R-Net:dat het gebied van R-Net steeds groter wordt? Is er een overzichtkaart van 

het R-net en ook hoe het gaat worden? 

 

De heer Hoogervorst (SP) sluit zich aan bij de woorden van mevrouw Kaamer van Hoegee over de 

Wilhelminasluis. Fijn dat het werk weer wordt opgepakt en jammer dat het duurder wordt. 

Voor een fietsknelpunt verwijst spreker naar de N239 in gemeente Hollands Kroon (Medemblik). Een door 

de Fietsersbond geconstateerd knelpunt wordt aangepakt. De SP is daarmee blij. 
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Wanneer wordt de eindafrekening van het project N23 verwacht? De SP constateerde dat het Totaalproject 

Bereikbaarheid Den Helder weer een half jaar studietijd kan bijschrijven. Op welke termijn volgen concrete 

plannen? 

 

De heer Deen (PVV) zegt dat het standpunt van de PVV aangaande de gehele PMI duidelijk mag zijn. De 

PVV kan wel instemmen met deze actualisatie. 

 

De heer Hietbrink (GL) informeert ook naar de onvoorziene omstandigheid bij de Wilhelminasluis. 

In de ophoging van het budget voor de Wilhelminasluis is een incentive van 1 miljoen euro opgenomen. 

Waarvoor wordt een incentive ingebracht?  

Onder 6 wordt een aantal kredieten afgesloten. Daar staat bij dat dit niet leidt tot vrijkomende middelen 

die ter dekking van nieuwe kredietaanvragen kunnen worden ingezet, omdat voor deze projecten geen 

bedragen meer in het kasritme zijn opgenomen. Waar gaat dat geld dan heen? 

 

De heer Zoon (PvdD) ziet bij de N247 dat er meekoppelkansen met faunapassages zijn. Daarover is hij 

verbaasd. Bij het aanleggen van wegen voor dieren moet dat automatisch worden meegenomen. Dit wordt 

standaard meegenomen in het onderhoud van gebiedscontracten.  Het risico van de meekoppelkans is 

natuurlijk dat deze niet plaatsvindt.  

 

Mevrouw De Meij wacht de beantwoording van de vragen af. In principe stemt 50PLUS in met de 

voordracht. 

 

De heer Tijssens (D66) spreekt van een goed uitgewerkt stuk. D66 ziet geen bezwaar tegen de 

voordracht. 

 

Gedeputeerde Post legt uit dat de onvoorziene omstandigheid in het kader van de Wilhelminasluis van 

technische aard is. De gedachte was dat de constructie van de kade doorliep tot in het fundament. Dit 

bleek aan één kant van de sluis niet het geval te zijn. Daarmee was er het risico van het kantelen van de 

kade. De provincie legde de verantwoordelijkheid bij de aannemer. De aannemer noemde het onvoorzien.  

Er volgde een zaak bij de Raad van Arbitrage voor de bouw. De uitspraak in de arbitragezaak was dat het 

deels een onvoorziene omstandigheid betrof. Alle vertraging die samenhangt met dit hele verhaal is aan 

de aannemer te wijten. De provincie heeft de mogelijkheid  om een boete in te vorderen  omdat de sluis 

niet op tijd geleverd is, maar een deel van de extra kosten die met de nieuwe constructie samenhangen 

komen voor rekening van de provincie. 

Omdat in feite aanvullingen moeten worden gemaakt op het contract, zoals het er lag, kunnen nieuwe 

afspraken worden gemaakt over wat wel of niet geregeld moet worden. Door de overschrijding van de 

opleverdatum is er geen nieuwe openstellingdatum. In theorie zou dat kunnen betekenen dat de 

aannemer er net zolang over kan doen als hij wil. Dat is niet in het belang van de provincie. Als geen 

nieuwe einddatum wordt gesteld, dan kan het werk nog jaren duren. Als de aannemer op datum X 

oplevert, dan kan de aannemer alsnog een stukje bonus terugverdienen. Dat is de incentive. In feite is het 

een onderhandelingsresultaat. 

Dit is het bedrag dat na behoorlijk steggelen kon worden uitonderhandeld.  

De gedeputeerde is natuurlijk niet tevreden, maar het kon op niets anders uitkomen.  

De gedeputeerde: kan geen opleverdatum noemen, De openstellingdatum is eind 2020. Er zal geen hinder 

worden ondervonden door stremmingen in de sluis tijdens Sail 2020.  

Zij weet nog niet wat de lessons learned zijn. Die worden pas duidelijk uit een evaluatie bij oplevering. De 

gedeputeerde is er blij dat de aannemer weer begonnen is met de werkzaamheden.  Hiermee is het laatste 

grote dispuut met deze aannemer opgelost.  

Het project Leegwaterbrug: loopt zoals het moet lopen, maar de gedeputeerde kijkt, zakelijk gezien, met 

zorg naar het weerbericht. Niet werkbare dagen zijn namelijk van invloed op de planning.  

Wat is nodig om projecten te versnellen bij vertraging? Soms helpt meer geld. Het is niet de meest handige 

oplossing.  In de regels is er sprake van een wezenlijke wijzing van het contract. De nummers 2, 3 en 4, 

die ook aanbesteed hebben, kunnen het contract ter discussie stellen. 

Voor een deel is vertraging niet te voorzien en voor een ander deel heeft men vertraging zelf in de hand.  

Een best case, een worst case en een pro-realistische planning worden gemaakt. Soms wordt echter tegen 

onvoorziene zaken aangelopen. De gedeputeerde heeft bijvoorbeeld nooit voorzien dat een vraag bij het 

Europese Hof over PAS de consequentie zou hebben, die het op dit moment heeft. 

De aangehaalde bomenkap op N239 betreft de N241 bij Opmeer. Als er sprake is van wegenaanpak wordt 

er altijd gekeken naar verkeersveiligheid. Veel wegen dateren uit een periode dat voertuigen van een heel 

andere orde waren dan nu. Landbouwvoertuigen zijn veel groter en zwaarder. Dus moeten wegen vaak 
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worden verbreed. Ook de afstand tussen een fietspad en de weg is heden ten dage groter.  Obstakels als 

bomen zijn verkeersonveiliger. Dat kan een reden zijn om bomen te kappen. Als bomen worden gekapt 

worden daarna maatregelen getroffen. Zie Nota Landschap en Cultuurhistorie. Als blijkt dat het voor deze 

weg passend zou zijn om opnieuw bomen aan te planten dan gebeurt dat. Voor de N241 wordt een breed 

participatietraject opgezet. Met omwonenden wordt overlegd. Ze mogen meedenken over een oplossing, 

met uitzondering van de uitgangspunten voor de inrichting van de weginfrastructuur.  

De gedeputeerde zou het participatieproces allereerst een kans willen geven. 

De uitvoering van fietsknelpunten wordt door de provincie aangejaagd. Ze probeert gemeenten te 

enthousiasmeren . Op de vraag of projecten kunnen worden toegevoegd, antwoordt de gedeputeerde dat 

er een lijst is waarop in eerste instantie de focus ligt. Als een project niet tot uitvoering komt en er blijft 

geld over dan kan worden bekeken of er wellicht knelpunten zijn die meer prioriteit zouden moeten 

krijgen. Het programma biedt daarvoor wel ruimte.  Eerst moet worden afgewacht hoe ver wordt gekomen 

met dat wat nu op de lijst staat. 

De gedeputeerde weet niet wanneer fietsers sneller door kunnen fietsen, ook bij verkeerslichten. Het is 

nog niet zover. Er is nog sprake van een pilot. In heel Nederland staan inmiddels 800 van dergelijke 

verkeersregelinstallaties. Doorstromen van de fiets is niet het enige belang dat wordt gediend met 

provinciale infrastructuur.  Soms is het onhandig om voorrang te geven aan de fiets. Het netwerk zou dan 

kunnen vastlopen.  

De gedeputeerde kan niet aangeven wanneer de eindafrekening N23 wordt gepresenteerd. De oplevering 

is medio april 2019. Afhandeling van schades kunnen jaren in beslag nemen.  

Kredieten afsluiten is niet in alle gevallen dekking. De provincie stuurt  niet alleen op het krediet, maar 

ook op het kasritme. De gedeputeerde legt het na afloop van de vergadering uit. Het is een  nogal 

technisch verhaal. 

Over meekoppelkansen zegt de gedeputeerde dat het niet standaard is dat bij de aanleg van 

infrastructuur faunapassages worden aangelegd. Als ze er zijn, worden ze wel meegenomen in het 

gebiedscontract. 

Het college is kritischer op studieprojecten c.q. projecten die de studiefase ingaan. Bij het volgende PMI 

wordt inzichtelijk gemaakt hoe dat precies zit. 

Voor de korte termijn zijn er concrete plannen in het kader van de Bereikbaarheid Den Helder. De 

commissie ontving hierover een brief. Voor de lange termijn zijn er nog geen oplossingen.  

 

Tweede termijn: 

 

De heer Tijssens (D66) denkt dat het goed is als de gedeputeerde uitvoering geeft aan haar voornemen 

om de commissie bij te schijnen over de restanten, budgetten, kredieten en voorbereidingsruimte die er 

nog is, om helderheid te hebben over de ruimte voor de nieuwe bestuursperiode. D66 is het eens met de 

voordracht. 

 

Mevrouw Van Duijn: (PvdA) kreeg nog geen antwoord op al haar vragen, over plan- en uitvoeringruimte en 

de uitrol van R-Net. Wordt de doorfietsroute Den Helder, zoals die nu bij de gemeente speelt, 

meegenomen? 

 

Gedeputeerde Post wil een goede voorzet geven richting de nieuwe Statenperiode over de resterende 

ruimte voor voorbereiding en uitvoering. 

De totale beschikbare ruimte voor de plan- en uitvoeringsfase is normaal. De gedeputeerde verwijst naar 

de PMO.  

Over de uitrol van R-Net zegt de gedeputeerde dat zij niet precies weet wat Zuid-Holland heeft. De vier 

provincies die R-Net gezamenlijk uitrollen hebben we een kaart van hoe R-Net eruit komt te zien. 

De doorfietsroute wordt niet meegenomen in de Bereikbaarheid van Den Helder. Dat zit meer in het 

Perspectief Fiets. 

 

De voorzitter constateert dat de voordracht in principe als hamerstuk kan worden doorgeleid naar 

Provinciale Staten, tenzij de PvdA het alsnog als bespreekstuk behandeld wil zien. 

 



12 Initiatiefvoorstel SP Verbetering van het wachtcomfort op busstations (NR-16).

1 Reactie op initiatiefvoorstel SP "verbetering van het wachtcomfort op busstations" 

Provincie
Noord-Holland

Provinciale Staten van Noord-Holland
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt
Dreef 3, tweede etage

Gedeputeerde Staten

Uw contactpersoon

dhr. R. Verkaik

BEL/MOE

201 2 HR HAARLEM

12 EC. ?]13

Betreft: Reactie op initiatiefvoorstel SP ‘verbetering van het
wachtcomfort op busstations’

Geachte leden,

De Statengriffie heeft op 28 september 201 8 het initiatiefvoorstel
verbetering van het wachtcomfort op busstations’ ontvangen en ons

verzocht om advies uit te brengen over dit initiatiefvoorstel.

Allereerst danken wij de SP-fractie voor het indienen van het
initiatiefvoorstel. Het voorstel heeft tot doel om als provincie een
actievere rol in te nemen en bestaande of nieuwe budgetten in te zetten
ter verbetering van (wacht)faciliteiten op busstations. Daarvoor worden
vijf besluitpunten voorgesteld:

Telefoonnummer +31 235144991

verkaikr@noord-holland.nl

Verzenddatum

1 2 DEC. 2078
Kenmerk

1133350/11 54126

Uw kenmerk

114

1. Gedeputeerde Staten te verzoeken aan te geven of op grond van
de huidige Uitvoerings- regeling subsidie kleine infrastructuur
Noord-Holland subsidies aan gemeenten kunnen worden
verleend voor tegen weersinvloeden afgeschermde,
comfortabele looproutes en wachtgelegenheden van goede
kwaliteit op en bi] busstations, en zo nodig de Uitvoerings
regeling daartoe te verfijnen;

2. Gedeputeerde Staten op te dragen er zorg voor te dragen dat bij
de concrete uitwerking van plannen voor verbetering van 0V-
knooppunten een comfortabel busstation onderdeel van de
plannen uitmaakt;

3. Gedeputeerde Staten op te dragen gemeenten met busstations
actief te benaderen en te adviseren over verbetering van het
reizigerscomfort op busstations;

4. Gedeputeerde Staten te verzoeken aan te geven welke middelen
binnen de Uitvoeringsregeling subsidie kleine infrastructuur
Noord-Holland en binnen de budgetten voor OV-knooppunten
aangewend kunnen worden voor de verbetering van
busstation s;

5. Gedeputeerde Staten uit te nodigen aan te geven of provinciale
staten voor de gewenste kwaliteitsverbeteringen op busstations
extra geld beschikbaar zouden moeten en kunnen stellen, en zo
ja hoeveel.

Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www. noord-holland. n 1
Kvk nummer 34362354
Btw nummer NL.0010.03.124.B.08

POSTBUS 3007 1 2001 DA HAARLEM
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De besluitpunten worden voorafgegaan door een toelichting op de
wenselijkheid van een goede inrichting van busstations, met daarbij
behorende (wacht)faciliteiten. In de toelichting wordt ook ingegaan op
de bevoegdheid van de provincie en de mogelijkheden voor het inzetten
van bestaande financiële regelingen of programma’s.

Reactie op het voorstel

Het belang van goede haltefaciliteiten en wachtruimten onderschrijven
wij, zoals ook blijkt uit de beantwoording van schriftelijke vragen 201 8-
11 en 201 8-39. De inrichting en het beheer en onderhoud van
fwacht)faciliteiten bij busstations zijn echter primair de
verantwoordelijkheid van de eigenaar en beheerder van de openbare
ruimte. In veel gevallen is dit de gemeente als wegbeheerder.

In de in voorbereiding zijnde Agenda Mobiliteit wordt onder andere
ingezet op de ketenreis als middel om de keuzevrijheid en
bereikbaarheid in Noord-Holland te versterken. Het openbaar vervoer
per trein en bus vormen daarin veelal de ruggengraat. Samen met voor-
en natransport, in veel gevallen lopend, per fiets en soms de auto, moet
dit een aantrekkelijke reismogelijkheid voor mensen bieden. Trein- en
busstations zijn belangrijke schakels in de keten. Het beperken van
wachttijden, zorgen voor een prettige overstap en voorzien in goede
(wacht)faciliteiten dragen bij aan de kwaliteit van het openbaar vervoer
en aan versterking van de ketenreis.

De provincie levert momenteel al een belangrijke bijdrage in de
ketenreis, als concessieverlener voor het regionaal openbaar vervoer.
Ook investeert de provincie in Vrije busbanen (o.a. HOV Velsen, HOV ‘t

Gooi) en andere infrastructuur (investeringsagenda Openbaar Vervoer),
waardoor bussen sneller en betrouwbaarder kunnen rijden. Met een
aparte subsidieregeling is afgelopen jaren ook geïnvesteerd in de
toegankelijkheid van bushalten. Met het programma OV-knooppunten
investeert de provincie bovendien in de integrale ontwikkeling en
versterking van OV-knooppunten.

De opgave in ketenmobiliteit is complex omdat meerdere partijen een
aandeel leveren in het goed functioneren van de keten. Met de komst
van deelsystemen (fiets, auto) en de komst van MaaS-platforms en
andere initiatieven groeit het aantal partijen dat hieraan een bijdrage
wil en kan leveren. Dit vergt ook dat wij als provincie ons beleid op de
ketenreis en de bijbehorende voorzieningen verder ontwikkelen. Dit
gebeurt als onderdeel van de uitwerking van de Agenda mobiliteit.
Mocht bij deze uitwerking blijken dat een succesvolle ketenmobiliteit
een ander handelingsperspectief en andere inzet van financiële
middelen vergt, dan zullen wij daarvoor t.z.t. voorstellen doen.

Beantwoording besluitpunt 1

Bij besluitpunt 1 wordt ingegaan op de mogelijkheid om de
Uitvoeringsregeling Subsidie Kleine Infrastructuur 201 9 aan te wenden
voor het financieren van het wachtcomfort op busstations.

De Uitvoeringsregeling is gericht op projecten voor verbetering van de
verkeersveiligheid. De Uitvoeringsregeling voorziet daarom niet in de
mogelijkheid om enkel te investeren in kwaliteitsverbetering bij
haltefaciliteiten of wachtruimten op busstations. Het is mogelijk om als
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onderdeel van projecten ook haltevoorzieningen te realiseren of aan te
passen (en te subsidiëren). De projecten dienen de bevordering van de
verkeersveiligheid echter overwegend als doelstelling te hebben. Wij
zien op dit moment geen aanleiding om de regeling op dit punt aan te
passen.

Beantwoording besluitpunt 2

Bij besluitpunt 2 wordt voorgesteld om bij de concrete uitwerking van
plannen voor verbetering van OV-knooppunten een comfortabel
busstation onderdeel van de plannen uit te laten maken.

Voor het programma OV-knooppunten geldt dat het enkel ontwikkelen!
financieren van wachtruimten of wachtfaciliteiten geen onderdeel is van
het programma. Als een dergelijke voorziening onderdeel is van een
integrale ontwikkeling, behoort het wel tot de mogelijkheden dat de
provincie hier subsidie voor verleent, mits de voorziening bijdraagt aan
de doelstellingen van het programma OV-knooppunten en er geen
reguliere subsidie beschikbaar is. De verantwoordelijkheid en het
initiatief voor realisatie van (wacht)faciliteiten bij busstations ligt daarbij
primair bij de eigenaar en beheerder van de openbare ruimte. Tot op
heden zijn er nog geen projecten binnen het programma geweest
waarin de provincie is verzocht om financieel bij te dragen aan het
realiseren van wachtruimten of wachtfaciliteiten. Wij zien op dit moment
geen aanleiding om het programma OV-knooppunten op dit punt aan te
passen.

Beantwoording besluftpunt 3

Bij besluitpunt 3 wordt voorgesteld om gemeenten met busstations
actief te benaderen en te adviseren over verbetering van het
reizigerscomfort op busstations.

Hoewel busstations geen eigendom zijn van de provincie en er geen
primaire verantwoordelijkheid bij de provincie ligt, hechten wij aan een
goed functionerend systeem, inclusief de bijbehorende
(wacht)faciliteiten. Wij zullen binnen projecten actiever aandringen op
kwalitatief goede en prettige wachtfaciliteiten bij (bus)stations als
belangrijke schakels in de ketenreis. Dit betekent niet dat wij de
ontwikkeling van (wacht)faciliteiten tot onze verantwoordelijkheid
rekenen en daar actief en financieel aan bijdragen. Tenslotte heeft
iedere partij in de keten zijn rol en verantwoordelijkheid.

Mocht bij de uitwerking van het mobiliteitsbeleid uit de Agenda
Mobiliteit blijken dat een succesvolle ketenmobiliteit een ander
provinciaal handelingsperspectief en andere inzet van financiële
middelen vergt, dan zullen wij daarvoor voorstellen doen.

Beantwoording besluitpunt 4

Bij besluitpunt 4 wordt verzocht om aan te geven welke middelen
binnen de Uitvoeringsregeling subsidie Kleine Infrastructuur en binnen
de budgetten voor OV-knooppunten aangewend kunnen worden voor
verbetering van busstations. Zoals benoemd bij besluitpunt 1 voorziet
de Uitvoeringsregeling niet in de mogelijkheid om enkel te investeren in
haltefaciliteiten of wachtruimten op busstations. Er zijn dan ook geen
middelen die specifiek hiervoor kunnen worden aangewend. Zoals
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benoemd bij besluitpunt 2 geldt bij het programma OV-knooppunten
dat het enkel ontwikkelen/ financieren van wachtruimten of
wachtfaciliteiten geen onderdeel is van het programma. Er zijn dan ook
geen middelen die specifiek hiervoor kunnen worden aangewend.

Beantwoording besluftpunt 5

Bij besluitpunt 5 wordt ons gevraagd of P5 extra geld beschikbaar
zouden moeten en kunnen stellen voor kwaliteitsverbeteringen op
busstation s.

De keuze om binnen gemeentegrenzen al dan niet financieel bij te
dragen aan bepaalde projecten of voorzieningen is aan Provinciale
Staten. Een regeling voor investeren in wachtcomfort op busstations
vergt wel dat Provinciale Staten de benodigde middelen moeten
vrijmaken. Wij adviseren nu om dit niet te doen.

Zoals benoemd zullen wij ons beleid op de ketenreis en de
bijbehorende voorzieningen verder ontwikkelen. Dit gebeurt als
onderdeel van de uitwerking van de Agenda mobiliteit. Mocht blijken
dat een succesvolle ketenmobiliteit een ander handelingsperspectief en
andere inzet van financiële middelen vergt, dan zullen wij daarvoor
t.z.t. voorstellen doen.

Wij danken de fractie van SP nogmaals voor het initiatiefvoorstel en
vertrouwen er op u hiermee voldoende geïnformeerd te hebben.

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

rclvi nciesecretaris

Bergkajup

J.W. Remkes



1 Gewijzigd Initiatiefvoorstel SP Verbetering wachtcomfort busstations -gewijzigd voorstel- 

Noord-Holland 

Aan Provinciale Staten 

Inleiding 

Voor de passagiers van het openbaar vervoer zijn busstations een belangrijke voorziening. Zij liggen 

op OV-knooppunten. Dit betekent dat bij busstations veel wordt overgestapt van trein op bus - of 

van de ene buslijn op de andere. Lang niet altijd zijn er goede aansluitingen, met een korte 

overstaptijd. Buspassagiers moeten daardoor vaak noodgedwongen lang op het busstation 

verblijven. Langer dan op een beginhalte van een openbaar vervoerreis. Daar loop je immers pas 

naar toe, tegen de tijd dat de bus zal vertrekken. 

Het is fijn wanneer een busstation goede beschutting biedt tegen weer en wind. Je moet er ook 

makkelijk de weg 

kunnen vinden. Nodig 

is daarom een duide-

lijke bewegwijzering 

en borden met 

actuele vertrektijden, 

en aanduiding van 

welk perron de bus 

vertrekt. 

Op grotere bussta-

tions bij treinstations 

zijn er vaak behoor-

lijke loopafstanden. 

Het is prettig wan-

neer je die afstand 

niet door weer en 

wind hoeft te over-

bruggen. 

Tegelijkertijd moeten busstations veilig zijn. Goede verlichting is daarvoor nodig, met warm licht - 

niet kil. Overdekte busstations moeten transparant zijn. Iedereen moet iedereen kunnen zien. Een 

bemenst verkooppunt voor dranken en versnaperingen is een prettige voorziening voor de 

passagiers. Maar draagt ook bij aan de sociale veiligheid. 

Initiatiefvoorstel 

Verbetering van het 
wachtcomfort op busstations 

27 september 2018      (gewijzigd 30 januari 2019) 
        24 september 2018

Initiatiefvoorstel nummer 16
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Bevoegdheid van de provincie 

De Provincie Noord-Holland is verantwoordelijk voor het regionaal en stedelijk busvervoer in het 

grootste deel van de provincie. Alleen in het gebied van de Metropool Regio Amsterdam (MRA) ligt 

de bevoegdheid voor het openbaar vervoer niet bij de provincie. Hier is het samenwerkingsverband 

van de gemeenten bevoegd, de Vervoerregio. 

De provincie neemt haar verantwoordelijkheid door het verlenen van jaarlijkse bijdragen in de 

exploitatiekosten van de buslijnen. Ook investeert de provincie in vrije busbanen en andere 

infrastructuur, waardoor de bussen sneller kunnen rijden. 

Busstations kun je óók zien als infrastructuur. Maar om een of andere reden is ooit afgesproken dat 

de verblijfskwaliteit van het busstation de verantwoordelijkheid is van de gemeenten. De provincie 

zegt geen rol te spelen in het wacht- en verblijfscomfort. 

Busstations in Noord-Holland 

In het gebied waar de provincie 

verantwoordelijk is voor het openbaar 

vervoer zijn onder meer busstations in 

Alkmaar, Haarlem, Hoorn, Hilversum, 

Den Helder, Beverwijk, Muiden, 

Huizen, Naarden-Bussum, Haarlem 

Schalkwijk, Schagen, Egmond, Uit-

geest en Blaricum. 

Misschien zeggen we weer eens iets 

helemaal verkeerd, maar geen van 

alle voldoen deze busstations aan het 

beeld dat in de inleiding is geschetst. 

Op de meeste busstations bestaat de 

wachtgelegenheid uit niet meer dan 

enkele losstaande bushokjes. Mede 

door de toegepaste verlichting ogen 

de busstations onvriendelijk of naar-

geestig. Op de enkele busstations 

waar wel een doorlopende overkap-

ping aanwezig is, hebben weer en 

wind daaronder vrij spel. Het is er 

vaak guur. 

 De wachtruimte op het busstation Alkmaar zit al jaren op slot 

Een voorbeeld van een busstation dat wél als redelijk prettig en comfortabel wordt ervaren is er bij 

het treinstation Zaandam. Het kán dus wel: 
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        Busstation Zaandam, gebouwd in 2010, ontwerp: Soeters Van Eldonk architecten 

 

 

Het busstation bij NS-station Alkmaar 

 

De meeste klachten in de laatste jaren zijn er over het busstation bij het NS-station Alkmaar. De 

looproute vanaf de stations-uitgang naar het busstation is behoorlijk lang, en geheel onbeschut. 

Onder het poortgebouw, tussen 

stationsplein en busstation, is een 

wachtkamer. Die zit echter al 

jarenlang op slot. Het complete 

interieur is verwijderd. Niemand 

weet precies waarom dit zo is. Naar 

verluidt bestaan er onlusten tussen 

gemeente, de vastgoedeigenaar, 

Connexxion, ProRail en wie er 

verder nog meer bij betrokken zou 

kunnen zijn. Een enkele onwetende 

nieuwkomer probeert nog wel eens 

te schuilen onder het poortgebouw, 

maar is dit tochtgat in een mum ont-

vlucht. 
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In het Noordhollands Dagblad is de onaangename situatie meermalen aan de kaak gesteld. Overigens 

tot nog toe tevergeefs. 

 

 
Noordhollands Dagblad / Alkmaarsche Courant – 30 maart 2018 
 

 
 

Opmerkelijk is dat provinciale staten staten op 9 november 2015 met voordracht 2015 | 83 wel een 

subsidie van € 1.404.902,- beschikbaar stelden voor het opknappen van dit busstation. Het krediet 

werd overigens pas verleend nadat de werkzaamheden al voltooid waren. Het krediet is echter 

voornamelijk besteed aan het vervangen van de klinkerbestrating van de rijwegen door asfalt. Voor 

de wachtende passagiers kwamen er enkele  abri's, die nauwelijks beschutting bieden. Met op de 

achtergrond de afgesloten wachtkamer draagt het geheel een depressief makende en eczeem 

verwekkende atmosfeer. 

Daarom hebben wij hierover tweemaal schriftelijke vragen gesteld aan gedeputeerde staten, op 19 

januari 2018 en 3 april 2018. De vragen met antwoorden zijn als bijlagen 1 en 2 bij dit initiatief-

voorstel gevoegd. 

Uit de antwoorden valt het volgende af te leiden: 

 

•  Het krediet voor het busstation bleek bedoeld te zijn om "de bereikbaarheid van (de regio) 

 Alkmaar verder te verbeteren". 

 

• Gedeputeerde staten vinden wacht- en verblijfscomfort op busstations primair de verantwoor-

 delijkheid van de gemeenten. 

 

•  Niettemin is de keuze om binnen gemeentegrenzen eventueel toch financieel bij te gaan dragen 

 aan  comfortverbetering op busstations aan provinciale staten. Met andere woorden: áls 

 provinciale staten dit zouden willen – dan kán het. 

 

• Daarvoor zouden provinciale staten dan wel financiële middelen beschikbaar moeten stellen. 
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   Noordhollands Dagblad / Alkmaarsche Courant – 20 januari 2018 
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OV-knooppunten 
     

In 2014 heeft de provincie beleid in gang gezet voor OV-knooppunten. In stationsomgevingen 

moeten meer arbeidsplaatsen en woningen komen. 

Betere benutting van stationsomgevingen moet leiden tot groei van het openbaar vervoergebruik. 

Erkend wordt dat knooppunten een belangrijke schakel zijn in de deur- tot deurreizen naar werk, 

voorzieningen en toeristische bestemmingen. Een operationele doelstelling is het "versoepelen van 

het functioneren als overstapmachine". In een stationsgebied moeten "modaliteiten goed op elkaar 

aansluiten dankzij een logische inrichting". Geconstateerd wordt dat de (ruimtelijke) kwaliteit van 

stationsomgevingen vaak te wensen over laat.  

 

Voor een aantal treinstations wordt inmiddels gewerkt aan concrete plannen. Wij hebben echter niet 

kunnen achterhalen welke concrete verbeteringen er eventueel komen aan de busstations. Voor 

Hoorn is alleen bekend dat het busstation wordt verplaatst naar de noordzijde van het treinstation.  

                 Busstation Hoorn 

 

Hopelijk komt daar dan een minder naargeestig busstation dan het huidige aan de zuidzijde. 

Weliswaar heeft het eilandperron van dit busstation wel een overkapping, maar weer en wind 

hebben daaronder vrij spel. 

Van de plannen voor het station Castricum weten we niet meer dan dat er een nieuw 

stationsgebouw komt met een luifel waaronder reizigers op de bus kunnen wachten. 
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De Uitvoeringsregeling subsidie kleine infrastructuur Noord-Holland 2018 

De provincie verleent subsidies aan gemeenten voor de aanleg en verbetering van infrastuctuur. De 

subsidieregels staan in de Uitvoeringsregeling subsidie kleine infrastructuur Noord-Holland 2018. 

Behalve voor fietspaden, fietsenstallingen, verkeerslichten, autoparkeervoorzieningen en wegen kan 

ook subsidie worden verleend voor: 

d. bushaltevoorzieningen: reizigersvoorzieningen zoals abri’s, afvalbakken, (elektronische) reis-

 informatiesystemen, zitgelegenheden en andere toebehoren bij bushaltes met meer dan 20

instappers per dag; 

e. bushalte-infrastructuur: het perron, het toegangspad, de haltehaven en de hierbij behorende

verhardingen en funderingen behorende bij een bushalte met meer dan 20 instappers per dag.

Uit het subsidieregister van de provincie blijkt dat er in de eerste helft van 2018 subsidie is 

toegekend aan 64 projecten voor kleine infrastructuur. Afgaande op de beknopte project-

beschrijvingen zit daarbij echter geen enkel project voor verbetering van wachtgelegenheden voor 

buspassagiers. 

Voor 2018 heeft de provincie voor subsidie aan gemeenten voor kleine infrastructuur in totaal € 

18.306.000 beschikbaar. 

Conclusie 

Uit de antwoorden van gedeputeerde staten op onze schriftelijke vragen (bijlagen 1 en 2) valt af te 

leiden dat zij begrip hebben voor de behoefte van buspassagiers aan comfortabele busstations die 

goede beschutting bieden tegen regen, wind en kou, een prettig verblijfsklimaat hebben en het 

wachten veraangenamen. 

Verder blijkt uit de antwoorden dat van gereserveerde middelen voor infrastructuur voor openbaar 

vervoer een bedrag € 50.832.292,- niet tot besteding is gekomen en daarom uit de desbetreffende 

reserves is gehaald. De coalitie heeft het vrijgevallen bedrag vervolgens ingezet voor andere 

doeleinden, waaronder 25 miljoen voor aanvullende financiering van aanleg van de Duinpolderweg. 

Van de vrijgevallen middelen is niets besteed aan openbaar vervoer. Dat is zoals het is. 

Toch dringt zich de vraag op of er vanuit de provincie dan maar helemaal niets gedaan moet worden 

aan verbetering van de verblijfskwaliteit van busstations. De in dit voorstel en in onze schriftelijke 

vragen gegeven voorbeelden uit het buitenland, maar bijvoorbeeld ook Zaandam, laten zien dat 

andere bestuursorganen wel veel moois tot stand hebben gebracht om het verblijf op een busstation 

te veraangenamen. 

Op z'n minst is het daarom wenselijk dat de Uitvoeringsregeling subsidie kleine infrastructuur Noord-

Holland en de budgetten voor OV-knooppunten expliciet ook worden ingezet voor kwaliteits-

verbetering van looproutes en wachtgelegenheid op busstations. 

De provincie kan gemeenten hierover actief benaderen en adviseren. Wat ons betreft te beginnen 

met de gemeente Alkmaar voor het busstation bij het treinstation Alkmaar. 

Als de bestaande regelingen niet genoeg ruimte bieden, zou daarnaast – gezien de 50 miljoen 

verdwenen middelen voor ov-infrastructuur - zo nodig toch nog eens bekeken kunnen worden of 

voor busstations geen (extra) middelen beschikbaar moeten en kunnen komen. 
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Wij stellen u daarom voor het volgende besluit te nemen: 

Provinciale Staten van Noord-Holland, 

gelezen het initiatiefvoorstel Verbetering van het wachtcomfort op busstations ; 

besluiten: 

1. gedeputeerde staten - als concessieverlener en verantwoordelijke voor het regionaal

busvervoer - op te dragen gemeenten met busstations actief te benaderen en te adviseren

over verbetering van het reizigerscomfort en de veiligheid op deze busstations, allereerst ten

aanzien van het busstation in Alkmaar ;

2. gedeputeerde staten op te dragen er zorg voor te dragen dat bij de concrete uitwerking van

plannen voor verbetering van OV-knooppunten expliciet wordt bekeken of een comfortabel

en verkeerveilig busstation onderdeel van de plannen kan uitmaken ;

3. gedeputeerde staten op te dragen bij de voorbereiding van de Agenda mobiliteit expliciet te

bekijken of het wenselijk en nodig is dat de provincie financieel bijdraagt in de kosten van het

comfortabeler en verkeersveiliger maken van busstations, bijvoorbeeld door het realiseren

van tegen weersinvloeden afgeschermde, comfortabele looproutes en  wachtgelegenheden

van goede kwaliteit op en bij busstations, en daarover te gelegener tijd aan provinciale staten

te rapporteren.

Namens de fractie van de SP, 

J.M. Bruggeman
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BIJLAGE 1 
 

Schriftelijke vragen van de SP over het reizigerscomfort op het busstation bij station Alkmaar met 
antwoorden van gedeputeerde staten 
 
 
 

            
 

 

Aan de leden van Provinciale Staten van Noord-Holland 

 

Datum ingekomen vragen : 19 januari 2018 

Datum GS-besluit:   : 13 februari 2018 

 

Vragen nr. 11 

 

 

 

Vragen van de heer mr. J.M. Bruggeman (SP) over het reizigerscomfort op het busstation bij 

station Alkmaar 

 

De voorzitter van Provinciale Staten van Noord-Holland deelt u overeenkomstig het bepaalde in 

artikel 45 van het Reglement van Orde voor de vergaderingen en andere werkzaamheden van 

Provinciale Staten mede, dat op 19 januari 2018 door het lid van Provinciale Staten, de heer mr. 

J.M. Bruggeman (SP), de volgende vragen bij Gedeputeerde Staten zijn ingekomen. 

 

 

VRAGEN: 

 

Vraag 1: 

Herinneren gedeputeerde staten zich dat provinciale staten op 9 november 2015 met voordracht 

2015 | 83 een subsidie van € 1.404.902,- beschikbaar hebben gesteld voor het opknappen van 

het busstation bij het station Alkmaar ? 

 

Antwoord 1: 

Ja. 

 

Vraag 2: 

Stellen gedeputeerde staten er prijs op te weten dat sinds de opknapbeurt vragensteller vele 

malen na het wachten op het vernieuwde busstation nat, verwaaid en bibberend in de bus is 

gestapt, omdat in de nieuwe situatie de wachtgelegenheden onvoldoende beschutting bieden ? 

 

Antwoord 2: 

Wij hebben hierover berichten in de krant gelezen. 
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Vraag 3: 

Hebben gedeputeerde staten kennis genomen van het bericht in het Noordhollands Dagblad / 

Alkmaarsche Courant van heden waarin verslaggeefster Kyrie Stuij meldt hoe ook andere 

buspassagiers die met slecht weer op de bus moeten wachten, op het busstation nat, verwaaid en 

bibberend achterblijven ? 

 

Antwoord 3: 

Ja. 

 

Vraag 4: 

Herinneren gedeputeerde staten zich dat de subsidie van bijna anderhalf miljoen voor het 

opknappen van het busstation pas bij de provincie is aangevraagd en toegekend nadat de 

gemeente Alkmaar het project al had uitgevoerd ? 

 

Antwoord 4: 

Ja. 

 

Vraag 5: 

Herinneren gedeputeerde staten zich ook dat bij de bespreking van het subsidievoorstel in de 

vergadering van de statencommissie Mobiliteit van 5 oktober 2015 de gedeputeerde voor 

Mobiliteit heeft gezegd dat de inwoners en reizigers in Noord-Holland er alle belang bij hadden 

dat de subsidie toch werd verstrekt en dat zij tevreden was met de maatregelen die getroffen zijn 

voor de reizigers ? 

 

Antwoord 5: 

Ja. De gedeputeerde Mobiliteit doelde hiermee op de verbetering van de bereikbaarheid van 

Alkmaar door het realiseren van een overzichtelijker ingedeeld busplein zodat bussen veiliger en 

efficiënter kunnen aankomen, halteren en vertrekken. 

 

Vraag 6: 

Hoe hebben gedeputeerde staten destijds – achteraf, nadat het project al was uitgevoerd – 

kunnen beoordelen of de door de provincie gesubsidieerde opknapbeurt van het busstation 

inderdaad in alle opzichten een verbetering voor de reizigers opleverde ? Kunnen zij aangeven 

hoe zij destijds hebben beoordeeld of de nieuwe inrichting van het busstation er niet voor zorgde 

dat reizigers daar nat, verwaaid en bibberend achterblijven ? 

 

Antwoord 6: 

De voorwaarde van de subsidie aan de gemeente Alkmaar betrof een herinrichting van het 

busplein waar de bussen aankomen, halteren en vertrekken met als primaire doelstelling de 

bereikbaarheid van (de regio) Alkmaar verder te verbeteren door deze locatie overzichtelijker te 

maken voor het busverkeer, en daarmee ook voor reizigers. Het is de gemeente Alkmaar die in 

haar hoedanigheid van wegbeheerder verantwoordelijk is voor de (wacht)faciliteiten op deze 

locatie. 

 

Vraag 7: 

Herinneren gedeputeerde staten zich dat zij in het bij de subsidievoordracht behorende project-

voorstel als motief gaven dat daardoor onder meer de ruimtelijke kwaliteit van het busstation zou 

verbeteren ? Kunnen gedeputeerde staten er begrip voor opbrengen dat de reizigers - waaronder 
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vragensteller - weinig oog zullen hebben voor de ruimtelijke kwaliteit terwijl zij nat, verwaaid en 

bibberend op het busstation op de bus staan te wachten ? 

 

Antwoord 7: 

Ja, en ja. 

 

Vraag 8: 

Is de gedeputeerde voor Mobiliteit bereid samen met vragensteller en een vertegenwoordiger van 

de gemeente Alkmaar, liefst bij tien graden vorst en/of windkracht 10 en/of hevige neerslag, een 

werkbezoek aan het busstation te brengen om te bekijken hoe het busstation alsnog zo kan 

worden ingericht dat reizigers na verblijf op het busstation niet meer nat, verwaaid en bibberend 

in de bus hoeven stappen ? 

 

Antwoord 8: 

Nee. De gedeputeerde Mobiliteit legt reeds op frequente basis werkbezoeken af door de gehele 

provincie, en doet dit onder verschillende weersomstandigheden. De herinrichting van het 

busplein in Alkmaar betreft echter geen project vanuit de provincie, maar is een gemeentelijk 

project geweest. Het is de gemeente Alkmaar die in haar hoedanigheid van wegbeheerder 

verantwoordelijk is voor de (wacht)faciliteiten op deze locatie. Er is dan ook geen relevante 

aanleiding voor een werkbezoek van de gedeputeerde Mobiliteit aan deze locatie. 
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BIJLAGE 2 
 
Schriftelijke vervolgvragen van de SP over het reizigerscomfort op het busstation bij station Alkmaar 
met antwoorden van gedeputeerde staten  

 
 

   
 

 

Aan de leden van Provinciale Staten van Noord-Holland 

 

 

Datum ingekomen vragen :   3 april 2018  

Datum GS-besluit:   : 24 april 2018 

 

 

Vragen nr. 39 

 

Vervolgvragen van de heer mr. J.M. Bruggeman (SP) over het reizigerscomfort op het busstation bij 

station Alkmaar 

 

De voorzitter van Provinciale Staten van Noord-Holland deelt u overeenkomstig het bepaalde in 

artikel 45 van het Reglement van Orde voor de vergaderingen en andere werkzaamheden van 

Provinciale Staten mede, dat op 3 april 2018 door het lid van Provinciale Staten, de heer mr. J.M.  

Bruggeman (SP), de volgende vervolgvragen bij Gedeputeerde Staten zijn ingekomen. 

 

VRAGEN INCLUSIEF BEANTWOORDING GEDEPUTEERDE STATEN 

 

Vraag 1: 

Begrijpen gedeputeerde staten dat vragensteller nog steeds door leed geknakt is, omdat blijkens 

antwoorden op schriftelijke vragen 2018 | 11 de gedeputeerde voor Mobiliteit hem niet wil 

vergezellen op een werkbezoek aan het busstation bij het station Alkmaar ? 

 

Antwoord 1:  

Ja, vooral omdat wij uit ervaring weten dat de gedeputeerde Mobiliteit doorgaans plezierig 

gezelschap is. 

 

Vraag 2: 

Wat vinden gedeputeerde staten, uit oogpunt van reizigerscomfort, van de stoelen, beschutting 

tegen weer en wind, sociale veiligheid en informatievoorziening van dit busstation:  
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Het busstation van Rotherham (Noord-Engeland) is volledig overkapt. In de glazen wanden zitten 

schuifdeuren die alleen openen als er een bus voor vertrek gereed staat. De stoelen voor de 

wachtende passagiers zijn voorzien van smaakvolle en zachte bekleding. Bij elke gate hangt een 

digitaal reisinformatiepaneel. Bus- en treinstation zijn met een overdekte, regen- en wind-vrije 

looproute met elkaar verbonden. De stad Rotherham heeft ongeveer 130.000 inwoners; de regio het 

dubbele aantal. 

 

Antwoord 2: 

Wij hebben hierover geen oordeel, maar het busstation oogt comfortabel. 

 

Vraag 3: 

Snappen gedeputeerde staten er iets van dat de Vervoersregio van de provincie South Yorkshire 

(South Yorkshire Passenger Transport Executive SYPTE) dit busstation van Rotherham nog niet 

comfortabel genoeg vindt en het daarom vanaf 30 april aanstaande voor £ 12.000.000 ( € 

13.697.000) gaat renoveren, waarbij de provincie betaalt en de gemeente uitvoert ? Is de reden dat 

gedeputeerde staten over dit busstation geen mening hebben dat zij blind zijn voor innovatieve 

ontwikkelingen elders in Europa ? 

 

Antwoord 3: Wij hebben hierover geen oordeel. Uit het feit dat sommige projecten buiten de 

bestuurlijke scope van de Provincie Noord-Holland vallen, volgt ons inziens niet noodzakelijkerwijs 

dat wij geen oog zouden hebben voor innovatieve ontwikkelingen elders in Europa. 
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Vraag 4: 

En wat vinden gedeputeerde staten, uit oogpunt van reizigerscomfort, van de stoelen, beschutting 

tegen weer en wind, sociale veiligheid en informatievoorziening van dit busstation: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ook het busstation van Barnsley (Noord-Engeland) is volledig overkapt. In de glazen wanden zitten 

schuifdeuren die alleen openen als er een bus voor vertrek gereed staat. De stoelen voor de 

wachtende passagiers zijn voorzien van smaakvolle en zachte bekleding. Bij elke gate hangt een 

digitaal reisinformatiepaneel. Bus- en treinstation zijn met een overdekte, regen- en windvrije 

looproute met elkaar verbonden. Barnsley heeft ongeveer 92.000 inwoners. 

 

Antwoord 4: 

Zie onze beantwoording bij vraag 2. 

 

Vraag 5: 

En wat vinden gedeputeerde staten, uit oogpunt van reizigerscomfort, van de stoelen, beschutting 

tegen weer en wind, sociale veiligheid en informatievoorziening van dit busstation: 
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Het busstation van Alkmaar (Noord-Holland) is een winderige open vlakte. De looproute tussen 

busstation en ingang van het treinstation bedraagt 250 meter, door open lucht, zonder enige 

beschutting tegen weer en wind. Behalve een overkapping en een afgesloten wachtlokaal ontbreekt 

op het busstation ook een waarschuwingsbord met een disclaimer van de provincie Noord-Holland 

waarmee de provincie zich niet aansprakelijk verklaart voor als gevolg van de suboptimale inrichting 

van het busstation opgelopen verkoudheden, longontstekingen, depressies, eczeem en venerische 

ziektes. De gemeente Alkmaar heeft ongeveer 108.000 inwoners, waarvan er 94.000 in de stad 

Alkmaar wonen. 

 

Antwoord 5: 

Zoals wij in onze beantwoording op de statenvragen 2018-11 van 13 februari jl. over het busstation 

in Alkmaar hebben aangegeven, is de gemeente in haar hoedanigheid van wegbeheerder 

verantwoordelijk voor de mate van het comfort van de (wacht)faciliteiten op deze locatie. De 

provinciale voorwaarde van de subsidie aan de gemeente Alkmaar betrof een herinrichting van het 

busplein waar de bussen aankomen, halteren en vertrekken met als primaire doelstelling de 

bereikbaarheid van (de regio) Alkmaar verder te verbeteren door deze locatie overzichtelijker te 

maken voor het busverkeer, en daarmee ook voor reizigers. 

 

Vraag 6: 

Is de reden dat gedeputeerde staten over dit busstation geen mening hebben dat zij daaraan 

weliswaar in 2015 provinciale staten (achteraf) € 1.404.902 hebben laten meebetalen, maar dat zij 

geen belangstelling hebben voor wat deze financiële bijdrage aan troosteloosheid heeft opgeleverd ? 

 

Antwoord 6: 

Nee, en zie onze beantwoording bij vraag 5. 

 

Vraag 7: 

Kunnen gedeputeerde staten, ook al menen zij dat ze daar niet over gaan, zich verplaatsen in het 
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belevingsgevoel van busgebruikers in de provinciale busconcessie Noord-Holland Noord en 

vervolgens aangeven welke verschillen hun opvallen tussen enerzijds de busstations van Rotherham 

en Barnsley en anderzijds het busstation van Alkmaar ? 

 

Antwoord 7:  

Ja, en zie onze beantwoording bij vraag 2. 

 

Vraag 8: 

Hebben gedeputeerde staten kennis genomen van het bericht van verslaggeefster Kyrie Stuij in het 

Noordhollands Dagblad / Alkmaarsche Courant van 30 maart 2018 waarin wethouder Nagen¬gast via 

zijn woordvoerder laat weten dat er in elk geval tot 2022 niks aan het busstation van Alkmaar wordt 

verbeterd en dat dit ook daarna onzeker is ? 

 

Antwoord 8: 

Ja. 

 

Vraag 9: 

Waarom kunnen geen provinciale financiële bijdragen worden verleend aan verbetering van het 

verblijfsklimaat en wachtcomfort op busstations zoals dat van Alkmaar ? 

 

Antwoord 9:  

Zie onze beantwoording bij vraag 5. 

 

Vraag 10: 

Waarom kunnen dan wel, in de vorm van subsidies buiten uitvoeringsregeling, financiële bijdragen 

worden verleend voor bijvoorbeeld de uitbreiding van een fietsparkeervoorziening bij station 

Bussum Zuid en een fietsenkelder bij station Hilversum ? 

 

Antwoord 10: 

De subsidie voor de uitbreiding van de fietsparkeervoorziening bij station Bussum Zuid en een 

fietsenkelder bij station Hilversum betrof gelden uit het project ‘OV-SAAL’ (Openbaar Vervoer 

Schiphol - Amsterdam - Almere – Lelystad) van het ministerie Infrastructuur en Milieu en ProRail. Het 

project ‘OV-SAAL’ had als doelstelling om op het voornoemde traject de bereikbaarheid en de 

capaciteit van het openbaar vervoer te vergroten. 

 

Vraag 11: 

Wie maakt uit of het financieel bijdragen aan verbetering van de kwaliteit van busstations al dan niet 

een kerntaak van de provincie is ? 

 

Antwoord 11: 

De provinciale kerntaken zijn via het Interprovinciaal Overleg (IPO) door de provincies gezamenlijk 

vastgesteld in het document ‘Kompas 2020’. De keuze om binnen gemeentegrenzen al dan niet 

financieel bij te dragen aan bepaalde projecten is aan Provinciale Staten. 



17 
 

 

Vraag 12: 

Hoeveel middelen waren bij doorlichting van de reserves ook al weer vrijgevallen uit de reserves voor 

infrastructuur voor openbaar vervoer ? 

 

Antwoord 12: 

Bij de doorlichting van de reserves, begin 2018, bleek het totaal aan vrijgevallen middelen voor 

infrastructuur voor openbaar vervoer € 50.832.292,-. Zie hieronder voor de opbouw van dit bedrag. 

Met de vaststelling van de Tweede Begrotingswijziging 2018 op 26 maart jl. hebben Provinciale 

Staten ingestemd met het volledig herbestemmen van deze vrijvallende middelen voor 11 

projecten/programma’s zoals toegelicht in onze statenvoordracht bij de Tweede Begrotingswijziging 

2018. 

 
Reserve Openbaar 
Vervoer  

€   3.462.000,-  

Reserve EXIN-H, 
compartiment OV  

€ 20.420.292,-  

Reserve TWIN-H, 
compartiment OV  

€ 26.950.000,-  

Totaal reserves  € 50.832.292,-  

 

 

Vraag 13: 

Indien de bestaande provinciale regelgeving niet voorziet in financiële bijdragen aan verbetering van 

het verblijfsklimaat en wachtcomfort op busstations, hoe zou deze regelgeving dan kunnen worden 

aangepast om dit wel mogelijk te maken ? 

 

Antwoord 13: 

Voor een dergelijke regeling zouden Provinciale Staten de benodigde financiële middelen moeten 

vrijmaken aangezien alle vrijgevallen reserves uit de Tweede Begrotingswijziging 2018 reeds door 

Provinciale Staten zijn aangewezen voor andere projecten/programma’s. 

 
 



1 Besluit 16-2019 Initiatiefvoorstel fractie SP Verbetering van het wachtcomfort op busstations -verworpen- 

 

2019  16 

 

1 

 

Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel fractie SP “Verbetering van het wachtcomfort op 

busstations” 

Nr. 16-2019 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

Gezien het initiatiefvoorstel “Verbetering van het wachtcomfort op busstations” van de 

Statenfractie SP; 

 

besluiten: 

 

GS te verzoeken: 

- Om als concessieverlener en verantwoordelijke voor het regionaal busvervoer -  

gemeenten met busstations actief te benaderen en te adviseren over verbetering 

van het reizigerscomfort en de veiligheid op deze busstations, allereerst ten 

aanzien van het busstation in Alkmaar ; 

 

- er zorg voor te dragen dat bij de concrete uitwerking van plannen voor verbetering 

van OV-knooppunten expliciet wordt bekeken of een comfortabel en verkeerveilig 

busstation onderdeel van de plannen kan uitmaken ;   

 

- bij de voorbereiding van de Agenda mobiliteit expliciet te bekijken of het wenselijk 

en nodig is dat de provincie financieel bijdraagt in de kosten van het comfortabeler 

en verkeersveiliger maken van busstations, bijvoorbeeld door het realiseren van 

tegen weersinvloeden afgeschermde, comfortabele looproutes en 

wachtgelegenheden van goede kwaliteit op en bij busstations, en daarover te 

gelegener tijd aan provinciale staten te rapporteren. 

 

 

Haarlem, 4 februari 2019 

Provinciale Staten voornoemd, 

                                                                   , voorzitter 

 

 

                                                                   , statengriffier 
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